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Tropa frankistak Zestoan 1936ko irailaren 21ean sartu ziren. Aurreko egunetan, izugarrizko iskanbila nagusitu zen herrian. 
Herritar askok, beraien ideologiagatik jazartuak izango zirelako beldurrez, ihes egin behar izan zuten. Gehienek Bizkairako bidea 
hartu zuten. Beste batzuek berriz, bide ezberdinen bidez, Frantziarako bidea hartu ahal izan zuten. 

Ordura arte, Zestoako bainuetxean eta hoteletan, zenbait batailoi errepublikanoetako eta abertzaleetako gudari eta milizia-
noak babestu ziren. Haiek ere, azken une hartan, alde egin beharra izan zuten eta Akuatik eta inguruetako auzoetatik hainbat 
animalia errekisatu zituzten. Frontean aurrera egin ahala, hornigaiak behar zituzten tropak elikatzeko.

ZESTOAKO ERREPUBLIKA GARAIKO AZKEN UDALBATZA
Alkatea: Eugenio Alkorta Tolosa
Zinegotziak: 

• Martin Iriondo Alberdi
• Victoriano Olaizola Garate
• Modesto Etxeberria Ansola
• Jose Bernardo Irureta Peñagarikano
• Sebastian Elorza Badiola
• Juan Jose Ugarte Unanue
• Jose Maria Azpiazu Uranga
• Hipolito Uranga Korta
• Francisco Errasti Egiguren

ZESTOAKO DEFENTSA KOMITEA ETA HAREKIN ZERIKUSIA IZAN ZUTEN ZESTOARRAK313 314 315

313	Honakoa zehazteko, Zestoako Udal-Artxiboko eta Espainiar Estatuko artxiboetako dokumentu frankistetan oinarritu gara; besteak beste, bertan, Zes-
toako Defentsa Komiteko kideei egindako akusazioak ageri zaizkigu.
314	Carlos Carrascoso, Amado Errasti, Juan Gereka, Juan Korta Etxeberria, Julian Etxaniz, Valentin Freijo Balin eta Pelaio Unanue, Fronte Popularreko kide 
izateaz akusatu zituzten.
315	Hala izango zen seguruenik, baserrietako gariaren errekisamenduez arduratu baitzen.

IZEN-ABIZENAK URTEAK LANBIDEA KOMITEKO POSTUA FILIAZIOA

ALKORTA TOLOSA, EUGENIO 37 Gozogilea - EAJ

AZKUE, FRANCISCO - - Bokala -

CARRASCOSO GOMEZ, CARLOS314 - Zestoako udal epaitegiko idazkaria Fronte Popularreko komiteko burua IR

CIGARAN, MANUEL - - Langilea -

ERRASTI LARRAÑAGA, AMADO - - - UGT

ETXANIZ, JULIAN - - Kidea Abertzalea 

FREIJO BALIN, VALENTIN 35 Urolako trenetako langilea. Morroia Bokala UGT

GARCIA LARRAÑAGA, FRANCISCO MARCELINO 28 Zestoako geltokiko faktorea Langilea EAJ

GORROTXATEGI, FLORENCIO - - Langilea -

GORROTXATEGI, JOSE MARIA - Musika bandako zuzendaria eta 1 txistuaren 
laguntzailea

Horniduretako bokala Abertzalea 

IBAIONDO LEZO, JOSE ANGEL “TOLOSA” - Errepideetako langilea Kidea UGT

IRIONDO ALBERDI, ANTONIO - Harakina lehenengo; geroago, 
sifoi eta gaseosa saltzailea

Langilea EAJ

KORTA IZETA, MANUEL 26 Moldeatzailea Langilea EAJ

KORTA ETXEBERRIA, JUAN 28 Okina eta moldeatzailea Kidea EAJ eta ELA

OLAIZOLA, JOSE - - Langilea -

UNANUE ARTOLA, PELAIO - - Kidea -

URANGA KORTA, HIPOLITO 28 Teila fabrikan Horniduretako agentea315 EAJ eta ELA

SALDIAS CARRERA, JULIAN - Zestoako bainuetxeko geltokiko burua Langilea EAJ

VILLAR MUXIKA, IGNACIO 49 Ingeniari industriala Horniduren lehendakaria EAJ

ZUAZO ETXEBERRIA, EULOGIO 29 Delineatzailea Gidaria eta zaintza-lanak EAJ eta ELA
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Iheslarien talde handi hartan, azken udalbatza errepublikanoko zenbait zinegotzik eta Zestoako Komiteko zenbait kidek 
alde egin behar izan zuten. Haien artean zen, ordura arte alkate izan zen Eugenio Alkorta Tolosa abertzalea ere. Bere emazte 
eta seme-alabekin batera herritik alde egin behar izan zuen. Zestoa herritarrek beraien bozkaz hautatu zuten udalbatzarik gabe 
geratu zen. Baina ez zen denbora luzez hala izango. Tropa frankistak indarrez sartu bezain laster, udalbatzako boterea indarrez 
hartu zuten. 1936ko irailaren 30erako zestoar tradizionalista eta eskuindarrek komisio gestorea sortu zuten:

“A las dos de la tarde de ayer entraron las fuerzas del teniente coronel Latorre en Zumaya
Cómo se hizo la ocupación de Zarauz.- Tanto en estos pueblos como en Anzuola, Arrona y Cestona, que también fueron 

tomados, el entusiamo popular era inmenso”.316

Tropa frankistak Zestoara sartzean, Maria Cruz Kerejeta Arzelusek emandako “Bandera Nazionala” ezarri zuten udaletxeko 
balkoian. 1940ko uztailean oraindik ere bandera horrek udaletxeko balkoian jarraitzen zuen317.

IZEN-ABIZENAK URTEAK LANBIDEA KOMITEKO POSTUA FILIAZIOA

ZUAZO ETXEBERRIA, JOSE MIGUEL 31 Kontularia Horniduren idazkaria eta Finantzen 
kidea. Zaintza-lanak

EAJ

ZUAZO, ROMUALDO - - Horniduretako bokala Abertzalea 

ZUFIRIA, NATALIO - - Horniduretako bokala EAJ

ZULAIKA EGIBURU, FRANCISCO 23 Moldeatzailea eta Zestoako Echave y compañía 
fabrikan lan egiten zuen

Zaintza-lanak EAJ eta ELA

ZULAIKA MURUA, IGNACIO 58 Moldeatzailea Langilea ELA

316	El Diario Vasco egunkaria, 1936-09-22an argitaratua.
317	ZUA, udal-aktak, 1940-07-08. Tropa frankistak Zestoan. (Diario Vasco egunkaria, 1936-09-22)
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4.1. UDAL FRANKISTAREN OSATZEA
Tropa frankistak sartu eta 9 egunera, Miguel Elorza Larrañaga Junta de Guerra Carlista-ko318 eta Circulo Tradicionalista-ko 

lehendakaria buru zuen Kudeaketa Batzordeak lehen bilkura ospatu zuen. Harekin batera, zinegotzi postuak, Fidel Lizaso Agirre 
eta Jose Urbietak bete zituzten. Tropa frankistak sartu osteko lehen bilkurako aktak argitzen duenez, frankistek, lehenik eta behin, 
boterea Kudeaketa Batzordearen bidez antolatu zuten. Kudeaketa batzordeak, zenbait neurri hartu zituen Zestoako udalbatza 
osatu bitartean. Esaterako, Zestoako Defentsa Komiteak, Errepublikako Ministroen Kontseiluak hartutako neurriei jarraiki, abuz-
tuan, eskuindar edo tradizionalista ideologia zuten udal-langileak kaleratzea erabaki zuen; tropa frankistak Zestoara sartzean 
kaleratze-akta hori “nulo” definitu zuen eta hauek guztiek lanean jarraitu ahal izan zuten. Bitartean ordea, ideologia abertzalea, 
ezkertiarra… zutenen inguruan luze hitz egin zuten 1936ko irailaren 30eko udal-plenoan eta zenbait erabaki hartzen hasi ziren. Es-
aterako, Francisco Iribar sasoiko alguazila, ideologia abertzalea zuena, bere kargutik errelebatu zuten. Berriz, Arroako oinezkoen 
agente postua, Juan Urteaga Azpeitiak bete ahal izan zuen.

Horrez gainera, Kudeaketa Batzordeak, tropa frankisten alde 1.000 pezetako dohaintza egin zuen.

1936KO IRAILAREN 30EKO KUDEAKETA BATZORDEA
Alkatea: Miguel Elorza Larrañaga
Zinegotziak

• Fidel Lizaso Agirre
• Jose Urbieta
Frankisten boterearen egonkortzea ia hilabete beranduago iritsi zen, 1936ko urriaren 23an. Kudeaketa batzordea desegin 

eta Zestoako lehen udalbatza frankista eratu zen. Udalbatzaren lehen neurrietako bat, Zestoako neskatoen eskolan eta udale-
txean bertan Jesusen Bihotz Sakratua ezartzea izan zen. Ospakizunera, Zestoako udaleko alkate izan ziren Benito Aranburu, 
Jose L. Zabaleta, Ramon Izeta, Emeterio Oiarbide, Blas Alkorta, Joakin Elorza eta Jose Zulaika gonbidatu zituzten. Hala, fran-
kistek instituzio publikoak eta eliza berriro ere batu egin zituzten, Errepublikako gobernuak defendatu zuen instituzio publikoen 
laikotasunaren kontra.

1936KO URRIAREN 23KO UDALBATZA
Alkatea: Miguel Elorza Larrañaga
Lehen alkateordea: Fidel Lizaso Agirre
Bigarren alkateordea: Roque Arozena Aranburu
Sindikoa: Roque Gaztañaga
Zinegotziak

• Jose Urteaga
• Ascensio Aizarna Kaperotxipi
• Marcelino Illarramendi
• Bonifazio Odriozola
1936ko abenduaren 1ean, Miguel Elorza Larrañagak bere alkate postuan dimititu egin zuen eta gobernuko delegatuak ha-

ren dimisioa onartu egin zuen. Zestoako Zirkulo Tradizionalistako lehendakaria zenez eta herriko erreketeen buruzagi, gerrako 
frontera joan zen errepublikano eta abertzaleen aurka borrokatzera. Torrelavegako (Kantabria) frontean borrokatu zuen, besteak 
beste. Botere hutsune hori berriro ere betetzeko, 1936ko abenduaren 12an bertan, Zestoako udalbatza frankista berria osatu 
zuten. Udalbatza berriari udal-langileen depurazioa egiteko ere agindu zioten. Gobernuko delegatuak Juan Aranburu Zuriarrain 
izendatu zuen Zestoako alkate:

“Dio la bienvenida cordial y afectuosa a los entrantes hizo también una despedida muy cordial a los salientes y encomendó 
muy eficazmente que se hiciere España, España y España. Todos los presentes se ofrecieron cuanto fuesen útil a la Autoridad. 
El Sr. Delegado recomendó que se hiciere el expurgo de empleados y al eliminarlos no solo se tenga en cuenta la política que 
hayan tenido sino también el que hayan sido simpatizantes de la que representaban las fuerzas del Frente Popular”.319

1936KO ABENDUAREN 1EKO UDALBATZA
Alkatea: Juan Aranburu Zuriarrain (tradizionalista)
Lehen alkateordea: Roque Arozena (independentea)
Bigarren alkateordea: Fidel Lizaso Agirre (independentea)
Sindikoa: Roque Gaztañaga (independentea)

318	Dokumentu historiko ezberdinetan, Junta Carlista de Guerra eta Junta de Guerra Carlista terminoak agertu zaizkigu. Bigarren terminologia zuzena dela 
kontutan hartuta, egileak idatzitako testuan Junta de Guerra Carlista terminoa erabili da.
319	ZUA, udal-aktak, 1936-12-01.
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Zinegotziak
• Ignacio Orbegozo (tradizionalista)
• Antonio Agirre (tradizionalista)
• Ascensio Aizarna Kaperotxipi (independentea)
• Martin Aristondo (independentea)
• Jose Urbieta (independentea)
1938ko otsailaren 17an Jose Iruretagoiena udal-idazkariak bere kargua utzi egin zuen, osasun arrazoiak medio. Martxoaren 

24an Telesforo San Sebastian Begiristain, behin-behiko udal-idazkari izendatu zuten; urriaren 21ean behin betiko postua eman 
zioten. 1938ko abuztuaren 25ean, Jose Antonio Unanue Zestoako udalbatzako zinegotzi izendatu zuten.

Gerra 1939ko apirilaren 1ean amaitzean, Zestoako udalbatzak, Francisco Franco zoriondu egin zuen. Horrez gain, apirilaren 
13ko udalbatzan, korporazio osoak Donostian gerra irabaztearen eraginez egingo zen ospakizunera joatea erabaki zuen. Ho-
rrekin batera, Carlos VII.a Borboikoa eta Jose Antonio Primo de Riveraren koadroak ezarri ziren pleno-aretoan. 1939ko irailaren 
14an, udal-epaitegian Francisco Franco diktadorearen irudia ere ezarri zen.

1939ko maiatzean fiesta patriótica delakoa ospatu zuten Zestoan, gerrako ospakizunen barnean. Hartarako, España plazan 
arku bat eraiki zuen Joaquin Orbegozok erreketeak. Irailaren 21ean ere Día de la Liberación delakoa ospatzen zuten, frankistak 
herrian sartu ziren egunean:

“Liberazayoko eunian gerra bukau ta gero, sagiarduakin eta ospatze zuen. Eta ezkerreko asko, pobre-pobriak zianak jun 
eitten zian hare hartzea. Ardua amorrauta hartzeko eta bestiak burlez”.320

1939ko abuztuan Tercer aniversario del Alzamiento Nacional-eko Donostiako ospakizunera joateko gonbita jaso zuen Zes-
toako udalak. Hantxe izan ziren Francisco Francorekin batera ospakizuna egiten.

1940ko otsailaren 22an, Gerardo Caballero Gipuzkoako Gobernadore Zibilak, Juan Aranburu Zuriarrain alkatea bere pos-
tutik kentzeko agindua eman zuen. Juan Aranburu alkateari bere aurkako kausa bat ireki zioten eta bere kargutik alboratu zuen 
emaitzak jaso bitartean. Horren eraginez, 1940ko martxoaren 26rako, Gipuzkoako Gobernadore Zibilak, ordura arte lehen alka-
teordea izan zen Roque Arozena Aranburu izendatu zuen Zestoako alkate eta udalbatza berriko zinegotziak ere izendatu zituen. 

1937ko abuztuaren 20an, Juan Aranburu Zuriarraini aipatu 247 sumarisimoa ireki zioten. Ordura arte Zestoako alkate izan-
dakoa Pascasio Orbegozo Altuna gerrara ez joateko paper batzuk sinatzeaz arduratu izanaz akusatzen zuten, bai eta Esteban 
Rekondori errekisatutako irratiaren inguruan ere, ezarritako isun ekonomikoak gehiegizkoak ez ote ziren izan, besteak beste. 
1939ko maiatzaren 11n bere kausaren behin-behineko largespena ezarri zioten eta karguetatik libre utzi zuten. Kausa behin 
betiko 1940ko martxoan itxi zuten321:

“Que el encartado Juan Aramburu Zuriarrain, alcalde de la Villa de Cestona y Presidente de la Junta Carlista de Guerra, en la 
época en que ocurrieron los hechos, 5 de Julio, y como Presidente de la mencionada Junta remitió un oficio a Don Pio Sarralde 
en el que claramente manifiesta su deseo de librar del frente al soldado Pascasio Orbegozo Altuna, intentanto que figurara como 
obrero militarizado en una fábrica”.

Litekeena da horregatik guztiagatik kargutik alboratua izatea. Gehiago ez zen Zestoako alkate izan.

1940KO MARTXOAREN 26KO UDALBATZA
Alkatea: Roque Arozena Aranburu
Lehen alkateordea: Miguel Lizaso Errasti
Bigarren alkateordea: Eusebio Elorza Larrañaga
Bokalak

• Jose Vicente Zaldua Atxaga
• Remigio Olazabal Balzola
• Marcelino Uranga Illarramendi
• Jose Aizarna Lizaso
• Jose Arrizabalaga Urbieta
• Jose Urbieta Uranga
1940ko azaroaren 2an, Gipuzkoako Gobernadore Zibilaren erabakiz, Miguel Lizaso eta Eusebio Elorza haien zinegotzi 

kargutik kendu egin zituzten. Handik aurrera, etenik gabe eta arrazoi ezberdinak medio gertatu ziren udalbatzen aldaketak. 
Udalbatzaren aldaketaren zuzendaria, Gipuzkoako Gobernadore Zibila izaten zen. 

320	Testigantza: Xabier Iriondo Ibarguren.
321	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 247-37.
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1941EKO MARTXOAREN 13KO UDALBATZA
Alkatea: Felix Aranburu Izeta
Lehen alkateordea: Juan Jose Bergara Goenaga
Bigarren alkateordea: Joakin Orbegozo Altuna
Gestoreak

• Francisco Alberdi Iruretagoiena
• Rikardo Intxausti Igarataundi
• Fidel Lizaso Agirre
•Ascensio Aizarna Kaperotxipi
• Juan Jose Agirre Uzkudun
• Jose Francisco Urteaga Goenaga
1942ko urtarrilaren 17an Joaquin Orbegozo Altunak bere lanera iristen ez zelako zinegotzi gisan dimititu egin zuen eta haren 

ordez, Gipuzkoako Gobernadore Zibilak, Pedro Zubia Odriozola ezarri zuten zinegotzi. 1946ko urrian, Felix Aranburu Izeta alka-
teak bere dimisioa aurkeztu zion Gipuzkoako Gobernadore Zibilari. Azken horrek dimisioa onartu egin zion eta handik aurrera, 
ordura arte lehen alkateordea izan zen Juan Jose Bergara Goenagak bete zuen alkate postua.

1947ko otsailaren 11n, udalbatza berria izendatu zuen Gipuzkoako Gobernadore Zibilak:

1947KO OTSAILAREN 11KO UDALBATZA
Alkatea: Luis Suso Diaz
Lehen alkateordea: Jose Maria Etxeberria Larrañaga
Bigarren alkateordea: Karmelo Etxabe Etxabe
Gestoreak

• Joakin Egiguren Etxabe
• Antonio Larrañaga Unanue
• Cirilo Arellano Arriaga
• Remigio Olazabal Balzola
• Guillermo Irureta Etxaide
• Juan Jose Agirre Uzkudun
• Jose Uranga Larrañaga
• Domingo Lopetegi Iraeta
1948ko irailaren 30ean gobernu frankistak ateratako dekretuari jarraiki, udal-hauteskundeak konbokatu ziren Zestoako udal-

batza osatzeko. Bozketa hartan hurrengoak izan ziren emaitzak, 1949ko otsailaren 6ko udalbatzan argitaratu zituzten:
“(…) Primer grupo.- Cabezas de Familia.
Dn. Joaquin Eguiguren Echave ……por 279 votos
Dn. Miguel Elorza Larrañaga………. “           “
Dn. Victoriano Olaizola Garate………..”          “
Segundo grupo.- Representación sindical
Dn. Justino Gurruchaga Aizpurua…..por 19 votos
Dn. José Uranga Larrañaga…………….”           “
Dn. Pedro Zubía Odriozola……………...por 18 votos
Tercer grupo.- Representación de entidades.
Dn. José María Echeverría Larrañaga ….por 3 votos
Dn. José Ramón Vergara Usandizaga….por 6 votos
Dn. Juan Artano Arteche…………………….por 3 votos (…)”.322

1949ko otsailaren 5ean, Antonio Larrañaga Unanuek bere zinegotzi kargua utzi egin zuen eta haren ordez, Miguel Elorza 
Larrañaga hasi zen zinegotzi lanetan. Hala, Luis Suso Diaz alkateak hurrengo aukeraketa egin zuen:

322	ZUA, udal-aktak, 1949-02-06.
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1949KO OTSAILAREN 6AN OSATUTAKO UDALBATZA
Alkatea: Luis Suso Diaz
Zinegotziak:

• Jose Maria Etxeberria Larrañaga
• Joakin Egiguren Etxabe
• Miguel Elorza Larrañaga
• Pedro Zubia Odriozola
• Jose Ramon Bergara Usandizaga
• Juan Artano Artetxe
• Victoriano Olaizola Garate
• Justino Gurrutxaga Aizpurua
• Jose Uranga Larrañaga
1952ko urtarrilaren amaieran, Gipuzkoako Gobernadore Zibilak Luis Suso Diaz Zestoako alkatea bere kargutik kendu eta 

udalbatza berria osatzeko deia luzatu zuen. Haren ordez, Fidel Lizaso Agirre izendatu zuen Zestoako alkate:
“Juro uro servir fielmente a España, guardar lealtad al Jefe de Estado, defender y fomentar los intereses del Municipio, man-

tener su competencia y ajustar mi conducta a la dignidad del cargo’, a lo que Don Luis Suso Diaz le contestó: ‘Si así lo hacéis 
Dios y España os lo premien y si no, os lo demanden”.323

1952KO OTSAILAREN OSATUTAKO UDALBATZA324

Alkatea: Fidel Lizaso Agirre
Zinegotziak:

• Jose Maria Etxeberria Larrañaga
• Joakin Egiguren Etxabe
• Miguel Elorza Larrañaga
• Justino Gurrutxaga Aizpuru
• Jose Uranga Larrañaga
• Pedro Zubia Odriozola
• Juan Artano Artetxe
• Jose Olaizola Zubimendi
• Candido Azpiazu Uranga
• Juan Jose Agirre Uzkudun

1955EKO OTSAILAREN 6AN OSATUTAKO UDALBATZA325

Alkatea: Fidel Lizaso Agirre
Lehen alkateordea: Juan Egiguren Etxabe
Bigarren alkateordea: Miguel Izeta Korta
Gainontzeko zinegotziak:

• Jose Olaizola Zubimendi
• Luis Etxabe Artetxe
• Jose Benito Goenaga Uranga
• Juan Jose Agirre Uzkudun
• Serapio Gurrutxaga Irure
• Alejandro Ugarte Barrenetxea
• Candido Azpiazu Uranga
1955eko urrian Miguel Izeta Korta bigarren alkateordea hil egin zen. Haren postua Jose Benito Goenaga Uranga zinegotziak 

bete zuen.

323	ZUA, udal-aktak, 1952-02-03.
324	ZUA, udal-aktak, 1952-02-03.
325	ZUA, udal-aktak, 1955-02-06.
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1958KO OTSAILAREN 2AN OSATUTAKO UDALBATZA326

Alkatea: Fidel Lizaso Agirre
Lehen alkateordea: Juan Egiguren Etxabe
Bigarren alkateordea: Jose Benito Goenaga Uranga
Gainontzeko zinegotziak:

• Luis Etxabe Artetxe
• Ignacio Olaskoaga Agirre
• Martin Lasarte Arraras
• Jose Maria Urteaga Azpeitia
• Serapio Gurrutxaga Irure
• Alejandro Ugarte Barrenetxea
• Roberto Bergara Goenaga
1959ko abuztua ezbeharrez hartu zuen Zestoako udalbatza frankistak. Fidel Lizaso Agirre alkatea hil egin zen abuztu hasie-

ran. Abuztu ia amaieran berriz, Martin Lasarte Arraras zinegotziak, Bizkaian istripu bat izan zuen eta ondorioz hil egin zen. Bien 
bitartean, Juan Egiguren Etxabek ordura arte lehen alkateorde izandakoak bete zuen behin-behineko alkate postua. Geroago 
Jose Benito Goenaga Urangak ere beteko zuen alkate postua, baina alkatez aldatu baino lehen zegoena Juan Egiguren Etxabe 
bera izan zen. Harik eta, 1959ko azaroaren 25ean, Gipuzkoako Gobernadore Zibila zen Jose Maria del Moral y Martinez Zayasek 
alkate berria izendatu zuen arte:

1959KO AZAROAREN 25EAN OSATUTAKO UDALBATZA327

Alkatea: Jesus Salegi Elduaien
Zinegotziak:

Juan Egiguren Etxabe
Jose Benito Goenaga Uranga
Luis Etxabe Artetxe
Ignacio Olaskoaga Agirre
Jose Maria Urteaga Azpeitia
Alejandro Ugarte Barrenetxea
Serapio Gurrutxaga Irure
Udalbatza haiek lehen urteetan osatu zituzten zinegotziak, gerran frankisten alde borrokan egin zuten edo erregimenarekin 

bat egin zuten pertsonak izan ziren, hein handi batean. 

326	ZUA, udal-aktak, 1958-02-02.
327	ZUA, udal-aktak, 1959-11-25.
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4.2. ORDENA BERRIA EZARTZEKO TRIKIMAILUAK
Udalbatza frankista ezberdinek, ideologia frankista inposatzeko indarkeriazko teknika ezberdinak erabili zituzten. Helburu 

nagusia, ideologia frankista zestoarrengan inposatzea izan zen eta horretarako, indarkeria fisiko eta psikologikoa erabili zituzten.
Tropa frankistak Zestoara sartu bezain laster, udaletxean, estatu frankistaren bandera ofiziala ezarri zuten. Agintari berriek, 

Bigarren Errepublikarekin zerikusia zuten alderdiak debekatu, ordura arte ezarritako erreforma iraultzaileak eten eta Bigarren 
Errepublikako gobernu zilegiarekin zerikusia zuen sinbologia oro deuseztatu egin zuen. Handik aurrera, tradizioa oinarri zuten 
balio, lege eta sinbologiaz erregulatzen zen sistema ezarri zuten:

“Igualmente se enteró de otra Circular de la misma Junta notificando que ha adoptado el acuerdo de declarar fuera de la 
ley las sociedades Eusko Nekazarien Bazkuna y que este acuerdo se comunique a los Veterinarios y a los agricultores de ese 
Municipio. La Presidencia manifiesta que comunicó a los interesados”.328

Estatu frankistak bere ideologia inposatzeko, estatu-aparailu egituratu eta erabat sistematikoa zuen. Hura martxan ezarri 
ahal izateko, orduko sozietateak betidanik ezagututako zenbait mekanismo erabili zituen: festak, polizia, hezkuntza, erlijioa, his-
toriaren erabilpen politikoa… Hori guztia indarrez hartutako boterea justifikatzeko tekniken aplikazioa zen. Esaterako, Zestoako 
udalak, gerran zehar, tropa frankistak babesten zituen hainbat diru-bilketetan parte hartu zuen (udalbatzak 1936ko irailaren 
30ean, 1.000 pezeta eman zituen tropa frankistentzako), 1937ko abuztuan, tropa frankistekin borrokan zeuden zestoarrentzako 
dirua biltzeko pilota partidua ere antolatu zuten:

“Acordó organizar un partido de pelota con fines benéficos destinando los que se obtengan a los hijos del pueblo que se 
hallan en el frente y como D. Ignacio Orbegozo dice que ha hablado con el pelotari chiquito de Iraeta el cual acogió con agrado la 
idea acordó organizar dicho partido. Se jugará un día de las fiestas patronales o sea el día ocho y nueve de septiembre próximo. 
Se jugaría partido entre chiquito de Iraeta, Aramburu, Altuna y Echave cuarto”.329

4.2.1. Estatu poliziala eta indarkeriaren erabilpen irmoa
Tropa frankistak Zestoara sartu bezain laster, ideologia frankista inposatzeko indarkeria erabili zuten. Bigarren Errepubli-

kako azken udalbatza deuseztatu eta indarrez, udalbatza frankista egituratu zuten. Horrez gainera, ondorengo kapituluetan azal-
duko dugun, Zestoako zenbait emakumeri tropa frankistek ile-soiltzeak… egin zizkieten; hau da, indarkeria bortitzaren bidezko 
gorputzen diziplinamendua gauzatu zuten. Hori gutxi ez balitz, handik aurrera, errepublikano eta abertzaleak, udal-agintari 
frankista zein herritar frankistek bigilatuta zituzten. Kontrol zuzen eta irmoko garaiak zetozen.

Tropa frankistak armak zituzten bitartean, errepublikano eta abertzaleak armagabetu eta hala, haien gaineko boterearen 
erabilpen bortitza eta gupidagabea burutu ahal izan zuten. Armarik gabeko populazioa mehatxatzeko, armak erabili zituzten. 
Tropa frankistak sartu eta berehala eratutako udal-gobernuak, Gipuzkoako Junta Carlista-ren aginduz, “atzeraguardiako erreke-
teak” deituriko behin-behineko talde militar jazartzailea sortu zuen. Zestoakoa ez zen kasu bakarra izan, fenomeno hau, Euskal 
Herriko herri guztietan errepikatu zen. Aipatu “atzeraguardiako erreketeak” izenak berak adierazi bezala, atzeraguardiako egi-
tekoez arduratzen ziren: zentsura, hilobiratzeak, atxiloketak, fusilamenduak, fronteko labore jakin batzuk baina borrokan egin 
gabe… 1939ko apirileko gauean (jada gerra amaituta zegoela), esaterako, Joakin Orbegozo Altuna atzeraguardiako erreketeen 
buruzagia eta Zestoako serenoa zenak, Juan Kortaren atxiloketan parte hartu zuen. Juan Kortak, denboraldi bat zeraman fronte-
tik itzuli ostean etxean ezkutatuta. Apirilaren 9ko gauean, baratzan lanean ari zela, Joakin Orbegozok ikusi eta Azpeitiko Guardia 
Zibilaren komandantziari abisua eman zion. Horren eraginez, Juan Korta atxilotu eta Guardia Zibilaren aurrean deklarazioa egin 
ondoren, Azpeitiko kartzelan sartu zuten330.

Tropa frankisten alde jardun zutenen zeregin nagusia, Zestoako herritarrak kontrolatuta edukitzea izan zen eta kontrolatuta 
esatean, ideologia frankistaren aurkako aldarririk gauzatzen ez zutela berrestean zetzan. Hala, errepublikano eta abertzaleek, 
beraien bizitza babesteko, haien aldarriak isildu behar izan zituzten. Isiltasuna eta beldurra, ideologia frankista inposatzeko era-
bilitako teknika ezin hobeak izan ziren urte luzeetan zehar “Zelatarien bildurra zeon. Leihok itxita, ixilikan hitz ein beharra zeon. 
Ni ia batxiller eitten ai nitzala, aitta ta ama jun tzian bisitatzea. (Mixel) Labeguerie medikua zan iparraldekua abestik atea zittuna 
Haurtxo-haurtxoa eta… horren diskoak geneuzkan. Ta aitta nola zan nazionalista jarri nizkiyon ta esan tzian, ‘ai neska, bildurra 
emateian. Guk pasau dittunakin hor sartuko ote haizenan’(…) ”331.

Horretarako, ezinbestekoak bihurtu ziren herriko alkateak, F.E.T. eta J.O.N.S.-eko herriko buruzagiak eta herriko parrokoa. 
Bai eta, Guardia Zibila, aguazilak, serenoak eta Azkoitia eta Azpeitiko Komandantzia Militarra ere. Zestoako erreketeek, beraien 
egoitza Hotel Cristinan332 izan zuten eta falangeak, Arozena Hotelean. Guardia Zibilak Bigarren Errepublikan zehar kuartela egi-
teko eskaera ere egin zuen Zestoan, baina ez zuten halakorik lortu. 1940ko irailaren 28an eskaera berri bat egin zuten eta haien 
kuartela ezartzeko toki egokiena erreketeen egoitza izan zen Hotel Cristina zela adierazi zuten. 1944ko azaroaren 4rako, Guardia 
Zibilek kuartela ezarrita zuten Zestoan, udalak data horretan emandako donazioak argitzera ematen gaituelarik. 

328	ZUA, udal-aktak, 1936-09-30.
329	ZUA, udal-aktak, 1937-08-05.
330	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3303-40.
331	Testigantza: Kattalin Irureta Goikoetxea.
332	Hotel Cristina Pedro Alberdi Alberdi azkoitiarraren jabetzakoa zen eta hura errekisatu egin zioten tropa frankistak Zestoara sartzean (ikus 4.4.1. Gipuzkoako 
Ondasunak Konfiskatzeko Batzorde Probintzialak (CPIB) Zestoan egindako konfiskatzeak atala).
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DIKTADURA FRANKISTAKO URTE EZBERDINETAN ZESTOAKO JUNTA LOCAL DE INFORMACIÓN DELAKOAREN 
PARTE IZANDAKO AGINTARIAK EDO ZENBAIT HERRITARREN INFORMEAK OSATU ZITUZTENAK

IZEN-ABIZENAK KARGUA

ARANBURU ZURIARRAIN, JUAN Alkatea eta F.E.T. eta J.O.N.S.-eko buruzagia

IRURETAGOIENA, JOSE Zestoako udal-idazkaria

OIARZABAL BEREZIARTUA, JUANA Zestoako Sección Femenina-ko buruzagia

OLAZABAL EGAÑA, JOSE LEON Zestoako Junta de Guerra Carlista-ko gordailuzaina

SORAZU IBARBIA, JOSE MANUEL Zestoako udaleko epailea

OIARZABAL BEREZIARTUA, JOSE IGNACIO Zestoako parrokiako koadjutorea

LARRAÑAGA ALBIZU, FRANCISCO Zestoako FET eta JONS-eko buruzagia 1937ko azaroaren 5ean

ARANBURU OLARAN, FELIX Espainiako Ejertzitoko kapitaina

ARANBURU OLARAN, JESUS Salamancako Mugimenduko probintzia-buruzagiordea (1941); gobernadore zibila eta Mugimendu-ko burua Alacant 
(1949), Valladolid (1954) eta Madrilen (1957), eta barne-politikako zuzendari nagusia (1965-1967), besteak beste.

ARANBURU IZETA, FELIX Zestoako alkatea 

AROZENA ARANBURU, ROQUE Zestoako alkatea 

GAZTAÑAGA ARANBURU, ROQUE Zestoako udaleko zinegotzia

ELORZA LARRAÑAGA, MIGUEL Zestoako lehen alkate frankista, Circulo Tradicionalista-ko lehendakaria eta Junta de Guerra Carlista-ko lehendakaria

LIZASO AGIRRE, FIDEL Zestoako alkatea

MEOQUI PLAZA, JOAKIN Zestoako bainuetxeko gerentea

MURUZABAL PAGADIZABAL, MARGARITA Margarita

ORBEGOZO ALTUNA, JOAKIN Zestoako atzeraguardiako erreketeen buruzagia. Serenoa eta alguazila

Gizartearen militarizazioa
Armak frankisten menpe zeuden eta errepublikano eta abertzale kontzienteek haiek erabili ezin bazituzten ere, haien semeei 

zein gainontzeko herritarrei armen erabilpena luzatu zitzaien. Zestoar txikienak guztiz militarizatutako sozietate baten irakaspe-
na jaso zuten. Populazio gazteena ideologia frankista inposatzeko iturri bikaina izan zitekeen. Haur haiek guztiek gerra pasatu 
bazuten ere, eta tropa frankisten izugarrizko basakeriak ikusi, oraindik ere ez zuten kontzientzia politiko garaturik (ezin dugu uka 
gehienak kontziente zirela frankistek egindako krudelkeriaz, haien biktima izan baitziren). Hartaz, frankistei, askoz errazagoa 
zitzaien haur haiek guztiak beraien balioen arabera heztea. Bitartean, armak, kontzientzia politiko garaturik ez zuen eta errepu-
blikano eta abertzale ez zen zestoarrei luzatu zitzaizkion. Indar betean saiatu ziren, batik bat, errepublikanoen eta abertzaleen 
seme-alabak oinarri frankistetan hezten. Hein handi batean, galtzaileen seme-alabek ongi zekiten beren historia eta horregatik, 
frankistek, herritar gehienengan ez zuten lortu oinarri frankistak inposatzea.

Era berean, armen erakusketak, gerra nork irabazi zuen eta beraz, garaiko botere erreala nork zuen erakusten zuen. Armak 
edukitzeak, frankisten aldekoa izatea eta gainontzeko zestoarrengan indarra izatea suposatzen zuen. Hori aurpegiratu ahal 
izateko, zestoar guztiek ikusiko zituzten desfileak ere, erabat militarizatuta egiten ziren, Euskal Herriko gainontzeko herrietan 
gertatzen zen gisan.

Sozietate militarizatu hartan, etxeko txikienei, armen erabilpena ideologia frankistaren barnean egiten erakutsi zitzaien. Ar-
men erabilpena, beti ere, gizonezkoen gogortasun eta kemen rolei lotuta egon zen. Hala, etxeko mutikoak Pelayo izendatzen 
zituzten:

“DEL CARÁCTER Y FIN DE LOS ‘PELAYOS’
1. Con el nombre de PELAYOS, en memoria del Santo Niño, mártir de la castidad, se conoce la asociación de los niños Tra-

dicionalistas, destinada a instruírlos en los principios políticos-morales que defiende la Comunión Tradicionalista y a formarlos en 
las virtudes cívicas de un buen católico español.

2. El fundamento de toda la labor formativa de los PELAYOS ha de ser la vida sobrenatural, mediante la práctica de los Sa-
cramentos y los hábitos de vida sólidamente cristiana.

3. El medio propio de la obra será el espíritu militar, cuya disciplina tanto contribuye a la formación del carácter en el cum-
plimiento del deber, a la exaltación de los ideales, al fomento del valor individual y a la intrepidez de la voluntad dentro de la 
constancia y de la abnegación de esa misma voluntad.

4. Igualmente contribuirán al fin propuesto: la admiración de nuestra Historia, la emulación del Ejército y en especial de los Re-
quetés, el estudio de las Guerras Carlistas, el conocimiento de nuestro programa y de modo muy particular el de la Guerra actual.

5. Por último, en la formación del carácter del PELAYO ha de tomar mucha parte el convencimiento de que el Requeté es 
el prototipo del caballero católico español, intrépido defensor de los derechos de Jesucristo y soldado de la Patria más gloriosa 
del mundo.
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6. Mucho se cuidará de no confundir la Organización de los Pelayos con aquellas otras organizaciones, destinadas a la 
formación del niño, ya sea moral, ya intelectual, ya de ‘cultura física’, y cuyos fines son respectivamente la piedad, la educación, 
y el desarrollo físico. Los Pelayos tienen como fin propio la formación espiritual es decir, la de la inteligencia y de la voluntad, y 
además la corporal; pero todo ello en orden a los deberes cívicos y a la prioridad que entre las diversas obras de formación co-
rresponde a esos deberes cívicos por dictados de la Ley natural, la cual, si bien los subordina al fin último del hombre, los coloca 
por encima de toda otra atención humana.

7. No obstante lo anterior, ha de reclamarse para la obra la prudente preferencia que en los presentes momentos merece, 
porque durante las actuales circunstancias los sentimientos de Patria ocupan el primer lugar en la intención del niño y conducen 
con la mayor eficacia a su formación, incluso religiosa.
Personal dirigente de los ‘Pelayos’

8. El personal dirigente estará constitutido por un Oficial del Requeté, Jefe-Director de los Pelayos de cada Provincia, desig-
nado por el Comisario de Guerra respectivo; otro Oficial de Requetés, Jefe instructor de Pelayos en cada localidad y el número 
de Requetés-Instructores en cada localidad, designados por los anteriores, que haga falta para las necesidades del servicio.

9. Todos estos cargos serán dados a Requetés su piedad, celo, competencia y buenas costumbres.
10. Cada Asociación de PELAYOS tendrá un Capellán Director espiritual, cuya misión será el culto de los PELAYOS, la for-

mación espiritual de los mismos, la vigilancia sobre su vida, y todas aquellas obras de piedad y celo que sean compatibles con 
el fin de la organización.

11. Se constituirá en la capital de la provincia una Oficina central, cuya alta dirección corresponde al Capitán Director, y al fren-
te de la cual estarán dos de los cuatro Requetés. A esta oficina corresponde: llevar toda la documentación referente a la adminisión 
de los Pelayos, hacer el fichero completo de todos los Pelayos, con su filiación íntegra, redactar las órdenes del Capitán Director, 
organizar y llevar al detalle toda la parte económica, llevar toda la correspondencia, organizar el reparto de la prensa tradicionalis-
ta, y organizar también la propaganda de la obra de los Pelayos en la capital y en la provincia. Esta oficina Central será el lazo de 
unión de las organizaciones de Pelayos en toda la provincia, y circulará a las mismas órdenes y sugerencias de la Superioridad”.333

Zestoako Pelayo-ez, Joakin Orbegozo Altuna atzeraguardiako erreketea arduratzen zen eta batzuetan derrigortuta eta beste 
batzuetan hala nahi izanda, Zestoako zenbait mutikok parte hartu behar izan zuten.
Felix Aranburu Olaran kapitaina, Fanlo-n (Huesca)

1936ko uztailaren 23an, Felix Aranburu zestoar gaztea, 16 urterekin, Elosuan atxilotu zuten Bergarako gudari eta milizianoek. 
Harekin batera, bere anaia Fernando Aranburu, Eusebio Elorza eta Juan Jayo zestoarrak atxilotu zituzten, bai eta hiru azkoitiar ere. 
Zestoarrak, Bergarako kartzelara eraman zituzten. Fernando Aranburu eta Eusebio Elorza, geroago, Bergaratik Bilboko kartzelara 
lekualdatu zituzten. Juan Jayo Begiristain berriz, 1936ko irailaren 18an kartzelatik atera eta erail egin zuten; bere gorpua Zumaiako 
portuan agertu zen. Felix Aranburu berriz, 1936ko irailaren 2an Bergarako kartzelatik Zestoara lekualdatu zuten.

Behin gerra amaitu eta handik urte batzuetara, 1945ean, Felix Aranburuk, kapitain gradua lortu zuela ikertu ahal izan dugu. 
Urte horretan, Felix Aranburu, Fanlo-n (Huescan) zegoen. Herri horretan zegoen Almansas 17 Mendiko Batailoiaren kapitaina 
zen. Zenbait salaketa jaso zituen herritarrengatik, haienganako errepresaliak eragitearren:

“NOTA INFORMATIVA
Origen: Gobierno Civil de Huesca.
Destino: Capitán General 5ª Región Militar. Zaragoza.
Fecha: 25 de septiembre de 1945.
Pueblo: FANLO.
ASUNTO: Actuación Capitán ARAMBURU.
El pueblo de Fanlo, de esta provincia, fue guarnecido en el mes de julio del corriente año por la 3ª Compañía del Bón. de 

Montaña ‘Almansa’ nº 17 al mando del Capitán ARAMBURU, el cual observó durante su estancia en dicha localidad conducta 
impropia de un Oficial habiendo dado origen a muchas quejas. En información practicada en forma reservada se acreditó que 
se embriagaba con frecuencia. Que obligaba a los vecinos del pueblo a abandonar las faenas agrícolas cuando le parecía, no 
permitiéndoles salir antes de las nueve de la mañana y debiendo estar de regreso antes de las diez de la noche. A los vecinos 
que no cumplían estas órdenes los encerraba como castigo, haciéndoles pagar una multa en especie, encontrándose en este 
caso SANTIAGO CAMPO GARCES, JESÚS NOGUERO y CELESTINO BUERBA, a los que exigió diez litros de leche, pegándole 
al citado en primer lugar varios fustazos por salir en defensa de su hijo al que también el aludido Capitán castigó anteriormente. 
Así mismo dio dos bofetadas a la Srtª Julia CAMPO por llevarle la contraria en una discusión que tuvo con la misma, habiendo 
tenido detenidas una noche a una hermana de la citada Srtª llamada PILAR CAMPO y a una amiga de ésta llamada RAIMUNDA, 
al parecer, por llegar tarde al pueblo”.334

333	“Flechas y Pelayos” aldizkaria, 1937-01-10. Tere Inzak utzitako aldizkaritik.
334	AHP Huesca. ES/AHPU-G/000631/001539.
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Barbastron Estrellas Negras orkestrako zen-
bait kide jipoitu zituela Felix Aranburu kapitainak, 
Garica, Bengoechea eta Gil tenientearekin eta 
beste ofizial batzuekin salatu zuten:

“Excm. Sr.:
Adjunto tengo el honor de remitir a V.E. copia 

ratificada de denuncia y antecedentes presenta-
dos en el Gobierno Civil, referente la agresión de 
que fueron objeto el Director y componentes de 
la orquesta ‘Estrellas Negras’ en la localidad de 
Barbastro por los Capitanes GARCIA BENGOE-
CHEA, ARAMBURU, Teniente DIAZ GIL y otros 
Oficiales que produjeron al Director de la citada 
Orquesta lesiones que según certificado médi-
co le impidieron dedicarse a su habitual trabajo 
(…)”.335

Aranburutarrek kargu garrantzitsuak bete zi-
tuzten diktadura frankistako instituzioetan. Felix 
Aranbururen anaia Fernando Aranburu Olaran, 
Gipuzkoako Foru Aldundiko diputatua izan zen. 
Bitartean, Jesus Aranburu Olaran medikuak kar-
gu anitz bete zituen: subjefe provincial del Movi-
miento de Salamanca (1941); gobernador civil y 
jefe del Movimiento de Alicante (1949), de Valla-
dolid (1954) y de Madrid (1957), y director general 
de política interior (1965-1967), besteak beste.

Felix Aranburu Olaran kapitainaren inguruan. (AHP Huesca. ES/AHPU-G/000631/001539)

Felix Aranburu eta beste kapitain, teniente … batzuei egindako salaketa. 
(AHP Huesca. ES/AHPU-G/000631/001539)335	AHP Huesca. ES/AHPU-G/000631/001539.
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Jesus Aranburu Alacant-eko Gobernadore Zibila buru duen sindikatu bertikalaren ekitaldia. (Catedra Pedro Ibarra, Universitas Miguel Hernandez)

Jesus Aranburu Olaran Gobernadore Zibila Elx-eko OJE ikuskatzen, 1949an. 
(Catedra Pedro Ibarra, Universitas Miguel Hernandez)

Jesus Aranburu Olaran Alacant-eko Gobernadore Zibila, Artemio Paya Rico 
Alacant-eko Diputazio Probintzialeko presidentea eta Jose Ruiz Alonso 
Elxeko Mugimenduko tokiko burua. (Catedra Pedro Ibarra, Universitas Miguel Hernandez)
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Jesus Aranburu Olaran Alacant-eko Gobernadore Zibila eta Mugimenduko probintzia-burua, Manuel Alcaraz zenturiarekin, 1952an. (Elx-eko Memoria)

4.2.2. Estatu laikotik, nazional katolizismora
1936ko uztailaren 17 eta 18 bitartean oligarkia eta militarren zati handi batek emandako estatu kolpea, espainiar kleroaren 

zati handi batek babestutakoa izan zen. Klero abertzalea, Bigarren Errepublikako gobernu legitimoaren baitan posizionatutako 
gutxienetarikoa izan zen. Haietan ondorio latzenak pairatu zituenen artean Jose Ariztimuño “Aitzol” apaiz abertzalea dugu. 
1936ko urriaren 17an, Ondarretako kartzelan torturatu ostean, Hernaniko hilerrian frankistek fusilatu zuten.

Zestoan ere euskal klero abertzaleak zeresana izan zuen eta horren eraginez, frankisten errepresioa jasan behar izan zuen: 
isun ekonomikoak… Horrela zioen Emilio Gomez del Villar Azkoitia eta Azpeitiako komandante militar eta komisario politikoa izan 
zenak Juan Aranburu Zestoako alkateari egindako epaiketako informeetako batean:

“Que de acuerdo con el General Jefe de las Brigadas de Navarra, expulsó a casi todos los sacerdotes de Cestona por su 
actuación francamente separatista, y que, como a el señor Recondo se le han impuesto dos multas, desde luego se puede ase-
gurar es uno de los más destacados separatistas de dicho pueblo, y que por lo tanto no merece le tenga ninguna consideración 
de ningún género”.336

Haietan kasurik esanguratsuenetarikoa aurreko lerroetan aipatzen den Esteban Rekondo Irazu Arroako parrokoarena dugu. 
1936ko urriaren 24an, Zestoako Junta de Guerra Carlistak 2.000 pezetako isun ekonomikoa ezarri zion eta hau ordaintzeko 3 
egun eman zizkion. Azaroaren 1ean ordaindu zuen. Abenduaren 15ean 5.000 pezetako isun ekonomikoa ezarri zioten eta aben-
duaren 21ean ordaindu zuen. Azken hori ordaintzeko dirua, Andoainen bizi zuen bere anaia Lasarteko parrokoak eman zion. 
Egun batzuetara, herria utzi behar zuela ere adierazi zioten bai eta Junta de Guerra Carlistak bere irratia errekisatu ere:

“El Comandante Militar transmitió orden verbal de que se requisara las radios de personas no afectas al Movimiento Nacional 
y así se efectuó”.337

Ez zen irratia errekisatu zioten abertzale bakarra izan, esaterako, Jose Bernardo Irureta Peñagarikano zinegotzi abertzaleari 
ere irratia errekisatu zioten. Potzueta baserrian egon zen irratia, eta gerra amaitu ostean, Iruretari udaletxera hura jasotzera joateko 
adierazi zioten. Udaletxera heldu eta bere irratia puskatuta erakutsi zioten. Francisco Errasti Egiguren “Trukuman”-i ere irratia erre-
kisatu egin zioten eta Trukuman baserria ere hustu zuten frankistek. Horrez gainera, zinegotzi ohiari, kotxea eta Azpeitiko etxea ere 
errekisatu egin zizkioten. Gerratik itzuleran, errentako etxe batean bizi behar izan zuen bere emazte eta seme-alabekin Azpeitian.

Aurreko gaira itzuliz, Esteban Rekondori, frankistek gerra-kontseilua ere egin zioten, Altzon eman zuen meza batean 
abertzaleek gerraren errurik ez zutela adierazteaz akusatu baitzuten (ikus 4.6.3. Auzitegi militar frankistek epaitutako zes-
toarrak). Mezan esandako guztiak euskaraz esan zituela salatu zuten zenbait herritarrek eta doktrina ere euskaraz irakasten 
zuela. Euskara hizkuntza debekatua zen instituzioetan, baina Zestoan ere, Altzon bezalaxe apaizek hura erabiltzen jarraitu 
zuten. Hala eta guztiz ere, apaizek erabili beharreko euskara ulergarria izan behar zuela adierazi zion Zestoako udalbatzak 
1938ko azaroaren 12an parrokoari:

336	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 247-37.
337	 Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 247-37.
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“El mismo Sr. Gaztañaga expone que viene observando, como también lo harán los compañeros de Corporación; que con-
tinuamente se expresan en sus pláticas desde el púlpito (y hace la sabedad de que muy particularmente cierto Sr. Sacerdote, 
cuyo nombre no hace falta señalar para el caso) en un vascuence separatista, ininteligible para el vecindario, con añadidura de 
que en ningún caso se hace alusión patriótica la más mínima, lo que llama la atención de los verdaderos patriotas, por el espíritu 
recalcitrante que enseña quien de esa manera se conduce en contra de nuestro Glorioso Movimiento Nacional. Por lo que suplica 
a la Corporación, y así se acuerda, se ruegue al Señor Párroco, tome las conducentes medidas para que en adelante se use 
desde el púlpito un vascuence al alcance del vecindario, esto es, el vascuence tradicional que hablan los feligreses, y se haga 
campaña patriótica tal como requieres las actuales circunstancias, pues así lo exigen los derechos que alcanzan a los defensores 
de Dios y de la Patria”.338

Ez zen Zestoarekin harremana zuen eta gerra-kontseilua egin zioten apaiz bakarra izan, horien artean izan zen Francisco 
Errasti Albizu ere. 1937ko uztailaren 30ean egindako gerra-kontseiluan heriotza-zigorrera kondenatu zuten. Zestoako herriko 
beste apaizetako batek presoaldi arindua jasan behar izan zuen, Zestoatik erbesteratzeko prest ez zelako agertu339. Pentsa 
genezake Pedro Agote parrokoa izan zela presoaldi arindua jasan behar izan zuen apaiza, izan ere, Junta de Guerra Carlistak 
2.000 pezetako isun-ekonomikoa jarri zion abertzalea izateagatik340. 1956ko irailean Arroako erretore izendatu zuten Joakin Aros-
tegi oriotarrak ere kanpoan urte luzeak egin behar izan zituen. Iparraldean egin zen apaiz eta handik itzuleran, ez zioten euskal 
lurraldeetan lehen posturik eman. Hala, Kantabriara egin behar izan zuen eta gero, Islaresera. Beste zenbait herritan jardun 
ondoren, Itziarko erretore izan ondoren iritsi zen Arroara.

Eliza nazional katolikoak, garaiko Aita Santuaren babesarekin, Bigarren Errepublikako gobernu legitimoaren eta hura babesten 
zuten herritarren aurkako borroka “Santa Cruzada” gisan aldarrikatu zuen. Hala, errepublikanoak, Erdi Aroan eta historian zehar 
musulmanei, arabiarrei eta juduei emandako ezaugarri umilgarriekin izendatu zituzten. Erdi Aroan egin bezala, 36ko gerran ere, be-
ren erlijioa praktikatzen ez zuten pertsonen aurkako erailketa, bortxaketak… ongiaren bidearen adierazle gisan justifikatu zituzten.

Bigarren Errepublika aldarrikatzean, gobernuak, estatuaren laikotasuna, hau da, handik aurrera elizari ez ziola laguntza 
ekonomikorik emango eta elizako kideek ez zutela gobernu hartan inongo parte hartzerik izango adierazi zuen. Aurrekoa alda-
rrikatu arteko garaiak bestelakoak izan ziren ordea. Urte luzeetan zehar, espainiar kleroak izugarrizko abantaila eta irabaziak 
lortu zituen Espainiar Monarkia eta estatuari bat eginik. Bigarren Errepublikako gobernuak eskumen hori kendu ez ezik, ordura 
arte, irakaskuntzan izan zuen ardura ere kendu egin zion 1933an argitaratutako Konfesio eta Kongregazio Erlijiosoen legearekin. 
Gobernu Errepublikanoak, elizari, ordura arte sozialki eta politikoki izandako eragina maila handi batean kendu egin zion.

Frankistek berriz, bestelako apustua egin zuten. Estatu kolpea eman zutenetik, erlijio katolikoaren aldeko apustua egin zu-
ten. Horren erakusle dira, apaiz gerlariak, zeintzuek gerrako frontean eta fusilamenduetan zerikusirik izan zuten. Mojek berriz, ez 
zuten gerrara egin baina paper garrantzitsua bete zuten atzeraguardian, ospitaleetako erizain asko mojak izan ziren, esaterako. 
Oraindik ere errepublikanoen esku zeuden zenbait herri eta hirietan mojek izugarrizko beldurra pasa zuten. Milizianoek egindako 
harrapakinei aurre egin behar izan zieten. Moja haietako batzuk 1937ko urrian Zestoan aurkitzen ziren “que se han refugiado en 
Cestona varias religiosas procedentes de zonas rojas, cárceles por tanto de todo y suplican que se les suministre el agua que 
puedan necesitar totalmente gratis”341.

Erlijioa frankisten oinarri garrantzitsuenetariko bat zen eta estatuaren erabaki gehienetan izugarrizko garrantzia izan zuten 
eliza katolikoaren goi karguek. Errepublika garaian ez bezala, instituzio publiko guztiek erlijio katolikoa babestu eta bermatu 
behar izan zuten handik aurrera. Horren erakusle izan zen, 1936ko urriaren 30ean, tropa frankistak Zestoara sartu eta hilabete 
ingurura, Zestoako udalbatza berriak, Jesusen Bihotz Sakratuaren irudia berriro ere udaletxean ezartzea erabakitzea. Gisa ho-
rretara, instituzio publikoek erlijioarekin zuten konpromisoa eta babesa adierazten zuten:

“(…) A la tarde se celebró también la emocionante ceremonia de la colocación del Sagrado Corazón de Jesús en el salón de 
sesiones del Ayuntamiento, de conformidad con las instrucciones y consejos de la Junta Carlista de Guerra de esta provincia y 
a cuyo acto asistió un gentío mayor si cabe que a la mañana. Se dio lectura por el alcalde de la fórmula habitual y luego nuestro 
celoso párroco pronunció una bella oración sagrada.

Finalizó la ceremonia con vítores a España, glorioso Ejército y al ínclito General Franco, entusiásticamente coreados por la 
multitud enardecida y emocionada.

Todos los actos fueron brillantemente acompañados por la Banda de Azpeitia que tocó marchas militares y canciones reli-
giosas y los bravos requetés y pelayos dieron guardia a las procesiones desfilando luego por el pueblo entre delirantes vivas”.342

Ekitaldi horretara, udalak, lehenago ere aipatu dugunez, Zestoako alkate izan ziren Benito Aranburu, Jose L. Zabaleta, 
Ramon Izeta, Emeterio Oiarbide, Blas Alkorta, Joakin Elorza eta Jose Zulaika gonbidatu zituen. Zestoako udalbatza frankistak 
aurrerantzean, erlijio katolikoarekin lotutako ekitaldi guztietan parte hartu beharko zuen. Erlijioa udalbatzaren betebeharra bihur-
tu zen, aukera baino. Betekizuna egiten ez bazuten, isun ekonomikoarekin zigortu zituzten, besteak beste:

338	ZUA, udal-aktak, 1938-11-12.
339	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 247-37.
340	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 247-37.
341	ZUA, udal-aktak, 1937-10-30.
342	El Diario Vasco egunkaria, 1936-10-31n argitaratua.
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“El Sr. Presidente dice que resulta desairoso y hasta desprestigioso para el Ayuntamiento la escasa asistencia de los Sres. 
Concejales a las funciones de la Iglesia Parroquial en los días y festividades en que es tradición acuda en Corporación, y para 
remitirla, propone al Ayuntamiento acuerde imponer multa de 10 pesetas, por vez (…) concejal, que sin motivo previamente jus-
tificado, deje de asistir a la Iglesia en Corporación en esos días”.343

Hala, Errepublikako gobernuaren agintaldian debekatutako zenbait ekitaldi erlijioso ere berreskuratu egin zituen Zestoako 
udalak, herriko urteko hildakoen alde egiten zen hileta-elizkizuna kasu. Ekitaldi hauetan guztietan militarrek ere presentzia nabar-
mena izan zuten. Militar frankistek, aho batez egin zuten Santa Cruzada delakoaren alde borroka. Haien borrokari kutsu erlijiosoa 
ezarri zioten eta beraz, ez zen harritzekoa 1938ko irailaren hasieran burutuko zen ekitaldi erlijiosora, uda Zestoako bainuetxean 
pasatzen zuen Jose Enrique Varela jenerala gonbidatu izana:

“El Sr. Presidente propuso, y así se acordó, se invitara al General Varela y demás autoridades y personalidades de costumbre 
a los actos religiosas y profanas a celebrar el día ocho, festividad de la Natividad de Nuestra Señora, y se restablezca la costum-
bre tradicional de hacer el recorrido tradicional al regresar el Ayuntamiento después de Misa Mayor a la Casa Consistorial”.344

343	ZUA, udal-aktak, 1943-08-02.
344	ZUA, udal-aktak, 1938-09-06.
345	ZUA, udal-aktak, 1941-11-24.
346	Vallejo Najera, A., 1938. Política racial del Nuevo Estado. Editorial Española S.A., Donostia, 14.

Jose Enrique Varela 
Zestoan zenbait 
agintarirekin. 
(Zestoako Udala)

Erlijio katolikoaren inguruan udalbatzak hartutako neurri zorrotzenaren burua Felix Aranburu Izeta alkatea izan zen. 1941eko 
azaroaren 24an, handik aurrera, udalbatza aitaren eginez hasi behar zutela eta amaitzean, “(…) diga la Presidencia Ave María 
Purísima, contestando los presentes sin pecado concebida’. La corporación por unanimidad acordó se haga de conformidad 
con las dos proposiciones de la Presidencia” esan behar zuten.345

Gerra amaitu ostean 1939ko maiatzaren 14an egin ziren “fiestas de la Victoria” delakoetan ere, ekitaldiaren zentralitatea, 
festak ospatzeko egin zen meza eta prozesioak izan zuten.

Erlijio katolikoa, marxismoaren sendagaitzat erabili zuten agintari frankistek. Vallejo-Najera psikiatra frankistak, erlijioa eta 
patriotismoa arraza espainiarraren birsortzailetzat hartu zituen. Hala, erlijio katolikoa eta patriotismoa, marxismoa “sendatzeko” 
ezinbesteko arma bihurtu zituzten frankistek:

“Sin religiosidad y patriotismo es difícil la regeneración de la Raza, necesitada del sacrificio individual en beneficio de la 
comunidad. La religiosidad y el patriotismo sanean automáticamente el medio ambiente; engendran aspiraciones elevadas, 
fomentan el cultivo de las virtudes y destruyen el vicio. La raza perecerá irremisiblemente si pierde el pueblo la religiosidad y el 
patriotismo”.346

Hala, oso ohikoa bihurtu zen gerra garaian suntsitutako elizen berrerainkuntzarako udaletara laguntza eskatzea. Elizentzat 
laguntzak ez ezik, hirien berreraikuntzarako diru-eskariak ere egin ziren. 

Horrez gainera, garai hartan, emakumearen eta gizonezkoaren arteko harremanak guztiz sakratuak ziren. Beste hitz batzuetan 
esanda, emakumezko eta gizonezkoen arteko harreman sentimentalak garaiko sozietate frankistan ez ziren existitzen, gai tabua 
ziren, ezkutukoak. Zer esanik ez, emakumezko zein gizonezko homosexualen eta transen bizitzak, ez ziren existitzen, ezkutuan 
bizitako bizitzak ziren. Ezkutuan, hain zuzen, gogor zigortuak izaten baitziren, esaterako, Fuerteventura-ko irlan homosexualentzako 
prestatutako kontzentrazio-eremuan zeina 1966ra arte funtzionamenduan egon zen. Haren helburu nagusia, estatu frankistak ho-
besten zituen balio tradizionalak emakumezko zein gizonezko haiei guztiei errotzean zetzan, indarkeria fisiko zein psikikoaren bidez.
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Isiltasunean mantendutako krudelkeria horiez gain, egunerokotasunean emakumezko zein gizonezko zestoarrek, muturreko 
sistema tradizional hark inposatutako zenbait neurri pairatu behar izan zituzten. Arau haiek guztiak ezartzen, berebiziko garrantzia 
izan zuen eliza katolikoak. Garaiko eliza katoliko espainiarrak ez zuen onartzen emakume eta gizonezkoen arteko azal kontakturik 
behin ezkondu arte.

Emakumezko zein gizonezkoak ez ezik, garaiko eliza katolikoak, klase sozialak ere banantzen zituen, haien diruaren ara-
bera: lehen, bigarren eta hirugarren mailako hileta elizkizunak ospatzen ziren. Dirua zuenak, lehen mailako elizkizuna egin ahal 
izaten zuen, hau da, kandela edo argi guztiak piztuta mantendu zitzakeen. Argi edo kandelak ordaintzeko argirik ez zuenak 
ordea, ilunpetan egin behar izaten zuen elizkizuna.

Emakumezkoak, ezkondu bitartean, aipatu dugunez, ezin zuen azal kontakturik izan gizonezkoarekin, hura erlijioaren ize-
nean sakralizatzean, hau da, ezkontzean baino ez zuen lortzen. Elizan bertan ere bereiztuta errezatu behar izaten zuten:

“Emakumeak alde baten eta gizonak beste aldian. Gu beti emakumiak eote giñan sartu ta ezkerretikan. Gizonak eskubitikan 
eote zian beti bai”.347

Emakumezko eta gizonezkoaren gorputzen arteko kontaktua, familia sakratua osatzeko mekanismo gisan baino ezin zen 
erabili. Hura erregulatzeaz, estatu mailan Sección Femenina eta Acción Católica-ko emakumeak aritu ziren, besteak beste. Zes-
toako Seccion Femeninako buruzagia 1939ko azaroan Juana Oiarzabal Bereziartua zen348.

Horregatik guztiagatik, Zestoan ere ez zen erraza izan udalbatzak dantzak baimentzea. 1940ko ekainaren 8an, granolaren 
funtzionamendua baimendu zuten Zestoako udalbatzan egindako bozketarekin. Hala ere, Nikasio Azpitarte zestoarrak, bere 
jabetzako “Canrina”-n dantzaldiak egiteko baimena ukatu zion udalak349. Aizarnan ere zenbait dantza mota egitea debekatuta 
egon zen:

“Guk balsian ez gendukan eittikan. Nik zinta zuriya neukan Mariaren alaban abanderada nitzalako. Errege euna zan eta 
plazan dantzan itte zan. Holako baten bals bat jo zuen. Nire launa ta biyok in gendun bals hori. Hurrengo eunen, apaizak (Mikel 
Atxaga), abisatu zun juteko bere despatxura. Ni enitzan jun, baiño nere ahizpa jun tzan. Esan tziyen nola ziteken baltsian ein. Neri 
abisua bialdu zien Mariaren alabak zian zaharrauak eta, beste bat eitten banun zinta kenduko ziela”.350

“Urtien behin etortze zien, erretorie, madre superiorie, alkatie, zinegotziyek, kolegiyoko apaize… kolegiyoa ta batzuei eite 
ziuben examiñe. Tokau zitzetan nei, oso ondo eta esan tziben ‘sigues siendo tan inteligente como tu padre, le debo mucho a 
su padre’. Ta nik ‘Ahora es tarde, entonces tenía usted que portarse’. Ez gustau ta Don Jose Mariai esan tziyon eta gero gure 
amai. Ordun nunbattea bialdu ber ninduben eta zigortute Ursulinata Pamplona eman ninduben hilebete “por rebelde a la política”. 
Bigarren aldiz dantzakin jun nitzan hara. Garai hartan ezin tzien mutillekin ein dantzak. Accion Catolica-ko emakume batzuek 
ibiltzen tzien beire alde batetik bestea a ver mutillekin zenek dantza eitte zeben eta denuntziau ette zeben. Haiek, ordun eite 
zeben lehenbiziko jayen eliza guztiyetan holakok mutillekin dantza ein du, atzena jaune hartzea jun ber izite zeben. Gero Hijas de 
Maria-ko kongregaziyoko zintie kendu eta bota. Santiyotan Pelota Leku txikiyen eite zien dantzak, han Ignacio Egaña alkatie bizi 
zan eta haren alaba zaharrai etziyoen uzten ere bezela dantza juten eta beste launek dantzan eitten tzeben bittertien gu balkoien 
eoten ginen. Urte batien Santiyo eunien mutil batekin dantzan ikusi ziebela esaten hasi zien eta ordun aittek hori sinistu eta berriz 
e Ursulinata kastigaute. Hori gezurre zan. Ursulinatan ordie zemat dantzan ein gendun!”.351

“Barriyotako erromerita jute ginan. Aizarna jute ginan. Agarraua ettia hori bai zala pekatu mortala! Aizarnazabalgo parrokuak 
Ramon Mendizabal zun izena. Orduan kongregaziuak zien luistarrak, mariaren alabak… kongregaziyuan zintak izaten tzian, zinta 
zuri ta urdinak. Zinta zuriya zekanak besteiri aintzen zien eta ni zinta zuriduna nitzan. Plazan han gebiltzan dantzan eta mutillakin 
ein ezetz eta baietz eta ‘bai eingoñat!’ esan niyen. Eta ein nun nere laun baten nobiyuakin. Eta hurrungo eunian zinta kendu eta 
kongregaziyotik bota ninduen. Karta bat bialdu zien mutil batekin pekatua ein nula ta: la gallina si se aleja de los chitos, y la gallina 
cae en garras malditas. Ha subido a otra iglesia, ¿volverás? Tengo por seguro que sí”.352

4.2.3. Hezkuntza frankista
Erregimen orok egin ohi duen bezalaxe, frankistak, haien ideologia zabaldu eta jendartean errotu ahal izateko, beste zenbait 

baliabideren artean, hezkuntzaz baliatu ziren. Eskolara zihoazen zestoar haurrak, handik aurrera, agintari frankistek agindutako 
arauak bete behar izan zituzten. Bigarren Errepublikan zehar eskola eta erlijioa banantzea lortu bazen ere, diktadurako aginta-
riek, erlijioa berriro ere hezkuntzan irmoki errotzea lortu zuten. Horren erakusle dugu, 1936ko urriaren 23an, Zestoako udalbatza 
izendatu berriak, Zestoako neskatoen eskolan berriro ere gurutzea ezartzea erabaki zuela:

347	Testigantza: Kattalin Irureta Goikoetxea.
348	ZUA, udal-aktak, 1939-11-09.
349	ZUA, udal-aktak, 1940-06-08.
350	Testigantza: Kattalin Irureta Goikoetxea.
351	Testigantza: Begoña Errasti Agirre.
352	Testigantza: Karmen Lizarralde Zumeta.
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“DE CESTONA
RETORNO DE LA CRUZ A LAS ESCUELAS

El domingo último se verificó en esta localidad la solemne ceremonia de reponer el Crucifijo en las Escuelas, acto tierno y 
conmovedor, al que asistió una concurrencia enorme, contribuyendo a darle már realce la presencia del Ayuntamiento, presidido 
por don Miguel Elorza, y dignísimo alcalde, así como también todos los exalcaldes residentes en la localidad, excepción hecha 
del señor Oyarbide que, por afectarle una desgracia familiar se vio imposibilitado a concurrir a la ceremonia.

El referido acto se verificó después de una misa mayor solemnísima que tuvo lugar en nuestro soberbio templo parroquial 
adornado con sus mejores galas y con gusto exquisito, luciendo así mismo una espléndida iluminación.

Una vez realizada la colocación del Crucifijo, pronunció una bella plática don Justo Elorza virtuoso capellán de la señora 
Barosenas de Sangarren, quien encareció la importancia y significado del acto siendo acogido por el numeroso público el final 
con vitores de Cristo Rey y España”.353

Placido Navasek ere, bere Aizarnako eskola nazionaletako mutikoak Meza Nagusira eramaten zituen:

353	El Diario Vasco egunkaria, 1936-10-31n argitaratua.
354	Maisu Placido Navas, Aizarna funtsa.
355	Maisu Placido Navas, Aizarna funtsa.

Placido Navasek propaganda falangista ezartzeko baimenik ez. 
(Maisu Placido Navas, Aizarna funtsa)

“P.D. En nombre del Pueblo y en el mío propio las más 
expresivas gracias, por habler restaurado la buenísima 
costumbre de asistir a Misa Mator con sus chiquillos.

¡Viva Cristo Rey! ¡Viva España! ¡Viva Franco!”.354

Hala, hezkuntza eta erlijioa berriro ere bateratu egin 
ziren diktadura frankistaren garaian. Placido Navas, 
1935eko otsailaren 2tik 1938ko maiatzaren 30era arte izan 
zen Aizarnako Eskola Nazionaleko irakaslea. Propagan-
da falangista ezartzea Komandante Militarrak debekatuta 
zuela adierazi zioten:

“Aizarna 26-1-37
Al Sr. D. Plácido Navas
Muy Sr. mío y amigo: En contestación a su atento 

carteo de ayer, debo manifestarle, que está prohibido ter-
minantemente por el Comandante militar, el fijar carteles 
de propaganda Falangista, así es que hasta nueva orden 
habrá que esperar con paciencia.

Es cuanto le tiene que decir por ahora su S.S. y amigo.
Fidel”.355

Depuratua eta bere karguan onartua izan zen Placido Navas, harik eta, 1938ko maiatzaren 14an, Lehen Hezkuntzako Zuzen-
daritza Nagusiaren aginduz, Cadiz-eko Lehen Hezkuntzako Administrazio Sailera lekualdatu zuten 1941ko urriaren 19ra bitartean.

Testuinguru hartan euskara debekatuta, hezkuntza frankista nazionalismo espainiarrean oinarritutako balioak inposatzen 
saiatu zen. Anaia Maristen eskolan ikasten zuten mutikoek, esaterako, gerran errepublikanoen aurka borrokatzen ari zen España 
korazatuarentzako inskripzioan parte hartu nahi izan zuten; umeek lortu zuten sari bat eman zieten korazatuko borrokalariei.

Hezkuntza beraien ideologiara moldatzeko, zenbait lege atera zituen Gipuzkoako Junta Carlistak herri guztietan aplikatu 
beharko zirenak:

“Junta Carlista de Guerra de Guipúzcoa, 31 de agosto de 1936:
Las autoridades representativas de este movimiento dedicarán especialísima atención a la Enseñanza, conscientes de la deci-

siva importancia que ella iene para la formación del espíritu de la nueva España. Cuantos obstáculos dificulten este sentido, claro y 
rotundo, que se quiere dar a la formación de las nuevas generaciones serán apartados inexorablemente. Nadie piense en claudicacio-
nes ni en desidia sobre esta cuestión. Los maestros instructores han de incorporarse resultamente a esta obra o serán apartados de 
sus cargos inmediatamente. Una persistente y rigurosa inspección se establece sobre los centros de enseñanza y ella aquilatará has-
ta que punto se cumplen estas instrucciones y el grado de ocio y de buena voluntad que cada maestro pone en esta labor nacional.

Espero que V.E. sabrá darse cuenta de toda la importancia que esta Junta atribuye a la presente circular y que pondrá espe-
cialísimo empeño en que su contenido tenga puntual cumplimiento en ese pueblo.

1ª. Se constituirá en cada pueblo Consejo local de 1ª Enseñanza, sustituyendo las personas de significación política afecta 
al Frente Popular por otras adheridas al movimiento salvador de España y se dará entrada en la misma obligatoriamente al Sr. 
Cura Párroco de la localidad.
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2ª. El día 15 de Septiembre se celebrará con la mayor solemnidad en las escuelas públicas la inauguración del curso escolar 
con asistencia de la Junta Local de Instrucción procurando con la ceremonia hacer ver a los alumnos que una nueva era empieza 
en España inspirada en los principios de la Religión Católica y en los de un nacionalismo españolista fervoroso.

3ª. La bandera española ondeará obligatoriamente en la fachada principal de todas las escuelas y centros de enseñanza, 
tanto públicos como privados. El Crucifijo presidirá todos los locales destinados a las clases y habrá grandes mapas murales de 
España. Se procurará también que en dichos locales se prodiguen cuadros, estampas, etc. con motivos religiosos y de episodios 
de la Historia de España.

Estatu-aparailu frankista, hezkuntza arautzen, 1936ko abuztuaren 31n. (AUA)

4ª. La enseñanza, tanto en las escuelas pú-
blicas como en las privadas, ha de ser eminente-
mente católica y españolista. Será obligatoria la 
instrucción del Catolicismo, de la Historia Sagrada 
y de la Historia de España.

Los trabajos escolares empezarán y termina-
rán rezando colectivamente un Padrenuestro bajo 
la dirección del Maestro. Éste instruirá a los niños 
de la doctrina católica con especial empeño. Los 
instruirá también de la Historia Sagrada y de la His-
toria de España, explicando a los niños con predi-
lección las aportaciones de los vascos –y en espe-
cial de los guipuzcoanos y, más concretamente, de 
los hijos ilustres de cada pueblo- a la formación y 
a las gloriosas gestas de la nación española, así 
como los beneficios que las Provincias vasconga-
das y especialmente Guipúzcoa han recibido de la 
unidad de España.

5ª. Será obligatoria la asistencia colectiva de 
los niños de las escuelas con sus maestros a la 
Misa mayor de los domingos en la Parroquia de 
cada pueblo.

6ª. A los niños que sólo sepan el vascuence, se 
les dará la enseñanza en vascuence, pero se les 
enseñará además con especial empeño el castella-
no. A los niños que pueden entender la enseñanza 
en castellano se les dará aquella en esta lengua.

7ª. Se designa a don Manuel Jimenez Cachón, 
Inspector de Enseñanza de la zona ocupada con 
carácter provisional, y con la misión de velar por 
que se cumplan puntualmente estas instrucciones 
tanto en los centros escolares públicos como en los 
de iniciativa privada”.356

356	Alegiako Udal Agiritegia: 510. Kaxa. 1936-1939 Gerra Zibileko Dokumentuak.
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Gernikako hilerrian euskarazko inskripzioak debekatuta.

Espainiar nazionalismoak ez zuen hezkuntzan bakarrik eragin, kale izendegian ere eragin zuen. Esaterako, 1937ko irailaren 
3ko udalbatzan Navarradi plaza, Navarra izendatu zuten eta plaza de los Fueros berriz, España357.

Eskola nazional guztietan, Francisco Franco diktadorearen, Jose Antonio Primo de Rivera Falangearen sortzailearen erretra-
tuak eta Mugimendu-ko banderak ezartzea ezinbestekoa zen. Eskolara sartu aurretik, patioan, Mugimendu-ko banderen aurrean 
Cara al Sol abestia abestu behar izaten zuten, eskuarekin agur erromatarra eginez:

“Cara al Sol kantatu behar izaten gendun, erterakon, despedida bezela eitten gendun”.358

Espainiar nazionalismoa gailentzen zen heinean, abertzaletasunaren aurkako neurriak hartu zituzten hezkuntzan frankistek. 
Irakasle abertzalerik ez zuten onartzen, izan ere, haurrei euskaraz hitz egiteaz gain, abertzaletasuna transmitituko zielako beldur 
ziren. Arroan bizi zen Eusebia Urangak, esaterako, Iraetako auzo eskolan lanean hasteko eskaera egin zuen 1937ko abenduaren 
2an. Baina udalbatzak postua ukatu egin zion “estimando que es de ideas nacionalistas acordó desestimar su pretensión por 
no ser necesarios por ahora sus servicios”.359 Juan Erentxunek ere egin zuen saiakera Zestoako mutikoen eskola nazionalean 
eta Aizarnakoan postua lortzeko. Azken horretan postua jada hartuta zegoela eta, ez zioten aukerarik eman irakasle izateko. 
Horrez gainera, Arroan ere eskatu zuen postua baina, Junta de Educacion de Navarra-ren informearen arabera “Sancionado con 
traslado de escuela por nacionalista que solicita desaparezca de su expediente la sanción para facilitar su posible nombramiento 
en Arrona-Guipúzcoa, entiende la Comisión que:

Constando en su expediente la retractación en la que confiesa su ideario anterior y actuación nacionalista no procede lo que 
solicita”.360

Irakasleak ez ziren izan zigortutako bakarrak. Euskaraz mintzo ziren zestoar haurrek, hainbat zigor jaso zituzten beren ama 
hizkuntzan mintzatzeagatik. Horien artean, “eraztun jartzea”361 edo erregelarekin irakasleak haurra eskuetan jotzeko zigorrak 
izan ziren:

“Sei urtekin hasi giñan gu eskolan eta gendukan Logroñoko maistra bat. Doña Isabel zan, bere amakin zeon. Eskolan goian 
bizi zian eta in behar gendun erderaz, tutik ez genekian baino ein ber gendun erderaz. Jolas garaian e ein behar gendun erderaz. 
(…) Ni gogoratzen naiz, 11-12 urtekin oso bargastak giñala. Kastiguik behiñ e enun izan. Mutillak, nere anaiak esaten tzun oso 
maixu ona izan tzuela, Teodoro”.362

Euskaraz mintzo ziren zenbait zestoarrek, beraien ama hizkuntza erabiltzeari utzi eta haien egunerokotasunean, gaztelania 
gainjarri zuten. Euskara, ez-zibilizatuen hizkuntza gisan definitu eta ondorioz, euskaradun guztiak ez-zibilizatutzat hartuta, trauma-
rik ere eragin zuen eta hargatik, gaztelania haien ahotan zerabilkiten hizkuntza izatera pasatu. Egoera hau, ez zen Zestoako kasu 
bakandua izan, euskal lurraldeetako herri gehienetan kausitu zen. Hala eta guztiz ere, gehienbat, auzoetan mantendu zen euska-
raren erabilera, baserritarren artean, batik bat. Garai hartan, baserritarrek, ‘caseros’ edo ‘caseras’ gisako irainak jasotzen zituzten, 
kaletarrek baino maila baxuagokoak zirela adierazteko. Ez zen kalean jasotzen zuten zapalketa bakarra izaten. Esaterako, auzo 
ezberdinetatik baserritarrak astoan jaisten ziren eta haiek, Etorra auzokoek gaur egun Portale taberna dagoen parean uzten zituz-
ten astoak eta Akuakoek berriz, gurutzearen ondoan. Astoek ximaurra egin eta udaltzainak hura ikusiz gero, baserritarrak isuntzen 
zituen. Isuntzen zituen gehiengoak, abertzaleak ziren. Kalean 
ez ezik, haien baserrietan ere bestelako zapalketak jasaten zi-
tuzten. Herriko medikua, albaitaria… baserrira gerturatzen zi-
renean ere zapalkuntza hori argia zen. Izan ere, baserritarrek 
haien mantelik… garbienak eta hoberenak ateratzen zituzten, 
medikua, albaitaria… maila altuagoko lanbideak kontsidera-
tuta baitzeuden.

Hezkuntzarekin jarraituz, Bigarren Errepublikarekin alde-
ratuz gero, hezkuntzaren egoera frankismoan zehar okerra-
goa izan zen. Hala eta guztiz ere, Zestoako auzoetan eskolak 
irekitzeaz eta hango haurren heziketaz arduratu ziren. Etu-
meta auzoan esaterako, Jose Muguruzak jardun zuen ber-
tako haurren heziketan “(…) viene instruyendo a los niños 
de aquella apartados caserios que no pueden acudir a la 
escuela del pueblo”363.

357	ZUA, udal-aktak, 1937-09-03.
358	Testigantza: Kattalin Irureta Goikoetxea.
359	ZUA, udal-aktak, 1937-12-02.
360	Junta Superior de Educacion de Navarra-ko informea.
361	Gelan bertan, eraztun bat egoten zen. Euskaraz mintzatzen zen 
umeari hura jartzen zitzaion. Horren eraginez, eskola orduetan zehar, 
haur ezberdinen behatzetatik pasatzen zen, hauek euskara hitz egiten 
bazuten. Eskola amaitzean, behatzean eraztuna zeukan haurrak, zigo-
rra jasotzen zuen, zeina ekonomikoa zein fisikoa izan zitekeen.
362	Testigantza: Kattalin Irureta Goikoetxea.
363	ZUA, udal-aktak, 1941-01-11.
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Anaia Maristen San Jose ikastetxea
1929ko urtarrilaren 20an inauguratuz geroztik, zestoar mutiko gehienen ikastetxea izan zen San Jose. Gerra ostean bertako 

zuzendaria Marcelino Alonso izan zen. 1941ean, arazo ekonomikoak zirela eta eskola utzi behar izan zuten Anaia Maristek. Udan 
zehar udalak zenbait gestio egin zituen eta azkenean Eskoriatzako San Viator Anaiekin ados jarri eta hiru irakasle ekartzea lortu 
zuten: Fernando Dañobeitia, Marcelino de la Presa eta Juan Bautista Etxaburu.

Udan zehar, ume asko ez zen joaten eskolara, hain zuzen, udatiarren hoteletan botones gisan lan egiten baitzuten. Urriaren 
1etik aurrera hasten ziren gehienak eskolan. Garai hartan, San Viator Anaiek kondizio kaskarrak bizi zituzten. 1942-43 ikasturtetik 
aurrera Carlos Gonzalez de Zarate izan zen San Jose ikastetxeko zuzendaria eta haien egoerak larria izaten jarraitzen zuen. 
Soldata urriak, elikadura eskasa… izaten jarraitzen zuten eta 1946ko maiatzean, azkenean, udalari bertatik alde egingo zutela 
adierazi zieten. 50eko hamarkadan, haien ordez, Salletarrak etorri ziren.

Arroako eskolak
Arroa Behean eskola eraikitzeko nahia Bigarren Errepublika garaitik zetorkien. Juan Lazkano eta beste zenbait auzotarrek 

Zestoako udalbatzari eskaera egin zioten gerra hasi baino zertxobait lehenago. Gerrak ordea tramiteak moztu egin zituen.
Ordura arte Arroa Beheko eta Errekako irakasle izan zen Jakoba Gorriti bere postutik kendu egin zuten, abertzalea izateaga-

tik, besteak beste. Ignacia Altuna Urkola, depuratu egin zuten eta Isabel Lete berriz, Arroa Beheko irakasle postutik kargugabetu 
eta herritik kanporatu egin zuten. Geroago, 1937ko ekainean Elorzaren alargunak, Zestoako udalera eskaera bat egin zuen, 
Arroa Beheko haur eskolako irakasle izateko aukera izan zezan. Udalbatzak haren aurrekari politikoak eskatu zituen.

Gerraren ostean, Arroa Beheko Diego Lasa eta beste auzotar batzuek bertan Eskola Nazional bat egiteko eskaera egin 
zioten udalbatzari. Horrez gainera, Antonio Intxausti Arroako parrokoak ere gotzainaren eskaeraz, apaiz etxe bat eta eskola bat 
eraikitzeko aztertzen ari zela adierazi zion udalbatzari eta horretarako diruz laguntzeko eskaera egin zion. 

Eskolen eraikitzea ez zen gertatuko 50eko hamarkadara arte:
“Enterarse de lo expuesto por la Presidencia, de haber quedado terminadas las obras de habilitación y acondicionamiento de 

las Escuelas Nacionales provisionales del barrio de Arrona-Estación conforme el acuerdo adoptado por el Pleno de la Corpora-
ción en sesión celebrada el día 11 del presente mes, habiendo quedado en perfectas condiciones y colocado el material escolar 
necesario y que con respecto a la Escuela de niñas, ha sido realizado el blanqueo por la Empresa de Cementos A.B.C. de Arrona, 
existiendo una matrícula de 32 niñas”.364

4.2.4. Autarkia: gosea errepresioa gauzatzeko tresna ezin hobea
Gosetearen arrazoi nagusienetako bat, gerrak berak, nekazal-eremua hartzea eta nekazariak borrokara soldadu joan behar 

izatea izan zen eta horren eraginez, lurrak ezin landu ahal izatea. Horrek uztaren galera handia ekarri zuen. Gerra amaitu ostean, 
faxismoaren aurkako iritzi landua zuten zenbait herrialdek, Espainia frankistari merkataritza-blokeoa ezarri zioten; handik aurrera, 
ezin izango zuten inportazio zein esportaziorik egin herrialde horietatik.

Bestalde, gerraosteko gosearen perspektiba ulertu ahal izateko urte batzuk atzera egin behar dugu, Primo de Riveraren 
diktadura garaira arte, hain zuzen. Gosea ulertzeko, ezin dugu Estatu Espainiarrak menpean zituen lurraldeetan bakarrik zen-
tratu, gosetea bere osotasunean, mundu mailako erlazio ekonomikoen frakasoaren emaitza izan zen365. Beste hitz batzuetan 
esanda, XX. mendeko hogeiko hamarkadaren amaieran, sistema kapitalistak, aldiro-aldiro ohikoa den gisan krisia garatu 
zuen. Horrek, sistema horretan parte hartzaileak ziren klase sozial ezberdinek, krisia pairatzea ekarri zuen. Batzuek, hau da, 
aberatsenek, zerbait galdu zuten bitartean, haien menpeko ziren langileek, zestoarren kasuan haien gehiengoak (nekazari, 
industriako langile, meatzari… herritar xumeak) haien gehiengo irabazi xumea, guztiz galdu egin zuten. Klase borrokaren 
erakustaldi gordinena izan zen.

Pobrezia hori amaitzea aitzakiatzat hartuta eta mundu mailako estatuek ezarritako merkataritza boikota oinarri, agintari fran-
kistek, sistema autarkikoa martxan ezarri zuten. Autarkiaren bidez, agintari frankistek, Espainiar Estatuko ekonomia ahalik eta 
independentzia handiena lortu nahi izan zuten. Helburua bere horretan lortzeko, produktu nazionalen babesa eta inportazioen 
kontrola bultzatu zituzten.

Hala, industria eta merkataritza erregulatzeko, “Junta de Abastos” delakoa sortu zen Zestoan, gainontzeko Euskal Herriko 
herrietan egin gisan. Junta horretako kideek, Zestoara sartu eta irteten ziren produktuak kontrolatzen zituzten. Horrez gainera, 
Probintziako Ordezkaritzak agindutako zein prezio ezarri behar zitzaizkien produktuei adierazten zutenak ere baziren:

“A continuación el Sr. Presidente expuso que a instancia de varios productores de leche y fundándose en la escasez de esta 
y la falta de pienso, tuvo una conferencia telefónica con la Delegación Provincial de Abastos, de donde le dijeron se solicitara el 
aumento del litro de leche a sesenta céntimos del (…) mediante acuerdo de la Corporación y por escrito o por cuyo motivo (…) 
así se acordará”.366

364	ZUA, udal-aktak, 1950-11-29.
365	Gerrak eta haren osteko diktadurak, gosetea areagotu egin zuen.
366	ZUA, udal-aktak, 1940-03-30.
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Ogi beltzaren garaia ate joka ari zen, zenbait herritarren memorian oraindik presente dagoen hura. Elikagaien eskasia 
erabatekoa zen eta horri aurre egiteko formula gisan, estatu frankistak, gerra garaitik praktikan zegoen janariaren errazionamen-
dua era sakonagoan aplikatzen jarraitu zuen. Handik aurrera, garia zein artoa xeheetzeko zenbait errota itxi eta zestoar familia 
bakoitzak, haren errazioamendu boletoarekin tokatzen zitzaion elikagaien kopurua ezarritako dendan jaso behar izaten zuen:

“Ni enitzan eon e, baina nere anaia ta gerra akauta comedor social batera etortze zian”. (…) “Ogik ez geneukan, kontraban-
doan ekartze gendun ogi-irina. Boniatoa jate genun. Goseik ez genun pasau, beste zeoze jateko gogua bai baino (…) Fideuakin 
kontrabanduan ibiltze ginan. (…) Artua errota igo eta irina kontrabandoan ekartze gendun, errota itxita zeon da (…) anai bat 
txarriyak hiltzen zekina, muturrian zeoze jarrita; txarriya hiltzia prohibittuta zeon”. “Graneroa entregatzen ginuzen garia, patatak… 
errentan gariya ematen genun nagusiyai eta errenta re pagatze genun e”.367

“Artaburu bat hartu gabaz errota jun da, emakumiek ette zeben hori. Hariya josteko re neurriyan emate zebela esate zun 
izebak”.368

Herritarrentzako ez ezik, errazionamendua hotelentzat ere aplikatu zuten. Hotelen errazionamenduaz Roque Arozena ardu-
ratzen zen. 

Eta nola ez… begibistako kontrolaren babesean, merkatu paraleloa sortu zen. Bertan, merkataritza erregulatuan lortzea 
ezinezkoa zen zenbait produktu lortu ahal izan ziren. Baina horrek ere bazuen tranpa bat, izugarrizko prezioak zituzten produktu 
gehienek. Eta beraz, produktu haien jabe, haien gehiengoan gerra irabazi zutenak egin ziren, bai eta haien saltzaile behine-
nak ere. Beraz, dirurik ez zuenak ezin zituen produktu haiek erosi. Haien artean, xaboia, olio preziatua, txokolatea, azukrea… 
zeuden. Eguneroko bizitzarako beharrezkoak baina guztien eskura ez zeudenak. Honakoa ere, klase borrokaren erakustaldi 
ezin hobea izan zen. Agintari frankista boteredunek geroz eta lurren, ondasunen… metaketa handiagoa egin zuten bitartean, 
langile klaseak, herritar xumeenek, gosea pairatu zuten. Haien sabela asetzeko, gehientsuenak, Zestoan, baserriko abereen, 
gariaren… kontrabandoan egin behar izan zuten. Batzuek geroz eta irabazi gehiago lortu bitartean, besteek sabela asetzearen 
truke egiten zuten. Hauxe da behin baino gehiagotan entzun den eta oraintxe arte aipatu ez den estraperloa. Hartaz, geroz eta 
aberastasun gehiago lortzea bide izan zuen estraperlo handia, eta sabela asetzea helburu zuen estraperlo txikia ezberdindu ditu 
Miguel Angel del Arco369 ikertzaileak:

“Amak irina ekartze zun Azpeittittik otarra haundiyan trenian, deskantsilluan laga eta bea jarri eitten tzan. Hola batzutan beste 
batek e harrapatze zioeben. Gero taberna goian eukitze genun kuartuan eta bahie eukitze genun, atzeko kuartuan eta han jarrita 
egurrezko tabla bat eta gero errota emate gendun. Gero ogiya ein eta ogi txuriya jateko etortze zan dirua zunak erostea”.370

Estatu frankistaren begietara legala ez zen merkatuari mugak ezartzeko, gobernu frankistak zenbait elementu erabili zituen. 
Horietako nabarmenena, inspektoreak izan ziren. Inspektore hauek, dendetan, fabriketan… inspekzioak egiteaz eta espazio 
haietan produktu legalak baino ez zeudela frogatzen zuten. Zerbait estraperlokoa izanez gero, isuna ezartzen zieten. Askotan, 
inspektoreak errepublikano eta abertzaleen gaineko errepresioa egiten jarraitzeko erabili zituzten; hau da, denda haietan estra-
perloko produktuak ez izanda ere, isun ekonomikoak jartzen zizkieten.

Goseari aurre egiteko Zestoan ere, “Plato Único”-aren legea martxan jarri zen. Ondokoa, 1936ko urriaren 30ean, Fermoso 
Gobernadore Generalak idatzitako legea izan zen. Horren arabera, hilabete bakoitzeko 1 eta 15 egunetan, jatetxeetan, menu 
erdia aterako zen arren, oso bat kobratu beharra zegoela adierazi zen. Handik sortutako soberakinak, benefizentziara bidera-
tuko ziren. Hori betetzen ez zuten zestoarrak, zerrenda beltzetan sartuko zituzten, Mugimendu Nazional-aren kontra zeudela 
argudiatuz.

Bien bitartean, Zestoan 1938ko urriaren 13an Auxilio Social-eko jantokia sortu ondoren, udalbatzak hilero 100 pezeta eman-
go zizkiola adierazi zuen. Jantoki hauek, ideologia falangistan oinarritutakoak izan ziren eta horrenbestez, bertaratutako guztiak 
balio haiei erantzun beharra zieten jan nahi bazuten. Horien artean sartzen ziren, esaterako, agur faxista egitea, haientzat guz-
tientzat umiliagarria zena. Jantoki hauek guztiek ere, janaria emateaz gain, errepublikazale zein abertzale haiek guztiak psikolo-
gikoki umiliatzeko ezinbesteko tresnak bihurtu ziren, bere ideologiaren aurkako espazioak baitziren:

“Seguidamente diose lectura a un comunicado del señor Delegado Provincial de Auxilio Social referente al propósito de abrir 
en esta villa un comedor, y al objeto de poder estudiar la posibilidad de ello, interesa del Ayuntamiento manifieste si está dispues-
to a aportar alguna ayuda económica. El Ayuntamiento reconociendo el alto fin de tan humanitarios propósitos acordó contribuir 
con la cantidad de cien pesetas mensuales”.371

Gosete handi hark gaixotasunak ekarri eta beste batzuetan gerraren osteko gaixotasunak areagotzea ere ekarri zuen. Ge-
rran zehar eta gerra ostean, tuberkulosia, tifusa… bezalako gaixotasunak hedatu ziren.

367	Testigantza: Maria Larrañaga Alberdi. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
368	Testigantza: Maria Angeles Errasti Iraola.
369	Del Arco y Blanco, M.A.; Gómez Oliver, M.A., 2005, El estraperlo: forma de resistencia y arma de represión en el Primer Franquismo, Studia historica.
Historia contemporánea, (23. Zbk.), 179-199. / Del Arco y Blanco, M.A., 2010, El estraperlo: pieza clave en la estabilización del régimen franquista, His-
toria del Presente, (15. Zbk.), 65-78.
370	Testigantza: Kontxita Izeta Legardaereño.
371	ZUA, udal-aktak, 1938-10-03.
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4.3. ENPLEGATU PUBLIKOEN GARBIKETA
Aurreko lerroetan erreparatu ahal izan dugunez, Zestoako frankistek, instituzio publikoak erabili zituzten herritarren legiti-

mazioa lortu ahal izateko. Instituzio publikoak legitimazio frankistaren aparailu gisan erabili ahal izateko, ezinbestekoa zitzaien, 
egitura haiek osatzen zituzten pertsonak ere aginte frankistaren aldekoak izatea. Horrenbestez, ez da harritzekoa, 1936ko iraila-
ren 21ean herrian tropa frankistak sartu zirenetik, udalak eskaintzen zituen postuetatik lehen garbiketak edo kaleratzeak hastea. 
Zestoakoa ez zen kasu isolatua izan, herriak bozkaz aukeratu zuen gobernuaren aurka estatu-kolpea eman zuten tropa frankis-
tek, ordura arte herri errepublikarrak izan ziren eremu guztietan gauzatu zuten errepresio antolatua izan zen.

Hala beraz, Miguel Elorza Larrañaga eta geroago Juan Aranburu, indar-militarren bidez ezarri zuten udal-gobernu frankistaren 
laguntzaz, Zestoako udal-postu publikoak betetzen zituzten abertzale eta errepublikanoak kanporatzeaz arduratu zen. Zestoar 
hauek kaleratzearen arrazoi nagusia, indar militarren bidez osatu berria zen udal-gobernu frankistaren ideologiaren aurkakoak 
izatea izan zen. Prozesua aurrera eraman ahal izateko, ezinbestekoa izan zen 1936ko irailaren 13an Junta de Defensa Nacional 
delakoak egindako 108/36 delako Dekretua. Honakoaren bidez, Fronte Popularrari lagundu edo haren kide izan ziren alderdi eta 
talde politiko guztiak, bai eta kolpista frankistei aurre egin zieten erakunde guztiak ere, legez kanpo geratu ziren. Zehazki, dekre-
tuaren hirugarren artikuluan, “mugimenduaren” aurka egin zuen edozein funtzionario karguetatik ken zezaketela adierazten zen:

“Nire aittittak Joxek galdu zun udaletxeak ematen tziyon lan bat txerri jana jasotzeko baimena. Zeren aittittak organiko hori 
jasotzen zun gero txerriak hazteko”.372

Zestoako udalbatzak, 1936ko irailaren 12an indarrean jarritako 108/36 Dekretuaren bidez udal-langileen lehen garbiketa 
1936ko azaroaren 14an egin zuen. Haren bidez, udal-langileen ideologia politikoa aztertu ondoren, batzuk beraien postuetan 
jarraituko zutela erabaki eta beste batzuk haien lanpostuetatik kanporatzea erabaki zuen.

1936KO AZAROAREN 14AN BEREN POSTUETATIK KANPORATUTAKO UDAL-LANGILEAK

372	Testigantza: Miren Aristi Ibarguren.

IZEN-ABIZENAK POSTUA FILIAZIO POLITIKOA

AGIRRE, JOSE Arroako oinezkoen agentea Abertzalea 

ARISTI, JOSE Kale-garbitzailea. Auzotarrekin hitz egitea debekatu zieten Abertzalea 

ARRAZOLA, AGUSTIN Botikari titularra Abertzalea 

GARAIZABAL, VENANCIO Mediku titularra Abertzalea

GORROTXATEGI, JOSE MARIA Musika bandako zuzendaria eta 1 txistuaren laguntzailea Abertzalea 

IRIBAR, FRANCISCO Sasoiko alguazila Abertzalea 

URANGA, MANUEL Serenoa. Erretiratu egiten dute “Indefinido de derechas”

ZULAIKA, JOSE Atabalaria Abertzalea 

1936KO AZAROAREN 14AN BEREN POSTUA MANTENDU ZUTEN EDO 
KANPORATUAK ORDEZKATU ZITUZTEN UDAL-LANGILEAK

IZEN-ABIZENAK POSTUA FILIAZIO POLITIKOA

AIZPURU, VICTORIANO Aizarnako zentraleko elektrizista Bere ideologia oraindik definitzeke dagoela adierazi; lehen momentuan eskuindarra zela adierazi bazuten ere

AZKUE, MAURICIO Aizarnako oinezkoen agentea Tradizionalista

CESTONA, ANTONIO Serenoa Eskuindarra 

EGIGUREN, MATIAS Albaitaria Tradizionalista

ERENTXUN EIZAGIRRE, CESAREO Kantu irakaslea Tradizionalista

GOIKOETXEA, JUAN JOSE Txistularia, alguazila Tradizionalista

IRURETAGOIENA, JOSE Udal-idazkaria Tradizionalista

LIZASO, TOMAS Kantu irakaslea Tradizionalista

ODRIOZOLA, IGNACIO Alguazila Tradizionalista

ODRIOZOLA, JOSE CRUZ Kale-garbitzailea -

OLAZABAL, JOSE LEON Alondegiko langilea Tradizionalista

TRUEBA, FERNANDO Mediku titularra  Monarkiko eskuindarra 
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Azaroaren 14ko erabakien artean eztabaida luzeena eragin zuena, Eustasio Zunzunegi gordailuzainarena izan zen. Eztabai-
da luzearen ondoren “acordó considerarle nacionalista de los más significados y acordó por ocho votos contra uno destituirle 
de su cargo así como también todos los demás que desempeña”373. Hala eta guztiz ere, udalbatzaren presidentziak, Eustasio 
Zunzunegi bertako langile gisan ez zuela geratzea nahi adierazi zuen, baina gainontzekoei ezarriko zitzaizkien neurri gogorrak 
pairatzerik ere ez zuenez nahi, “indefinido” deklaratzea nahi zuela adierazi zuen, inongo alderdietara ez baitzegoen afiliatuta. 
1936ko abenduaren 9an, zinegotzien artean bozkatu ostean, Roque Gaztañagak eta Jose Urbietak abertzalea zela adierazi 
bazuten ere, gainontzeko zinegotzien bozkekin “indefinido de derechas” izendatu zuten eta ondorioz, bere postuan jarraitzea 
baimendu zioten.

Zestoako udal-langile guztien kanporatzea 1936ko abenduaren 3ko legearen ostean iritsi zen “Uztailaren 18tik aurrera aska-
tutako eremuko egoitza ofizialetik kanpo eskuduntza duen agintaritzak emandako inolako baimenik edo eginkizunik gabe egon 
diren, edo baimen horiek amaitutakoan aurkeztu ez diren funtzionario guztiak kargutik kenduko dira espedientea osatu gabe”374. 
Kanporatze haien burua, Juan Aranburu Zuriarrain, 1936ko abenduaren 1ean alkate izendatutakoa izango zen eta zinegotziak 
Roque Arozena, Fidel Lizaso, Roque Gaztañaga, Ignacio Orbegozo, Antonio Agirre, Ascensio Aizarna, Martin Aristondo eta Jose 
Urbieta izan ziren.

1936KO ABENDUAREN 9AN ZESTOAKO UDALAK KANPORATUTAKO UDAL-LANGILEAK

IZEN-ABIZENAK POSTUA FILIAZIO POLITIKOA

AGIRRE, JOSE Arroako oinezkoen agentea Abertzalea 

ARRAZOLA, AGUSTIN Botikari titularra Abertzalea 

BARRENA GOITIA, BLAS Musika bandako zuzendariordea Abertzalea. Tropa frankistak sartzerako haien atzaparretatik ihes egin zuen

BARRENA GOITIA, JOSE MARIA Musika bandako kidea Abertzalea 

BARRENA GOITIA, ROMAN Musika bandako kidea Abertzalea

CARRASCOSO, CARLOS Agente exekutiboa Izquierda Republicana. Fronte Popularreko komiteko burua eta ihes egindakoa

ERRASTI, JESUS Musika bandako kidea Errepublikanoa 

ERRASTI, JULIAN Musika bandako kidea Errepublikanoa

ETXANIZ, JOSE Musika bandako kidea Abertzalea

ETXANIZ, JULIO Musika bandako kidea Abertzalea

GARAIZABAL, VENANCIO Mediku titularra Abertzalea 

GORRITI OLAIZOLA, JAKOBA Arroako Beheko eta Arroa Errekako irakaslea Abertzalea 

GORRITI OLAIZOLA, KARMEN Iraetako irakaslea Arroako Emakume Abertzale Batzako lehendakariordea 1934ko otsailean

GORROTXATEGI, JOSE MARIA Musika bandako zuzendaria eta 1 txistuaren laguntzailea Abertzalea. Gerran zehar Zestoako Komiteko Horniduretako kidea

IRIBAR, FRANCISCO Sasoiko alguazila Abertzalea 

IRIBAR, JOAKIN Musika bandako kidea Abertzalea

IRIBAR, PEDRO Musika bandako kidea Abertzalea

KEREJETA, PEDRO Musika bandako kidea Abertzalea

KORTA, IGNACIO Musika bandako kidea Abertzalea

KORTA, JOSE Musika bandako kidea Abertzalea

KORTA, JUAN Musika bandako kidea Abertzalea

KORTA, MANUEL Musika bandako kidea Abertzalea

KORTADI, JOSE Musika bandako kidea Abertzalea

LETE MURGOITIO, ISABEL Arroa Beheko eskola mistoa eta haur-eskola Abertzalea

ORBEGOZO, NIKANOR Musika bandako kidea Abertzalea

ORBEGOZO, PASKASIO Musika bandako kidea Abertzalea

URANGA, MANUEL Serenoa. Erretiratu egiten dute “Indefinido de derechas”

ZULAIKA, FRANCISCO Musika bandako kidea Abertzalea

ZULAIKA, JOSE Atabalaria. Musika bandako kidea Abertzalea 

373	ZUA, udal-aktak, 1936-11-14.
374	DAVILA, F. Presidencia de la Junta Técnica del Estado. Presidencia Junta de Defensa Nacional. Burgos, 1937ko martxoak 15.
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1936ko abenduaren 9an beraien postuetan berretsi zituzten udal-langile batzuk arazoak izan zituzten etorkizunean. Hain 
zuzen, hori 1938ko ekainaren 30ean Cesareo Erentxun Eizagirreri buruz hitz egiten duen aktak adierazten digu honakoa. Da-
kigunez, 1936ko azaroaren 14an eta abenduaren 9an, udalbatzak tradizionalista zela adierazita, bere kantuko irakasle lana 
mantentzea lortu zuen. Hala eta guztiz ere, data zehatza ez dakigularik, momenturen batean, estatu espainiarreko hezkuntzako 
ordezkariek, nahitaezko erretiroa hartzera behartu zuten Arroako mutikoen eskola nazionalean zuen postutik:

“Seguidamente se dio lectura a un escrito de D. Cesareo Erenchun Eizaguirre en el que manifiesta ‘que habiendo cesado por 
jubilación forzosa en el cargo’ de la escuela de niños de Arrona y con la sola pensión de seis pesetas, suplica al Ayuntamiento 
tenga a bien no suprimir la asignación de ciento cincuenta y seis pesetas que por retribuciones viene percibiendo. El Ayuntamien-
to con atención a los servicios prestados por dicho Sr. Erenchun acuerda acceder a lo solicitado”.375

Erentxundarren familia, Arroara azken karlistaldiaren (1872-1876) ondoren iritsi zen. Cesareo Erentxun Eizagirreren aita 
zen Agustin Erentxunek, haren Azpeitiko tabako fabrikak porrota jasan zuenean, hango etxea Guibert familiari saldu eta Arroan 
Marqués de Trabadelo izenekoari erosi zion.

Cesareo Erentxun semeak, hasiera batean, banku edo nautikako ikasketak egitea iritzi bazion ere, beharrak bultzatuta eta 
oraindik Batxiler zela, Urrestillan eskolak ematen hasi behar izan zuen. Ofizioa gustatu eta magisteritza ikasketak egin zituen. Le-
hen postua, Urrestillan eman zioten, handik Artziniegara lekualdatu zuten eta azkenik, Arroako Eskola Nazional mistoko irakaslea 
izan zen. 1933ko ekaineko Zestoako udalak egindako irakasleen zerrendaren arabera, Cesareo Erentxun Eizagirre Arroa Beheko 
eskola nazional mistoko irakaslea zen. Horrez gainera, saxofonista, biolinista eta organista izan zen, besteak beste. 

Erentxundarren familia haren abertzaletasunagatik bereiztu zen Arroa Behean. Cesareo Erentxunen alaba Maria Erentxun 
Onzalo, esaterako, 1934ko otsailaren 15ean Arroako Emakume Abertzale Batzako zuzendaritzaren barnean, idazkari lanetan 
ageri zaigu376. Gerra garaian, tropa frankisten arropak josten eta dirua biltzen ibili behar izan zuen eta pentsa genezake, se-
guruenik, abertzale izateagatik zigor gisan gauzatu behar izan zuela egiteko hori. 

Hezkuntzari lotutako familia izan zen, ama Maria Dolores Onzalo Gabilondoz377 eta aita Cesareo Erentxunez378 gain, haien 
Maria, Juan eta Eloy Erentxun Onzalo seme-alabak irakasleak izan baitziren. Irakasletzaren grina ez ezik, gurasoengandik jaso 

IZEN-ABIZENAK POSTUA FILIAZIO POLITIKOA

AIZPURU, VICTORIANO Aizarnako zentraleko elektrizista “Indefinido de derechas”

AZKUE, MAURICIO Aizarnako oinezkoen agentea Tradizionalista

CESTONA, ANTONIO Serenoa. 1942ko urtarrilaren 17an sereno postutik zesatu eta 1. Mailako alguazil postua hartu Eskuindarra 

EGIGUREN, MATIAS Albaitaria Tradizionalista

ELORZA, JUSTO Lasaoko irakaslea Tradizionalista 

ERENTXUN EIZAGIRRE, CESAREO Kantu irakaslea Tradizionalista

GOIKOETXEA, JUAN JOSE Txistularia Tradizionalista

IRURETAGOIENA, JOSE Udal-idazkaria Tradizionalista 

LARRAÑAGA, ANTONIO Zestoako erlojuaren arduraduna Eskuindarra 

LIZASO, TOMAS Kantu irakaslea Tradizionalista

ODRIOZOLA, IGNACIO MARIA Alguazila Tradizionalista 

OLAZABAL, JOSE LEON Alondegiko langilea Tradizionalista

TRUEBA, FERNANDO Mediku titularra  Monarkiko eskuindarra 

ZUNZUNEGI, EUSTASIO Gordailuzaina “Indefinido de derechas”

1936KO ABENDUAREN 9AN BEREN POSTUA MANTENDU ZUTEN UDAL-LANGILEAK

375	ZUA, udal-aktak, 1938-06-30.
376	El Dia egunkaria, 1934-02-14an argitaratua.
377	Maria Onzalo Gabilondori magisterioko ikasketak amaitzean, Nuarbeko eskolan eman zioten postua. Geroago, Aizarnako irakasle postua eman zioten. 
Erentxun, E., Idem, 28.
378	Cesareo Erentxun Eizagirrek, hasiera batean, banku eta nautikako ikasketak egin nahi izan zituen. Baina haren aita tabakoaren fabrika gabe geratu 
zenean, irakasletza ikusi zuen irteera bakar bezala. Horregatik, Urrestillan eman zioten lehen postua, oraindik batxilerra zela, eta irakasle izatea gustatu 
eta magisterio ikasketak egin ostean, lehenengo Urrestillan, geroago Artziniegan eta azkenik, Arroan izan zen irakasle. 1948 urtean hil zen: “Berrogeiko 
urteetan, ni Gasteizen nengoela… San Miguel eguna zen, Arroako jaiak. Aita beti bezala meza nagusian organoa jotzen zegoela, nire arrebak somatu 
zuen zerbait… Aita liturgiako bidetik irten eta euskal gaiak nahasten hasi zen, eta, kolpetik, tekla guztiak batera entzun ziren… eta isiltasuna! Bihotzetik hil 
zen. Musikaria eta fededuna batera den gizonak izan dezakeen heriotzarik ederrenean… Arroan, musikari eta maisu hainbeste urtetan izan zen gizonari 
Don Zesareo deitzen zioten, eta oraindik adineko pertsonak gogoratzen dira Zestoa eta Arroan gizon hartaz...”. Manuel Olaizola Uztapidek, tabernako 
lehen pisura igo eta bere maisu izandakoaren omenez hamalau bertso bota zituen. Erentxun, E., Idem, 61.
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zuten euskal kulturagatiko grina ere, zeina abertzaletasunaren bidez laudoriatzen saiatu ziren. Felix Erentxun Onzalo, apaiz 
kaputxinoa izan zen, organista, Lekarozko irakaslea, marrazkilaria eta margolaria eta euskaltzalea izateagatik, gerrako kaperau 
bidali zuten Castellon de la Planara eta Ebroko frontera. Julian anai-arrebetan gazteena, jaio eta segituan hil egin zen. 

Eloy eta Juan Erentxun magisteritza ikasketekin 1921ean hasi ziren Gasteizen. Arazo bat zela eta, Iruñean amaitu behar 
izan zituzten haien ikasketak. Iruñeko Eusko Etxeko bazkide egin ziren laster bi anaiak, haien abertzaletasunaren erakusle 
zena. Urte haietan zehar, Arturo Kanpion idazlea, euskalaria, abokatua, historialaria eta politikaria eta, Jabier Ziga margolari 
eta politikari abertzalea ezagutzeko aukera izan zuten. Azken horrek aurkeztu zien Julio Altadill historialari, Nafarroako kultura 
eta artearen dibulgazaile eta militarra Eloy Erentxuni ere. 1930ean Telesforo Monzon ezagutzeko aukera ere izan zuen Eloy 
Erentxunek, bai eta Errepublikaren aldarrikapenaz geroztik Jose Antonio Agirre geroago Eusko Jaurlaritzako lehendakaria 
izango zena herri-bazkari batean ere379. 

Behin oposizioak aterata, bi anaiei euskal lurraldeetan ez zieten plazarik eman, eta beste zenbait irakaslek bezala, euskal 
lurraldeetatik kanpora egin behar izan zuten irakasle lanak egitera. Hala, Eloy eta Juan Erentxunek, Picos de Europako herri 
baterako irakasle plazak eskatu zituzten. Hara joan baino lehen, 1925ean soldadutza egin behar izan zuen Eloy Erentxunek. 

Asturiasen, Eloy Erentxun Ciereño-n (Amievako kontzejuaren barnean) aritu zen irakasle eta anaia Juan berriz, Villaverden 
(Allande-ko kontzejuaren barnean):

“Bien bitartean, neu batera eta bestera margotzen. Aipatu ditudan ‘hórreo’ horiek deigarriak ziren oso. Eta gero mendiak: Pico 
Pierzu, Pinganiella… Gero Zuloagari eramaten nizkion, ikus zitzan. Oviedon egiten ziren pintura-erakusketetara joaten nintzen, eta 
hango margolari batzuekin harremanetan jarri nintzen: Tamayo, Zaragoza, del Valle eta Nicanor Piñole-rekin, batzuk aipatzeko… 
Alderdi horretan baziren kubatar batzuk. Haietako bat komunista zen. Ni neu, Cangasen eratzen ziren mitinetara joaten nintzen, zer 
ikusi eta zer entzun, jakingura hutsez, anaiarekin batera. Gero, gauez, taxi bat hartzen genuen bentaraino, eta handik aurrerakoa 
oinez bidetxigor zailetatik ilunpe hartan. Eta gauzak pixka bat nahasten hasiak zeudenez gero, iraultza gora eta behera, neuk Eiba-
rren errebolber bat erosi nuen… Zergatik? Badaezbada ere. Liburu batean sartuta eramaten nuen, neu gehienetan eskuan liburu bat 
nuela ibiltzen bainintzen. Nire anaiak ‘mataperros’ deitzen zietenetako pistola bat erosi zuen. Ez zuen zarata besterik egiten. Eta guk, 
gauez bentatik gora ilunpe beltz hartan gindoazenean, noizbehinka tiro bat botatzen genuen airera, beldurrez…”.380

Bailarako ezkertiar batek monarkikoak zirela adierazi zuen bi anai irakasleak eta Eloy Erentxunek, abertzaleak zirela adierazi 
zion hari. Ezkertiarrek, gurea etortzen denean (Eloy Erentxunek deszifratu zuen gurea esatean, iraultza esan nahi zuela) apaizak 
bakarrik ez zirela eroriko adierazi zieten. Orduan, Eloyrek bere anaiarekin hitz egin zuen, hiru urte jada lurralde hartan eginda zi-
tuztela eta Nafarroara lekualdatzeko eskaera egin zuten. Hala, Iruñean ikasketak egin zituzten tokira idatzi eta haiek, Nafarroako 
eskoletan irakasleak behar zituzten herrien zerrenda bidali zien. 

Eloy Erentxunek Ziga aukeratu zuen, Juan Erentxunek berriz, Areso. Urte horietan egin zituen lehen koadroak Eloy Erentxu-
nek: Zigan, Iruritan, Otsondon, Donezteben, Urrozen… horiek zituen tokirik gogokoenak garai hartan. Eskolako umeei ere zen-
bait erretratu egin zizkien, gehienak arkatzez, baina oleoz ere egin zituen. Garai hartan, Zigan ez omen zegoen giro abertzalerik, 
apaiz gehienak karlistak ziren eta herriko sendagile abertzale Irigoienekin eztabaidan jarduten omen zuten. Zigatik Arroara ere 
bisitak egiten jarraitzen zuen Eloy Erentxunek eta Ignacio Zuloaga eta Narkis Balentziaga margolariak izan zituen lagun. Hala 
eta guztiz ere, magisteritza garaian, Iruñean, Eloy Erentxunek Eraso abizendun mutiko bat ezagutu zuen. Hark erakutsi zion zer 
zen perspektiba esaterako, eta handik aurrera marrazten hasi zen. Hala ere, Eloy Erentxuni marrazketan gehien eragin ziona 
Ameriketan denbora luzez bizi izan zen Teodoro Erentxun osaba izan zen. 1932ko urtarrilean, Zestoako Batzokirako margolan 
bat ere oparitu zuen Eloy Erentxunek381.

Hezkuntzaz gain, Erentxundarrek musikarekin eta marrazketarekin lotura berezia izan zuten beraz. Agustin Erentxun, fami-
liako lehen musikaria izan zen, gitarrajolea zen:

“Denetan ageri da Musikarako, eta irudigintza eta pinturagintzarako duten zaletasuna eta dohaina; gero, noski, jan ere egin 
behar, eta maisutza hartzen dute lauek ogibide bezala”.382

Eloy eta Juan anaiek biek pianoa jotzen zuten. Juan Erentxun, Zumaiara joaten zen Urteagarengana konposizioa ikastera. 
Horrez gainera, Erentxundarren familia enpresarien familia izan zen gerra aurretik. Cesareoren anaiak, Gasteizen zuten 

kotxeen konpoketa tailerra, geroago Bilbo eta Bartzelonan ere ezarri zituzten. Gainera, estatu espainiar osoko Steward markako 
kamioien ordezkaritza izan zuten Bartzelonan bertan. Gerra garaian, Cesareo Erentxunen gisan, errepresaliatuak izan ziren; 
Bartzelonan zuten etxea esaterako errekisatu egin zieten383.

Gerra hastean, Eloy Erentxun Arroan zegoen. Garai hartan, Iruritako ELA-ko militantea zen eta Arroara gerrara joateko guda-
rien kamioia iritsi zenean laster igo zen bertara. Bildu ziren 300 pertsonen artean 20rentzat baino ez zeuden fusilak eta orduan 
fusilik gabe, ezin izan zuen fronterako bidea hartu. Laster iritsi zitzaion Zigatik berria, bertako irakasle postutik kendu eta Do-
rraoko (Arbizu eta Etxarri Aranatz artean, San Donato aldera geratzen da, Andimendiren oinetan) irakasle izendatu zuten. Berria 

379	Erentxun, E., Idem, 49.
380	Erentxun, E., Idem, 52.
381	El Dia egunkaria, 1932-01-16an argitaratua.
382	Erentxun, E., Idem, 48.
383	Erentxun, E., Idem, 47.
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Eloy Erentxun Onzalo (ezkerrean) eta Juan Erentxun Onzalo (eskuinean) Picos de Europan irakasle zirenean. 
(Carlos Erentxun Etxeberriak emandako argazkia)

Maria Erentxun Onzalo. 
(Carlos Erentxun Etxeberriak utzitako argazkiaa)

jakitean Iruñera joan zen bere postuaren berri izatera eta laster lekualdatu zen Dorraora, han abertzalea zelako ere errepresaliak 
jasan behar izan zituen:

“Dorrao herriska bat da… denak karlistak, familia bat ezik, hau falangista. Ondo hartu ninduten, baina haietako bati entzun 
nion behin euskaraz esaten: ‘Noiz akabatuko dute arraza zikin hori!’… Eloyk orduan entzun zuen ahots berarekin esaten dit be-
rrogeitamar urte geroago, euskaldun batek bere jendeaz esaten dituen hitz izugarri horiek niri pasatzeko… Handik aurrera gorriak 
eta beltzak ikusi zituen gizon honek… Ez dakit nondik atera zituen kemenak, eta gogoak berak, lan egiteko, eta mugitzen den 
bezala mugitzeko”.384

Esaterako, behin izugarrizko katarroak jota gaixorik zegoela, Donostiako mediku batengana joatea nahi izan zuen. Herriko 
alkate zen Bakaikoa abizendunak ezezkoa eman zion ibiltzeko-baimena eskatzean, Guardia Zibilak eman zion azkenean harta-
rako baimena. Iruñeko Niza kafetegira ere joaten zen sarritan trenean eta bertan beste abertzale batzuekin tertulia egiten zuen, 
klandestinitatean:

384	Erentxun, E., Idem, 56.
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“(…) ez zitzaien ni inora mugitzea gogoko… Eta horrexegatik bota ninduten barnera, Lodosara, ni kontsultatu gabe. Zeren eta 
Zigako eskolaren jabetza bainuen; eta soldata erdira zigortuta gainera…

(…) fitxak hala zioen: batek, ‘Nacionalista’; gero, ‘poca religiosidad’; gero, ‘exageradamente viajero’, horrelako zerbait, eta 
laugarrenaz ez naiz gogoratzen… Neu oraindik Dorraon nengoen, ez ninduten oraindik nire Lodosako desterrura bidali, eta 
Zigako apaizei bisitatxo bat egiteko joan nintzaien. Eta jakin zutenean soldata-erdiarekin nengoela, eta ‘erlijiotasun-ezagatik!’, 
haserretu egin ziren; nik organoa dohainik jotzen bainuen beti Zigan… Eta Iruñera joan, eta itzuli egin zidaten kendutako dirua”.385

Behin eliza kanpoan marrazten ari zela Eloy Erentxuni dokumentazioa eskatu zioten bi poliziek eta atxilotu egin zuten. Hori 
gertatu baino lehen, Barandalla kapitainarekin eta Altsasuko alkate frankista izan zenarekin afaltzera gonbita egin zioten eta joan 
egin behar. Barandalla Partida Libre izandakoaren kapitaina zen eta Sakanako herrietan, besteak beste, fusilatzeak, emaku-
meen ile-soiltzeak, bortxaketak etab. arduratu zen partidaren burua izan zen. Komisarian atxilotuta zegoela haren babesa eskatu 
zuen eta aske utzi zuten. Testuinguru hartan, Dorraotik Lodosara lekualdatu zuten. Lodosan abisu batzuk izan ondoren, irakas-
letzatik eszedentzia eskatu eta Madrilera egin zuen margolari ibilbidea jarraitzera. Vértice aldizkari falangistarako irudiak egiteko 
ere eskaini zioten baina Bartzelonara egin zuen ihesi. Hurrengo urteetan ezkondu eta Venezuelara ere egin zuen besteak beste.

Haren anaia Juan Erentxuni dagokionez, Aresoko Eskola Nazionaleko irakaslea zen frankistek estatu-kolpea eman eta gerra 
hasi zenean. Ordurako Maria Teresa Etxeberria Gorritirekin ezkonduta zegoen. Mutikoen eskola nazionalean ematen zituen es-
kolak. Bitartean, Aresoko neskatoen eskola nazionalean Martina Maiztegi Arrizabalaga arduratzen zen eskolak emateaz. 

Frankisten Junta Superior de Educacion de Navarra-k informea ireki zien bi irakasleei, haien ideologia zein zen frogatzeko. 
Juntak jasotako lehen informea, Aresoko alkate Joaquin Arrayago Michaus-ena izan zen. Hark bi irakasleak elizara eta eskolara 
maiz joaten zirela idatzi zuen. Horrez gainera, Juan Erentxunek, elizan armoniun-arekin laguntzen zuela adierazi zuen, bai eta 
musika eta marrazketa ere irakasten zituela. Bi irakasleen ideologiaren inguruan:

 “(…) han sido amantes del Vascuence y de las costumbres Vascas, sin que por esto hayan rayado nunca en concepto de 
separatistas y mucho menos con los niños; ni hayan hecho propaganda alguna Nacionalista”.386

Herriko parrokoak Juntara hiru egun beranduago urriaren 11n bidalitako informea bestelakoa izan zen. Azken horrek, Marti-
na Maiztegi abertzalea zela adierazi zuen eta azken horrek eragin zuela Juan Erentxunen abertzaletasunean. Parrokoak adierazi 
zuen, maistra heldu zen arte “(…) desde entonces dicho Sr. Maestro fue lector no se si suscriptor del ‘Día’ periódico nacionalista 
de San Sebastián y fue considerado y reputado como nacionalista pero no me consta que haya hecho ni en público ni en privado 
propaganda nacionalista (…)”387, Erentxunen ideiak tradizionalistak zirela pentsatzen zuela. Hala eta guztiz ere, Leitzatik ikasle 
batzuk eskolara iritsi eta abesti abertzaleak kantatzen hasi zirenean, Juan Erentxunek eskolan ez zela politikarik egiten eta 
isiltzeko agindu omen zien parrokoaren hitzetan. Abertzaleek gerran izandako papera ere kondenatzen zuela Juan Erentxunek 
entzun zuela adierazi zuen parrokoak. 

Francisco Eraso Aresoko erreketeen buruzagiak hurrengoa adierazi zuen Juan Erentxunen inguruan:
“DICE: El Sr. Maestro de ideas nacionalista-separatista, hacía escribir a un muchacho que iba a la escuela nocturna en 

AGUIA y se declaró a un compañero suyo que él era nacionalista separatista y por la propaganda que hacían sacaron los nacio-
nalistas 47 votos cuando antes no sacaban más que 2”.388

Herriko buruzagi nagusien informeak jaso ondoren, bi irakasleei Junta Superior de Educacion de Navarra-ko egoitzan dekla-
ratzea egokitu zitzaien, urriaren 19an. Bi irakasleek, EAJ-ra afiliatuta ez zirela egon, Martina Maiztegi El Dia-ra harpidetuta egon 
zela baino urtebetean baino ez eta Juan Erentxun ez zela egon harpidetuta, ez zutela ekitaldi abertzaleetan parte hartu, eskolan 
ez zutela doktrina abertzalea eman, testu abertzalerik eskolan ez zutela erabili, herri osoak demostratu zezakeela aurrekoa Jun-
tan ere adierazi zuten, besteak beste.

Hala, 1936ko urriaren 21ean, Juan Erentxunek postua mantentzeko beharrezkoak zituen sinadurak bidali zizkion Juntari Are-
soko Joaquin Arrayago alkateak. Jose Onzalo eta Francisco Erasoren familiak kenduta, gainontzeko herritar guztien sinadurak 
bildu zituzten herriko 11 urteko Pepe Garcia eta Jose Maria Arrayago 13 urteko mutikoen artean:

“VIVA ESPAÑA
Los abajo firmantes declaran que Don Juan Erenchun y Onzalo, Maestro Nacional de esta Villa de Areso, 
No ha tomado parte en lo más mínimo en ninguna propaganda electoral ni en ningún acto de martir nacionalista:
No haber intervenido en ninguna discusión política, muchísimo menos en contra de la Patria Española:
No haber inculcado a los niños en su Escuela ninguna idea nacionalista, al contrario, según la Exposicion abierta en junio 

con trabajos del curso, y en cuadernos que los niños llevan a sus casas, atestiguan hallar en sus páginas y trabajos manuales, 
(…) de mapas, fotografías y escritos sobre la Patria España”.389

385	Erentxun, E., Idem, 57.
386	Junta Superior de Educacion de Navarra-ko informea.
387	Junta Superior de Educacion de Navarra-ko informea.
388	Junta Superior de Educacion de Navarra-ko informea.
389	Junta Superior de Educacion de Navarra-ko informea.
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Urriaren 25ean, Jose Gereño Aresoko udaleko zinegotziak ere, Juan Erentxunek Aresoko bere irakasle postua mantentzeko 
informea bidali zion Juntari. Baina sinadurek eta informe onek ez zuten Juan Erentxunek Aresoko irakasle postua mantentzeko 
balio izan. Laster, Sartagudara lekualdatu zuten. Abenduaren 9an, Joaquin Arrayago Aresoko alkateak Juan Erentxunen aldeko 
beste informe bat bidali zion Juntari. Hiru egun beranduago, Juan Erentxun bera izango zen, bere abertzaletasuna ezeztatu eta 
Juntari ezarritako zigorra kentzeko erregua egin ziona. Eskutitz hau abenduaren 12an sinatu zuen eta ordurako Sartagudako 
eskolan irakasle lanetan ari zen. Bere seme Carlos Erentxun Etxeberriak, gogoratzen du, bere aita Juan Erentxunek adierazten 
ziola, Sartagudara desterratu zutela euskaraz hitz egiteagatik eta idazteagatik, eta ez bestelako arrazoi politikoengatik. Hala 
adierazten zuen Junta Superior de Educacion de Navarra-ri bidalitako eskutitzean ere:

“Yo no he escrito en ningún diario separatista: únicamente he publicado cuentitos morales e historietas populares en el sema-
nario ARGIA de San Sebastián: tengo en mi poder todo lo publicado en ese semanario a disposición de esa Junta: obran también 
en mi poder un centenar de crónicas publicadas en ‘La Constancia’ de cuyo diario fui corresponsal en Arrona (Guipúzcoa)”.390

Juntari, azken informea, abenduaren 21ean iritsi zitzaion. Hain zuzen, Zestoako Junta Carlista-ko buruzagia eta alkatea zen 
Juan Aranburuk egindako Erentxunen inguruko informea zen. Hasiera batean, abertzalea izan zela adierazi bazuen ere, orain 
urte batzutatik Juan Erentxun tradizionalista zela deklaratu zuen. Gainera, Arroako La Constancia egunkari tradizionalistako ko-
rrespontsala zela adierazi zuen, besteak beste. Deklarazio horiek tarteko izanda ere, Juan Erentxunek Arroako irakasle postua 
eskatu zuenean ukatu egin zioten 1939ko ekainaren 23an:

“Sancionado con traslado de escuela por nacionalista que solicita desaparezca de su expediente la sanción para facilitar su 
posible nombramiento en Arrona-Guipúzcoa, entiende la Comisión que:

Constando en su expediente la retractación en la que confiesa su ideario anterior y actuación nacionalista no procede lo que 
solicita”.391

Juan Erentxunek Zestoako eta Aizarnako mutikoen eskola nazionaletan postu eskaera ere egin zuen baina ez zuen lortu 
bietako inon irakasle izatea. 1951eko apirilaren 23ra arte ez zioten zigorra kendu “Que se cancele la nota desfavorable de 
traslado dentro de la provincia, previo requisito impuesto por la Junta Superior de Educación de Navarra, no pudiendo ejercer 
en el partido de Pamplona e inhabilitación para el ejercicio de cargos directivos y de confianza en instituciones culturales y de 
enseñanza” Junta Superior de Educacion de Navarra-k ezarritako zigorra eta hau izan zitekeen posturik ez lortzearen arrazoia.392

Aurizberriko irakasle ere izan zen393, bai eta bertako organista eta idazkaria ere. Aurizberrin, Rafael Imaz Etxarri Aranazko 
jatorria zuen parrokoarekin eta beste bi pertsonarekin baino ez zuen egiten euskaraz Juan Erentxunek. Gainontzeko biztanleek 
gaztelaniaz egiten zuten. Eskolan ordea, gaztelaniaz egin behar izaten zuen, Ave María purísima eta ¡Viva España!-rekin has-

390	Junta Superior de Educacion de Navarra-ko informea.
391	Junta Superior de Educacion de Navarra-ko informea.
392	Junta Superior de Educacion de Navarra-ko informea.
393	1945 urtean bertan zegoen.
394	Testigantza: Carlos Erentxun Etxeberria.
395	Saezmiera Uyarra, J.J., 2003. Zestoari gorazarre=Canto a Cestona. Danbolin-zulo Kultur-Elkartea, Zestoa.

ten zituzten eskolak. Irakaslea izateaz gain, musikaria eta idazlea ere izan zen 
Juan Erentxun, eta Zestoako historiaren, ohituren eta heraldiken inguruko hain-
bat liburu idatzi zituen. Heraldikak egin ahal izateko argazkiak atera eta gero 
etxean errebelatzen zituen. Esaterako, Apuntes Históricos de la Villa de Santa 
Cruz de Cestona idatzi zuen. Aurizberrin bertan ere zarzuelak egin zituen394. 

Erentxundarrak ez ziren Zestoan izandako Eskola Nazionaletako irakasle 
errepresaliatu bakarrak izan. Manuel Saezmiera Maestrok, 1923ko irailaren 
1ean hartu zuen Zestoako Eskola Nazionaleko irakasle postua. Handik gu-
txira, bere senide guztiak eraman zituen Zestoara. Zestoara iritsi berritan eta 
irakaslearen etxea eman bitartean, Alkorta ostatuan egon ziren395. 

Frankistek Manuel Saezmieraren aurkako gobernu-informazioa eta kausa 
sumarisimoa ireki zituzten. Egozten zizkioten gauzen artean, errepublikanoa 
izatea zegoen. Horren eraginez, Ondarretako kartzelan preso hartu eta Es-
petxeko dokumentuak 1939ko irailaren 3an bere kondena bete eta horren-
bestez, aske geratuko zela adierazten digu. Kartzelatik irtenda urtebete es-
kas betetzeke zegoela, 1940ko apirilaren 25ean Zestoan hil egin zen Manuel 
Saezmiera Maestro. Handik ia bi urtera, 1942ko otsailaren 27an Nafarroako 
Erantzukizun Politikoen Auzitegiak epaitu zuen eta “responsable político” izan 
zela egotzita, 50 pezetako isun ekonomikoa ezarri zion. Pentsa genezake bere 
familiak ordaindu beharko zuela isun hura. Ez zen familia hartan izandako 
errepresaliatu bakarra izan. Irakasle errepublikanoaren semeak, Juan Jose 
Saezmiera Uyarrak, gerran zehar errepublikanoekin borrokatu zuen eta fran-

Juan Jose Saezmiera Uyarra.
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kistek Asturiasen atxilotu zuten. Atxiloketaren ostean, bere aurkako epaiketa hasi zuten eta, kartzela, kontzentrazio-esparru 
ezberdinetan preso egon ondoren, 1940ko irailaren 9an Bilboko Tabakaleratik aske utzi zuten. Santo Domingo de la Calzadara 
(Logroño) bizitzera joan zen. Cervera del Rio Alhaman klaseak ematen ere jardun zuen; nahiz eta txostenetako batean azken 
herri horretan zuen bere irakasle postutik kargugabetua izan zela adierazi. 1946ko abenduan Cerezo de Rio Tiron-en (Burgos) 
bizi zen (ikus 4.6.3. Auzitegi militar frankistek epaitutako zestoarrak atala).

Horrez gainera, 1933ra arte Aizarnako mutikoen Eskola Nazionaleko irakaslea izan zen Maximo Puerta 1936ko uztailaren 
30ean Vianako errepideko 3. kilometroan fusilatu egin zuten frankistek.

ZESTOAKO IRAKASLEEN ETORKIZUNA396 397

396	Xehetasun gehiagorako ikus 1. Liburukiko 2.5. Zestoako Bigarren Errepublika garaiko hezkuntza.
397	Ibarguren, I., 2018. Frankismoaren Zestoako ezkutuko biktimak. Danbolin Zestoako herri-aldizkaria.
398	ZUA, udal-aktak, 1939-11-09.
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ALTUNA URKOLA, IGNACIA - Depuratua

AZPILLAGA, PETRA “PETRITA” Euskarazko klaseak ematen zituen Errepublika garaian -

ARGOTE AZPEITIA, MARIA Bigarren Errepublikan zehar Zestoan irakasle -

BEAIN MENDIZABAL, MARIA - Depuratua

ELORZA OIARZABAL, JUSTO Tradizionalista Lasaoko irakaslea izan zen

ERENTXUN EIZAGIRRE, CESAREO - Depuratua. Derrigorrezko erretiroa

ERENTXUN ONZALO, ELOY Abertzalea Depuratua. Kargugabetua, 
Zigako Eskola Nazionaleko irakaslea

ERENTXUN ONZALO, JUAN Abertzalea Depuratua. Kargugabetua, 
Aresoko Eskola Nazionaleko irakaslea

ERENTXUN ONZALO, MARIA - Depuratua

GOMETXO ALDASORO, KARMEN - 1937ko irailaren 10ean Arroako irakasle izendatu

GIL IGLESIAS, GARBIÑE Bigarren Errepublikan zehar Aizarnako neskatoen 
eskola nazional bateratuko irakasle

-

GORRITI OLAIZOLA, JAKOBA Abertzalea Kargugabetua, Arroa Beheko eta Errekako eskola

GORRITI OLAIZOLA, KARMEN Arroako Emakume Abertzale Batzako lehendakariordea 1934ko otsailean Kargugabetua, Iraetako eskola

IZETA KORTA, LEON MANUEL - Indultatua

LETE MURGOITIO, ISABEL Abertzalea Kargugabetua, Arroa Beheko eskola 
mistoa eta haur-eskola397

NAVAS GARCIA DE LA VEGA, 
PLACIDO

Tradizionalista. Tropa frankistak Zestoan sartu baino lehen bainuetxean 
atxilotuta. Gero Cadiz-en tropa frankisten alde borrokatu zuen

Ez zuten kargugabetu

ONDARRA, HILARIA - 1939tik Endoiako irakaslea

PUERTA OTXOA, MAXIMO Bigarren Errepublikan zehar Aizarnako mutikoen eskola nazional bateratua Kargugabetua eta 1936/07/30ean fusilatua

SAEZMIERA MAESTRO, MANUEL Errepublikanoa Depuratua. Kargugabetua

SAEZMIERA UYARRA, JUAN JOSE Errepublikanoa Depuratua. Kargugabetua

SANTAMARIA CAYETANO, DIONISIA - Depuratua. Neskatoen eskola nazional bateratuko 
karguan jarraitu zuen

SANTAMARIA, MARIA LUISA - 1946ko martxoaren 23an Endoiako irakaslea

URANGA, EUSEBIA Abertzalea 1937ko abenduaren 12an irakasle postua ukatu zioten 
ideia abertzaleak izateagatik

1936ko abenduaren 9an beren postuetatik kanporatu zituzten udal-langileek, hurrengo urteetan, eskakizun ezberdinak 
egin zituzten haien postuetan berriro ere lanean hasi ahal izateko. Haietako bat, Karmen Gorriti Olaizola Iraetako irakaslea 
eta abertzalea zenaren kasua izan zen. Bere lanpostutik kanporatu ez ezik, Gipuzkoako Komisio Depuratzailean haren aurka 
ezarritako Ondasunen ikuskaritza abiatu zuen eta ez zion kendu 1938ko abuztuaren 21era arte. Bere postua lortu ahal izateko, 
haren ahizpa Jakoba Gorriti Arroa Beheko irakaslearekin batera eskakizuna egin zuen bete 1939ko azaroaren 9an. Zestoako 
udalbatzak onartu egin zuen:

“Acto continuo diose lectura a dos instancias, la una suscrita por Dª Carmen Gorriti y por Dª Jacoba Gorriti la otra, solicitando 
se les autorice para seguir instruyendo a la niñez reanudando sus tareas escolares, la primera en Iraeta y la segunda en Arro-
na-estación y se acordó acceder a lo solicitado con la remuneración que anteriormente disfrutaban”.398
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Beste udal-langile batzuk ordea, haien postua behin betiko galdu zutela esan genezake. Huraxe izan zen Agustin Arrazola 
botikari titularraren kasua. Depuratu ostean, 1938ko urriaren 27an bere postuan berrezarria izan zedin eskakizuna egin zuen, 
udalbatzaren partetik ezezkoa jasoz:

“Acto continuo, el Ayuntamiento se enteró de un escrito del Farmacéutico D. Agustín Arrazola suplicando se le reponga en el 
cargo de Farmacéutico titular, del que fue destituido. Y acordó se le manifieste no ha lugar a ello”.399

Gipuzkoako Gobernadore Zibilak 1938ko azaroaren 26an dokumentu bat bidali zuen Agustin Arrazolak haren postuan be-
rrezarria izan behar zuen ala ez adierazteko. Gaur egun, aktetan dokumentuaren hasiera baino ez zaigu agertzen eta beraz, ez 
dakigu auzi haren erantzuna zein izan zen. Hala eta guztiz ere, senideen informazioari esker, badakigu, Agustin Arrazola botikari 
titularra bere postutik kargugabetzeaz gain, Zestoatik kanporatu egin zutela eta horren eraginez, Oñatira joan behar izan zuen. 
Bitartean, frankistek haren postua hartu nahi izan zuten, baina Luis Etxeberria, Angeles Etxeberria Agustinen emaztearen anaia 
arduratu zen botikaz, familia karlistakoak baitziren eta horrenbestez, ezin izan zieten denbora hartan botika kendu. 1938ko urria-
ren 16an, Maria Blanca Aranburu Olaran izendatu zuten frankistek botikako udal ikuskatzailea behin-behinean.

1936KO ABENDUAREN 9AZ GEROZTIK ZESTOAKO UDALBATZAK IZENDATUTAKO UDAL-LANGILEAK

IZEN-ABIZENAK POSTUA FILIAZIO POLITIKOA

ARANBURU OLARAN, MARIA BLANCA Farmaziako udal ikuskatzailea behin-behinean izendatutakoa 1938ko urriaren 16an -

GOIKOETXEA, JUAN JOSE Txistularia. 1936ko abenduaren 26an, behin-behineko alguazil izendatu zuten, izan ere, 
Ignacio Maria Odriozola alguazilak lan asko zuen

Tradizionalista

GORRITI, ANASTASIO Arroako alguazil izendatu 1943ko abenduaren 18an -

IGARATAUNDI UNANUE, JACINTO 1942ko urtarrilaren 17an, 2. Mailako sereno izendatu -

MUGICA ARAMBURU, FRANCISCO JAVIER 1942ko abuztuaren 14an udal-idazkari izendatu Eskuin erradikala

ODRIOZOLA ETXANIZ, JOSE 1940ko otsailaren 17an sereno postua lortu. 1940ko abuztuaren 10ean 
Urolako treneko langile postua lortu

Frankisten alde borrokatutako 
gerrako mutilatua

ODRIOZOLA SARRIA, JOSE MARIA Udal albaitaria eta abereen haragi, higiene eta osasun ikuskatzaile izendatua 1938ko 
apirilaren 27an

-

ORBEGOZO ALTUNA, JOAKIN Sereno izendatua 1936ko abenduaren 19an. 1940ko otsailaren 17an sereno postutik 
zesatuta. 1940ko abenduaren 20an, alguazil izendatu. Alguazil izatetik zesatu eta 1942ko 

urtarrilaren 17an 1. Mailako serenoa izendatu

Zestoako erreketeen buruzagia

ZESTOAKO MUSIKA BANDA
“Zestoako Musika Bandarekin hainbat herritan izan ginen: Donostian, Usurbilen, Idiazabalen, Zegaman, Azpeitian, Zumaian, 

Soraluzen; hemen, gainera garai hartako karlistek, txistuka eta harrika hartu gintuzten; izan ere, Zestoako bandak abertzale edo 
nazionalista fama baitzuen”.400

Ez da harritzekoa beraz, tropa frankistak Zestoara sartu eta 1936ko abenduaren 3ko legea martxan jarri ondoren, abendua-
ren 9an udalbatzak hartutako erabakien artean, musika bandako kideen gehiengoa kanporatzea. Arrazoi nagusia, Juan Jose 
Saezmiera Maixuak adierazten digun bezala, haien gehiengo abertzalea izatea eta gutxiengo errepublikano batzuk izatea izan 
zen. Musika bandako zuzendaria izan zen Jose Maria Gorrotxategi Elorzak, Zestoako udalak 1952ko abuztuaren 27an oraindik 
ere bere postuan onartu gabe jarraitzen zuen. Data horretan, baimena eman zion, Zestoa ez zen gainontzeko herrietan haren 
postuaren eskaera egiteko.

1936KO ABENDUAREN 9AN UDALBATZAK KANPORATUTAKO MUSIKA BANDAKO KIDEAK

IZEN-ABIZENAK FILIAZIO 
POLITIKOA

BARRENA GOITIA, BLAS Abertzalea

BARRENA GOITIA, JOSE MARIA Abertzalea 

BARRENA GOITIA, ROMAN Abertzalea

ERRASTI, JESUS Errepublikanoa 

ERRASTI, JULIAN Errepublikanoa

ETXANIZ, JOSE Abertzalea

ETXANIZ, JULIO Abertzalea

IZEN-ABIZENAK FILIAZIO 
POLITIKOA

GORROTXATEGI, JOSE MARIA Abertzalea

IRIBAR, JOAKIN Abertzalea

IRIBAR, PEDRO Abertzalea

KEREJETA, PEDRO Abertzalea

KORTA, IGNACIO Abertzalea

KORTA, JOSE Abertzalea

KORTA, JUAN Abertzalea

399	ZUA, udal-aktak, 1938-10-27.
400	Saezmiera Uyarra, J.J., Idem, 69.

IZEN-ABIZENAK FILIAZIO 
POLITIKOA

KORTA, MANUEL Abertzalea

KORTADI, JOSE Abertzalea

ORBEGOZO, NIKANOR Abertzalea

ORBEGOZO, PASKASIO Abertzalea

ZULAIKA, FRANCISCO Abertzalea

ZULAIKA, JOSE Abertzalea
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Handik aurrera, enplegatu publikoen postu asko eta asko, frankisten ideologiaren aldekoak ziren herritarrek baino ez zituz-
ten beteko, legea ere beraien alde baitzuten:

“546.-Reserva de plazas a mutilados, excombatientes y excautivos
Ley de 25 de agosto de 1939. (B.O. núm. 244 de 1 de septiembre de 1939.)

Establece el principio general que de las vacantes existentes en 18 de julio de 1936 o producidas desde esa fecha en las 
categorías inferiores de las plantillas de todos los Ministerios, Diputaciones, Corporaciones o Entidades que realicen, exploten o 
sean concesionarios de servicios públicos, aunque estén cubiertas provisionalmente, se anuncien a concurso u oposición, según 
proceda reglamentariamente, reservándose el 80 por 100 para mutilados, excombatientes, excautivos y personas de la familia de 
las víctimas de la guerra, en la proporción de grupos y bajo las normas que se expresan en la citada Ley”.401

Jose Odriozola Etxaniz Zestoako gerrako mutilatuak, bere mutilatu baldintzagatik eta gerran zehar frankisten alde borrokatu 
izanagatik, 1939ko maiatzaren 25ean sereno plaza eskatu zuen. Udaletxeak jada plaza hura hartuta zegoela erantzun zion. Ia 
urtebete beranduago, 1940ko otsailaren 17an, Cuerpo de Mutilados-eko lehendakariari esker, sereno postua lortu zuen. Ordura 
arte, Joakin Orbegozo Altuna Zestoako erreketeen buruzagiak bete zuen. Orbegozo postutik kentzean, udalak hilabete osoko 
soldata eta eskupekoarekin saritu zuen. Handik 6 hilabetera, Jose Odriozola, Urolako trenetako langile izendatu zuten eta horren 
eraginez, ordura arte bete zuen sereno postua utzi zuen 1940ko abuztuaren 10ean.

Frankismoan zehar, udal-langilea izateko, ezinbestekoa zen hein handi batean ideologia frankisten aldekoa zela adieraztea. 
Horregatik, 1941eko ekainaren 28an, Zestoako udalbatzak idazkari-laguntzaile eta alguazil postuak lehiaketara atera zituenean, 
hurrengo neurriak ezarri zituen:

“Proceder a la provisión de la Plaza de Auxiliar de Secretaria reservada a huérfanos y otro personal económicamente depen-
dientes de las víctimas de los rojos, que se efectuará mediante rigurosa oposición con estricta sujeción al programa cuestionario 
enumerado y exigido por la disposición primera de la Orden de 30 de Octubre de 1939.

Los aspirantes deberán reunir las condiciones señaladas en el artículo 4º de la Orden precitada, a saber:
  a) Ser español, varón, y tener la edad comprendida entre los 18 y 35 años de edad.
  b) No padecer defecto físico que imposibilite el ejercicio del cargo.
  c) Carecer de antecedentes penales y haber observado buena conducta.
  d) Acreditar una perfecta adhesión al Glorioso Movimiento Nacional.
El Tribunal que ha de entender dichos exámenes será presidido por el Sr. Alcalde o Concejal en quien delegue, y de él for-

marán parte D. Fidel Lizaso Aguirre, Concejal de esta Corporación municipal, D. Julian Urrestarazu, Secretario del Ayuntamiento 
de Azcoitia y D. Telesforo San Sebastián Beguiristain, Secretario de este Ayuntamiento.

Los ejercicios de oposición serán dos: teórico el uno y práctico el otro. El teórico con arreglo al programa, ampliado con los 
conocimientos que determine el Tribunal. El práctico consistente en la escritura a máquina, copiando un tema y otro al dictado.

El plazo de admisión de solicitudes será de tres meses a partir de la publicación del anuncio en el Boletín Oficial de la pro-
vincia, transcurridos los cuales se procederá a la oposición en la fecha que señala el Tribunal.
Alguacil

Su provisión ha de ser a conceso libre, debiendo los aspirantes reunir las condiciones siguientes:
  a) Ser español con edad comprendida entre los 25 y 45 años.
  b) Carecer de antecedentes penales y haber observado buena conducta.
  c) No padecer defecto o enfermedad física que le imposibilite para el ejercicio de su cargo.
  d) Justificar plena adhesión al Glorioso Movimiento Nacional.

Condiciones preferentes
1º Mejores antecedentes políticos con anterioridad al Movimiento.
2º (…) desempeñado cargos similares en la Administración local”.402

1941eko abenduaren 20an, Joakin Orbegozo Altuna Zestoako erreketeen buruzagiak bete zuen alguazil postua. Garai hartan 
Zestoako udalbatzeko zinegotzi ere bazen eta lan karga handia zuenez, zinegotzi gisan dimititu zuen hilabete eskasera. Haren 
ordez, Pedro Zubia Odriozola ezarri zen zinegotzi. Bitartean, egun berean, ordura arte Antonio Cestona serenoak betetzen zuen 
postua hartu zuen Orbegozok eta lehenengoak berriz, alguazil postua hartu zuen. Egun berean, 1942ko urtarrilaren 17an, Juan 

401	La Obra de la redención de penas, la doctrina, la práctica, la legislación: Memoria que eleva el Caudillo de España y a su Gobierno el Patronato 
Central para la redención de las penas por el trabajo / [Patronato Central para la Redención de las Penas por el Trabajo]. 1942. Patronato Central para la 
Redención de las Penas por el Trabajo, Madrid, 375.
402	ZUA, udal-aktak, 1941-06-28.
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Jose Goikoetxea Iriondo 2. Alguazil izendatu zuten eta Jacinto Igarataundi Unanue berriz, 2. Sereno. Urtarrilaren 31n alguazil 
izateak zekarren lan kargatik, Antonio Cestonak danbolin jotzaile postua utzi eta haren ordez, Evaristo Larrañaga izendatu zuten 
postu hartan.

1942ko abuztuaren 14an berriz, Francisco Javier Mugica Aramburu izendatu zuen Zestoako udalbatzak udal-idazkari. Ideo-
logia frankista zuela ikertu ostean gertatu zen hori:

“Asimismo, ha estado afiliado toda su vida a partido de extrema derecha, donde ha trabajado en primera línea en contra de 
los separatistas e izquierdas. En nuestro G.M.N., en todo tiempo ha colaborado con gran entusiasmo a las órdenes de nuestro 
Caudillo Franco”.403

Guztiz bestelakoak izan ziren ordea, arestian ere aipatu dugun bezala, zestoar abertzale zein errepublikanoen egoerak 
lan munduan. Francisco Errasti Egiguren “Trukuman”-n gerran zehar Bilbon erbestean egon zen, Begoñan. Han abertzale 
askorekin egon zen hartu emanean, Sotatarrekin, besteak beste. Azken horrek Frantziara berarekin alde egiteko ere eskaini 
zion, baina bere emaztea haurdun zegoela eta ezezkoa eman zion. Bitartean, frankistek 1937ko otsailean, bere emaztea Juana 
Agirre Oiarzabalek Azpeititik kanporatu egin zuten, Lazkaon babestuta bukatu behar izan zuelarik. Bitartean, Francisco Erras-
ti, Bilbo frankistek hartu zutenean atxilotu eta Valladolideko Santa Espinan preso eduki zuten. Berarekin batera, bere emazte 
Juana Agirreren Higinio anaia atxilotu zuten. Francisco Errastik medikuntzarako ikasketak Valladoliden egin zituen eta bertako 
zenbait pertsona ezagutzen zituen, haien artean, Valladolideko hoteletako baten jabea. Haien bidez, zenbait gestio egitea lortu 
eta kartzelatik ateratzeko modua izan zuen. Azpeitira iritsi eta hurrengo egunean, Azpeitiko komandantzia militarrera aurkeztu 
behar izan zuen. Bertan etxetik ez irteteko agindua jaso zuen. Horrez gainera, handik aurrera, bakarrik, erreketeen aldeko jendea 
baino ezin izango zuen atenditu etxera laguntza eske joaten baziren. Egoera horretan, gauez lanera irteten zen larrera, buruan 
zakua zuela, inork ezagutu ez zezan. Behin etxeko ezkutalekuan zehar pasatzen zen tximiniak su hartu eta familiako frankisten 
aldekoak etxean zeudela eta begiratzera joan zirenerako garo artean ezkutatu behar izan zuen. Praktikante lana ez zuen berres-
kuratu Azpeitira iritsi eta handik bi urtera inguru arte.

Martin Iriondo Alberdi zinegotzi abertzaleari ere herriko frankistek ez zioten utzi erbestetik itzuleran lanean hasten:
“Martin heldu zan, Iñaki ta Miren Gurutzekin etorri zian. Eskaera ein tzun berriz herriyan karnizeia irikitzeko. Ukatu ein tzi-

yoen denuntzi bat izan tzalako, aguantau zun urtebete inguru eo eta berriz eskatu zun eta gero eman ein tziyoen eta atzea berriz 
karnizeiakin hasi zan lanian eta beste negoziyo batzutan hasi zan kanteran esateako lanian. Bitartian txondor lanian jardun tzun 
Izarraitz azpiyan. Abertzalia zalako etziyoen utzi irikitzen karnizeia”.404

GIPUZKOAKO FORU-ALDUNDIKO LANGILEEN AURKAKO INFORMEAK ETA ERREPRESIOA
4.3.1. Mikeleteak

1839an, Gipuzkoako Aldundiak, euskal lurraldeetako Lehen Karlistaldia amaitu ostean eratu zuen Celadores de Protección 
y Seguridad Pública izenarekin. 1844an Mikelete izena hartu zuten, zeina, Lehen Karlistaldian boluntarioki txapel gorri (karlistak) 
zein txapel zuri (liberalak) gisan ibili ziren 100 gizonezkok osatu zuten. Urteak igaro ahala, geroz eta mikelete gehiago egon 
ziren. Gipuzkoako Aldundiaren mende zegoen polizia zen, segurtasun publikoaz arduratzen zen eta horrenbestez, eskumen 
guztiak Gipuzkoako Aldundiari zegozkion. Horrek, estatu espainiarreko gobernuarekin zenbait talka egitea eragin zion. Hala eta 
guztiz ere, XIX. mende osoan zehar irautea lortu zuten. Gerra hastean, mikeleteak, lurraldea ondo ezagutu eta suzko armak ongi 
erabiltzen zekitenez, haietako asko, goi-karguak eta milizianoen instrukzioak egiteaz arduratu ziren. Behin Eusko Gudarostea, 
1936ko urrian sortuta, haietako asko, bertako batailoietan zerrendatu ziren. Horren eraginez, kolpistak Bilbora sartu zirenean, 
bertan zeuden mikeleteak preso hartu eta Arriaga Antzokian inprobisatutako kartzelan eduki zituzten. Atxilotutako 126 mikeleteei 
deklarazioak egin ostean, batzuei, gehienetan goi-kargu eta instrukzioetan parte hartu zuten 16 mikeleteei, gerra-kontseiluak 
egin zizkieten. Gainontzekoei, haien aginduetara ibili izana leporatu eta horrenbestez ez zituzten epaitu.

1936ko azaroaren 26an beren postutik kanporatu egin zituzten. Horren guztiaren eraginez, 1937ko abuztuaren 25ean argi-
taratutako dekretu baten bidez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten.

ZESTOAREKIN ZERIKUSIA IZAN ZUTEN MIKELETEAK405

1. ARANA URIARTE, VICENTE406

1887ko abuztuaren 1ean Arrasaten jaio zen. Gerra amaitzerako ezkonduta zegoen. Mikeleteen sarjentua zen. 1936ko gerra 
hastean Zestoan lan egiten ari zen. Frankisten estatu-kolpearen ostean, Gipuzkoako Foru Aldundiaren menpe zeuden mikele-
teak eta Foru Aldundiak Bigarren Errepublikako gobernua babestu zuenez, tropa frankisten aurka borroka egin zuen Dragoiak 
batailoian. Frankistek 1936ko azaroaren 26an bere kargutik kendu egin zuten. 

403	ZUA, udal-aktak, 1942-03-14.
404	Testigantza: Xabier Iriondo Ibarguren.
405	Auzitegi frankisten aurrean epaituek ezin zuten libreki bere burua defendatu eta kontuan hartuz beti zigor eskaerak zituztela, beraien burua defendatzeko 
egindako deklarazioak zenbaitetan beren gogoaren kontra egin behar izan zituztela kontutan eduki behar dugu.
406	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 271-37 eta 160-37 / Buces Cabello, J.; Querejeta Casares, Elisa, 2016. Gipuzkoako 
Aldundiko langileak, 1936 = Personal de la Diputación de Gipuzkoa, 1936. Gipuzkoako Foru Aldundia, Donostia, 35 eta 72 / PARES.
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1937ko ekainaren 19an tropa frankistak Bilbora sartzean, atxilotu eta Arriaga antzokian preso sartu zuten. 
Frankistek egindako 271 presazko judizio sumarisimoan, ideia tradizionalistak zituela deklaratu zuen. Horrez gainera, bere 
semea Zestoan estatu-kolpea eman osteko egunetan Fronte Popularrak preso egin zuela hilabete baino gehiagoz eta dekla-
ratu zuen unean, semea, San Ignazio Tertzioan borrokatzen aurkitzen zela adierazi zuen. Juan Aranburu Zestoako alkateak, 
deklaratu zuen beste semeetako bat, atzeraguardiako errekete lanetan zebilela. Santiago Ondarra, Aretxabaleta eta Bilboko 
Eskola Nazionaleko irakasleak, Aranak uneoro babesa eskaini ziola deklaratu zuen. Gregorio Degaray Ercilla, Ospitale Zibileko 
kaperauak ere, azken hau uneoro errepublikanoengandik babestu zuela deklaratu zuen; horren eraginez, bere nagusiek Vicente 
Arana atxilotu ere egin zuten, hala eta guztiz ere kaperaua babesten eta bisitatzen jarraitu zuen. Santanderrerako ebakuazioan, 
Ospitale Zibilean ezkutatzea erabaki zuen Santanderrera atxilotuta eraman ez zezaten eta tropa frankistekin bat egiteko. 
1937ko abuztuaren 3an ospatutako gerra-kontseiluan absolbitu egin zuten. 1937ko abuztuaren 20an Bilboko Probintziako Kartze-
latik askatu zuten. 1937ko abuztuaren 25ean argitaratutako dekretu baten bidez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten.

2. ARKAUZ LARRAÑAGA, CALIXTO
1895eko irailaren 23an Eskoriatzan jaio zen. 1936ko gerra hastean Zestoan lan egiten ari zen. Frankisten estatu-kolpearen os-
tean, Gipuzkoako Foru Aldundiaren menpe zeuden mikeleteak eta Foru Aldundiak Bigarren Errepublikako gobernua babestu 
zuenez, tropa frankisten aurka borroka egin zuen. Frankistek 1936ko azaroaren 26an bere kargutik kendu egin zuten.
1937ko ekainaren 19an tropa frankistak Bilbora sartzean, atxilotu eta Arriaga antzokian preso sartu zuten. Handik 11 egunera 
frankisten aurrean deklaratu behar izan zuen eta horren ostean kargurik gabeko askatasuna lortu zuen:
“Que se encontraba en su puesto al iniciarse el Movimiento y en él continuó prestando servicio propio del Cuerpo al que perte-
nece hasta finales del mes de Septiembre y después de permanecer dos meses en distintas localidades realizando servicios de 
vigilancia llegó a Bilbao destinándosele a hacer guardias en distintos estamentos negándose a cumplir la orden de evacuación 
que le dio su Jefe en el propósito de unirse a las Fuerzas del Ejército”.407

1937ko abuztuaren 25ean argitaratutako dekretu baten bidez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten.

3. BEITIA ERRASTI, BENITO
1895eko irailaren 10ean jaio zen Leintz-Gatzagan. 1936ko gerra hastean Zestoan lan egiten ari zen. Frankisten estatu-kolpearen 
ostean, Gipuzkoako Foru Aldundiaren menpe zeuden mikeleteak eta Foru Aldundiak Bigarren Errepublikako gobernua babestu 
zuenez, tropa frankisten aurka borroka egin zuen. Frankistek 1936ko azaroaren 26an bere kargutik kendu egin zuten. 
1937ko ekainaren 19an tropa frankistak Bilbora sartzean, atxilotu eta Arriaga antzokian preso sartu zuten. Handik 11 egunera 
frankisten aurrean deklaratu behar izan zuen eta horren ostean kargurik gabeko askatasuna lortu zuen:

“Que cuando se inició el Movimiento Nacional se encontraba en Cestona de donde salió el día 26 de julio para Villafranca por 
orden del capitán, donde permaneció seis días haciendo servicio en el frente sin que tuviese necesidad en este tiempo de hacer 
uso de arma, pasando después a Azpeitia y seguidamente a Cestona saliendo poco después para Azpeitia donde permaneció 
siete días, y trasladándose a Vidania y de aquí a Cestona. Que en los primeros días de Septiembre le quitaron el armamento y 
por orden superior se trasladó el día 20 a Saturraran y de aquí a Baquio, efectuando en este punto servicio en el campo sin que 
tuviese que verse en la precisión de intervención alguna, pasando desde este último punto el día 27 de Octubre a Las Arenas y 
de aquí a los dos días a Bilbao donde estuvo prestando servicios de guardia en los distintos departamentos del Gobierno hasta 
la fecha en que entraron las Fuerzas Nacionales en Bilbao. Que durante todo este tiempo no ha tenido más servicios que los 
propios de su cargo excepto los que efectuó en el campo que queda declarado. (…)”.408

1937ko abuztuaren 25ean argitaratutako dekretu baten bidez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten.

4. URANGA EIZAGIRRE, SATURNINO
1896ko otsailaren 16an Deban jaio zen. 1936ko gerra hastean Zestoan lan egiten ari zen. Zestoako aurrezki kutxako lanez ardu-
ratzen zen. Zestoara iritsi aurretik, Lizartzan jardun zuen mikelete lanetan. Frankisten estatu-kolpearen ostean, Gipuzkoako Foru 
Aldundiaren menpe zeuden mikeleteak eta Foru Aldundiak Bigarren Errepublikako gobernua babestu zuenez, tropa frankisten 
aurka borroka egin zuen. Frankistek 1936ko azaroaren 26an bere kargutik kendu egin zuten. 
Bere emaztea Benita Ormazabal Ordozgoiti eta haien hiru alabak Concepcion, Josefa eta Maria, 1937ko otsailaren 10ean fran-
kistek Zestoatik bidali egin zituzten. Horren eraginez, Bilbo alderako bidea hartu behar izan zuten. Han, aitarekin elkartu ziren 
eta San Francisco kaleko etxe batean bizi ziren. Frankistek Bilboren aurka egindako bonba erasoak jasan behar izan zituzten eta 
egoera hura jolas ere bihurtu zen etxeko txikienentzat “aprendimos el ruido de las sirenas, y a hacer el ruido de las sirenas. Las 
madres andaban desquiciadas con nosotros porque repetíamos las sirenas”409. Benita Ormazabali gerra egoerak bere onetik 

407	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 160-37 / Buces Cabello, J.; Querejeta Casares, Elisa, 2016. Gipuzkoako Aldundiko 
langileak, 1936 = Personal de la Diputación de Gipuzkoa, 1936. Gipuzkoako Foru Aldundia, Donostia, 74-75.
408	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 160-37 / Buces Cabello, J.; Querejeta Casares, Elisa, 2016. Gipuzkoako Aldundiko 
langileak, 1936 = Personal de la Diputación de Gipuzkoa, 1936. Gipuzkoako Foru Aldundia, Donostia, 84-85.
409	Testigantza: Maria Uranga Ormazabal. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
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ateratzen zuen eta irtenbide bat eman nahirik, Saturnino Uranga bere senarrak, Frantziarako itsasontziak hartzeko zerrendetan 
apuntatu zituen emaztea eta hiru alabak. Hala, Habana itsasontzian Arroxelara iritsi eta handik Clermont-Ferrand-era lekualdatu 
zituzten “Estuvimos en un refugio grande como un colegio y luego estuvimos en los pabellones de los obreros de Michelin. Y los 
que venían con nosotros de La Rochelle les mandaron a Inglaterra. Inglaterra no admitía un cupo tan grande, cogió una parte y 
por eso les mandaron a Rusia a algunos. Nosotros nos quedamos en Clermont-Ferrand y de ahí nos vinimos a Donosti, porque 
el padre encontró un trabajo y desde entonces hemos vivido en Donosti”410. Hori gutxi ez eta, Zestoan zituzten ondasunak erre-
kisatzen ere saiatu ziren frankistak “Su tía que trabajada en un bar de Okendo se enteró que iban a requisar la casa de nosotros. 
Entonces ella hizo gestiones, y consiguió una carta para enseñarles a las autoridades de Zestoa”411.
Bien bitartean, 1937ko ekainaren 19an tropa frankistak Bilbora sartzean, atxilotu eta Arriaga antzokian preso sartu zuten. Handik 
11 egunera frankisten aurrean deklaratu behar izan zuen eta horren ostean kargurik gabeko askatasuna lortu zuen:

“Que cuando inició el Movimiento se encontraba en Cestona de donde fue trasladado a Villafranca, habiendo estado después 
en el Alto de Bidania, Cestona, Saturraran, Baquio, Ondarroa, Motrico, Berriatua, Baquio, Las Arenas, Bilbao, sorprendiéndole en 
este último punto la entrada de las Fuerzas Nacionales.

Que pertenece al cuerpo de Miqueletes desde (…) 1924 y que no ha tenido ascenso ni recompensa alguna desde que em-
pezó el Movimiento. Que excepto en Villafranca y Alto de Bidania donde prestó servicio de posición, teniendo que hacer en el 
primero de los puntos citado algunos disparos contra el enemigo, en los dos sitios donde ha estado ha hecho servicios propios 
del Cuerpo. (…)”.412

1937ko abuztuaren 25ean argitaratutako dekretu baten bidez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten. Gerora, Banco 
Zaragozanoko atezain lanetan jardun zuen Urangak. Mikelete berriro onartu zuten eta 1976ko azaroan nahitaezko erretiroa 
ezarri zioten.

5. URRUZOLA GARMENDIA, JOSE
1895eko uratarrilaren 18an Aizarnan jaio zen. 1936ko gerra hastean Mendaron zegoen eta miliziano batzuek atxilotu egin zuten. 
Horren inguruan ere deklaratu zuen frankistek 1937ko ekainaren 19an Arriaga Antzokian atxilotu eta 11 egunera egin behar izan 
zuen deklarazioan:

“Que cuando se inició el Movimiento Nacional se encontraba en Mendaro, donde tuvo conocimiento de haberse cometido un 
asesinato en la persona de Fabian Saingerós, sin que conozca a ninguna de las personas que la realizaron y que supone eran 
milicianos llegados de San Sebastian. Que el día 20 de septiembre fue detenido por algunos elementos de la CNT que le amarra-
ron, encarcelándole después, entregándole en la madrugada del día siguiente al capitán de Miqueletes trasladándose después 
a Saturraran. Que los elementos que le detuvieron decían que el declarante era fascista y que tenía que decirles los nombres de 
los fascistas de Mendaro, a lo que se negó el dicente; de Saturraran pasó a Baquio, Las Arenas y Bilbao, donde le sorprendió la 
entrada de las Fuerzas Nacionales. Que no ha efectuado servicios mas que los propios de su cargo, sin relación alguna con el 
frente y que pertenece al Cuerpo de Miqueletes desde el año 1921, no habiendo tenido ascenso ni recompensa alguna desde que 
se inició el Movimiento, no pudiendo decir quienes entre sus compañeros son de ideas avanzadas, por no haber tenido apenas 
relación con ellos desde hace más de cinco años en que fue destinado a Mendaro”.413

Deklarazioa egin ostean, kargurik gabeko askatasuna lortu zuen.
Frankistek 1936ko azaroaren 26an bere kargutik kendu egin zuten. 1937ko abuztuaren 25ean argitaratutako dekretu baten bi-
dez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten. 1938ko irailaren 1ean birgaitu egin zuten. 1938ko azaroaren 15ean berriro 
hartu zuten postuan.

4.3.2. Urola trenetako langileak
Haien lanetik kanporatuak izan ziren Urolako trenetako langileak ere. 1926ko otsailaren 22tik martxan zegoen Zumarra-

ga-Zumaia ibilbidea egiten zuen trena, eta hark zeharkatzen zuen bailararen izena hartu zuen trenak ere, Urola. Trenak, bere 
ibilbidean, Maltzaga, Urretxu, Azkoitia, Azpeitia, Zestoa eta Zumaia zeharkatzen zituen. Tren hark, Loiolako santutegira eta 
Zestoako bainuetxera iristea erraztu egin zuen. Pertsona ugari garraiatzen zituen eta guztia mantentzeko, ezinbestekoa zuen 
hartarako langileak izatea. Ramon Pagolaren zuzendaritzan zegoen trenaren ustiapena. Azken hau, frankistek, hasiera batean 
postutik kendu zuten, besteak beste, bidaiarien txartelak elebidunak egin zituelako, euskaraz eta gaztelaniaz. Hala eta guztiz 
ere, 1938ko irailaren 15ean errekurtsoen falta medio ez zituela txartelak erretiratu eta guztiak gaztelaniaz inprimatzeak berriro 
zuen kostua handia zela argudiatuz bere postuan berrartu zuten Ramon Pagola.

410	Testigantza: Maria Uranga Ormazabal. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
411	Testigantza: Maria Uranga Ormazabal. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
412	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 160-37 / Buces Cabello, J.; Querejeta Casares, Elisa, 2016. Gipuzkoako Aldundiko 
langileak, 1936 = Personal de la Diputación de Gipuzkoa, 1936. Gipuzkoako Foru Aldundia, Donostia, 136-137, 186.
413	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 160-37.
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Gerran zehar, Urolako trenak martxan jarraitu zuen eta 1936ko irailaren 16an, Donostia tropa frankistek hartu eta 3 egunera, 
Gipuzkoako Foru Aldundiak langile eta makinaria guztiaren ebakuazioa deitu zuen. Langile haiek guztiak Bizkaira alde egin 
behar izan zuten. Haietako bat, Juan Jose Lazkano Urzelai izan zen. Ebakuazioaren ostean, Durango eta Euba-ko tren-estazioe-
tan lanean jardun zuen. 1936ko urriaren 27an Eusko Jaurlaritzak sortutako Euzkadiko trenbide-sareak-en bidez berrantolatzen 
saiatu ziren eta Urolako trenetako langileei erakunde hark ordaindu zien. Haien artean izan zen, esaterako, Manuel Oruesagasti 
Epelde Zestoako hiribilbuko geltokiko langilea.

Gerran zehar, Zestoako hiribilduko estazioa eta Arroa Behekoa, ebakuazioaren ondoren langilerik gabe geratu ziren. Lehe-
nengotik, Ricardo Rodriguez 2. mailako geltokiko burua, Marcelino Garcia faktorea eta Manuel Oruesagati Epeldek alde egin 
behar izan zuten. Bigarrenetik, Juan Jose Lazkano Urzelai bigarren mailako geltokiko buruak. Zestoako bainuetxeko geltokiko 
Nikolas Otegi Aburuza langileak ere Bilbora ihes egin behar izan zuen.

Gerra aitzakiarik egokiena izan zen erregimen berriari aurre egin behar izan zioten langileekin kontuak kitatzeko eta trenbi-
dearen plantilla mardula murrizteko. Horrela, 1936ko irailaren 20an, Gipuzkoako Foru Aldundiko arduradun politiko berriek plan-
tilla desegin zuten, eta hamabost eguneko epea eman zuten lanera itzultzea eskatzeko. Beste asko Jefatura del Regimiento de 
Ferrocarriles delakoaren 5. Unitateak kendu zituen lanpostuetatik. Jakina denez, ebakuatu zirenek ezin izan zuten haien lanpos-
tuetara itzuli, frankistek gogor zigortuko zituztela uste baitzuten.414   415   416  417   418

Urola treneko bidaia-txartela elebiz: Zestoa-Zumaia. (Argia astekaria)

IZEN-ABIZENAK POSTUA BIZILEKUA “GARBIKETA” JASANDAKOA ZIGORRA

ALBERDI EIZAGIRRE, FELIX Kaltzadorea Zestoa Bai (Jefatura del Regimiento 
de Ferrocarriles delakoaren 5. 

Unitateak)

Hilabete soldatarik gabe

ARAKISTAIN ORUEZABAL, AGUSTIN Kaltzadorea Zestoa Bai (Jefatura del Regimiento 
de Ferrocarriles delakoaren 5. 

Unitateak)

Kaleratua. 1979ko apirilaren 24an, lanera 
itzultzea eta borondatezko erretiroa lortu zituen, 

Laneko Amnistiari buruzko urriaren 15eko 
46/1977 Legearen arabera.

GARCIA LARRAÑAGA, MARCELINO Baimendutako faktorea Zestoa hiribildua Ez, “lanpostua uztea”414 Kaleratua. Bere aurkako 1709-38 gerra-kontsei-
lua. 1968ko otsailaren 1etik aurrera, Gipuzkoako 

Foru Aldundiko Lehendakaritzaren 1963ko 
abuztuaren 9ko Dekretuaren arabera, hileko 400 
pezetako aparteko erretiro-pentsioa jaso zuen. 

Gipuzkoako Foru Aldundiak 1979ko abuztuaren 
22an hartutako osoko bilkuraren erabakiaren 
bidez, lan-amnistiari buruzko urriaren 15eko 

46/1977 Legea aplikagarria dela adierazten da.

JAYO BEGIRISTAIN, JOSE Trafikoa Zumaia Bai (Jefatura del Regimiento 
de Ferrocarriles delakoaren 

5. Unitateak). Oriamendi 
Tertzioarekin borrokatu zuen

Ez

414	Tropa frankistetatik ihesi alde egin behar izan zuen eta horregatik ezin izan zuen bere postuan jarraitu.
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IZEN-ABIZENAK POSTUA BIZILEKUA “GARBIKETA” JASANDAKOA ZIGORRA

LAZKANO URZELAI, JUAN JOSE Bigarren mailako 
geltokiko burua

Arroa Behea Ez, “lanpostua uztea”415 Kaleratzea. Gerra-kontseiluan auzipetua, artxiba-
tua. Amaiur batailoiko gudaria. Lan-magistratu-
rari demanda aurkeztu zion 1979ko maiatzean, 

1977ko urriaren 15eko amnistiari buruzko legea-
ren onurak aplikatzekoak deklaratzeko eskatuz. 

Espedientearen ebazpena ez da aurkitu.

ODRIA EGAÑA, IGNACIO Mekanikaria eta Urola 
trenetako langilea

Azpeitia Ez, “lanpostua uztea”416 Kaleratzea

ODRIOZOLA ASTIAZARAN, TEODORO Kaltzadorea Zestoa Bai (Jefatura del Regimiento 
de Ferrocarriles delakoaren 

5. Unitateak)

Urtebete soldatarik gabe

ORUESAGASTI EPELDE, MANUEL Geltokiko langilea Zestoa hiribildua Ez, “lanpostua uztea”417 Kaleratzea. Bere aurkako 1694-37 gerra- 
kontseilua. 1963ko urtarrilaren 1etik aurrera, 400 

pezetako pentsioa eman zitzaion, Gipuzkoako 
Foru Aldundiaren 1963ko abuztuaren 13ko 

Dekretuaren bidez. 1974ko abuztuaz geroztik, 
pentsio hori kendu egin zen, interesdunak 

zenbateko horretatik gorako lan-mutualismoko 
prestazioa jasotzen zuela iritzita.

OTEGI ABURUZA, NIKOLAS Geltokiko langilea Zestoako 
bainuetxea

Ez, “lanpostua uztea”418 Kaleratzea. Bere aurkako 2610-39 gerra- 
kontseilua

RODRIGUEZ OTAEGI, RICARDO Bigarren mailako 
geltokiko burua

Zestoa hiribildua Ez, enpresan baja ematea, 
plantilla desegiteagatik, 

1936/09/20an

Kaleratzea. 1961eko maiatzaren 15ean hil zen. 
Alargunak 300 pezetako erretiroa hartu zuen hile-
ro 1963ko urtarrilaren 1etik aurrera, Gipuzkoako 

Foru Aldundiko Lehendakaritzaren 1963ko 
abuztuaren 9ko Dekretuaren arabera.

SALDIAS CARRERA, JULIAN Geltokiko burua Zestoako 
bainuetxea

Bai, Eusko Alderdi Jeltzaleko 
afiliatua izateagatik. Jefatura del 

Regimiento de Ferrocarriles 
delakoaren 5. Unitateak 

depuratua, 1939ko uztailean.

Kaleratzea. 1962ko otsailaren 27an, eskatutako 
erretiro-pentsioa ukatu egin zioten.

415	Tropa frankistetatik ihesi alde egin behar izan zuen eta horregatik ezin izan zuen bere postuan jarraitu.
416	Tropa frankistetatik ihesi alde egin behar izan zuen eta horregatik ezin izan zuen bere postuan jarraitu.
417	Tropa frankistetatik ihesi alde egin behar izan zuen eta horregatik ezin izan zuen bere postuan jarraitu.
418	Tropa frankistetatik ihesi alde egin behar izan zuen eta horregatik ezin izan zuen bere postuan jarraitu.

Zestoako musika banda 1914 inguruan. Belaunikatuta: Blas Barrena, Basilio Lizaso eta Tomas Zunzunegi; lehen lerroan: Felix Zunzunegi, Nikolas Alkorta, Patxi Altzueta 
eta Patxi Irureta; bigarren lerroan: Manuel Zigaran “Eulia”, Ignazio Ispizua, Luis Etxeberria “Alanbres”, Jose Kruz Alkorta, Joan Jose Lizaso, Patxi Iribar “Txintxua”, Eus-
tasio Zunzunegi, Karmelo Etxabe eta Felix Izeta; hirugarren lerroan: Jose Manuel Iribar “Errotatxo”, Alejandro Kortadi, Roke Unanue, Bernardino Irureta, Pelaio Unanue, 
Eugenio Alkorta (...). (Garikoitz Mendizabalen Zestoako musika historiaren konpasean liburutik)
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4.4. ERREPRESIO EKONOMIKOA
Lanpostuak galtzea gutxi ez eta, erregimen frankistak, indar-errepublikarren aldeko beste zenbait zestoarri haien ondasunak 

ere konfiskatu zizkieten. Egikaritze hau hasiera batean Junta de Guerra Carlista-ren esku egon bazen ere, 1937ko urtarriletik aurrera, 
Gipuzkoako Ondasunak Konfiskatzeko Batzorde Probintziala (CPIB) eratzean, agintari frankistek, errepresio ekonomikoa egonkortu 
egin zuten. Azken hau, Batzorde Zentralaren filiala zen, Junta de Defensa Nacional delakoaren Batzorde Teknikoak osatutakoa.

1936KO URRIAREN 21EAN ZESTOAKO JUNTA DE GUERRA CARLISTAK NAHITAEZKO ZERGA 
ORDAINTZERA DERRIGORTUTAKO ZESTOARRAK419

IZEN-ABIZENAK FILIAZIO POLITIKOA NAHITAEZKO ZERGA

AGIRRE, ROMAN Abertzalea, bere semea Komiteko lehendakaria izateaz akusatu zuten 2.000 pezeta

AGOTE, PEDRO (parrokoa) Abertzalea 2.000 pezeta

ALKORTA GOIENETXEA, BLAS Antikarlista 5.000 pezeta

ALZAGA, TORIBIO Abertzaleei bere lokala propaganda egiteko uzteagatik 1.0000 pezeta

ANSOLA, ANTONIO Fronte Popularrekoa izateagatik 500 pezeta

ARISTI, JOSE Abertzalea 500 pezeta

ARRAZOLA, AGUSTIN Abertzalea 4.000 pezeta

AZKUE, FRANCISCO Komiteko bokala -

AZKUE, RUFINO Propagandista abertzalea 2.000 pezeta

AZPIAZU, JOSE Mª Abertzalea -

ETXEBERRIA, JOSEFA Abertzalea 300 pezeta

IBARROLA Abertzalea -

IGARATEGI Eusko Nekazarien Bazkunako diru-bilketak egiteagatik -

IRURE, BAUTISTA Ezkertiarra 300 pezeta

KORTA, ESTEBAN Abertzalea -

LINAZASORO, SEBASTIAN Propagandista abertzalea, bere 17 urteko alabak 4 aldiz bozkatzeagatik 2.000 pezeta

MUXIKA, MARTIN Abertzalea, bere semea Komiteko bokala izateaz akusatu zuten 5.000 pezeta

ODRIOZOLA, MARTIN Frontean egoteagatik 1.000 pezeta

REKONDO, ESTEBAN (parrokoa) Abertzalea 2.000 pezeta

USABIAGA, HIPOLITO Abertzalea 2.000 pezeta

ZUMETA, TORIBIO Fronte Popularrekoa izateagatik 500 pezeta

1936ko abenduaren 15ean, abertzale zirenak berriro ere isun ekonomikoak ordaintzera derrigortu zituzten. “Txokolate” ezi-
zinez ezaguna zenari ere 250 pezetako isun ekonomikoa ezarri zieten frankistek.

Isun ekonomikoa, Zestoako Junta de Guerra Carlista-ko diruzaina zen Jose Leon Olazabali eman behar izaten zioten isundutakoek. 
Diru horren %50a altxor nazionalera bideratu behar izaten zuten eta beste %50a ongintzara bideratu behar izaten zuten, teorian:

“Don Jose Leon Olazabal, deposaitario de la Junta Carlista de Guerra, declara que cobró las cinco mil pesetas de la segunda 
multa y las entregó con tras al Alcalde Señor Aramburu. Saber por referencias, que la mitad se entregó al Comandante Militar y 
la otra mitad era para imprevistos”.420

Junta de Guerra Carlista-ko kide batzuek adierazten zuten zuzenean Emilio Gomez del Villar komandante militarrak eman-
dako aginduz kobratzen zituztela isun ekonomikoak Junta de Guerra Carlistako kideek. Beste kide batzuek aldiz, Junta de Gue-
rra Carlista erabakitzen zuela nori kobratu isun ekonomikoa eta proposamenari komandante militarrak baiezkoa ematen ezartzen 
zitzaiela isuna adierazten zuten. Emilio Gomez del Villar komandante militarrak berriz, Junta de Guerra Carlistako kideek 1937ko 
urrira bitartean isun ekonomikoak ezartzeaz arduratzen zirela deklaratu zuen421. Urri hartatik aurrera bihurtu zen komandante 
militarren egitekoa isun ekonomikoak ezartzea eta Junta Carlistek beren boterea galdu zuten arlo horretan. Beraz, Zestoan esan 
genezake, lehenengo herritarrei ezarritako isun ekonomikoak Junta de Guerra Carlistako kideek zuzenean erabaki zutela zein 
zestoarri ezarri.

419	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 247-37.
420	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 247-37.
421	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 247-37.
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Zestoako Junta de Guerra Carlistak 1936ko 
urriaren 21ean herritar abertzale eta 

ezkertiarrei ezarritako nahitaezko zerga. 
(Ipar-mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, 247-37)

1936KO ABENDUAREN 15EAN ABERTZALEEI EZARRITAKO ISUN EKONOMIKOAK422

422	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 247-37.

IZEN-ABIZENAK ISUN EKONOMIKOA

ARAKISTAIN, JOSE A. “ERREMENTERI” 300 pezeta

BUENETXEA, JOSE A. “ZUGASTI HAUNDI” 500 pezeta

ERKIZIA, JOSE Mª “ARRUAKO-OLA” 250 pezeta

IBARGUREN, FRANCISCO “ESTRATAKUA” 500 pezeta

IRIONDO, JOSE Mª (Beduakoa) 500 pezeta

LARRAÑAGA, JOSE M. “AZKETA ERROTA” 300 pezeta

IZEN-ABIZENAK ISUN EKONOMIKOA

OIARZABAL ALTAMIRA, TOMAS 350 pezeta 

OLAIZOLA URBIETA, MANUEL “UZTAPIDE” 500 pezeta

REKONDO, ESTEBAN (parrokoa) 5.000 pezeta

SALEGI, PEDRO “ANTONENEKUA” 350 pezeta

UNANUE GORRIÑI, JOSE Mª 200 pezeta

UNANUE, ANTONIO Mª (ARROAKO TABERNA) 350 pezeta

ISUN EKONOMIKOA EZARRI ZIETEN BESTE ZESTOAR BATZUK

IZEN-ABIZENAK ISUN EKONOMIKOA

ALKORTA, ANASTASIO 500 pezeta

AZKUE 400 pezeta

AZPIKOA 10.000 pezeta

ELARRITZA BASERRIA 10.000 pezeta

ETXEBERRIA, MODESTO 750 pezeta

IZETA, MANUEL 1.000 pezeta

IZEN-ABIZENAK ISUN EKONOMIKOA

IZETAREN ALARGUNA 1.000 pezeta

KEREJETA, MARIA 250 pezeta

KORTA, IGNACIO 200 pezeta

LILIBE 200 pezeta

LOPENE 300 pezeta

ZUFIRIA, ANGELA 300 pezeta
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Zestoako Junta de Guerra Carlistak 1936ko abenduaren 15ean herritar abertzaleei ezarritako isun 
ekonomikoak. (Ipar-mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, 247-37)

423	BOE, 1936ko irailaren 13ko 108. Dekretua.

Errepresio ekonomikoa gauzatzeko tresna bakarra ordea, ez ziren Junta Carlistak ezarritako isun-ekonomikoak izan. Beste 
tresnetako bat, Gipuzkoako Ondasunak Konfiskatzeko Batzorde Probintziala izan zen. Azken horrek, bere egitekoa betetzeko, 
Euskal Herriko gainontzeko herrietan gisan, ezinbestekoa zuen Zestoako udal-gobernuaren eta Junta Local de Información 
delakoaren laguntza. Horregatik, gehienetan, Gerra-Kontseiluetan epaituak izaten ziren preso guztien inguruko informazioa es-
katzean, haiek zituzten ondasunen inguruko informazioa ere eskatzen zuten, bai eta haien senideen eta lanbidearen berri eskatu 
ere. Gerrako preso politikoak ez ziren Gipuzkoako Ondasunak Konfiskatzeko Batzorde Probintzialaren eragina jasan izan zuten 
bakarrak izan; hain zuzen, gehienbat erbestean babestu ziren eta indar-errepublikarren aldeko (gehienbat Zestoako kasuan 
abertzaleak) ideologia zuten zestoarrak izan ziren. Batzorde Probintzialak, ondasunak zituenari kendu ahal izan zizkion, hala eta 
guztiz ere, etxerik xumeena zuen indar-errepublikarren aldeko zestoarrei ere hura kendu zieten. Sufrikariorik handiena azken 
hauena izan zen, izan ere, ondasun asko zituzten zestoarrek, dirua ere bazuten egunerokotasunari aurre egiteko; baina etxe 
xumeen jabe zirenak, alokairuan gehienak, ez zuten bestelako ondasunik eta gerraoste latza pasa behar izan zuten. 

Tropa frankisten atzaparretatik ihesi erbestera joan eta itzuli ziren zenbait familia etxera itzultzean, etxeak hutsik aurkitu 
zituzten. Hutsik, hain zuzen, erregimen frankistaren aldeko zenbait zestoar zein Zestoara heldutako tropa frankistetako zenbait 
soldadu haien ondasunez jabetu zirelako. 

Gipuzkoako Ondasunak Konfiskatzeko Batzorde Probintzialak, aurreko lerroetan aipatutako 1936ko irailaren 13ko 108. 
Dekretuaren esanetara funtzionatu zuen. Haren bidez, kolpisten aurka jardun zuen edozein alderdiren ondasunak estatuaren 
jabetzara pasa ziren. Era berean, kolpisten aurka jardundako pertsonen ondasunen kasuan ere bide berbera erabili zuten, 
dekretuak aipatzen ez badu ere423. 
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Ondasunak konfiskatzeko deia. (BOE)

Tropa frankistak irailaren 21ean sartu eta han-
dik, Bigarren Errepublikako azken udalbatzako 
burua izan zen eta beraz, Zestoako alkatea izan 
zen Eugenio Alkortaren etxera hurbildu ziren. Une 
horretan, Eugenio Alkortaren arreba ezkaratza 
garbitzen ari zen eta halako batean, herriko epaile 
munizipala agertu eta hurrengoa esan zion “le ad-
virtió que no se ocupara de ello, puesto que había 
de dejarlo tal como estaba hasta recibir órdenes 
de la Superioridad”. Handik egun batzuetara, Mi-
guel Elorza Larrañaga alkatea, Zestoako erreke-
teen buruzagia eta epaile munizipala berriro ere 
etxean agertu ziren.Taberna, gozotegia, logelak 
eta gainontzeko ondasun guztien artean miatu zu-
ten:

“Hay que recordar que del Hotel propiedad de 
Don Blas Alcorta, padre del que nos ocupa, lleva-
ron los rojos casi todos los colchones, fundas de 
almohada etc.

Al ver que en la habitación del Alcalde no se 
encontraban los colchones manifestó su extrañe-
za el Sr. Alcalde, contestándole que esa habitación 
había sido también saqueada.

Al llegar al bar donde se halla instalada una 
máquina para elaborar café y al comenzar a ha-
blar de ella los visitantes les indicó la hermana que 
todo lo que existía en el bar era propiedad del pa-
dre según constaba en escritura otorgada ante el 
Notario, etc. 

El Alcalde contestó que ‘eso de los papeles ya 
se vería después’.

Hoy día 24 de Septiembre han venido el Alcal-
de, Juez y …….. colocando precintos en las puer-
tas de la habitación, puertas del bar, confitería, etc.

Igualmente ha ocurrido en el tercer piso donde 
vivía otro inquilino que también marchó a Bilbao.

Cestona, 24 de octubre de 1936”.424

Azken “inquilinoa” aipatzean Antonio Makazaga abertzaleari buruz ari zen. Horrez gainera, Junta de Guerra Carlista-k Blas 
Alkortari 5.000 pezetako isun ekonomikoa ere ezarri zion. 1936ko azaroaren 5ean, Miguel Elorza Larrañaga Circulo Tradicionalis-
tako eta Junta de Guerra Carlista-ko lehendakariak oraindik ez zuela isun ekonomikoa ordaindu eta hurrengo abisua bidali zion:

“No habiendo hecho V. efectiva la multa de 5.000 pesetas que le impuso la Junta de Guerra Carlista de esta Villa a pesar de 
haber transcurrido con creces el plazo que se le concedió para ello, dicha Junta en sesión del día 31 de Octubre último acordó 
concederle un último plazo de 48 horas para liquidarla, bien entendido que de no hacerlo así sufrirá un recargo del 10 % y acaso 
otras sanciones”.425

Hala eta guztiz ere, 1937ko ekainaren 3an, Blas Alkortak, errekisatutako ondasun guztiak bereak zirela adierazi zuen eta 
udatiarren denboraldia hastear zela eta familiak zuen behar ekonomikoa bide, taberna eta gozotegia irekitzeko baimena eskatu 
zien agintari frankistei:

“Nada prejuzga, ni existe documento alguno que justifique el dominio de mi hijo Eugenio sobre los locales ocupados, ya que 
a mi cargo corre el pago de contribuciones e impuestos que gravan el edificio y que por no haber expresado todavía mi voluntad 
en orden de la distribución que en su día he de hacer a mis hijos de los bienes que poseo, ni señalado la parte que a cada uno 
ha de corresponderle de todos ellos soy exclusivo propietario y único disponedor.

424	Danbolin-zulo Kultur Elkartea, Eugenio Alkortaren artxibotik.
425	Danbolin-zulo Kultur Elkartea, Eugenio Alkortaren artxibotik.
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Próximo la temporada de verano, nervio vital de la economía de 
Cestona, y en mis deseos de abrir al publico el Bar y Pastelería con 
el humano propósito de obtener algún rendimiento con que atender 
necesidades de familia.

A V.S. SUPLICA encarecidamente que, previsto los requisitos que 
estime oportunos, tenga a bien ordenar el levantamiento de la requisa 
que pesa sobre la casa de mi propiedad situada en la calle del Cora-
zón de Jesús nº 9 de esta villa, y me autorice a deponer libremente 
del mencionado edificio así como de las instalaciones y enseres que 
se hallan establecidos en planta del mismo”.426

1937ko ekainaren 14an errekisamendua kendu egin zioten:
“Levantamiento requisa del Bar. Comunicado verbalmente por el 

Sr. Alcalde a Agueda. Autorización del Comandante Militar Sr. Solcha-
ga. (Capitán).

Entrega de las llaves de la habitación de Macazaga, de Eugenio 
y del Bar”.427

426	Danbolin-zulo Kultur Elkartea, Eugenio 
Alkortaren artxibotik..
427	Danbolin-zulo Kultur Elkartea, Eugenio 
Alkortaren artxibotik.

Blas Alkortari Junta de Guerra 
Carlista-k ezarritako isun-ekonomikoa. 
(Danbolin-zulo Kultur Elkartea, Eugenio Alkortaren artxibotik)

Blas Alkorta Goienetxek bere ondasunen gaineko errekisamendua 
kentzeko eskaera. (Danbolin-zulo Kultur Elkartea, Eugenio Alkortaren artxibotik)



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

49orr.

Horretaz guztiaz gain, etxeko gortinak ere plazara 
atera zizkieten eta bordatu gorri, zuri eta berdea zutela 
esanda, plazaren erdian erre zizkieten alkortatarrei. Jose 
Joakin Landa eta Angela Gabiolari ere etxea errekisatu 
eta hustu zieten:

“Gure koltxoiak eta Zumaitik ekarri zittuen alguazillak, 
Hotel Amaia eo eman tzittuen eta berriz e kooperatibako 
etxeko errentan bizi izan zian gerratik bueltatu zanian e 
familia. Hasieran errekisatuta egon zen”.428

Blas Alkorta Goienetxeren ondasunen 
gaineko errekisamenduaren kentzea. 
(Danbolin-zulo Kultur Elkartea, Eugenio Alkortaren artxibotik)

4.4.1. Gipuzkoako Ondasunak Konfiskatzeko Batzorde Probintzialak (CPIB) Zestoan egindako konfiskatzeak429

428	Testigantza: Kontxi eta Mertxe Landa Gabiola.
429	Horiez guztiez gain, frankistek, irratiak, estankoa, txanponak, bizikletak, Sanglas markako motorra... errekisatu zizkioten. Denbora bat pasata estankoa 
eskaintzera etorri zitzaizkionean jada ez zuela ezer jakin nahi adierazi zien. Errekisatutako bizikleta haietako bat, aurreko gurpil handia eta atzeko txikia 
zituena, Zarauzko karlista baten dendan saltzen ipini zuten. (Testigantza: Miren Etxeberria Olaizola).

IZEN-ABIZENAK KONFISKATUTAKO ONDASUNAK

AGIRREZABALA EGIA, EULOGIA    • Zestoako Sarrondo Garaiko baserria
   • Zumaian zituen ondasunak

ALBERDI ALBERDI, PEDRO    • Hotel Cristina, bere pabiloi eta ondasun guztiekin
   • Azkoitian zituen ondasunak

ETXEBERRIA ANSOLA, MODESTO429    • Tuboen fabrika
   • Janari denda eta sagardotegia
   • Ostatua edo jatetxea

AZPIAZU URANGA, JOSE Mª    • Arroa auzoko Etxenagusia baserria
   • Agirre Aldeako gaztaina lurra

LAZKANO URZELAI, JUAN JOSE    • Bere izeba Lorenza Lazkano Urzelaik adierazi zuen ez zuela bere ilobak ondasunik.
   • 774,58 pezeta zituen Aurrezki Kutxan

KORTA AGIRRE, ESTEBAN Arroako Erkisketa-garaikoa baserria. Erantzukizun Politikoen Auzitegiak ere epaitu zuen

REGUEIRO BOADO, MAXIMO    • Zestoan zuen baratze bat
   • Donostian zituen ondasunak
   • Irunen zituen ondasunak

SAGARZAZU ALTUNA, SANTIAGO Eliza kaleko 3. pisua

SANSINENEA GOÑI, JUAN MIGUEL    • Iriarte baserriaren zazpigarren zati zatiezina, bere ondasunekin (Zestoa)
   • Deban, Getarian, Tolosan eta Zumaian zituen ondasunak

SORAZU IBARBIA, IGNACIO Zumaian zituen ondasunak

SORONDO GARAGORRI, LEON    • Errezil eta Zestoako jurisdikzioetan dagoen “Electra-Erdeirta” uran aprobetxamendua, zentralarekin, makineriarekin eta gainerako  
      osagarriekin.
   • Aduna eta Aian zituen ondasunak

VILLAR MUXIKA, IGNACIO    • San Jose meategiaren bosgarren zati zatiezina
   • Nuestra Señora de las Nieves izeneko lignito meategiaren bostena, Aizpuruko zubiaren puntuan
   • Aitz-beltz baserria bere ondasunekin
   • Abelainen dagoen La Esperanza lignito meategiaren zatitu gabeko bostena
   • Donostia eta Aizarnazabalen zituen ondasunak
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4.4.2. Erantzukizun Politikoen Eskualdeko Auzitegiak (TRRP) epaitutako zestoarrak edo Zestoan bizitakoak
Errepresio ekonomikoa are bortitzagoa egiteko, agintari frankistek, 1939ko otsailaren 9an, Erantzukizun Politikoen Eskual-

deko Auzitegia (TRRP) eratu zuten. Horren kudeaketa, armada, magistratura eta F.E.T. eta J.O.N.S.-eko aparailuen eskuetan 
geratu zen. Hala, ideologia frankistaren aurkako determinatutako zestoarrak, haien ideologiagatik soilik, epaituak izan ziren. 

Hiru zigor mota ezberdin jaso zituzten: isun ekonomikoak, lanerako desgaikuntza eta bizileku-askatasunarin ezarritako mu-
rrizketak (erbesteratzeak, gehienbat). Euskal Herriko gainontzeko herrietan gisan, Zestoan ere, kaltetu gehienek isun ekono-
mikoak ordaindu behar izan zituzten. Guztira auziperatutako 7 zestoar edo Zestoan bizitakoetatik bi absolbitu egin zituzten: 
Francisco Arruti Eizagirre eta Ramon Trueba Balenziaga, hain zuzen. 

Epaiak zuhurtziaz egin ahal izateko, Erantzukizun Politikoen Auzitegi Nazionala eta probintzietako sukurtsalak eratu zituzten. 
Gipuzkoan, Nafarroako eta Gipuzkoako Erantzukizun Politikoen Eskualdeko Auzitegiak CPIB-k hasitako lanari heldu eta jarraipe-
na eman zion, Donostian instrukzio-epaitegi bat izan zuelarik.

1. ARRUTI EIZAGIRRE, FRANCISCO
1908ko uztailaren 29an Deban jaio zen. Victoriana Eizagirreren eta Jose Arrutiren semea zen. Nekazaria zen. 1940ko otsailaren 
13an Iruñean Nafarroako Erantzukizun Politikoen Auzitegiak epaitu zuen. Bere aurkako sumarisimoa ireki zioten iheslari deklara-
tuta baitzuten baina artxibatuta zuen kausa jadanik. ELA-ra sindikatuta egon zela eta Arroa Beheko bidegurutzean zaintza-lanen 
bat egin behar izan zuela adierazi zuten. Ez zuela izan zerikusirik eskuindarren aurkako atxiloketan ezta Miguel Elorza erreketea-
renean ere adierazi zuen “Sus condiciones de trabajo, honradez y buenas costumbres excelentes. Es casado y tiene dos hijos 
menores de 5 años. No posee bienes de ninguna clase”430. Nafarroako Erantzukin Politikoen Auzitegiak absolbitu egin zuen.

Francisco Arruti Eizagirre Nafarroako Erantzukizun Politikoen Auzitegiak epaituta. (Nafarroako Artxibo Irekia)430	Nafarroako Artxibo Irekia.

2. JAYO BEGIRISTAIN, JOSE
Zestoan bizi zen, Zumaian ere bizi izan-
dakoa zen. Trenetako langilea zen. UGT-ra 
sindikatuta zegoen. Gerran zehar, bi egu-
netan Zumaiako Defentsa Komiteko Hor-
niduren arloan lan egin zuen. Bere anaia 
Juan Jayo Begiristain tradizionalista atxilo-
tuta zutenean, zenbait gestio egin zituen 
hura askatzen laguntzeko. Baina 1936ko 
irailaren 19an Zumaiako portuan hilda 
agertu zenean, Zumaiako Defentsa Komi-
tetik urrundu egin zen. Defentsa Komiteak 
abuztuko soldata atxiki egin zion. 
1937ko maiatzaren 21ean, behin-behi-
nean Gipuzkoako Ondasunak Bahitzeko 
Batzordeak bere ondasunak bahitu ziz-
kion. Erantzukizun Politikoen Auzitegiak, 
100 pezeta ordaintzera kondenatu zuen 
Bigarren Errepublikan eta gerran zehar 
izandako parte hartzegatik. Horrez gai-
nera, 1000 pezetako isun ekonomikoa 
ordaintzera ere kondenatu zuten. 1940ko 
azaroaren 17an, epaile militarrari isun eko-
nomiko hori kentzeko errekurtsoa aurkez-
tu zuen, adieraziz bere anaia Juan Jayo 
Begiristain tradizionalista ezkertiarrek hil 
zutela eta berak, gerran zehar, Oriamen-
di Tertzioan borrokatu zuela, Mugimendu 
Nazionalaren jarraitzailea zela adieraziz. 
Errekurtsoa, Erantzukizun Politikoen Auzi-
tegi Nazionalean jarri behar izan zuen 
haren ondoren. 1940ko apirilaren 29an 
Madrilen Erantzukizun Politikoen Auzitegi 
Nazionalak, 50 pezetara jaitsi zion isun 
ekonomikoa. Hogei egun zituen haiek or-
daintzeko, baina 1941eko ekainaren 14an 
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oraindik ere isun ekonomikoa ordaindu gabe zuen. Azkenean ordaindu zuen. 1941eko uztailaren erdialdean, Jose Jayori Eskual-
deko Erantzukizun Politikoen Auzitegiak bere ondasunen gainean zuen enbargoa kendu egin zion431.

3. KORTA IZETA, TOMAS
Gerrako epaile militarrak Nafarroako Erantzukizun Politikoen Auzitegiari espedientea irekitzeko agindu zion. Baina azken horrek, 
halakorik egitea beharrezkoa ez zela adierazi eta behin-behineko largespena ezarri zuen432.

4. LAZKANO URZELAI, JUAN JOSE433

Nafarroako Erantzukizun Politikoen Auzitegiak, 1940ko ekainaren 26an, 10.000 pezeta ordaintzera kondenatu zuen. Gipuzkoako 
Ondasunak Bahitzeko Batzordeak, kartilla enbargatu eta bertan zuen dirua Espainiako altxortegira bideratzeko eskatu zuen. 
Azkenean ordea, behin-behineko kausaren largespena ezarri zioten. Horrela, 1943ko abenduaren 13an, enbargatuta zuen Au-
rrezki Kutxako kartilla itzuli egin zioten “quedando el saldo a disposición del interesado”434.

431	AHPG-GPAHGEZ JUS 1397-4902.
432	AHPG-GPAHGEZ JUS 1408-5125.
433	AHPG-GPAHGEZ JUS 1409-5129.
434	Hala eta guztiz ere, garai horretan zenbat diru zuen kartillan ezin izan dugu jakin. Litekeena da hutsean utzi izana, enbargatzean, Espainiako altxorte-
gira bideratzeko agindua baitzuten.
435	Saezmiera Uyarra, J.J., Idem.

Manuel Saezmiera Maestro Nafarroako Erantzukizun Politikoen Auzitegiak epaituta. (Nafarroako Artxibo Irekia)

5. SAEZMIERA MAESTRO, MANUEL
Jaiotzez Cerezo Rio Tiron-ekoa (Burgos) 
zen. 1911ko maiatzaren 22an hasi zen 
irakasle lanetan Tosantosen (Burgos). 
1923an Zestoan eman zioten Eskola Nazio-
naletako irakasle postua eta irailaren 1ean 
hartu zuen postua. Laster, bere emaztea 
Paula Uyarra Abella eta bere seme-alabak 
Juan Jose, Jovita eta Maria Santos ekarri 
zituen berarekin batera herrira. Geroago, 
Zestoan bertan, gizon-emazteek, Marina 
(umea zela hil zena) eta Maria Belen hau-
rrak izan zituzten. 
Zestoara iritsi berritan eta irakaslearen 
etxea eman bitartean, Alkorta ostatuan egon 
ziren435. Frankistek bere aurkako gober-
nu-informazioa eta kausa sumarisimoa ire-
ki zizkioten. Horren eraginez, Ondarretako 
kartzelan preso hartu eta Espetxeko doku-
mentuak 1939ko irailaren 3an bere kondena 
bete eta horrenbestez, aske geratuko zela 
adierazten digu. Kartzelatik irtenda urtebe-
te eskas betetzeke zegoela, 1940ko api-
rilaren 25ean Zestoan hil egin zen Manuel 
Saezmiera Maestro. Handik ia bi urtera, 
1942ko otsailaren 27an Nafarroako Erantzu-
kizun Politikoen Auzitegiak epaitu zuen eta 
“responsable político” izan zela egotzita, 
50 pezetako isun ekonomikoa ezarri zion. 
Pentsa genezake bere familiak ordaindu 
beharko zuela isun hura.
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6. TRUEBA BALENZIAGA, RAMON
1912ko abuztuaren 29an Zestoan jaio zen. Maria Balenziagaren eta Pedro Truebaren semea zen. Apaiza zen. 1940ko apirila-
ren 22an Nafarroako Erantzukizun Politikoen Auzitegiak epaitu zuen “(…) desempeña las funciones propias de su estado en el 
Pueblo de Quintana, recibía diariamente los periódicos ‘El Día’ de matiz Nacionalista y el ‘Debate’ y el ‘Siglo Futuro’ de matiz 
derechista bajo membrete donde se hacia constar solamente la siguiente dirección ‘Sr. Cura de Quintana’. Durante las eleccio-
nes de 1936 apareció en la casa donde se hospedaba un pasquín y una bandera Nacionalista sin que conste la persona que 
los había colocado. Iniciado el Movimiento Nacional sirvió en las filas de las Tropas Nacionales como capellán”436.
Deklarazio horren eraginez, absolbitu egin zuten.

7. URANGA ALKORTA, ALFONSO
1911ko abuztuaren 2an Zestoan jaio zen. Josefa Alkortaren eta Manuel Urangaren semea zen. Nekazaria437 zen. EAJ-ra afilia-
tuta eta ELA-ra sindikatuta zegoen. Bere aurkako larrialdiko sumarisimoa egin eta epaile militarrak B kategorian sailkatu zuen. 
Eskolapioetako kartzela (Bilbo), Deustuko Unibertsitateko kontzentrazio-esparrua (Bilbo) eta 149 langile-batailoian (Castejon, 
Nafarroa Garaia) preso egon zen. 1940ko maiatzaren 15ean Nafarroako Erantzukizun Politikoen Auzitegiak, “erantzukizun 
politikoa” izan zuela egotzita, 100 pezetako isun ekonomikoa ordaintzera kondenatu zuen438.

436	Nafarroako Artxibo Irekia.
437	Dokumentu batzuen arabera, doitzailea zen.
438	Nafarroako Artxibo Irekia.

Ramon Trueba Balenziaga Nafarroako Erantzukizun Politikoen 
Auzitegiak epaituta. (Nafarroako Artxibo Irekia)

Alfonso Uranga Alkorta Nafarroako 
Erantzukizun Politikoen Auzitegiak epaituta. (Nafarroako Artxibo Irekia)
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4.5. EMAKUME ZESTOARRA, ASKATASUN MUGATUAK LORTZETIK, MENPEKOTASUNERA
Gerra hasi bitartean, ikusi dugunez, zestoar emakumeak, Euskal Herriko gainontzeko herrietan gisan, Bigarren Errepu-

blikako gobernuak egindako erreformei esker, zenbait eskubide lortu ahal izan zituen: dibortzio eskubidea, boto eskubidea, 
abortatzeko eskubidea (1937)… kasu. Horrez gainera, Euskal Herriko gainontzeko herrietan gisan, Zestoan eta bere auzoetan 
ere, Emakume Abertzale Batzako zenbait emakume militantek, herriko plaza hartu eta mitinak emateko, propaganda egiteko… 
aukera izan zuten, beti ere, lan banaketa sexual439 tradizionala defendatuz (ikus 1. Liburukiko 2.3. Emakume zestoarrak, aska-
tasunaren bidean).

Emakume Abertzale Batzako euskal emakume militanteek, Bigarren Errepublikako gobernuak egindako erreformei esker, 
ordura arte EAJ/PNV alderdian zein egunerokotasunean, bertan izan gabeko protagonismoaz eta askatasun eskubideez pro-
bestu ahal izan zuten. Aurrerapen esanguratsuak izan baziren ere, garaiko zenbait emakume langilek, beren eguneroko bizi-ka-
litateak hobera egin zezan, ezinbestekotzat ikusi zuten lan baldintzak hobetuko zituen erreformen zein hautu iraultzaileen alde 
egitea. Horretan gehienbat, emakume komunistak eta anarkistak nabarmendu ziren, garaiko ordena osoki irauli beharra aldarri-
katzen zuten, Bigarren Errepublikako gobernuari erreforma sakonagoak eskatuz. Hau da, boto eskubidea izanik ere, emakume 
langilearen sektore handienaren lan-baldintzek ez zuten hobera egin: 

“El establecimiento de la jornada laboral de 8 horas y la ley de Jurados Mixtos, así como la ampliación de seguros sociales 
resultó beneficiosa para las mujeres, pero no se podían acoger a estas mejoras las trabajadoras del servicio doméstico, y a duras 
penas conseguían algunas mejoras las demás, a tenor de las resistencias patronales”.440

Bigarren Errepublikako gobernuak emakume langileen aldeko zenbait lege bultzatu arren, oraindik ere, azken hauek gizo-
nezko langilearen menpe jarraitzen zuten. Hau da, emakumeak lan eginik ere, gizonezkoak eman behar zion hartan jarduteko 
baimena eta hori gutxi ez balitz, oraindik ere, gizonezkoak kobratzen jarrai zezakeen bere emaztearen soldata441. Emakumea 
ezkongabe egonez gero, bere bizitza administratzeko ahalmena ematen zitzaion, aitak haren gaineko ardurarik izango ez zue-
larik. Horrez gainera, instituzio publikoetako goi karguetako postuak gizonezkoek betetzen jarraitu zuten:

“Con frecuencia se ha asegurado que las condiciones laborales durante la República mejoraron notablemente para el con-
junto de la clase trabajadora. De las medidas apuntadas desde el gobierno se beneficiaron las obreras, si bien el cumplimiento 
de la legislación fue lento y trabajoso por la resistencia de la patronal y las circunstancias políticas y sociales”.442

Bigarren Errepublikako gobernuak zenbait erreforma gauzatu bazituen ere, oraindik, lan banaketa sexualarekin amaitzeko 
eta horrenbestez, emakume zein gizonezkoen berdintasuna lortzeko pauso handiak geratzen zitzaizkion. 1936ko otsailean 
hauteskundeak irabazitako Fronte Popularraren gobernua, zenbaitek, ekonomikoki hierarkizatutako sozietatearekin amaitu eta 
guztientzat justuagoa izanen zen sozietatea eratzeko tresna baliagarritzat erreparatu zuen. Oligarkia eta militar frankistek 
1936ko uztailaren 17 eta 18 bitartean emandako estatu-kolpeak eta haren porrotaren ostean hasitako gerrak, beste behin, bal-
dintza haren gauzatzea eten egin zuen. Kolpisten helburu nagusia, ordura arte, gobernu errepublikarrak zein zenbait militantek 
kalean bertan burututako aldaketa askatzaileak geratu eta suntsitzea izan zen, sozietateak ordura arte lortutako askapenak 
erabat murriztuz.

Gerran zehar eta gerraostean galtzailerik izan bazen, hura emakumea izan zen, bi aldiz galtzaile izan baitzen. Gizonezko 
zestoarrek, hein handi batean, kartzelan zein kontzentrazio-eremuetan jasotako tortura fisiko eta ideologia frankistaren inposake-
taren bidez haien gorputzen diziplinamendua jaso zuten. Emakume zestoarrek, berriz, gerran zein gerraostean, beren gorputze-
tan oinarritutako diziplinamendu bortitza jasan behar izan zuten, horretarako, frankistak, errepresio sexuatuaz443 baliatu zirelarik. 
Hori gutxi ez balitz, kartzeletako tortura fisikoak eta kartzelan bertan zein kanpoan jasotako adoktrinamendu frankistaren menpe 
bizi behar izan zuten.

Emakume zestoarrak, askatasun murritzak lortzetik, estatu frankistak agindu eta legeztatutako beren senarren erabateko 
menpekotasunera pasa ziren. Ordura arte, batik bat, komunismoaren eta anarkismoaren inguruan murgildu ziren emakume 
zein gizonezkoek lan banaketa sexualarekin amaitzeko zenbait neurri hartuta zituzten eta frankistek, haiek ezerezean uzten 
zituzten legeak inposatu zizkieten. Emakume Abertzale Batzako euskal emakume militante zestoarrei dagokionez, lan banaketa 
sexualaren mantentzea haien helburu nagusia izanik ere, frankisten errepresio bortitza jasan behar izan zuten, gerran zehar, 
haien alderdiak EAJ/PNV-k Bigarren Errepublikako gobernuaren alde egin baitzuen. Bai eta emakume haiek guztiek frankistek 
emakume frankistaren ezaugarrietan onartzen ez zuten espazio publikoa hartu baitzuten.

439	Sexu biologikoak determinatuta, emakume edo gizonezkoari ardura edo ekoizpen betekizun ezberdinak egokitzen zaizkionean. Prozesu historikoan 
zehar, lan banaketa sexuala ez da lineala izan eta aldaketak jasan izan ditu. Datu zientifikoen arabera, bi sexuen arteko arrakalarik handiena, sistema 
kapitalistan jasandakoari deritzo.
440	Barranquero Texeira, Encarnación, Prieto Borrego, Lucía, 2004. Las mujeres durante la Segunda República: trabajo y vida cotidiana. In: Morales Mu-
ñoz, M. (coord.), La Segunda República. Historia y memoria de una experiencia democrática, Diputación de Málaga, 129.
441	1931ko azaroko Lan Kontratuen Lege berriaren arabera.
442	Barranquero Texeira (…), Idem, 130.
443	Errepresio sexuatua, emakume errepublikanoen gorputzean biolentzia bidez eta bere gorputzeko atal sexuatuenetan biolentzia eraginez haien identi-
tatea birrintzean zetzan. Biolentzia edo errepresio mota horien guztien artean: ile mozketak, bortxaketak… bereizten ziren. Azken finean, errepresio mota 
horiek guztiek emakumeen gorputza diziplinatu eta ahultzeko metodo gisan balio izan zuten.
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“Emakume berria” eratzeko erabilitako errepresio metodoak
Gerran zehar, oro har, bi emakume eredu nagusi bereizi ziren: alde batetik, emakume errepublikarra444 eta bestetik, emaku-

me tradizionala445. Hala, gerran parte hartu zuten alde errepublikanoak zein frankistak emakume eredu jakin bat babestu zuen. 
Alde errepublikanoak, ordura arte emakumeen askatasunaren aldeko neurriak defendatuta, emakume errepublikarraren irudia 
babestu zuen bitartean, alde frankistak, emakume tradizionalaren irudia babestu zuen, eta aurreko lerroetan adierazi gisan, 
emakume errepublikarraren irudia behin betiko desagerrarazten saiatu zen.

Emakumearen eredu frankistak ez zuen bat egiten ordura arte Bigarren Errepublikako gobernuak egin zuen emakume as-
kearen irudiarekin. Espazio publikoa hartzen hasi ziren emakume askeak, ez zetozen bat espazio pribatuan eta erreprodukziora 
bideratuta zeuden gizonen menpeko emakumeekin.

Alde frankistaren erabakia argia zen, rol tradizionalak jarraitzen zituzten emakumeak babesten zituen eta horrenbestez, or-
dura arte emakumeek beren askatasunaren bidean lortutako eskubideak kaltekotzat ikusiz, haiek deuseztatzeari ekin zieten. 
Zestoan prozesua aurrera eramateko ezinbestekoa gertatu zen alkate frankisten eta gainontzeko agintarien konplizitatea.

Azken hauek, bereziki, Francok 1938ko udaran “Gabinete de Investigaciones Psicológicas” delakoko zuzendari izendatu 
zuen Antonio Vallejo-Najera Ejertzitoko Zerbitzu Psikiatrikoetako komandante eta zuzendariaren teorietan oinarritu ziren. Valle-
jo-Najera psikiatrak, teoria horiek, Francok Malagako kartzela batean eginarazi zizkion emakumezko eta gizonezko errepubli-
kanoen analisietatik atera zituen. Haren helburu nagusia, ideologia marxista zuten pertsonek, gainontzekoek baino burmuin 
ezgaituagoa zutela frogatzea zen.

Emakumeen ikerketa burutu ostean, haien burmuinak, animalia eta umeetara asko gerturatzen zirela adierazi zuen eta egu-
nerokotasunean izaera hori kontrolatzeko zenbait pauta erabiltzen zituztela. Emakume errepublikanoek ordea, pauta hauek gal-
du egin zituztela determinatu zuen eta horren eraginez, gaizkiletzat izendatu zituen, emakume tradizionalak ez bezala. Psikiatra 
frankistak, dohain gaizkileak izatearen errudun nagusitzat, marxismoa zuen. Emakumeak, bere sentimenduengatik egiten zuen 
aurrera ideia marxistekin, ez haien ideologia determinatzeko gaitasuna zutelako. Inguruaren eraginez bihurtu zen emakumea 
halakoa, ez bere ideia propioengatik.

Modu horretan, emakumea, bere kabuz erabakitzeko gai ez zela eta zaindari baten beharra zuela adierazi zuen. Emaku-
mearen zaindaria, ohi bezala, gizonezkoa izango zen, baina balio tradizional eta frankistetan hezitako gizonezkoa, eta ez, balio 
errepublikanoetan hezitakoa. Gainera, Vallejo-Najerak eginiko astakeria oro, justifikatuta izatea lortu zuen, psikiatren lana guztiz 
zientifiko eta objektibotzat hartzen baitzen. Francok, hiltzaile papera, “ikerketa zientifiko” baten bidez, estali ahal izan zuen; bitar-
tean, jendartean ongile papera eman ziotelarik, guztien onerako baitzen gaixoak (emakume errepublikanoak) sendatzearen eta 
salbatzearen lana. Beste zenbait gauzen gisara, txosten zientifiko hori ere, propaganda propiorako erabili zuen.

Oinarri horiei men eginez, balio tradizionaletan oinarritzen zen emakume berriaren eraikitzeari ekin zion frankismoak. Hori 
lortzeko, ezinbestekoa zen Bigarren Errepublikan zehar askatasunak menperatu zituen emakumea deuseztatzea. Horregatik, 
emakumeek, bi errepresio modu jasan behar izan zituzten. Alde batetik, zuzeneko errepresioa jasango zuten, hau da, beraiek 
espazio publikoko akzio politikoetan parte hartzeagatik jasango zuten errepresioa. Bestetik, zeharkakoa, zeina senideren bat 
abertzalea, errepublikanoa... izanagatik jasango zuten. Emakume haiek, aurreko lerroetan azaldutako errepresio sexuatua jasan 
behar izan zuten (bortxaketak, ile mozketak, errizino- olioa, irainak, ume-kentzeak… ). 

Queipo de Llano militar frankistak 1936an, Sevillako irratian esandako esaldi honek ongi baino hobeto adierazten du, gerran 
eta diktadurako urteetan zehar, emakumeek zer-nolako errepresioa jasan behar izan zuten:

“Nuestros valientes legionarios y regulares, han demostrado de rojos cobardes, lo que significa ser hombres de verdad. 
Y de paso también a sus mujeres. Esto está totalmente justificado, porque estas comunistas y anarquistas, predican el amor 
libre. Ahora por lo menos sabrán lo que son hombres y no milicianos maricones. No se van a librar por mucho que berreen y 
pataleen”.446

Emakumeak Bigarren Errepublikan zehar lortutako eskubideak galtzeaz gain, gizonezkoen geroz eta jabetza handiagoa 
bihurtu ziren. Emakumeak, ama eta emazte ona izateaz gain, rol tradizional femeninoak bete beharra zituen: portaera onak, adi-
men-gutxiagotasuna, sentiberatasuna, hauskortasuna, otzantasuna, hunkiberatasuna, mendetasuna, gizonarekiko menpekota-
suna eta sumisioa, sakrifizio espiritua, umiltasuna, erlijiotasuna… Emakumea, frankisten arabera, ez zen gai bere kabuz aurrera 
egin ahal izateko eta horrenbestez, gizonarekiko sumisioa izan beharra zuen. Horrez gainera, Bigarren Errepublikan bultzatu zen 
ama ezkongabearen irudia onartezina zen frankismoarentzat. Umeak eduki ahal izateko, ezinbestekoa zen ezkonduta egotea, 
frankistek horretarako hezi zuten, bestela bekatu kontsideratzen zen. Esaterako, Zestoan, zenbait emakume ezkongabeen hau-
rrak ez zituzten egunez bataiatzen, gauez bakarrik onartzen zitzaien bataioa.

444	Emakume errepublikarra izenpea, gobernu errepublikarrak egindako erreformak begi onez ikusi eta beretzat hartu zituzten emakumeei deritzegu. 
Emakume Abertzale Batzako emakumeak ere bertan sartuko ditugu.
445	Emakume tradizionala izenpea, gobernu errepublikarraren erreformen aurka ageri eta ordura arte Espainiar Estatuan mantendu zen genero ordenaren 
alde agertu ziren emakumeei deritzegu.
446	Gonzalo Queipo de Llano jeneral kolpistaren irrati-diskurtsoa, 1936an.



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

55orr.

1938ko Lanaren Foroak, emakumea espazio pribatura mugatzea ekarri zuen eta batez ere, ezkondu ondoren ez zitzaion 
utzi espazio publikoan lan egiten. Espazio publikoan lan eginez gero, beti ere, gizonezkoak baino gutxiago kobratzen zuen. Gi-
zonezkoak, emakumearen soldata kobratzea eskatzeko aukera ere bazuen. Langile publiko izatea edo titulu profesionalak jaso 
nahi bazituen 1937ko urriaren 7tik 378 dekretuaren bidez araututa zegoen Servicio Social-a bete beharra zuen. Hori betetzeaz 
salbuetsita zeuden, gaixotasunen bat zutenak, ezkonduta edo alargun eta seme-alaba bat baino gehiago zituztenak, gerran ze-
har sortutako eta Servicio Social-aren antzekotasuna zuten instituzioetan parte hartu zutenak eta lanaren eraginez deskantsurik 
ez zutenak. Sei hilabete irauten zituen:

“Fronterie itxite zauen eta pasaportie atatzeko Servicio Social ein ber tzan. Lelengo estudiau falangeko oinarri guztiyek eta 
Prim kalin (Donostia) azterketie, eta gero kanastillak ein ber tzien, umin erropakin eta gero Azkoitire eman; hori eitien emate 
zizuen hori (Servicio Social-eko titulua) eta estudiyotako re hori ein ber tzan. Baiño basarriko andrak eta etzaukeben Servicio 
Socialan be(ha)rrik”.447

Gainera, 1944ko Kodigo Penalaren bidez, emakumea harik eta menpekoagoa bihurtu zen. Horren arabera, emakumearen 
senarrak edo 23 urte azpiko emakumearen aitak, berau adulterioa edo egoera analogoetan topatzen bazuen, hura zauritu edo 
hiltzeko baimena ematen zion. Ezin zen antikontzeptiborik erabili ez eta abortua praktikan jarri ere.

Emakumeak, bitartean, etxean zain eta ongi dotore egon behar zuen bere gizona lanetik etortzean zaintzeko. Dotore ego-
teak, senarra sexu-harremanak izatera bultzatzen zuen eta horrela, umeak izatea errazten zuen. Horrek guztiak funtzionatu ahal 
izateko, gizonezkoak ere bere rol tradizionalak bete behar izan zituen: gogortasuna, autoritatea, sendotasuna, diziplina, egois-
moa, inteligentzia, ardura, aldentze erlijiosoa…

Frankismoak haren botere nazionala handitu nahi izan zuen eta horrenbestez, emakumeak ugalketan izugarrizko garrantzia 
zuen. Diktadura frankistan zehar, emakumeak, estatu diktatoriala defendatu eta eraikitzeko gai izango ziren seme-alabak eman 
behar zituen. Demografia hazteko asmoz, instituzio frankistek, antikontzeptiboen salmenta debekatu eta ugalketa kontrolatuko 
zuten zenbait neurri martxan ezarri zituzten.

Eliza eta Sección Femenina448 izan ziren, estatu frankistari emakumearen irudi berria ezartzen lagundu zioten instituzio in-
dartsuenak.

Hezkuntzaren bidez, emakumeak, amatasunerako prestatzea bilatzen zen, hau da, hezkuntza emakumearen gai domestiko-
ra bideratuta zegoen. Emakumeen liburuetan, berau, josten… hau da, etxeko eginbeharrak eginez ageri zen. Irakasle, mekano-
grafa edo enfermera lanetan ere ageri zen, hauek ere rol tradizionalak betetzen zituztelako. Gizonezkoak berriz, haien liburuetan, 
espazio publikoan lanean irudikatzen ziren.

Emakumeak, 17 urte betetzean Sección Femeninara sartu behar izaten zuten, 7-17 urte bitartean Regiduría Femenina de las 
Organizaciones Juveniles (1937ko abuztua-1940ko abendua), geroago Frente de Juventudes (1940ko abendua-1944ko apirila) 
delakora sartu behar izaten zutelarik. Emakumea rol tradizionalistara bueltatzea, falangistek, errekonkista gisan hartu zuten.

Gazteen falangean afiliatutako 11-14 bitarteko emakumeek, arratsaldean irakaspenak jasotzen zituzten. 15-17 bitartekoek, 
hizkuntzak, mekanografia, kontabilitatea… ikasten zituzten. Horrez gainera, “Ikastunen Tailerra” delakoa ere izaten zuten “Fle-
txen Etxeko” emakume afiliatu haiek. Ibilaldiak ere, emakumeak, kolektiboan bizi eta bizitza tradizionala menperatzeko egiten 
zituzten.

1941eko urrian, unibertsitatera joan ahal izateko, emakumeek, etxekoandre azterketa bat egin beharra izaten zuten. Ez dago 
esan beharrik, indarkeria sexistako kasuak, guztiz estaliak izan zirela eta ideologia frankistak, emakumea indarkeria sexistaren 
errudun nagusi egin zuela. Horrezaz gainera, Bigarren Errepublikako alderdi edo sindikatuekin nolabaiteko zerikusia zuten 
emakumeei449, luto eskubidea kendu, festa nazionaletan dantzatzera behartu zein beren seme-alaben izenak doktrina katoli-
koaren oinarriak jarraituz aldatzera behartu zituzten.

Instituzio frankisten aparatu eta ideologia hau guztia kontutan hartuta, ez da harritzekoa, Zestoan ere, emakumeen aur-
kako errepresioaren lekukotza izatea. Zestoako emakumeek, errepresio aparatuaren ondorioak jasan behar izan zituzten 
tropa frankistak herrira sartu eta diktadurak iraun zuen bitartean. Arestian aipatu gisan, mota askotariko errepresioak pairatu 
zituzten ile mozketak, guraso errepublikanoak zituzten umeen bahitzea, irainak, isun ekonomikoak, depurazioak… Segidan, 
puntuz puntu, errepresio mota hauek guztiak jasan zituzten emakumeen berri ematen saiatuko gara. Aldez aurretik, esan, 
emakumeen ikerketaren arloan, dokumentuen eskasia aurkitu dugula450 eta ezinbestekoa izan zaigula zestoarren testigantza 
zein informazio jasotzea.

447	Testigantza: Begoña Errasti Agirre.
448	1934an, falangistek, Pilar Primo de Riveraren eskutik, Sección Femenina delakoa sortu zuten. Haren helburua, geroago diktadura frankistan zehar 
islatuko zen gisan, emakumeak bere rol tradizionala betetzea izan zen.
449	Batzuetan nahikoa zen Bigarren Errepublikako alderdi eta sindikatuekin haien senideek zerikusia eduki izana.
450	Ile mozketak orokorrean ez ziren dokumentatzen, dokumentatuta ditugun kasu gutxi ditugu. Emakume haien ohorearen galtzea suposatzen zuen bai 
eta haien familiarena ere. Bigarren Errepublikan gertatu gisan, indarkeria sexista mota hau, ezkutatu egiten zen. Horrez gainera, dokumentuak, oro har, 
gizonezkoek ekoiztuak izaten ziren eta beraz, ez da harritzekoa, garaiko ideologiagatik emakumea bigarren mailakotzat hartu eta gizonezkoen datuak 
baino ez agertzea dokumentuetan, haren gehiengoan.
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Zestoar emakumeek jasandako errepresio mota anitzak
Euskal Herrian eta Estatu Espainiar osoan gisan, tropa frankistak, 1936ko irailaren 21ean Zestoara sartzean, emakume erre-

publikanoaren gorputza diziplinatzeko zenbait errepresio gauzatu zituzten, horien artean: ile mozketak eta paseoak, sexu era-
soak, irainak, isun-ekonomikoak, herritik kanporatzeak… gauzatu zituzten. Aipatu guztiak, batik bat, emakumearen gorputzaren 
gain aplikatutako errepresioak izan ziren, zeintzuek frankistak sortutako “emakume berria” onartzeko metodologia gisa erabili 
zituzten. Zestoan, errepresio jakin honen kaltetuenak, Emakume Abertzale Batzako zein ideologia ezkertiarreko militanteak eta 
tropa frankisten aurka borrokatzera joandako gizonezko gudarien emazteak izan ziren. Beraz, emakume haiek, militantzia politi-
ko propioagatik zein senideen militantzia politikoagatik jasan behar izan zuten errepresioa.

Zestoan, agintari frankistek erabilitako errepresio anitzenak, zestoar emakumeen kanporaketak eta horren ondoriozko er-
bestea izan ziren. Hala eta guztiz ere, hurrengo lerroetan, tropa frankistek emakume zestoarrei aurreko lerroetan deskribatutako 
teoriak sistematikoki aplikatuz gauzatutako gorputzen diziplinamendu bortitzaz jardungo dugu.

• Ile soiltzeak, olio errizinoa eta biluzik kaleetatik:
Ilea, emakume izanaren iruditerian sartzen zen ezaugarrietako bat zen; hau da, jendarteak, emakumeak irudikatzean, ile 

luzedun subjektutzat zituen. Ilea emakumeen identitate eredutzat hartzen zen (Eliza katolikoak hala defendatzen baitzuen) eta 
hori kentzeak, emakumeei haien identitatearen zati bat birrintzea zekarren:

“(…) dicha mutilación de un atributo físico enormemente sexuado (a veces aplicado simultáneamente con el rapado de las 
cejas) afectó exclusivamente a las mujeres, aunque es preciso mencionar la existencia de algunos casos marginales de rapado 
de hombres”.451

Errepresio mota hau jasan zuten emakumeen artean, rol tradizionalekin hautsi zutenak zeuden: irakasle errepublikarrak, 
langile mugimenduan parte hartutako emakumeak, gudariekin zerikusia izandako emakumeak, ospitale errepublikarretan lanean 
jardundako erizainak, intelektualak, preso zeuden gizonezkoen emazteak, politikoki eragina izan zuten gizonezkoen senideak…

“Oso nazionalistak zian familian orokorrian. Nere tian arreba gazteena re oso konprometitua zan politika gaietan eta gauza 
asko kontatzen zizkiun gerra denborakoak. Nola ekartze zittuan emakumeak kamionen gainen eta azeite rezino eman da illea 
moztutze zioben kamion gainen da… Jendiai bildurra sartzeko zer gertatu zittekeen. Izebak Romana Irureta Peñagarikano zun 
izena, eta oso konprometitua zan gai hauekin”.452 

Guztira, Zestoan ilea moztu zieten 6 emakume gutxienez egon ziren. Guztiek Zestoako Emakume Abertzale Batzan militatu 
edo senide abertzaleren bat izan zuten: Antonia Altuna, Leonisia Aranguren (Lizarraitz), Maria Balenziaga, Eulalia eta Justina 
Unanue Artola eta Jesusa Elustondo Agirre. Esaterako, Maria Balenziagari ilea moztu eta utzi zioten mototsean, bandera espai-
niarraren koloreko zinta bat buruan jartzen zioten frankistek. Hala, Urolako trena hartu behar izaten zuten Arroatik Zestoara, eta 
Zestoako kaleetan buelta bat ematera derrigortzen zuten. Gero berriro ere Arroara utzili behar izaten zuen. 

Testigantzen bidez, “Toribia” deituriko emakume bati ere ilea moztu eta kalea garbitzera derrigortu zutela jaso ahal izan dugu.
Berriz, Sabina Esteibar Zestoako Emakume Abertzale Batzako militantea izan zena, frankistek, beraien desfiletara joatera 

derrigortu zuten.

451	Joly, Maud, 2008. Las violencias sexuadas de la Guerra Civil española: paradigma para una lectura cultural del conflicto, Historia Social, (61. Zbk.), 95-96.
452	Testigantza: Kattalin Irureta Goikoetxea.
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• Ekintza politikoetan parte hartzeagatik errepresio ekonomikoa zein kartzela jasandako emakume zestoarrak:
Zestoan, tropa frankistak sartzen joan ahala Euskal Herriko gainerako herrietan gertatu gisan, Bigarren Errepublikan zehar 

ekintza politikoetan parte hartutako emakumeak gogor zigortu zituzten. Zenbakiz, beti ere, Euskal Herri mailan, gizonezkoak bai-
na kantitate txikiagoan jasan zituzten gerra kontseiluak eta sartu zituzten emakumeak kartzelara. Baina aurreko lerroetan nabar-
mendu dugun gisan, haiek jasandako errepresioa, kualitatiboki, bortitza eta diziplinamendu handikoa izan zela esan genezake. 
Zestoan, haien ekintza politikoengatik, emakumeek, gerra kontseiluak, kartzela zein isun-ekonomikoki zigorrak jasan zituzten.

Guztira, Zestoan 9 emakumek justizia frankista militarraren aurrean deklaratu behar izan zuten, horietatik 6-ri gerra-kontseilua 
ireki zioten eta 3-ri gobernu-informazioa. Epaile militarraren aurrean deklaratu behar izan zuten emakume horietatik 8-k behintzat 
kartzelan edo beren etxeetan egon behar izan zuten epaiketa burutu bitartean; behin sententzia emandakoan, batzuek kartzelan 
zein haien etxeetan denbora gehiago egin behar izan zuten, beraien askatasuna haien ideologia politikoagatik mugatuta. 

Gehienak beraien militantzia politikoagatik prozesatu zituzten, eta filiazio politikoari dagokionez, 5 abertzale eta 3 ezkertiar 
ideologikoak izateaz akusatu zituzten; bakar baten ideologia zehaztu ezin izan dugularik. Esaterako, Kontxita Arrazola Etxebe-
rriari, frankistek gobernu-informazioa ireki zioten Mikel Alberdi Gipuzkoako Mendigoizaleen Batzako lehendakaria eta Euzkadiko 
Mendigoxale Batzako lehendakariordearen hilotza Zestoara eraman zutenean, lore sorta bat eskaini ziola akusatuta. Berriz, 
Natividad Zuazo Etxeberria, Frantziako erbestetik itzuli ostean, intsignia abertzalea soinean eramateagatik prozesatu zuten. Biak 
ala biak, Bigarren Errepublikan zehar sortutako Zestoako Emakume Abertzale Batzako zerrendan ageri zaizkigu.

Ezkertiarrei dagokionez, UGT-ra sindikatuta zegoen eta zerbitzarien elkarteko fundatzailea izan zen Maria Urbieta Etxebe-
rriaren kasua dugu. Gerra hasterako Zarautzen bizi zen haren familiarekin eta Donostian lan egiten zuen. Zerbitzarien elkarteko 
banderaduna izateaz, bere tabernan ustez internazionala ezartzeagatik eta ezkertiarrei bilerak baimentzeagatik kondenatu zu-
ten, besteak beste. 2 urteko kartzela-zigorra ezarri zioten.

Zestoako kasuan, ez daukagu senidetasunagatik prozesatu eta kartzelara sartutako emakumerik. Guztiak beraiek egin-
dako ekintzengatik prozesatu eta kartzelaratu zituzten. Hala eta guztiz ere, senidetasunagatik frankisten jazarpena jasan zuten 
emakumeak egon ziren, Zestoa, Arroa, Aizarna eta Iraetan; hain zuzen, beraien etxeetatik kanporatu zituzten emakume, haur eta 
adintsuak izan ziren, zeintzuk hurrengo kapituluan aztergai izango ditugun.

Bigarren Mundu Gerra amaitu zela bi urte eskas zirela ere, Espainiako Estatuan diktadura frankistak jazarpen politikoko 
aparailu irmoa izaten jarraitzen zuen. Haren lekuko izan ziren, 1947an, Francisca Uranga Odriozola zestoarra eta haren se-
narra Jose Eizagirre Amenabar azpeitiarra (ikus 4.10. Makiak atala). Urte horretan, Jose Eizagirreri, berarekin gerran ibilitako 
oiartzuar lagun batek fabore bat eskatu zion. Faborea ondokoa zen, Konporta auzoan zeukaten etxean, Reinosako mendietatik 
ihesi zetozen makiak ezkutatu behar zituzten. Senar-emazteek baiezkoa eman zioten eskaerari. Hala, 1947ko urriaren 15ean 
iritsi ziren makiak haien etxera ezkutatzera eta urriaren 16ko goizaldera, Guardia Zibilek etxea inguratu zuten. Sarekada hartan, 
hiru maki hilda suertatu ziren (bertsio ofizialaren arabera, bere buruaz beste eginda), eta, Margarita Abad Reguera, Aurora 
Vallejo Bañez, Ascension Abad eta Perfecto Cantero (Reinosatik Donostiara eraman zituen taxista) atxilotu zituzten. Bai eta, 
haiei babesa eman zieten Francisca Uranga Odriozola eta Jose Eizagirre Amenabar ere. Guztira, 5 urte inguru egin zituzten 
kartzelan: Ondarreta eta Santanderreko kartzelan egon ziren preso453.

Emakume zestoar hauen gehiengoak Ondarretako kartzelan bete behar izan zituen bere kondena urteak. Egon zen, hala 
ere, Saturrarango Emakumeen Kartzelan haren kondena bete behar izan zuen emakume zestoarrik ere. Huraxe izan zen, Rosa-
rio Muxika Larrañaga aizarnarraren kasua. 1931ko azarotik Donostian bizi zen eta hiriko etxe ezberdinetan zerbitzatzen lan egi-
ten zuen. Gerra hastean, Saseta familia abertzalearen etxean lan egiten zuen eta haiek frankisten atzaparretatik ihesi alde egin 
zutenean, Donostiako beste etxe batean ezkutatuta egon zen irailaren amaiera bitartean. Urriaren hasieran lehenengo salaketa 
jaso eta falangistek atxilotu egin zuten. Behin deklaratuta aske utzi eta 1937ko ekainaren 1era bitartean Aizarnara bizitzera joan 
zen. Ekainaren 1ean, berriro ere Donostiako etxe batean zerbitzatzen hasi zen eta bertako jabeak, Fernando Martinez Diaz de 
Cebayos-ek, erakustaldi abertzaleak eta propaganda gorria egiten zuela egotzita, salatu egin zuen. Horren eraginez, atxilotu 
eta Donostiako Ikerketa eta Zaintzako Komisariara eraman zuten eta laster bere aurkako larrialdiko sumarisimoa ireki zioten 
frankistek. 1937ko urriaren 9ko sententziaren bidez, Ondarretako kartzelan espetxeratuta zegoela, 9 urteko kartzela-zigorra eza-
rri zioten “matxinada kitzikatzegatik”. 1938ko urtarrilaren 3an, Saturrarango Emakumeen Kartzelara (Mutriku) lekualdatu zuten. 
Espetxe hartan, Mutrikuko Erregistro Zibila kontutan hartuta, guztira, 116 emakume eta 56 haur hil ziren. Egoera tamalgarria 
bizi izan zutela diote bertan espetxeratuta egon ziren emakumeek. Gosea eguneroko otordua zen eta zer esanik ez ur garbiari 
dagokionez, ikusten zuten garbiena kartzelaren parean zegoen hondartzaz bestaldeko itsasokoa zen. Presondegiak 1940an 
1.500 preso inguru zituen454 eta ziegetan ez zegoen guztientzako toki erosorik. Emakumeek, lurrean egin behar izaten zuten lo, 
ahal zutenean. Hain zuzen, batzuk zutik egon behar izaten zuten, guztientzako lo egiteko tokirik ez zegoelako eta lo egiteko, 
txandak egin behar izaten zituzten. Baldintza haietan gaixotasunen hedatzea erraza izan zen eta gosez defentsak jaitsita, gaixo-
tasunak errazago hartu zituzten presoek. Presoek protestak egiten zituzten, baina espetxeko ordenaren zaindari ziren mojek, 
zigor-ziegak erabili zituzten emakume presoak zigortzeko. Baldintza tamalgarri haien guztien lekuko izango zen Rosario Muxika 
Larrañaga zestoarra ere.

453	Testigantza: Milagros Eizagirre Uranga.
454	Jiménez Martín, Eva et al., 2012. Situación penitenciaria de las mujeres presas en la cárcel de Saturraran durante la guerra civil española y la primera 
posguerra. Hacia la recuperación de su memoria, Emakunde-Kriminologiaren Euskal Institutua (Euskal Herriko Unibetsitatea), 35.
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Emakume zestoarrek Bigarren Errepublikan zehar egindako militantziagatik eta gerran zehar batez ere atzeraguardian izan-
dako parte hartzeagatik jazarri zituztela orokorrean frankistek esan genezake.

Testuinguru horretan aipamen berezia behar du Zubisumuko senideen kasuak. Ana Aizpurua eta Jose Aristiren hiru semek, 
Ignacio, Tomas eta Bittorianok, gerrara egin zuten Eusko Gudarostearekin frankistak herrian sartzekotan zirela. Frankistek bo-
terea hartu zutenean, haien aita Jose Aristi “txerri jana” jasotzeko zuen lanetik depuratu egin zuten. Frankistek, Bizkaia aldera 
erbestean joatea debekatu egin zieten eta horrenbestez, familiako hainbat kidek Errenteriara455 joan behar izan zuten. Jose Aris-
tik frankistei eskatu zien etxeko abereak zaintzeko Zubimusun familiakoren bat geratzen uzteko. Jabier Aristi Aizpuruaren (Jose 
Aristiren semea) arabera, Felix eta Joxe anaiak arduratu ziren zeregin hartaz. Errenteriatik itzultzean, frankistek, Zubimusuko 
Ana Aizpurua auzoko emakumeekin bilera “ilegalak” egiteaz akusatu zuten. Akusazio horretaz baliatuz, frankistek, familia osoari 
Zubimusuko ataritik pasatzen zen edozeinekin hitz egitea debekatu zieten. Norbaitekin hitz egiten bazuten, auzoko baserri fran-
kistetakoek txistu egiten zuten hitz egiten ari zirela zelatatuz456.

Zigor-ziegara 
arraina lapurtzeagatik. 

(AHPG-GPAHGEZ 2799)

Obedientzia falta-
gatik zigor-ziegara. 
(AHPG-GPAHGEZ 2808)

455	Jabier Aristiren arabera, Pasaira egin zuten. Testigantza: ahotsak.eus. Jabier Aristi Aizpurua, ZES-035/016.
456	Testigantza: Miren Aristi Ibarguren.
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GERRA KONTSEILU FRANKISTEK EPAITUTAKO EMAKUME ZESTOARRAK457 458

KARTZELARATUTAKO EMAKUME ZESTOARRAK459  460

IZEN-ABIZENAK URTEAK FILIAZIO POLITIKOA KARTZELA

ARRAZOLA ETXEBERRIA, KONTXITA 23 Emakume Abertzale Batza Zestoako bere etxea

BURGAÑA TAMARONA, MANUELA - - Bere senarra Modesto Albert Albizuk kartzelatik ihes egiteatik, 6 
hilabete kartzela batean

GISASOLA ALBERDI, JUANA 39 Ezkertiarra izateaz akusatua Ondarretako kartzela (Donostia)

KORTA ETXEBERRIA, SOLEDAD 30 Abertzalea Donostiako Probintziako Kartzela, Zestoako bere etxea

LUS, JUANA - Senarra erbestean egoteagatik 
kartzelaratua

Larrinaga (Bilbo)

MUXIKA LARRAÑAGA, ROSARIO 19 “Erakustaldi abertzalea eta propaganda 
gorria” egotzi zizkioten

Ondarretako kartzela (Donostia), Saturrarango Emakumeen Espetxea 
(Mutriku)

ODRIOZOLA MENDIZABAL, JOSEFA IGNACIA - Ezkertiarra izateaz akusatua Bere etxean460

OLAIZOLA MURUA, JOSEFA IGNACIA - - -

OSTOLAZA ALZIBAR, GREGORIA 37 Fusilatutako eta hildako gudari guztien 
omenez egindako mezan egon zen

Ondarretako kartzela (Donostia), bere etxean

URANGA ODRIOZOLA, FRANCISCA 28 Makiak bere etxean ezkutatzeagatik Ondarretako kartzela (Donostia), Santanderreko kartzela

URBIETA ETXEBERRIA, MARIA - UGT Ondarretako kartzela (Donostia)

GIPUZKOAKO ONDASUNAK BAHITZEKO BATZORDEAK ZIGORTUTAKO EMAKUMEAK ZESTOAN

IZEN-ABIZENAK KONFISKATUTAKO ONDASUNAK

AGIRREZABALA EGIA, EULOGIA    • Zestoako Sarrondo Garaiko baserria
   • Zumaian zituen ondasunak

457	Gerra-kontseiluen atalean, emakume hauei egin zizkieten gerra kontseiluen inguruko informazio gehiago dago.
458	Ez dakigu prozesatua izan zen bitartean kartzelan egon zen ala ez.
459	Litekeena da gehiago ere izatea.
460	Litekeena da Ondarretan ere preso egon izana.

IZEN-ABIZENAK URTEAK GERRA HASTEAN FILIAZIO POLITIKOA KONDENA

ARRAZOLA ETXEBERRIA, KONTXITA 23 Emakume Abertzale Batza Gobernu-informazioko txostena

GISASOLA ALBERDI, JUANA 39 Ezkertiarra Gobernu-informazioko txostena

KORTA ETXEBERRIA, SOLEDAD 30 Abertzalea Absoluzioa 1944ko urtarrilaren 17an

MUXIKA LARRAÑAGA, ROSARIO 19 “Erakustaldi abertzalea eta pro-
paganda gorria” egotzi zizkioten

1937ko urriaren 9an, 9 urteko kartzela-zigorra ezarri

ODRIOZOLA MENDIZABAL, JOSEFA IGNACIA - Ezkertiarra izateaz akusatua Gobernu-informazioa

OSTOLAZA ALZIBAR, GREGORIA 37 Fusilatutako eta hildako gudari 
guztien omenez egindako meza 

klandestinoan egon zen

1939ko azaroaren 11n bere etxean bete 
beharreko espetxealdi arindua

URANGA ODRIOZOLA, FRANCISCA 28 Makiak bere etxean 
ezkutatzeagatik

Santanderreko gerra-kontseiluak 1951ko ekainaren 
20an, 6 urte eta egun bateko kondena ezarri

URBIETA ETXEBERRIA, MARIA - UGT Donostiako gerra-kontseiluak 1938ko apirilaren 29an, 
2 urteko kartzela-zigorra ezarri

ZUAZO ETXEBERRIA, NATIVIDAD458 33 Emakume Abertzale Batza 1944ko apirilaren 18an, behin betiko largespena ezarri
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1936ko urriaren 21ean, tropa frankistak Zestoara sartu eta handik hilabetera, esan dugunez, Zestoar abertzale eta ezker-
tiarrei isun ekonomikoak ezarri zizkieten. Isun ekonomikoa jaso zuenetako bat Josefa Etxeberria izan zen eta abertzalea zela 
egotzita, 300 pezeta ordaindu behar izan zizkion Zestoako Junta de Guerra Carlista-ri. Josefa Etxeberria Zestoako abertzale 
munduan pertsona garrantzitsua izan zen, horren adierazgarri da Bigarren Errepublikan zehar, Zestoako Emakume Abertzale 
Batzako lehendakaria izan zela. 1936ko urriaren 21ean eta abenduaren 15ean Junta de Guerra Carlista-k ezarritako isunduen 
artean emakume bakarra izan zen, emakume hark abertzaleen artean zuen garrantzia azpimarratzen digularik.

Isunak ez ziren frankistek Bigarren Errepublikako gobernuaren alde posizionatu ziren alderdietako militanteen ekonomiaren 
aurka erabilitako metodo bakarra izan. Beste metodoetako bat, lanpostuen kargugabetzea izan zen. Hartarako ezinbestekoa 
gertatu zen, azaldu dugunez, 1936ko irailaren 13an Junta de Defensa Nacional deitutakoak 108/36 dekretua martxan jartzea. 
Haren arabera, Fronte Popularrari lagundu edo haren kide izan ziren alderdi eta talde politiko guztiak, bai eta kolpista frankistei 
aurre egin zieten erakunde guztiak ere, legez kanpo geratu ziren. Zehazki, dekretuaren hirugarren artikuluan, “mugimenduaren” 
aurka egin zuen edozein funtzionario karguetatik ken zezaketela adierazten zen. Udal-gobernu frankistak, bere boterea kontso-
lidatzeko, bere erabakiei atxikiko zitzaizkien zestoarrak behar zituen. Zestoako udal-langileen lehen garbiketa 1936ko azaroaren 
14koa bada ere, abenduaren 9an agertzen dira Zestoako udal frankistak depuratu zituen lehen emakumeak:

“(…) Carmen Gorriti encargada de la Escuela de Iraeta a la que se la juzga nacionalista por lo que la Corporación acordó 
suspenderla mejor dicho destituirla de su cargo. De igual manera acordó respecto a la encargada de la Escuela de Arroa-erreka 
y de Arrona-estación por considerarlas nacionalistas. Acordó confirmar en su cargo a D. Justo Elorza que es encargado de la 
Escuela de Lasao por considerarle tradicionalista”.461

Karmen Gorriti Olaizola abertzalea eta Iraetako eskolako irakaslea zen bitartean, haren ahizpa, Jakoba Gorriti Olaizola 
Arroa-Beheko eta Errekako umeen irakaslea eta abertzalea zen. 

Horrez gainera, Isabel Lete Murgoitio Arroa-Beheko eskola mistoko eta haur-eskolako irakaslea ere kargugabetu zuten462.
Elorzaren alargunak Arroa-Beheko irakasle postua eskatu zuen463.
Jakoba eta Karmen Gorritik, esaterako, ezin izan zuten bere kargua bete 1939ko azaroaren 9ra arte:
“Acto continuo diose lectura a dos instancias, la una suscrita por Dª Carmen Gorriti y por Dª Jacoba Gorriti la otra, solicitando 

se les autorice para seguir instruyendo a la niñez reanudando sus tareas escolares, la primera en Iraeta y la segunda en Arro-
na-estación y se acordó acceder a lo solicitado con la remuneración que anteriormente disfrutaban”.464

“Tras la contienda, Diego Lasa y otros vecinos de Arroa-Behea solicitan se inicie expediente para la creación de Escuela 
Nacional en el Barrio de la Estación. También, Antonio Inchausti, párroco de Arroa, expone que por encargo del Sr. Obispo viene 
practicando un estudio de la forma y modo de construir una casa cural y local-escuela en el barrio Estación de Arrona y solicita 
contribución económica del Ayuntamiento”.465

Handik aurrera, bi ahizpek bere postua bete ahal izan zuten. Karmen Gorriti Olaizolari, 1941ko urriaren 25ean, Zestoako 
udaletxeak, 75 pezeta eman zizkion Iraetako eskolaren 25. Urteurrena zela eta umeen artean banatzeko. 1959ko abenduaren 
16an, bi ahizpei, auzoetako umeei irakasten ziharduten urteengatik zoriondu eta 500 pezetako eskupekoa eman zieten “por sus 
destacados servicios”.

“El 18 de enero de 1950 se acuerda la construcción de una ‘Escuela Graduada’ (una para niños y otra para niñas) para lo cual 
‘es necesaria la construcción de un edificio para el Maestro y la Maestra con la consiguiente adquisición de terrenos”466. 1950eko 
azaroaren 29an amaitu zituzten eskolak.

Maria Lourdes Murua Urkiola, Eskola Nazionaletako irakasle ormaiztegiar eta 1950ean Arroako eskola unitarioko irakasleari 
buruz hitz egitea ere badagokigu. Ormaiztegiarra 1936ko irailean Tolosako eskola nazionaletan ezarri zuten karrera amaitu berri 
behin-behineko plazarekin. 1943an frankistek egindako konkurtsoarekin, eta zerrendetan atzena jarrita Bigarren Errepublikan 
zehar ikasi zuelako magisteritza, Menorcara lekualdatu zuten.

KANPORATU ETA ERBESTERA JOATERA DERRIGORTUTAKO EMAKUME ZESTOARRAK: “FEBRERUAN BERRIZ E 
HERRITIK KANPOA. HERRITIK BIALDU BER GINUZELA, FAMILIARRAK GORRIKIN ZEUDELAKO”

Tropa frankistak Gipuzkoako eta Bizkaiko zenbait herrietan sartu eta hilabete batzuetara, kanporatze aginduak eman zituz-
ten. Kanporatuak, erbestera alde egin edo borrokara joan zirenen senideak izan ziren. Agindua zuzena zen, erbesteratu edo 
borrokalariak ez baziren haien herrietara itzultzen bi egunen buruan, haien senideak herritik kanporatuko zituzten. Frankistek, 
aginduaren bidez, erbesteratu zein borrokalari abertzale, anarkista, errepublikano, komunista eta sozialistak beren herrietara 
itzultzea bilatzen zuten. Hala, haien atxiloketa erraz egin zezaketen, bai eta haien aurka hartu nahi zituzten errepresaliak egin ere. 

461	ZUA, udal-aktak, 1936-12-09.
462	Ibarguren, I., 2018. Frankismoaren Zestoako ezkutuko biktimak. Danbolin Zestoako herri-aldizkaria.
463	Manterola Ispizua, I., Ossa Altzibar, Joseba, Carballo Berazadi, J., Idem, 47.
464	ZUA, udal-aktak, 1939-11-09.
465	Manterola Ispizua, I., Ossa Altzibar, Joseba, Carballo Berazadi, J., Idem, 47.
466	Manterola Ispizua, I., Ossa Altzibar, Joseba, Carballo Berazadi, J., Idem, 48.



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

61orr.

Erbesteratu eta borrokalariek, frankisten nahiaren jakitun (eta haietako asko frontean borrokan ari zirelako), haien itzulerak 
fusilamendua edo kartzela suposa zezakeelako, beren herrietara ez itzultzea erabaki zuten. Frankistek, erantzuna ikusita, erbes-
teratu zein borrokalarien senideak beren herrietatik kanporatzeari ekin zieten467. Emakume eta haurrak izan ziren gerrako fron-
tera joan ez eta herrietan geratu zirenak. Horregatik, frankistek herrietatik kanporatu zituztenen kopuru handiena, emakume eta 
haurrak izan ziren. Behin herrietatik kanporatuta, gehienek Bilborako bidea hartu zuten eta frankistek Bilbo menpean hartzerako, 
Santander aldera egin zuten batzuek, handik Frantziarako bidea hartuz. Bidean, Eusko Jaurlaritzak emandako babesa izan zuten 
eta gainontzeko erbesteratuen antzeko bidea egin zuten. Guztira, 1.000 emakume, haur eta adintsu inguru kanporatu zituzten 
frankistek haien herrietatik; borrokalari zein erbesteratuen senideak izateagatik, hein handienean.

Hala gertatu zitzaion Francisco Errasti Egiguren “Trukuman”-en emazte Juana Agirre Oiarzabali. 1937ko otsailaren 4an, 
Azpeitia uzteko agindua jaso zuen:

“Habiendo transcurrido con exceso, el plazo concedido por el Alto Mando para que vuelvan a sus domicilios los cabezas de 
familia, huidos al campo enemigo, y no habiendo dado cuenta de haberse presentado, procederá en un plazo de ‘cuarenta y ocho 
horas’ a marcharse del pueblo, adoptando una de las resoluciones siguientes: 

1ª.-Pasar directamente al campo enemigo y 
2ª.-Dirigirse a otra provincia Española. 
La determinación que adopte, se servirá comunicar a esta Comandancia Militar por escrito. 
Dios guarde a V. muchos años. 
Azpeitia 4 de Febrero de 1937 
El Comandante Militar 
Emilio Gomez del Villar”.468

467	Kanporatuen gehiengoa emazte eta haurrak izan baziren ere, zenbait adintsu ere kanporatu zituzten. Senidetasuna ez zen izan kanporatzeko arrazoi 
bakarra (gehiengoen kasua izan bazen ere), Bigarren Errepublikan zehar eta gerrako atzeraguardian egindako jardun politikoa ere izan zen kanporatzeko 
arrazoia beste zenbait kasutan. 
468	Begoña Errasti Agirrek utzitako dokumentua.

Juana Agirre Oiarzabalen kanporatze-agindua. (Begoña Errasti Agirrek utzitako dokumentua)
Juana Agirre Oiarzabal. 
(Begoña Errasti Agirrek utzitako argazkia)

Hura kanporatzeko arrazoia, bere senarra Francisco Errasti praktikantea eta Zestoako azken udalbatza errepublikanoko 
zinegotzia izana, Eusko Gudarosteko Osasun-zerbitzuko kidea izan eta gerran egotea izan zen. Juana Agirreri hasieran, bere 
Azpeitiko familiako Odriye baserriko izebak, bertan ezkutatzeko esan zion, han ondo egongo zela eta. Hauek karlistak ziren eta 
beraz, babestuta egongo zen. Hala, baserrira igo zen, baina norbaitek ikusi zuen eta goizeko 2:30ak inguruan, Guardia Zibila 
joan zen baserrira ate joka. Agindua argia zen, hurrengo egunean Iruñara abiatu behar zuen Juana Agirrek. Hala eta guztiz ere, 
gestio batzuk egin ostean, Lazkaon geratu ahal izan zuen ahizpa baten etxean. Ordurako haurdun zegoen. Frankistek, Juana 
Agirrek ekintza politikorik egin ez bazuen ere, haren senarrak egindakoa hartu zuten kontutan herritik kanporatzeko. Frankistek, 
emakumea gizonezkoaren objektu gisan ulertzen zuten; emakumea kanporatuz, gizonezkoaren erreakzioa ikusi nahi izan zuten. 
Lazkaon, Transportes Azkar-eko ahizpak ere bertan ziren. Azken horiek ezkutatuta zeuden, gainera, baimenik ere ez zuten kale-
ra irten ahal izateko. Juana Agirrek berriz, Lazkaon eta inguruetan lasai ibiltzeko aukera zuen. Hala eta guztiz ere, Beasainera 
joan eta azpeitiarren bat ikusten bazuen, erreketeen aldekoa bazen, ez zion begi onez begiratzen eta kalean zer egiten zuen 
ere galdetzen zioten. 
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Juana Agirre Oiarzabal ez zen herritik kanpora egon behar izan zuen senide bakarra izan. Francisco Errastiren hiru ahizpek 
ere kanpoan egon behar izan zuten. Ezin izan dugu oraindik ere zehaztu kanporatze-agindurik jaso zuten ala ez. Isabel Errasti 
Egigurenek, bere seme txikienarekin Orexan egon behar izan zuen. Bitartean, bere seme zaharrena Miguel Aizarnako Ibarra 
baserrira eraman behar izan zuen469. Pilar eta Joxepa Errastik berriz Apilaizen (Araba) pasa behar izan zuten denbora bat familia 
baten etxean470.

Zestoan, kanporaketa aginduak betetzeaz, Juan Aranburu Zuriarrain alkatea eta bere zinegotziak arduratu ziren. Lehen 
abisua, 1937ko otsailaren 5eko bandoan argitaratu zuten eta bigarrena, otsailaren 10ean iritsi zen. Bigarren Errepublikan zehar 
militatu zuten emakumeak eta haien senarra Eusko Gudarostearekin edo alderdi zein sindikatu ezkertiarrekin borrokan zuten 
emakumeak kanporatu zituzten:

“Gizon askok erten tzuen jai goiz batian. Hori zan setienbrian 20ia. Gu etxian gelditu giñan, ama beste laurekin. Febreruan 
etorri zitzaion gure amai ordena herritik erten ber genula”.471

“Bat buru ite zunak, nazionalistak bazakin zein tzian, ta haiek bildurtzen etxez etxe, atia jo ta ¡marcharos de aquí! Porque sino 
os va a pasar algo gordo, no os vamos a dejar vivir”.472

“Izeko, nire ama eta hiru umekin. Ta nire anai zaharrena guardosolakin jarri emen tzuen eta beinga martxa. Nere anaiak lau 
urte zazkan. (…) izaretan bitu erropak eta gauzak… ene… ¡qué horror!”.473

“Herriko jefiak amari otsailian berak ere aldein egin behar tzula agindu zioten. Nere amak nola aldeingo zun lau seme-alaba 
zitula ta. Nahi zun bezela arreglatzeko, baino bost euneko epia eman tziyoen herritik aldeiteko. Orduan erabakiya hartu Jexuxa ta 
Joxe 8 eta 6 urtekuak, izeko soltera bi zeuden eta haiekin laga zittuen. Ama Iñaki ta ni hartu ta Donostira juan giñan han gestiyu 
batzuk eta eiñ ta konsegittu zan, Frantziko konsulatuk permisua eman ta pasatzea Frantzira. Baionan, aiatu giñanian han geneu-
kan izeko moja bat geneukan edifizio haundi baten, Pensionnat Largenté-n. eskola oso haundia zan, nere amak asko lagundu 
zion jatekua ematen etab”.474

Josefa Ignazia Ibarguren, Iñaki eta Xabier Donostian pasa zuten denboran izeba Pepita Iriondoren etxean egon ziren. Haiez 
gainera, Eugenio Alkorta txikia eta haren ama Pilar, amaren izebaren etxean egon ziren Donostian. Pepita Iriondok ateratzen 
zuen Eugenio txikia Donostian paseatzera.

Pepita Iriondo Errepublika garaian maistra izan zen Donostian; bere lagun batekin Alfonso VIII.a kalean zuen es-
kola. Gerrak eztanda egitean lagunak Alemaniara egin zuen eta bera bertan geratu zen. Garai hartan, apartamendu 
batean bakarrik bizi zen; bere etxeko jabearen semea errepublikanoek hil zuten eta entzun zuen frankistak neska baten 
bila zebiltzala. Beldurtuta, Donostiatik Zestoara egin zuen. 1937. urtean Vega de Pas-en eman zioten irakasle postua. 
Geroago Huescan ere bizi izan zen. 1964an Zestoara itzuli eta ikastola martxan jarri zutenean irakasle izatea eskaini 
zioten, baita onartu ere475.

Frankistek ez zieten inongo aukerarik eman emakume haiei guztiei etxean geratu nahi zuten ala ez erabakitzeko. Zestoatik ir-
teteko erabakia ez zen emakumeena izan, agintari frankistek, emakumeen hitza kontutan hartu gabe, herritik bidaltzeko erabakia 
hartu zuten. Mendekuz egindako ekintza izan zen, izan ere, 1936ko urte bukaeratik, gerran zehar sarraskitze handiagoa ekidin 
nahian, Eusko Jaurlaritza kolpistekin presoen trukea egiteko negoziatzen ari zen, Nazioarteko Gurutze Gorriaren bitartekaritza-
rekin. Negoziazioak ordea, 1937ko urtarrilean guztiz eten egin ziren, ez zuten inolako akordiorik lortu. Hala, 1937ko urtarrilaren 
amaieran, Gipuzkoako Komandantzia Militarrak lurraldeko herrietan aplikatzeko neurri zorrotza agindu zuen:

“Comandancia Militar 
Del 
Distrito de ……………….. 
Residencia del Comandante Militar: 
Con el fin de cumplimentar las órdenes recibidas de la Comandancia Superior, tenga la bondad de presentar a la mayor bre-

vedad posible, una relación detallada de todas las familias que tengan algún miembro de su familia en el campo enemigo y que 
residan en esa localidad, clasificándolos de la manera siguiente: 

a) Las que tengan al jefe de familia; 
b) Las que tengan hermanos; 
c) Las que tengan algún otro pariente. 

469	Testigantza: Onintza Irureta Azkune.
470	Testigantza: Maria Angeles Errasti Iraola.
471	Ama nora goaz? Dokumentala, Matilde Aizpurua.
472	Ama nora goaz? Dokumentala, Lide Balentziaga.
473	Ama, nora goaz? Dokumentala, Lide Balentziaga.
474	Testigantza: Xabier Iriondo Ibarguren.
475	Informazio gehiagorako irakurri, Iriondo Alberdi, Pepita, 2000. Nire pausoak. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
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Dentro de esta clasificación, se indicará: 
1) Los que se marcharon voluntariamente; 
2) Los que se sabe que están en el frente de combate; 
3) Los que se marcharon contra su voluntad. 
A todas las familias que se encuentran comprendidas en esta clasificación, se les pedirá que se pongan en contacto con los 

que huyeron para que éstos vuelvan a sus casas, haciéndoles saber que serán absueltos, si se presentan con las armas. 
Se concede un plazo de ocho días para este aviso; y se les advertirá que pasado este plazo, sin respuesta satisfactoria, se 

procederá a la expulsión de sus familias, fuera de nuestra zona. 
Se informará a la Comandancia, sin demora, de todo lo que se haga en este sentido”.476

ZERRENDA HONETAN AIPATUTAKO EZAUGARRIAK BETETAKO ORO, 
ZESTOAKO HERRIGUNETIK ETA BERE AUZOETATIK KANPORATUKO ZUTEN 

• Frankisten aurkako kidetasun ideologikoa publikoki agertutakoak 
• Errepublikazaleen lurraldean senide gudari edo errefuxiaturik zutenak 
• Ideologia abertzalea477 zutenak 
• Bigarren Errepublikaren gobernuan babesten zutenak 
Zestoara ere iritsi zen agindua. Aginduari men eginez, garaiko udal-agintari frankistek, komandantzia militarrak kanporatze-

ko autorizatutako emakumeen zerrendak egin zituzten, beste zenbait herrietan gisan478:
“Comandancia Militar de Azpeitia y Azcoitia 
Sírvase Usted remitir a esta Comandancia Militar y en un plazo de 48 horas, una relación detallada de cuantas familias 

residan en la localidad de su jurisdicción, tienen familiares en el campo enemigo, clasificándoilos en las categorías siguientes: 
Azpeitia, 8 de Enero de 1937. 
El Comandante Militar 
Emilio Gómez del Villar 
Señor Alcalde de la Villa de Azcoitia”.479

Dokumentatu ahal izan ditugun Zestoa eta bere auzoetako emakume, haur eta adintsuen lehen kanporaketak 1937ko 
otsailaren 10ean egin zituzten frankistek. Haietako bat Maria Uranga Ormazabal haurra izan zen, etxea atzean utzi eta handik 
Elgoibar aldera egin zuten bere ama Benita Ormazabal kanporatzean, Maltzagarako bidea hartuz:

“De Elgoibar a Malzaga, por las vías del tren. Estaban por un lado de la vía los nacionales y por el otro los gudaris. Y echaban 
tiros. Uno de los gudaris que era el padre de una amiga mía salió a buscarnos. Y yo me acuerdo que de Malzaga, cuando nos 
cogían los gudaris. Los nacionales cuando los gudaris nos venía a recoger les tiroteaban. Los gudaris se metían en las zanjas del 
tren. Pero cuando cogían a los niños y a las mujeres no disparaban. Y en Malzaga nos llevaron a una estancia grande-grande, 
un colegio… no sé. La salida de Malzaga hicimos con coches blindados y luego nos fuimos en tren. No solíamos hablar de eso 
con mi madre”.480

1937KO OTSAILAREN 10EAN FRANKISTEK ZESTOATIK KANPORATUTAKOAK481

476	Aranbarri Etxaniz, S., 1989. Anai arteko borroka Azkoitia’n: 1936-1939. S. Aranbarro: Donostia, 193-194.
477	Liburuan zehar “abertzale” hitza agertzen den aldiro, euskal nazionalistei buruz ari gara.
478	Azkoitiako kasuan ere halaxe gertatu zen “Gure errian, agindu zorrotz orren egille edo betetzaille, Azpeitia-ko eta Azkoitia-ko ‘komandante militar’ zan 
Soltxagatar Santiago kapitaina izan zan. Eta, erriko emakume zigorkatuen zerrenda egin eta aurkeztu ziotena… erriko agintariek”(Aranbarri, op.cit., 209).
479	Aranbarri Etxaniz, S., Idem, 309.
480	Testigantza: Maria Uranga Ormazabal. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
481	Euzkadi egunkaria, 1937-02-11n argitaratua.

IZEN-ABIZENAK SENIDE EDO HAURRAK

ETXEBERRIA ETXABE, MARGARITA (54 urte) -

MITXELENA ARTOLA, IGNACIA (18 urte) AIZPURUA MITXELENA, JOSE (9 hilabete)

ORMAZABAL ORDOZGOITI, BENITA (34 urte) URANGA ORMAZABAL, CONCEPCION (2 urte) - URANGA ORMAZABAL, JOSEFA (7 urte)
URANGA ORMAZABAL, MARIA (5 urte)

ORUESAGASTI ALBERDI, CONSUELO (5 urte) -

UNANUE IRIONDO, IGNACIA (30 urte) ETXABE UNANUE, MIREN (urtebete). Anaia Ramon Legoiagako baserrian geratu

ZUAZO ORUE, JABIER (17 hilabete) -
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1937KO OTSAILAREN 12AN IRAETATIK FRANKISTEK KANPORATUTAKOAK482

482	Euzkadi egunkaria, 1937-02-13an argitaratua.
483	Ama nora goaz? Dokumentala, Matilde Aizpurua.
484	Euzkadi Roja, 1937-02-14an argitaratua.
485	Ignazia izan daiteke.

Gipuzkoatik kanporatu-
tako emakumeak, horien 
artean zestoarrak. (Euzkadi 
egunkaria, 1937-02-11)

IZEN-ABIZENAK SENIDE EDO HAURRAK

ARREGI OLAZABAL, CELESTINA (36 urte) LANDA ARREGI, JESUS (6 urte)

Bigarren kanporaketa, otsailaren 12an izan zen, Iraetatik Celestina Arregi Olazabal 36 urte zituelarik, bere seme Jesus Lan-
da Arregirekin kanporatu zuten. Ondarroara iritsi ziren eta handik Lekeitio aldera bideratu zituzten, haien artean, 109 emakume 
eta haur azpeitiar, zestoar eta debar zihoazen. Eguerdiko 12:30ak aldera iritsi ziren Lekeitiora, eta ongi etorri beroa jaso zuten 
jendearen eta bertako udalbatzaren partetik. Egun bertan, Bilbora lekualdatu zituzten.

Hurrengo egunean, euria eta zeru ertza ilun, halaxe esnatu ziren zestoarrak 1937ko otsailaren 13ko egunez. Frankistek, hala 
ere ez zioten etenaldirik eman otsaileko lehen egunetan hasitako emakume, haur eta adintsuen kanporaketei eta halaxe irten 
behar izan zuten zenbait zestoarrek herritik. Egun horretan Gipuzkoako herrietatik guztira 345 emakume, haur eta heldu bota 
zituzten frankistek Azkoitia, Deba, Getaria, Zarautz, Zestoa eta Zumaiatik:

“Hemendik Axkoitira, euria goia ta beheia! Juntau ginan beste famili batzukin eta Axkoitiko famili haiekin, kuadrilla ginan, jun 
ginan autobusian Elgoibarreaino”.483

1937KO OTSAILAREN 13AN ZESTOATIK FRANKISTEK KANPORATUTAKOAK484  485

IZEN-ABIZENAK

AIZPURUA LUCIO ETA BI ANAI EDO ARREBA

AIZPURUA ZUBIZARRETA, MATILDE (HAURRA)

BALENTZIAGA, MARIA

FERNANDEZ, LORENZA

IZEN-ABIZENAK

KORTA, ENGRAZIA485

LAZKANO, JOSUNE

LETE, ISABEL

MENDIZABAL ETXABE, LUISA 
(Seme batekin Arroatik kanporatua)

IZEN-ABIZENAK

PILDAIN, RAIMUNDA

URZELAI, ROSARIO, 53 urte, 
(Arroatik kanporatua)

ZUBIZARRETA GURRUTXAGA, MARCELINA
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Gainontzekoek egin behar izan zuten bezalaxe, Azkoitira eta geroago Elgoibarrerako bidea hartu behar izan zuten. Elgoi-
barretik Maltzagara trenbidetik joan behar izan zuten, frontearen erditik pasa behar izan zuten hainbat emakume eta haurrek:

“Alde hontatikan zauden nazionalak, eta Arrateko mendiyan republikanuak eo gorriyak esate zitzaionak. Gu orduan pasau 
ginan oinez trenbidian eta ume zapiya bistan tzuala pasau ginan, ume eta andra pillo bat. Bildurgarriyak dia hoiek e! Hitz eitteko 
ustet nik bildurrez jun giñala e!”.486

KANPORATUTAKO EMAKUME BATZUEN INFORMAZIO GEHIGARRIA487

IZEN-ABIZENAK SENIDE EDO HAURRAK

AIZPURUA, LUCIO 2 anai edo arreba (Zestoarra)

BALENTZIAGA, MARIA (36 urte) Arroa

FERNANDEZ, LORENZA (35 urte) 3 seme edo alaba (Arroa)

FERNANDEZ, JUANA Arroa

GISASOLA ALBERDI, JUANA ORUESAGASTI GISASOLA, CONSUELO. Bere ahizpa Jesusa eta Mariak Zestoan 
geratu behar izan zuten izeba batekin

IBARGUREN, JOSEFA IGNACIA IRIONDO IBARGUREN, IÑAKI (4 urte); IRIONDO IBARGUREN, XABIER (2 urte); 
Zestoan Jesusa (7 urte) eta Jose (6 urte) beraien izeba Manuelarekin utzi behar izan zituen

IRURE URANGA, BAUTISTA -

KORTA, ENGRACIA487 (36 urte) 4 seme edo alaba

KORTA, MARGARITA -

LAZKANO, JOSUNE (20 urte) Arroa

LETE, ISABEL (65 urte) GARATE LETE, MARCIANA (Arroa)

MENDIZABAL ETXABE, LUISA ETXEBERRIA MENDIZABAL, JOSE (Arroa)

PILDAIN, RAIMUNDA (30 urte) Francisco Balenziaga zen haren senarra eta Bilbora ihes edo “aurrera” egin zuen. 
Hiru seme-alaba zituen: Isaias, Joxu eta Lide. (Arroa)

SALEGI, MIREN NEKANE (17 urte) -

URZELAI, ROSARIO (53 urte) Arroatik kanporatutakoa, haren senarra Ramon Lazkano zen.

ZUBIZARRETA GURRUTXAGA, MARCELINA AIZPURUA ZUBIZARRETA, JESUS; AIZPURUA ZUBIZARRETA, LUZIO; AIZPURUA ZUBIZARRETA, MATILDE

OLIDEN ETXANIZ, PILI -

486	Ama nora goaz? Dokumentala, Matilde Aizpurua.
487	Ignacia izan daiteke.

Taulan errepara genezakeenez, garaiko agintari-frankistek, Zestoatik gutxienez, 14 emakume zestoar eta 20 ume inguru 
bota zituzten. Negu beteko euritea eta hotza jasateko babesgunea izatetik, zestoar emakume zein haurrek, kale gorriko hotza 
eta ezinegona jasatera pasa behar izan zuten. Emakumeengan atsekabea zen nagusi eta haien haurrek ere, halakorik antzeman 
zuten. Txikiak izanik ere, amaren atsekabe aurpegia ikusi eta zenbait negar zotinka ere hasi zen. Haien amentzat ulergaitza 
zena, oraindik eta ulergaitzagoa bihurtu zen testuinguruaz guztiz ohartzen ez ziren haur haientzat guztientzat.

Ikusi dugunez, Zestoa ez zen emakume eta haur abertzale zein errepublikazaleen kanporatzea jasan zuen herri bakarra 
izan. Beste behin ere, ongi egituratutako estatu aparailu frankistaren mekanismo sistematizatuek beren egitekoa bete zuten. 
Tropa frankistek Zestoa hartu ostean, Euskal Herriko gainontzeko herrietan gisan, helburu zehatz bat izan zuten: beren ideolo-
giaren inposizioa. 

Hori lortzeko, pausorik errazena, haien aurkako ideologiako inor ez edukitzea izan zen. Hartaz, haien aurkako ideologiakoak 
zirenak urrun mantentzeko hautua egin zuten. Horren ondorioak izan ziren, erailketak, emakume zein gizonezkoen gorputzen 
diziplinamendua (bortxa, ile-soiltze, tortura, kartzela…) eta kasu honetan dagokigun, kanporaketa eta derrigortutako erbestea 
ere. Hala eta guztiz ere, tropa frankistak, beraiek ezaugarritutako biolentzia estaltzen saiatu ziren, esanez, agindu hura, gerrara 
joandako senide abertzale zein errepublikazaleekin batzeko baimena ematean zetzala. 
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Egiak bestelako aurpegia zuen. Mendeku gosez hartutako erabakia izan zen. Frankistek, beren emakume eta haurrak beti 
ere atzeraguardian kokatu zituzten. Hauek, geroago, frankismoan zehar emakume berria osatuko zuten emakumeen multzoa 
osatu zuten. 

Aurreko lerroetan azaldu dugunez ordea, tropa frankistek, emakume abertzale zein errepublikanoen multzoa oso bes-
telakotzat zuten. Emakume hauek guztiak ez zituzten emakume frankista berriaren inongo ezaugarriak betetzen. Zestoatik 
kanporatu zituzten emakumeen gehiengoa, haien senar abertzale zein errepublikanoak kolpisten aurka herriak demokratikoki 
aukeratutako Bigarren Errepublikako gobernua defendatzen ari zirenak ziren. Frankistek, kanporatze hauetan, emakume berri 
frankistaren ezaugarrietako bat argiki definituta utzi zuten: emakumearen subjektu politikotasun eza eta gizonezkoaren menpe-
ko objektu gisan definitzea. Emakume Abertzale Batzako Zestoako militanteek beren ekintza politikoengatik488, ile-soiltzeak eta 
kartzela jasan bazituzten ere, Zestoan errepresioa jasan zuten emakumeen gehiengoa, gizonezko abertzale zein errepubli-
kazaleen emazteak izateagatik jasan zuten. Beraien ekintza politikoengatik jazarpen frankista jasan zutenen artean 14 inguru 
ditugun bitartean, kanporatutako emakumeen artean 20 inguru identifikatu ahal izan ditugu.

Esan dugunez, emakume haien hitza kontutan hartu gabe betetako agindu zorrotza izan zen. Egun batetik bestera, etxeko 
goxotasunetik kale gorriko gordintasunera pasatu ziren, beren seme-alabekin. Bidea ez zen nolanahikoa izan, bakerik gabeko 
garaia zen, gerra garaia. 

Mendi inguru eta errepideen ertzetatik tiroak jasotzeko aukera zenbakaitza zen. Zestoatik kanporatutako emakume haiek 
guztiek, elkarren arteko laguntza eta indarrez tinko eutsi zioten bide zalapartatsuari. Mendi inguruak eta kaleak inoiz baino arris-
kutsuagoak ziren. Alde batetik, inongo gupidarik erakusten ez zuten kolpisten tirokatzeak eta errepresaliak; bestetik, haiei kontra 
egiten ahalegintzen ziren gudari zein miliziano abertzale eta errepublikazaleen erantzunak. Emakume haiek guztiek, Bizkaia 
alderako bidean hainbat peripezia eta arrisku bizi behar izan zituzten, Leikeitiora iritsi bitartean, Gipuzkoako herriak jada tropa 
frankisten eskuetan baitzeuden.

488	Gehiengoaren kasuan, espazio publikoaren hartzea, nahiz eta lan banaketa sexual tradizionala babestu zuten.

Kontxita Arrazola Etxeberria. (Begoña Galarza Arrazolak utzitako argazkia)

Josefa Ignazia Ibarguren. (Xabier Iriondo Ibargurenek utzitakoa)

Ignacia Mitxelena 
Artola eta Jose Joakin 
Aizpurua Mitxelena. 
(Danbolin-zulo Kultur Elkartea)
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Guztira 1.000 emakume, haur eta adintsu inguru kanporatu zituzten Gipuzkoako eta Bizkaiko herrietatik.
Erbestera bidean, lehenago ere aipatu dugunez, egon zen Bizkaia aldera joaten utzi ez zieten familiarik ere, hori Aristitarren 

kasua izan zen. Berriro ere etxera itzuli zirenean ez zieten utzi etxetik pasatzen zen inorekin hitz egiten. Halakorik egiten bazuten, 
auzokide erreketeek txistua joz zelatatzen zituzten:

“Gero ia iraillean Bizkai aldera juteko irtetzen hasi zirenean, familiari Bizkai aldera joatea debekatu zitzaion. Orduan familiya 
eon tzan ixkutatuta eta gordeta. Guk ditugu Olazartarrak lehengusuak eta hala, senideak haien ezagun batzuengana jun tziran 
Errenterira. Nik pentsatzen det herriyan oso esanguratsua izan tzala hiru seme Eusko Gudarostearekin alde egitea. Errenteritik 
bueltatzen azkena, amama izan tzan. Zeren aittittaren alde testigantza bat eman tzun Arozena hoteleko Oiarzabal familiako 
norbaitek, horko txerri janak eta eitten zituelako. Amamari ez, zeren amamak salaketa bat zun bilera ilegalak egiten zituela Zubi-
musun. Hau pasarako etxe bat da eta nik ez dakit zematerainoko izango zan halakorik, baina Lilibetarrekin (abertzaleak) eta ha-
rreman handia zutela badakit. Emakume haiek eta juntatuko ziren Zubimusun eta alberkako bidea ere bertan zegoen eta tertulian 
egotea gure etxean oso ohikoa izan da beti”.489

ERBESTERA BIDEAN
Behin Bizkaira iritsita, harrera ezin hobea izan zuten zestoar emakume eta haurrek. Gehientsuenak, hasiera batean behintzat, 

Lekeitio aldera egin zuten. Bide mardula egin zuten. Beste zenbait emakumek egin gisan, bide hau hartutako zestoarrek ere, au-
tobus eta kamioiez, Debara lehenik eta handik mendiz Ondarroara egin zutela pentsatzen dugu. Ondarroatik Lekeitiorako bidea, 
fronteko gunea zen. Gerraren eraginez, guztiz txikituta zegoen, izugarrizko zuloak zeuden eta oinez zeharkatu behar izan zuten. 
Arriskuaren jabe izanik, gudari eta milizianoek frankistekin “alto al fuego” akordatu eta Zestoatik eta beste zenbait herrietatik ze-
tozen emakume eta haur kanporatuei lagundu egin zieten bidea zeharkatzen. 

489	Testigantza: Miren Aristi Ibarguren.
490	Euzkadi egunkaria, 1937-02-13an argitaratua.

Gudariak emakume eta 
haur kanporatuei laguntzen. 

Lekeitioko frontea. 

Otsailaren 12an, Lekeition, azpeitiar eta debarrekin batera, harrera ederra egin zieten zestoar haur eta emakumeei ere. 
Bideko gosea eta urduritasuna, kamamila infusio eta atuna ozpin-oliotan edanez eta janez asebete zuten. Gerrak komunika-
zioak eten zituen eta hornidura handirik ez bazen ere, lekeitiarrak, errefuxiatuen egoeraz jabetuta, beraiek zuten janari apurra 
elkarbanatu zieten:

“(…) En Lekeitio se hizo a los desterrados un recibimiento cordialísimo, emocionante. En cuanto se divisó al grupo que 
avanzaba hacia nuestras fuerzas, se les enviaron todos los vehículos que pudieron encontrarse autos, autobuses y cuanto hubo 
a mano. Así llegaron al casco del pueblo, en donde fueron recibidos por todo el vecindario con su Ayuntamiento a la cabeza. Se 
les dio de comer y se les obsequió. Todo el vecindario rivalizó en el movimiento de adhesión, produciéndose con tal motivo un es-
pectáculo difícil de describir. Después, los desterrados fueron llegando a Bilbao, en donde se les atendió procediéndose inmedia-
tamente a su acomodamiento provisional. Muchos de los recién llegados reunieron con sus familiares refugiados en Bizkaya”.490

Tropa frankistak, egunez egun, alemaniar zein italiarren laguntzarekin, geroz eta herri gehiago menpean hartzen joan zi-
ren. Emakume, haur, gudari zein adintsuek, izu izugarria zieten tropa frankistei, aldian-aldian menpean hartutako herri ezberdi-
netan egindako ankerkerien berri izaten baitzuten: bortxaketak, ile-soiltzeak, fusilamenduak… lehen aipatu gisan, sistematikoki 
burutzen zituzten. 
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Lekeitiotik ere, geroz eta gertuago zeuden, eta errefuxiatutako emakume, adintsu eta haur gehienek ez zuten beren burua 
nola defendatu, ez zuten armarik. Hala, Eusko Jaurlaritzaren aginduz, ordura arte Euskal Herriko gainontzeko herrietan egin 
gisan, tropa frankistak errefuxiatuen babes-herrietara gerturatzen zihoazen heinean, ebakuatzeko agindua eman zuen. Laster, 
kanporatu osteko hasierako egunetan Lekeition babestu ostean, Gernika eta Foruarako bidea hartu zuten: 

“Ta Lekeition ustet etxe batian bi gau eo pasau gendula. Baino ia bazetozela frankistak eta ihes ein ber tzala handikan, eta 
herriz herri eta mendiz mendi ihes eiten”.491

Durangon babestu behar izan zuen zestoarrik ere izan zen. Huraxe izan zen Matilde Aizpurua Zubizarreta eta haren se-
nideen kasua. Durango bonbardatu zutenean, haren lekuko izan ziren. Matilde Aizpuruak atsekabetuta bizi izan zuen egoera, 
amarekin mendian babestuta eta anaia bonbardaketaren erdian zegoela:

“Jun ginan zazpi eunea, Durango bonbardeau zuen. Santa Mariako eliza omen tzan objetibua eta nire anaia gosai bila jun 
eta bonbardeuak harrapau. Eta ni amakin mendira, ixkutatzea. Bitartean, Durango bonbardeatzen, boom, boom, boom, boom, 
ezer etzan aitzen. Kia ta hautsa eta dana puskauta, gu mendiyan hantxe, bildurrez. Eguardiyan jaitsi giñan eta gure amak leihua 
ireki, hamen gaurela seinalia emateko. Bazkalonduan atzea mendia, ta abioiak ametrailatzen eta ilundu zanian atzea etxea, 
erretirau zianian abioiak. Mutila falta gendun, anai zaharrena falta gendun. Jun tzan afai bila eta esan omen tzion beste batek 
‘hire anaia estazioan ziok jarrita bildurrez etxea juteko, etzakik bizi zeaten o etzeaten’ ta gu berdin eta jun eta alkar topatu eta 
etxea alkarrekin”.492

Frankistek italiar faxisten laguntzaz bonbardatu zuten Durango, eta guztira, 21 aldiz bonbardatu zuten 1937ko mar-
txoa-maiatza bitartean. Lehen bonbardaketa 1936ko irailaren 25ean gauzatu zuten. Jakina da, frankistek, italiar faxisten 
laguntza izan zutela gerran zehar. Bai eta alemaniar naziena ere eta haien lekukorik garrantzitsuena Gernika izan zen. Bon-
bardaketaren egunean jaio zen Itziar Sagarzazu Etxeberria, erbestean, Areetan:

“Egun hori izin omen tzan… bombas incendiarias eta botatze emen zituen nonahi (1937ko apirilaren 26an). Nere amak 
sentitu omen tzun nonbait ni jaiotzea nijuala. Sartu emen tzan, provisionala emen tzekaten maternidade hura, kristal bat zuzen 
etzeola. Arbolak ipurditik ateata jardinetan bombas incendiarias hoiekin ta baloria ber tzala harea sartzeko. Ta han sartu ta izan 
nindun, eta Gernika erre zan egunian, nik ospatzet nire urtebetetzia. (…) Dana dala nere amak izan nindun, eta matronak esan 
emen tziyon ‘Señora, aquí tiene usted la niña (beso batean). Señora, aquí tiene usted el abrigo (beste besoan). Y cuando toque 
la sirena, ¡corra!”.493 

491	Ama nora goaz? Dokumentala, Lide Balentziaga.
492	Ama nora goaz? Dokumentala, Matilde Aizpurua.
493	Ama nora goaz? Dokumentala, Itziar Sagarzazu.
494	Irujo, X., 2017. La verdad alternativa: 30 mentiras sobre 
el bombardeo de Gernika. Txertoa, Donostia, 7. Italiar faxistak, espainiar frankistak eta alemaniar naziak bat eginik.

“Zerutik sua dator!” oihukatu zuen zenbaitek, ezine-
gonaren ezinegonez. Abiazio naziak, frankisten onespen 
eta aginduz buruturiko Gernikako bonbardaketaz dihar-
dugu. Kondor Legio naziak hiru aldiz bonbardatu zuen 
Gernika, euskaldunen tokirik sakratuenetakoa eta garai 
hartan ere, euskal jendartearen artean izugarrizko ba-
lio sentimentala zuena. Frankistek, beraiek burututako 
sarraskitzearen ostean, Gernika errepublikazaleek bon-
bardatu zutela berretsi zuten, 3. Zestoan frankistak sartu 
ziren arte kapituluaren hasieran ere aipatu dugunez. 

Frankistek, alemaniarren laguntzarekin Gernikan 
burututako sarraskia izugarria izan zen. Xabier Irujo histo-
rialariak argiki aipatzen digu gertatutakoa:

“El 26 de abril de 1937, día de mercado semanal, un 
mínimo de 27 bombarderos y 32 cazas, partiendo de los 
aeródromos de Burgos, Soria, Gasteiz y posiblemente tam-
bién Lasarte, atacaron Gernika desde las 4:20 a las 7:40 
de la tarde. Lanzaron sobre el casco urbano entre 31 y 46 
toneladas de bombas explosivas e incendiarias. La desola-
ción fue absoluta: el 85,22% de los edificios de la villa fue-
ron totalmente destruidos y el 99% afectado. Murieron más 
de 2.000 de los aproximadamente 10.000 a 12.000 civiles 
que se encontraban concentrados en el casco urbano, un 
área de menos de un kilómetro cuadrado”.494
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1937ko apirilaren 18ko Bilboko bonbardaketa frankistaren 
ostean eraitsitako eraikinetako bat. (Euzkadi egunkaria)

1937ko apirilaren 18ko Bilboko bonbardaketaren azalpena. 
(Euzkadi, 1937ko apirilaren 20a)

1937ko apirilaren 26ko egun ilun hura, euskaldunen memorian gogor 
islatuta geratu zen. Memoriatik ezabaezina gertatu zen eta gezurrak hanka 
motza izaten duenez, egiak herritarren artean aurre hartu zion, nahiz eta 
ofizialki diktadura frankista amaitu eta urte batzuetara lortu zen egia jakitea, 
beti ere herri ekimenez. Izugarrizko txikizioa izan zen, Gernika ezerezean 
geratu zen eta tropa frankistek, beraiek Gernika menpean hartzean erabili-
ko zituzten fabrikak baino ez zituzten zutik utzi. Gainontzeko eraikinak guz-
tiz txikituta geratu ziren. Eraikinen %85a inguru txikitu zutela kalkulatzen 
dute Gernikako bonbardaketaren ikertzaile adituek.

Joseba Elosegi 
Saseta Batailoiko 

kapitaina Ger-
nikako bonbar-

daketaren ostean. 
(Gernikako Bakearen 

Museoa Fundazioa)

Gernikako eraikin 
birrinduetatik ani-
maliak ateratzen. 

(Gernikako Bakearen 
Museoa Fundazioa)

Gernikako eraikinen %85a birrindu zuten. 
(Gernikako Bakearen Museoa Fundazioa)
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Zibilen aurkako bonbardaketak frankistek gerra osoan zehar erabili zituzten:
“Errekatxon batea jun emen tzan, giro ona zeola ta erropak legortu ta. Erropak garbitzea nerekin, ni txikiya nitzala. Erropak 

garbitzen hasi zala, ta abioian zarata aitze emen tzan. Ordun ni bere sabel azpiyan hartu ta makurtuta eon tzala abioia pasatu 
arte. Bonba bat botatze bazun, ni bizik geldiuko nitzala ta”.495

495	Ama nora goaz? Dokumentala, Lide Balentziaga.
496	ZUA, udal-aktak.

Durangoko bonbardaketaren biktima.

FRANTZIARA BIDEAN
Bilbon geratutako gainontzeko emakume eta haurrek ordea, bestelako norantza hartu zuten. 1937ko martxoaren 31n 

Bizkaiaren aurkako ofentsiba hasi zen eta Bizkaian zeuden errefuxiatu gipuzkoarrak gerraren ankerkeriak sufritu behar izan zi-
tuzten, aurreko lerroetan ere azaldu dugunez. Hala, Eusko Jaurlaritzak, Bilbo eta Bizkaiko herriek frankisten menpeko hegaz-
kinekin jasan zituzten eraso anitzak ikusita, Bizkaia ebakuatzeko planteamenduari ekin zion. 1937ko apirilaren 26an frankisten 
menpeko hegazkinek Gernikan egindako sarraskitzearen ostean, Bizkaiko errefuxiatuen ebakuazioa momentu hartan gerrari 
aurre egiteko modu bakarra zela ikusi zuen. Gainera, Bilbon horniduren falta handia zegoen eta gosea geroz eta handiagoa 
zen biztanleen artean. Ebakuazioa irtenbide logikoena izan zen. Bitartean, Zestoako udalak pozik hartu zuen Bilbo frankistek 
beren esku hartu izana:

“Se enteró de un atento B.L.M. del Teniente Coronel Ayudante Secretario Militar y particular del S.E. el Jefe de Estado y 
Generalísimo del Ejército Nacional, saludando al Sr. Alcalde de este Ayuntamiento de Cestona y dando las gracias en nombre de 
S. E. por la atención brindada por el Ayuntamiento de remitirle en patriótica felicitación, con motivo de la ocupación de Bilbao por 
nuestro Glorioso Ejército. S.E. saluda también a todo el vecindario y aprovecha Francisco Franco Salgado Araujo para testimo-
niar su más distinguida consideración. Salamanca 28 de junio de 1937. La Corporación hizo constar su agrado por la amables 
prosas que le dedica el Generalísimo Franco por medio de su Secretario y el grato placer le causa esta gustosa misiva”.496

Hala Bilbon geratutako zenbait zestoarrek norabide ezberdinak hartu zituzten. Haietako batzuk, Bilbo bertatik, Frantziako 
estatuak behin-behinean errefuxiatuak hartuko zituela jakinda, lurralde galora erbesteratu ziren. Zestoar gehienek ordea, Kanta-
briarako bidea hartu zuten. Matilde Aizpurua Zubizarretak eta haren senideek esaterako, Bilbotik itsasontziz Laredora irten zuten:
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“Ni gaixo, fiebres tifoideas. Gau osoan barkuan, ¡es Cervera! Esanez, gau guztiya orruaz. Mantakin bittuta itsasontziyan gau 
guztiya, Laredoaino”.497

“Frantzira pasau ber genula, gauza beltza jartzen ai zala eta Frantzira. Eta horrela, barko batian. (…) Famili gehiago egongo 
ginan, etxe batian sartu ziuela eta hantxe. Nere anaia bigarrena, kalez kale eskean eta ogi puska zuri-zuria alkandoran barruan 
sartu eta irten emen tzan. Izekona jun emen tzan ‘beitu ze eman dien’”.498

Eusko Jaurlaritzak 1937ko otsaila eta martxoa bitartean, Santanderreko autoritate errepublikazaleekin eztabaida izan zuten, 
Gipuzkoako errefuxiatu bakoitzeko 1,66 pezeta eskatzen baitzizkieten499. Garai hartan, Eusko Jaurlaritzak errefuxiatuen hornigai 
eta erosketa ezberdinetarako 50 milioi inguru kalkulatzen zituen500. Tropa frankistak geroz eta gertuago zeudenean ordea, zestoar 
gehienek Santanderren itsasontzia hartu eta Frantziarako bidea hartu zuten. Itsasontziko bidaia ez zen batere atsegina, izan ere, 
itsasontzian gosea pasatzeaz gain, errefuxiatuen artean beldurra nagusi zen. Santanderretik irteterako, bazekiten frankisten ontzi-
teriak, Almirante Cervera kasu, kanoikadak botatakoa zela zenbait errefuxiatuen ontziei:

“Hitz ein emen tzun arrantzale batekin eta bai, beste batzuk e, baditut, eta Santanderrea (…) Halaxe gabian sartu emen tzian 
itsasontzi txiki batian eta jun emen Santanderrea. Gurutze gorriyak ume eta andriak ateatzeko baimena zuela eta hala Frantzia. 
Ta barkuan itsas erdiyan erten emen tziyon Almirante Cerverak eta ibili emen tzian hitz eiten eta ez emen tzian konforme. Barrura 
sartu emen tzian benetan emakumiak eta umiak ziran ala ez”.501

Errefuxiatu hauek guztiek, Euskadiko Gudontzidiaren babesa izan zuten. Frantziara heldu bezain laster, Ingalaterran beza-
laxe, mediku azterketa egiten zieten. 

Batzuek etxebizitzetan eta komentuetan ostatu hartzeko aukera izan zuten arren, beste batzuek, hurrengo kapituluetan azal-
duko dugun gisan, gehienbat hondartzetan eraikitako txarrantxen artean bizi behar izan zuten. 

Gainontzeko euskaldunen gisan, zestoarrek ere, Eusko Jaurlaritzaren aginduz, Frantziako lurralde ezberdinetan kokatu 
zituzten: Montpellier (Okzitania), Capbreton (Akitania Berria, Landak), La Ferte Mace (Normandia), Paris, Renazé (Mayenne), 

Errefuxiatuak Santanderretik irtendako itsasontzi batean, 1937.

497	Ama nora goaz? Dokumentala, Matilde Aizpurua.
498	Ama nora goaz? Dokumentala, Lide Balentziaga.
499	Euskadiko Artxibo Historikoa, Eusko Jaurlaritzako Funtsa, Lehendakaritza, GE-0571-05. Refugiados de Guipúzcoa en Santander, Oficio de la Secretaría 
General de Hacienda, Bilbao, 1-III-1937.
500	Euskadiko Artxibo Historikoa, Eusko Jaurlaritzako Funtsa, Lehendakaritza, GE-0571-05. Refugiados de Guipúzcoa en Santander, Informe sobre el 
convenio con Santander y Asturias en su aspecto económico, Bilbao, 7-IV-1937.
501	Ama nora goaz? Dokumentala, Itziar Sagarzazu.
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Cambrai (Nord), Privas (Ardeche); gudariak Bordele, Landak, Arroxela eta beraientzat egokitutako kontzentrazio-eremuetan 
eduki zituzten, batik bat. 

Ingalaterrako herritarrak bezalaxe, Frantzian ere zenbait herritarren ongi etorria izan zuten erbesteratu euskaldunek. Itziar 
Sagarzazuren anaiak esaterako, zaku karreretan parte hartu eta irabazi egin zuen. Hala txanpon batzuk ere eman zizkioten eta 
amarena gustura joan zen.

Ezin dugu ahaztu ordea, frantziar agintari eta haien jarraitzaile izandako populazioaren sektore batek, ez zituela behar be-
zala ere tratatu. Garai hartako frantziar estatuak, Francok errepublikazaleen inguruan zuen irudi ezkorra zabaldu zuen. Hau da, 
gaizkile hutsak zirela eta beti ere, kontuz ibili beharreko pertsonak. Populazioaren zati batek esandakoa irentsi eta errepublika-
zale errefuxiatuak mespretxuz hartu zituzten. Oraindik ere, Frantzia errepublikazale eta antiklerikalaren populazioaren artean, 
erlijio katolikoa praktikatzen zuten pertsonak hobeto ikusiak izaten jarraitzen zuten, ez zutenak praktikatzen baino. Hori suertekoa 
kausitu zitzaien guztiz katolikoak ziren abertzaleei, ez horrenbeste errepublikazale laikoei.

Errefuxiatuak Pirinio elurtuak zeharkatzen Frantziara heltzeko.
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Egunerokoan sabela asetu ahal izateko, erbestean zeuden zestoarrek lanean hasi beste irtenbiderik ez zuten izan. Hala, 
haien haurrak, zenbaitetan errefuxiatuentzako sortutako eskoletara joateko aukera izan zuten eta beste zenbaitetan Frantzian 
bertan eginiko lagunen zaintzapean ere utzi behar izan zituzten.

Iñaki Iriondo Ibarguren (behetik hasita bigarren ilaran, eskuinetik hasita, bigarrena) 1937ko uztailean Biscarrosse-ko eskolan. (Xabier Iriondok utzitako argazkia)

Errefuxiatuak 
Frantziara iristen.

1936ko gerrako errefuxiatuak Argelès-Sur-Mer-eko kontzentrazio-eremuan. Argelès-sur-Mer-eko kontzentrazio-eremua. (EFE)
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ETXERAKO ITZULERA
Erbestetik itzultzeko garaia ere itzuli zen ordea. Frantziako eta Ingalaterrako gobernuek, errefuxiatuek beren lurraldera 

itzultzeko deia egin zuten eta askori, handik, Hego Abya Yalara edo SESB-era joateko aukera besterik ez zitzaien geratu. Ge-
hiengoen aukera ordea, berriro ere, Zestoara itzultzea izan zen, horrek zekartzan ondorioak askotan, gerora ohartu zirelarik:

“Lelengotikan nere amak izugarrizko gaixki pasa zun. Etzekin nere aita nun tzun. Pena hoiek, eta lehen bai lehen etortzia nahi 
zun (Zestoara). Baina lelengotikan etzun etortzeik, ta denbora pixkat eon behar izan tzun. 9 bat hillebete pasa ta gero buelta”.502

Gisa horretara, Francok aukera bikaina izan zuen propaganda bakezalea egiteko. Hau da, errefuxiatu haien guztien aberri-
ratzea, bere bakezaletasuna eta barkamen ematea erakusteko erabili zituen. Horregatik, Zestoako udaletxeko agintari frankistek 
ere, posizio berbera hartu zuten. Emakume, haur eta gudari haiek guztiek, frankistek hasitako gerra galtzearen eraginez joan 
behar izan zuten erbestera, inongo errurik gabe. Beste hitz batzuetan esanda, frankistek derrigortuta joan ziren erbestera, haien 
errepresalietatik ihesi.

Francok, bere burua, bakezale gisan aurkeztu zuen. Bera, “horda marxista y separatista”-k guztiz hondatu zuten espainiar 
estatuko gaixotasunaren sendagilea zen eta beraz, haren egitekoa, gerran bere aurka jardundako gudari guztiak sendatzea eta 
hartatik barkatzea izango zen. Hortik abiatuta, erbesteko errefuxiatuak aberriratzearekin internazionalki ere, diktadore ankerra-
ren papera zuritu egin zion, zenbait kasutan. 

Zestoako udaletxean, lehen aberriratzeak hastean, Juan Aranburu Zuriarrain zegoen alkate gisan. Euskal Herriko eta Espai-
niar Estatuko gainontzeko herrietan errepikatu gisan, alkatearen sinadurak baldintzatzen zuen errefuxiatuak Zestoara itzultzea 
ala ez itzultzea. Prozesua honakoa izaten zen: lehenik eta behin, Zestoan geratutako errefuxiatutakoen senideek edo errefu-
xiatuak berak Zestoara itzultzeko eskaera egiten zuen; haren ostean, herriko Falangeko kide zein frankistekin lerrokatutako 
testiguek haien aldeko zein kontrako deklarazioak egiten zituzten. Azkenik, Juan Aranburu Zuriarrainek testiguen deklarazioak 
ontzat emanez gero, sinatu eta errefuxiatuak aberriratzeko prozesua hasten zen. Zestoako alkate frankistak ez sinatuz gero, erre-
fuxiatuek ezin izaten zuten Zestoara itzuli. Gainera, erbestetik itzuleran, Zestoako zenbait abertzale eta errepublikanoen etxeak 
errekisatuta aurkitu zituzten, huraxe izan zen Matilde Aizpuruaren eta Lide Balentziagaren kasua esaterako:

“Nundik noa etorri ginan oinez, ez naiz gogoratzen, baino kilometruak eitte ginuzela bai. (…) Requisado (etxea), ta etzeon 
etxea sartzeko baimenikan. Amak patrikan giltza e! Etxe huts batea pasau ginala ustet eta han egon ginan etxea sartzeko baime-
na eman tziyoen arte 2 hilebete eo 3 hilebete eo”.503

502	Ama nora goaz? Dokumentala, Itziar Sagarzazu.
503	Ama nora goaz? Dokumentala, Matilde Aizpurua Zubizarreta.
504	Ama nora goaz? Dokumentala, Lide Balentziaga.

Juan Aranburu Zuriarran Zestoako alkatearen txostena Manuel Oruesagasti 
Epelderi buruz. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37)

“Auzoko batei, konfiantzazko batei laga ziyon 
giltza bere etxekua eta klaro, jun tzan ikustea, eta 
etxia ia hutsa. Koltxoirik gabe, mantaik gabe… ta 
gauza asko gabe. ¿Pero cómo? Pues a ver (bes-
teak) beriak etzizkiyola emango”.504

Erbestetik itzultzea ez zen batere xamurra izan 
zenbait zestoarrentzat. Etxeak errekisatuta izateaz 
gain, batek baino gehiagok udaletxera eta Ko-
mandantzia Militarrera deklarazioak egitera joan 
behar izaten zuten (gehienetan ekintza politikoe-
tan eta guduan zehar parte hartu zuten gudarien 
kasua izan zen). Haien gaineko kontrola absolutua 
zen. Frankistei zestoar guztiak kontrolatuta izatea 
komeni zitzaien, modu horretan, beren ideologia 
frankista gainontzeko biztanleegan inposatzea 
askoz ere errazagoa egin zitzaien. Kontrol hura, 
errepresio fisiko zein psikologikoaren bidez gauza-
tu zuten, aurreko kapituluan ikusi ahal izan dugu-
nez. Tropa frankisten atzaparretatik ihesi alde egin 
behar izan zutenak ez ziren gutxi izan, eta Bilbo 
frankisten esku geratu berritan herrira itzuli zirene-
tako dezentek, Juan Aranburu alkatearen aurrean 
deklaratu eta ondoren, Azpeitiko Guardia Zibilaren 
komandantziara bidali zituzten, atxilotu eta gehie-
netan, gobernu-informazio edo epaiketa irekiz.
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Itzuleran egunerokotasuna zailtasun handiz atera behar izan zuten gudariek ez ezik emakumeek ere, baina aurrera egin 
zuten:

“Geo gaina razionamentua (…) karretila bat hartu ta Zestuko estaziyoa, trenea, Azpeitiyan jaitsi, han hartu beste karretila, jun 
alpargateira, ekarri berriz eittekua Azpeitiko estaziyua han trenian sartu, Zestuan jaitsi berriz… gure ama ibili zan gaixua…”.505

“Asko ginan jateko. Oiha eta etxia bai, baina alpargatak josten amak bazekien, alpargatak josten hasi zan eta diru bat irabazten. 
Beti dirua kontatzen, behintzat aita etorri zanian zorrik ez. Jakitetanian nik nere amak ze pasa zitun, eta beste batzuk ere bai nere 
aman antzera, hori! Joana de Arkoik eztao holakorik! Gizonezkuak ere bai, noski, baina emakumiak beti ixilik gelditu izan gea, beti 
atzian, adorea, barruko indar hori, emakumiak asko izan tzuen e!”.506

Egunerokotasun haren baitan, boterea zutenen menpeko egin eta haien aginduak eta isekak ere jasan behar izan zituzten 
zenbaitetan:

“Etortze zitzaion eztakit algunos franquistas de estos ‘qué Maria, qué hacemos?’. ‘Dejame en paz que todo eso ya pasó’ 
esate ziyon harek. Itxi leihuak ondo, ondo itxi e! esaten tzun, porque batematek aitzen baiu… (aitak esaten zuen)”.507

505	Ama nora goaz? Dokumentala, Matilde Aizpurua.
506	Ama nora goaz? Dokumentala, Itziar Sagarzazu.
507	Ama nora goaz? Dokumentala, Lide Balentziaga.

Iruñeko Lurralde Auzitegiaren eskaera, ume errefuxiatuak aberriratzeko. (Altzoko Udal Agiritegia)
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4.6. KARTZELA ETA KONTZENTRAZIO ESPARRUETAN EGONDAKO ZESTOARRAK

“Gerra amaitu da”.

Gerra, ekintza gisan, 1939ko apirilaren 1ean, 
guztientzat amaitu zen. Handik aurrera ez zen bi 
ejertzito armatuen arteko tirokatzerik izanen; zibil 
desarmatuak eraildako bonbardaketak ere amaitu 
ziren. Tropa frankistek, gerra, Bigarren Errepublikako 
gobernu legitimoaren aurka kolpea eman eta haren 
porrotaren ostean hasi zuten. Gobernu legitimoa ba-
besten saiatu ziren indar-errepublikarrak gerra galdu 
bitartean, tropa frankistek haien garaipena lortu zu-
ten. Tropa frankistek, indar-errepublikarren alde jar-
dundako gudari zein milizianoak desarmatu eta arma 
haiek, beraien arma biltegira batu zituzten.

Hala, alde batetik, frankistek, handik aurrera, beren 
arma eta ideologia, askatasunez erabili ahal izan zituz-
ten. Bestetik, indar-errepublikarren aldekoek, desarma-
tuta eta haien ideologia zapalduta, adierazpen askata-
suna errotik kendu zieten.

Gerra amaitu ostean, sozietatea, garaile eta ga-
raituen artean banandu zen. Garaileek boterea eta 
eguneroko bizitzan abantailak izan bitartean, garai-
tuek irabazleen mendeku-gosearen ondorioak jasan behar izan zituzten. Alegia, garaituek, garaileen errepresioa jasan behar 
izan zuten. Aurreko ataletan ikusi ahal izan dugunez, frankistek, garaituen gaineko errepresio mota ezberdinak gauzatu zituzten: 
langile publikoen botatzea, errepresio ekonomikoa, emakumeak menpeko egiteko errepresio modu ezberdinak… Hori gutxi ez 
balitz, gerren ostean gertatu gisan, frankistek, indar-errepublikarren alde jardun zuten gudari zein milizianoak preso egin zituz-
ten. Haiek guztiak, izatez, preso politikoak ziren, hain zuzen, beren ideologia politikoa defendatzeagatik preso hartu zituzten eta 
ez bestelako ekintzengatik. Hala eta guztiz ere, frankistek, haien izaera politikoa ukatu zieten.

Gerran zehar abertzale zein errepublikanoekin bat egin zuen zestoar bat baino gehiagok ere, frankisten kartzela zein kontzen-
trazio-eremuetan haiek gauzatutako errepresio fisiko zein psikologikoa jasan behar izan zuten. Zestoako kasuan, frankistek erabi-
litako ohiko atxiloketa eta galdeketa tokietako bat, garaiko dokumentuek argitu digutenez, Zestoako Junta de Guerra Karlistaren 
egoitza izan zen, Cristina hotelean kokatzen zena. Horrez gainera, galdeketa haietako asko udaletxean ere egin zizkieten atxilotuei. 
Gehienak, Juan Aranburu Zestoako alkate eta FET eta JONS-eko buruzagiak burutu zituen. Galdeketaren ondoren Zestoako 
alkatea zenak atxilotuaren inguruko txostena idazten zuenean, Azpeitiko Guardia Zibilaren Komandantziara abisua eman eta 
hara lekualdatzen zuten atxilotua. Atxilotuek, besteak beste, Florencio Mangas Luengo, Hermenegildo Calvo Ballesteros eta 
Jose Lopez Lopez Guardia Zibilei erantzun behar izaten zizkieten galdeketak. Behin azken hauek txostena idaztearekin, atxilo-
tua kartzelan eta epaile militarraren aurrera eramateko prozesua hasten zen. Azpeitiko Guardia Zibilaren Komandantziak Junta 
de Guerra Carlistako kideak behin abertitu egin zituen. Izan ere, ez zuten bete atxilotuekin bete behar zen ohiko prozedura. Atxi-
lotuak, atxilotu eta segidan Guardia Zibilaren Komandantziara eman behar izaten zen abisua, bertan galdeketa egiten baitzieten. 
Zestoako Junta de Guerra Carlistak ordea, behin baino gehiagotan atxilotuak denbora luzez izan zituen Zestoan atxilotuta. Ho-
rixe izan zen esaterako, Hipolito Uranga Kortaren kasua, 45 egun egin zituen atxilotuta eta “tomándole varias declaraciones”508 
bere egoera han atxilotuta egon zenean nolakoa izan zen gehiago argitu ezin izan dugularik.

Beste zenbait zestoar, herriko mugetatik haratago atxilotu eta kartzelaratu zituzten. Haien gehiengoa, 1937ko udan, Kanta-
brian, Santoñan eta haren inguruetako herri eta hirietan atxilotu zituzten frankistek:

SANTOÑA ETA HAREN INGURUETAKO HERRI EDO HIRIETAN FRANKISTEK ATXILOTUTAKO ZESTOAR BATZUK

IZEN-ABIZENAK

AGIRRE GALARRAGA, JOSE MANUEL

ALBERT ALBIZU, MODESTO

ALKORTA URBISTONDO, JOSE MARIA

ARRAZOLA ETXEBERRIA, JUAN

BALZOLA ETXEBARRIA, JOSE LUIS

IZEN-ABIZENAK

EIZAGIRRE AZKUNE, JOSE

GARATE LETE, LORENZO

LANDA EGIBURU, ISIDRO 

SAGARZAZU ALTUNA, SANTIAGO

URBIETA ETXEBERRIA, JOSE MARIA

IZEN-ABIZENAK

ZENDOIA LARRAÑAGA, JOSE

ZUAZO ETXEBERRIA, JULIAN

ZULAIKA EGIBURU, FRANCISCO

508	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 971-38.
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Gehienek, gerran zehar, Eusko Gudarostearen aginduetara borrokatu zuten. Horrenbestez, gudari zein miliziano zestoar 
gehienek, euskal lurraldeetan eta Kantabrian borrokan jardun eta tropa frankistek, aipatu Santoñan preso egin zituzten. Abuz-
tuaren 26a, Eusko Gudarosteko gudari zein milizianoentzat, zinez egun lazgarria izan zen. Bi egun lehenago, Eusko Jaurlaritzak, 
tropa frankisten menpe zeuden tropa italiarrekin, “Santoñako Paktua” gisan ezagutzen dugun hitzarmena sinatu zuen. Haren 
arabera, gudari eta milizianoei, tropa italiarren gerra-preso egin eta, beraien bizitza barkatuko zitzaien, armak entregatzearen 
truke. Bitartean, funtzionario, agintariek … errefuxiatzeko aukera izanen zuten:

“Hubo suicidios, intentos de fuga a la desesperada en barcos de pescadores y algunos incluso murieron ametrallados por 
los italianos en el túnel de Laredo”.509

Hitzartuak hitzartu, tropa frankistek italiarrek sinatutako hitzarmena hautsi egin zuten. Hartaz, gudari zein milizianoak desar-
matu ostean, Santanderreko zezen-plazan 45.000 preso errepublikar eta Sardinero-ko futbol zelaian, 15.000 preso errepublikar 
pilatu zituzten. Santoñako kaian gutxi gorabehera 10.000 pertsona zeuden eta oraino ez dakigu horien artean zenbat gudari 
entregatu ziren:

“De la ingente masa de prisioneros capturados en los puertos cántabros, a los militares los llevaron al campo de concen-
tración de Laredo; a los civiles, a el Dueso, alegando que allí se sentirían más seguros, disfrutarían de autonomía dentro del 
recinto y serían custodiados por los italianos, quienes les facilitarían alimentos y medicinas; de modo que entraron en el penal 
‘voluntariamente´”.510

509	Badiola Ariztimuño, Ascensión, 2012. Cárceles y campos de concentración en Bizkaia: 1937-1940. Txertoa, Donostia, 26.
510	Badiola Ariztimuño, Ascensión, Idem, 28.

Santoñako Paktua: armen entrega. (Irargi Institutua Bidasoa Dokumentu Bilduma)

Santoñako Paktua: 
ebakuazioa. (Irargi Institutua 
Bidasoa Dokumentu Bilduma)
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511	Sailkatzeko Agindu Orokorra (AGMA).

Abuztuaren 28an bertan, tropa frankistak Duesora sartu eta, presoei haiek soinean zeramatzaten ondasunak kendu eta, 
deklarazioak hartu eta epai-militarrak 25 pertsonako taldeetan gauzatzeari, eta heriotza-zigorra eskatzeari ekin zioten.

Urrian, El Duesoko presondegian, epaitegi militarra ezarri zuten. Hargatik, presondegian, sailkatzeko zain zeuden gerra-pre-
soak eta zigorra jasotakoak pilatu ziren. Egoera latza pasa zuten preso haiek guztiek. Baldintzak ez ziren batere onak: arkaku-
soak, zimitzak, elikagaien eskasia (potajerik ez zen, sopen artean, maiz, bareak agertzen ziren...), leihoak irekita lo egin behar 
izatea hezetasun eta hotz ikaragarriarekin… Martin Pinillos-ek, Kontzentrazio-Eremuen Inspekzioaren arduradun zenak, preso 
politikoak, estatu frankistak ondo elikatzen zituela justifikatzen saiatu zen (ikus beheko irudia Presondegietako presoen ustezko 
menua Ascension Badiolaren liburutik).

Presondegietako presoen ustezko menua. (Ascension Badiolaren liburutik)

Egoera horri guztiari aurre egin ahal izateko, 1937ko martxoan, Bizkaiaren aurkako azken erasoa hasi baino pixka bat lehe-
nago, militar kolpisten buruzagiek egindako Gerrako Presoak Sailkatzeko Agindu Orokorra erabili zuten. Presoak, lau kategorie-
tan sailkatzen zituzten:

A) “Presoak edo aurkeztutakoak, ‘Mugimendu Nazionala’-ren aldekoak izatea justifikatzen dutenak edo, gutxienez,‘Mugi-
mendu’-aren aurkakoak ez direnak, edo etsaiaren aldean soldadu ibilitakoen kasuan, behartuta egin izana, edo lerro horietan 
haien borondatez soldadu ibili arren, etsaiaren fronteari aurkeztea sustatzeko igorritako aldarrien ondorioz gurera borondatez 
etorritakoak”.

B) “Borondatez etsaiaren aldean soldadu ibili eta beste erantzukizun sozial, politiko edo arruntik ez duten presoak”.
C) “Etsaiaren armadako buruak eta ofizialak; gure tropen aurkako ekintzetan nabarmendu edo gailendu diren pertsonak, 

harrapatutakoak zein aurkeztutakoak; Aberriaren eta ‘Mugimendu Nazionala’-ren etsai diren alderdi eta jarduera politiko zein 
sozialen buruzagiak eta gailendutako kideak, ‘Mugimendu Nazional Askatzailea’ baino lehen edo ondoren egindako matxinada 
edo bestelako ekintza sozial edo politikoko kideak”.

D) “Delitu arrunten edo jendearen zuzenbidearen aurkako delituen egiletzat jo daitezkeen pertsona harrapatuak edo aurkez-
tutakoak, izan delitu horiek ‘Mugimendu Nazionala’ baino lehenagokoak edo ondorengoak”.511

Sailkapen hura probestuz, B atalean sailkatutakoak eta A ataleko zalantzazkoak, kontzentrazio-eremuetara eta kartzela fran-
kistetara eramaten zituzten. Han, gehienak Langile Batailoietan ezartzen zituzten. Horien bitartez, gatibu-lanak egitera behartzen 
zituzten, kartzela bakoitzeko Presoak Sailkatzeko Batzordearen irizpideak jarraituz. Batzordeek, bi informazio-iturri erabiltzen 
zituzten: batetik, presoak ziren herrietako agintari-frankistek eginiko txostenak eta, bestetik, agintari haiek aipatutako batzordee-
tan eginiko adierazpenak.

Herri guztietan gisan, Zestoan ere, txosten haiek egiteaz, “Junta Local de Información” delakoa arduratu zen. Bertan, herriko 
goi-agintariak bildu ziren: udala, eliza, Falangea eta Guardia Zibila. Jarraian garai ezberdinetan zehar Zestoako presoen txoste-
nak egiteaz arduratu zirenen taula doakizue:
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Santanderreko zezen plaza, presoak, klasifikatu zain. (Luis Jiménez de Aberasturiren Agiritegia)

ZESTOAKO PRESO ABERTZALE ETA ERREPUBLIKANOEN INGURUKO TXOSTENAK EGIN ZITUZTEN ZEIN 
HAIEN INGURUKO DEKLARAZIOAK BURUTU ZESTOAKO AGINTARI-FRANKISTAK ETA HERRITARRAK:

IZEN-ABIZENAK KARGUA

ARANBURU ZURIARRAIN, JUAN Alkatea eta F.E.T. eta J.O.N.S.-eko buruzagia

IRURETAGOIENA, JOSE Zestoako udal-idazkaria

OIARZABAL BEREZIARTUA, JUANA Zestoako Sección Femenina-ko buruzagia

OLAZABAL EGAÑA, JOSE LEON Zestoako Junta de Guerra Carlista-ko gordailuzaina

SORAZU IBARBIA, JOSE MANUEL Zestoako udaleko epailea

OIARZABAL BEREZIARTUA, JOSE IGNACIO Zestoako parrokiako koadjutorea

LARRAÑAGA ALBIZU, FRANCISCO Zestoako FET eta JONS-eko buruzagia 1937ko azaroaren 5ean

ARANBURU OLARAN, FELIX Espainiako Ejertzitoko kapitaina

ARANBURU OLARAN, JESUS Salamancako Mugimenduko probintzia-buruzagiordea (1941); gobernadore zibila eta Mugimendu-ko burua Alacant 
(1949), Valladolid (1954) eta Madrilen (1957), eta barne-politikako zuzendari nagusia (1965-1967), besteak beste.

ARANBURU IZETA, FELIX Zestoako alkatea 

AROZENA ARANBURU, ROQUE Zestoako alkatea 

GAZTAÑAGA ARANBURU, ROQUE Zestoako udaleko zinegotzia

ELORZA LARRAÑAGA, MIGUEL Zestoako lehen alkate frankista, Circulo Tradicionalista-ko lehendakaria eta Junta de Guerra Carlistako lehendakaria

LIZASO AGIRRE, FIDEL Zestoako alkatea

MEOQUI PLAZA, JOAKIN Zestoako bainuetxeko gerentea

MURUZABAL PAGADIZABAL, MARGARITA Margarita

ORBEGOZO ALTUNA, JOAKIN Zestoako atzeraguardiako erreketeen buruzagia. Serenoa eta alguazila
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Txosten gehienak egin zituenen artean Zestoako alkate eta FET eta JONS-eko buruzagia izan zen Juan Aranburu Zuriarrain 
dugu. Horrez gainera, Francisco Larrañaga Albizuk ere FET eta JONS-eko buruzagi bezala zenbait txosten sinatu zituen. Elizari 
dagokionez, gehiengoa Jose Ignacio Oiarzabal Bereziartua Zestoako parrokiako koadjutorearen sinadurapean daude. Guardia 
Zibilari dagokionez, gehiengoa Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantziako buruzagiek sinatu zituzten: Florencio Mangas Luen-
go, Hermenegildo Calvo Ballesteros eta Jose Lopez Lopezek.

1938KO MARTXOAN EUSKO JAURLARITZAK EGINIKO ERREPRESALIATUEN ZENBAKETA512

Atzerrira erbesteratutako edo espainia errepublikarrerea erbesteratutako euskaldunak...................................200.000 
Bizkaian preso......................................................................................................................................................29.350 
Araban preso..........................................................................................................................................................9.150 
Gipuzkoan preso...................................................................................................................................................14.500 
Nafarroan preso....................................................................................................................................................16.000 
Santoñan preso.......................................................................................................................................................6.300 
Kontzentrazio-eremu eta langile batailoietan preso..............................................................................................30.000 
Guztira errepresaliatuak......................................................................................................................................305.300 

Zifra hauek guztiek, argi eta garbi, gerra galdu zutenek jasandako errepresio bortitza erakusten digute513. Frankistek ongi zekiten 
zeintzuk ziren galtzaileak eta teknika ezberdinak erabili zituzten galtzaileen gorputzak diziplinatzeko.

4.6.1. Euskal informazio-zerbitzua edo Araba-Sarea, presoen eta haien familien lagungarri
Preso egindako gudarien egoera, presondegi, kontzentrazio-eremu zein langile batailoietara klasifikatu ostean eramatean ez 

zen askoz hobea izan. Eguneroko bizi-baldintzak ankerrak izan ziren, gaixotasun eta gosea egunerokotasunaren parte izan zuten:
“Para el desayuno se daba un cazo de agua con achicoria y algo de leche. Al mediodía, un escaso cazo y medio de garban-

zos. Entre ellos, a alguno le tocaba algún pedazo de carne, y alguna porción de tocino, o algunos fideos nadando en abundante 
agua caliente”.514

512	Badiola Ariztimuño, Ascensión, Idem, 37.
513	Ikerketa ezberdinen bidez datu hauek guztiak eguneratzen dihardugu.
514	Badiola Ariztimuño, A., Idem, 52.

Jateko ordua San 
Pedro de Cardeña-ko 
(Burgos) kontzentra-
zio- eremuan. (Asunción 
Badiolaren liburutik)



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

81orr.

Horrez gainera, zenbait presok tortura fisikoei ere aurre egin behar izan zieten:
“Por otro lado, en muchas cárceles, la crueldad y los malos tratos estaban a la orden del día. A modo de ejemplo, un suceso 

ocurrido en la cárcel de Escolapios, en la que mataron de un tiro de fusil a un chico que se asomó a la ventana. Era frecuente que 
se tirase a dar a todo el que se le ocurriera asomarse”.515

1938ko maiatzaren 22ko Ezkabako ihesaldiaren ondorioak ere, frankistek erabilitako bortizkeriaren adibide garbia izan 
ziren. Guztira, 795 presok ihes egitea lortu zuten. Ihes egin zuten 585 preso atxilotu zituzten, eta horietako hiruk bakarrik igaro 
zuten Frantziako muga. 187 gorpu identifikatu ziren, eta horiei identifikatu gabeko 24 hildako gehitu behar zaizkie. Guztira, 211 
iheslari erail zituzten. Harrapatutakoen 16 buruzagitzat jo eta epaitu egin zituzten. Haietatik bat, Iruñeko zoroetxean sartu zuten 
eta 14k heriotza-zigorra jaso zuten. 14 haiek 1938ko irailaren 8an fusilatu zituzten Iruñeko Ziudadelaren atzeko Vuelta del Casti-
llon. Ihesaldi hartan parte hartu zuten Agustin Unanue Artola eta Pedro Areta Elizburu zestoarrek ere (ikus 4.6.3. Auzitegi militar 
frankistek epaitutako zestoarrak atala).

Preso haiek guztiek era guztietako utzikeriak jasan behar izan zituzten. Haien gorputzetan eta baita, beren senideen 
gorputzetan ere, errepresio anker haren aztarna fisiko zein psikologikoak gaur egunera arte antzeman ditzakegu. Frankistek, 
galtzaileen gorputzen diziplinatze fisiko eta psikologikoa burutu zuten. Janariaren murrizketa, ez zen gerraosteko janari mu-
rritzaren ondorioa izan, presoen gorputzak diziplinatzeko erabilitako metodoetako bat izan zen. Teknika anker horren bitartez, 
frankistek, presoak energiarik gabe uztea helburu zuten eta modu horretan, antolakuntza politiko eta erresistentzia antolatzeko 
aterabiderik gabe uztea. Horrez gainera, presoek beren egunerokotasunean, hotzari zein bero izugarriari aurre egin behar izan 
zieten, eta frankistek, hartarako beharrezko arropa edo babesgarririk ez zieten eman:

“La vestimenta que se dispuso en un principio, tal y como se define en la memoria de Martín Pinillos, se componía de un 
gorro blanco cilíndrico; camisa blanca de tela fuerte, que había de servir de prenda exterior, con una P y un número de prisionero 
grabados en el pecho con tinta indeleble; pantalón caqui; alpargatas y dos mudas de ropa interior, además de una manta y una 
colchoneta en los campos de carácter de permanencia y en los batallones de trabajadores”.516

Frankistek, presoak, utzikeriaz tratatu zituzten. Estatu frankistaren diziplinatzearen esperimentua izan ziren. Teknika haien 
guztien bidez, argi eta garbi adierazi zieten galtzaileak zirela eta beren barnean zituzten ideiak zituzten pertsonak diktadura 
frankistan ez zirela ongietorriak izanen. Araudi zorrotzak bete behar izan zituzten presondegietan:

“CAPITULO XIV
Régimen de comunicaciones y visitas.
241.—Régimen de comunicaciones escritas.
Circular de 24 de noviembre de 1937.
En atención a la aglomeración de reclusos, a la indole de éstos y a las condiciones de vigilancia extrema que en estos mo-

mentos tiene que presidir sobre las comunicaciones escritas, tanto de penados, como de detenidos y procesados, dispone que 
se intervenga la correspondencia de todos los reclusos, de cualquier clase y condición que sean, salvo la de los procesados, de 
los que el Juzgado correspondiente recabe para sí el exclusivo conocimiento. Que se restrinja la expedición y recepción exclusi-
vamente a la perteneciente a personas de la familia del recluso-esposa, padres, hijos y hermanos— Que los Directores pueden 
autorizar el curso de otra correspondencia cuando concurran causas que a su juicio lo justifiquen. Que por el Director o Funcio-
nario en quien delegue se intercepten las que contengan, aunque veladamente, manifestaciones contra el Glorioso Alzamiento 
Nacional o Régimen del Estado, o conceptos cuyo conocimiento o divulgación sea perjudicial contra los mismos, o atentatorios 
contra la moral y buenas costumbres, censurándose con gran cuidado las procedentes del extranjero, y dejándolas sin curso 
cuando existan las causas indicadas o dudas acerca de la recta intención de su contenido. Se prohíbe la recepción o destino de 
cartas de reclusos dirigidas a los de otras Prisiones, y se encarece la precaución en el registro de los encargos que se reciban, 
a fin de evitar rigurosamente la entrada clandestina de correspondencia.

242.—Prohibición de correspondencia con el extranjero.
Circular de 21 de julio de 1938.
Prohíbe absolutamente la recepción y expedición de esta clase de correspondencia por los reclusos.
243.—Limitación de comunicaciones escritas.
Telegrama de 19 de enero de 1939
Autoriza a los reclusos a escribir por semana solamente una postal o carta limitada a la extensión de aquélla.
244.—Ampliación de correspondencia escrita.
Circular de 1 de marzo de 1939.
Faculta a los Directores para autorizar a los reclusos para escribir por semana una carta o tarjeta más en casos extraordinarios.

515	Badiola Ariztimuño, A., Idem, 63.
516	Memoria de la ICC, AGMAV, C2324, L46 BIS, Cp 3.
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245.—Servicios notariales en las Prisiones.
Circular de 24 de marzo de 1939.
Ordena que para otorgar apoderamientos o poder disponer de sus bienes los reclusos, vengan provistos les enotatios de 

permiso del Juez Instructor u Organismo correspondiente, en el que se exprese tener liquidadas sus responsabilidades civiles.
246.—Concesiones a los suscriptores del semanario «Redención».
Circular de 6 de octubre de 1939.
Concede una comunicación mensual extraordinaria a los suscriptores de «Redención» y preferencia a ocupar destinos en 

relación con otros penados de los mismos derechos, salvo cuando se trate de reclusos de extremada pobreza.
247.—Necesidad de la vacunación de los visitantes.
Telegrama de 30 de noviembre de 1939.
Ordena que no se permita la entrada de ningún visitante de reclusos si no va provisto del certificado de vacunación.
248.—Ampliando el telegrama anterior.
Telegrama de 27 de diciembre de 1939.
Manifiesta que los certificados exigidos a los visitantes de los reclusos son los de vacuna antitífica y antivariólica.
249.—Comunicaciones de representantes diplomáticos y consulares.
Telegrama de 25 de abril de 1941.
Ordena que se vigilen las comunicaciones de representantes diplomáticos y consulares extranjeros con reclusos, dando 

cuenta detallada al Centro Directivo de los pormenores de las visitas y disponiendo que éstas no se celebren en otro idioma que 
el castellano.

250.—Prohibición de comunicarse los reclusos de las diferentes Prisiones.
Telegrama de 3 de septiembre de 1941.
Reitera esta prohibición absoluta de comunicaciones escritas entre reclusos de diferentes Prisiones, y dispone se remitan al 

Centro Directivo las que lleguen de esta indole a cada Establecimiento para la sanción correspondiente.
251.—Prohibición de intervenir personas extrañas en la festividad de la Patrona.
Telegrama de 20 de septiembre de 1941.
Prohibe en las Prisiones la actuación de personas o agrupaciones artísticas extrañas con motivo de la festividad de la Patrona.
252.—Definiendo el significado de la festividad de la Patrona.
Telegrama de 22 de septiembre de 1941.
Declara que la fiesta de la Merced es una fiesta del preso, en que por la benevolencia del Caudillo se les concede un lenitivo 

a su dolor; una exaltación del recluso que está cumpliendo en la Prisión una pena debida a su delito. Prohíbe, por lo tanto, que 
trascienda al exterior radiando los actos o conciertos que allí se ejecuten, o que la población libre tome parte en estas expansio-
nes de carácter Íntimo.

253.—Atribuciones de los Prelados dentro de las Prisiones.
Circular de 1 de octubre de 1941.
Declara que los Prelados ordinarios o sus delegados en razón del servicio religioso en las Prisiones, y dentro de las que es-

tén enclavadas en su jurisdicción, tienen absoluta libertad para entrar en ellas y comunicar a cualquier hora con todo Funcionario, 
Capellán o recluso, sea cual fuere la situación en que se halle, excepción hecha de la incomunicación procesal, que el levantarla 
está fuera de las facultades del Centro Directivo”.517

Tortura fisikoak ere, teknika horien guztien parte izan ziren. Presoek ez zuten ezer balio eta horren adibide dugu, askotan, 
goseak, gaixorik… egonik ere, hiltzen uzten zietela:

“También se dieron varios casos de reclusos fallecidos al no haber sido operados en un hospital, ante la imposibilidad de 
sacar del penal a ningún enfermo. Este problema se resolvió, en cierto modo, con la iniciativa y actuación de médicos vascos 
reclusos que operaban dentro de la prisión, así como de la asistencia de las Hermanas de Caridad”.518

Presoen bizitzarekin amaitzeko metodo nagusiena, fusilamenduak izan arren, garrotea ere erabili zuten. Esaterako, Bilbon 
1937- 1939 bitartean, 34 preso politiko garrotearen bidez akabatu zituzten eta beste 550 fusilatuz”519.

517	La Obra de la redención de penas, la doctrina, la práctica, la legislación: Memoria que eleva el Caudillo de España y a su Gobierno el Patronato 
Central para la redención de las penas por el trabajo / [Patronato Central para la Redención de las Penas por el Trabajo]. 1942. Patronato Central para la 
Redención de las Penas por el Trabajo, Madrid, 317-319.
518	Badiola Ariztimuño, Ascensión, Idem, 43.
519	Badiola Ariztimuño, Ascensión, Idem, 64.
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Diziplinatze fisikoa ez ezik, diziplinatzeko psikologikoa ere eguneroko ekintza bihurtu zen. Kontzentrazio-eremu, Langile 
Batailoi zein kartzeletan, preso guztiak agur faxista eginez beraiek erreprimitu zituen sistemaren himnoa “Cara al Sol” kantatzera 
derrigortuak izaten ziren. Bai eta irakurgai faxistak entzun eta irakurtzera ere, bestelako ideologikoak ziren irakurgai guztiak 
zentsuratuak izan ziren erregimen diktatorialean. Izugarrizko buru jatea egin zieten preso haiei guztiei eta borrokatutako ideiak 
ezerezean uzten saiatu ziren. Haien gorputzen diziplinatzearen bidez, argi eta garbi utzi zieten zer zen onargarria diktadura fran-
kistan eta zer ez. Egoera hartan, zenbait preso politikok beren alderdiei eta Bigarren Errepublikako gobernuari preso frankisten 
eta beraien arteko trukatzeetan parte hartzeko ere erregutu zieten, huraxe izan zen esaterako Ignacio Villarren kasua (ikus 4.6.3. 
Auzitegi militar frankistek epaitutako zestoarrak atala).

Egoera miserable hartan, zenbait preso arnasguneak bilatzeaz arduratu ziren. Gehienetan preso-gunetik kanpoko bizitza-
rekin lotutako ekintza ezberdinetan aurkitzen zituzten egoera hobeak: senideei idatzitako eskutitzak, haientzat eginiko opariak…

Bitartean, presoen egoera miserablearen jakitun egin ahal izateko, Eusko Jaurlaritzak, Euskal Informazio Zerbitzuak sortu 
zituen. Zerbitzuen lehen helburua, Santoñako Paktu originala, Iparraldera eramatea izan zen, hain zuzen, Iparraldean erbes-
teratutako agintariak ez baitzekiten handik aurrera zer-nolako etorkizuna izanen zuten eusko gudariek. Hala, Euskal Informa-
zio Zerbitzuek sortutako lehenengo taldea, emakumez osatuta egon zen. Bittori Etxebarria elizondotarraren eta Delia Lauroba 
eta Itziar Mujika donostiar Emakume Abertzale Batzako emakumeen lan paregabeari esker, El Duesoko kartzelatik, Santoñako 
Paktuaren kopia atera eta mugaz bestalde eramatea lortu zuten. Agustin Ariztiarekin batera, Bittori Etxebarriak Alduide aldera 
irten eta gaua mugan pasa zuen. Ariztiak Elizondora egin zuen eta eguna argitzearekin batera, Etxebarriak, Baionara irten zuen 
Santoñako Hitzarmenarekin.

Garrote bidezko hilketa, data ezezaguna.

Arrasateko emakumeen fusilamenduaren errekreazioa. (Dagroi Produkzioak)

San Pedro de Cardeña (Burgos) kontzentrazio-eremuko 
presoak agur faxista egitera derrigortuta.
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Santoñatik preso gehienak Larrinagara eraman zituzten. Bertako kontaktuak Maria Teresa Verdes-ek egin zituen, bilbotarrak, 
eta Emakume Abertzale Batzako kideak. Haren anaia Larrinagan zegoela baliatuz, kontaktuak hasi zituzten. Hondo bikoitzeko 
otarrarekin eta gailetetan mezuak sartuz burutu zituzten kontaktu gehienak. Pertsona andanentzako mezuak atera zituzten kartze-
latik: agintari nazionalistentzat zein ezkertiarren artean Negrin, Pasionaria, Largo Caballero… Kartzela barneko kontaktuak, Juan 
Ajuriagerrak koordinatzen zituen. Presoak elkarren artean pasatzen zuten “Espetxean” aldizkaria ere sortu zuten.

Halako mezularitza kartzela andanetan gertatu zen.
Hartan zebiltzala, Delia Laurobari haren senarra ANVko Joxe Azurmendi kapitaina fusilatu egin zioten. Hargatik ordea, ez 

zion bere lan militanteari utzi eta kontaktuak betetzen jarraitu zuen indarrez beteta. Handik gutxira, Luis Alava izendatu zuten 
Euskal Informazio Zerbitzuen buruzagia; hala eta guztiz ere, lurraldekako kudeaketa nahiko independentea izan zen. Burgosko 
auditorian zituzten kontaktuei esker, zenbait epai desagerrarazi ahal izan zituzten; epai haien desagerpenak zenbait presoen 
egoera hobetu zuen.

Bigarren Mundu Gerran zehar, Euskal Informazio Zerbitzuak, zinez informazio garrantzitsua pasa zien aliatuei: Condor 
Legioaren, mugaren egoeraren, itsasontzi faxista eta nazien… inguruan. Naziek Paris hartzean, Eusko Jaurlaritzaren egoitzan 
“Servicios Interior” deituriko dokumentazioa topatu zuten. Naziek polizia frankistari abisua eman eta zenbait ikerketen ostean, 
1940ko abenduaren 20an lehen atxiloketak burutu zituzten. Euskal Informazio Zerbitzuko kideak atxilotu eta kalabozotik kala-
bozora ibili ostean, Madridera eraman zituzten. Han torturatu eta ordu luzez galderak erantzunez izan zituzten. 15 egunetan 
Sustapen Ministerioko tortura tokian izan zituzten.

21 pertsonari auzi militarra egin zieten. 1941eko uztailaren 4an haietatik 19 heriotz-zigorrera kondenatu zituzten, bati 20 urte-
ko kondena ezarri eta bakarra absolbitu egin zuten. Zigortuak “matxinadari laguntzeagatik” kondenatu zituzten. Kondenatutako 
emakumeak, Ventas-eko emakumeen kartzelara eraman zituzten. 1942ko iraileko sententziaren bidez, heriotz-zigorrak kendu 
egin zizkieten eta, 30, 25 eta 20 urteko kartzela zigorretara kondenatu zituzten. 1943ko maiatzaren 6an, Luis Alava oraindik ere 
heriotz-zigorrera kondenatuta, fusilatu egin zuten, 52 urte zituen. 1947ko otsailaren 11n, gainontzekoek, indultua lortu zuten eta 
kartzelatik atera zituzten.

Euskal Informazio Zerbitzuen egitekoa ezinbestekoa kausitu zen, preso zeuden haiei lagundu ahal izateko.

4.6.2. Kontzentrazio-eremuak eta langile-batailoiak
Aurreko lerroetan azaldu gisan, B atalean sailkatutakoak eta A ataleko zalantzazkoak, kontzentrazio-eremuetara eta kartzela 

frankistetara eramaten zituzten. Estatu frankistak, 1937ko ekainean Inspección de Campos de Concentración (ICC) delakoa 
sortu zuen, handik aurrera, preso guztien klasifikazioen berri eta kontzentrazio-eremu guztien egoeraren berri izan zuen.

Deustuko Unibertsitateko presoak (Bilbo). (Biblioteca Nacional de España)Presoak gatibu-lanetan, Deustuko Unibertsitatean (Bilbo). (Biblioteca Nacional de España)

Irungo kontzentrazio-eremuko presoak, mezan belaunikaturik. 
(Biblioteca Nacional de España)
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Kontzentrazio eremuetan, 1937ko irailaren 14ko legeen arabera, presoek zenbait neurri bete behar izaten zituzten. Toki 
hauetan bandera frankista ezarri eta egunero, presoak bere aurrean formatu eta bandera eskuin besoa jasota agurtu behar iza-
ten zuten. Banderak beti presoen guardia batek zainduta egon behar izaten zuen. Beste bi formazio bete behar izaten zituzten, 
presoek zuzentasuna izan zezaten, bata goizean eta bestea arratsaldean. Horien bitartean, presoen zerrenda pasatu, irakurke-
tak egin eta ariketa fisikoa egiteko probesten zuten. Hau guztia amaitzean, hiru “Viva” España eta Generalisimo- ari egin behar 
zizkieten520. Familiakoek baino ezin zituzten bisitak egin eta kontzentrazio eremuetako ordezkarien baimena behar izaten zuten. 
Eskutitzek… zentsura pasatzen zuten; familiakoek ekarritako janaria ere, kontzentrazio-eremuan onartzen zena baino ezin zen 
izan; alde egiten saiatzen zirenek zigorra jasotzen zuten. Preso guztiek burua estali gabe eta eskua zutik agurtu behar zituzten 
beren nagusiak. Galtzaileek sumisioa erakutsi besterik ez zuten inposatutako ordena berriaren aurrean:
“A los que logren instrucción religiosa o cultural

El esfuerzo intelectual del preso se aprecia y retribuye de una manera sistemática en los dos casos que mejor responden a 
una necesidad nacional y mayor beneficio producen a la Patria: la adquisición de instrucción religiosa por los que carezcan de 
ella y el aprendizaje de las primeras letras por los analfabetos.

El Decreto de 23 de noviembre de 1940, que estableció la redención por el esfuerzo intelectual, se fundaba en ‘la nueva 
misión que se encomienda a los Establecimientos Penitenciarios, en cuanto deben procurar dotar de instrucción religiosa y pa-
triótica a los que carezcan de ella’. El articulado de la disposición establece beneficios de redención de pena de dos, cuatro y 
seis meses para los que adquieran la instrucción religiosa; para los que adquieran la instrucción elemental, con beneficio de dos 
meses para los que dejen de ser analfabetos y de tres meses por cada uno de los grados de enseñanza o ciclos que se cursen y 
aprueban; para los que dirijan con capacidad técnica las agrupaciones artísticas de los Establecimientos; para los que adquieran 
dicha capacidad y finalmente para los que realicen alguna obra artística o literaria de verdadero éxito”.521

“2º PROPAGANDA PATRIOTICA
En los últimos meses de la Guerra de Cruzada se leía a la población reclusa, formada militarmente, el parte oficial y las 

crónicas.
Himnos y cantos nacionales
El Himno y los cantos Nacionales constituyen un acto diario del servicio, en el que tienen que participar todos los reclusos, a 

quienes se les ha enseñado previamente por grupos para que lo entonen colectivamente. En la circular que la Dirección General 
de Prisiones dirigió sobre esta materia, se les hizo saber que siendo uno y común a todos los españoles el destino de la Patria, y 
una la autoridad suprema que debe conducirla, uno ha de ser también el fervor de todos, una la voluntad pronta a la disciplina, uno 
el gesto, uno el saludo, y unánimes los vítores por la unidad, la grandeza, la libertad de España y la exaltación de su Caudillo”.522

520	Badiola Ariztimuño, A., Idem, 107.
521	La Obra de la redención de penas, la doctrina, la práctica, la legislación: Memoria que eleva el Caudillo de España y a su Gobierno el Patronato 
Central para la redención de las penas por el trabajo / [Patronato Central para la Redención de las Penas por el Trabajo]. 1942. Patronato Central para la 
Redención de las Penas por el Trabajo, Madrid, 3.
522	El primer año de la obra de redención de penas: Memoria que eleva el Caudillo de España y a su Gobierno el Patronato Central para la redención de 
las penas por el trabajo. 1940. Dirección General de Prisiones, Madrid, 23-24.

Presoen bataioa, bandera frankistekin, 
Aranda de Duero-ko (Burgos) kontzen-
trazio-eremuan. (Biblioteca Nacional de España)
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523	Francisco Velar Jauregibeitiak, Irujoren idazkariak, 1938ko azaroaren 15ean idatzia. CICR-ko Ordezkari Nazionalari bidalitako eskutitza.
524	Badiola Ariztimuño, Ascensión, Idem, 121.

Propagandaren bidez, beti ere, egoera tamalgarri hau guztia 
deuseztatu eta presoak egoera onean zeudela transmititzen saiatu 
ziren frankistak. Presoen egoerak zinez tamalgarria izaten jarraitzen 
zuen, eskutitz honek erakusten duen gisan:

“En alguna de las cartas dirigidas a ustedes sobre el trato in-
humano dado a los prisioneros de guerra, por la jornada de trabajo 
excesiva a que los tienen sometidos y a una alimentación insana e 
insuficiente (…) Hace unos días desfilaron por las céntricas calles 
del Casco Viejo bilbaíno numerosos prisioneros que se dirigían a la 
estación de ferrocarril de Lezama. Su paso por ellas produjo enorme 
sensación en el vecindario. Muchos de los prisioneros no podían te-
nerse en pie y caminaban sostenidos por sus compañeros. Era un 
desfile de rotos y sucios”.523

Gerrak aurrera egin ahala kontzentrazio-eremuak geroz eta pre-
so gehiagorekin, gainezka egiten hasi ziren. Horren aurrean, 1937ko 
abendutik aurrera, Franco-ren Kuarteletik ICC-ari presoak berriro ere 
birklasifikatzeko agindua eman zitzaion, eta haren ondorioz zenbait 
preso aske geratu ziren. Hala eta guztiz ere, gehiengoak preso jarrai-
tu zuen eta Langile Batailoietan gatibu-lanak egitera bidali zituzten.

Langile Batailoiei dagokionez, hiru motatakoak egon ziren:
- Langile Batailoiak (BB.TT.): 1937an sortu zituzten kontzentra-

zio-eremuko presoekin eta 1940ra bitartean iraun zuten.
- Soldadu Langileen Batailoi Diziplinatzaileak (BDST): 1940an 

sortu ziren eta bertan 1936-1941 kintetakoak eta frankismoaren aur-
kako ideologia zutenak barnebildu zituzten.

Presoen bataioa, Aranda de Duero-ko (Burgos) kontzentrazio-eremuan. 
(Biblioteca Nacional de España)

- Soldadu Langile Zigortuen Batailoi Diziplinatzai-
leak (BDSTP): 1941an sortutako, baldintzazko askata-
sunean edo Tasen Fiskaliak zigortutako presoak barne-
biltzen zituen.

Francok 1937ko maiatzaren 28an Salamancan ate-
ratako 281. Dekretuaren eraginez, lan eskubidea eman 
zien presoei eta handik aurrera, gatibu-lanak berretsi 
egin ziren. Medikuak presoak lanerako egoeran zeuden 
ala ez erabakitzen zuten:

“Esta auténtica maquinaria explotadora de hombres 
se puso en marcha el 7 de octubre de 1938, al crearse 
el Patronato para la Redención de Penas por el Trabajo, 
que autorizaba al arrendamiento de la mano de obra es-
clava a particulares, efectivo a partir de enero de 1939. 
Afectaba sólo a los presos no comunes y tenía como 
objetivo la redención de cautivos, lo que puso a prueba 
su salud física, psíquica y moral”.524

La Justicia de Franco.
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Oso gutxitan aipatu den arren, gizonezkoak ez ezik emakumezkoak ere derrigortu zituzten gatibu-lanak egitera, oligarken 
etxeak garbitzera, beren uztak jasotzera, herriko kaleak garbitzera… kondenatuz. Emakumezkoek, gatibu-lanak bete bitartean, 
zenbaitetan, beren jabeen partetik eraso sexualak jasotzen zituzten.

Horrez gainera, 1938ko urrian ezarritako Redención de Penas por el Trabajo deiturikoarekin, presoak lanean ezarri zituzten 
gatibu-lanak eginez:

“Así, de los 34.000 prisioneros englobados en los BB.TT. en noviembre de 1937 se pasa a los 67.900 en enero de 1939, y a 
los 90.000 de los inmediatos meses de posguerra (Rodrigo, 2003)”.525

1940an, ICC disolbitu eta Jefatura de Campos de Concentración y Batallones Disciplinarios delakoa sortu zen, Ejertzitoaren 
Ministerioaren baitan.

1942ko abenduaren 31, oraindik ere funtzionatzen jarraitzen zuten kontzentrazio-eremuak eta langile-batailoiak disol-
batzeko ordena eman zuten. Eremu horietan zeuden zenbait preso, zigor handirik ez zutenak, soldaduska egitera bidali 
zituzten, 1943ra arte soldadu egon behar izan zutelarik. BDSTP-ak 1948ra arte luzatu ziren, eremu horretan 1936-1942 
kintetako, baldintzapeko askatasuna eta fiscalía de tasas-ek zigorra ezarritakoak zeuden. Hala eta guztiz ere, ez dugu ahaz-
tu behar 1966an itxi zela behin betiko frankismoko azken kontzentrazio-eremua. Hura Tefía-n (Fuerteventura) kokatutako 
homosexualen diziplinatzerako 1955ean sortutako kontzentrazio-eremua izan zen. Bertan preso egondakoek, izugarrizko 
tortura eta utzikeriak jasan behar izan zituzten, frankismoaren ezaugarrietan sartuko ziren gorputz diziplinatuak inposatzeko.

Presoak bigilatzeko, ofizial eta subofizialez gain, kintetako soldaduak ezartzen zituzten, BDST bakoitzeko 100-120 inguru. 
Presoak jo eta kastiguak ere ezartzen zizkieten bitartean: lanean egon bitartean hondar-zakuak bizkarrean eraman behar iza-
tea… hitz egin ere ezin zuten egin. Preso haiek guztiek pasatako gosea eta hotza izugarria izan zen. Lo egiten zuten barrakoiak, 
kanpamendu dendak, ukuiluak… ez ziren batere erosoak. Preso askok zapatarik gabe ere kondizio okerrenetan lan egin behar 
izan zuten. Preso piloa egoera horiengatik guztiengatik hil egin ziren. Egoera horretan frankisten guztiz menpeko ziren eta, ez 
ziren gai inongo protestarik gauzatzeko. Alde egiteko saiakeraren bat ere egin zuen bat baino gehiagok.

Langile batailoiak kokatzen ziren inguruko populazioari ere, preso haiek nola tratatzen zituzten erakutsita, beldurra sartzen 
zieten; beraz, diziplinamendu bikoitzaz hitz egin genezake. Hala ere, zenbait herritarrek mespretxua egin zieten ofizial haiei, 
kafean bakarrik utziz etab. Esaterako, Plentzian (Bizkaia) soldaduek presoei eskatzen zieten beren txanoa, janaria presoentzako 
izango zela jakinda baino ez baitzieten ematen bertako baserritarrek.

Estatu espainiar osoan 550 Langile Batailoi inguru osatu zituzten, horietatik 60 baino gehiago Euskal Herrian kokatu ziren. 
Euskal Herrian, ia-ia 40.000 presok gatibu-lanetan jardun behar izan zuten. Zestoar batzuk Espainiar Estatuko mugetatik hara-
tago izan zituzten preso kontzentrazio-esparruetan. Horietako bat, geroago aztertuko dugun Gurs-eko kontzentrazio-esparrua 
izan zen. Guztira, gutxienez 6 zestoarrek egon behar izan zuten kontzentrazio-esparru hartan: Vicente Elorza Badiola, Francisco 
Larrañaga Arakistain, Antonio Ibarguren, Tomas Lizaso Mendizabal, Juan Mari Muxika Agirre eta Domingo Arruti Idiakez:

“Orduan sartu zian alemanak Euskal Herriyan eta osaba Antonio Ibarguren Frantziko poliziak detenittu da eman tzuen dete-
nittua, Gurs-ea. Asko sufritu zun”.526

Frankistek, Bigarren Errepublikako zantzurik utziko ez zuen sistema politikoa inposatu ahal izateko, ezinbestekoa izan zuten 
populazio osoaren kontrol soziala. Bigarren Errepublikan hedatu ziren ideia askatzaileak kontrolpean izan beharra zuten. Ho-
rregatik, ezinbestekoa zen, aurreko lerroetan aipatu gisan, ideia haiek zabaltzeaz arduratu ziren pertsona guztiak kontrolpean 
izatea. Horiez gain, inongo ideia askatzaileen eraginik izan ez zuten pertsonak ere, kontrolatu egin zituzten, badaezpada, ideia 
haiengandik kutsatu ez zitezen. Hori burutu ahal izateko metodoak, ezinbestean, errepresioa eragingo zutenak izan behar zu-
ten. Pertsonak, askatasunez pentsatzetik, estatu diktatorial batek pentsatzen zuena obeditzera pasa behar izan zuten. Asko eta 
asko, hari muzin egiten saiatu ziren, baina aparatu frankistak, bazuen hartarako metodorik: kartzelak, kontzentrazio-eremuak, 
fusilamenduak… Gaur egun, giza eskubideen urraketen oinarri diren ekintzak, hain zuzen.

Zenbait zestoarrek ere, errepresio mardul hori jasan beharra izan zuten. Horrek guztiak, beldurraren unibertsoa izendatuko 
duguna sortu zuen. Zestoarrek, nolabait esatearren, urte haietan zehar, ez zuten pentsamendu askatasunik izan. Publikoan egi-
niko bizitza, beti ere, agintari frankistek kontrolatuta zegoela bazekiten. Hargatik, etxean ere, ahalik eta diskrezio handienarekin, 
isilpean eta beldur instituzionalizatuarekin bizi beharra izan zuten. Beldur hori, frankismoa bukatzean ez zen amaitu, erreparazio-
rik ez baitzen bideratu. Horregatik, beldurraren zama, belaunaldiz belaunaldi pasatzen joan da zenbait familietan, eta oraindik 
ere, bere sustraiak errotuta ditu Zestoan ere, beste zenbait herri euskaldunetan gertatzen den gisara.

525	Beaumont Esandi, Edurne; Mendiola Gonzalo, F., 2004. Batallones disciplinarios de soldados trabajadores: castigo político, trabajos forzados y cauti-
vidad, Revista de historia actual, (2. Zbk.), 34.
526	Testigantza: Xabier Iriondo Ibarguren.
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KARTZELAN ETA KONTZENTRAZIO-ESPARRUETAN EGON BEHAR IZAN ZUTEN ZESTOARRAK
527   528  529  530   531   532   533   534   535   536   537   538   539   540   541  542  543   544   545

IZEN-ABIZENAK URTEAK 
KOLPISTEK 

KOLPEA 
EMATEAN

LANBIDEA FILIAZIOA TOKIA

AGIRRE GALARRAGA, JOSE MANUEL527 30 Meatzaria EAJ eta ELA. 
Eusko Nekaza-
rien Bazkunako 
sortzaileetako 
bat Aizarnan

Azpeitiko kartzela, Ondarretako kartzela (Donostia), 
San Pedro de Cardeña-ko kontzentrazio-esparrua

AGIRRE URRETABIZKAIA, JUAN528 25 Bizargilea ELA Laredo, San Juan Mozarrifar-ko kontzentrazio-esparrua 
(Zaragoza), 25 langile-batailoiko 2 konpainia, Eskolapioetako 

kartzela, Zestoako bere etxea, Donostiako Probintziako Kartzela

AIZPURUA ZUBIZARRETA, MARCELINO 19 Barnizatzailea Abertzalea Laredo. Atxilotu ostean, frankistekin borrokatzera derrigortu 
zuten. Teruelgo frontean 4 urte egin behar izan zituen529

ALBERDI AIZPURUA, FRANCISCO530 21 Marinela - Donostiako Probintziako Kartzela

ALBERDI ALTUNA, JUAN JOSE531 26 Igeltseroa - Miranda de Ebroko kontzentrazio-esparrua (Burgos), 13 
langileen-batailoia, 127 langileen-batailoia

ALBERDI ALTUNA, PABLO532 36 Papergilea UGT Corban seminarioa (Santander, Kantabria), La Magdalena 
kontzentrazio-esparrua (Santander, Kantabria), Eskolapioak 

(Bilbo, Bizkaia)

ALBERT ALBIZU, MODESTO533 30 Bilboko Ford-eko langi-
lea. Mekanikoa

ELA Santoña (Kantabria), San Pedro de Cardeña (Burgos), Deus-
tuko kontzentrazio-esparrua (Bilbo)

ALKORTA TOLOSA, EUGENIO534 37 Gozogilea EAJ Donostiako Probintziako kartzela, Miguel de Unamuno 
kontzentrazio-esparrua

ALKORTA URBISTONDO, JOSE MARIA535 21 Nekazaria Abertzalea Irungo kartzela, Donostiako Probintziako kartzela, 
91 langile-batailoia (Arguineguin, Gran Canaria)

AMUTXATEGI ZENDOIA, ANTONIO536 27 Papergilea Alderdi Komu-
nista

Torrijos-ko kartzela gaitua (Madrid), Donostiako 
Probintziako kartzela, 1941eko ekainaren 24an aske 

baldintzapean eta erbesteratze-aginduarekin geratzen da537.

ARAKISTAIN ZULUAGA, EUGENIO538 24 Jornalaria ELA Miranda de Ebroko kontzentrazio-esparrua (Burgos), 65 
langileen batailoia (Valencia), Deustuko ospitale militarra, 

Lierganes-eko presoen ospitale militarra (Santander), 
Santanderreko 8 ospitale militarra539

ARANA URIARTE, VICENTE540 48 Mikeleteen sarjentua - Santanderren atxilotu eta Bilboko Probintziako kartzela

ARANBARRI BARRUTIA, IGNACIO 23 - - Gernikan atxilotua, Castro Urdiales-eko kontzentrazio-espa-
rrua, El Dueso, Medina de Rioseco-ko kontzentrazio-esparruan 
egon behar izan zuen eta langile batailoian gatibu-lanak bete 

behar izan zituen

ARANGUREN ETXEBERRIA, JOSE 24 - - Langileen batailoia

ARETA ELIZBURU, PEDRO 42 Nekazaria EAJ eta ELA Elgoibarko komandantzia militarra, Donostiako 
Probintziako Kartzela, Ezkaba (Iruñea)

ARISTI AIZPURUA, BITTORIANO 21 Nekazaria Abertzalea (ikus 1. liburukiko 136.orrialdea)

ARKAUZ LARRAÑAGA, CALIXTO 40 Mikeletea - Arriaga Antzokia (Bilbo), Azpeitiko kartzela, Ondarretako kartzela

527	AGA / Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1016-38.
528	AGMG / Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 6602-40 / AHPG-GPAHGEZ 03639_0002.
529	Testigantza: Matilde Aizpurua Zubizarreta. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
530	AHPG-GPAHGEZ 02833_0028.
531	AGMG.
532	AGA / Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 11158-39 / PARES.
533	Deustuko Unibertsitateak Garbiñe Albert Burgañari egindako testigantza / Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 10027-39.
534	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3735-40 / AHPG-GPAHGEZ 02859_0001.
535	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3143-38 / AHPG-GPAHGEZ 02860_0041.
536	AHPG-GPAHGEZ 02859_0030 / PARES.
537	Jaiotzez zestoarra zen eta bizilekuz Villabonakoa. Ondorioz, aske baldintzapean eta erbesteratze aginduarekin utzi zutenean, Zarautzen bizitzen jarri 
behar izan zuen. 1942ko martxoaren 30ean erbesteratze-agindua kommutatu zioten kondenaren erdia bete zuelako. Horren eraginez, 1942ko apirilaren 
11n, bere bizilekua Aizarna auzoko (Zestoa) Aizarnabate baserrira lekualdatu zuen.
538	AGMG.
539	1939ko uztailaren 1ean, aske uztean, gainontzeko presoak egin behar izaten zuten gisan, Zestoako alkatearen aurrean aurkeztu zen. Ordutik, Arroan 
bizi zen.
540	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 271-37 eta 160-37 / Buces Cabello, J.; Querejeta Casares, Elisa, 2016. Gipuzkoako 
Aldundiko langileak, 1936 = Personal de la Diputación de Gipuzkoa, 1936. Gipuzkoako Foru Aldundia, Donostia, 35 eta 72 / PARES.
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ARRAZOLA ETXEBERRIA, JUAN 21 Medikuntzako ikaslea EAJ El Dueso-ko kartzela, Puerto de Santa Maria (Cadiz)

ARRAZOLA ETXEBERRIA, 
MARIA CONCEPCION (KONTXITA)

23 - Emakume 
Abertzale Batza

Zestoako bere etxea

ARRIZABALAGA ETXABE, GRACIAN (O) 20 Galdaragilea Abertzalea Laredoko (Kantabria) kontzentrazio-esparrua, besteak beste

ARRUTI ETXABE, ALEJO 23 Teilagina ELA 1937ko abuztuaren 26an Limpiasen atxilotu zuten frankistek. 
Castro Urdialeseko kontzentrazio-esparrua, Miranda de Ebroko 

kontzentrazio-esparrura, 37 langileen batailoia

ARRUTI IDIAKEZ, ABDON - Sukaldaria - Huesca-ko Probintziako kartzela, Madrileko Miguel Unamuno 
kontzentrazio-esparrua

ARRUTI IDIAKEZ, DOMINGO 21 Sukaldaria ELA-PSOE Gurs-eko kontzentrazio-esparrua

ARTOLA SAGARZAZU, FERNANDO 26 Bulegaria - Donostiako Probintziako kartzela

AZKUE PEÑA, JOSE 37 Trenbideetako langilea Errepublikanoa Bilboko instituturen batean

BALENZIAGA, FRANCISCO - - - Santoñan atxilotua

BALZOLA ETXEBARRIA, JOSE LUIS 28 Tabernaria EAJ. Ertzaina El Duesoko kartzela, Puerto de Santa Maria (Cadiz)

BARRENA GOITIA, BLAS 34 Igeltseroa EAJ “Adoratrices” (Algorta), Larrinaga (Bilbo), Karmelo (Bilbo), 
Alcala de Henares (Madrid), Zestoako bere etxea

BARRENA GOITIA, JOSE MARIA 29 Igeltseroa EAJ “Adoratrices” (Algorta), Larrinaga (Bilbo), Karmelo (Bilbo), 
Zestoako bere etxea

BEITIA ERRASTI, BENITO 41 Mikeletea Arriaga Antzokia (Bilbo)

BURGAÑA TAMARONA, MANUELA - - - Bere gizona Modesto Albert Albizuk Deustuko kontzentra-
zio-esparrutik ihes egin zuelako kartzelaratu zuten. 

6 hilabetez preso egon zen

CARRASCOSO GOMEZ, CARLOS - Zestoako udal epaitegiko 
idazkaria

Errepublikanoa Albatera-ko kontzentrazio-esparrua (Alacant), Alacant-eko 
Probintziako Kartzela, Donostiako Probintziako Kartzela, Irungo 

zigor-destakamendua, Errenteriako zigor-destakamendua

EGIZABAL GARIBI, AGUSTIN 20 Ebanista - Langile batailoia

EIZAGIRRE AZKUNE, JOSE 21 Urola treneko 
kaltzadorea

UGT Azpeitiko kartzela, San Pedro de Cardeña-ko (Burgos) 
kontzentrazio-esparrua

ELORZA BADIOLA, VICENTE 32 Sukaldaria EAE Gurs

ERRASTI ALBIZU, MANUEL 26 Enplegatua EAJ El Duesoko presondegia (Kantabria), Sevillako Probintziako kartzela541

ERRASTI ALBIZU, VICENTE 25 Doitzale mekanikoa ELA El Duesoko presondegia (Kantabria), Larrinagako presondegia (Bilbo)

ERRASTI EGIGUREN, FRANCISCO 33 Praktikantea EAJ Santa Espina-ko (Valladolid) kontzentrazio-esparrua

ERRASTI LARRAÑAGA, SEGUNDO 44 Industriala - Langileen Batailoi Diziplinatzailea 90, Miguel Unamuno 
kontzentrazio-esparrua (Madrid)

ETXANIZ IRIGOIEN, JULIO 20 Jornalaria EAJ eta ELA Miranda de Ebroko kontzentrazio-esparrua, Soldadu 
bezala…68 langileen batailoia, 36 Soldadu langileen batailoi 
diziplinatzailea, 14 langileen batailoi diziplinatzailea (Lesaka)

ETXEBERRIA MURGIONDO, LUKAS - - - Batailoi Diziplinatzailea

FREIJO BALIN, VALENTIN 35 Zestoako geltokiko 
morroia

UGT Bartzelonako Zelular-a (Modelo gisa ezagunagoa), 
Ondarretako kartzela, Arroako zigor-destakamendua

GARATE LETE, LORENZO 23 Biltegiko langilea EAJ eta ELA Aranda de Duero-ko kontzentrazio-esparrua, Burgosko 
kontzentrazio-esparrua, Ondarretako kartzela, Azpeitiko kartze-
la, Valladolid, Madrileko destakamendua (114 Langile-Batai-

loia), Elizondoko destakamendua (114 Langile-Batailoia)

GARBAJOSA SANZ, FRANCISCO 28 Tornularia UGT. Alderdi 
Komunista

Irunen atxilotua

GISASOLA ALBERDI, JUANA 39 - Ezkertiarra iza-
teaz akusatua

Ondarretako kartzela (Donostia)

GORROTXATEGI ELORZA, JOSE MARIA 28 Zestoako musika 
bandako zuzendaria, 
danbolin-jotzailea, 

parrokiako koroaren 
zuzendaria eta udaleko 
idazkari laguntzailea

Abertzalea Santander, Karmeloko kartzela, Eskolapioetako kartzela, 
langile batailoia

541	Litekeena da langileen batailoi batean gatibu-lanak ere egin behar izatea, baina oraindik dokumentazioaren bidez ezin izan dugu identifikatu.
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IBAIONDO LEZO, JOSE 18 Errepideetako langilea UGT America 23 Infanteriako Erregimenduko kalabozoa, Iruñeako 
Probintziako Kartzela, Ondarretako kartzela (Donostia)

IBAR ZELAI, JOSE 23 Administratzailea - San Pedro de Cardeña (Burgos), Burgosko Probintziako Kartzela

IBARGUREN, ANTONIO - - Abertzalea Gurs, Algeciras542

IRIONDO ALBERDI, RAFAEL 27 Harakina Abertzalea San Pedro de Cardeña (Burgos), Rota-ko (Cadiz) kontzentra-
zio-esparrua, Miguel de Unamuno kontzentrazio-esparrua, 52 
langileen batailoi diziplinatzailea, Villaverdeko destakamendua

IRURE URANGA, BAUTISTA 45 - - Iharbako (Nafarroa) etxean

IRURETA PEÑAGARIKANO, (JOSE) MIGUEL 34 Arotza ELA Deustuko kontzentrazio-eremua, Algeciras, Puerto de Santa 
Maria, San Fernando-La Carraca (Cadiz)

KORTA ALBIZURI, JOSE 29 - - Langile batailoia, Ondarretako kartzela

KORTA ETXEBERRIA, JOSE 25 Okina - Langile batailoia

KORTA ETXEBERRIA, JUAN 28 Okina EAJ eta ELA Azpeitiko kartzela, Donostiako Probintziako kartzela, 
Zestoako bere etxea

KORTA ETXEBERRIA, SOLEDAD 30 Okindegian laguntzen 
jarduten zuen

Abertzalea Donostiako Probintziako Kartzela, Zestoako bere etxea

KORTA IZETA, MANUEL 26 Moldeatzailea EAJ Iruñeako Probintziako Kartzela, Azpeitiko kartzela, 
Gasteizko Probintziako Kartzela

KORTA IZETA, TOMAS 35 Errementeria EAJ Azpeitiko kartzela, Gasteizko Probintziako Kartzela

LANDA EGIBURU, ISIDRO 18 Nekazaria ELA 25 langileen batailoiko 2 konpainia, Donostiako 
Probintziako kartzela, Zestoako bere etxea

LANDA EGIBURU, JOSE JOAKIN 30 Igeltseroa EAJ543 El Duesoko kartzela, Puerto de Santa Maria (Cadiz) 

LANDA EGIBURU, PEDRO 26 Igeltseroa EAJ. Zestoako 
Euzko Nekaza-
rien Bazkunako 

idazkaria

Gasteizko Probintziako Presondegia, Murgiako 
kontzentrazio-eremua, Donostiako Probintziako Presondegia

LARRA IZABURU, DEMETRIO 25 Nekazaria - Langile batailoia

LARRAÑAGA ARAKISTAIN, FRANCISCO - Behizaina EAJ Gurs

LARRAÑAGA LIZASO, JOSE 29 - Abertzalea San Juan de Mozarrifarreko kontzentrazio-esparrua (Zaragoza), 
25 langileen batailoia

LIZASO MENDIZABAL, TOMAS 22 Okina ELA Gurs

MAKAZAGA OLAIZOLA, ANTONIO 46 Moldeatzailea EAJ Ondarretako kartzela (Donostia)

MUXIKA AGIRRE, JOSE MARIA - - - 110 langileen batailoia

MUXIKA AGIRRE, JUAN MARI - Nekazaria EAJ eta ELA Gurs

MUXIKA LARRAÑAGA, PEDRO  
(EDO TOMAS)

25 Sastrea ELA 25 langileen batailoiko 2 konpainia, Donostiako 
Probintziako kartzela, Zestoako bere etxea

MUXIKA LARRAÑAGA, ROSARIO 19 Zerbitzaria Abertzaleen 
jarraitzalea

Donostiako Probintziako Kartzela, Saturrarango 
Emakumeen Espetxea (Mutriku)

ODRIOZOLA MENDIZABAL, 
JOSEFA IGNAZIA

- - Ezkertiarra iza-
teaz akusatua

Bere etxean

OLAIZOLA MURUA, JOSEFA IGNACIA - - - Donostiako Probintziako Kartzela

OLAIZOLA URANGA, JOSE MARIA - - - -

OLAIZOLA URANGA, MARIA MERCEDES - - - -

ORTIZ DE ZARATE ARRANTIA, BLAS 43 Industriala - Bilboko Probintziako Kartzela, El Dueso-ko kartzela 
(Kantabria), Puerto de Santa Maria-ko (Cadiz) kartzela

ORUESAGASTI EPELDE, MANUEL 41 Urolako treneko langilea Garraioen 
nazioarteko 

trenbide-bata-
suna

Zapatariko kartzela (Donostia)

542	Testigantza: Xabier Iriondo Ibarguren eta Ibon Ibarguren Etxeberria.
543	Dokumentu batzuk ELA-ra sindikatuta zegoela ere adierazten digute.
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IZEN-ABIZENAK URTEAK 
KOLPISTEK 

KOLPEA 
EMATEAN

LANBIDEA FILIAZIOA TOKIA

OSTOLAZA ALZIBAR, GREGORIA 37 - - Ondarretako kartzela (Donostia), Donostiako bere etxea

OTAEGI ABURUZA, NIKOLAS 39 Urolako treneko langilea - Gasteizko kartzela, Eskolapioak (Bilbo), 5 Langile Adituen 
Batailoia

OTAEGI AZURMENDI, VICTORIANO 27 Espartingilea UGT. UHP. Langileen 1 batailoia (Valladolid)

SAEZMIERA MAESTRO, MANUEL 51 Eskola Nazionaletako 
irakaslea

Errepublikanoa Ondarretako (Donostia) kartzela

SAEZMIERA UYARRA, JUAN JOSE 22 Eskola Nazionaletako 
irakaslea

Ezkertiarra Gijongo kartzela, Santoñako kartzela, Gasteizko 
Probintziako kartzela, San Pedro de Cardeña-ko (Burgos) 

kontzentrazio-esparrua, 208 langile-batailoia, San Roque-ko 
Partiduko Kartzela (Cadiz), Donostiako 

Probintziako kartzela, Tabakalera (Bilbo)

SAGARZAZU ALTUNA, SANTIAGO 38 Ile-apaintzailea EAJ Deustuko kontzentrazio-esparrua (Bilbo), Eskolapioetako 
kartzela (Bilbo) eta Casetas-eko Langile-Batailoia

SORALUZE (ARRONDO), FRANCISCO 21 - - Zarauzko presondegia, Donostiako Probintziako kartzela

UHEGUN ARRIZABALAGA, PEDRO MANUEL - - - Donostiako Probintziako Kartzela

UNANUE ARTOLA, AGUSTIN 40 Arotza EAJ eta ELA Azpeitiko kartzela, Donostiako Probintziako Kartzela, Ezkabako 
kartzela (Iruñea), Zestoako bere etxea

URANGA ALKORTA, ALFONSO 24 Nekazaria EAJ eta ELA Eskolapioetako kartzela (Bilbo), Deustuko Unibertsitateko 
kontzentrazio-esparrua (Bilbo), 149 langile-batailoia (Castejon, 

Nafarroa Garaia)

URANGA EIZAGIRRE, SATURNINO 40 Mikeletea - Arriaga Antzokia (Bilbo)

URANGA KORTA, HIPOLITO Jornalaria EAJ eta ELA Loiolako (Donostia) artilleriako kuartela, Ondarretako kartzela, 
Valdemoroko (Madrid) kartzela, Belchite-ko (Zaragoza) 

destakamendua

URANGA ODRIOZOLA, FRANCISCA 28 - - Ondarretako kartzela (Donostia), Santanderreko 
probintziako kartzela

URBIETA ETXEBERRIA, JOSE AGAPITO 32 Tornularia CNT El Duesoko kartzela (Kantabria), Puerto de Santa Maria 
(Cadiz), Donostiako Probintziako kartzela

URBIETA ETXEBERRIA, JOSE MARIA 25 Bernizatzailea UGT 23 langile-batailoia (Jaca), Ondarretako kartzela (Donostia)

URBIETA ETXEBERRIA, MARIA - Tabernaria eta zerbitzaria UGT Ondarretako kartzela (Donostia)

URRUTIA ILLARRAMENDI, JOSE 21 - Abertzalea Santoñan langile batailoietan egondakoa; zezen-plazan preso 
izan zituzten544

URRUZOLA GARMENDIA, JOSE 41 Mikeletea - Arriaga Antzokia (Bilbo)

VILLAR MUXIKA, IGNACIO 49 Ingeniari industriala Abertzalea Ondarretako kartzela (Donostia)

ZENDOIA LARRAÑAGA, JOSE 23 Metalurgikoa ELA El Duesoko kartzela, Puerto de Santa Maria (Cadiz)

ZENDOIA LASA, JOSE 46 Ferrocarriles Vasconga-
dos-eko orratzaina

UGT Bilboko instituturen batean

ZUAZO ETXEBERRIA, EULOGIO 29 Delineatzailea EAJ eta ELA Magdalenako kontzentrazio-esparrua (Santander), Eskolapioak 
(Bilbo), Larrinaga (Bilbo), Donostiako Probintziako kartzela

ZUAZO ETXEBERRIA, JOSE MIGUEL 21 Kontularia EAJ Bilboko Probintziako kartzela545

ZUAZO ETXEBERRIA, JULIAN 27 Bankuko langilea EAJ eta ELA El Duesoko kartzela, San Marcos-ko kontzentrazio-esparrua 
(Leon), La Bañeza-ko (Leon) Partiduko kartzela, Leongo 

Probintziako kartzela, Puerto de Santa Maria (Cadiz)

ZULAIKA EGIBURU, FRANCISCO 23 Moldeatzailea EAJ eta ELA Santoña, Laredo, Miranda de Ebro (Burgos), 37 langile 
batailoia, Automobilak berreskuratzeko zerbitzuko langile 
espezialisten 1 batailoia, Bilboko Probintziako Kartzela, 

Eskolapioak, Tabakalera, Zestoako bere etxea

ZULAIKA EGIBURU, JOSE 24 Moldeatzailea EAJ eta ELA Ondarretako kartzela (Donostiako)

ZULAIKA MURUA, IGNACIO 58 Moldeatzailea ELA Donostiako Probintziako Kartzela

ZUMETA GORRITI, MIGUEL 25 Jornalaria - Langile batailoia

544	Testigantza: Angeles Odriozola Urrutia.
545	Sabino Arana Fundazioa Eusko Abertzaletasunaren Agiritegiko dokumentuetan, Ondarretako kartzelan “Jose” gisan ageri zaigu.
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4.6.3. Auzitegi militar frankistek epaitutako zestoarrak
78 zestoar epaitu zituzten auzitegi militar frankistek. 1937ko martxoan gerrako presoak sailkatzeko emandako Agindu 

Orokorraren arabera, C eta D ataletan sailkatu zituzten presoak ziren.
Izan zibil izan gudari, guzti-guztiei, Justizia Militarrean oinarritutako epaiak egin zizkieten. Hala, beraz, 1931ko Konstituzioko 

jurisdikzio arrunta alboratu eta zestoarren aurka hartutako neurriak zinez gogorrak izan ziren. 
1936ko azaroaren 1ean Espainiako Defentsako Junta Nazionalak, Gerra-Kontseiluen bermea Madrileko hirian ziurtatu zuen 

dekretua atera zuen. Madrilek oraindik errepublikanoek gobernatuta jarraitzen zuen ordea. Hori horrela, 1937ko urtarrilaren 
7an, kolpistek beren menpe hartu zituzten gainontzeko herri, hiri eta probintzietan hedatu zen aipatu dekretua. Handik aurrera, 
ekintza publikoak ere, justizia militarraren eskuetan geratu ziren. 

Jurisdikzio militarrak, epaiketa zibiletan erabilitako zuhurtzia eta objektibotasuna alboratu zituen. Epai hauek guztiak ahalik 
eta azkarren egiteko eta sententzia emateko prestatuta zeuden; hala, epaituaren inguruan azkarren iristen ziren frogek balio 
zuten eta horrek epaituaren eskubideak urratzea zekarren. Esaterako, Auzitegi Militarrek epaitu zuten zestoarretako bat, Ignacio 
Villar Muxika izan zen. Zestoako instituzio frankistek, gerra baino lehenagotik ezagutzen zutenez, haren inguruko txostenak bidali 
zizkioten epaile militarrari. Txostena bidali ziotenetako bat, Juan Aranburu Zuriarrain Zestoako alkatea izan zen. Epaile milita-
rrak txosten hura kontutan hartzen zuen, Ignacio Villarren kondena mota nolakoa izango zen definitzeko; hau da, zenbat urteko 
kondena ezarriko zioten definitzeko. Epaiketa militarrak, Juan Aranburu alkateak bidalitako eta gainontzeko instituzio frankistek 
bidalitako txostenak epaile militarrak aztertzen zituen bitartean, aurrera jarraitu zuen. 1937ko abenduaren 13an Donostian bil-
dutako Gerra-Kontseiluak, “matxinadari atxikitzea” egotzita 20 urteko kartzela-zigorrera kondenatu zuen Ignacio Villar Muxika. 
Sententzia emandako egunean, Juan Aranburu Zestoako alkateak Ignacio Villarren inguruan egindako lehen txostenean atzera 
egin zuen eta ados ez zegoela harekin adierazi. Erabaki horren eraginez, aurretiazko eginbideak ireki zizkioten Juan Aranburu 
Zuriarraini.

Donostiako 7 epaitegi militarrak 3238 aurretiazko prozedura hasi zuen Juan Aranburu Zuriarrainen aurka 1940ko martxoaren 
23an. Jose Iruretagoiena Zestoako udal-idazkariak epailearen aurrean deklaratu zuen aipatu txostena idatzi zuenik ez zela go-
goratzen. Miguel Elorza eta Juan Aranburuk txostenarekin ados ez egon arren sinatu egin zutela eta Aranburuk txostena Jose 
Iruretagoienak idatzi zuela adierazi zuen. 1943ko urriaren 6an epaileak:

“Del examen del documento referido y del acta del Consejo de Guerra, se llega a la conclusión de que no hay una diferencia 
sustancial entre la declaración presentada ante el Consejo y el texto del informe, ya que en ambos se afirma que la conducta de 
Ignacio Villar pudo ser delictiva por omisión disintiendo, solamente en cuanto a detalles de escasa transcendencia”.546

Horrek zer pentsa ematen digu, zenbaitetan instituzio frankistek idatzitako epaituaren inguruko txostenak ez zirela oso 
objektiboak izaten. Froga hauek guztiak, gehienetan, “Junta Local de Información” delakotik ez ezik, herriko ideologia frankis-
tako zenbait testiguk auzitegi militarrari helarazitakoak izaten ziren. Batzuek, epaiketara testigu gisan joaten baziren ere, beste 
batzuek, presoen aldeko deklarazioak ere egin zituzten. Testigu haiek guztiek, presoaren kondenaren luzapena zein murrizketa 
erabakitzeko erabakiorrak izaten ziren. Zestoako kasuan, txosten haien gehiengoez, Juan Aranburu Zuriarrain Zestoako alkate 
eta aldi berean, FET eta JONS-eko buruzagia zena eta Azpeitiko Guardia Zibilaren Komandantziako Florencio Mangas Luengo, 
Hermenegildo Calvo Ballesteros eta Jose Lopez Lopez buruzagiak arduratu ziren. Horrez gainera, kasuan kasu, herriko pa-
rrokoak ere eman zuen epaituen moralaren berri.

Epaiketa burutu ahal izateko, Espetxeetako Zuzendaritza Nagusiaren menpe zeuden presoak, epaitu behar izaten zituzten 
auzitegi militarretik hurbilen ekartzen zituzten. Zestoar gehienak, Donostiako Plazako Auzitegi Militarrean epaitu zituzten. Bilboko 
Auzitegi Militarrean epaitu zituzten. Horren eraginez, preso gehienak, epaitzerako orduan Ondarretako eta Larrinagako preson-
degietara gerturatu zituzten. Behin epaituta ordea, frankismoak urrunketa politika garbia erabili zuen presoekin. Euskal lurraldee-
tako kartzelek, Espainiako Estatuko hegoaldetik zetozen presoak jaso zituzten Euskal Herriko, kartzela, kontzentrazio-esparru eta 
Zigor-Destakamenduetan. Gutxienez, Auzitegi Militar Frankistek epaitutako 78 zestoarretatik gutxienez 6 zestoar Puerto de Santa 
Maria-ko (Cadiz) kartzelara lekualdatu zituzten epaiketa amaitutakoan. Haien artean zeuden, Juan Arrazola Etxeberria, Jose Luis 
Balzola Etxebarria, Jose Joakin Landa Egiburu, Blas Ortiz de Zarate Arrantia, Jose Agapito Urbieta Etxeberria, Jose Zendoia 
Larrañaga eta Julian Zuazo Etxeberria. Preso politiko hauek guztiak oso urrun zeuden Zestoatik. Garai hartan, garraioa oso mu-
gatua zen eta beraz, horrek presoen bisitak mugatzen zituen. Bisitak ia ezinezkoak bihurtu ziren eta maiz senideek presoak haien 
jatorrizko herrietatik gertu kokatzen ziren kartzeletara eramatea eskatu zuten. Instituzio frankistek ordea, senideen gerturatze es-
kakizunei maiz muzin egin zieten. Hargatik, espetxe ezberdinetan, laguntza-sareak deituko diogunak sortu ziren. Laguntza-sare 
hauek, normalean, Bigarren Errepublikan zehar aktiboan egon ziren alderdi eta sindikatuek klandestinitatean antolatutakoak izan 
ziren. Esaterako, Euskal Herriko kasuan, esanguratsuenetako bat Amaia Kowasch ikertzaile iruñarrak ikertutako Ezkabako sarea 
daukagu. Sarea, hein handi batean, Emakume Abertzale Batzako emakume militanteek antolatu zuten. Haien helburua, Ezkabako 
presondegian preso zeuden eta gertu familiarik ez zuten presoei laguntza ematea izan zen. Hala, presoentzat hasiera batean 
ezezagunak ziren emakume hauek guztiak, janariarekin, presoen senideen eskutitzekin… igotzen ziren antzinako gotorlekura, 
presoen senideak bailiran bisitatzera. Presoentzat arnasgune garrantzitsu bat izan ziren sare-mota hauek guztiak.

Bada gaitik urrundu baino lehen, Auzitegi Militar frankistek, gerrako frontean ez ezik, atzeraguardian egon ziren eta mi-
litantzia politikoa izan zuten pertsonak ere epaitu zituen. Kasu horretan epaituen ehuneko handiena emakumeena izan zen. 

546	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1390-37.
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547	Arizabaleta Gantxegi, I., 2019. Deba 1936-1945: Giza Eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan. Aranzadi Zientzia 
Elkartea, Donostia, 58-59.

Garaiko pentsamoldearen eraginez, atzeraguardian, hein handi batean, emakumeak, umeak eta adin nagusia zuten pertsonak 
geratu ziren. Hala eta guztiz ere, ezin dugu ahaztu, batik bat emakume komunista zein anarkistek fronteko lehen lerrora egin 
zutela, Hego Euskal Herri osoan, orain arte egindako ikerketen arabera, guztira ia 200 emakume egon ziren fronteko lehen 
lerroan borrokan. Emakume hauek guztiek, 1936ko urrian Gerra Ministroa zen Francisco Largo-Caballerok emakumeak atzera-
guardiara itzultzeko dekretuari muzin egin zioten. 

Zestoako kokatuz, Auzitegi Militar frankistek epaitu zituzten emakume guztiak atzeraguardian egon zirenak izan ziren. Guztira 
6 emakume zestoar epaitu zituzten: Kontxita Arrazola Etxeberria, Juan Gisasola Alberdi, Soledad Korta Etxeberria, Rosario Mu-
xika Larrañaga, Gregoria Ostolaza Alzibar, Maria Urbieta Etxeberria eta Natividad Zuazo Etxeberria. Zazpi emakume zestoarrak, 
Bigarren Errepublikan eta gerran zehar izan zuten militantzia politikagatik eta abertzale (ehunekorik handiena Emakume Abertzale 
Batzan) edo ezkertiarren alderdi zein sindikatuen (ehunekorik handiena UGT-n) jarraitzaileak izateagatik epaitu zituzten. 

Bigarren Errepublikan eta gerran zehar izandako parte hartzeaz gain, gerraostean gauzatutako ekintzengatik auzitegi militar 
frankistek epaitu eta kartzelan sartu zuten emakume zestoarrik ere izan zen. Horixe izan zen Francisca Uranga Odriozola zes-
toarraren kasua. 37 urte zituela, bere senarra Jose Eizagirre Amenabar senarrarekin batera Ondarretako kartzelan lehenik eta 
geroago, Santanderren epaitu eta kartzelan sartu zuten. Horretarako arrazoia, Leondik zetozen makiei beren Donostiako etxean 
gau batez babesa ematea izan zen. Makiak eta haien senideak biltzen zituen 5 laguneko taldeari eman zioten babesa, guztira 2 
emakume eta 3 gizonezko ziren, Reinosatik Donostiara etorri zirenak. Geroago Frantziara erbesteratzeko intentzioa zuten (ikus 
4.10. Makiak kapitulua).

Atxilotu bakoitzaren egoera ezberdina izaten zen. Batzuetan, atxilotu baino lehen hasten zuten auzitegi militarrek haien 
aurkako Gobernu-informazioa, agintari frankistek pertsona haien inguruan ezarritako salaketa medio. Kausa ireki eta denbora 
batera atxilotu egiten zituzten. Esaterako, Zestoako kasuan, beste herri batzuetan gertatzen zen gisan, gerrako frontetik itzuli eta 
herrian bertan atxilotu zituztenak ere izan ziren. Kasurik berezienetakoa, Juan Korta Etxeberriarena dugu, zeinak Santanderretik 
Bilbora lehendabizi eta denbora bat igaro ondoren, Zestoara ezkutuan iristea lortu zuen. Urtebete pasatxo egin zuen Zestoako 
bere etxean ezkutatuta. Gau batean, Joakin Orbegozo serenoak ikusi eta Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantziara abisua 
eman zuen arte. 

Epaiketa militar hauetan guztietan Zigor luzeenak, Zestoako Defentsa Batzordeko kide izan ziren militanteek jaso zituzten. 
Haien artean ohikoenak, heriotza-zigorra, biziarteko kondena eta, 12 urte eta egun batekoak izan ziren. Epai militarretan, hiru 
fase nagusi bereiz genitzake547:

1 -	 1937ko abuztu ingurutik 1937ko abendura: fase honetan, gehienbat, herrietako Defentsa-Batzordeetako buruzagiak 
epaitu zituzten. Sententzia gogorrenak jaso zituzten, hain zuzen, frankistek, epai haiek eraikitzera zihoazten sozietate 
berriarentzat eredugarri izatea nahi baitzuten. Esaterako, Ignacio Villar Muxikari, 20 urteko kartzela-zigorra ezarri zioten, 
besteak beste, Zestoako Komiteko Horniduren lehendakaria izan zela egotzita.

2 -	 1938. urtearen bigarren zatitik aurrera: fase honetan, beren jardun politikoagatik epaitu zituzten. Hauen kondenak, au-
rrekoekin alderatuz, baxuagoak ziren eta absoluzio kopurua nabarmenagoa zen, askotan erantzukizun penalik gabeko 
delituak zirelako eta beste batzuetan frogatu ezin izaten zituztelako. Hala eta guztiz ere, behin-behineko espetxealdian 
denbora luzea pasa behar izaten zuten.

3 -	 Erbestetik heldutakoak: aurreko guztiek baino kondena arinagoak jaso bazituzten ere; kondenak jaso zituzten zenbait, 
kontzentrazio-eremuetan zein Langile Batailoietan gatibu-lanak egitera derrigortu zituzten. Jose Ibar Zelai zestoarraren 
kasua horixe izan zen. Tropa frankistak Zestoan sartzear zirela, haien atzaparretatik ihesi muga zeharkatu zuen Ipar 
Euskal Herrira. Han txofer lanetan jardun zuen eta 1939ko irailean Irungo mugan atxilotu zuten frankistek. Handik, San 
Pedro de Cardeña-ko (Burgos) kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten.

Atxilotuak katolikoak izanez gero, beraien kondena murrizten zieten. Kasurik gehienetan kondena mota hau abertzaleek 
lortu zuten, katolikoak baitziren. Bestalde, errepublikano, komunista, anarkistek… ezin izan zuten erlijioaren bidez beraien 
kondena murriztu. Hain zuzen, haien gehiengoa, ez baitzen katolizismoaren jarraitzaile, ateo zein agnostikoak baitziren haien 
gehiengoak.

Epaiketa haietan guztietan presoentzat nahigabea sortu zuen akusazio orokor bat erabili zuten frankistek: oligarkia eta mi-
litar frankistek emandako estatu-kolpearen arrazoi nagusia ez zen Bigarren Errepublikako gobernua egiten ari zen erreformekin 
desados egotearren izan; haren arrazoi nagusia, garai hartan, Espainiar Estatua egoera “anarkiko” batean egotea izan zen, 
hau da, gobernuak berak herritarrak ezin zituela kontrolatu. Horren eraginez, “ordena” jartzeko etorri zirela oligarkia eta militar 
frankistak adierazi zuten eta, estatu-kolperik ez zutela eman frogatzen saiatu ziren. Bide berdinetik, matxinada egin zutenak 
herritarrek bozkaz aukeratu zuten Bigarren Errepublikako gobernua osatzen zutenak izan zirela justifikatzen saiatu ziren eta be-
raz, Espainiar Estatua “desordena” hartan egoteko eragile nagusia izan zela. Oinarri horretatik abiatuz, frankistek, gupidagabe 
epaitegi militarretan epaitu zituzten abertzale, errepublikano, komunista zein anarkistak “auxilio a la rebelión militar”, “por rebe-
lión militar”, “por excitación a la rebelión”… kondenatu zituztela erreparatu ahal izango duzue. Hori guztia aurrera eramateko, 
1936ko abenduaren 22ko dekretuaren bidez, Gobernazioko Ministerio frankistak, politiko eta jurista frankistez osatuta komisio 
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bat eratu zuen, zeinak Dictamen de la comisión sobre ilegitimidad de poderes actuantes en 18 de julio de 1936 aurkeztu zuen 
gerra amaitu eta berehala. Errealiatean gertatutakoa gezurtatu egin zuten:

“Gran parte de la opinión universal, acostumbrada a pensar por cuenta propia y a tamizar las noticias e informaciones por las 
mallas espesas de la sana crítica, sabe a qué atenerse en punto a esta falacia. Pero todavía quedan espíritus de buena fe, de 
ingenua receptividad, a quienes el argumento causa alguna impresión, y que bajo la sugestión de aquella propaganda no intentan 
sacudir su pereza mental y buscar la verdad.

Para que ésta se abra paso en forma indubitable, acompañada de las pruebas más rigurosas, capaces de satisfacer a los 
más exigentes, la España Nacional abre un gran proceso, encaminado a demostrar al mundo, en forma incontrovertible y docu-
mentada, nuestra tesis acusatoria contra los sedicentes poderes legítimos, a saber: que los órganos y las personas que en 18 
de julio de 1936 detentaban el Poder adolecían de tales vicios de ilegitimidad en sus títulos y en el ejercicio del mismo, que, al 
alzarse contra ellos el Ejército y el pueblo, no realizaron ningún acto de rebelión contra la Autoridad ni contra la Ley”.548

Handik urte batzuetara, 1941ean, Zigorrak Aztertzeko Batzorde Nagusiak, preso haiei zigorrak kommutatu zizkien, Francok 
bere bakerako ahalegina erakutsi nahi izan baitzuen. Horrela, 1943tik aurrera, errepresaliatu gehienek, kartzelatik behin-behiko 
askatasunean edo beraien etxeetan bete beharko zuten espetxealdi arinduarekin irten zuten. Preso ohiek kartzelatik irtetean 
herriko komandantzia militarrean eta udaletxean aurkeztu behar izaten zuten. Espetxealdi arindua zutenek, lanerako eta igan-
deetan eta jaiegunetan mezara baino ezin izaten zuten irten. Emakume presoen kasuan, betebehar horiez gain, merkatura 
joateko baimena ere eman zioten zenbaiti, frankisten arabera, emakumea baitzen familiaren zaindaria izan behar zuena eta 
etxeko beharrez arduratu. Epaile militarraren baimenik gabe ezin izaten zuten herria utzi, eta lanez aldatu behar zutenean ere 
egondako kartzelako zuzendariari zein epaile militarrari abisatu behar izaten zioten. Horrez gainera, kargu publikorik ezin izango 
zuten bete.

Zenbait presok, oso egoera txarrean irten zuten kartzelatik. Kartzelaren ondorioak, handik irten ostean bizi behar izan zi-
tuzten. Esaterako, Manuel Saezmiera Eskola Nazionaletako irakaslea 1940an aske utzi eta bi urtera hil zen. Edo Pedro Landa 
Egiburu, aske utzi eta kartzelak utzitako ondorioengatik laster hil zen.

1. AGIRRE GALARRAGA, JOSE MANUEL
1906ko apirilaren 14an Aizarnan jaio zen. Francisca Galarragaren eta Jose Agirreren semea zen. Dolores Azkuerekin ezkonduta 
zegoen. Meatzaria zen.

548	Ministerio de la Gobernación Franquista. Dictamen de la comisión sobre ilegitimidad de poderes actuantes en 18 de julio de 1936. Editora Nacional, 1939.

Jose Manuel Agirre Galarraga San Pedro de Cardeña-ko (Burgos) 
kontzentrazio-esparrura. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1016-38)

EAJ-ko afiliatua eta ELA-ra sindikatuta zegoen. Aizarnako 
Batzokiko eta Eusko Nekazarien Bazkunako sortzaileetako 
bat izan zen. 1936ko otsaileko hauteskundeetan EAJ-ko ikus-
katzailea izan zen.
Gerra hastean, Tolosatik Aizarnara joan ziren errefuxiatuen 
zaintza lanaz arduratu zen; besteak beste, haientzako esne 
bila ere ibili zen baserriz baserri. 1936ko irailaren 20an, fran-
kistak Zestoara sartzear zirela, Ispasterrera (Bizkaia) alde 
egin zuen eta bertan txalet batean bizitzen egon zen. 1937ko 
maiatzaren 1ean, herria ebakuatu zutenean, Bilbo aldera egin 
zuen eta bertan Agustinen komentuan zaintza lanak egiteaz 
ardura zen, bertan bizi zelarik. Modu horretan, geroz eta ohi-
koagoak ziren erlijiosoen aurkako ekintzak saihestu nahi izan 
zituzten abertzaleek. 
Ekainaren 3an, San Andres Ingeniarien batailoian borrokatzeko 
deitu zioten eta mendietan gotorlekuak egiten lan egin zuen. 
Ekainaren 19an, Bilbo atzean utzi zuen, tropa frankisten atza-
parretatik ihesi. Denborak aurrera egin ahala, uztailaren 14an, 
50 San Andres Batailoiko fusilari izendatu zuten. Handik Es-
calante-ko (Santander) Montiano komentura joan behar izan 
zuen. Tropa frankistak bertara iristean atxilotu eta Laredora 
lekualdatu zuten preso. 
1937ko irailaren 27an, Santoñako Presoen Klasifikazioko Ko-
misioaren aurrean deklaratu ondoren, A kategorian sailkatu eta 
behin-behinean aske geratu ondoren, Zestoara joateko ibiltze-
ko-baimena eman zioten, bertako Komandantzia Militarrean 
aurkezteko aginduarekin.
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Juan Aranburu Zestoako alkateak eta FET eta JONS-eko buruzagiak eta idazkaria zen Jose Maria Bengoe-
txeak, Jose Manuel Agirre Galarragaren inguruan egindako txostena 1937ko irailaren 29an. (Ipar-Mendebalde-
ko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1016-38)

1937ko irailaren 29an Juan Aranburu 
Zestoako alkateak eta Zestoako FET eta 
JONS-eko buruzagia ere bazenak, preso 
eskuindarren atxiloketen agindua emateaz 
akusatu zuen Jose Manuel Agirre Galarra-
ga. Horrez gainera “sujeto peligrosísimo” 
gisan definitu zuen eta haren aita eta emaz-
tea ere abertzaleak zirela adierazi zuen.
Juan Aranburuk egindako akusazioa me-
dio, 1937ko urriaren 1ean Azpeitiko ko-
mandantziako Guardia Zibilaren burua zen 
Florencio Mangas Luengoren aurrean de-
klaratu behar izan zuen Jose Manuel Agirre 
Galarragak. Gerra garaian, Tolosatik etorri 
ziren errefuxiatuentzako esne eskean ibili 
zela adierazi zuen baserriz baserri, inori 
mehatxurik egin gabe beti ere, Jose Ber-
nardo Irureta zinegotziak hala eskatuta. 
Aizarnako zaintza-lanak antolatu zituena 
izan zela aitortu zuen, baina gainontzeko 
auzoko ia gazte guztiekin arduratu zela 
hartaz; zaintza-lan haietan eskuindar zein 
ezkertiarrak aritu zirela eta haiek egitearen 
arrazoi nagusia errefuxiatuei babesa ema-
tea izan zela, eta ez inondik inora “para vi-
gilar por si las personas de derechas inten-
taban pasarse a las Tropas Nacionales”549. 
Preso eskuindarrak atxilotzen ez zuela par-
te hartu “hizo cuanto pudo por liberar a al-
gunos, como a Don Plácido Navas, Maes-
tro Nacional en dicho barrio” adierazi zuen. 
Pelaio Unanue Zestoako Komiteko kideak 
gudarien beharra zegoela adierazi zionean 
“quien puede ir voluntario, es la juventud, 
si hay alguno ya os avisaré” adierazi zion.
Deklarazioaren ondoren, Azpeitiko kartze-
lan sartu zuten. Bere aurkako 1016 Gober-
nu-informazioa irekita zegoen eta horren-
bestez, Zestoako instituzio frankistek eta 
herritarrek Jose Manuel Agirreren kasua 
argitzeko txostenak eta deklarazioak egin 
behar izan zituzten epailearen aurrean.

549	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1016-38.

Hala, 1937ko urriaren 6an, Francisco M. Yeregui Aizarnako apaizak, Jose Manuel Agirreri buruz, jarrera moral eta erlijioso ona 
erakutsi zuela adierazi zuen. Bai eta, EAJ-ko afiliatua “fue un propagandista muy activo de las ideas separatistas” eta, Aizarnako 
Batzokiaren sortzailea, Eusko Nekazarien Bazkunako eta ELA-ko sortzailea izan zela ere adierazi zuen. Horrez gainera, gaz-
teak Eusko Gudarostean zerrendatzeko deia egiteaz eta gudariekin frontera joan zela adierazi zuen. Florencio Mangas Luengo 
Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantziako buruak ere Jose Manuel Agirreri buruzko antzeko txostena egin zuen. 1937ko aben-
duaren 3an, Juan Aranburu Zestoako alkate eta herriko FET eta JONS-eko buruzagiak, txosten berri bat bidali zuen hasierako 
salaketa egiteko erabili zuen txosteneko antzeko ezaugarriekin.
1938ko otsailaren 15ean, Jose Manuel Agirre Galarragak Azpeitiko kartzelan, epaile militarraren aurrean deklaratu zuen eta 
berak egindako lehen deklarazioan esandakoak berretsi zituen. Horrez gainera, gerra garaian, Hernaniko emakume errefuxiatu 
batzuk Zestoako Fronte Popularrari buruz galdetzean, Sebastian Elorza zinegotziaren laguntzaz, kotxean Zestoara garraiatu 
zituztela ere adierazi zuen, besteak beste.
Handik aurrera, Francisco Yeregui Etxeberria, Placido Navas Garcia de la Vegak, Fidel Lizaso Agirrek, Ascensio Aizarna Kape-
rotxipik, Antonino Agirre Azpeitiak, Francisco Gonzalez Muxikak, Hilario Egiguren Bastidak, Gregorio Lizaso Azkuek, Jose Ber-
nardo Irureta Peñagarikanok, Eliseo Irureta Peñagarikanok, Laureano Aldanondo Gezalagak eta Segundo Lili Arrutik epailearen 
aurrean deklaratu zuten.
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550	Dokumentu batzutan azaroaren 14a agertu zaigu jaiotze-data gisa.
551	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 6602-40.
552	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 6602-40.

1938ko irailean Gobernu-informazioa amaitutzat eman zuten. Jasotako txosten eta deklarazioen eraginez, epaile militarrak, 2674 
larrialdiko sumarisimoa irekitzea beharrezkoa zela argitu zuen. Horren eraginez, 1938ko irailaren 14an, Ondarretako kartzelara 
lekualdatu zuten Jose Manuel Agirre Galarraga. 
1938ko irailaren 18an Jose Manuel Agirre Galarragak berriro ere deklaratu behar izan zuen epailearen aurrean. Fidel Lizaso 
Agirrek, Laureano Aldanondo Gezalagak, Juan Antonio Etxaide Iruretak, Martin Muxika Gazkalgortak, Akilino Peñagarikano 
Zendoiak, Jose Miguel Muxika Larrañagak, Antonio Gurrutxaga Arozenak eta Juan Jose Gurrutxaga Aizpuruak ere epailearen 
aurrean deklaratu zuten.
Deklarazio guztiak jaso ostean, Donostian, Gerra Kontseilua ospatu zen 1938ko azaroaren 24an. Gerra Kontseiluak, Jose Ma-
nuel Agirre Galarraga 2674 larrialdiko sumarisimoan atxikitzen zitzaizkion karguetatik absolbitzea erabaki zuen. Aldi berean, B 
kategorian sailkatu zuten eta langile-batailoira joatera derrigortu zuten. Horren eraginez, 1939ko otsailaren 14an San Pedro de 
Cardeña-ko (Burgos) kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten.

2. AGIRRE URRETABIZKAIA, JUAN
1910eko azaroaren 10ean550 Arroan jaio zen eta hura zuen bere bizileku ere. Pilar Urretabizkaia eta Jabier Agirreren semea zen. 
Bizargina zen eta Ignacio Kortaren bizartegian lan egiten zuen. ELA-n sindikatuta zegoen.
Gerra hastean, bizartegian lanean jarraitu zuen, Arroako bidegurutzean zenbait zaintza-lan egiten zituelarik. 1936ko abuztuaren 
6an, Loiolako milizien kuartelera joan eta 1936ko irailaren 6an Andatzako frontera egin zuen boluntarioki. 1936ko urria amaieran, 
Itxarkundia Batailoiko 3 konpainian borrokatzen hasi zen. Artxanda, Otxandio, Legutio, Anboton… jardun zuen borrokan harik 
eta 1937ko abuztuaren 26an goizeko 10:00etan, tropa frankistak Limpias-era (Kantabria) sartzean atxilotu egin zuten eta Lare-
doko kartzelan sartu zuten. 
Handik hilabete ingurura, San Juan Mozarrifar-eko (Zaragoza) kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten eta geroago, 25 Lan-
gile-Batailoiko 2 konpainian jardun behar izan zuen gatibu-lanak egiten, 1938ko irailaren 29ra bitartean. Egun horretan, Eskola-
pioetako (Bilbo) kartzelara lekualdatu zuten.
1938an bere aurkako 3405 larrialdiko sumarisimoa hasi zuen Donostiako 14 epaitegi militarrak. Handik aurrera, Juan Agirre 
Urretabizkaia ezagutzen zuten instituzio frankistetako kideek, bere inguruko txostenak egin eta epaile militarrari bidaltzen hasi 
ziren. 1938ko abuztuaren 6an hurrengoa bidali zuen Juan Aranburu Zuriarrain Zestoako alkateak:

“(…) se deduce dicho sujeto era afiliado o por lo menos de ideas separatistas e hizo guardias con arma durante la domina-
ción del F.P. en esta villa, afirmándose además que de los que salieron en persecución del requeté Miguel Elorza cuando este 
se hallaba escondido en el monte”.551

Azpeitiko Guardia Zibilaren komandante Hermenegildo Calvo Ballesterosek ere, 1939ko otsailaren 11n Juan Agirre Urreta-
bizkaiaren inguruko txostena bidali zion epaile militarrari:

“(…) tengo el honor de participar a su respetable autoridad, que está considerado afiliado al partido Nacionalista Vasco Se-
paratista, con tendencias marxistas, habiendo hecho guardias con armas; así mismo salió en persecución del Requeté Miguel 
Elorza, de referido Cestona, Presidente del Circulo Tradicionalista al declararse el glorioso movimiento Nacional, siendo muy 
desafecto al indicado movimiento; injuriando constantemente a las personas de derechas, llegando incluso a la amenaza con 
armas al vecino Jose Maria Astigarraga Juaristi, por considerar que tenía oculto en su domicilio al antedicho Requeté Miguel 
Elorza, creyendo fue instigador de la detención de Jose Maria, y conducido a la prisión balneario; así mismo se le acusa de haber 
ingresado como voluntario en los batallones de Loyola y tomado parte en las acciones del campo de Batalla (…)”.552

Instituzio frankistek egindako txostenetan, maiz, epaituei ez zegozkien salaketak egin zizkieten. Horren bidez, kolpistek Bigarren 
Errepublika legitimoa defendatu zutenak urte luzez kartzelara kondenatu nahi izan zituzten.
Jose Maria Astigarra Juaristik 1939ko martxoren 16an Zestoan Juan Agirreren inguruan deklaratu zuen. Egun berean, Jose 
Manuel Sorazu Ibarbiak ere deklaratu zuen. Haren ondoren, Miguel Elorza Larrañagak, azken hau ezkutatuta egon zen garaian, 
ez zekiela bere bila ibili zena Juan edo haren anaia Jose izan zen deklaratu zuen. Bere bilaketan, Arruti abizena zuen bat eta 
Manuel Goenaga ere bere bila ibili zirela deklaratu zuen.
Bilboko Eskolapioetako kartzelan preso zegoela, 2 epaitegi militar bereziak Juan Agirreri buruzko 3600-40 aurretiazko eginbi-
deak hasi zituen. Ordutik aurrera, instituzio frankista ezberdinak, berriro ere, Juan Agirre Urretabizkaiak gerran zehar egindako 
ekintzen inguruko txostenak bidaltzen hasi ziren. Haien artean dugu esaterako, Jose Lopez Lopez Azpeitiko Guardia Zibilaren 
komandanteak 1940ko apirilaren 26an bidalitakoa:

“El informado fue de ideología Nacionalista Vasca separatista, antes del Glorioso Movimiento Nacional, siendo su conducta 
moral buena.

Al advenimiento de la Causa Nacional, hizo guardias con escopeta en la bifurcación de carreteras de Arrona (Cestona).
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El día 25 de julio del año 1936, amenazó con una escopeta al vecino José María ASTIGARRAGA, militante Tradicionalista, por 
creer que en el domicilio de éste se encontraba el también tradicionalista D. MIGUEL ELORZA, practicó registro sin encontrarlo. 
Días después fue detenido el señor Astigarraga, sospechando éste, que fue por (…) del citado JUAN AGUIRRE URRETAVIZCAYA.

Próxima a ser liberada la villa, por el Ejército Nacional el informado huyó para la Zona marxonacionalista por lo que se ignora 
su demás actuación”.553

Juan Agirrek, 1939ko abenduaren 18an, espetxealdi arindua ezar ziezaioten eskatu zuen. 1939ko abenduaren 24an Eskolapioe-
tako kartzelatik aske utzi zuten, espetxealdi arinduarekin eta handik aurrera, bere etxean espetxeratuta egon behar izan zuen. 
Lana egiteko eta igande eta jaiegunetan ekintza erlijiosoak egiteko baino ezin izango zuen kalera irten.
Kartzelatik irten eta hiru egunera deklaratu egin behar izan zuen epaile militarraren aurrean. Beste zenbait gauzen artean hu-
rrengoa deklaratu zuen:

“Que efectivamente estuvo en el caserío de José María Astigarraga acompañado de otros individuos por orden del Comité de 
Cestona dándoles la orden de reconocer todos los caseríos le dijeron que no se encontraba allí y se retiraron. Que no es cierto 
que dijera a Astigarraga que le iba a matar ni que le apuntara con la escopeta a Miguel Elorza no fue detenido y que en el Comité 
les dijeron que si no hacían esa misión les detendrían y por este motivo al día siguiente le metieron al declarante en la cárcel toda 
la noche pues decían los del Comité que el declarante ya sabía donde estaba Miguel Elorza pero que no lo había querido decir al 
mando de la cuadrilla compuesta de siete u ocho individuos iba uno de Irun y el declarante era uno de tantos”.554

1940ko urtarrilaren 23an behin betiko aske utzi zuten kausa guztietatik. Hernanin bizitzen jarri zen eta ile-apaindegia ireki zuen 
Urumea kaleko 28an. 
1946ko apirilaren 20an berriro ere kartzelara sartu zuten “por el delito contra la Organización Política del Estado”, Hernanin 
bizitzen jarraitzen zuen. Delitu horregatik, bere aurkako 347/46 sumarioa ireki zioten. Maiatzaren 1ean inkomunikatuta zegoen 
Donostiako Probintziako kartzelan. Ekainean bizargile eta bizartegiaren garbitzaile lanetan hasi zen kartzelan. Argi utzi zioten 
frankistek, lan hori beteta ere, bere kondena ez zela murriztuko. Azaroaren 21ean aske utzi zuten555.

3. ALBERDI ALTUNA, PABLO556

Anastasia Altuna eta Jose Antonio Alberdiren semea. Zestoarra zen jaiotzez, baina Astigarragako Ergobia auzoan bizi zen. 
Lanbidez papergilea zen. 1935etik UGT-ra afiliatuta zegoen. Gerra hastean, Astigarragan zegoen eta Hernaniko Mendia/La 
Urumea paper-fabrikan lan egiten zuen. Irailaren erdialdera, tropa frankistak herritik geroz eta gertuago zeudela, Bilbora alde 
egitea erabaki zuen. 
Bilbon babeslekuak eraikitzen lan egin zuen 1937ko maiatzera bitartean. Hilabete horretan, bere kinta deitu eta frontera joan 
behar izan zuen Zulatzaileen Batailoian. Santanderreraino Zulatzaileen Batailoian borrokatu zuen, tropa frankistak atxilotu zuten 
arte. Corban seminarioan (Santander, Kantabria) preso egon zen, harik eta La Magdalenako kontzentrazio-esparruko (Santan-
der, Kantabria) Presoen Klasifikaziorako Komisioak klasifikatu zuen arte. Orduan, 1937ko azaroaren 16an Bilboko Eskolapioe-
tako kartzelara lekualdatu zuten. Egoera horretan zegoen bitartean 36 urte zituen eta ezkongabea zen; eta gerran egindako 
ekintzengatik, frankistek aurretiazko eginbideak ireki zizkioten. 1938ko azaroaren 14an zaintzapeko askatasuna ezarri zioten. 
1940ko apirilaren 2an Astigarragako epailearen eta idazkariaren aurrean, Bilbon egindako deklarazioa berretsi zuen. 1940ko 
apirilaren 23an, epaileak, aurretiazko eginbideen largespena eskatu zuen. Apirilaren 30ean behin betiko askatasuna lortu zuen.

4. ALBERT ALBIZU, MODESTO
1906ko urtarrilaren 6an Bilbon jaioa, bizilekuz zestoarra zen. Concepcion Albizuren eta Vicente Alberten semea. 1932ko ekaina-
ren 17an Manuela Burgaña Taramonarekin (1911ko abenduaren 12an Bilbon jaioa) ezkondu zen Bilbon. Guztira bost seme-ala-
ba izan zituzten: Garbiñe (1933, Begoñan jaioa, Bilbo), Edurne (1935, Begoñan jaioa, Bilbo), Sorne (1937 Begoñan jaioa, Bilbo), 
Mikel (1941, Caracasen jaioa, Venezuela) eta Maite (1945, Caracasen jaioa, Venezuela). Bigarren Errepublikan zehar ELA-ra 
sindikatuta egon zen. Gerra hasi aurretik, Bilboko Ford-en lan egiten zuen. Gerra hastean, ardura politikoz, txofer lanak egin 
zituen Eusko Gudarostean.
Gerra egoeratik ihesi, Manuela Burgañak bere alabekin Santanderrera eta gero Frantziara egin zuen. Handik 1938an itzuli ziren, 
aita preso zegoela jakin zutenean.
Bitartean, 1937ko abuztua amaieran, frankistek Modesto Albert Santanderren atxilotu eta Santoñako Presoen Klasifikaziorako 
Komisioak B kategorian sailkatu zuen. Horren eraginez, Burgosko San Pedro de Cardeña-ko kontzentrazio-esparrura lekualdatu 
zuten eta 1938ko apiriletik Deustuko kontzentrazio-esparruan zegoen. 
Hala eta guztiz ere, 1938ko irailaren 12an Deustuko kontzentrazio-esparrutik ihes egitea lortu zuen, ibilgailu bat probatzera 
zihoala esanez:

553	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3600-40.
554	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 6602-40.
555	AHPG-GPAHGEZ 03639_0002.
556	AGA / Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 11158-39 / PARES. 



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

98
orr.

557	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 10027-39.
558	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 10027-39.

Modesto Albert Albizuk Deustuko kontzentrazio-esparrutik ihes. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 10027-39)

“Tengo el honor de comunicar a V.I. que el día 12 de 
los ctes. el prisionero MODESTO ALBERT ALBIZU, de 
32 años de edad, casado, mecánico, hijo de Vicente y 
Concepción, natural de Bilbao, con domicilio en Cestona 
y actualmente en el Camino de Garate número 40-Barrio 
de Ocharcoaga-Begoña (Bilbao), faltó a la lista de retre-
ta, hechas las averiguaciones por si se pudiera encontrar 
en alguna otra sala no ha aparecido, ignorándose como 
pudo evadirse. (…)

Bilbao, 14 de Septiembre 1938.
III Año Triunfal (…)”.557

Horren eraginez, 1938ko urriaren 5ean, bere aurkako 
10.358 aurretiazko eginbideak hasi zituzten frankistek. 
Epaileak Azpeitiko postuko Guardia Zibilari haren berri-
rik ba ote zuen ikertzeko agindu zion eta ondokoa izan 
zen emaitza:

“Las gestiones practicadas por la fuerza de este pues-
to para averiguar el paradero de MODESTO ALBERT AL-
BIZU, como en su respetable escrito de fecha 14 del ac-
tual me ordena, que se fugó del Campo de Concentración 
de Prisioneros de Deusto, han dado resultado poder ave-
riguar que se encuentra en (Francia) Rosaraie de Ybla-
rritiz Bajos Pirineos Bidarte, según una carta escrita a su 
familia con fecha 3 de Octubre del año actual, no obstante 
se continúan las diligencias y caso de hallarlo por esta 
demarcación, será detenido y conducido a su disposición.

Dios guarde a V.S. muchos años
Azpeitia 20 de Diciembre de 1938
III-Año Triunfal
El Comandante del Puesto. Florencio Mangas 

Luengo”.558

Modesto Albert Albizuren bila Azpeitiko Komandantziako 
Guardia Zibil burua, Florencio Mangas Luengo. (Ipar-Mendebaldeko 

Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 10027-39)

Frankistek, Modesto Albert Albizu Iparraldean ezkutatuta zegoe-
la jakin zuten. Deustuko kontzentrazio-esparrutik ihes egin zue-
nean, Donostiara joan zen eta bertatik gida batek Hendaiaraino 
gidatu zuen. Iparraldean 6 hilabetez egon zen lanean eta gero, 
Caracas-era (Venezuela) egin zuen. Bertan mekaniko gisan lan 
egin zuen sei hilabetez.
Gauzak horrela, Seigarren Eskualde Militarreko Gerrako Audito-
riak, 1939ko martxoaren 8an, Modesto Alberti larrialdiko suma-
risimoa 10027 egitea erabaki zuen. Bilboko Guardia Zibilaren 
komandanteak Andres Francisco Martinezek, Alberten emaztea 
Manuela Burgaña Taramonak Bilboko Otxarkoaga auzoko Ga-
rate bidea 4an bizitzen jarraitzen zuela adierazi zion epaileari. 
Hori jakinda, sei hilabetez preso izan zuten emaztea. Bere se-
narrak Venezuelara egin eta urtebetera, Manuela Burgaña aske 
geratzean, Frantziara eta handik Venezuelara egin zuen. Bitar-
tean, Garbiñe eta Edurne Iraetan geratu ziren aitaren gurasoekin 
eta ahizpa txikiena berriz, Sorne, amaren aldeko amonak zaindu 
zuen. 1943an, Cabo de Hornos itsasontzian, Modesto Albertek 
baimenak lortu ostean, hiru alabak Venezuelara eramatea lortu 
zuten. 1943ko abenduaren 30ean Puerto Cabellora (Venezuela) 
iritsi ziren eta hurrengo egunean jada Caracas-en ziren. 1947an 
gurasoek alabak Baionara bidali zituzten eta moja ursulinen 
“Pensionnat Largenté” kolegioan interna egon ziren. Hiru urte 
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egin zituzten hiru ahizpa zaharrenek bertan eta handik, Ka-
nadara egin zuten, beste hiru urtez haien bizilekua izanez. 
Garbiñe Albert Burgaña Venezuelara itzuli eta Ricardo Liba-
norekin ezkondu zen559.
Bitartean ordea, 1940ko otsailaren 14an, “fue declarado en re-
beldía”. 1940ko martxoaren 29an, gerrako auditoreak, kausa 
artxibatu egin zuen Modesto Albert Albizu ez zelako agertzen. 
Modesto Albertek bere amari Iraetara bisitak egiten jarraitu 
zuen, beti ere, ezkutuan egin behar izan zizkiolarik, iheslari de-
klaratu baitzuten. Behin Guardia Zibiletako bat bere amonari 
Modesto Albertek Iraetatik alde egin behar zuela abisatzera 
joan zen, 14 salaketa zeudela bere kontra:

“Ese Guardia Civil estaba muy agradecido con mi amama 
porque cuando tuvo a su mujer enferma mi amama le daba 
huevos, le daba leche, le daba cosas, y en agradecimiento le 
participó eso”.560

Azkenean, Modesto Albert, 1956ko abenduaren 19an Bizkai-
ko Gobernu Militarrean aurkeztu zen boluntarioki eta hurren-
go egunean behin-behineko askatasuna ezarri zioten. Data 
horretatik aurrera, epaitegian hilabete bakoitzeko 1 eta 15 
egunetan sinatzera pasa behar izan zuen. 1957ko otsailaren 
8an, behin-behineko largespena ezarri zion kausari Seigarren 
Eskualde Militarreko Gerra Auditoreak. 1957ko apirilean kau-
sa artxibatzeko agindua eman zuen. Ordutik aurrera, Modesto 
Albert eta Manuela Burgaña Donostian eta Hernanin bizi izan 
ziren. Modesto Alberten osasun-arazoak medio Venezuelara 
joan ziren berriro ere, eta 1967an itzuli ziren, Albertek Eus-
kal Herrian hil nahi zuelako. Modesto Albert 1967ko uztailaren 
26an Zestoan hil zen. Manuela Burgaña, berriro ere Venezue-
lara itzuli zen.

559	Deustuko Unibertsitateak Garbiñe Albert Burgañari egindako testigantza.
560	Deustuko Unibertsitateak Garbiñe Albert Burgañari egindako testigantza.

Modesto Albert Albizu bilatzeko eta atxilotzeko aginduak. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 10027-39)

5. ALKORTA TOLOSA, EUGENIO
1898ko irailean Zestoan jaio zen. Agustina Tolosa eta Blas Alkortaren semea zen. Maria Pilar Murillorekin ezkonduta zegoen eta 
hiru seme-alaba zituzten Eugenio, Pilar eta Karlos. Lanbidez gozogilea zen. 
Bigarren Errepublikan zehar eta Bigarren Errepublikako Zestoako azken udalbatzako alkatea izan zen eta Estatutuaren aldeko 
euskal alkateen mugimenduan parte hartu zuen. EAJ-ko afiliatua eta Zestoako Batzokiko afiliatua zen. Horren guztiaren eraginez, 
Kongresurako hautagai ere izan zen.
Gerra hastean sortutako Zestoako Komiteko Horniduren arloan lanean jardun zuen. Tropa frankistak Zestoara sartzear zirela, 
haien atzaparretatik ihesi 1936ko irailaren 20an, Bilbo aldera ihes egin zuen bere familiarekin. Bilbon Zestoako herriko alkatea 
izaten jarraitu zuen. Tropa frankistak Zestoara sartzean, etxea goitik behera suntsitu eta errekisatu zieten Alkortatarrei.
Eugenio Alkortak, Bilbo aldera egin zuen ihesi eta handik Santander eta geroago Ribadesellara egin zuen. Bertatik, Mimizan-era 
(Frantzia) egin zuen eta errefuxiatuen antolaketaren arduradun lanak egin zituen. 1938ko otsailaren 21ean Hendaiako Hotel Bro-
can zegoen (Ipar Euskal Herria). Bitartean, emaztea eta hiru seme-alabak Maconen (Frantzia) errefuxiatuta zeuden.
Frantziatik uztailaren 20an itzuli eta Zestoako instituzio frankisten aurrean aurkeztu zen Eugenio Alkorta. 1940ko abendua ha-
sieran atxilotu egin zuten. Emaztea eta hiru-seme alabak Frantziatik itzuli zirenean, Maria Pilar emaztea eta Eugenio semea, 
Donostian geratu ziren; Karlos, Alcorta hoteleko izebarengana joan zen eta Pilar berriz, izeba Jesusaren etxera. Familia banatuta 
geratu zen egoeragatik.
Juan Aranburu Zestoako alkateak, EAJ-ko afiliatua zela adierazteaz gain, Frantzian erbesteratu zela eta bainuetxeko preso 
eskuindarren harira Alkortak ez zuela ezer egin adierazi zuen, besteak beste. Zestoako FET eta JONS-eko buruzagia ere ba-
zen Juan Aranburuk abertzalea zela, euskal alkateen mugimenduan parte hartu zuela, akusatu zuen, besteak beste. Azpeitiko 
Guardia Zibilak, EAJ-ko afiliatua zela eta gerra hastean Zestoako alkatea Joaquin Beunza zela adierazi zuen, besteak beste. 
Txosten horien guztien eraginez, Gipuzkoako Gobernadore Zibilak 1940ko abenduaren 1ean bere atxiloketa agindu zuen.
1940ko abenduaren 4an Guardia Zibilak atxilotu eta Donostiako Probintziako kartzelara sartu zuen. Azpeitiko kartzelatik lekual-
datu zuten Donostiakora.
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Eugenio Alkortak Isaac Lopez Mendizabali idatzitako eskutitza. 
(Sabino Arana Fundazioa-Euskal Abertzaletasunaren Agiritegia)

1940ko abenduaren 5ean Eugenio Alkortaren aur-
kako 3765 sumarisimo ordinarioa hasi zuen Donos-
tiako 11 epaitegi militarrak.
1940ko abenduaren 11n Donostiako kartzelan epaile 
militarraren aurrean deklaratu zuen. Eugenio Alkortak 
abertzalea ez zela, eta eskuindar udal-langileak Do-
nostiako autoritateen aginduz kargugabetu zituztela 
adierazi zuen; hala eta guztiz ere, ofizialki ez omen 
zirela kargugabetuak izan adierazi zuen, besteak 
beste. 
Roque Arocena 1941eko urtarrilaren 11n Zestoako 
alkatea zenak, epaile militarri txostena bidali zion. 
Bertan zalantza agertu zuen ea Donostiatik Zestoako 
Komiteari agindurik iritsi zitzaien zerbait betetzeko; 
baina adierazi zuen Komiteak konbokatu zuela es-
kuindarrak kargugabetzeko akta. Fronte Popularreko 
kide gisan Carlos Carracoso, Amado Errasti, Juan 
Gereka, Juan Korta Etxeberria, Julian Etxaniz Mayo-
ra, Valentin Freijo Balin eta Pelaio Unanue adierazi 
zituen. Eugenio Alkortaren aurrekarien inguruan deklaratzeko Jose Manuel Sorazu, Joakin Elorza, Roque Gaztañaga eta Juan 
Aranburu izan zitezkeela egokiak adierazi zion epaile militarrari.
1941eko urtarrilaren 23an Roque Arocena alkateak beste txosten bat bidali zion epaile militarrari. 1941eko otsailaren 3an Euge-
nio Alkortak epaile militarrari behin-behineko askatasuna edo espetxealdi arindua ezartzeko gutuna bidali zion. 1941eko urta-
rrilean zehar, Joakin Elorza Oiarzabalek, Jose Manuel Sorazu Ibarbiak, Juan Aranburu Zuriarrainek, Ignacio Olaskoaga Agirre 
bainuetxeko langileak, Joakin Meoqui Plaza bainuetxeko gerenteak eta Roque Gaztañaga Aranburuk deklaratu zuten Zestoako 
epaile munizipalaren aurrean Eugenio Alkortaren inguruko informazioa emateko. 1941eko martxoaren 27an, epaile militarrak 
Zestoako epaile munizipalari, hark Juan Aranbururi eskatzeko adierazi zion Eugenio Alkorta komiteko hornidurako lehendakaria 
zela frogatzen zuten dokumentuak. Baina halakorik bidali beharrean, Pedro Trueba Izeta garaiko Zestoako epaile munizipalak 
hartutako deklarazioaren txostena bidali zioten epaile militarrari. Txosten horretan Zestoako komitean hurrengoek parte hartu 
zutela adierazi zuen Juan Aranburuk: horniduren arloko lehendakaria Eugenio Alkorta, Jose Zuazo idazkaria; bokalak: Romual-
do Zuazo, Jose Maria Gorrotxategi eta Natalio Zufiria; langileak: Florencio Gorrotxategi, Francisco Garcia, Jose Olaizola, Julian 
Saldias, Manuel Cigaran, Ignacio Zulaika, Manuel Korta eta Antonio Iriondo. Ezin dezakegu egiaztatu hau hala izan zen ala Aran-
buruk ezarritako salaketa berresteko erabili zuen. 1941eko abenduaren 24an Eugenio Alkortak adierazi zuen berriro ere bera ez 
zela izan Zestoako komiteko horniduretako burua. Martxoaren 30ean bere deklarazioa berretsi egin zuen.
1941eko otsailaren 7an bere etxean bete beharko zuen askatasun arindua eman zioten. Modu horretan, etxetik lanerako eta 
ekintza erlijiosoetarako baino ezin izango zuen irten. Horrez gainera, 15 egunean behin eta jai egunetan Zestoako alkatearen 
aurrean aurkeztu behar izango zuen. Bizitokiz ezin izango zuen aldatu epaile militarrari abisatu gabe. 1942 irailaren 14an Ge-
rra-Kontseiluak “matxinadari laguntzeagatik” 12 urte eta egun bateko kartzela-zigorra jarri zion, nahiz eta 2 urtera kommutatu 
zioten561.

6. ALKORTA URBISTONDO, JOSE MARIA
1915eko apirilaren 6an Zestoan jaio zen. Francisca Urbistondoren eta Rafael Alkortaren semea izan zen. Abertzalea zen.
Gerra hastean, 11 hilabetez Saseta batailoiko gudaria izan zen. Kanpanzar, Elgeta, Markina, Lekeitio, Sollube, Artxanda eta azke-
nik Reinosan (Kantabria) borrokatu zuen. 1937ko abuztuaren 26an tropa frankistak Laredon atxilotu eta Santoñan, 1937ko irailaren 
29an, Presoen Klasifikaziorako Komisioak klasifikatu ostean, 20 Valladolid Erregimendu frankistara borrokatzera bidali zuten, eta 
handik ihes egitea lortu zuen.
1938ko urrian, Jose Manuel Prieto, Ignacio Azpeitia eta Jose Maria Etxaberekin batera mugatik gertu atxilotu zuten. Laurak, ihe-
sean zihoazen eta atxilotu bezain laster erregistratu egin zituzten “En registro efectuado individualmente les han sido hallados 
objetos y dinero que en notas adjuntas se halla, todo lo cual también tengo el honor de poner a disposición de V.S.”.562 Jose 
Maria Alkorta Urbistondok, bere soinean, zedula pertsonala, nortasun agiria, agenda, 100 pezeta billete estanpatuetan, 400 
pezeta Euzkadiko billeteak zirenak zeramatzan, besteak beste.

Zehazki, 1938ko urriaren 20ko arratsaldean, Zugarramurdi inguruan 334 Hornigaien Batailoiak atxilotu eta Elizondoko ko-
mandantzia militarrera eraman zituzten. Urriaren 21ean, atxilotuak Irungo komandantzia militarrera lekualdatu zituzten. Handik, 
1938ko urriaren 25ean, Jose Maria Alkorta, Jose Manuel Prieto, Ignacio Azpeitia eta Jose Maria Etxabe, Irungo kartzelan sartu 
zituzten. Bidasoako komandante militarrak “se instruya el correspondiente expediente gubernativo, al objeto de conocer si en el 

561	Data zehaztu ezin badezakegu ere, Miguel de Unamuno Madrileko kontzentrazio-esparruan ere egon zen preso.
562	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3143-38.
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intento de evasión de los citados individuos intervino alguna organización dedicada a estas actividades”563 adierazi zion Irungo 
mugako epaile militar bereziari. 
Frankistek, muga zeharkatzen mugalari lanetan ibiltzen ziren mugalariek lagundu zieten ere jakin nahi izan zuten. Epaitutako lau 
gizonezkoak, iheslari izendatu zituzten.
Gainontzekoek bezala, Jose Maria Alkortak 1938ko azaroaren 7an, Irungo epaile militarraren aurrean deklaratu behar izan zuen. 
Deklarazioetan hurrengoa deklaratu zuen: gerran zehar, 11 hilabete inguru Saseta Batailoian borrokan jardun zuen. Laredon 
atxilotu eta Santoñan Presoen Klasifikaziorako Komisioak sailkatu ostean, tropa frankistekin borrokatzera bidali zuten 20 Valla-
dolid erregimenduarekin. Deklarazioaren unean, bere erregimendua Castellon borrokatzen ari zen. Alkortari, 10 egunean etxera 
itzultzeko baimena eman zioten. Zumaian, bere lagun Jose Manuel Prieto eta Jose Maria Etxaberekin aurkitu zen, bai eta Ignacio 
Azpeitiarekin ere. Han, beraien etxean egoteko baimena bukatzen zitzaienean, muga zeharkatzea erabaki zuten. 
Horrela, Jose Manuel Prieto eta Jose Maria Etxaberekin, Donostiara irten zuen Alkortak. Bertan, Ignacio Azpeitiarekin batu ziren 
hirurak eta handik Hernanira egin zuten. Geroago, gauez, Hernanitik irten eta muga alderaino (Zugarramurdiko mugara) egin 
zuten, zortzi egun oinez. Mugatik oso gertu atxilotu zituzten arte. Ihesaldia lauek baino ez zutela antolatu adierazi zuten eta ez 
ziela inork lagundu. Alkortak soinean zeraman Euzkadiko dirua Saseta batailoian gudari izateagatik kobratutakoa zela adierazi 
zuen. Saseta batailoiko gudaria izan zelako, galdetu zioten ea bere asmoa berriro ere zonalde errepublikanora pasatzea zen 
eta Alkortak ezezkoa erantzun zuen. 
Jose Maria Etxabe Udabe eta Jose Manuel Prieto Osa ere, Itxarkundia batailoian borrokan jardundakoak ziren 11 hilabete inguru. 
Zugarramurdiko muga inguruan atxilotu zituzten garaian, Jose Manuel Prieto Osa eta Jose Maria Etxabe Udabe San Ignacio 
Tertzioan borrokatzen derrigortuta aurkitzen ziren eta Jose Maria Alkorta berriz, aurrerago ere adierazi dugunez, Valladolid 20 
Erregimenduko 8 batailoiko 4. Konpainiarekin. Ignacio Azpeitia 1941eko kintakoa zen eta oraindik soldadu sartu gabe zegoen. 
Azaroaren 12an Donostiako Probintziako kartzelara lekualdatu eta egun berean behin-behineko 10 epaitegian Jose Maria Alkor-
ta eta, Jose Manuel Prieto Osa, Ignacio Azpeitia Zubimendi eta Jose Maria Etxabe Udaberen aurkako larrialdiko sumarisimoa 
hasi zuten frankistek.

563	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3143-38.
564	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3143-38.
565	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3143-38.

Jose Maria Alkorta Urbistondori eta gainontzekoei erregistroa egin ondoren 
aurkitu ziotena. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3143-38)

1938ko azaroaren 18an Jose Maria Alkortak Donostiako 
epaile militarraren aurrean deklaratu egin behar izan zuen. 
1938ko azaroaren 19an, Juan Aranburu alkateak, Jose Maria 
Alkorta, gerran zehar zaintza-lanak egiten eta gudaria izan 
zela adierazi zuen. Bai eta “Según me participan, este sujeto 
colocó, en unión de otros, la bandera tricolor de la República 
en la ermita de San Lorenzo de este término municipal”564. 
Azaroaren 20an, Azpeitiko Guardia Zibilaren komandante 
Florencio Magas Luengok ere bere txostena bidali zion epai-
le militarrari eta Jose Maria Alkorta abertzalea zela eta gudari 
gisan ibili zela adierazi zuen. Bai eta “(…) que fue uno de los 
que colocó la Bandera Republicana en la Cruz de la Ermita 
de San Lorenzo”565.
1939ko apirilaren 25ean Donostian bildutako Gerra-Kontsei-
luak, desertzioagatik, 16 urteko kartzela-zigorra ezarri zion; 
bai eta Jose Manuel Prieto eta Jose Mª Etxaberi ere. Ignacio 
Azpeitiari urtebeteko kartzela-zigorra ezarri zioten. Horren 
arabera, Jose Maria Alkortak zigorra 1954ko urriaren 15era 
arte bete beharko zuen. 1940ko urriaren 30ean, Zigorrak Az-
tertzeko Batzorde Nagusiak, 6 urte eta egun batera kommu-
tatu zion kartzela-zigorra. Hala, bere zigorra, 1944ko urriaren 
20an amaituko zen. 
Donostiako Probintziako kartzelan zegoela, 1941eko mar-
txoaren 12an, garbitzaile lanak bete behar izan zituen Do-
nostiako Probintziako kartzelako zuzendaritzaren aginduz. 
1941eko ekainaren 20an behin-behineko askatasuna ema-
teagatik aske utzi zuten, baina 1942ko maiatzaren 31ra 
bitartean (aske geratu zen data) 91 langile-baitaloian gati-
bu-lanak egiten egon behar izan zuen, Arguineguinen, Gran 
Canarian. 1955eko urrian, Errenterian bizi zen. Urte horretan 
bere aurrekarien indargabetzea eskatu zuen.
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7. AMAS TXAPARTEGI, BENITO
Eusko Alderdi Jeltzaleko afiliatua zen. Gerra hastean, Zestoan lanean zegoen eta Sukarrieta batailoian borrokatu zuen. 1937ko 
ekainaren 21ean El Regaton (Barakaldo) errenditu behar izan zuen. 1937ko irailaren 24an egindako gerra-kontseiluan absolbitu 
egin zuten566.

8. AMUTXATEGI ZENDOIA, ANTONIO567

1909ko uztailaren 12an Zestoan jaio zen, Villabona zuen bizileku. Mamerta Zendoia eta Simon Amutxategiren semea zen. 
Sabina Arana arbizuarrarekin ezkonduta zegoen. Lanbidez papergilea zen. Alderdi Komunistara afiliatuta zegoen. Gerra 
hastean Larrañaga batailoiarekin borrokan jardun zuen tropa frankisten aurka. Frankistek atxilotu eta Torrijos-ko (Madrid) 
kartzela gaituan izan zuten preso. 1940ko uztailaren 21ean Donostiako Ondarretako kartzelara lekualdatu zuten eta hilabete 
gutxira, 1940ko abenduaren 12an ospatutako gerra-kontseiluan, 12 urte eta egun batera kondenatu zuten “matxinadari la-
guntza” eskaintzea egotzita. 1941ko otsailean kondena 6 urte eta egun batera kommutatu zioten. 1941eko ekainaren 24an, 
aske baldintzapean eta erbesteratzearekin utzi zutenean, Zarautzen bizitzen jarri behar izan zuen. 1942ko martxoaren 30ean 
erbesteratze-agindua kommutatu zioten kondenaren erdia bete zuelako. Horren eraginez, 1942ko apirilaren 11n, bere bizile-
kua Aizarna auzoko (Zestoa) Aizarnabate baserrira lekualdatu zuen.

9. ANTERO OLASO, ENRIKE568

1937ko abuztuaren 9an Jose Iruretagoiena udal-idazkariak egindako salaketa medio, bere aurkako sumarisimoa hasi zuten. 
Salaketaren harira, atxilotu eta 1937ko abuztuaren 12an, Bilbon, epailearen aurrean, gerra hastean Zestoan zegoela eta beste 
errekete batzuekin batera atxilotu egin zutela adierazi zuen. Anterok epailearen aurrean adierazi zuen, berak eta Joakin Orbe-
gozok deklarazioa egin behar izan zutela Zestoako Komitearen aurrean, eta besteak beste, ez zela erreketearen parte baina 
erreketera afiliatuta zegoela adierazi zuela. Deklarazio horren ondoren, Zestoatik Bilbora lekualdatu zuten eta bertan atxilotuta 
izan zuten. Bere anaia Jaime Anteroren bidez aske utzi zuten. Aske uztean, Ertzain gisan lan egin zuen. Tradizionalista zela 
jakin zutenean, berriro ere atxilotu eta Batailoi Diziplinatzailera bidali zuten, 1937ko maiatzera bitartean egon zen bertan. Tropa 
frankistak Bilbora sartzean, haiei aurkeztu eta Navarra Tertzioarekin frontean borrokatu zuen, besteak beste. 
Deklarazio horiek entzun eta txosten ezberdinak jaso ostean, epaileak, espetxealdi arindua ezarri eta asteartero epaitegian aur-
keztu behar izan zuen eguerdiko 12:00etan sinatzera. 1937ko azaroan behin-behineko largespena ezarri zioten.

10. ARANA URIARTE, VICENTE569

1887ko abuztuaren 1ean Arrasaten jaio zen. Gerra amaitzerako ezkonduta zegoen. Mikeleteen sarjentua zen. 1936ko gerra 
hastean Zestoan lan egiten ari zen. Frankisten estatu-kolpearen ostean, Gipuzkoako Foru Aldundiaren menpe zeuden mikele-
teak eta Foru Aldundiak Bigarren Errepublikako gobernua babestu zuenez, tropa frankisten aurka borroka egin zuen Dragoiak 
batailoian. Frankistek 1936ko azaroaren 26an bere kargutik kendu egin zuten. 
1937ko ekainaren 19an tropa frankistak Bilbora sartzean, atxilotu eta Arriaga antzokian preso sartu zuten. 
Frankistek egindako 271 presazko judizio sumarisimoan, ideia tradizionalistak zituela deklaratu zuen. Horrez gainera, bere se-
mea Zestoan estatu-kolpea eman osteko egunetan Fronte Popularrak preso egin zuela hilabete baino gehiagoz eta deklaratu 
zuen unean, semea, San Ignazio Tertzioan borrokatzen zegoela adierazi zuen. Juan Aranburu Zestoako alkateak, deklaratu zuen 
beste semeetako bat, atzeraguardiako errekete lanetan zebilela. Santiago Ondarra, Aretxabaleta eta Bilboko Eskola Naziona-
leko irakasleak, Aranak uneoro babesa eskaini ziola deklaratu zuen. Gregorio Degaray Ercilla, Ospitale Zibileko kaperauak ere, 
azken hau uneoro errepublikanoengandik babestu zuela deklaratu zuen; horren eraginez, bere nagusiek Vicente Arana atxilotu 
ere egin zuten, hala eta guztiz ere kaperaua babesten eta bisitatzen jarraitu zuen. Santanderrerako ebakuazioan, Ospitale Zibi-
lean ezkutatzea erabaki zuen atxilotuta eraman ez zezaten eta tropa frankistekin bat egiteko. 
1937ko abuztuaren 3an ospatutako gerra-kontseiluan absolbitu egin zuten. 1937ko abuztuaren 20an Bilboko Probintziako Kartze-
latik askatu zuten. 1937ko abuztuaren 25ean argitaratutako dekretu baten bidez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten.

11. ARETA ELIZBURU, PEDRO
Eibarren jaio zen, eta gerra hastean Arroan bizi zen. Maria Elizbururen eta Fausto Aretaren semea zen. Dominga Soraluzerekin 
ezkonduta zegoen eta nekazaria zen. EAJ-ko afiliatua eta ELA-ra sindikatua zegoen, eta Batzokiko bazkidea zen. Batzokia, bera 
bizi zen eraikin berean kokatuta zegoen.
Gerra hastean Zestoan zegoen eta 1936ko irailera bitartean bertan geratu zen. Egoera hartan, zenbait zaintza-lan egin zituen, 
bainuetxean izan zituzten preso eskuindarrenak, besteak beste. Tropa frankistetatik ihesi, Elgoibarko Upegoitia baserrira joan 
zen bizitzera.

566	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 833-37.
567	AHPG-GPAHGEZ 02859_0030 / PARES.
568	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 748-37.
569	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 271-37 eta 160-37 / Buces Cabello, J.; Querejeta Casares, Elisa, 2016. Gipuzkoako 
Aldundiko langileak, 1936 = Personal de la Diputación de Gipuzkoa, 1936. Gipuzkoako Foru Aldundia, Donostia, 35 eta 72 / PARES.
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1937ko maiatzaren 8an Jose Iruretagoiena Zestoako 
udal-idazkariak salatu zuen Areta. Santiago Arrese Atze-
raguardiako Erreketeen buruak eta Elgoibarko koman-
dante militarrak 1937ko maiatzaren 12an atxilotu zuten. 
Elgoibarko komandante militarrak egun berean galde-
katu eta Pedro Aretak deklarazioa egin behar izan zuen; 
Jose Iruretagoienak salatutakoa ukatu zuen, besteak 
beste. Maiatzaren 14an, Jose Iruretagoiena Ibarzabal 
Zestoako udal-idazkariak, Pedro Areta abertzalea zela 
adierazi zuen, besteak beste. Egun berean Jose Cruz 
Odriozola Alberdik ere deklaratu zuen, bai eta Martin 
Egiguren Iruretak ere. 
1937ko maiatzaren 21ean Donostiako 1 behin-behi-
neko epaitegi militarrak bere aurkako 748-37 kausa 
sumarisimoa hasi zuen. Handik aurrera, instituzio fran-
kistak egindako txostenak eta deklarazioak jaso zituen 
epaile militarrak. 1937ko ekainaren 3an Joakin Elorza 
Oiarzabalek eta Jose Leon Olazabal alondegiko langi-
leak zegoen. 
Santiago Arrese Elgoibarko Atzeraguardiako Erreke-
teen buruzagiak bidalitako txostenean, Pedro Areta 
Elizburu ez bazuen ezagutzen ere, ideia abertzaleak zi-
tuela bazekiela adierazi zuen. 1937ko ekainaren 16an, 
FET eta JONS-eko Zestoako buruzagiak, Pedro Aretak 
ideia abertzaleak zituela adierazten zuen txostena bi-
dali zion epaile militarrari.

Pedro Areta Elizbururen deklarazioa Ezkabako ihesaren harira. 
(1916-38 sumarioa)

Bien bitartean, Pedro Areta Donostiako Probintziako Kartzelan atxilotuta zegoen.
1937ko uztailaren 19an Donostian bildutako Gerra-Kontseiluak, “matxinadari atxikitzeagatik” 30 urteko kartzela-zigorrera konde-
natu zuten. Hori kontutan hartuta, 1967ko maiatzaren 5era arte kartzelan egon behar zuen. 

1938ko urtarrilaren 12an, Donostiako Probintziako Kartzelatik, Ezkabako kartzelara lekualdatu zuten. 1938ko maiatzaren 
22an Ezkabako ihesean parte hartu zuen “Preguntado porque se evadió del Fuerte y diga lo que sepa de los hechos de autos, 
dice que es de la Brigada que creyendo que estaba en libertad, salió con todos fuera del Fuerte, y ya en el monte viendo que era 
una libertad fingida, se entregó al día siguiente lunes al medio día a unos Requetés en un pueblo que no conoce ni sabe como 
se llama, y que no vio a nadie con armas ni conoce a ningún cabecilla, ni sabe nada más.

Dándose por terminado este acto, leída que se le hizo su declaración y traducida al vasco por no entender el castellano por 
su compañero José Eizaguirre Arambarri, y por no saber firmar prueba conformidad, estampa la huella digital de dedo pulgar de 
la mano derecha y la firma S.S. de que doy fé”.570

Hainbat euskaldunen gisan, bere deklarazioa gaztelaniara itzuliko zion pertsonaren laguntza behar izan zuen.
1940ko abuztuaren 23an espetxealdi arinduagatik Ezkabatik irten zuen. 1941ko azaroaren 7an, Presoen Zigorrak aztertzeko 
Batzorde Nagusiak, Aretak bete beharreko espetxe-zigorra 8 urtera jaitsi zuen.
1942ko urtarrilaren 5ean berriro ere Ezkabako kartzelan sartu zuten.

12. ARKAUZ LARRAÑAGA, CALIXTO
1895eko irailaren 23an Eskoriatzan jaio zen. 1936ko gerra hastean Zestoan lan egiten ari zen. Frankisten estatu-kolpearen os-
tean, Gipuzkoako Foru Aldundiaren menpe zeuden mikeleteak eta Foru Aldundiak Bigarren Errepublikako gobernua babestu 
zuenez, tropa frankisten aurka borroka egin zuen. Frankistek 1936ko azaroaren 26an bere kargutik kendu egin zuten. 
1937ko ekainaren 19an tropa frankistak Bilbora sartzean, atxilotu eta Arriaga antzokian preso sartu zuten. Handik 11 egunera 
frankisten aurrean deklaratu behar izan zuen eta horren ostean kargurik gabeko askatasuna lortu zuen:

“Que se encontraba en su puesto al iniciarse el Movimiento y en él continuó prestando servicio propio del Cuerpo al que 
pertenece hasta finales del mes de Septiembre y después de permanecer dos meses en distintas localidades realizando servicios 
de vigilancia llegó a Bilbao destinándosele a hacer guardias en distintos estamentos negándose a cumplir la orden de evacuación 
que le dio su Jefe en el propósito de unirse a las Fuerzas del Ejército”.571

570	Sumario 1916-38.
571	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 160-37 / Buces Cabello, J.; Querejeta Casares, Elisa, 2016. Gipuzkoako Aldundiko 
langileak, 1936 = Personal de la Diputación de Gipuzkoa, 1936. Gipuzkoako Foru Aldundia, Donostia, 74-75.
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572	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 32-37.
573	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 32-37.

Juan Arrazola Etxeberriaren gudari-txartela. 
(Ipar-mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 32-37)

1937ko abuztuaren 25ean argitaratutako dekretu baten bidez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten.
1937ko uztailaren 20an Donostian bere aurkako eta Kontxita Arrazola Etxeberria eta Antonio Makazaga Olaizola zestoarren eta 
bailarako 9 pertsonen aurkako gobernu-informazioa hasi zuen epaile militarrak; Fronte Popularrarekin izan zuten erlazioa aztertu 
nahi zuen epaile militarrak. Azpeitira atxilotu eta handik Ondarretako kartzelara lekualdatu zituzten.

13. ARRAZOLA ETXEBERRIA, JUAN
1915eko maiatzaren 30ean Zestoan jaio zen eta bertan bizi zen. An-
geles Etxeberriaren eta Agustin Arrazolaren semea zen. Azken hau, 
Zestoako botikari titularra zen eta frankistek bere postutik bota egin 
zuten abertzalea izateagatik. Juan Arrazola berriz, medikuntzako 
ikaslea zen, gerran zehar mediku kapitain gradua lortu zuen. EAJ-
ko afiliatua zen. Gerra ondoren, Presentacion Mallonarekin ezkondu 
zen. Azken hau Larrinagako kartzelan atxilotuta izan zuten frankis-
tek bere ama eta ahizparekin batera gerra garaian. Haien aita eta 
senarra, Mundakako alkatea izan zen Alejandro Mallona zen, zeina 
Larrinagako kartzelan atxilotuta izan zuten, gerra kontseilua egin 
eta heriotza-zigorrera kondenatuta fusilatu zuten frankistek.
Juan Arrazolari dagokionez, gerra hastean, Venancio Garaizabalen 
klinikan (Zestoako Anaia Maristen eraikinean572) praktikante gisan 
egon zen. Horrez gainera, bere anaia Francisco Arrazolarekin he-
rriko zaintza-lanak egin eta Ricardo Oreja Elosegui tradizionalista 
Laidara babestuta eramateaz arduratu ziren573.
Tropa frankistak Zestoara sartu baino lehen, haien atzaparretatik ihesi, alde egin behar izan zuen. Lehendabizi Bermeo aldera 
egin zuen eta 1936ko azaroaren 1ean bere kinta deitu zutenean, Osasun-Militarreko batailoian zerrendatu zen, 56076 zenbakia-
rekin. Saseta Batailoiko praktikantea izan zen Ondarroa eta Elgetako fronteetan. Elgetan egon zenean, Berrakondoa baserrian 
egon zen lotan, 150 gudari ingururekin batera. Geroago, Aralar batailoiko praktikantea izan zen Arespalditzako (Araba) frontean. 
1937ko apirilaren 26an Gernikan zegoen Juan Arrazola, hain zuzen, garai hartan andregaia zuen Presen Mallonarekin batera. 
Abiazio naziak frankisten aginduz Gernika nola bonbardatu zuten bizi behar izan zuten. 1937ko ekainaren 19an frankistek Bilbo 
menpean hartu zutenean, Balmaseda (Bizkaia), Ontaneda (Kantabria) eta El Escudo-ko (Kantabria) mendatean ere ibili behar 
izan zuen aipatu batailoiarekin. Santoñan zegoela, bonbardaketa baten eraginez, eliza gainera erori eta hiru egun lurperatuta 
egon zen. Haren ondoren, promesa bat egin zuen eta horren eraginez, gerra ostean, emaztea eta seme-alabekin Roke Deuna-
ren egunean, abuztuaren 16an, mezara eta jaunartzera joaten ziren. Dena den, gerra testuingurura itzuliz, 1937ko abuztuan, 
Santoñan tropa frankistek atxilotu zuten.
1937ko azaroaren 2an, Juan Aranburu Zestoako alkateak salaketa jarri zion Juan Arrazolari. 1937ko azaroaren 4an, Santoñan, 
frankistek, Juan Arrazola eta medikuntzako alor ezberdinekin erlazioa zuten beste 15 pertsonen aurkako 208 larrialdiko sumari-
simoa hasi zuten. Momentu hartan El Dueso-ko kartzelan aurkitzen ziren guztiak eta aipatu gisan, medikuak zein medikuntzako 
ikasleak ziren.
1937ko azaroaren 11n, Santoñan bildutako Gerra-Kontseiluak “matxinadari eszitazioa” egotzita 6 urte eta egun bateko kondena 
ezarri zioten Juan Arrazolari.
El Duesotik 1938ko abuztuaren 21ean Puerto de Santa Mariako-ko (Cadiz) kartzelara lekualdatu zuten. 1940ko uztailaren 4an 
espetxealdi arinduarekin aske utzi zuten. Bere kondena 1943ko abuztuaren 27an amaitzen zen. Zigorrak aztertzeko Batzorde 
Nagusiak 1942ko urtarrilaren 20an ez zion bere kartzela-zigorra kommutatu. Behin herrira itzulita, Juan Arrazolari mediku titula-
rraren postua zegokion, baina frankistek abertzalea zelako ez zioten postua eman eta kontsulta pribatua ireki behar izan zuen.

14. ARRAZOLA ETXEBERRIA, MARIA CONCEPCION (KONTXITA)
Angeles Etxeberria eta Agustin Arrazolaren alaba zen. Zestoako Emakume Abertzale Batzako militantea izan zen eta hango 
idazkaria bi urtez. Zenbait zestoarren testigantzen arabera, Kontxita Arrazola Emakume Abertzale Batzako banderaduna ere 
izan zen.
Gerran zehar Zestoan egon zen eta Gipuzkoako Mendigoizaleen Batzako lehendakaria eta Euzkadiko Mendigoxale Batzako 
lehendakariorde izan zen Mikel Alberdiren hilotza Zestoara ekarri zutenean, lore sorta bat eskaini zion, Emakume Abertzale 
Batzako batzordeko gazteena zelako.
Tropa frankistak Zestoan sartzear zeudela, haien atzaparretatik ihes egin zuen Bergarara, herri horretako ikastetxean zegoen 
bere ahizpa baten bila. Tropa frankistak Bergarara sartzean, Antzuolara joan zen eta bertan 8 egun inguru pasatu ondoren, Zes-
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toara itzuli zen. Geroago, Zestoako alkateak Kon-
txita Arrazola bertan geratzen bazen “molestatu” 
egin beharko zutela argudiatuz, Donostiara egin 
behar izan zuen eta han bere lehengusina baten 
etxean bizitzen egon behar izan zuen. Gipuzkoako 
hiruburutik, Oñatira egin zuen eta segituan Zes-
toara, bere egoera argitu zedin, alkateak “en vista 
de que el señor Alcalde le volvió a mandar un nue-
vo aviso de que se ausentara de la localidad, pues 
de lo contrario se vería precisado a prestar decla-
ración de su actuación, ya que tenían orden de ha-
cerlo así con todas las que habían tenido cargos 
políticos le contestó que, desde luego no tenía in-
conveniente, pero que continuaba en Cestona”574.
1937ko uztailaren 17an Juan Aranburu Zestoako 
alkateak salatu ostean, Juan Izquierdo Dominguez 
Azpeitiko Guardia Zibilaren postuko lehen konpai-
niako kaboaren aurrean deklaratu behar izan zuen 
Kontxita Arrazolak.

574	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko 
Artxibo Militarra, Ferrol.

Mikel Alberdi Gipuzko Mendigoizaleen Batzako lehendakaria eta Euzkadi Mendigoxale 
Batzako lehendakariordeari lore sorta eskaintzeaz akusatua Kontxita Arrazola. 

(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol)

Pedro Gual Cano 
epaile militarrak 
Kontxita Arrazo-

lari Zestoan zehar 
ibiltzeko emandako 
baimena. (Ipar-Mende-

baldeko Tarteko Eskualdeko 
Artxibo Militarra, Ferrol)

Frankisten aginduz, handik aurrera, bere etxean atxilotuta 
egon behar izan zuen. 1937ko uztailaren 20an Donostian 
bere aurkako, Antonio Makazaga Olaizola zestoarraren eta 
bailarako 9 pertsonen aurkako gobernu-informazioa hasi 
zuen epaile militarrak; horrekin, Fronte Popularrarekin izan 
zuten erlazioa aztertu nahi zuen. 
Handik aurrera, epaile militarrak, Kontxita Arrazolak Bigarren 
Errepublikan eta gerran zehar egin zuenaz berri izateko, to-
kiko instituzio frankistei eta ezagutzen zuten pertsonei haren 
inguruko txostenak eta deklarazioak eskatu zizkien.
Hala, Benigno Oreja eta Jose Maria Angulok abertzalea zela 
eta Mikel Alberdi mendigoizalearen hilotzari lore sorta eskaini 
ziola adierazi zuten arren, biek, Zestoa Fronte Popularreko 
Komitearen esku zegoenean, Kontxita Arrazolaren etxean 
gordeta oso egoera onean egon zirela adierazi zuten. Joakin 
Elorzak ere, abertzalea zela adierazi zuen, baina bere alaba 
tradizionalista zenari ezer ez gertatzeko Kontxita Arrazolak 
gestioak ere egin zituela adierazi zuen. 
Zestoako FET eta JONS, Gipuzkoako FET eta JONS-eko In-
formazio Ordezkaritzak eta Azpeitiko Guardia Zibilaren ko-
mandanteak Kontxita Arrazola EAJ-ra afiliatuta zegoela eta 
EAB-ko idazkaria izan zela adierazi zuten eta baita lore sorta 
eskaini ziola Mikel Alberdi mendigoizaleari ere. Bergarako 
Guardia Zibilaren komandanteak ez zuela Kontxita Arrazola 
ezagutzen adierazi zuen. 1937ko irailaren 18an berriro ere 
deklaratu behar izan zuen Kontxita Arrazolak.

1938ko matxoaren 19an, epaile militarrari Zestoan pa-
seotxoa egin zezan eskaera egin zion, kolitis espastika zuela 
eta, bere osasuna hobetzen lagunduko ziolakoan. 1938ko 
martxoaren 30ean epaile militarrak baimena eman zion Zes-
toan zehar paseotxoa gauzatzeko.

1938ko apirilaren 7an behin-behinean aske geratu zen. 
1938ko irailaren 26an behin betiko aske geratu zen.
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15. ARRIZABALAGA ETXABE, GRACIAN
1916ko apirilaren 4an Zestoan jaio zen eta gerra hastean Zumaian bizi zen. Benigna Etxaberen eta Jose Antonio Arrizabalagaren 
semea zen. Lanbidez galdaragilea izan zen. Abertzalea zen.
Zumaia ebakuatu baino 15 egun lehenago, errepide eta presoen zaintza-lanak egin zituen Zumaiako Batzokiaren aginduz. Tropa 
frankistak Zumaiara sartzear zeudela haien atzaparretatik ihesi, lehenengo Ondarroara egin zuen. Handik Castro Urdialesera 
joan behar izan zuen eta geroago Bilbora iristea lortu zuen. Bertan EAJ-ko 10. Konpainian zerrendatu eta Berriatuako frontean 
29 egun egin zituen. Gernikan Itxarkundia batailoia sortu zenean, bertako gudaria izatera pasatu zen. Legutio, Nafarrate eta Ar-
txandako fronteetan aritu zen borrokan. Tropa frankistak Bilbora sartzear zeudela, Turtzioz aldera egin zuten. Handik San Roque 
ermitara egin zuen eta bertan kabo izendatu zuten. Azkenean, tropa frankistek, 1937ko abuztuaren 27an Limpias-en (Kantabria) 
atxilotu zuten. 
1937ko urriaren 26an Gracian Arrizabalaga Etxabe eta beste 16 pertsonaren aurkako 168-37 larrialdiko sumarisimoa hasi zuten.
Laredoko Presoen Klasifikaziorako Komisioak, C kategorian sailkatu zuen, 1937ko urriaren 30ean egindako deklarazioaren on-
doren. 1937ko azaroaren 10ean, Santoñan bildutako Gerra-Kontseiluak 30 urteko kartzela-zigorra betetzera kondenatu zuen, 
“matxinadari atxikimendua” egotzita. Horren arabera, kartzela-zigorra 1967ko abuztuaren 26an amaitzen zitzaion. Hala ere, 
1943ko apirilaren 7an, kartzela-zigorra 6 urtera kommutatu zioten. Horren arabera, urte horretako abuztuaren 25ean irtengo zuen 
kartzelatik. 1944ko urriaren 27an hil egin zen baina txosten ezberdinetan, 1945eko otsailaren 9an, Zumaian bizitzen aurkitzen 
zela baldintzapeko askatasunean adierazten digute frankistek.

16. AZKUE PEÑA, JOSE
1899ko urtarrilaren 29an Zumaian jaio zen. Agustina Peña Otegi eta Antonio Sebastian Azkue Iciarren semea zen. Trenbideetako 
langilea zen. Errepublikanoa zen.
Gerra hastean Zumaiako tren-estazioan lanean ari zen. 1936ko irailaren 20an, tropa frankistak Zumaian sartzear zeudela, Amo-
rebieta-Etxanora alde egin behar izan zuen. Handik Bilbora egin zuen, 1937ko maiatzaren 20an iritsiz. 1937ko ekainaren 23an 
Atxuriko estazioan atxilotu zuten frankistek. Gero, Institutuan575 atxilotuta eduki zuten.
1937an Jose Zendoia Lasa, Alejandro Arrieta Arrien eta bere aurkako 41 larrialdiko sumarisimoa hasi zuten Bilboko 13 epaitegi 
militarrean. 1937ko uztailaren 19an Jose Azkue Peñak epaile militarraren aurrean deklaratu zuen. Bertan, lanarengatik joan zela 
Bilboraino deklaratu zuen, besteak beste. Herriko instituzio frankistetako kideek egindako deklarazioen eraginez, Jose Azkue 
epaile militarrak prozesatzea erabaki zuen eta 723-37 larrialdiko sumarisimoan epaitu zuten.
1937ko abuztuaren 25ean bildutako Gerra-Kontseiluak bera eta Jose Zendoia Lasa 723-37 larrialdiko sumarisimotik absolbitu 
egin zituen.

17. BALZOLA ETXEBARRIA, JOSE LUIS
1908ko ekainaren 21ean Zestoan jaio zen, baina gerra hastean Donostian bizi zen. Ana Etxebarria eta Bonifazio Balzolaren 
semea. Bere arrebaren tabernan lan egiten zuen. EAJ-ko afiliatua zen.

575	Dokumentazioaren bidez ezin izan dugu zehaztu zein Institututan atxilotuta izan zuten.

Jose Luis Balzolaren Ertzain-txartela. 
(Ipar-mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 7-37)
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Gerra hastean, Donostiako Fronte Popularrari diru-laguntza eman zion. Tropa frankistak Donostiara sartu baino egun bat lehe-
nago, Iraetara (Zestoa) ihes egin zuen, bere gurasoen etxera. Handik, Balmasedara egin zuen, izeba baten etxera eta han, bere 
kinta deitzean, bere lehengusu baten laguntzaz, Ertzain sartu zen. Larrinaga eta Karmelon egon zen zaintza-lanak betetzen 
eskuindar presoen fusilamenduen ostean. Gobernazioan ere zaintza-lanak bete zituen. Handik Joakin Larrañaga tenienteak 
emandako aginduaren eraginez, Otxaran (Zallako auzoa, Bizkaia) aldera egin zuten; geroago, Turtzioz eta Sopuertara. Azken 
horretan, desarmatu egin zituzten, errenditzea nahi izan zutelako. Hala eta guztiz ere, handik Santanderrera egin zuten pre-
soen zaintzaz arduratuz eta bertan, Lehendakaritzan zaintza-lanak burutu zituen. Handik, Santoñara, ordena publikoko lanak 
burutzera bidali zuten eta bertan tropa frankistak sartzean atxilotu egin zuten. 1937ko irailaren 5ean, epaile militarraren aurrean 
deklaratu behar izan zuen gerran zehar egindako ibilbide guztia.
1937ko irailaren 6an, Santoñako Gerra-Kontseiluak biziarteko zigorrera (30 urte) kondenatu zuen “por adhesión a la rebelión”. 
El Duesoko kartzelan preso egon zen eta handik 1938ko abuztuaren 6an, Puerto de Santa Mariako kartzelara lekualdatu zuten. 
Gerora, 6 urte eta egun batera kommutatu zioten kondena. 1941eko maiatzaren 8an baldintzapean aske utzi zuten.

18. BARRENA GOITIA, BLAS
1902ko apirilaren 21ean Zestoan jaio eta gerra hastean bertan bizi zen. Maria Agustina Goitia eta Jose Maria Barrenaren semea 
zen. Igeltseroa eta Zestoako musika bandako zuzendariordea zen. EAJ-ko afiliatua izan zen eta gerra hastean Juana Iribar 
Iraolarekin ezkonduta zegoen. Ordurako seme bat zuten, Sabin eta beste bat bidean zetorren, Luis. Juana Iribar Iraolak Zestoan 
geratu behar izan zuen tropa frankistak bertara sartzean. Gauetan arropak josten eta beste lan batzuk egiten biziraun behar izan 
zuen (ikus 5. Lekukotzak atalean, Arkaitz Lopez Barrenari egindako elkarrizketa).
Blas Barrenak, gerra hastean, Zestoan armekin zaintza-lanak egin zituen, besteak beste, preso eskuindarren zaintzaz arduratu 
zen. Lehenengo hiru edo lau egunetan preso eskuindarrak udaletxean egon ziren eta geroago Bainuetxera lekualdatu zituzten. 
Tropa frankistak Zestoara sartzear zeudela, haien atzaparretatik ihes egin behar izan zuen Gizaburuagara (Bizkaia). 1937ko 
martxoan Algortara lekualdatu eta bi hilabetez, Castilla Batailoiko musikaria izan zen. Musika banda desegin zenean, Algortara 
itzuli zen. Azken horretara tropa frankistak sartzean bertan geratu zen.
Jose Iruretagoiena, Jesus Odriozola eta Jose Manuel deiturikoek egindako salaketaren eraginez, Luis Balluerca Garrido Guardia 
Zibilak, Blas eta bere anaia Jose Maria galdekatu zituen komisarian. Deklarazioen ondoren, Algortako “Adoratrices”-en sartu 
zituzten anaia Jose Maria eta biak 1937ko azaroaren 19an.
1937ko azaroaren 23an Bilboko 11 epaitegian bere aurkako 2135 kausa hasi zuten. Azaroaren 30ean Larrinagako kartzelara 
lekualdatu zituzten. Data ezagunik ez daukagun arren, Karmelora lekualdatu zituztela ere badakigu.
Handik aurrera, instituzio frankistetako kideak txostenak bidaltzen hasi ziren epaile militarrari. 1937ko abenduaren 6an horrela 
zion Juan Aranburu Zestoako alkatearen txostenak:

Juana Iribar Iraola eta Blas Barrena Goitia. (Arkaitz Lopez Barrenak utzitako argazkia)
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“INFORME DE BLAS BARRENA GOITIA
Era afiliado al partido nacionalista vasco o separatista. En épocas fué dirigente. Durante el dominio del Frente Popular se 

mantuvo en contacto con el Comité de esta localidad, del que hizo las veces de agente o recadista. Se fugó la víspera de la 
entrada de las tropas Salvadoras en este término municipal juntamente con los miembros del Comité. En una relación o nómina 
del personal que pagaba el Comité del Frente Popular por los trabajos que efectuaban en la época comprendida entre el 5 de 
Agosto y el 1º de Septiembre de 1.936, aparecen cobrando haberes BARRENA HERMANOS, y es posible que uno de ellos sea 
el que nos ocupa. Todo esto demuestra que Blas Barrena Goitia era contrario en absoluto al actual Movimiento Nacional Español. 

El partido separatista organizaba para un día de verano las fiestas vascas que los derechistas llamábamos separatistas y en 
ellas Blas Barrena tomaba parte activísima, pues era el as en los bailes que organizaba, así como también en veladas teatrales 
etc. Así bien era indispensable en el cuadro de pelotaris que aquel día jugaban.

En una palabra era uno que mantenía en el mayor esplendor estas fiestas separatistas. Diese también que fue Presentado 
de los Mendigoizales. 

Se le podría preguntar si sabe algo, bien por o por haber oído, sobre el asesinato cometido en el joven Requeté JUAN JAYO 
BEGUIRISTAIN, de esta vecindad. Votaba siempre la candidatura separatista trabajaba como agente. Su lectura consistía en la 
del periódico separatista de Guipúzcoa EL DIA y además fue bien suscriptor del periódico separatista vizcaíno EUZCADI. 

Cestona 6 de Diciembre de 1.937”.576

1937ko abenduaren 11n, Juan Aranburuk txosten berri batean, ez zegoela Blas Barrenaren aurkako eginkizunik adierazi zuen. 
Joakin Orbegozo Altunak 1937ko abenduaren 2an Blas Barrenaren inguruko txostena bidali zuen.
1938ko urtarrilaren 28an Bilbon Juan Aranburu Zestoako alkate eta FET eta JONS-eko buruzagiak deklaratu zuen Blas eta Jose 
Maria Barrena Goitiaren inguruan. Abenduan bidalitako lehen txostenetan adierazitakoa bertan behera utzi zuen. Felix Aranburu 
Izetak, egun berean deklaratu zuen, bai eta Joakin Elorza Oiarzbalek ere. Jose Iruretagoiena Ibarzabalek, Jesus Odriozola 
Aranguren eta Jose Unanue Lizasok ere deklaratu zuten.
Jose Ibarbia Iturria eta Ignacio Alkorta Bastida falangean afiliatutakoek ere Blas Barrenaren inguruko txostena gauzatu zuten. 
Getxoko alkate Jose Luis Oriol Uriguen-ek ere txostena bidali zion epaile militarrari.
1938ko martxoaren 9an ospatuta Gerra-Kontseiluaren eraginez, “matxinadari laguntza” ematea egotzita 6 urte eta egun bateko 
kartzela-zigorra betetzera kondenatu zituzten Barrena Goitia anaiak. 1939ko maiatzaren 27an, Blas Barrena, Talleres Peniten-
ciarios de Alcala de Henares-era (Madrid) lekualdatu zuten: “Banda militarrean (Alcala de Henares) fliskornoa jotzen zuen eta 
bakarlari izatera iritsi zen. Kartzelan zegoela erosi omen zuen lehen tronpeta bi pezetan”577. 1940ko uztailaren 1ean, Alcala de 
Henares-eko presondegitik aske utzi eta Zestoako bere etxean espetxealdi arindua bete behar izan zuen. 1943ko abuztuan 
Presoen Kondena Kommutatzeko Komisio Nagusiak bere kondena 2 urtera jaistea onartu zion. Izatez, 1943ko azaroaren 19an 
bukatzen zen haren kondena.

576	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2135-37.
577	Mendizabal Etxeberria, G., 2012. Zestoako musika historiaren konpasean. Danbolin-zulo Kultur Elkartea, Zestoa, 146.
578	AGA / Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2135-37.

19. BARRENA GOITIA, JOSE MARIA578

1906ko abenduaren 4an Zestoan jaio eta gerra hastean bertan bizi zen. Maria 
Agustina Goitia eta Jose Maria Barrenaren semea zen. Igeltseroa eta Zestoako mu-
sika bandako kidea zen. EAJ-ko afiliatua izan zen. 
Gerra hastean, Zestoako preso eskuindarrak zaintzeaz arduratu zen. Tropa fran-
kistak Zestoan sartzear zeudela haien atzaparretatik ihesi Gizaburuagara (Bizkaia) 
egin zuen. Han Landeta baserrian egon zen anaiarekin bizitzen 1937ko martxora 
bitartean. Handik, Basurtoko Ospitalera egin behar izan zuen, operatu egin behar 
baitzuten. Tropa frankistak Algortan sartzean bertan geratu zen. 
Jose Iruretagoiena, Jesus Odriozola eta Jose Manuel deiturikoek egindako salake-
taren eraginez, Luis Balluerca Garrido Guardia Zibilak, Jose Maria eta bere anaia 
Blas galdekatu zituen. Deklarazioen ondoren, Algortako “Adoratrices”-en sartu zi-
tuzten anaia Blas eta biak 1937ko azaroaren 19an. Azaroaren 30ean Larrinagako 
kartzelara lekualdatu zituzten. Data ezagunik ez daukagun arren, Karmelora lekual-
datu zituztela ere badakigu.
1937ko azaroaren 23an Bilboko 11 epaitegian bere aurkako 2135 kausa hasi zuten. 
Handik aurrera, instituzio frankistetako kideak txostenak bidaltzen hasi ziren epai-
le militarrari. 1937ko abenduaren 6an Juan Aranburu Zuriarrain Zestoako alkateak 
Jose Maria Barrenaren inguruko txostena bidali zion epaile militarrari. 1937ko aben-
duaren 11n, txosten berri bat bidali zion azken horrek epaile militarrari.

Jose Mari Barrena. (Arkaitz Lopez Barrenak utzitako argazkia)
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1938ko urtarrilaren 28an Bilbon Juan Aranburu Zestoako alkate eta FET eta JONS-eko buruzagiak deklaratu zuen Blas eta Jose 
Maria Barrena Goitiaren inguruan. Abenduan bidalitako lehen txostenetan adierazitakoa bertan behera utzi zuen. Felix Aranburu 
Izetak, egun berean deklaratu zuen, bai eta Joakin Elorza Oiarzabalek ere. Jose Iruretagoiena Ibarzabalek, Jesus Odriozola 
Aranguren eta Jose Unanue Lizasok ere deklaratu zuten.
Jose Ibarbia Iturria eta Ignacio Alkorta Bastida falangean afiliatutakoek ere txostena bidali zuten. Getxoko alkate Jose Luis Oriol 
Uriguen-ek ere bai.
1938ko martxoaren 9an, “matxinadari laguntza” emateagatik 6 urte eta egun bateko kartzela-zigorra betetzera kondenatu zi-
tuzten Barrena Goitia anaiak. 1940ko ekainaren 28an bere Zestoako etxean bete beharko zuen espetxealdi arindua bete behar 
izan zuen. 1943ko abuztuan bere kondena bi urtera kommutatu zion Presoen Kondena Kommutatzeko Komisio Nagusiak. Izatez, 
1943ko azaroaren 19an bukatzen zen haren kondena. 

20. BEITIA ERRASTI, BENITO
1895eko irailaren 10ean jaio zen Leintz Gatzagan. Mikeletea zen. 1936ko gerra hastean Zestoan lan egiten ari zen. Frankisten es-
tatu-kolpearen ostean, Gipuzkoako Foru Aldundiaren menpe zeuden mikeleteak eta Foru Aldundiak Bigarren Errepublikako gober-
nua babestu zuenez, tropa frankisten aurka borroka egin zuen. Frankistek 1936ko azaroaren 26an bere kargutik kendu egin zuten. 
1937ko ekainaren 19an tropa frankistak Bilbora sartzean, atxilotu eta Arriaga antzokian preso sartu zuten. Handik 11 egunera 
frankisten aurrean deklaratu behar izan zuen eta horren ostean kargurik gabeko askatasuna lortu zuen:

“Que cuando se inició el Movimiento Nacional se encontraba en Cestona de donde salió el día 26 de julio para Villafranca por 
orden del capitán, donde permaneció seis días haciendo servicio en el frente sin que tuviese necesidad en este tiempo de hacer 
uso de arma, pasando después a Azpeitia y seguidamente a Cestona saliendo poco después para Azpeitia donde permaneció 
siete días, y trasladándose a Vidania y de aquí a Cestona. Que en los primeros días de Septiembre le quitaron el armamento y 
por orden superior se trasladó el día 20 a Saturraran y de aquí a Baquio, efectuando en este punto servicio en el campo sin que 
tuviese que verse en la precisión de intervención alguna, pasando desde este último punto el día 27 de Octubre a Las Arenas y 
de aquí a los dos días a Bilbao donde estuvo prestando servicios de guardia en los distintos departamentos del Gobierno hasta 
la fecha en que entraron las Fuerzas Nacionales en Bilbao. Que durante todo este tiempo no ha tenido más servicios que los 
propios de su cargo excepto los que efectuó en el campo que queda declarado. (…)”.579

1937ko abuztuaren 25ean argitaratutako dekretu baten bidez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten.

21. CARRASCOSO GOMEZ, CARLOS580

Ramales-en (Kantabria) jaio zen, baina gerra hastean Zestoan bizi zen. Zestoako udal epaitegiko idazkaria zen. Gerra hastean, 
Zestoako Fronte Popularreko Komiteko burua izan zen.
Tropa frankistak Zestoara sartzear zirela, ihes egin zuen bere senideekin. Hasiera batean Frantziara egin zuen eta handik 
Cieza-ra (Murcia) lekualdatu zen. Geroago, Errepublikako Herri Ejertzitoko teniente izendatu zuten. Tropa frankistek atxilotu 
zutenean, lehenik Albaterako kontzentrazio-esparruan izan zuten. 1939ko ekainaren 15ean Alacan-teko Pronbintziako Kartze-
lan zegoen eta 1940ko ekainaren 11n Donostiako Probintziako kartzelan. Frankistek, Donostian epaiketa militarra egin zioten 
eta 1942ko otsailaren 18an 30 urteko kartzela-zigorra ezarri zioten “matxinadari atxikitzea” akusatuta. 1943ko maiatzaren 13an 
Irungo zigor-destakamenduan gatibu-lanak egiten zegoen; 1944ko apirilaren 18an berriz, Errenteriako zigor-destakamenduan. 
1944ko irailaren 2an Donostiako Probintziako kartzelara lekualdatu zuten berriro ere. Erregimenaren bulegoetako eskribau la-
nak egin behar izan zituen; liburuzain ere jardun zuen. 1945eko irailaren 16an, baldintzapeko askatasuna eman zioten. 1946ko 
uztailaren 8an indultua eman zioten.

22. EIZAGIRRE AZKUNE, JOSE
1915ean Azpeitian jaio zen, baina Aizarnan (Zestoa) bizi zen. Antonia Azkuneren eta Ignacio Maria Eizagirreren semea. Gerra 
hasterako Agustina Gonzalez Iruretarekin ezkonduta zegoen eta 9 seme-alaba zituzten. Urola treneko kaltzadorea zen.
Tropa frankisten atzaparretatik ihesi, 1936ko irailaren 20an, Zestoatik alde egin zuen Ermuara. Bertan Olautxe baserrian bizitzen 
egon zen, nekazaritza lanak eginez. Ermuako ebakuazioan, Bilbo aldera egin zuen eta bertan, trenbideetako langilea zenez, Di-
putazioaren aginduz trenetan lanean jardun zuen. 1937ko maiatzean bere kinta deitzean, Ingeniari mistoa 1. Zulatzaile Minatzaile 
batailoian sartu zen. Mendi ezberdinetan gotorlekuak egiten jardun zuen. Santanderrera iritsi eta tropa frankistak sartzean, atxilotu 
eta Santoñara lekualdatu zuten. 
1937ko urriaren 23an Jose Miguel Lesakak salaketa jarri zuen Jose Eizagirren aurka, ustez azken horrek 1936ko abuztuan egin-
dako mehatxu baten harira. 1937ko urriaren 25ean, Juan Aranburu Zestoako alkateak Jose Eizagirre Azkuneri deklarazioa hartu 
eta haren inguruko txostena egin zuen. 1937ko urriaren 29an Jose Eizagirrek deklaratu egin behar izan zuen Florencio Mangas 
Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantearen aurrean. Besteak beste, zaintza-lanak egin zituela Zestoako errepideetan, 

579	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 160-37 / Buces Cabello, J.; Querejeta Casares, Elisa, 2016. Gipuzkoako Aldundiko 
langileak, 1936 = Personal de la Diputación de Gipuzkoa, 1936. Gipuzkoako Foru Aldundia, Donostia, 84-85.
580	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol.
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zestoar eskuindarrei mehatxurik ez ziela egin eta ezkertiarra zela deklaratu zuen. Horren guztiaren ondoren, Azpeitiko kartzelan 
sartu zuten Jose Eizagirre Azkune.
1937ko azaroaren 2an, Antonio Gurrutxaga Arozena aizarnarrak, Jose Eizagirreren inguruan deklaratu zuen. 1937ko urriaren 
22an, Vidal Garrido Aranguren Arroa Beheko apaiz ekonomoak deklaratu zuen. 1937ko abenduaren 6an, FET eta JONS-eko 
buruzagi gisan, hurrengo txostena egin zuen Juan Aranburu Zestoako alkatea ere bazenak:

“(…) era uno de los más destacados rojos y se dice que en las elecciones votaba la candidatura que la izquierda proponía y 
además hacía la mayor propaganda a su favor. Se dice también que como agente del Comité del Frente Popular anduvo pistola y 
una faja roja de grandes dimensiones al brazo. Su ocupación durante el dominio rojo era vigilar y cumplir las órdenes del Comité. 
Ostentaba la Jefatura de la guardia de Iraeta barrio de este término. Se dice también que en lo social pertenecía a la UGT y solía 
dar gritos al público de ¡Viva Azaña! Hay una declaración de D. JOSE MIGUEL LESACA, vecino de Urrestilla, en la que se dice, 
que cuando él regresaba de Villabona el mes de Agosto de 1936, se encontró en Iraeta con José Eizaguirre Azcune, y le dijo: Que 
tenía orden de dispararle un tiro porque el declarante le había dicho por la mañana al caminero Dámaso Larrañaga, que habían 
entrado las tropas del Ejército Salvador en Villafranca”.581

1937ko abenduaren 4an, Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren Komandanteak Jose Eizagirreren inguruko txos-
tena bidali zion epaile militarrari. 1938an Donostiako 14 epaitegi militarrak bere aurkako Gobernu-informazio txostena hasi zuen. 
1938ko otsailaren 14an Azpeitiko epaitegian deklaratu zuen Jose Eizagirrek, Iraetako zaintza-lanen burua ez zela izan eta Jose 
Lesakari eta beste inori ez ziola mehatxurik egin adieraziz. 1938ko otsailaren 18an, Santoñako Presoen Klasifikaziorako Komi-
sioak, C kategorian sailkatu zuen. Geroago, B kategorian sailkatu zuten.
Handik aurrera, Jose Eizagirre Azkunek gerran zehar egindako ekintzen berri zekiten edo entzuna zuten herritarrek deklarazioak 
burutu zituzten epailearen aurrean. 1938ko martxoaren 11n Jose Manuel Zumeta Etxeberria arroarrak eta Teodoro Goenaga 
Soraluze aizarnarrak epailearen aurrean deklaratu zuten. 1938ko martxoaren 22an Miguel Lesaka Oria urrestildarrak eta Antonio 
Gurrutxaga Arozena aizarnarrak deklaratu zuten. 1938ko apirilaren 9an Karmelo Etxabe Etxabek eta Manuel Iriondo Bereziar-
tuak deklaratu zuten. 1938ko maiatzaren 12an Jose Antonio Unanue Zendoiak deklaratu zuen eta abuztuaren 30ean Mariano 
Etxeberria Bastidak. 1938ko azaroaren 19an, Azpeitiko epaitegian Jose Eizagirre Azkunek berriro ere deklaratu behar izan zuen. 
1938ko uztailaren 8an Bilboko 12 epaitegi militarrak 15971 larrialdiko sumarisimoa hasi zuen Jose Eizagirreren aurka. 1939ko 
urtarriletik aurrera, Jose Eizagirreren ekintza gehienak Gipuzkoan egindakoak zirenez eta bertako instituzioek hobeto argitu 
zitzaketela pentsatuta, bere aurkako 15971 larrialdiko sumarisimoa Donostiako 11 epaitegi militarrera lekualdatu zuten. 1939ko 
abuztuaren 19an582, Guardia Zibilaren zaintzaz, San Pedro de Cardeña-ko (Burgos) kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten. 
1940ko apirilaren 4an, 15971 kausatik aske geratu zen ezin izan baitzituzten frogatu Jose Eizagirreren inguruan egindako sa-
laketetan frankistek adierazitakoak.
1940ko apirilaren 6an, Bilboko gerra auditoreak Jose Eizagirreri egindako gobernuko informazio txostena artxibatu egin zuen.

23. ELIZONDO ALTUNA, JENARO
Teresa Altunaren eta Alejo Elizondoren semea zen. Seminarista zen.
Gerra garaian, Zarautzen, Komitearen menpe zeuden kuarteleko bulegotako lanetan jardun zuen. Zarautz ebakuatzean, tropa 
frankisten atzaparretatik ihesi, Lekeitiora lehenengo eta ondoren Gernikara egin zuen. Bertan, arropazaindegi lanak egin zituen. 
Geroago, Amaiur Batailoian postu bera mantendu zuen eta Mundakara egitean, bulegoan lanean geratu zen. Gaixorik zegoe-
nez, Frantziara bere karrera amaitzera joateko asmoa zuen, baina tropa frankistek atxilotu egin zuten.
1937ko irailaren 5ean Santoñan bere aurkako 22 larrialdiko sumarisimoa hasi zuten. Irailaren 7an, deklarazioa burutu zuen.
1937ko irailaren 9an, Santoñan bildutako Gerra-Kontseiluak, absolbitu egin zuen. Irailaren 24an askatzeko agindua eman zuten 
eta Klasifikazioko Komisioaren esku geratu ziren583.

24. ERRASTI ALBIZU, FRANCISCO
Barakaldoko Burceña elizako koadjutorea zen, abertzalea. Frankistek, Bigarren Errepublikan zehar abertzaletasunaren alde 
egindako propagandaz akusatu zuten eta “(…) una vez iniciada la actual contienda armada ha sido partidario no solo de ta-
les ideas separatistas sino un convencido del triunfo de las fuerzas rojo separatistas, habiendo proferido frases contrarias a la 
Aviación Nacional con motivo de su gloriosa actuación, y aún, después de haber entrado nuestro Ejército en Bilbao, continuó 
adelantando a otras personas a mantenerse firmes en su Nacionalismo vasco, habiendo llegado a decir por los gudaris harían 
retroceder a las Fuerzas Nacionales de Bilbao (…)”584.
1937ko uztailaren 30ean frankistek egindako gerra-kontseiluan heriotza-zigorrera kondenatu zuten. Gerora zigorra kommutatu 
egin zioten.

581	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1020-38.
582	Dokumentu batzuetan abuztuaren 9an lekualdatu zutela adierazten da.
583	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 22-37.
584	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 254-37.
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25. ERRASTI ALBIZU, GREGORIO
Jaiotzez Sestaokoa zen eta Barakaldoko Burtzeña auzoan bizi zen gerra garaian. Josefa Albizuren eta Ignacio Errastiren semea zen. 
Enplegatua zen. 1932tik Eusko Alderdi Jeltzaleko afiliatua zen eta Burtzeñako Batzokiko diruzaina izan zen. 1919ko irailaren 13tik 
1937ko uztailaren 30era arte izan zen “Labe garaietako” langilea. Sestaoko minazio-bulegoetan zerrenda-egile gisa lan egiten zuen. 
1937ko irailaren 28an bere aurkako 1179-37 larrialdiko sumarisimoa hasi zuten beste 8 atxiloturekin batera. Guztiak Barakaldoko 
“Labe garaietako” langileak ziren. Irailaren 27an atxilotu eta Larrinagako kartzelara sartu zituzten. Jacinto Garaizar Kareaga ideo-
logia eskuindarra zuenak, Cabo Quilatesen zenak, adierazi zuen, Gregorio Errastiren etxean ezkutatuta egon zela gero Jatabera 
pasatu ahal izateko “También tengo que hacer constar que fui atendido por dicho Sr. con todo género de consideraciones”585. 
Frankistek “nacionalista significado contrario al Movimiento Nacional” zela salatu zuten. Deklarazioak egin ondoren, 1937ko 
irailaren 30ean aske utzi zuten. 1937ko urriaren 13an ordea, berriro ere, epailearen aurrera deitu zuten prozesatzeko. 1937ko 
urriaren 28an behin-behineko largespena ezarri zioten eta aske utzi zuten gainontzeko atxilotuekin batera.

26. ERRASTI ALBIZU, MANUEL586

Sestaon jaio zen eta Barakaldon bizi zen. Josefa Albizuren eta Ignacio Errastiren semea zen. Enplegatua zen. EAJ-ko afiliatua zen.
Gerrako hasierako hilabeteen ez zuen fronteko borroketan parte hartu. 1937ko urtarrilean bere kinta deitzean Muñatones batai-
loian zerrendatu zen eta apirilaren 4ra bitartean, eta gero, Güeñes-eko Avellaneda batailoiko kuartelera lekualdatu eta kapitaina 
izan zen. 1937ko ekainean ebakuatu eta “pasando a ser cabo y prestando sus servicios en la Plaza Mayor del Batallón Muñato-
nes, agregándosele luego con los (…) del citado Batallón al Avellaneda conservando el mismo destino”. Frankistek Limpias-en 
(Kantabria) atxilotu zuten. Besteak beste, bera eta bere anaia Vicenteren aurkako 51-37 larrialdiko sumarisimoa egin zioten 
Santoñan epaile militarrek. 27 urte zituen epaitu zutenean. 1937ko irailaren 25ean, matxinada delitua egotzita 12 urte eta egun 
batera kondenatu zuten. Horren arabera, 1949ko abuztuaren 26an geratuko zen aske.
1943ko irailaren 4an, Presoen Kommutaziorako Batzorde Zentralak 2 urtera kommutatu zion kartzela-zigorra. 1945eko maiatzaren 
12an, Sevillako probintziako kartzelatik aske utzi zuten. Hala ere, bere kondena presoaldi arinduan bete behar izan zuen Barakaldon.

27. ERRASTI ALBIZU, VICENTE587

Sestaon jaio zen eta Barakaldon bizi zen. Josefa Albizu eta Ignacio Errastiren semea zen. Lanbidez doitzaile mekanikoa zen. 
ELA-ra sindikatuta zegoen. 

585	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1179-37.
586	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 51-37.
587	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 51-37.

Vicente Errasti Albizuren kondenaren kommutazioa. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 51-37)

Vicente Errasti Albizuren trukaketa. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 51-37)
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Gerra hastean, “Altos Hornos Vegan” lanean ari zen. 1936ko irailaren 10ean bere kinta deitu eta zaintza-lanak egitera bideratu 
zuten. Buruñako zubian hilabete pasatxo zaintzen egon zen. Ondarroa eta Zarautzen ere antzeko lanak bete behar izan zituen. 
Urriaren 6an, frontera joan zen Elgezabal Batailoian zerrendatuta, kabo eta teniente izanda, Andatza eta Elgetako fronteetan 
borrokatu zuen. Azaroan, Muñatones Batailoira lekualdatu zuten kapitain izendatuz. Azken batailoi horrekin, Markina, Elgeta, 
Dima, Iurren… borrokatu zuen, harik eta Miraballesen (Bizkaia) zauritu zuten arte. Asturiaseko ospitale batera eraman zuten eta 
uztailaren erdialdean, oraindik eriondo zegoela, Laredora lekualdatu zen. Momentu horretan, Muñatones batailoia Avellaneda-
rekin fusionatu zuten eta komisario politiko izendatu zuten. Eriondo zegoela, Pando eta Talledora lekualdatu zen batailoiarekin, 
harik eta Limpiasen (Kantabria) atxilotu zuten arte.
Gerran zehar, Avellaneda batailoiko komisarioa izan zen, besteak beste. Bera eta bere anaia Manuelen aurkako 51-37 larrialdiko 
sumarisimoa egin zioten Santoñan epaile militarrek. 26 urte zituen epaitu zutenean. 1937ko irailaren 25ean, heriotza-zigorrera 
kondenatu zuten matxinada delitua inguruabar larriekin egotzita. Urriaren 4an, kondena berretsi egin zuen Gerrako Auditoreak. 
Azaroan, El Duesoko kartzelatik, Larrinagako kartzelara lekualdatu zuten. 1937ko abenduaren 7an, 30 urtera kommutatu zioten 
kartzela-zigorra. 
1938ko urtarrilaren 16an trukatu egin zuten frankistek beraien preso batengatik eta Frantziara alde egin ahal izan zuen. Lan-
detako Josse (Tueg etxean) herrian bizitzen jarri behar izan zuen. 1940ko maiatzaren 31n Irungo Komandantzian zegoen eta 
1943ko martxoaren 4an, 8 urtera kommutatu zion kondena Presoen Kommutaziorako Batzorde Nagusiak. 1947ko ekainean 
Landetako Josse (Tueg etxean) zegoen.

28. FREIJO BALIN, VALENTIN
1900eko urriaren 13an Villarin de Duoyos-en (Nogales, Lugo) jaio zen, baina trenbideetako langilea zenez, eta Zestoatik Urolako 
trena pasatzen zenez eta bertako langilea izaki, Zestoan bizi zen. Geltokiko morroia zen. Elvira Balin eta Manuel Freijoren588 
semea zen eta Concepcion Gaztañagarekin ezkonduta zegoen. UGT-ra sindikatuta zegoen. 1936ko otsaileko hauteskundeetan 
artekari lanak egin zituen.
Gerra hastean Zestoako Komiteko bokaletako bat izan zen. Tropa frankistak Zestoara sartzear zirela, Bizkaira alde egin zuen. 
1936ko irailaren 20an, Gipuzkoako Foru Aldundiak Urolako trenbideko langileen plantilla desegin eta hiru eguneko tartea eman 
zien langileei beren postua hartzeko. Valentin Freijo ordea, Bizkairako bidean zegoen eta horren eraginez, ezin izan zuen berriro 
ere haren postura itzuli, itzuliz gero errepresaliak jasango zituenaren beldur. Frankistek bere postutik kendu egin zuten “por 
abandono del puesto de trabajo”.

588	Dokumentuetako batean bere ama Elvira Freijo Balin ezkongabea zela agertu zaigu.

Valentin Freijo Balin hilda. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3014-39)

1939ko otsailaren 7an, SIPM-eko (Servicio de Información 
y Policía Militar) Jose Gomez Moreno agente sekretuak, 
Valentin Freijo Balin atxilotuta aurkeztu zuen arratsaldeko 
16:20an Bartzelonako Zaintzako Komisarian. Hurrengo 
egunerako, Bartzelonako Zelular-en (geroago Modelo 
izenaz ezagunagoa izango zena) atxilotuta zegoen.
Bartzelonako Ikerketa eta Zaintzako Komisariak, bere 
aurkako aurretiazko eginbideak egin zituen. Maiatzaren 
30ean Azpeitiko Guardia Zibilaren komandante Herme-
negildo Calvo Ballesterosek Valentin Freijoren inguruko 
txostena bidali zuen komisariara.
1939ko maiatzaren 4an Donostiako 4 epaitegi militarrak 
bere aurkako 3014/39 sumarisimoa hasi zuen, kausa be-
raz, Donostian ikertuko zen. Laster, epaitegi militarrera, 
Zestoako instituzio frankistetako kideak zein banakakoak, 
Valentin Freijo Balin-en inguruko txostenak bidaltzen hasi 
ziren. Handik aurrera, Valentin Freijo bera ere deklara-
zioak egin ahal izateko gertu izatea garrantzitsua izango 
zenez, 1939ko ekainaren 22an Ondarretako kartzelara 
lekualdatu zuten.
1939ko uztailaren 3an, Juan Aranburu Zestoako alkateak 
Valentin Freijoren inguruko txostena bidali zion epaile mi-
litarrari. 1939ko irailaren 15ean Valentin Freijok bere de-
klarazioa egin zuen epaile militarraren aurrean, besteak 
beste ez ziela eskuindarrei errekisamendurik egin adie-
razi zuen. 1939ko irailaren 22an, Miguel Izeta Korta “Ca-
ballero de España”-k, Valentin Freijoren inguruko dekla-
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Valentin Freijo Balin-en heriotza-akta. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3014-39)

razioa egin zuen. Egun berean, Vicente Azpillaga Arrutik ere deklaratu zuen. 1939ko abenduaren 4an Joakin Orbegozo Altunak 
Zestoan, Azpeitiko Guardia Zibilaren komandanteen aurrean, deklaratu zuen. Galo Barrena Larrar Urola treneko zuzendari eta 
inspektoreak, egun berean, Azpeitian deklaratu zuen. 1939ko abenduaren 19an Manuel Sorazu Ibarbiak, Jose Maria Bengoe-
txea Larrañagak eta Joakin Elorza Oiarzabalek ere deklaratu zuten.
Joaquin Meoqui Plaza Zestoako bainuetxeko gerenteak ere, deklarazioa egin zuen.
1940ko urtarrilean deklarazio berria egin zuen Valentin Freijok eta deklarazioetan bere aurka egindako salaketak ukatu zituen 
epailearen aurrean. 
1940ko urtarrilaren 20an, Freijok 5 epaitegiko epaile militarrari eskutitz bat bidali zion. Eskutitz hartan, Jose Artola eta beste bi 
eskuindarrei bere amaren etxebizitza zen Errezabal baserrian ezkutatzen lagundu ziela adierazi zion. Tropa errepublikanoak 
Zestoara iristean non lo egin behar zuten baino ez ziela erakutsi, eta frankistek txostenetan eta deklarazioetan adierazi zuten 
tropa haien burua ez zela izan adierazi zuen. 
1940ko otsailaren 23an Donostian bildutako Gerra-Kontseiluak, matxinadari atxikitzea egotzita, 30 urteko kartzela-zigorra ezarri 
zion. Hori kontutan hartuta, 1969ko urtarrilaren 28ra arte kartzelan egon beharko zuen.

1944ko abuztuaren 18an, bertsio ofizialaren arabera, bere buruaz beste egin zuen, Arroako destakamentuan lanean zegoe-
nean: “(…) que con fecha 18 de agosto de 1944, falleció en el Destacamento Penal de Arrona, como consecuencia de una caída 
al parecer voluntaria, desde una ventana del edificio de la machacadora, en ocasión de encontrarse trabajando en la Cantera 
Marga del término municipal de Iciar en esta Provincia”589.
1945eko azaroa hasieran, jada hilda zegoela, kondena 20 urtera kommutatu zioten.

589	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3014-39. Ezin izan dugu frogatu benetan bere buruaz beste egin zuen ala, egiazki 
“erorketa” hura ez zen izan boluntarioa. Lortu dugun bakarra, frankistek idatzitako dokumentua izan da.
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29. GARATE LETE, LORENZO
Arroarra, Isabel Lete eta Antonio Garateren semea 
zen. Lanbidez biltegiko langilea zen. EAJ-ra afilia-
tuta eta ELA-ra sindikatuta zegoen; Arroako ELA-ko 
lehendakaria ere izan zen590. Gerra hasi baino lehen, 
abertzaleek Arroan zenbait antzerki burutu zituz-
ten eta haietan parte hartu ere egin zuen Garatek. 
1936ko otsaileko hauteskundeetan artekari lanetan 
jardun zuen. 
Gerra hastean, Arroako bidegurutzean, zaintza-la-
nak egin zituen. Tropa frankisten atzaparretatik 
ihesi, Arroatik ihes egin zuen. Lehenengo Mutri-
kura, bertan 4 egun eginez, geroago, Ondarroara 
beste 4 egun eginez. Handik, Lekeitiora egin zuen 
eta bertan 5 hilabete egin zituen. 1937ko otsailetik 
apirilera bitartean, lan zibiletan jardun zuen, Marki-
nako errepideetako bat konpontzen. Otsailean, hain 
zuzen, bere ama Isabel Lete, eta ahizpak, Arroatik 
kanporatu zituzten frankistek, beraiek abertzale iza-
teaz gain, senideak abertzaleekin frankisten aurka 
borrokan zeudelako.

590	Ikertzaile batzuen arabera, Arroako EAJ-ko lehendakaria izan zen.
591	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 13054-38.

Lorenzo Garate Leteren gudari-txartela. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 13054-38)

1937ko apirilaren 28az geroztik, Lorenzo Garate Lete, Eusko Gudarosteko 1 Ingeniarien Batailoiko gudaria izan zen, Larrabetzu, 
Bizkargi, Lezama, Lemoa zein Artxandan, gotorlekuak egiten lan egin zuen. Bere gudari zenbakia 103978 izan zen.
Bilbo tropa frankistek hartu ostean, Balmasedara egin zuen eta handik Santanderrera. Tropa frankistek 1937ko abuztuaren 26an 
Santanderren atxilotu egin zuten. Santoñako Presoentzako Klasifikaziorako Komisioak B kategorian sailkatu zuen. 
1938ko apirilaren 18an, Bilboko 12 Auzitegi Militarrak bere aukako 13.054 larrialdiko sumarisimoa hasi zuen. Hori jakinik, Herme-
negildo Calvo Ballesteros, Azpeitiako Guardia Zibilaren Komandantziako komandante buruak, Lorenzo Garate Leteren inguruko 
atestatua egin zuen, azken hark gerran zehar izan zuen parte hartzea nolakoa izan zen argitzeko.
Zenbait arroar eta zestoar deklaratzera deitu zituen epaile militarrak, haien artean, besteak beste, Jose Zumeta Gorriti, Victoriano 
Olaizola Garate, Jose Iruretagoiena Ibarzabal, Ricardo Azkue Odriozola, Ignacia Urbieta Olaizola, Jesus Odriozola Aranguren, 
Jose Manuel Sorazu Ibarbia, Ignacio Aranbarri Izagirre, Roque Gaztañaga Aranburu eta Bonifazio Odriozola Aizpuru. 
1938ko azaroaren 3an, larrialdiko sumarisimoa Bilbotik Donostiako epaile militarrarengana lekualdatu zuten, Lorenzo Garatek bere 
ekintzen gehiengoa gerran zehar Gipuzkoako lurraldean egin zuelako eta haiek ikertzea errazagoa zelako Gipuzkoatik bertatik.
Epaile militarrez aldatu baino egun batzuk lehenago, Lorenzo Garate, 1938ko urriaren 31n Aranda de Duero-ko kontzentra-
zio-esparruan zegoen. Abenduaren 15ean, Burgosko kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten. Handik 15 egunera, 1938ko 
abenduaren 30ean Ondarretako kartzelan preso sartu zuten. Handik, ez dakigu zein egunetan, Azpeitiko espetxera lekualda-
tu zuten. 1939ko irailaren 5an Valladolideko langile-batailoira lekualdatu zuten eta egun berean, Madrileko destakamendura. 
1939ko irailaren 12an Elizondoko destakamendura eta handik 8 egunera, 114 langile batailoiko bigarren konpainian ezarri zuten. 
Batailoi hau Etxalar, Elizondo eta Arizkunen kokatuta egon zen 1939ko urritik 1940ko martxora bitartean.
Bere aurkako epaiketa militarrak aurrera jarraitzen zuen eta 1939ko urtarrilaren 10ean, Juan Aranburu alkateak, txosten berri bat 
bidali zion epaile militarrari Lorenzo Garateren datuekin:

“Afiliado al partido separatista vasco y propagandista de ese nefasto ideario. Tomaba parte en veladas que organizaba el 
referido partido separatista en Arrona-Estación y se verificaban dichas representaciones teatrales en el local destinado a escuela 
y en la que ejercía dicha profesión su madre; también una hermana tomaba parte en esa labor.

Hizo guardias con arma en el crucero de Arrona y a la llegada de las tropas salvadoras se fugó al campo rojo.
Fue interventor separatista en las últimas elecciones.
Han facilitado esta información los Srs. Don Ignacio Arambarri y Don Bonifacio Odriozola, residentes ambos en el barrio de 

Arrona de este término municipal.
Cestona 10 Enero de 1939. III Año Triunfal.
El Alcalde, Juan Aramburu”.591

1939ko uztailaren 6an bildutako Gerra-Kontseiluak, Gerrako Auditoreari, behin-behineko largespena eta Lorenzo Garateren 
askatasuna eskatu zion. Handik bi egunera, uztailaren 8an, behin-behinean aske utzi zuten Lorenzo Garate Lete. Hala eta 



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

115orr.

guztiz ere, Erantzukizun Politikoen epaileari bere kausaren berri eman zion Donostiako epaile militarrak. 1943ko urriaren 19an, 
Zestoako Guardia Zibilak Lorenzo Garate Lete beraiengana joateko deitu zuen hilaren 23an goizeko 10:00etarako behin betiko 
sententzia azaltzeko.

30. GARBAJOSA SANZ, FRANCISCO
1908ko martxoaren 2an Imon-en (Guadalajara) jaio zen. Lanbidez tornularia zen. UGT-ra afiliatuta zegoen eta 1931n Guada-
lajarako Alderdi Komunistako komite probintzialeko zuzendaritzaren kide egin zuten. Gerran zehar, Matillas-eko (Guadalajara) 
Komite Iraultzaileko idazkaria izan zen. Ideologia ezkertiarrekoa, gerran zehar, tropa frankisten aurka borrokatu zuen. Gerra 
amaitzean Frantziara ihes egin zuen, frankisten atzaparretatik alde eginez. Bere aurkako bi prozedura ireki zituzten. Haietako 
bat, Sigüenzan (Guadalajara) 2379-39 larrialdiko sumarisimoa (atxilotu arte artxibatuta geratu zen larrialdiko sumarisimo hau) eta 
bestea, Guadalajaran 53-44 sumarisimo ordinarioa, Irunen 1944ko apirilaren 23an atxilotu ostean, izan ere, 1938ko abuztuaren 
22tik, 707 Segurtasuneko Zuzendaritza Nagusiaren Ordenarekin erreklamatuta zegoen. 1944ko uztailaren 21ean matxinada egi-
tea egotzita prozesatu zuten. 1944ko abuztuaren 19an, 53-44 kausaren behin-behineko largespena dekretatu zuten frankistek 
eta abuztuaren 26an aske utzi zuten592.

31. GARCIA LARRAÑAGA, MARCELINO
1908an La Habanan (Cuba) jaio zen eta gerra hastean Zestoan bizi zen. 1934tik Zestoako geltokiko faktorea izan zen. Azpeitiko 
abertzaleen ordezkaria izan zen. El Día eta El Pueblo Vasco egunkarietan idazten zuen.
1932an Azpeitiko Batzokiko Zuzendaritza Batzordeko idazkaria izan zen. 
1936ko irailaren 20an, Bizkaira alde egin zuen. Foru Aldundiarentzako tren zerbitzuetan lan egin zuen, Santa Ageda, Traslaviña 
(Artzentalesko auzoa, Bizkaia) eta Berangan. Bilbo frankisten esku geratzean Santanderrera egin zuen. Santanderren tropa 
frankistak sartu zirenean, bertako epaitegi militarrak estatuko, Foru Alduendietako eta udaletako langileak deitu zituenean, ber-
tan zinpeko adierazpen bat baino ez zuen sinatu. 1938ko maiatzean azpeitiar ezberdinek ikusita bazekiten Donostian bizi zela. 
1938ko maiatzaren 24an Donostian atxilotu eta Ikerketa eta Zaintzako Komisariako kalabozoetan sartu zuten. Bi egun berandua-
go, maiatzaren 26an, Ondarretako kartzelara lekualdatu zuten. 1938ko maiatzaren 28an bere aurkako larrialdiko sumarisimoa 
hasi zuten Donostiako 14 epaitegi militarrak. Kartzelan egon zen bitartean ama hil zitzaion “(…) habiendo pasado por la amargura 
de no haber podido besar por última vez a su madre, muerta de pesar por ver a su hijo en la situación en que se halla”593. Mar-
celino Garciaren emazteak idatzitako eskutitz horretan, bere senarrari behin-behineko askatasuna emateko erregutzen zuen. 
1939ko martxoaren 21ean aske utzi zuten, bere kausaren behin-behineko largespena adierazita. 1944ko otsailean berriro ere 
kasua ireki eta Marcelino Larrañaga beste bi epaiturekin batera deitu zituzten epaitegian deklaratzera. Baina berriro ere kausa 
itxi egin zuten594.

592	Aragoi eta Nafarroako lurraldeko 32 zenbakiko epaitegi togatu militarra.
593	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1709-38.
594	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1709-38.

Juan Aranburu Zestoako 
alkateak Lorenzo Garate 
Leteri buruz egindako txostena 
1939ko urtarrilaren 10ean. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko 
Artxibo Militarra, Ferrol, 13054-38)
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32. GISASOLA ALBERDI, JUANA
1897ko ekainaren 25ean Elosuan (Bergara) jaioa, baina gerra hasterako Zestoan bizi zen. Hotel Estazioko jabea zen. Manuel 
Oruesagasti Urola treneko langilearekin ezkonduta zegoen. 
Gerra hastean Zestoan zegoen eta tropa frankistak bertara sartzean ez zuen ihes egin. 1937ko otsailaren 9an, bere senarrak 
Manuel Oruesagastik tropa frankistak sartzerako alde egin zuelako, Zestoatik kanporatu egin zuten. Egoera hartan, senarra 
Algortan zegoenez, haranzko bidea hartu behar izan zuen. Han, Galdiz txaletean bizi izan zen, beste zestoar batzuekin batera, 
Belmonte abizena zuena kasu. Algortan etxeko sukaldean lan egin behar izan zuen. 
Tropa frankistak Algortara sartzear zeudela, senarra Algortan geratuz, Castro Urdialesera egin zuen itsasontziz. Handik bi egu-
nera, bere senarra iritsi zen Kantanbriako herrira. Castro Urdialesen, Churrilo auzoko baserri batean bizi izan ziren senar-emaz-
teak. Bitartean, 1937ko uztailean Donostiako 4 epaitegi militarrak, berari eta Urola bailarako beste pertsona batzuei buruzko 
“Gobernu-informazioa” hasi zuen, Fronte Popularrean parte hartzerik izan zuten berresteko.
Tropa frankistak Castro Urdialesera sartu zirenean, udaletxean aurkeztu ziren senar-emazteak eta 1937ko abuztuaren 24an ibiltzeko 
baimena lortu zuten. Abuztuaren 27an Zestoara iritsi ziren. Zestoara sartzean, beste zenbait zestoarrek jasandako jazarpena jasan 
behar izan zuten, Juan Aranburu alkateak deklaratzera deitu baitzituen Juana Gisasola eta haren senarra Manuel Oruesagasti ere. 
Juana Gisasolak Juan Aranburu alkatearen aurrean deklaratu ondoren, alkateak hurrengo txostena idatzi zuen:

“Informe de Juana Gisasola
Emitiendo el informe referente a esta mujer ha de hacer constar que reproduzco cuanto hayo constar en el consignado para 

su esposo Manuel Oruesagasti Epelde por considerarla exactamente igual a él sus ideas595 y juzgo (…) que le haga compañía a 
si referido marido”.596

Abuztuaren 27an bertan, Florencio Mangas Luengo Azpeitiko komandantziako Guardia Zibil buruak galdekatu zituen bera 
eta bere senarra Manuel Oruesagasti. Juana Gisasolak argi utzi zuen ez zegoela inongo alderditara afiliatuta. Horren eraginez, 
Azpeitiko Guardia Zibilak hurrengo txostena idatzi zuen 1937ko abuztuaren 28an:

“Excmo. Señor.
Tengo el honor de remitir a la respetable y superior Autoridad de V.E., la información instruida por la Guardia Civil del puesto 

de esta Villa e Informes de las Autoridades de Cestona, contra el individuo MANUEL ORUESAGASTI EPELDE Y SU esposa JUA-
NA GUISASOLA ALBERDI regresados de Castro Urdiales (Santander), aquel ferroviario de la Compañía de Urola, que marchó 
con los Rojos-separatistas y considerado significado de izquierdas: por lo que considerando pueda alcanzarles responsabilidad 
por su actuación con los Rojos, lo pongo a disposición de V.E., para los fines que en justicia proceda.

595	“Significado de izquierdas” zela idatzi zuen senarraren txostenean.
596	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
597	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
598	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
599	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.

Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren 
komandanteak egindako txostena Juana Gisasolaren inguruan. 

(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37)

Dios guarde a V.E. muchos años.
Azpeitia 28 de Agosto de 1937 (…)”.597

Abuztuaren 29rako Ondarretako kartzelan atxilotuta zegoen. 
Juana Gisasolak, Ondarretako kartzelan, epailearen aurrean deklara-
tu zuen irailaren 8an. Guardia Zibilaren aurrean egin zuen deklarazioa 
berresteaz gain “(…) dice que si se marchó del pueblo en el mes de Fe-
brero último fue porque le dijeron que donde faltaba el cabeza de familia 
por encontrarse en campo rojo, tenía que marcharse la mujer, yendo en 
busca de su marido a Bilbao, encontrándole en Algorta (…)”598.
1937ko irailaren 11n, Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zi-
bilaren komandantziako buruak Gisasolaren inguruko txosten berri bat 
idatzi zuen:

“Contestando a su superior escrito de fecha 8 del actual, en el que 
me interesa informe de Doña JUANA GISASOLA vecino (sic) de CES-
TONA tengo el honor de participar a la respetable Autoridad de V. que 
de los informes adquiridos en contra el Glorioso Movimiento Nacional, 
sobre su actuación, no se significó en nada, pero si fue muy contraria 
al Movimiento, por su propaganda, no perteneció a ningún partido po-
lítico, conducta pública y privada buena”.599

Gipuzkoako FET eta JONS-eko delegazioak ere Manuel Oruesagas-
tiren eta Gisasolaren inguruko txostena idatzi zuten. Santiago Elorza 
Gabilondo errepideetako kapatazak, Juana Gisasolaren inguruko de-
klarazioa gauzatu zuen, bai eta Juana Oiarzabal Bereziartuak ere. To-
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ribio Iraeta Aizpuru Zestoako parrokiako apaiz ekonomoak Gisasolak filiazio politikorik zuenik ez zekiela adierazi zuen eta “que 
en cuanto al orden religioso, debe declarar que, no cumplía siempre con los deberes de oír la Santa Misa en los días de precepto”. 
1937ko urriaren 26an, berriro ere, Florencio Mangas Luengok, Juana Gisasolaren txostena egin zuen. Karmelo Etxabe Etxabe 
pilotariak, 1937ko abenduaren 7an deklaratu zuen. Jesus Odriozola Aranguren zizelkariak, Juana Gisasolaren inguruan “que 
nada sabe relacionado con la esposa del encartado Dª JUANA GUISASOLA” adierazi zuen.
1937ko abenduaren 24an, Castro Urdialeseko Guardia Zibilaren komandante Pedro Chivitek, Oruesagasti eta Gisasolaren in-
guruko txostena bidali zuen epaitegi militarrera.
Bizkaiko Guardia Zibilaren komandantziako Informazio Sailetik ere 1937ko abenduaren 26an, Gisasola eta Oruesagastiren in-
guruko txostenak bidali zituzten.
Deklarazio berriak eta txosten berriak iritsi bitartean, Juana Gisasolak Ondarretako kartzelan preso jarraitu behar izan zuen. 
Bitartean, Juana Gisasola eta Manuel Oruesagastiren alabek bakarrik bizi behar izan zuten Zestoan eta hori konpontzeko Maria 
Jesusa eta Consuelo Oruesagasti Manuelen arrebek, epaileari eskutitz bat bidali zioten Juana Gisasola bere alabak zaintzeko 
Ondarretako kartzelatik ateratzeko erregutuz. 
1938ko urtarrilaren 28an, Ondarretako kartzelatik irteteko baimena eman zioten Juana Gisasolari, baina kondena Zestoako 
etxean betetzen jarraitu beharko zuen. 1938ko irailaren 27an askatasuna lortu zuen, baina Gipuzkoako Ondasunak Bahitzeko 
Komisioari testigantza eman behar izan zion.

33. GORROTXATEGI ELORZA, JOSE MARIA600

Idiazabalen jaio zen eta gerra hastean Zestoan bizi zen. Zestoako musika bandako zuzendaria, danbolin-jotzailea eta parro-
kiako koroaren zuzendari izan zen; maiz, parrokiako organista ere jarduten zuen. Ezkonduta zegoen. Zestoako udaleko idazkari 
laguntzailea zen. 
Gerra hastean, Zestoako udaletxean aurkeztu behar izan zuen 1936ko abuztuaren 20ra bitartean. Egun horretatik aurrera, Zes-
toako Defentsa Komiteko Horniduretako Komisioko bokala izan zen irailaren 20ra arte. Egun horretan, Zestoako ebakuazioan, 
Areetara lekualdatu zen. Zestoako udala Bizkaian berregituratu zenean, bulegari lanetan jardun zuen behin-behineko idazkari 
izendatuta 1937ko maiatzaren 1era arte. Maiatzaren 1ean, bere kinta deitu zutenean, Osasun Militarreko batailoian zerrendatu 
eta Gorbeako frontean egon zen ekainaren 14ra arte. Handik Karrantzara egin zuen eta geroago, Colindres-era (Kantabria,“per-
miso”-ko zortzi egunekin) eta Mioño-ra (Kantabria). Azken horretan hilabete egon zen eta berriro ere “permisoa” eman eta Am-
puero-ra (Kantabria) egin zuen. Handik Cillero-ra (Galizia) eta azkenik, Santanderrera egin behar izan zuen.
1937ko abuztuaren 26an, tropa frankistek Santanderren atxilotu zuten. Santanderreko Presoen Sailkatzeko Komisioak hasiera 
batean D atalean sailkatu zuen. 1938ko otsailaren 25ean Bilboko 12 Auzitegiak bere aurkako 11224 larrialdiko sumarisimoa hasi 
zuen. Santanderretik Karmeloko kartzelara lekualdatu zuten. 1938ko martxoan, Eskolapioetako kartzelara. 1938ko ekainaren 
23an, gerra-kontseiluak, B atalean sailkatu eta langile-batailoira bidaltzea erabaki zuen.

600	Ipar-mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 11224-38.

34. IBAIONDO LEZO, JOSE ANGEL “TOLOSA”
1917ko azaroaren 11n Donostian jaio eta Zestoan bizi zen. Ume-
zurtza zen, Fraisoron bizi izan zen. Primitiva Aizpurua bere neskala-
guna zen. Errepideetako langilea zen. UGT-ra sindikatuta zegoen.
Gerra hastean Zestoan zegoen, Etxabe tabernan ostatu hartuta, 
Francisco Etxabe bere patroia zelarik.
1936ko irailaren 20an Zestoatik alde egin behar izan zuen, tropa 
frankistak bertara sartzear baitzeuden. Algortara eta Areetara egin 
zuen Zestoako Komiteko kideen batera. Ingeniarien batailoia 2, 4. 
Konpainian jardun zuen gotorlekuak egiten Eibar, Otxandioko… 
fronteetan. Laredon tropa frankistek atxilotu egin zuten. 1937ko 
urriaren 5ean Laredoko Presoen Klasifikaziorako Komisioak, D ka-
tegorian sailkatu zuen. Juan Aranburu Zestoako alkateak urriaren 
8an Jose Ibaiondoren inguruko txostena bidali zuen Laredoko Pre-
soen Klasifikaziorako Komisiora. Laredon deklarazioa egin ondo-
ren, America 23 Infanteriako Erregimendura bidali zuten frankistek.
1937ko abenduaren 15ean Bilbon bere aurkako 2697 larrialdiko 
sumarisimoa hasi zuen 12 epaitegi militarrak. Horren eraginez, 
America 23 Infanteriako Erregimenduko kalabozoan sartu zuten. 
Handik aurrera, Zestoako autoritate frankistek eta herritarrek de-
klarazioak eta txostenak bidaliko zizkioten epaile militarrari.

Jose Ibaiondo Lezo behin betiko aske. (AHPG-GPAHGEZ 02846_0025)
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1938ko maiatzaren 14an, Jose Ibaiondo berak deklaratu behar izan zuen eta ordurako 5 hilabete eta erdi zeramatzan kalabo-
zoan atxilotuta. Bere anaia bat berriz, Granadako langile batailoi batean gatibu-lanetan zebilen.
Kalabozotik, Iruñeako Probintziako Kartzelara lekualdatu zuten. Handik, 1938ko uztailaren 22an, Ondarretako kartzelara lekual-
datu zuten. Uztailaren 23an iritsi zen Gipuzkoako hiriburuko kartzelara.
Donostian 1939ko uztailaren 12an bildutako Gerra Kontseiluak “matxinadari laguntzea” egotzita 6 urte eta egun bateko kartze-
la-zigorra ezarri zion. 1940ko abuztuaren 8an aske utzi zuten. 1940ko irailaren 29an behin-behineko askatasuna eman zioten. 
1942ko urtarrilean Tolosan bizi zen. 1943ko irailaren 6an Zigorrak Aztertzeko Batzorde Nagusiak 3 urtera kommutatu zion kartze-
la-zigorra. 1944ko irailaren 16an behin betiko aske utzi zuten.

35. IBAR ZELAI, JOSE
1912ko abenduaren 6an Zestoan jaio zen. Lanbidez obren administratzailea eta txoferra izan zen. Burgosko epaitegian, Ibarrek 
hala eskatuta, 7128 aurretiazko eginbideak egiten hasi ziren 1939ko azaroaren 10ean. Hain zuzen, garai hartan San Pedro de 
Cardeñako (Burgos) kontzentrazio-esparruan zegoen (dokumentuek argitzen digutenez denbora asko zeraman bertan, hala ere, 
ez dugu zehaztapen bat) eta bere egoera argitzeko epaile baten eskaera egin zuen. Hala, azaroaren 13an, kontzentrazio-es-
parrutik Burgosko Probintziako Kartzelara lekualdatu zuten. Lau egunera, azaroaren 17an, epailearen aurrean deklaratu zuen: 
1936ko irailean, tropa frankistak Zestoan sartzear zeudela, Iparraldera alde egin behar izan zuen. Bertan egon zen 1939ko iraile-
ra arte, bere osabarentzako eta beste batzuentzako txofer lanak eginez bizitza ateratzen zuelarik. Iparraldean zegoela, bere se-
nideen eskutitz bat jaso zuen Zestoara itzultzeko esanez; sindikatu edo alderdi politikoetan afiliatu gabe zegoela ere argitu zuen:

“(…) dice que el no haber regresado a la España Nacional al internarse en Francia, no obedeció a asuntos relacionados con 
la Política, sino a que el declarante comprendía que su quinta estaba movilizada y por consiguiente tenía que incorporarse, lo que 
no efectuó por miedo a la guerra”.601

1939ko irailean, Iruneko mugan atxilotu zuten frankistek eta handik zuzenean San Pedro de Cardeña-ko kontzentrazio-esparrura 
lekualdatu zuten. 
Jose Maria Etxeberria Larrañagak, Matias Egiguren Olaizolak, Jose Bergara Goenagak eta Joakin Elorza Oiarzabalek, Zestoako 
epaile munizipalaren aurrean, Ibarren inguruko deklarazioa egin zuten.
Jose Maria Sorazu epaile munizipalak, Juan Aranburu Zestoako alkate eta falangeko buruzagi, Guardia Zibil eta parrokoaren 
oniritziz, adierazi zuen Jose Ibar ez zela afiliatuta egon Fronte Popularraren parte izan ziren alderdietara eta “(…) es de intacha-
ble conducta”. Arroako parrokoak ere, moral ona zuela adierazi zuen eta parrokiaren inguruan sortutako hainbat taldetan parte 
hartu zuela. Txosten horien ostean, epaileak, Zerbitzu Sekretuen (Servicio de Información y Policía Militar) artxiboan Ibarrek 
Frantzian egindako ibilbideaz zerbait ba al zegoen galdetu zuen. Erantzuna negatiboa izan zen.
Horrela, azaroaren 21ean, Jose Ibar Zelairi askatasun arindua eman zioten. 1940ko abuztuaren 6an, epaileak kausa guztietatik 
aske utzi eta kausa artxibatu egin zuen.

36. IRIBAR ELORZA, JOAKIN
1912ko martxoaren 31n Zestoan jaio zen. Juana Elorzaren eta Francisco Iribarren semea zen.
1937ko irailaren 27an, Bilboko 12 epaitegi militarrak Joakin Iribar Elorza eta beste 13 pertsonen aurkako 1177 larrialdiko suma-
risimoa hasi zuen. Gasteziko Presoen Klasifikaziorako Komisioak sailkatu zuen602.

37. IRURE URANGA, BAUTISTA
1881eko martxoaren 9an jaio zen. Romana Uranga eta Bernabe Irureren semea. Lanbidez nekazaria zen. 1936ko gerra hasi bai-
no lehen, Zestoako bainuetxera etortzen zen jendea izaten zuen etxean bizitzen, izan ere, udalak eta Gipuzkoako Foru Aldundiak 
kontribuzioa kobratzen zioten ostalariak izateagatik. Gerra hastean Zestoan zegoen eta garai hartan bere baserrian errefuxiatuta 
6 edo 7 pertsona tolosar eta oriar izan zituen. Tropa frankistak Zestoara sartzean bertan geratu zen. 1937ko otsailaren 13an, 
Juan Aranburu Zestoako alkateak herritik kanporatzeko agindua eman zion:

“Que desde que nació ha vivido en ese caserío (Atristain) hasta el trece de Febrero del treinta y siete por que el Alcalde de 
Cestona le mandó que saliera de Guipúzcoa porque dos hijos y dos hijas del dicente habían ido a Vizcaya cuando la liberación de 
Cestona habiendo regresado sus dos hijos uno de ellos llamado Miguel actualmente en Zumarraga trabajando en la función de 
Zarralde, y otro Justo está en Vitoria de conductor en el Hospital Militar de Vitoria y sus dos hijas siguen en Francia”.603

1939ko urtarrilaren 23an, honakoa deklaratu zuen Azpeitiko Guardia Zibilaren komandante Hermenegildo Calvo Ballesterosek:

601	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3428-40.
602	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1177-37.
603	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2376-39. Bautista Irure Urangak 1939ko ekainaren 3an epaile militarraren aurrean 
Donostian egindako deklarazioa.
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“En la tarde del día 20 del actual al veri-
ficar la limpieza del Caserio ‘Atristan’ del Tér-
mino municipal de Cestona, propiedad este de 
la SOCIEDAD Y AGUAS DEL BALNEARIO de 
aquella villa, con el fin de ponerlo en condicio-
nes de habitabilidad, por los obreros de dicha 
Sociedad, MIGUEL OLAZABAL BALZOLA, 
JOSE IBARGUREN QUEREJETA, y MANUEL 
ERRASTI ELOLA, cuyo caserío fue habitado 
por el vecino BAUTISTA IRURE ALBIZU604 y 
su familia, fue encontrado por el primero de 
dichos operarios en presencia del Sr. Gerente 
del Balneario D. Joaquin Meoqui un saco jun-
to a un rincón de una borda que existe junto 
al cuerpo del edificio, el que al tirar del mis-
mo dejó al descubierto un revolver niquelado, 
calibre 38, número 40242, juntamente con un 
pañuelo de bolsillo el que contenía atadas 17 
capsulas para dicha arma repetidora todo en-
vuelto en dicho saco como este hallazgo in-
fundiese sospecha tanto a los antedichos ope-
rarios como al referido Gerente, ordenó este, 
un minucioso registro, el que dio por resultado 
encontrar enterrada a unos cuarenta centíme-
tros de profundidad, una caja de madera de 
unos setenta centímetros de larga, por treinta 
y cinco de ancha, conteniendo la documenta-
ción perteneciente a la Sociedad de la Unión 
de Trabajadores de la Tierra Sección Oria de 
esta Provincia filial de los partidos de Izquier-
da, compuesta de libros de afiliado actas nota-
riales, escrituras de venta, cartas relacionadas 
con su ideario, impresos de propaganda, pe-
riódicos comunistas e infinidad de documen-
tos, que por el mucho tiempo que han perma-
necido enterrados y la constante humedad en 
que se ha visto envueltos, (aunque fáciles de 
confrontar tratándolos con cuidado), se hallan 
bastante deteriorados, habiendo quedado de-
positada dicha caja, en el Ayuntamiento de la 
referida villa a disposición del Excmo. Señor 

604	Txosten ezberdinetan “Albizu” dela agertzen bazaigu ere, bere gerra-kontseiluaren hasieran, “Albizu” abizena akatsez ipini ziotela eta izatez, bigarren 
abizena “Uranga” zela berretsi zuten.
605	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2376-39.

Hermenegildo Calvo Ballesteros Azpeitiko Guardia Zibileko komandanteak Bautista Irure Uranga 
zestoarraren inguruan egindako txostena. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2376-39)

Gobernador Civil de la Provincia, excepto el arma y munición reseñada que juntamente con los libros de filiación, se encuentran 
en esta casa-cuartel a disposición de dicha primera autoridad en espera de las ordenes que estime pertinentes relacionadas 
con el hallazgo, debiendo consignar así mismo, que el sujeto que habitó el citado caserío, fue expulsado del término municipal 
por desafección al movimiento nacional, no habiendo podido de momento probar sus concomitancias con los elementos de iz-
quierdas y partidos extremistas, creyendo que en la actualidad, se encuentre en HUARTE-ARAQUIL (Navarra) o en algún pueblo 
de sus inmediaciones, toda vez que hace algún tiempo fue solicitado informe de este individuo por el Comandante de Puesto 
de la Guardia Civil de aquel pueblo, lo que induce a creer se halle residiendo en aquel, excepto sus dos hijas las cuales al ser 
ocupada la villa de Cestona por las fuerzas del Ejército Nacional, huyeron con los elementos Rojo-Separatistas encontrándose 
actualmente en Francia.

(…)”.605

1939ko apirilaren 18an, Juan Aranburu alkateak ezker ideologiakoa zela Bautista Irure eta 1937ko otsailean Zestoatik “por tener 
familiares en campo rojo” kanporatu zutela adierazi zion epaile militarrari. 1939ko apirilaren 18an, Azpeitiko Guardia Zibilaren 
komandanteak txosten berri bat egin zuen:
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“En contestación a cuanto me interesa en su 
respetable escrito de fecha 12 del actual, acerca 
de que se le informe de la conducta político so-
cial y antecedentes del vecino de Cestona, BAU-
TISTA IRURE ALBIZU, de 57 años, viudo hijo de 
BERNABE y de ROMANA, en relación con el 
glorioso movimiento Nacional, tengo el honor de 
participar a su autoridad, que según informes de 
la alcaldía de aquella localidad y Jefatura de Fa-
lange Española y de las Jons es de buena con-
ducta moral, sin que se haya podido comprobar 
que perteneció a una sindical extremista, aun 
cuando existen estas palabras como verídicas; 
que en su domicilio y durante el verano de 1936, 
dio cobijo a personal izquierdista desconocido; 
habiéndole sentido en conversaciones defender 
ideas de izquierda; vivió en el caserío ‘ATRIS-
TAIN’ de la villa de Cestona, pudiendo informar 
de lo ocurrido el propietario del caserío D. Joa-
quín Meoqui gerente del Balneario; por orden de 
la Comandancia Militar fue expulsado de la po-
blación por tener sus familiares escapados con 
los rojos nada se sabe de su actuación en contra 
del glorioso movimiento en ocasión de realizar-
se obras de limpieza en el caserío que habitó 
fueron hallados en una tejavana del mismo, un 
revolver, algunas municiones para el mismo 
y la documentación perteneciente a la sindical 
obrera del pueblo ORIA de esta provincia, cuyos 
documentos fueron depositados en la alcaldía 
de Cestona, encontrándose en este Cuartel el 
revolver y municiones encontrados, así mismo 
dos libros de los hallados, lo que hace suponía 
concomitancias con personal de la asociación 
(…) UGT de aquel pueblo; dicha caja estaba (…) 
en sus propiedades de donde fue extraída y (…) 
puerto ha sido visto en su casa personal (…) del 
Barrio de Lasarte y Oria de tendencias izquier-
distas, aun cuando nada se sabe de sus actua-
ciones de profesión labrador y vive del producto 
del trabajo (…)”.606

606	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2376-39.
607	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2376-39.

Hermenegildo Calvo Ballesteros Azpeitiko Guardia Zibileko komandanteak Bautista Irure Uranga 
zestoarraren inguruan egindako txostena. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2376-39)

Handik hilabete ingurura, Azpeitiko Guardia Zibilaren komandanteak beste txosten berri bat egin zuen:
“(…) tengo el honor de participarle que el sentido de dichas palabras debe entenderse ‘QUE LA CAJA ESTABA ENTERRA-

DA EN UNA TEJAVANA DEL EDIFICIO EN QUE VIVIA EL CITADO Bautista Irure Albizu. Y las frases de haber sido vistos por la 
fuerza de este puesto personas de Lasarte en dicho domicilio se refrieren a QUE CON ANTERIORIDAD AL GLORIOSO MOVI-
MIENTO NACIONAL FUERON VISTON EN DICHO CASERIO ‘ATRISTAIN’ PERSONAS QUE SEGÚN RUMORES PERTENE-
CÍAN A PARTIDOS DE IZQUIERDA LO QUE DEMUESTRA DE LA UNION DE TRABAJADORES DE LASARTE POR SER LOS 
VISITANTES DE ESTA POBLACIÓN Y QUE DESDE LUEGO ERA DESCONOCIDO PARA EL QUE SUSCRIBE, cuya referencia 
es a muy antes del 18 de Julio de 1936”.607

1939ko apirilaren 12an, epaile militarrak Uharte Arakileko Guardia Zibilaren komandanteari, Bautista Irure atxilotzeko eta epaile 
militarraren aurrera eramateko agindua eman zion. Horrez gainera, Zestoako ‘Atristain’ baserrian jasotako pistola eta dokumentu 
guztiak epaile militarrari eramateko ere eskatu zuen. Ekainaren 3an, Bautista Irurek, epaile militarraren aurrean deklaratu behar 
izan zuen; garai hartan, Zarauzko komandante militar Jose Huarteren lehengusu baten etxean zegoen Ihabarren (Nafarroa), ne-
kazaritzan lanean eta bertan atxilotu zuen Etxarri Aranazko Felix Bravo Exposito Guardia Zibilak. Beste zenbait gauzen artean, 
Atristain baserrian aurkitutako dokumentazioaren inguruan hurrengoa deklaratu zuen:
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“Que el declarante es Bautista Irure Uranga pero la difunta esposa del dicente se apellidaba Albizu y que hace unos diez años 
fue socio de la Sociedad de Trabajadores de la Tierra de Oria y en esta sociedad permaneció dos años al cabo de los cuales se dio 
baja y eso es porque el Balneario de Cestona le prometió hacer obras en su caserío que las requería por estar en malas condiciones 
y luego se negó a realizar las obras y ante esta negativa con objeto de ver si podían conseguir que les arreglasen la casa se afilió 
a lo dicho y conseguido que fue que realizaran las obras y una vez conseguido esto no le convenía estar en tal sociedad porque 
siendo los de esa sociedad de izquierdas les pedían el voto para las mismas y el declarante como siempre ha votado a las derechas 
y quería seguir votándolas se dio de baja una vez conseguido el arreglo del caserío. No conoce a ningún Bautista Irure Albizu”.608

Deklarazioa egin ondoren, epaile militarrak, Bautista Irure berriro ere Ihabarrera eramateko agindu zuen eta bere etxean egon 
behar izan zuen espetxealdi arindua betetzen. Handik aurrera, lanerako eta igandeetako eta jaiegunetako mezetan baino ezin 
izango zuen irten bere etxetik. Horrez gainera, Uharte Arakileko Guardia Zibilaren postuan astero sinatu behar izan zuen.
Joaquin Meoqui Zestoako bainuetxeko gerenteak Bautista Irureren inguruko deklarazioa egin zuen 1939ko ekainaren 6an epaile 
militarraren aurrean. Egun berean, Francisco Larrañaga Unanuek ere deklaratu zuen, bai eta Juan Jose Ugarte Unanuek ere. 
Joakin Unanue Ulazia arotzak ere deklaratu zuen.
Deklarazio eta txosten ezberdinen ondoren, 1939ko irailaren 27an 2376 larrialdiko sumarisimoa egitea eskatu zuen epaileak. 
1940ko urtarrilaren 30ean kargu guztietatik aske utzi zuten.

38. KORTA ETXEBERRIA, JUAN
1908ko urtarrilaren 10ean Zestoan jaio zen. Pilar Etxeberriaren eta Jose Joakin Kortaren semea zen. Okina eta moldeatzailea 
zen. EAJ-ra afiliatuta eta ELA-ra sindikatuta zegoen. Zestoako EAJ-ko Zuzendaritzako bokala eta diruzaina ere izan zen. Zes-
toako Batzokiko lehendakaria ere zen.
Gerra hasi eta hilabete ingurura, 1936ko abuztuaren 27an, jada EAJ-ko goi karguek herriko Komitean parte hartzea zilegi zela 
onartuta, Juan Korta Etxeberria, Eulogio Zuazo Etxeberria eta Julian Etxaniz Zestoako Komitean sartu ziren eta bertako zenbait 
erabakietan parte hartu zuten. Eskuindarren egoera kaxkartu zenean, Juan Kortak, Miguel Zabala Arroa Beheko parrokoa, Justo 
Elorza lasaoar apaiza (Zestoara eraman zuen bere anaia Joakin Elorzaren etxera) eta Joakin Beunza Gorteetako Diputatua (garai 
hartan Juan Korta Hotel Estazioko txoferra zen eta seguruenik horregatik abisatu zioten laguntzeko; itxura denez Aizarnatik zerama-
ten Beunza milizianoek eta Villar eta Meoquik Aizarnako bideetan kotxearekin salbatu omen zuten) eskuindarrak defendatu zituen.

608	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2376-39.
609	Dokumentu batzuen arabera, Laredon tropa frankistei entregatu zen. Haiek beraien garraioak txofertzen ezarri zuten eta behin lana bukatuta, Zestoara 
itzultzeko ibiltzeko-baimena eman zioten.

1936ko irailaren 6an Zestoako Komitea utzi eta, Loiolako eus-
kal milizietan zerrendatu zen. Euskal milizien buruzagiek, An-
datzako eta Zarateko Bentako (Aiako herriaren aldetik) fron-
tera tropa frankisten aurka borrokatzera bidali zuten. Tropa 
frankistak Zestoara sartzear zirela, herrira gerturatu eta Loio-
lako euskal milizien buruzagien aginduz, errefuxiatuz bete-
tako kamioia gidatzen Bilbo aldera ihes egin zuen. Bilbotik 
Saturraranera egin zuen, bertan baitzeuden Loiolako euskal 
miliziak. Han milizianoak garraiatzen ibili zen txofer lanetan.
Tropa frankistak Bilbora sartzear zirela, Laredora alde egin 
zuen. Tropa frankistak Laredora sartzean haiei ihes egitea lor-
tu eta Bilbora ezkutuan iristea lortu zuen609. 1938ko martxora 
bitartean Bizkaiko hiriburuan ezkutatuta egon zen, baina bere 
anaietako bat Teruelgo frontean tropa frankistekin borrokat-
zen hil zela jakin zuenean, Zestoara itzuli zen. Urtebete inguru 
Zestoako etxean ezkutatuta egin zuen. Azkenean, 1939ko 
apirila hasierako gau batean, Joakin Orbegozo atzeraguar-
diako errekete alferez eta serenoa zenak, Juan Korta etxeko 
baratzean lanean ikusi eta Hermenegildo Calvo Ballesteros 
Azpeitiko Guardia Zibilaren komandanteari Juan Korta Zes-
toan zela abisua eman zion.
Horren eraginez, 1939ko apirilaren 9an, Guardia Zibilak atxi-
lotu egin zuen eta deklaratu ondoren, Azpeitiko kartzelan sar-
tu zuten, Zestoako Komiteko kidea izatea leporatuta.
Handik lau egunera, apirilaren 12an, Donostiako Probintziako 
Kartzelara lekualdatu zuten. Donostiako espetxean epaile mi-
litarraren aurrean deklaratu behar izan zuen. 

Juan Korta Etxeberria Azpeitiko kartzelan Zestoako Fronte Popularreko 
Komiteko kide izatea leporatuta. (AHPG-GPAHGEZ 02784_0027)
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Pilar Etxeberriak Juan 
Korta Etxeberria-

rentzako espetxealdi 
arinduaren eskaera 

epaile militarrari. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko 

Eskualdeko Artxibo Militarra, 
Ferrol, 3303-40)

Hala eta guztiz ere, 1939ko uztailaren 2an, oraindik ere Juan Korta 
Etxeberria epaitu gabe zegoen. Bere anaia Jose Cruz Korta Terue-
len hil zen eta haren ama Pilar Etxeberria Egiburuk, etxean laguntza 
behar zuela eta, Juan Korta Etxeberria semearentzako espetxealdi 
arindua eskatu zion epaile militarrari.
1939ko uztailaren 12an, epaile militarrak etxetik ia irten gabe bete 
beharko espetxealdi arindua ezarri eta aske utzi zuen Donostiako 
Probintziako kartzelatik. Handik aurrera, Juan Korta, Zestoako San-
ta Cruz kaleko Pilar Enea etxean biziko zen eta Jose Leon Zabale-
taren okindegian egingo zuen lan. Espetxealdi arinduarekin, herritik 
ere ezin zuen irten epaile militarraren baimenik gabe.
1940ko apirilean, Juan Korta Etxeberria eta Eulogio Zuazo Etxe-
berria zestoarren aurkako 3303 sumarisimo ordinarioa hasi zuen 
Donostiako 11 epaitegi militarrak. Handik aurrera, herritarren eta 
herriko instituzio frankisten txosten eta deklarazioak jaso zituen 
epaile militarrak.
1941eko martxoaren 13an Donostian ospatutako Gerra-Kontsei-
luan, Juan Korta Etxeberria eta Eulogio Zuazo Etxeberria absolbitu 
egin zituzten610.

610	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3303-40.

Juan Korta Etxeberria Donostiako Probintziako Kartzelan. 
(AHPG-GPAHGEZ 02784_0027)
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39. KORTA ETXEBERRIA, SOLEDAD
1906ko apirilaren 10ean Zestoan jaio zen eta bertan bizi zen. Pilar Etxeberriaren eta Jose Joakin Kortaren alaba zen. 1936ko 
otsaileko hauteskundeetako ahaldun izan zen. Emakume Abertzale Batzak Batzokian egiten zituen antzerkietan aktore izan zen.
Gerra hastean Zestoan geratu zen eta tropa frankistak sartu zirenean ere bertan zegoen.
1941eko urriaren 3an, Modesta Arizmendi Enatarreaga elizondoarrak Soledad Korta Etxeberriaren gaineko salaketa jarri zuen, 
“antipatriótica” zela adieraziz “de los informes que ha podido adquirir se trata de personas separatistas que, recalcitrantes, con-
tinúan ostentando su antiespañolismo, es por lo que denuncia el hecho ante la Alcaldía, a fin de que tramite como corresponda”. 
Itxura denez, Modesta Arizmendi bainuetxean zegoen egun batzuk pasatzen eta Arizmendiren deklarazioen arabera, Soledad 
Kortaren senide zen Jose Leon Zabaleta Egibururen okindegira joan zen Zestoako udalak emandako errazionamendu txartela-
rekin. Soledad Kortaren izeba Casilda Zabaleta Egiburuk, Arizmendiren deklarazioaren arabera, adierazi zion ordurako ogirik 
ez zutela eta beraz, hurrengo egun batean goizago joaten bazen behar zuen ogia izango zuela. Modesta Arizmendik salatu 
zuen horrez gainera Soledad Kortak hurrengoa esan ziola “Que la tía no era quien para dar pan a la compareciente y que no se 
le daría; agregando a voz en grito: YA DARÁ ESTO VUELTA, YA VEREMOS DONDE PARAN LOS NAVARROS, QUE VENGAN, 
QUE VENGAN A PEDIRNOS FAVORES”611.

611	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 4090-41.

Juan Korta Etxeberriaren espetxealdi arinduko arauak. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3303-40)



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

124
orr.

612	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 4090-41.
613	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 4090-41.
614	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 4090-41.
615	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 4090-41.

Salaketa horren eraginez, 1941eko urriaren 30ean Soledad Korta Etxeberria poliziak atxilotu egin zuen eta handik gutxira Donos-
tiako Probintziako Kartzelara lekualdatu zuten.
Hala, 1941eko azaroaren bere aurkako 4090 sumarisimoa hasi zuen Mugako eta Delitu berezien epaite bereziak. 1941eko aza-
roaren 7an Soledad Kortak deklarazioa egin zuen epaile militarraren aurrean:

“Que la Modesta Arizmendi fue un día que no recuerda a la panadería de sus tíos en busca de pan, a eso de las nueve y 
media de la mañana aproximadamente, y la dicente no le pudo entregar el pan porque aquella hora ya estaba terminada, a lo que 
Modesta Arizmendi al no entregarle el pan empezó a insultar a la declarante; insultos que no recuerda, pues no le hizo caso pero 
si le dijo que la iba a denunciar por no haberle dado el pan, no habiendo dicho la dicente nada de lo que se le pregunta (Modesta 
Arizmendik Soledad Kortak esan zuela salatutako “ya dará vuelta…” esaldiaren inguruan ziharduen). Que la Modesta Arizmendi 
le dijo que tenía tarjeta de racionamiento que se la habían facilitado en la Alcaldía de Cestona, pues dicha mujer no es vecina 
de dicha localidad, pero la declarante que solo sabía que había ido a tomar las aguas. Debe hacer constar que la harina que les 
entregan justo llega para la población, así que no puedo servirle a los forasteros”.612

1941eko azaroaren 8an Donostiako Probintziako Kartzelatik atera eta Zestoako bere etxean espetxealdi arindua bete behar izan 
zuen. Handik aurrera, 15 egunean behin udaletxera sinatzera joan behar izango zuen.
Egoera horretan, Soledad Kortak bere bizitza oso mugatuta zuen eta herritik ateratzeko ere instituzio frankisten baimena behar 
zuen. Esaterako, 1941eko abenduaren 13an, bere aurkako kausa zeraman epaileari idatzi zion, bere izeba Casilda Zabaleta 
Calahorran kataratetatik operatu behar zutela eta hari laguntzeko baimena eskatuz. 15 egunean Zestoatik kanpo egotea eskatu 
zion.
Epaiketa militarrak aurrera jarraitzen zuen ordea eta, 1941eko abenduaren 13an, Jose Lopez Lopezek Soledad Korta abertzalea 
eta Zestoako Emakume Abertzale Batzako militantea izan zela adierazi zuen, eta “Santa Causa Nacional”-en aurkakoa zela ere 
adierazi zuen, nahiz eta adierazi ez zuela tropa frankisten aurka egin gerran zehar. 1941eko abenduaren 20an, Felix Aranburu 
Zestoako alkateak Soledad Korta EAJ-ra afiliatuta zegoela eta 1936ko otsaileko hauteskundeetan ahaldun gisan egin zuela 
adierazi zuen “Además se expansiona con desmesurada verbosidad en sus conversaciones, salpicándolas con alusiones 
hirientes”.613

1942ko apirilaren 23an Soledad Kortak Donostian aurretik egindako deklarazioa berretsi egin zuen. 1942ko ekainaren 5ean 
Ignacio Oiarzabal Bereziartua Zestoako parrokiako koadjutoreak deklaratu egin zuen eta adierazi, Soledad Kortak egindako 
antzerkiak Hijas de Mariarekin gauzatu zituela eta gaztelania hutsean; horrez gainera, ez zegoela EAJ-ra afiliatua deklaratu zuen. 
Juana Oiarzabal Bereziartuak, Karmelo Arrizabala Mendizabal Zestoako karteroak eta Jose Odriozola Arangurenek, Ignacio 
Oiarzabalek deklarazio berdina egin zuten. 
1943ko maiatzaren 2an, Jose Goikoetxea Iriondok, Soledad Korta abertzalea zela pentsatzen zuela adierazi zuen “sin ser muy 
exaltada” eta udaletxean abertzaleek egindako antzerkian parte hartu zuela adierazi zuen. 1943ko maiatzaren 12an, Joakin 
Orbegozo Altunak, EAJ-ko afiliatua zela “que no haya tenido ninguna actividad destacada en dicha organización”.614 Soledad 
Kortak bi antzerki abertzaletan gutxienez parte hartu zuela adierazi zuen, beti ere haien helburua ongintzakoa izan zela adiera-
ziz. Miguel Olazabal Balsolak, Soledad Korta EAJ-ko afiliatua zela entzun zuela, baina abertzaleek egindako antzerkietan parte 
hartu zuen ez zekiela adierazi zuen, izan ere, Zestoatik kilometro batera bizi zen.
1943ko urriaren 22an Soledad Kortak berriro ere deklaratu zuen “Que quiere pronunciar que las palabras pronunciadas fueron 
las siguientes: Al poner en conocimiento de la denunciante que no podía obtener suministro de pan, porque a los agüistas se les 
retiró el suministro el día 1º de octubre, la denunciante se (…) afirmó que los harineros navarros debían de cortar los envíos de 
harina a Guipúzcoa y entonces la declarante le contestó que ya llegaría la normalidad (refiriéndose a la normalidad económica) 
y los harineros de navarra tendrían que acudir a buscar a sus clientes”.615

1944ko urtarrilaren 17an Luis Lines Corbella Soledad Kortaren defendatzaile zenak txosten bat bidali zion epaile militarrari eta 
horrela zioen, besteak beste:

“Poniendo la cuestión en sus exactos límites, el incidente se redujo a una discusión destemplada entre compradora y ven-
dedora. El día 6 de Octubre de 1941, Modesta Arizmendi acude a la panadería de José Zabaleta en Cestona, con objeto de 
surtirse de su racionamiento. La hermana del dueño del establecimiento Casilda Zavaleta (sic), que a la sazón se hallaba en el 
despacho de pan, le manifiesta la imposibilidad en que se halla de atenderla por haberse concluido las existencias, indicándole la 
conveniencia de que otro día acuda a hora más temprana. La Arizmendi pese a esta imposibilidad material, pide le sea expendido 
el pan, y proclama el derecho que supone le asiste. Entonces interviene la encartada, que conforme a su costumbre se hallaba 
también en el despacho, y hace saber a la Arizmendi que dada su cualidad de ‘agüista’, carece ya de derecho a suministro de 
pan, pues el cupo de harina para forasteros dejó de ser entregado a los panaderos de Cestona por los centros distribuidores, a 
partir de 1º de Octubre. Ante esta declaración la Arizmendi reacciona diciendo en tono agrio que las va a denunciar por haberse 
negado a suministrarle pan. Luego, en el mismo tono, afirma que en definitiva la harina del pan guipuzcoano procede de Navarra, 
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616	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 4090-41.

y que si los navarros no pueden comer ese pan, los harineros de Navarra debían negarse a enviar su harina a Guipúzcoa. Ante 
esta actitud de egoísmo regionalista de la denunciante, mi patrocinada contesta que ya cambiarán las circunstancias y vendrán 
los navarros a pedirnos favores, queriendo indicar que cuando se recobre la normalidad económica, y los harineros no tengan 
colocadas sin esfuerzo su mercancía (como ahora ocurre), tendrán que salir a buscar el favor de sus clientes. 

(…)
Obsérvese que la apreciación de mi defendida, sobre las consecuencias que una situación de normalidad económica produ-

ciría en la oferta de los comerciantes de harina, encaja perfectamente en la frase que constituye el caballo de batalla del sumario, 
y en la que se quiere ver una figura de delito. La palabra ‘vuelta’ pudo referirse a ese retorno a la normalidad económica, y al decir 
‘que vengan los navarros a pedirnos favores’ hacía referencia a esa necesidad que entonces sentirán los comerciantes harineros 
de navarra de buscar a sus clientes. Por eso, con arreglo a una lógica de la conversación, las palabras que profiriera, bien pu-
dieron ser textualmente las que se le imputan. Pero consciente de que sus palabras no encerraban intención política alguna, no 
paró mucha cuenta en ellas, sino en lo que por su medio quería significar. Por edo cuando en las declaraciones del sumario, dice 
que no pronunció dichas palabras, lo hace porque ya entonces una torcida y maligna interpretación había falseado su significado. 
Y ella no podía reconocer como suyo lo que no había querido significar.

(…)
Pero hay más. La acusación, relaciona la frase denunciada con los supuestos antecedentes de mi defendida, y creo obtener 

con ello un nuevo índice de culpabilidad.
Consideramos esos antecedentes. Hay un oficio del Comandante de Puesto de la Guardia Civil de Cestona, y otro de la 

Alcaldía del mismo punto informando, que según referencias, la encartada es de antecedentes nacionalistas. Los testigos, que 
como personas de solvencia moral y adhesión a la causa nacional, señala la Alcaldía de Cestona, no son tan terminantes en 
sus afirmaciones. El testigo Juan José Goicoechea dice que cree que la encartada era del partido nacionalista. El testigo Miguel 
Olazabal dice que ha oído decir que era nacionalista vasca. Sólo el testigo Joaquín Orbegozo es categórico en su afirmación. 
Los testigos de la defensa, niegan que perteneciera a aquella organización política, y señalan que un hermano de la procesada 
murió combatiendo como voluntario en el Tercio Requetés de San Ignacio”.616

Txosten horretaz gainera, Manuel Gereño Figueroa Gipuzkoako horniduren eta garraioen Ordezkaritzako irin-okin negoziatuko 
ofizial espezializatuaren txostena jaso zuen. Hark, 1941eko urrian egindako irin horniketarik ez zegokiela udatiarrei adierazi 
zuen. Zumaiako zonaldeko okinen ordezkaria zen Martin Elorriaga Gomezek:

Udatiarrentzat irinik ez 1941eko urrian. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Milita-
rra, Ferrol, 4090-41)

Udatiarrentzat irinik ez 1941eko urrian. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 4090-41)
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“Que según notas que obran en nuestro poder sobre el reparto de Harinas en el pueblo de Cestona, y consecuente con 
lo ordenado por la Junta Harino Panadera, las raciones de Pan de los veraneantes y forasteros de Cestona fueron totalmente 
suprimidas el día 30 de Septiembre del verano de 1941, por los cuales se tuvo en cuenta para (…) de Harina en proporción al 
cupo correspondiente”.617

1944ko urtarrilaren 17an Donostian bildutako Gerra-Kontseiluak, absolbitu egin zuen Soledad Korta Etxeberria. 

40. KORTA IZETA, MANUEL
1909ko abenduaren 27an Aizarnan jaio zen. Marcelina Izetaren eta Manuel Kortaren semea. Lanbidez moldeatzailea. EAJ-ko 
afiliatua zen. 
Gerra hastean Zarateko Bentan gudari gisan jardun zuen eta Zestoan bertan, besteak beste, bainuetxean preso eskuindarren 
zaintzan lanean ere jardun zuen. Bai eta errefuxiatuentzako esnea garraiatzen ere. 
1936ko irailaren 20an, tropa frankistengandik ihesi, Zestoatik ihes egin zuen bere anaia Jose Kortarekin batera. Irailaren 23an618 
Mutrikutik gaueko 23:00etan Jesus Nazareno itsasontzian Donibane Lohizunera alde egin zuten. Donibane Lohizunera goizeko 
04:00etan iritsi eta formazioan herriko udaletxera eraman zituzten. Bertan txertatu eta aske utzi zituzten. Donibane Lohizunen 
egun batzuk egin ostean, Azkaineko Ariotaberri baserrira egin zuten bizitzera. Han egon ziren 1936ko azaroaren 3an Dantxari-
neako muga zeharkatzen saiatu ziren arte.
Muga zeharkatzen ari zirela, Manuel Kortak ibiltzeko baimenik ez zuenez, falangistek atxilotu eta Iruñeako Probintziako kartzelan 
sartu zuten. Jose Korta berriz ez zuten atxilotu, izan ere, ibiltzeko baimena zuen. 
Manuel Korta, handik egun batzuetara, falangistek aske utzi zuten, haren eta anaiaren esanetan, bere aldeko txostenak bidali 
zituztelako Zestoako instituzioetatik. Behin Zestoara iritsita, 1936ko abenduan619, Manuel Korta Izeta Zestoako Junta de Guerra 
Carlista-ren esku atxilotuta zegoen. 
1937ko martxoaren 8an Juan Aranburu alkatearen eta Zestoako Junta Carlista-ko buruaren aurrean deklaratu behar izan zituen 
gerran egindako ekintzak. Jarraian doakizuen txostena egin zuen Zestoako Junta de Guerra Carlistak:

“En día dado la Junta Carlista de Guerra se vio sorprendida por la presencia en esta localidad de los hermanos José y Manuel 
Corta. Hechas las averiguaciones oportunas y tomadas las declaraciones de rigor a los hermanos manifestaron que se fugaron 
de esta localidad y desde Motrico fueron a Francia. Cuando quisieron penetrar en España los detuvieron y (…) a Pamplona de 
donde los soltaron por los buenos informes que habían ido del pueblo. A la Junta le extrañó este extremo pues no creyó que en 
cosas como esta que nos ocupa pudo informar ningún otro de la localidad que no fuera ella. A tal fin acordó requerir a la Junta 
de Pamplona para que dijese a la de aquí de donde partió el informe cosa que no se ha podido conseguir a pesar de las varias 
veces que se ha solicitado tanto por escrito como de palabra. En vista de cuanto precede y porque este muchacho Manuel lleva 
mucho tiempo detenido ha acordado la Junta tomaren declaración y entregarle al Sr. Comandante militar para que preceda con-
forme era conveniente.

Encuentra de gravedad (…) que hizo armas en el Frente y a pesar de que dice que fue por amenaza del Presidente del Co-
mité en este un extremo de la Junta de Guerra. A su hermano José le libró de la cárcel por no encontrar en él cosa de gravedad.

Cestona 8 de Marzo de 1937. El presidente Juan Aranburu”.620

Txosten hori egin ostean, egun berean, Azpeitiko kartzelara sartu zuten Manuel Korta Izeta. Bitartean, haren anaia Jose Korta 
aske utzi zuten “por no encontrar en él cosa de gravedad”. 
1937ko martxoaren 13an Manuel Kortaren aurkako aurretiazko eginbideak ireki zituen behin-behineko 5 epaitegi militarrak. 
1937ko martxoaren 13an Juan Aranburu Zuriarrain Zestoako alkateak epailearen aurrean deklaratu behar izan zuen, Azpeitiko 
komandante militarrari zergatik ez zioten abisurik eman Manuel Korta atxilotuta zegoela adierazteko “Preguntado que facultades 
tiene la Junta de Guerra Carlista respecto a detenciones y demás afectos a Orden Público, contesta: Que oficiales, ninguna, y 
que dado que no existe guardia civil realiza las funciones de ella, efectuando detenciones, e proponiendo multas que suelen ser 
aprobadas, todas, por la Comandancia Militar”.621 Jose Manuel Sorazu Ibarbia Zestoako epaile munizipalak, Joakin eta Pasca-
sio Orbegozo Altunak eta Jose Iruretagoiena udal-idazkariak ere auzi berdinaren inguruan deklaratu behar izan zuten. Sorazuk 
horrez gainera Manuel Kortari buruz “Que tenía buen concepto, pero que pertenecía al Partido nacionalista vasco” adierazi 
zuen. 1937ko martxoaren 13an bere anaia Jose Kortak ere deklaratu behar izan zuen. Bai eta Manuel Izeta Kortak, Jose Kortari 
ibiltzeko baimena lortu zionak ere.
Jose Iruretagoiena Ibarzabalek egindako txostenean “En cuanto a su conducta política es individuo que se ha caracterizado 
por sus ideas nacionalistas, según referencias”. 1937ko martxoaren 13an Azpeitiko epailearen aurrean Manuel Korta Izetak bere 
deklarazioa egin zuen.

617	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 4090-41.
618	Deklarazio batzuetan, hilaren 20an eta 21ean izan zela honako gertaera agertu zaigu.
619	Batzuetan abenduan dela eta besteetan azaroa amaieran dela adierazten da deklarazioetan.
620	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 571-37. 
621	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 571-37. 
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1937ko apirilaren 3an, aurretiazko eginbideak larrialdiko sumarisimoa egitera pasa zituzten. Handik aurrera, instituzio frankista 
ezberdinek Manuel Korta Izetari buruzko txostenak bidali zizkioten epaile militarrari.
Juan Aranburu Zestoako alkateak horrela zioen 1937ko apirilaren 10ean idatzi zuen txostenean:

“En cuanto a la conducta moral del expresado individuo nada tiene que objetar el que suscribe porque es sin antecedentes.
Sobre su conducta política he de manifestar que siempre se ha significado como nacionalista y consecuente sin duda con 

este criterio hizo guardias en diferentes Centros de la población y fue al frente al alto de Zárate en Aya donde permaneció seis 
horas según dice, frente a las tropas salvadoras de España.

En cuanto a conducta social he podido averiguar que perteneció a la Solidaridad de Obreros Vascos, entidad nacionalista, 
aunque con posterioridad se dio de baja, según me comunica (…)”.622

Joakin Orbegozo Altuna erreketeen buruzagiak honela zioen epaile militarrari bidalitako txostenean:
“En cuanto a conducta política ha sido siempre nacionalista con la agravante en este caso en que hizo armas contra el Ejér-

cito en el Alto de Zárate en Aya y también fue guardia en la localidad y hasta encargado de custodiarle al dicente cuando estuvo 
detenido. Se entiende que estas armas y guardias las hizo en tiempo del dominio llamado Frente Popular.

En cuanto a su aspecto social parece ser que perteneció a la Solidaridad de Obreros Vascos y más tarde por diferencias en 
el pago de cuotas dejó de pertenecer a dicha Sociedad”.623

Zestoako FET eta JONS-eko ordezkaritzak ere bere txostena bidali zion epaile militarrari. Bitartean, Manuel Kortak egindako 
deklarazioa berretsi zuen 1937ko apirilaren 29an. 
1937ko uztailaren 27an jada Gasteizko Probintziako Kartzelan zegoen624. 1937ko uztailaren 29an, Gasteizen bildutako Ge-
rra-Kontseiluak, “rebelión militar” ez zuela egin adierazi eta absolbitu egin zuten. 1937ko abuztuaren 23an aske utzi zuten.

622	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 571-37.
623	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 571-37.
624	Ez dakigu zehazki noiz lekualdatu zuten kartzela horretara.

Juan Aramburu Zuriarrain Zestoako alkateak Manuel Korta Izetaren inguruan 
egindako informea. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 571-37)

Joakin Orbegozo Altuna Zestoako erreketeen buruzagiak Manuel Korta Izetaren 
inguruan egindako informea. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 571-37)
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41. KORTA IZETA, TOMAS
1901eko martxoaren 7an Zestoan jaioa, gerra hasterako ezkon-
duta zegoen eta 6 ume zituen. Marcelina Izeta eta Manuel Korta-
ren semea. Errementaria zen. Manuel eta Joseren anaia.
Zestoako Eusko Etxeko bazkidea eta EAJ-ko afiliatua zen. Ge-
rra hastean, zaintza-lanak bete zituen Zestoan (bainuetxeko 
preso eskuindarrak zaintzen, besteak beste) eta, Hotel Oyar-
zabal eta Joakin Elorzaren dendatik likorea errekisatu zuela eta 
udaletxera eraman zuela Jose Aizpuruaren laguntzaz adierazi 
zuen frankisten aurrean egin behar izan zituen deklarazioetan. 
Tropa frankistak Zestoara sartzean bertan geratu zen eta Zuma-
rragako Jose Luis Aparicioren fundizio fabrikan lan egin zuen, 
tropa frankistentzako gerrako materiala ekoiztuz. Gerraren ha-
sieran gertatu bezala, gaixo jarri eta Zestoara itzuli behar izan 
zuen. Handik aurrera, Zestoako Etxabe fundizioan lanean jar-
dun zuen, harik eta 1937ko apirilaren 27an Azpeitiko Guardia 
Zibilak atxilotu zuen arte.
1937ko apirilean bere aurkako aurretiazko eginbideak hasi zi-
tuzten. 1937ko apirilaren 27tik Azpeitiko espetxean atxilotuta ze-
goen. Jose Maria Sarachaga Larrea orduan alfereza zenak hartu 
zion deklarazioa. 1937ko ekainaren 23tik aurrera 892 larrialdiko 
sumarisimoa izatera pasatu zen.
1939ko otsailaren 27an Gasteizko Probintziako kartzelara lekual-
datu zuten. 1939ko martxoaren 3an epaile militarrari eskutitza 
bidali zion baldintzapeko askatasuna edo bere Zestoako etxean 
beteko zuen espetxealdi arindua eman ziezaion, besteak beste, 
ziatikak eragindako izugarrizko mina baitzuen. 1939ko apirilaren 
24an bere Zestoako etxean bete beharko zuen espetxealdi arin-
dua lortu zuen, eta 10 egunero udaletxetik pasa beharko zuen, 
bai eta epaitegitik ere, hala eskatzen zioten bakoitzean.
1939ko apirilaren 25ean Gasteizen deklaratu behar izan zuen 
gerran egindako ekintzen inguruan. 1939ko uztailaren 29an 
Gipuzkoako Gobernu Zibileko Ordena Publikoko Idazkaritzatik 
Tomas Korta Izetaren inguruko hurrengo txostena bidali zioten 
epaile militarrari:

“(…) tengo el honor de participar a V.S., que según los ad-
quiridos agentes dependientes de mi Autoridad el citado indivi-
duo antes de iniciado el Glorioso Movimiento Nacional, pertene-
ció afiliado al partido Nacionalista Vasco Separatista.

Durante el dominio rojo, aunque no intervino con armas, de-
mostró ser muy contrario a la Causa Nacional, siendo uno de 
los que saquearon el Hotel Oyarzabal, llevándose botellas de 
bebidas e ignorándose demás hechos delictivos, quedándose en 
la villa de Cestona a la entrada del Ejército Nacional”.625

1939ko irailaren 7an Jose Luis Apariciok Zumarragako epaile 
munizipalaren aurrean deklaratu zuen Tomas Kortak bere fabri-
kan ez zuela lanik egin adieraziz. 1939ko irailaren 7an, Floren-
cio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren komandanteak, 
Tomas Korta Izetaren kondena inguruko txostena idatzi zuen. 
1939ko irailaren 20an Jose Vicente Zaldua Atxagak eta Vicen-
te Azpillaga Arrutik ere deklarazioak egin zituzten. 1939ko aza-
roaren 16an Juan Aranburu Zestoako alkateak Tomas Kortaren 
inguruko txostena bidali zion epaile militarrari. 1939ko azaroaren 
22an, Ignacio Oiarzabal Bereziartuak, deklaratu zuen, bai eta 
Joakin Elorza Oiarzabalek ere. 1940ko otsailean kausaren be-
hin-behineko largespena ezarri zioten. 

625	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 982-37.

Tomas Korta Izeta presoaldi arinduan. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 982-37)

Gipuzkoako Gobernu Zibileko Ordena Publikoko Idazkaritzak 
Tomas Korta Izetaren inguruan egindako txostena. 

(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 982-37)
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Isidro Landa 
Egibururi buruz 
Zestoatik jasotakoa. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko 
Eskualdeko Artxibo Militarra, 
Ferrol, 2046-39)

42. LANDA EGIBURU, ISIDRO
1918ko maiatzaren 15ean Zestoan jaio zen. Fernanda Egiburu eta Prudencio Landaren semea. Nekazaria zen. ELA-ra sindika-
tuta zegoen. 
Tropa frankistak Zestoara sartzear zirela, alde egin zuen Bizkaia aldera. 1937ko martxoan, Aulestin zerrendatu zen Itxarkundia 
batailoian gudari. 1937ko apirilaren 25ean, Lezamara egin zuen eta bertan maiatzaren 9-10 bitartean errepide bat konpontzen 
lanean jardun zuen. Handik, Bilboko Ingeniariak 1 Batailoi Mistoan zulatzaileen kuartelean aurkeztu zen, bere kinta deitu baitzu-
ten626. Bizkargin, Lemoan, Larrabetzun eta Artzentalesen gotorlekuak egiten lan egin zuen. Tropa frankistek 1937ko abuztuaren 

626	Ez dakigu datu hau frankistei egindako deklarazioetan bere burua defendatzeko egin zuen. Hau da, Itxarkundia batailoian egoteak, fusil bat erabili 
zuela eta frontean borrokan jardun zuela adierazi nahi zuen; horrek, bere kondena luza zezakeen. Aldiz, zulatzaileen batailoian egoteak, armen beharra 
txikiagoa izatea zekarren eta horrenbestez, haren kondenaren murrizketa ere bai.

Tomas Korta Izeta 
baldintzapean aske. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko 
Eskualdeko Artxibo Militarra, 
Ferrol, 982-37)
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26an Limpiasen atxilotu zuten. Bere anaia, Jose Joakin ere Santoñan preso zegoen. Pedro Landa berriz, Gasteizko kartzelan 
zegoen.
1938an 25 langile-batailoiko 2 konpainian zegoen gatibu-lanak egiten. 1939an Donostiako 14 epaitegi militarrak bere aurkako 
2046 aurretiazko eginbideak hasi zituen Tomas Muxika Larrañaga zestoarrarekin eta beste hiru azkoitiarrekin batera. Handik 
aurrera, Zestoako instituzio frankistak txosten ezberdinak bidaltzen hasi ziren Isidro Landa Egiburuk gerran eta haren aurretik 
izandako ibilbidea azaltzen zutenak. 1939ko martxoaren 14an horrela zion Juan Aranburu Zestoako alkateak:

“(…) al iniciarse el Glorioso Movimiento Nacional era muy joven y por tanto apenas tuvo actuación política ni sindical, siendo 
buena su conducta moral”.627

1939ko maiatzaren 11n Donostiako Probintziako Kartzelara lekualdatu zuten Isidro Landa Egiburu eta, bere deklarazioa gauzatu 
behar izan zuen epaile militarraren aurrean. 1939ko maiatzaren 17an, bere etxean bete beharko zuen espetxealdi arindua ezarri 
zion epaile militarrak. Handik aurrera, etxetik eginkizun erlijiosoak igande eta jaiegunetan egiteko eta lanerako baino ezin zuen 
irten. Herritik irteteko ere autoritate frankisten onespena behar zuen. 1940ko urriaren 10ean, 2046-39 kausatik aske geratu zen.

627	Ipar-Mendebaldeko Eskualde Militarreko Tarteko Artxiboa, Ferrol, 2046-39.
628	Ipar-Mendebaldeko Eskualde Militarreko Tarteko Artxiboa, Ferrol, 284-37. Dokumentu batzuk ELA-ra sindikatuta ere bazegoela adierazten digute.

Angela Gabiola Sologoaga, Jesusa, Miren Jaione eta 
Pepita Landa Gabiola alabekin. (Landa-Gabiola familiak utzitako argazkia)

43. LANDA EGIBURU, JOSE JOAKIN
1905eko abenduaren 12an Zestoan jaio zen. Fernanda Egiburu 
eta Prudencio Landaren semea zen. 1930eko maiatzaren 8an An-
gela Gabiola Soloagarekin ezkondu zen. Haien alaba Jesusa, eta 
Miren Jaione gerra hasterako jaiota zeuden. Angela Gabiolak bi-
kotearen hirugarren haurra gerra betean, 1936ko azaroaren 1ean 
izan zuen. Garai hartan, Jose Joakin Landa Egiburu Bizketxeko 
baserrian zegoen. Haur hura Pepita Landa Gabiola zen.
Gerra amaitzean jaio ziren Mertxe, Kontxi eta Jesus Mari Landa 
Gabiola. 
Jose Joakin Landa Egiburu bere anaia Pedroren gisan igeltseroa 
zen. EAJ-ra628 afiliatuta zegoen. 
Gerra hastean, Zestoan zenbait zaintza-lan egin behar izan zituen, 
besteak beste. 1936ko irailaren 19an tropa frankistak Zestoara 
sartzear zeudela, haien atzaparretatik ihesi egin zuen Aulestira, 
hurrengo egunean iritsiz. Bere emazte Angela Gabiolaren Bizke-
txe baserrian bizi izan zen eta bertan nekazaritza lanetan, igeltsero 
gisan eta Santa Eufemia errepidean lanean jardun zuen 1937ko 
apirilaren 26ra arte. 
Handik Bilbora lekualdatu eta 1937ko maiatzaren 1ean, Severo 
Zeberio Lizarraga Ingeniarien tenientearen eta Urola trenetako 
Azpeitiko delineatzailearen bitartez, 13 ingeniarien batailoiko 6. 
Konpainian gudari zerrendatu zen. Gotorlekuak egiten jardun zuen 
batailoiarekin, Lemoa, Zugaztieta, Kastrexana ondoan, Pagasarrin 
eta 1937ko ekainaren 17an Besuartera (Bilbo) lekualdatuz. 

Angela Gabiola Soloaga eta Jose Joakin Landa Egiburu. 
(Landa-Gabiola familiak utzitako argazkiak)

1937ko ekainaren 18an, tropa frankistak Bilbo menpean 
hartzear zeudela hiriburutik irten eta Balmaseda aldera 
egin zuen. Gauean zehar, Balmasedako mendietan luba-
kiak egiten lan egin zuen gainontzeko gudariekin. Gaixorik 
zegoen eta hurrengo irtenaldian Balmasedan geratu behar 
izan zuen. Hori aprobetxatuz, Jose Sudupe azkoitiarrarekin 
batera mendian ezkutatu zen ekainaren 25ean. Hurrengo 
egunean, mendiz Zalla aldera egin zuten. Jose Sudupek 
Balmasedara itzultzea erabaki zuen, baina Jose Joakin Lan-
dak Zallarako bidea mendiz jarraitu zuen. Ekainaren 29an 
errepidera jaitsi eta trenbidearen bidea jarraituz Aulestira 
egin zuen. 
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Aulestin komandante militarraren au-
rrean aurkeztu eta ibiltzeko baimena 
eman ondoren, Zestoara abiatu zen. 
Uztailaren 5 gauean Zestoara iritsi zen. 
Zestoan frankistek atxilotu eta uztailaren 
7an, Azpeitiko Guardia Zibilaren koman-
dantziako Juan Izquierdo Dominguez 
lehen konpainiako kaboaren aurrean de-
klaratu behar izan zuen.
1937ko uztailaren 14an, Gasteizko Pre-
soen Klasifikaziorako Komisioak, D kate-
gorian sailkatu zuen. 1937ko uztailaren 
24an Bilboko 39 epaitegi militarreko epai-
le militarraren aurrean Azpeitiko Guardia 
Zibilaren komandantzian egindako de-
klarazioa berretsi zuen. Ordutik aurre-
ra, epaile militarrari Zestoako instituzio 
frankistek Jose Joakin Landa Egiburuk 
Bigarren Errepublikan eta gerran zehar 
izandako parte hartzearen berri emate-
ko txostenak bidali zizkioten. Abuztuaren 
20an, C kategorian sailkatuta ageri zen.
1937ko irailaren 30ean, Bilbon bildu-
tako Gerra-Kontseiluak “matxinadari 
atxikitzea” egotzita 30 urteko kartze-
la-zigorra ezarri zioten. 1938ko abuz-
tuaren 6an Puerto de Santa Maria-ko 
(Cadiz) kartzelara lekualdatu zuten El 
Duesoko kartzelatik. Bien bitartean, An-
gela Gabiolak 1939tik 1940ra bitartean, 
Zestoako Zunzunegiren dendan lanean 
jardun behar izan zuen, familia aurrera 
atera ahal izateko. Tarte horretan hau-
rrak kentzen ere ahalegindu ziren fran-
kistak, nahiz eta ez zuten halakorik lortu.
1940ko azaroaren 8an espetxealdi arin-
dua ezarri zioten Jose Joakin Landa 
Egibururi. Zestoan bizitzen jartzerako, 
Guardia Zibilaren komandantziara aur-
keztu behar izan zuen. Kartzelatik irten 
eta azaroaren 14an, Zestoako Roque 
Arozena alkatearen aurrean aurkeztu 
behar izan zuen. Kartzelatik irtenda ere, 
preso politiko guztien gaineko kontrolak 
jarraitu egin zuen.
1949ko urriaren 24an, bere kondena 6 
urtera jaitsi zioten.

Landa-Gabiola familia. (Landa-Gabiola familiak utzitako argazkia)

Jose Joakin Landa Egiburu Roque Arozena alkatearen aurrean aurkeztuta. 
(Landa-Gabiola familiak emandako dokumentua)

Jose Joakin Landa Egibururi Aurrezki Kutxako libreta erabiltzeko baimena 
Angela Gabiola emaztearen izenean. (Landa-Gabiola familiak emandako dokumentua)
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44. LANDA EGIBURU, PEDRO
1910ean Zestoan jaio zen eta gerra hastean bertan bizi zen. Lanbidez igeltseroa. 
Fernanda Egiburu eta Prudencio Landaren semea. Zestoako Euzko Nekazarien 
Bazkunako idazkaria izan zen.
1937ko abuztuaren 25ean, Gasteizko Presoen Klasifikaziorako Komisioak C ata-
lean sailkatu zuen. Abertzalea izaki, ardura politikoz, Fronte Popularreko komi-
sioetan parte hartu zuen armen arduradun izanik hasiera batean. Zestoako Juan 
Aranburu FET eta JONS-eko buruzagiak, Zestoako Eusko Nekazari Bazkunako 
zuzendaritzakoa izateaz eta bertako idazkaria izateaz akusatu zuten. Ezin izan 
zuen gudari gisan borrokatu, ezgai izateagatik, tropa frankistak Zestoara sartzear 
zeudela, Itziarko baserri batean ezkutatu zen. Gero, Donostiako osaba batekin 
Bilbora egin zuen.
Haren ostean, Aulestin kokatu zen eta nekazaritza lanetan jardun zuen 7 hilabete-
tan zehar. 1937ko ekainaren 29an Zallan aurkeztu beharra izan zuen, ekainaren 
16tik bertan ezkutatuta egon ostean. 1938ko maiatzaren 7an Gasteizko kartzelan 
zegoen. 1939ko otsailaren 1ean, Murgiako Kontzentrazio-eremuan zegoen. Otsai-
laren 11n, bere aurkako epaiketa militarraren inguruko informazio gehiago eduki 
zezaten, Donostiako Probintziako Kartzelara lekualdatu zuten. Apirilaren 17an, 
fistula baten ebakuntza egiteko, Donostiako Ospitalera lekualdatu zuten, beti ere 
poliziaren zaintzapean. Apirilaren 29an behin-behinean aske utzi zuten, baina 38 
zenbakidun kintara aurkeztera derrigortu zuten bere osasuna hobetzen zenean. 

629	Ipar-Mendebaldeko Eskualde Militarreko Tarteko Artxiboa, Ferrol, 2909-37.
630	Ipar-Mendebaldeko Eskualde Militarreko Tarteko Artxiboa, Ferrol, gobernu-informazioa.

Pedro Landa Egiburu.

Jada lizentziatu egin zelarik, ez zuen kintara aurkeztu beharrik izan eta Zestoan bizitzen jarri zen. 1940ko urtarrilaren 22an behin 
betiko askatasuna eman zioten629. 1943ko martxoaren 15ean Zegaman finkatu zen Tomas Zubizarretaren lantokian igeltsero 
lanak eginez (gehiago jakin nahi izanez gero, ikus 5. Lekukotzak atalean Jose Manuel Landa Arizkorretari egindako elkarrizketa).

45. MAKAZAGA OLAIZOLA, ANTONIO630

1890eko ekainaren 8an Zestoan jaio zen. Josefa Olaizola Belderrain eta Juan Maria Makazaga Gurrutxagaren semea zen. Lanbi-
dez moldeatzailea zen. EAJ-ko afiliatua zen.
Gerran zehar, tropa frankistak Zestoara sartu baino lehen preso eskuindarren zaintza-lanak egiteaz arduratu zen, besteak beste. 
Tropa frankistak Zestoan sartzear zeudela, haien atzaparretatik ihesi Algortara alde egin zuen.
1937ko uztailaren 17an Juan Aranburu Zestoako alkatearen aurrean deklaratu eta atxilotu egin zuten. 1937ko uztailaren 20an 
Donostian bere aurkako, Kontxita Arrazola Etxeberria eta Urola bailarako 9 pertsonen aurkako gobernu-informazioa hasi zuen 
epaile militarrak; Fronte Popularrarekin izan zuten erlazioa aztertu nahi zuen epaile militarrak. Azpeitiko Guardia Zibilaren au-
rrean deklaratu ondoren, Ondarretako kartzelara lekualdatu zuten. Han eman zuen bere hirugarren deklarazioa 1937ko uztaila-
ren 23an eta aurreko deklarazioak berretsi egin zituen.
Handik aurrera, epaile militarrak, Antonio Makazagak Bigarren Errepublikan eta gerran zehar egin zuenaz berri izateko, tokiko 
instituzio frankistei eta ezagutzen zuten pertsonei haren inguruko txostenak eta deklarazioak eskatu zizkien.
Hala, Joakin Elorza eta Ignacio Orbegozok, Antonio Makazaga abertzalea zela adierazi zuten, baina gizon ona, erlijiosoa eta 
zintzoa zela ere adierazi zuten. Horrez gainera, Joakin Elorzak, bera bainuetxean preso zegoela zaintzak egiten ikusi zuela eta 
preso guztiei tratu ona ematen ziela adierazi zuen; Antonio Makazagak, bere aldetik, zaintza horiek bizimodua ateratzeko egin 
zituela adierazi zuen. Felix Zunzunegik Antonio Makazaga abertzalea zela adierazi zuen eta Zunzunegiren dendako errekisa-
menduan ez zuela bere erabakiz parte hartu baizik eta Fronte Popularraren aginduz egin behar izan zuela errekisamendua 
adierazi zuen. Antonio Makazaga gizon ona zela ere adierazi zuen. 
Alkatetzatik, Zestoako FET eta JONS-etik, Gipuzkoako FET eta JONS-eko Informazio ordezkaritzatik eta Guardia Zibilaren ko-
mandantziatik, abertzalea zela eta Fronte Popularrarekin harremana izan zuela, bainuetxeko preso eskuindarren zaintza-lanak 
egin zituela, besteak beste, adierazi zuten. Tropa frankistak Zestoara sartzear zeudela, gudariekin alde egin zuela Bilbo aldera 
adierazi zuten. Algortako Guardia Zibilak Antonio Makazaga miserian bizi izan zela eta horren eraginez, Auxilio Social-aren ko-
medoreetara jatera joaten zela adierazi zuen eta horrez gain, ez zuela beste parte hartzerik izan.
Egindako txosten eta deklarazio ezberdinen ondoren, 1938ko irailaren 24an behin betiko aske utzi zuten eta Ondarretako 
kartzelatik irten ahal izan zuen.
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46. MUXIKA AGIRRE, JOSE MARIA631

Jaiotzez zestoarra zen. Frankistek atxilotu egin zuten eta 110 Langileen Batailoira gatibu-lanak egitera behartu zuten. Geroago, 
Raimat-eko (Lleida) okindegian lanean ari zela Victoriano Estalayo Montes presoarekin batera ihes egitea lortu zuen. 1938ko 
uztailaren 7an, Zaragozako epaitegi iraunkor militarrak bere aurkako 1762-38 prozedura ireki zion. Hala, iheslari deklaratu eta 
beraien bilaketa eta harrapaketa martxan jarri zuten frankistek.

47. MUXIKA LARRAÑAGA, ROSARIO
1917an Aizarnan (Zestoa) jaio zen. Maria Larrañaga eta Jose Muxikaren alaba zen. 1931ko azarotik Donostian bizi zen eta hiriko 
etxe ezberdinetan zerbitzatzen lan egiten zuen. 
Gerra hastean, bere mutil-laguna Pedro Peñalba sozialista zen. Gerra hastean Saseta familia abertzalearen etxean lan egiten 
zuen. Tropa frankisten atzaparretatik ihesi Saseta familiak alde egin behar izan zuenez, Rosario Muxika Donostiako beste etxe 
batean ezkutatuta egon zen irailaren amaiera bitartean. Irailaren amaieran, Aizarnara itzuli zen. 1936ko urriaren 10ean, Elena La-
lanne Gonzalezek salatu eta falangistek atxilotu egin zuten. Galdeketa egin zioten eta aske uztea erabaki zuten. 1937ko ekainaren 
1era bitartean, Aizarnan bizi izan zen. Egun horretan, berriro ere Donostiara lanera itzultzea erabaki zuen, Fernando Martinez de 
Ceballos madrildarraren etxera. Azken honek, bere etxean akademia bat zuen eta hainbat ikasle joaten zitzaizkion ematen zituen 
klaseetara. 1937ko ekainaren 13an, madrildarrak Rosario Muxika salatu zuen Donostiako Ikerketa eta Zaintzako Komisarian: 

“En San Sebastián y su Comisaria de Investigación y Vigilancia, y siendo las diez horas del día trece de junio de mil no-
vecientos treinta y siete, ante los Funcionarios de Guardia que suscriben, comparece el que dice ser y llamarse FERNANDO 
MARTINEZ DIAZ DE CEBAYOS, de 38 años de edad, casado, Empleado, natural de Madrid, hijo de Antonio y Mercedes (…) 
manifiesta que: que tiene en el domicilio antes citado una Academia de enseñanza, a la que asisten varios alumnos y que hace 
unos diez días tomó a su servicio para los quehaceres domésticos una sirvienta llamada ROSARIO y que en el día de ayer tuvo 
noticia por uno de sus alumnos de que la tal ROSARIO hacia entre ellos demostraciones de nacionalismo y propaganda roja por 
lo que el compareciente se puso al acecho y en la mañana del día de hoy ha podido comprobar la certeza de la confidencia por 
cuanto la ha sorprendido hablando con un chico versando la conversación acerca de que la repetida sirvienta decía que no era 
española sino vasca en vista de lo cual se persona en esta Dependencia para hacer las manifestaciones escritas a los efectos 
que se estimen pertinentes (…)”.632

Horren eraginez, Joaquin Arlegi Ikerketa eta Zaintzako komisariako agente laguntzaileak Rosario Muxika Larrañaga atxilotu eta 
komisariara eraman zuen. Komisarian egindako galdeketan hurrengoa erantzun zuen:

“(…) de 23 años de edad, soltera, natural de Aizarna (Cestona), hija de José y María, la que convenientemente interrogada 
manifiesta: que no ha estado afiliada nunca a partido político alguno aunque simpatizaba algo con el de los nacionalistas vascos; 
nunca ha manifestado en público ni discutido con nadie el que no fuese española; que jamás ha acudido a mitin o acto separatista 
alguno; que solamente ha asistido a romerías y que lo dicho es la verdad (…)”.633

Horren ostean, Donostiako Probintziako kartzelan sartu zuten eta behin-behineko 13 epaitegian bere aurkako Gobernu-Informa-
zioa hasi zuten. 
1937ko ekainaren 16an Rosario Muxika Larrañagak epailearen aurrean deklaratu behar izan zuen. Epaileari, bera ez zela inongo 
alderdi abertzale eta ezkertiarretan afiliatuta egon adierazi zion; abertzaleen jarraitzailea izan zela baino ez zion adierazi. Horrez 
gainera, propaganda abertzalerik ez zuela egin eta Haraldo Dahland Sola Fernando Martinezen ikasleari, tropa frankistek Bilbo ez 
zutela hartuko esan ziola adierazi zion epaileari, eta azken hori, aldi berean, beste norbaiti entzun ziolako adierazi ziola ikasle hari.
Hurrengo egunean, 1937ko ekainaren 17an Fernando Martinez Diaz de Ceballos-ek deklaratu zuen epailearen aurrean. Hurrengoan, 
Haraldo Dahland-ek deklaratu zuen. Pedro Maria Albaitero Sagues 13 urteko mutikoak eta Fernando Martinezen ikasleak ere Rosario 
Muxikaren inguruko deklarazioa egin zuen. Jose Ramon Blanco Arguelles ikasleak ere, bere inguruko deklarazioa egin zuen. 
Felisa Azkue Etxabe zarauztar zerbitzariak ere deklaratu zuen. Amalia Olaskoaga Agirrezabal getariar zerbitzariak eta Josefa 
Arbide Vallek ere bai.
1937ko ekainaren 23an, berriro deklaratu behar izan zuen Rosario Muxikak. Hartan, gerra hastean Saseta familia abertzalearen 
etxean zegoela lanean deklaratu zuen. Saseta familiak tropa frankisten atzaparretatik alde egin behar izan zuenez, Donostiako 
beste etxe batean ezkutatuta egon zela harik eta irailaren amaiera arte. Irailaren amaieran, Aizarnara itzuli zen eta bertan 1937ko 
ekainaren 1era arte bizitzen egon zela adierazi zuen.
Ekainaren 28an Luisa de la Peña Borreguerok deklaratu zuen.
Handik aurrera, instituzio frankista ezberdinek Rosario Muxika Larrañagari buruz egindako txosten ezberdinak epaile militarrari 
bidaltzen hasi ziren. Gipuzkoako FET eta JONS-eko Informazio Ordezkaritzatik, besteak beste.
1937ko uztailaren 20an, ordura arte jasotako deklarazio eta txostenak entregatu eta 1937ko uztailaren 26an bere aurkako 1323 
larrialdiko sumarisimoa hasi zuten Donostian bertan. 

631	Aragoi eta Nafarroako lurraldeko 32 zenbakiko epaitegi togatu militarra.
632	Ipar-Mendebaldeko Eskualde Militarreko Tarteko Artxiboa, Ferrol, 1323-37.
633	Ipar-Mendebaldeko Eskualde Militarreko Tarteko Artxiboa, Ferrol, 1323-37.
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Josefa Arbide Valle, Luisa de la Peña Borreguero, Fernando 
Martinez de Ceballos, Felisa Azkue Etxabe, Haraldo Dahland 
Sola eta Jose Ramon Blanco Arguellesek beraien deklara-
zioak berretsi zituzten. Abuztuaren 4an, Rosario Muxikak bere 
deklarazioa berretsi zuen.
Instituzio frankista ezberdinek berriro ere prozesatuaren in-
guruan mintzo ziren txosten ezberdinak bidali zizkioten epaile 
militarrari. Donostiako Guardia Zibilaren komandanteak, EAJ-
ko jarraitzaile handia zela eta abertzaleen aldeko propagan-
da egin zuela idatzi zuen, besteak beste. Hala eta guztiz ere, 
1937ko abuztuaren 31n, FET eta JONS-eko Gipuzkoako In-
formazioaren Ordezkaritzatik adierazi zuten Elena Lalannek 
(1936ko urriaren 10ean Rosario Muxika salatu zuena) berriki 
egin zuen deklarazioan adierazi zuela ez zuela Rosario Muxi-
ka ezagutu tropa frankistak Donostiara sartu ziren arte “que 
solamente hizo la denuncia por las referencias que había ad-
quirido sobre sus antecedentes”.
Jasotako deklarazio eta txostenak kontutan izanda, 1937ko 
urriaren 9an, Ondarretako kartzelan egindako Gerra-Kontsei-
luan, frankistek, 9 urteko kartzela-zigorrera kondenatu zuten 
Rosario Muxika Larrañaga “por excitación a la rebelión”. 
1938ko urtarrilaren 3an, Saturrarango Emakumeen Espetxera 
(Mutriku) lekualdatu zuten. 1939ko uztailaren 10ean egindako 
hilabeteroko azterketan “ondo” nota jaso zuen. 1941eko ekai-
naren 30ean baldintzapeko askatasunean utzi zuten.
1943ko abuztuaren 30ean, Zigorrak kommutatzeko Batzorde 
Nagusiari bere kartzela-zigorra jaisteko eskaera egin arren, 
hark 9 urteko kartzela-zigorra Rosario Muxikak bete egin be-
har zuela adierazi zuen. Rosario Muxika Larrañaga espetxealdi arinduarekin. (AHPG-GPAHGEZ 0218_0031)

Rosario Muxika Larrañaga aske baldintzapean. (AHPG-GPAHGEZ 0218_0031) Rosario Muxika Larrañagak baldintzapean aske geratu ostean bete beharrekoak. 
(AHPG-GPAHGEZ 0218_0031)
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48. MUXIKA LARRAÑAGA, TOMAS (EDO PEDRO)
1911ko otsailaren 3an Zestoan jaio zen. Josefa Ignacia Larrañagaren eta Martin Muxikaren semea zen. Sastrea zen eta Donos-
tian lan egiten zuen. ELA-ra sindikatuta zegoen.
Gerra hastean Donostian zegoen. Loiolara (Azpeitia) 1936ko abuztuaren 16an hurbildu eta bertako milizietan zerrendatu zen, 
gudarien arropak egiten eta konpontzen jardun zuelarik. Handik, Bermeora egin zuen eta bertan 1936ko azarora arte egon zen. 
Azaroan, bere kinta deitu zutenez, Itxarkundia batailoian sastre gisan lanean jardun zuen. Otxandio, Urkiola, Bilbo eta Laredoko 
fronteetan egon zen.
1938ko abuztuaren 24an 25 langile-batailoiko 2 konpainian gatibu-lanak egiten zegoen. 
1939an Donostiako 14 epaitegi militarrak bere aurkako 2046 aurretiazko eginbideak hasi zituen Isidro Landa Egiburu zestoarra-
rekin eta beste hiru azkoitiarrekin batera. Handik aurrera, Zestoako instituzio frankistak txosten ezberdinak bidaltzen hasi ziren 
Tomas Muxika Larrañagak gerran eta haren aurretik izandako ibilbidea azaltzen zutenak. 1939ko martxoaren 14an horrela zioen 
Juan Aranburu Zestoako alkateak:

“(…) que en las últimas elecciones fue apoderado de la fracción separatista y al iniciarse el Glorioso Movimiento Nacional se 
alistó como voluntario en las filas rojo-separatistas (…)”.634

Azpeitiko Guardia Zibilaren komandante Hermenegildo Calvo Ballesterosek ere txostena bidali zion epaile militarrari 1939ko 
martxoan. 1939ko martxoaren 16an, Fidel Lizaso Agirrek, deklaratu zuen. 
1939ko apirilaren 29an Donostiako Probintziako Kartzelara lekualdatu zuten. 1939ko maiatzaren 1ean, Donostian epailearen 
aurrean Tomas Muxikak bere deklarazioa egin zuen. 1939ko maiatzaren 17an, bere etxean bete beharko zuen espetxealdi arin-
dua ezarri zion epaile militarrak. Handik aurrera, etxetik eginkizun erlijiosoak igande eta jaiegunetan egiteko eta lanerako baino 
ezin izan zuen irten. Herritik irteteko autoritate frankisten onespena behar zuen. 1940ko urriaren 10ean, 2046-39 kausatik aske 
geratu zen.

49. ODRIOZOLA MENDIZABAL, JOSEFA IGNAZIA
1937an bere aurkako 1198 gobernu-informazioa hasi zuten Donostiako 4 epaitegi militarrean, Fronte Popularrarekin zerikusirik 
izan zuen argitzeko. 1937ko irailaren 11tik Azpeitiko bere etxean atxilotuta zegoen. 1938ko ekainaren 21ean aske utzi zuten, 
nahiz eta aurrekari ezkertiarrak izan eta marxistekin kolaboratu zuela “influida por la ideología de su marido” adierazi zuten635.

50. ORUESAGASTI EPELDE, MANUEL
1895eko apirilaren 6an Azkoitian jaio zen, baina gerra hastean Zestoan bizi zen. Lanbidez Urolako trenbideetako langilea zen. 
Geltokiko langilea zen eta “mugimendua eta trafikoa” ardura zuen. Juana Gisasola Alberdi elosuarrarekin (Bergara) ezkonduta 
zegoen.
Gerra hastean, Zestoan zegoen. Fronte Popularrak emandako aginduz, udaletxean zaintza-lanak egin zituen; nahiz eta bainue-
txeko presoen inguruko zaintza-lanez ez zen arduratu. Garraioen nazioarteko trenbide-batasunera afiliatuta zegon momentu 
hartan. Tropa frankistak sartzear zirela, 1936ko irailaren 20an alde egin zuen Zestoatik, herriaren defentsarako sortutako Komi-
teak utzitako kotxearekin. Egun berean, Gipuzkoako Foru Aldundiak plantilla desegin eta hiru eguneko tartea eman zien langileei 
beren postua hartzeko. Manuel Oruesagasti ordea, Algortarako bidean zegoen eta horren eraginez, ezin izan zuen berriro ere 
haren postura itzuli, itzuliz gero errepresaliak jasango zituenaren beldur. Frankistek bere postutik kendu egin zuten “por aban-
dono del puesto de trabajo”.
Algortara iristean, Galdiz txaletean bizi izan zen, Cruz Korta, Jesus Trueba, Joakin Iribar, Belmonte eta Cigaranen bi alabekin 
batera, besteak beste. Bere emaztea Juana Gisasola, 1937ko otsailaren 9an frankistek Zestoatik kanporatu zuten eta horren 
eraginez, otsailaren 16an Algortara iritsi eta beraiekin bizi izan behar izan zuen. Manuel Oruesagastik, bitarte horretan, Bilbotik 
Areetarako trenen zerbitzuan lan egin zuen eta Foru Aldundiak soldata ordaindu zion.
Algortara tropa frankistak sartzear zeudela, bere emazteari alde egiten lagundu zion, bera handik bi egunera, emaztearen 
bideari jarraiki, Castro Urdialesera iritsi zen. Han, Churrillo auzoko baserri batean bizi izan ziren. 1937ko uztailean Donostiako 
4 epaitegi militarrak, berari eta Urolako beste pertsona batzuei buruzko “Gobernu-informazioa” hasi zuen, Fronte Popularrean 
parte hartzerik izan zuten berresteko. 
Tropa frankistak Castro Urdialesera sartzean, udaletxean aurkeztu ziren senar-emazteak eta alkateak Zestoara joan ahal izateko 
ibiltzeko baimena sinatu zien. 
1937ko abuztuaren 27an, Zestoara iritsi berritan, beste zestoar batzuek jasan zuten jazarpen berdina jasan behar izan zuen 
Oruesagastik ere; izan ere, orduko alkate frankista Juan Aranburuk deklaratzera deitu zuen. Deklarazioan, gerran zehar egin-
dako ibilbidearen berri eman zion alkateari eta horrez gainera, ‘La Constancia’, ‘La Voz de Guipuzcoa’ eta ‘El Pueblo Vasco’ 
egunkariak irakurtzen zituela adierazi zuen. Ez zen zestoarren artean egunkari errepublikanoa irakurtzen zuen bakarra:

634	Ipar-Mendebaldeko Eskualde Militarreko Tarteko Artxiboa, Ferrol, 2046-39.
635	Ipar-Mendebaldeko Eskualde Militarreko Tarteko Artxiboa, Ferrol, 14398-1937 eta 1198-1937.
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“Nire aitak (Manuel Saezmiera) “La Voz de 
Guipúzcoa” irakurtzen zuen. Goizero-goizero 
posta bulegora joan, hamar zentimo ordaindu 
eta egunkaria eramaten nion aitari. Ez ziren asko 
“La Voz de Guipúzcoa” irakurtzen zutenak: Ro-
driguez estazioburua, Gereka sastrea, Belmonte 
Urolako faktorea, Jesus Salegi, Amado Errasti, 
Pepe Zulaika eta asko gehiago ez. Nik uste, gure 
Bisiñok ere egunkari hori irakurriko zuela. Herri-
ko errepublikanoak zirela uste dut. Gainontzeko 
guztiak abertzaleak edo karlistak ziren”.636

Manuel Oruesagastik egindako deklarazioaren 
ondoren, Juan Aranburu alkateak ondorengo 
txostena idatzi zuen:

“Informe sobre Manuel Oruesagasti
Este individuo como es público y notorio 

mantuvo relaciones estrechas en íntimas con el 
Comité del Frente Popular de esta villa, siendo 
de ideología francamente izquierdista. (…) era 
asesor del conglomerado rojo separatista duran-
te el dominio del Frente Popular en esta locali-
dad; por tanto entiende esta Autoridad que este 
individuo, por lo menos merece la sanción de ser 
expulsado de la localidad por indeseable, política 
y socialmente”.637

Juan Aranburu Zuriarran Zestoako alkatearen txostena Manuel Oruesagasti Epelderi buruz. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37)

Alkatearen aurrean deklaratu ondoren, Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantziako buruaren aurrean 
deklaratu behar izan zuen, bere emaztea Juana Gisasolarekin batera. Deklarazioa egin ondoren, Guardia Zibilak hurrengo txos-
tena idatzi zuen, 1937ko abuztuaren 28an:

“Excmo. Señor.
Tengo el honor de remitir a la respetable y superior Autoridad de V.E., la información instruida por la Guardia Civil del puesto 

de esta Villa e Informes de las Autoridades de Cestona, contra el individuo MANUEL ORUESAGASTI EPELDE Y SU esposa JUA-
NA GUISASOLA ALBERDI regresados de Castro Urdiales (Santander), aquel ferroviario de la Compañía de Urola, que marchó 
con los Rojos-separatistas y considerado significado de izquierdas: por lo que considerando pueda alcanzarles responsabilidad 
por su actuación con los Rojos, lo pongo a disposición de V.E., para los fines que en justicia proceda.

Dios guarde a V.E. muchos años.
Azpeitia 28 de Agosto de 1937 (…)”.638

Txosten horien guztien eraginez, 1937ko abuztuaren 29tik Zapatariko kartzelan atxilotuta zegoen. Han zegoela, epaile militarrak 
deklaratzera deitu zuen, irailaren 8an. Argi utzi zuen ez zuela inongo alderdi politikoetan filiaziorik. 
1937ko irailaren 11n, Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantziako buruak, Oruesagastiren inguruko 
txosten berri bat bidali zion epaile militarrari:

“Contestando a su superior escrito, de fecha 8 del actual, en el que me interesa informe de Don MANUEL ORUESAGASTI veci-
no de CESTONA, tengo el honor de participar a la respetable Autoridad de V. que de los informes adquiridos en contra del Glorioso 
Movimiento Nacional, sobre su actuación, no intervino en detenciones, saqueos, etc.; pero sí propagandista en contra el Movimiento 
Nacional se marchó con los Separatistas voluntariamente, no fue directivo ni afiliado, conducta pública y privada buena”.639

Gipuzkoako FET eta JONS-eko delegazioak ere Oruesagastiren eta Gisasolaren inguruko txostena egin zuen. Mauricio Etxaniz 
Mayorak, Manuel Oruesagastiren inguruko deklarazioa egin zuen. Toribio Iraeta Aizpiri Zestoako parrokiako apaiz ekonomoak 
ere deklaratu zuen, bai eta Santiago Elorza Gabilondo errepideetako langileak eta Manuel Irazu Ibarbiak ere. 
1937ko urriaren 26an, berriro ere, Florencio Mangas Luengok, Manuel Oruesagastiren inguruko txostena egin zuen. 1937ko 
abenduaren 15ean, Jesus Odriozola Arangurenek, Oruesagastiren inguruko deklarazioa egin zuen. 

636	Saezmiera Uyarra, J.J., Idem (etzanda), 53.
637	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
638	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
639	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
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1937ko abenduaren 24an, Castro Urdialeseko Guardia 
Zibilaren komandante Pedro Chivitek, Oruesagasti eta 
Gisasolaren inguruko txostena bidali zuen epaitegi mi-
litarrera.
Bizkaiko Guardia Zibilaren komandantziako Informa-
zio Sailetik ere 1937ko abenduaren 26an, Gisasola eta 
Oruesagastiren inguruko txostenak bidali zituzten epai-
tegi militarrera.
1938ko irailaren 24an Zapatariko (Donostia) kartzelatik 
frankistek aske uztea lortu zuen, baina Gipuzkoako On-
dasunak Bahitzeko Komisioari testigantza eman behar 
izan zion.
1963ko abuztuaren 13an Gipuzkoako Foru Aldundiak 
ateratako dekretuari esker, 400 pezetako pentsioa ja-
sotzen hasi zen. Hala eta guztiz ere, pentsio hau kendu 
egin zioten 1974ko abuztuan, interesdunak aipatutako 
zenbatekoa baino handiagoa zen lan-mutualismoko 
prestazioa jasotzen zuela iritzita.

640	Ezin izan dugu zehaztu, El Dueso-ko kartzelatik segituan ala denbora batera lekualdatu zuten Puerto de Santa Maria-ko (Cadiz) kartzelara. Datu 
batzuen arabera, 1938ko urtarrilaren 1ean iritsi zen Puerto de Santa Maria-ko kartzelara, baina hori ezeztatu eta 1938ko urtarrilaren 5ean El Dueso-ko 
kartzelara lekualdatu zutela adierazten duen dokumentua dugu.

Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren 
komandantziako buruak Manuel Oruesagastiren 

inguruan egindako txostena. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko 
Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37)

51. ORTIZ DE ZARATE ARRANTIA, BLAS
1893ko otsailaren 4an Zestoan jaio zen. Magdalena Arrantia Etxe-
berria eta Manuel Ortiz de Zarate Ordoñanaren semea zen. Indus-
triala zen. Gerra hastean, Durangon bizi zen. 
Bilboko epaitegi militarrak 1937ko uztailaren Blas Ortiz de Zarate 
eta beste 4 pertsonaren aurkako 314-37 larrialdiko sumarisimoa 
hasi zuen.
1937ko uztailaren 21ean 4 epaitegi militarreko epailearen aurrean 
ez zuela ideia politikorik eta ez zela inongo alderdi politikoetakoa 
eta “que no es cierto tampoco que pocos días antes de la toma 
de Durango diera noticias deprimentes para las personas de dere-
chas, como la llegada al aeropuerto de Sondica de cien aparatos 
para los rebeldes” deklaratu zuen.
1937ko uztailaren 25ean Bilbon ospatutako Gerra Kontseiluan, 
“matxinadari atxikitzea” leporatuta 30 urteko espetxe-zigorrera 
kondenatu zuten; bere fabrikan bonbak egin izana leporatu zioten, 
besteak beste. Horren arabera, 1967ko uztailaren 20ra arte ezin 
izango zuen kartzelatik irten.
Epaiketa burutu bitartean, Bilboko Probintziako kartzelan egon 
behar izan zuen. 1938ko urtarrilaren 5ean El Dueso-ko kartzelara 
lekualdatu zuten. Blas Ortiz de Zarate eta Angel Tobio Sarrionana-
diak beraien auzia azter zezaten eskatu zuten; baina 1937ko otsai-
laren 12an egindako aztertze-errekurtsoari ezezkoa eman zieten 
frankistek. 
El Dueso-ko kartzelatik Puerto de Santa Maria-ko (Cadiz) kartze-
lara lekualdatu zuten640. 1939ko uztailaren 25ean aske utzi zuten. 
1943ko maiatzaren 1ean Zigorrak Aztertzeko Batzorde Nagusiak 2 
urteko kartzela-zigorrera kommutatu zion.
Erantzukizun Politikoen Auzitegiak ere epaitu egin zuen.

Blas Ortiz de Zarate Arrantia El Dueso-ko (Kantabria) espe-
txera. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 314-37)
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52. OSTOLAZA ALZIBAR, GREGORIA
1899ko apirilaren 27an Zestoan jaio zen. Josefa Alzibar Albizuren eta Manuel Ostolaza Etxaberen alaba zen. 
1939ko urriaren 1ean, Simon Olaizola Arregi Loiolako Agite baserriko semearen eta gerran zehar hildako gudari guztien omenez 
Donostiako frantziskotarren komentuan egindako mezan parte hartzegatik atxilotu zuen Brigada Politico Social-ak. 
Donostiako komisarian Enrique Biarge Añoro eta Felipe Foronda Oraa inspektoreen eta Julian Prieto Cayon idazkariaren aurrean 
deklaratu behar izan zuen Gregoria Ostolaza Alzibar atxilotu zestoarrak. Harekin batera mezara joan ziren beste 225 pertsonek 
deklaratu behar izan zuten. Atxiloketetan, Julian Aguado Lucas eta Esteban Gallego Morales Guardia Zibilek eta Cuerpo de 
Investigacion y Vigilancia-ko Federico Corral eta Jose Maria Martin-ek parte hartu zuten. Deklarazio guztiak burutu ondoren, 
mezaren egile nagusitzat Paulina Alustiza Berasategi zegamarra eta Simon Olaizolaren alarguna zena hartu zuten. Ondarretako 
kartzelan preso izan zuten, baina ez meza horrengatik bakarrik, baita bere senarraren aldeko oroigarria egiteagatik ere ondoko 
esaldiarekin “Simón Olaizola Arregi. Cofrade del Apostolado de la Oración. Que fue vilmente asesinado en defensa de su ideal el 
día 9 de Octubre de 1936 a los 27 años de edad (…)”641.
Gregoria Ostolaza Alzibarrek meza hartara kasualitate hutsez joan zela deklaratu zuen eta ez zekiela inondik inora mezaren 
zergatiez642. Ondarretako kartzelara sartu zuten eta 1939ko azaroaren 11n aske geratu zen bere etxean bete beharko zuen 
espetxealdi arinduarekin. Azaroaren 13an epaile militarrarengana joan behar zuen eta haren bitartean, aipatu dugunez, etxetik 
irten gabe eta ekintza erlijiosoak igandeetan betez baino ezingo zuen egon. 
Espetxealdi arindu horrek, emakume izateagatik atxikitako ezaugarri berezi bat zuen, bere etxeko lanak egin ez ezik, merkatura 
edo janaria zen edozein tokitara joan zitekeen bere familia mantentzeko. Gainera, Donostiatik irteteko epaile militarraren baime-
na behar zuen. Horrez gainera, 2.000 pezetako fidantza bat ordaindu beharra zuen, baina 1939ko azaroaren 16an haren bizila-
gunek, argi eta garbi adierazi zioten epaile militarrari Gregoria Ostolazaren familiak halakorik ordaintzeko gaitasun ekonomikorik 
ez zuela 10 eguneko epean. Azaroaren 24an, epaile militarrak 20 eguneko epea ezarri zien ordainketa egiteko.

53. OTAEGI ABURUZA, NIKOLAS
1897an jaioa, Josefa Aburuzaren eta Francisco Otaegiren semea. Urolako treneko langilea zen. Gerra hastean Zestoan zegoen 
eta tropa frankistak sartu aurretiko aginduari men eginez, Bilbora ebakuatu zen. Frankistek, Gipuzkoako Foru Aldundiko plantilla 
desegin zuten eta 3 egun eman zizkieten, langileei lanean jarraitu nahi bazuten bertaratzeko. Batzuek, tartean Nikolas Otaegik, 
Bilbora egin zuen ebakuazioan Bigarren Errepublikako gobernu legitimoa defendatuz eta horren eraginez, 1936ko azaroaren 
7an bere kargutik kendu zuten. Guztira, garai hartan 170 langile ziren Urolako trenean eta haietatik 79 zuzenean kargutik kendu 
zituen azaldutako arrazoiagatik Gipuzkoko Foru Aldundiak. Horiez gainera, frankistek hartutako herrietan geratu zirenak, depu-
razio espedientea egin ostean kargugabetu zituzten.
1937ko irailaren 27an, Bilboko 12 epaitegi militarrak bere aurkako 1175 larrialdiko sumarisimoa hasi zuen, baina haren largespe-
na ezarri zioten. Beste 15 pertsonekin batera epaitu zuten643. Epaiketa egin ziotenean, Eskolapioetan (Bilbo) preso zegoen, eta 
aurreragotik jada, Gasteizko kartzelan preso egona zen.
1939ko abenduaren 6an, berriz, bere aurkako aurretiazko eginbideak ireki zizkioten Donostiako 3 epaitegi militarrean, 1936ko 
uztaileko estatu-kolpearen ostean hasitako gerran izandako parte hartzea aztertzeko. Zestoako herritar batzuek egindako sa-
laketa medio deitu zuten epaitegira: Leonarda Etxabek, tropa frankistak sartu aurretik, Nikolas Otaegi telefonoko zentsorea izan 
zela adierazi zuen. Joakin Orbegozok, Otaegi armarekin Udaleko zaintzak egiteaz arduratu zela adierazi zuen eta:

“También aseguran Dña Teresa Arrizabalaga y Don Ignacio Orbegozo que efectuó requisa en el Bazar X en el Balneario en 
compañía de otro individuo de Tolosa, detalle que conoce asimismo Dña Paz Hernandez que reside en Zaragoza, Plaza del Pilar 
17-Bazar Unión.

Cestona 31 de mayo de 1939.
El Alcalde Juan Aramburu”.644

Ondarretako kartzelan preso sartu zuten 1939ko abenduaren 12an. Hilabete eskas batzuk baino ez ziren pasatu ordura arte 
soldaduska egiten egon behar izan zuen Langile Batailoian lizentziatu zenetik (1939ko maiatzaren 9an lizentziatu zen); 1937az 
geroztik, adierazi dugunez, Gasteizko kartzelan, eta Eskolapioetakoan (Bilbo) egona zen jada. 
1934ko urriko iraultzaz geroztik, Zestoa, Bilbo eta Zornotzan bizi izan zela adierazi zuen. 1939ko apirilaren 5ean, 5 Langile 
Adituen Batailoian Kotxeen Berreskuratze Zerbitzuan posta lanetan aurkitzen zela eta soldadu gisan 1939ko maiatzaren 9an 
lizentziatu zela adierazi zuen.
Gainontzeko aurretiazko eginbide zein epaietan gertatu bezala, Nikolas Otaegiren kasuan ere, bera lehen pertsonan ezagutzen 
zutenak arduratu ziren haren inguruko informeak egiteaz. Informe horien arabera, epaileak kondena luzeagoa edo laburragoa 

641	Xabier Olaizola Alustizak utzitako oroigarria.
642	Dokumentuek ez digute argitzen deklarazioa bere burua frankisten aurrean defendatzeagatik ala benetan hala zelako egin zuen.
643	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1175-37.
644	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2610-39.
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ipiniko zion. Haietako bat, Azpeitiko alkate Ignacio Egaña Otaegi izan zen eta honela zioen Nikolas Otaegik “(…) nada destaca-
ble hizo en contra del Movimiento, a pesar de su huída a Bilbao a la entrada de las Tropas en Azpeitia”. Azpeitiko Guardia Zibileko 
Komandanteak ere deklaratu zuen.
1939ko abenduaren 15ean, Nikolas Otaegi deklaratzera deitu zuten, ohiko prozedura jarraituz. Otaegik Gipuzkoako Foru Aldun-
diko langileen eta patronatuen asoziazioko sindikalista izan zela adierazi zuen eta gerra garaian Eusko Alderdi Jeltzalean afilia-
tuta egon zela. Horrez gainera, telefonoko zentsore lanak derrigortuta egin zituela, baina udaletxean armekin ez zuela zaintza 
lanik egin adierazi zuen. Errekisamendurik ere ez zuela egin adierazi zuen eta:

“(…) que le sorprendió el Movimiento en Cestona, que al evacuar este marchó a Bilbao, que durante su permanencia en Bil-
bao no ha trabajado y ha hecho armas en contra de las Tropas Nacionales que le pagaba la Diputación el Sueldo que al liberarse 
Bilbao se presentó a las Tropas Nacionales haciendo su presentación en el Regimiento de Ingenieros de Ferrocarriles de la Esta-
ción del Norte, a los pocos vino a su pueblo de Azpeitia a dicha presentación le detuvo la Guardia Civil de dicho pueblo, pasando 
detenido a la Cárcel de Vitoria, y más tarde marchó a Bilbao, a la Prisión de los Escolapios, donde le sobreseyeron la Causa que 
contra él mismo le siguieron, mandándole a un Batallón de trabajadores que ha permanecido en dicho Batallón durante siete 
meses, que le licenciaron, viniendo a su pueblo a Azpeitia, que ha estado trabajando hasta que nuevamente le han detenido”.645

1939ko abenduaren 22an, behin-behinean aske utzi zuten eta gerora kausatik absolbitu egin zuten.

54. PEÑA ARRONA, GABRIEL
1916ko martxoaren 18an Zestoan jaio zen. Maria Arrona eta Ceferino Peñaren semea. Lanbidez arotza zen. ELA-ra sindikatua. 
Gerra hastean, Arroa Behean zaintza-lanak egin zituela adierazi zuen Joaquin Orbegozo 1945eko apirilaren 23an Zestoako FET 
eta JONS-eko buruzagia zenak. Tropa frankistak Arroara sartzear zeudela Bizkaira alde egin behar izan zuen.
1946ko maiatzaren 15ean, 310-44 sumario ordinarioa hasi zuen Donostiako behin-behineko 1 epaitegiak Andres Arrizabalaga 
Arrona eta Gabriel Peña Arronaren aurka.
1945 azaroaren 10ean, Andres Arrizabalaga eta Gabriel Peñari 4 hilabeteko kartzela-zigorra ezarri zioten. 1944ko uztailaren 
1etik kartzelan zegoen eta beraz, kartzela-zigorra beteta zuela ikusita, aske utzi zituzten.

55. RAMOS CASTELO, MANUEL
Jaiotzez Santiago de Compostelakoa zen. Lanbidez gidaria. UGT-PSOE-ko militantea zen. Gerra hastean Zestoan zegoen 
eta Colungara (Asturias) alde egin zuen. 1937ko abuztuaren 27an epaitu zuen gerra kontseiluak, 20 urteko kartzela-zigorra 
ezarri zion646.

56. REKONDO IRAZU, ESTEBAN
1890eko abuztuaren 2an Usurbilen jaio zen. Martina Josefa Irazu Iparragirreren eta Ascensio Maria Rekondo Bengoetxearen 
semea zen. Apaiza zen.
Gerra hasi zenean, Arroako parrokoa zen. 1936ko urriaren 24an, Zestoako Junta de Guerra Carlistak 2.000 pezetako isun 
ekonomikoa ezarri zion eta hau ordaintzeko 3 egun eman zizkioten. Azaroaren 1ean ordaindu zuen. Abenduaren 15ean 5.000 
pezetako isun ekonomikoa ezarri zioten eta abenduaren 21ean ordaindu zituen eta hura ordaintzeko dirua, Andoainen bizi zuen 
anaia Lasarteko parrokoak eman zion. Egun batzuetara, herria utzi behar zuela ere adierazi zioten bai eta Junta de Guerra Car-
listak bere irratia errekisatu ere. Isun ekonomikoak “Que Juan Aramburu le dijo que le habían sido impuestas por la actuación en 
elecciones, y como el declarante le contestara que en diez y seis años que llevaba en la Parroquia, con mil trescientas almas que 
la misma existen, que le indicara una sola persona, a quien el declarante hubiese dicho que votara en un sentido o en otro, ante 
cuya pregunta dicho Sr. se calló”647.
1937ko urtarrilean, Altzoko parrokiara lekualdatu zuten eta hara lekualdatu baino lehen Gasteizko apezpikutzan egon behar 
izan zuen.
1937ko irailaren 17an, Altzoko parrokoa zela Fernando Artola, Francisco Altuna eta Jacinto Lizarribar altzotarrek salaketa jarri 
zioten mezan ondorengoa esan omen zuelakoan:

“QUE LOS CARDENALES Y OBISPOS HABÍAN DIRIJIDO (SIC) UNA CIRCULAR EN LA QUE DECÍAN QUE LOS SEPARA-
TISTAS NO TENÍAN CULPA POR SU ACTUACIÓN CONTRA EL MOVIMIENTO SALVADOR.

Y MENOS TODAVÍA LOS SEPARATISTAS DE ALZO. QUE TUVIERA CUIDADO CON HABLAR CONTRA LOS SEPARATIS-
TAS. QUE NI LOS UNOS NI LOS OTROS TUVIERAN PALABRAS SOBRE ESTE ASUNTO.

Parece ser que Sr. Párroco era acérrimo separatista en ‘Arrona’ de donde vino a esta”.648

645	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2610-39.
646	Fundación Francisco Largo Caballero. Censo de represaliados de la UGT.
647	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 239-38.
648	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 239-38.
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Horren eraginez, 1937ko urrian Donostian bere aurkako 239 gobernu-informazioa hasi zuen Donostiako 13 epaitegi militarrak.
Salaketa horren eraginez, 1937ko urriaren 13an, Tolosako Guardia Zibil Alfereza, Felix Montes Arroyo Altzora joan zen, salaketa 
horren egileetako bati Francisco Altuna Raskin Altzoko zinegotziari galdeketa egitera; hark bere salaketan esandakoa berretsi 
egin zuen. Bai eta Antonio Lizarribar Lizarribar eta Miguel Aiestaran Arrese udal-idazkariak ere. Azken horrek Esteban Rekondok 
abertzaleei koroan kantatzen uzten ziela ere adierazi zuen eta aurreko parrokoarekin halakorik ez omen zen gertatzen. Gaine-
ra, Constanza Aretak ere deklaratu zuen gisara, hitz hauek guztiak euskaraz esan omen zituen Esteban Rekondok. Constanza 
Aretak deklaratu zuen Esteban Rekondo umeei doktrina euskaraz ere emandakoa zela. Fernando Artola Ibarbia Altzoko lehen 
alkateordeak ere bere salaketan esandakoa berretsi egin zuen. 1937ko urriaren 15ean Tolosan, Guardia Zibilaren aurrean Ja-
cinto Lizarribar Goenaga Altzoko alkatea, bere salaketan berretsi zen. 

Esteban Rekondo Irazuri ezarritako 2.000 pezetako isun-ekonomikoa. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 239-38)

Esteban Rekondo Irazuk 5.000 pezetako isun-ekonomikoa ordaindu izanaren 
agiria. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 239-38)Esteban Rekondo Irazuk 2.000 pezetako isun-ekonomikoa ordaindu izanaren 

agiria. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 239-38)

Esteban Rekondo Irazuri ezarritako 5.000 pezetako isun-ekonomikoa. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 239-38)

Esteban Rekondo Irazuren irratia errekisatuta. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 239-38)
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1937ko azaroaren 23an Esteban Rekondok Donostian egindako deklarazioan ez zela abertzalea adierazi zuen eta ez zuela 
Altzoko elizako pulpitutik zenbait altzotarrek salatutakoa esan. Salatzaileek ere Guardia Zibilaren aurrean egindako salaketa 
Donostiako epailearen aurrean berretsi egin zuten.
1937ko abenduaren 22an Esteban Rekondok Donostiako epaile militarraren aurrean deklaratu zuen. Bertan ez zela inongo alderdi 
politikoetako afiliatua izan adierazi zuen. Bai eta Junta de Guerra Carlistak aipatu ditugun isun ekonomikoak ezarri zizkiola ere.
1937ko abenduaren 23an epaile militarraren aurrean Juan Aranburuk deklaratu zuen. Aranburuk, Esteban Rekondori ezarritako 
isun ekonomikoak Emilio Gomez del Villar Azpeitiko komandantearen aginduz ezarri zizkiotela adierazi zuen. Egun berean, Joa-
kin Orbegozo Altunak Esteban Rekondori irratia errekisatzeko agindua Juan Aranburuk eman ziola deklaratu zuen. Jose Manuel 
Sorazuk ere deklaratu zuen eta bertan adierazi zuen berak ez zuela isun ekonomikoen dirua kobratu.
1937ko abenduaren 18an, Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren komandanteak Esteban Rekondo “Santa Cau-
sa Nacional-en” oso aurkakoa zela eta oso abertzalea zela ere deklaratu zuen. Egun berean, Juan Aranburu alkate eta Zestoako 
FET eta JONS-eko buruzagiak ere “completamente desafecto a la España Nacional” zela Esteban Rekondo deklaratu zuen bai 
eta Gipuzkoako probintzia uzteko “invitado” izan zela ere. 
Abenduaren 24an Jose Leon Olazabal Egañak epaile militarraren aurrean, Junta de Guerra Carlista-ko gordailuzaina zela eta 
isun ekonomikoa berak kobratu zuela adierazi zuen. Horrez gainera, Juan Aranburu militarren batek salatu egin zuela ere adiera-
zi zuen. Esteban Rekondori buruz, adierazi zuen ez zuela uste inongo alderdi politikoetan afiliatuta zegoenik. 1938ko urtarrilaren 
20an, Esteban Lizaso Errastik Esteban Rekondok ez zekiela zein ideia politiko zituen eta tropa frankisten aurka ez zuela egin 
adierazi zuen. Vicente Errasti Irurek urtarrilaren 22an, Esteban Rekondo ez zuela uste tropa frankisten aurka aritu zenik eta ez 
zuela entzun inongo alderdi politikoetara afiliatuta zegoenik adierazi zuen. 1937ko abenduaren 27an Gasteizko apezpikutzako 
Bikario Nagusiak epaile militarrari bidalitako txostenak horrela zioen:

“(…) el Obispo mi Sr. Facilite informe acerca de D. Esteban Recondo, Cura Ecónomo de Alzo, cúmpleme manifestar a V. que 
el citado Sacerdote es celoso y ejemplar en el cumplimiento de sus deberes ministeriales y que, en cuanto a sus idea políticas 
ha creído conveniente la Autoridad Eclesiástica, trasladarlo de parroquia, muy lejos de la que antes ocupaba, según acuerdo 
establecido entre S.E. Rvdma. y el Generalísimo”.649

1938ko apirilaren 30ean kausa artxibatu eta askatasun osoa lortu zuen Esteban Rekondok.

57. SAEZMIERA MAESTRO, MANUEL
Jaiotzez Cerezo Rio Tiron-ekoa (Burgos) zen. Oso txikitatik etorkizuna ikusten zioten, oso jakintsua zen. Gurasoak nekazariak 
zituen eta etorkizun hobeago bat emateko nahikoa diru ez zuten. Horregatik, herriko emakume aberats batek ordaindu zizkion 
magisteritzako ikasketak650. 1911ko maiatzaren 22an hasi zen irakasle lanetan Tosantosen (Burgos). 1923an Zestoan eman 
zioten Eskola Nazionaletako irakasle postua eta irailaren 1ean hartu zuen postua. Laster, bere emaztea Paula Uyarra Abella 
eta bere seme-alabak Juan Jose, Jovita eta Maria Santos ekarri zituen berarekin batera herrira. Geroago, Zestoan bertan, gi-
zon-emazteek, Marina (umea zela hil zena) eta Maria Belen haurrak izan zituzten. 
Zestoara iritsi berritan eta irakaslearen etxea eman bitartean, Alkorta-renean ostatu hartu zuten651. Gerra hastean, Zestoako Es-
kola Nazionaleko irakaslea izaten jarraitzen zuen. Errepublikanoa zen.
Tropa frankistak Zestoara sartzear zirela Algortara alde egin zuen. 1936ko abenduaren 8an, Algortatik Gorozikako auzora (Mu-
xika) egin zuen eta bertako irakasle kargua betetzeaz gain, epaitegiko idazkaria eta herriko Komiteko idazkaria ere izan zen. 
1937ko uztailean Donostiako 4 epaitegi militarrak, berari eta Urola bailarako beste pertsona batzuei buruzko 1694 “Gobernu-in-
formazioa” hasi zuen, Fronte Popularrean parte hartzerik izan zuten berresteko. 
Garai hartan, Bilbora ekainaren 19an tropa frankistak sartuz geroztik, Puente de San Miguel-eko (Santander) haurtzaindegi 
batean lanean ari zen. Behin tropa frankistak Santanderrera sartzean, 1937ko irailaren 3an, Instrukzio Publikoko Ministerioan 
deklaratu behar izan zuen Manuel Saezmierak:

“Quienes eran los más distinguidos izquierdistas de su departamento y cuanto sepa de la actuación de los mismos. No me 
metí nunca en la política y por ello desconozco la actuación política y profesional de todos ellos”.652

Irailaren hasieran, Santanderreko alkateak ibiltzeko-baimenak eman ostean, Zestoara egin zuen. Behin Zestoara iristean, beste 
hainbat zestoarrek jasan zuten jazarpena jasan behar izan zuen frankisten aldetik: Juan Aranburu Zestoako alkateak, deklaratzera 
deitu zuen eta galdeketaren ostean, alkateak, txosten bat idatzi zuen: 

“(…) el individuo en condición fue asesor durante el dominio rojo-separatista de dichos elementos y que como Maestro Na-
cional de niños de esta villa se condujo (…) con carácter extremadamente sectaria, pues como perteneciente a izquierda repu-
blicana hacia propaganda de dichas ideas tanto en la Escuela como en las reuniones (…). Así mismo es notorio que se fugó a la 

649	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 239-38.
650	Maria Belen Saezmiera Uyarrari CCOO-k egindako elkarrizketa.
651	Saezmiera Uyarra, J.J., Idem.
652	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 443-38.
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entrada de las tropas salvadoras de esta localidad, en dirección al campo rojo, con tal motivo quedó automáticamente destituido 
de su cargo por aplicarle las disposiciones mandadas de la Superioridad al respecto. En su virtud entiende esta Autoridad que no 
merece sea admitido en esta localidad para que conviva con los actuales moradores de la villa, sin perjuicio de que se le explique 
por los Tribunales correspondientes las sanciones a que se hubiera hecho acreedor.

Cestona 4 de Septiembre de 1937
El alcalde. Juan Aramburu”.653

Txosten horren ostean, egun berean, Azpeitiko Guardia Zibilaren komandante buruaren, Florencio Mangas Luengoren aurrean 
deklaratu behar izan zuen: 

“(…) manifiesta que durante el dominio Rojo Separatista en su residencia no se significó en nada, ni intervino con armas, ni 
perteneció a ningún partido político, que solo hizo emitir el voto en favor de la República, en agradecimiento a haber aminorado 
el hambre de los maestros, que se marchó de la citada Villa (Zestoa), el veinte de Septiembre del pasado año, porque llevaba 
casi dos meses sin cobrar y anunciaron los periódicos que se pagaba en Bilbao y porque tenía un hijo de soldado en la columna 
Villarias, y deseaba verlo; por temor a perder la carrera y porque oyó decir a unos milicianos, que aquella noche iban a liquidar a 
todos los hombres que quedasen en Cestona y tomó miedo, que fue para Algorta, al Bar los Tamarises, no dedicándose a nada, 
hasta el ocho de Diciembre del pasado año, que le nombraron maestro de Gorocica (Vizcaya) dando clase a unos niños, hasta 
el treinta de Abril, en que por evacuación pasó a Bilbao alojándose en el Bar Jose Mari, muelle ripa; no dedicándose a nada, 
de allí, marchó por evacuación a Santander, ejerciendo el cargo ocho días y allí aguardó a que entraran las Tropas Nacionales, 
uniéndose a ellos, donde le dieron salvoconducto, para trasladarse a la Villa de Cestona, llegando en el día de hoy”.654

Egun horretan bertan atxilotu eta Ondarretako kartzelara eraman zuten. 1937ko irailaren 8an, jada Ondarretako kartzelan, Ma-
nuel Saezmierak berriro ere deklaratu beharra izan zuen, oraingoan epaile militarraren aurrean.
1937ko irailaren 11n, Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantziako buruak honako txostena bidali zion 
epaile militarrari:

“Contestando a su superior escrito, de fecha 8 del actual, en el que me interesa informe de Don MANUEL SAEZMIERA veci-
no de CESTONA, tengo el honor de participar a la respetable Autoridad de V. que de los informes adquiridos en contra el Glorioso 
Movimiento Nacional, sobre su actuación, no se significó en nada; antecedentes políticos, republicano Azañista, dentro de su 
ideal se sintió Español, no fue directivo ni afiliado, su conducta publica y privada buena”.655

Gipuzkoako FET eta JONS-eko Informazioaren ordezkaritzak hurrengo txostena egin zion:
“MANUEL SAEZMIERA MAESTRO.= Maestro Nacional de la Villa de Cestona (Guipúzcoa), fue asesor del conglomerado ro-

jo-separatista durante su dominio en el indicado pueblo.= Pertenecía a izquierda republicana y ponderaba constantemente, tanto 
en la escuela, como fuera de ella, los beneficios que habían de seguirse de la implantación del programa del partido político a que 
pertenecía.= A la entrada de las tropas nacionales en Cestona, se fugó en dirección a Bilbao.= Considerándosele indeseable, se 
propuso su separación del cargo que desempeñaba, encomendándose la instrucción de los niños que asistían a su escuela a los 
H.H. Maristas que regentan las escuelas municipales”.656

1937ko urriaren 7an, Zumaian, Joakin Meoqui Plazak, Zestoako bainuetxeko zuzendari gerenteak, Manuel Saezmieraren in-
guruan deklaratu zuen, bai eta Joakin Orbegozo Altunak ere. Jesus Salegi Elduaienek, Basilio Aldalur Garciak eta Feliciano 
Izeta Azkuek ere deklaratu zuten. 1937ko azaroaren 12an Juan Aranburu alkateak Manuel Saezmierari buruzko txosten berri bat 
bidali zion epaile militarrari:

“Contestando a su comunicado de fecha 4 del corriente mes tengo el gusto de manifestado en su informe en relación con 
el maestro Nacional D. MANUEL SAEZMIERA MAESTRO, pudiera citar a D. Carlos Urbiria Otaño, sacerdote residente en esta 
localidad, a D. Plácido Navas, maestro de Aizarna barrio de este término y a D. Hipólito Usabiaga, coadjutor que fue de esta villa 
y que según referencias que tengo hoy está de párroco en Asteasu en esta misma provincia. Según mis noticias el Sr. Saezmiera 
amenazó con denunciarle por fascista a su compañero de Aizarna Sr. Navas ya citado. Este Sr. recientemente se ha incorporado 
al Ejército Nacional en San Fernando.

Dios guarde a V. muchos años.
Cestona 12 de Noviembre de 1937.
Viva España
II AÑO TRIUNFAL
El Alcalde
Juan Aramburu”.657

653	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38.
654	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38.
655	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38.
656	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38.
657	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38.
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Gipuzkoako FET eta JONS-eko Informazio Ordezkaritzak 
Manuel Saezmiera Maestrori buruz egindako txostena. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38)

658	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38.
659	Deklarazioa San Fernandon egin zuen, gerran borrokatzen aurkitzen baitzen tropa frankistekin lurralde hartan.
660	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38.

Juan Aranburu Zestoako alkateak 1937ko azaroaren 12an 
Manuel Saezmiera Maestroren inguruan egindako txostena. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38)

Handik aurrera, Manuel Saezmieraren txosten ezberdinak iritsi zitzaizkion epaile militarrari. Gorozikako alkateak honako txostena 
egin zuen Manuel Saezmieraren inguruan:

“Tengo el honor de poner en su conocimiento (…) de la conducta y actividades político-sociales del Sr. Saezmiera Maestro 
interino que estuvo en ésta; que era muy rojo y que aquí ejerció el cargo de Secretario Municipal y además de Secretario de 
Comité, huyendo con el Ayuntamiento a Bilbao en cuanto se aproximaron las tropas nacionales.

Dios salve a España y guarde a V.S. muchos años.
Gorocica 20 de diciembre 1937 (…)”.658

Gorozikako alkatearen txostena jaso eta bi egunera, Placido Navas de la Vega Aizarnako Eskola Nazionaleko irakaslearen de-
klarazioa jaso zuen epaile militarrak659:

“(…) Que no puede asegurar que Manuel Saezmiera Maestro, fuese afiliado a izquierda republicana, pero que desde luego 
hizo propaganda pública; ignorando si en la Escuela la hiciera”.660

Horrez gainera, Juan Aranburuk salatutakoa baieztatu egin zuen Navasek. Bai eta Maria Beain Mendizabal Aizarnako irakas-
leak ere, 1938ko martxoaren 26an, hala eta guztiz ere, azken horrek, “que es brusco, pero no le cree exaltado de izquierdas. 
(…) Que tiene que hacer constar que en la escuela del cargo del encartado, nunca hizo éste manifestaciones políticas ante los 
alumnos, así lo cree la declarante” adierazi zuen.
Epaile militarrak, Manuel Saezmiera prozesatu egin behar zela erabaki zuen, “Gobernu-informazio”-rako bidali zizkioten txoste-
nengatik. Horregatik, 2629 larrialdiko sumarisimoa ireki zioten, Luzia Juaristi Larrea azkoitiarrarekin batera. Epaile instruktorea 
Pedro Gual Cano izan zen eta idazkaria Manuel de Rafael Garcia. 1937ko irailaren 4tik Ondarretako kartzelan preso zegoen.
Aldi berean, Donostiako 7 epaitegiak, Gipuzkoan gerra eta hura baino lehen izan ziren eta Santanderrera iritsi ziren irakasleei, 443 
“Gobernu-Informazio”-ko txostena egiteko agindu zuen. Manuel Saezmiera Maestro beste 24 irakaslerekin batera ikertu zuten.
Handik aurrera, Manuel Saezmiera Maestroren inguruko txostenak bidali zituzten Zestoako autoritate frankistek epaile militarren-
gana. Juan Aranburu alkateak 1938ko ekainaren 4an, irakaslearen inguruko txostena egin zuen. Handik hilabete batzuetara, 
1938ko irailaren 8an epailearen aurrean deklaratu behar izan zuen Saezmierak:
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“(…) que no es cierto que haya hecho propaganda política alguna y que únicamente en algunas conversaciones disentía de 
algunas opiniones, por mostrarse quizás republicano.

Que es cierto que en cierta ocasión y con motivo de una reunión de maestros celebrada en una escuela de Cestona, sostuvo 
una discusión con Plácido Navas, pero que en ningún momento le amenazó con denunciarle como podrá comprobarlo Dionisia 
Santamaría, Maestra de Cestona y el propio Navas. Que no es cierto que le denunciase cuando el dominio de los rojos, como lo 
podrían probar los miembros del Comité, a los que cree en el extranjero, y también el que de haberle presentado una denuncia 
no hubiese estado detenido solo unos ocho días.

Que respecto a su actuación en Gorocica, si bien es cierto que actuó de Secretario del Ayuntamiento no lo es el que fuese 
del Comité, ya que no hubo tal Comité; que acerca de su actuación en Gorocica pueden declarar D. Pablo y D. Pedro Irazabal, 
uno de los cuales fue Alcalde al entrar los Nacionales, y a los que defendió en un juicio en período rojo, ya que se reclamaba 
unas rentas”.661

Handik aurrera deklarazio ezberdinak burutu zituzten Manuel Saezmiera ezagutzen zuten pertsona ezberdinek epaile militarra-
ren aurrean.
1938ko urriaren 31n Pedro eta Pablo Irazabalek, Gorozikan deklaratu zuten.
1939ko urtarrilaren 3an, 443 “Gobernu-Informazio” txostenean, Josefa Oloriz Arcelus lehen hezkuntzako ikuskariak honakoa 
deklaratu zuen Manuel Saezmieraren inguruan: 

“(…) que sabe es de ideología izquierdista, que huyó a la entrada de los Nacionales, no ha sido repuesto en su cargo, pero 
su conducta particular es buena”.662

1939ko urtarrilaren 19an, Donostian egindako 2629 larrialdiko sumarisimoko Gerra-Kontseiluan, 2 urteko kartzela-zigorra eza-
rri zioten “por proposición de rebelión militar”, bai eta edozein kargu betetzeko galarazpena eta baita sufragio eskubidearen 
ukapena ere “(…) reservando al Estado la acción civil para exigir al condenado indemnización por los daños y perjuicios ocasio-
nados por la rebelión”663.

661	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38.
662	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 443-38.
663	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38.

Gorozikako alkateak Manuel 
Saezmiera Maestroren inguruan 
egindako txostena. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko 
Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38)

Manuel Saezmierak bere emazte 
Paula Uyarrari kartzelatik idatzitako 

eskutitza. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko 
Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38)
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Sententzia eman ziotenean, urtebete bai-
no gehiago egona zen kartzelan eta or-
dura arte kartzelan egondako denbora 
kontutan hartu ziotenez, 8 hilabete inguru 
geratzen zitzaizkion oraindik Ondarretako 
kartzelatik irteteko. Espetxeko dokumen-
tuak 1939ko irailaren 3an bere kondena 
bete eta horrenbestez, aske geratuko 
zela adierazten digu. Kartzelatik urtebete 
eskas betetzeke zegoela, 1940ko apirila-
ren 25ean Zestoan gripe txar batek jota 
hil egin zen Manuel Saezmiera Maestro. 
1942ko otsailaren 27an, jada hilda ze-
goela, Nafarroako Erantzukizun Politi-
koen Auzitegiak epaitu eta 50 pezetako 
isun-ekonomikoa ordaintzera kondenatu 
zuen.
1943ko uztailaren 7an, Seigarren Eskual-
de Militarreko auditoreak, 443-38 gober-
nu-informazioaren arabera, Manuel Saez-
mierak ez zuela delitu-egintzarik izan 
adierazi zuen, ez eta berarekin batera 
aztertu zituzten 24 irakasleek ere. Manuel Saezmiera Maestroren espetxeko dokumentua. 

(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2629-38)

Manuel Saezmiera Maestroren heriotza-akta. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 443-38)
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58. SAEZMIERA UYARRA, JUAN JOSE
1914ko azaroaren 8an San Millan de Lecora-n jaio zen. 1923ko irailean iritsi zen Zestoara, bere aita Manuel Saezmierari Zes-
toako Eskola Nazionaleko irakasle postua eman ziotenean. Ordura arte, Tosantos-en (Burgos) bizi izan zen bere senideekin. 
Haren ama, Paula Uyarra Abella izan zen eta anai-arrebak, Jovita, Maria Santos, Marina (umea zela hil zen) eta Maria Belen izan 
ziren. Aitaren gisan, irakaskuntza ikasi zuen, eta 16 urterekin ikasketak izatea lortu zuen, hiru urte itxaron behar izan zituen ordea 
bere postuan lanean hasteko664. Ideologia ezkertiarra zuen.
Gerra hastean, soldaduska egiten ari zen. Santanderren 109 batailoiko sarjentu izendatu eta bulegari izatera pasatu zen. Han-
dik, Ontanedan zegoen 3 Ingeniari Zulatzaileen batailoira lekualdatu zuten. Han iraun zuen tropa frankistek Santanderren aur-
kako erasoa hasi zuten bitartean eta batailoiak erretiratzean, Asturiasera egin zuen. 
Tropa frankistek 1937ko urriaren 21ean Gijonen atxilotu zuten. Lehengo Gijoneko kartzelan 15 egunez izan zuten, handik San-
toñara lekualdatu zuten (beste 15 egun egin zituen) eta 1937ko azaroan Gasteizera. 6 epaitegi militarrak bere aurkako epaiketa 
hasi zuen eta artxibatu egin zuen. Horren eraginez, behin-behinean aske geratu zen 5 hilabetez, harik eta 1938ko irailaren 10ean 
berriro ere epaitegitik deitu zioten, langile batailoira joan behar zuela adieraziz. Azken horretako Presoen Klasifikaziorako Komi-
sioak sailkatu eta, San Pedro de Cardeña-ko (Burgos) kontzentrazio-esparruko bulegari lanetan jardun zuen. 1939ko martxoaren 
5ean, 208 langile batailoira (Valsequillo, Cordoba eta geroago Los Barrios-en, Cadiz) gatibu-lanak egitera behartu zuten. 1940ko 
apirilaren 10ean San Roque-ko (Cadiz) Partiduko kartzelara lekualdatu zuten eta bertan deklaratu behar izan zuen.
Joakin Elorza, Jose Maria Etxeberria eta Roque Gaztañagak FET eta JONS-eko militanteek bere inguruko txostena burutu zu-
ten. Epaile militarra Los Barrios-en (Cadiz) ari zen kausa aurrera eramaten eta distantziak informazioa lausotzen ziolako, kausa 
1940ko ekainaren 15ean, Donostiara lekualdatu zuten. Modu horretara, Juan Jose Saezmiera Uyarraren inguruko informazioa 
bera bizi izan zen inguruan jakitea errazagoa zen. Horren eraginez, Juan Jose Saezmiera Donostiako Probintziako Kartzelan eta 
Bilboko Tabakaleran egon zela dokumentatu ahal izan dugu, horren inguruko data zehatzik ez dakigularik. 
Zestoako eta Urola bailarako instituzio frankistek txostenak bidaltzeari ekin zioten epaile militarrari. Zestoako FET eta JONS-eko 
buruzagiak, Azpeitiko Guardia Zibilaren komandante Jose Lopez Lopezek, Jose Vicente Zaldua Atxaga zinegotziak, Miguel 
Elorza Larrañaga Zestoako lehenengo alkate frankista izandakoak, Angel Orbegozo Altuna Zestoako sindikatuko ordezkariak 
eta Jose Manuel Sorazu Ibarbia epaile munizipalak, besteak beste. 
1940ko irailaren 9an Bilboko Tabakaleratik aske utzi zuten. 1940ko irailaren 11n Juan Jose Saezmierak, zenbait herritarrek bere 
inguruko deklarazioak egin ondoren epaile militarraren aurrean deklaratu behar izan zuen. 1940ko azaroaren 27an 3528-40 kau-
satik aske utzi zuten, behin-behineko largespena ezarri baitzioten. Santo Domingo de la Calzadara (Logroño) bizitzera joan zen. 
Cervera del Rio Alhaman klaseak ematen ere jardun zuen; nahiz eta txostenetako batean azken herri horretan zuen bere irakasle 
postutik kargugabetua izan zela adierazi. 1946ko abenduan Cerezo de Rio Tiron-en (Burgos) bizi zen.

59. SAGARZAZU ALTUNA, SANTIAGO
Jaiotzez Zornotzakoa zen, baina gerra hastean Zestoan bizi zen. Manuela Altunaren eta Jose Maria Sagarzazuren semea. Lanbi-
dez ile-apaintzailea zen eta Juana Etxeberria Garate azpeitiarrarekin ezkonduta zegoen. Gerra zehar, lau seme-alaba zituzten 
Jose, Eduardo, Manolo eta Miren Itziar Sagarzazu Etxeberria. Miren Itziar Sagarzazu, zehazki, 1937ko apirilaren 26an Areetan 
jaio zen, naziek frankisten aginduz Gernika bonbardatu zuten egun berean. Gerra ostean, Begoña Sagarzazu Etxeberria izan 
zuten. 
Gerra hastean Zestoan zegoen eta 1936ko irailaren 20an, tropa frankistak herrira sartzear zeudela Areetara alde egin behar izan 
zuen bere emaztea Juana Etxeberria Garate eta hiru semeekin. Juana Etxeberria Garate, Zestoako Emakume Abertzale Batzako 
militantea eta bokala zen eta Santiago Sagarzazu berriz, Zestoan nabarmendu zen abertzaleetako bat. Horregatik alde egin 
zuten Bilbo aldera, tropa frankistak Zestoara sartu baino lehen.
Sagarzazu, Areetan gaixo egon zen azaroaren 1 ingurura arte eta egun horretatik aurrera, ile-apaintzaile gisan lanean jardun 
zuen bertako ile-apaindegi batean. Abenduaren 22an, Anpueroko Ospitalean (Areeta) lan egiteko deitu zioten ile-apaintzaile 
lanetan eta bertan jardun zuen 1937ko ekainaren 15era arte. Tarte horretan jaio zen Miren Itziar Sagarzazu Etxeberria, Gernikari 
su eman zioten egun berean, 1937ko apirilaren 26an.
Handik bi hilabete ingurura, ekainaren 15ean, Bilbo atzean utzi eta Karrantzako ospitalera lekualdatu zen Sagarzazu Areetako 
ospitaleko zaurituekin batera. Bitartean, haren emazteak eta seme-alabek Getxotik Santanderrera eta handik Normandiarako 
bidea hartu behar izan zuten665. Ventura Sagarzazu Zestoako Emakume Abertzale Batzako militante eta bokala eta Santiago 
Sagarzazuren arreba, haren senarrarekin Bilbora ihes eginda zegoen momentu hartan666.

664	Saezmiera Uyarra, J.J., Idem, 152.
665	Informazio gehiagorako ikus KANPORATU ETA ERBESTERA JOATERA DERRIGORTUTAKO EMAKUME ZESTOARRAK.
666	Miranda de Ebrora desterratu zuten eta geroago Montevideon (Uruguay) bizi behar izan zuen.
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Bitartean, Sagarzazuk Karrantzatik Santanderrera egin zuen, eta 
lagun batek Ogasuneko langileen ile-apaintzaile lana topatu zion. 
Tropa frankistak 1937ko abuztuaren 26an Santoñara sartzean aur-
keztu behar izan zuen eta atxilotu egin zuten. 1937ko irailaren 23an, 
Deustuko kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten eta bertako Pre-
soen Klasifikaziorako Komisioan deklaratu behar izan zuen. Dekla-
razioaren eraginez, A kategorian klasifikatu zuen Komisioak:

“Presoak edo aurkeztutakoak, ‘Mugimendu Nazionala’-ren alde-
koak izatea justifikatzen dutenak edo, gutxienez, ‘Mugimendu’-aren 
aurkakoak ez direnak, edo etsaiaren aldean soldadu ibilitakoen ka-
suan, behartuta egin izana, edo lerro horietan haien borondatez sol-
dadu ibili arren, etsaiaren fronteari aurkeztea sustatzeko igorritako 
aldarrien ondorioz gurera borondatez etorritakoak”.
Handik aurrera, epaile militarrari txosten ezberdinak bidali zizkie-
ten Santiago Sagarzazu ezagutzen zutenek. 1937ko irailaren 22an  
Zestoako FET eta JONS-eko lehendakaria zen Juan Aranburuk eta 
Jose Maria Bengoetxea FET eta JONS-eko idazkariak ondoko txos-
tena egin zuten:

667	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 13478-38.

Juan Aranburu FET eta JONS-eko tokiko batzarreko presidenteak 
eta Jose Mari Bengoetxea idazkariak Santiago Sagarzazu 

Altunaren inguruan egindako txostena. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko 
Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 13478-38)

Joakin Elorza eta Antonio Larrañagak Santiago Sagarzazu Altunaren inguruan egindako 
txostena. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 13478-38)

“(…) que SANTIAGO SAGARZAZU ALTUNA, veci-
no de esta localidad, era afiliado al partido nacionalista 
vasco y propagandista activo en él pues tomaba parte 
como comisionado en la organización de fiestas vas-
cas que dicha agrupación proyectaba; ayudaba como 
agente en toda clase de elecciones y se le veía siem-
pre a la cabeza en actos públicos como mítines que 
daba el partido nacionalista vasco. Agregando a todo 
esto que el citado individuo se fugó de esta localidad 
la víspera de la entrada de las tropas Salvadoras y que 
aún hoy se ignora si se ha reintegrado a territorio libe-
rado aun cuando se afirma que sí, no es aventurado 
suponer que era contrario al triunfo del movimiento Na-
cional y que lógicamente es responsable por acción de 
los daños que se han causado”.667

Joakin Elorza eta Antonio Larrañaga zestoarrek ho-
nako txostena sinatu zuten:

“Los que suscriben, mayores de edad y vecinos de 
esta villa, reconociendo no haber pertenecido al parti-
do del Frente Popular y menos al de las hordas mar-
xistas, hacen constar: que SANTIAGO SAGARZAZU 
ALTUNA, también mayor de edad, casado, de profe-
sión barbero y vecino de la misma, aunque perteneció 
al partido Nacionalista vasco, no tuvo roce alguno con 
el Comité del Frente Popular de esta villa y que su ideal 
consistió en organizar fiestas típicas del País Vasco, 
tales como juego de hachas y levantamiento de pie-
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dras, basándose para el juego de hachas a tener 
pariente que estaba considerado como campeón 
del mundo y para el levantamiento de piedra el 
ser un amigo íntimo, el también campeón del 
mundo. Es decir, que la propaganda de Santiago 
Sagarzazu Altuna ha sido siempre el de organizar 
festejos, pero solamente para conseguir un fruto 
de ingresos para el erario municipal y no con mi-
ras de ensalzar al Partido Nacionalista Vasco”.668

1938ko urtarrilaren 18an ordea, Deustuko Pre-
soen Klasifikaziorako Komisiorako Komandan-
te-Presidenteak iritziz aldatu zuen Zestoako 
agintarien txostenen eraginez eta C kategorian 
klasifikatu zuen Komisioak Santiago Sagarzazu:

“Etsaiaren armadako buruak eta ofizialak; 
gure tropen aurkako ekintzetan nabarmendu edo 
gailendu diren pertsonak, harrapatutakoak zein 
aurkeztutakoak; Aberriaren eta ‘Mugimendu Na-
zionala’-ren etsai diren alderdi eta jarduera po-
litiko zein sozialen buruzagiak eta gailendutako 
kideak, ‘Mugimendu Nazional Askatzailea’ baino 
lehen edo ondoren egindako matxinada edo bes-
telako ekintza sozial edo politikoko kideak”.
1938ko urtarrilaren 11n, Bilboko Eskolapioetako 
kartzelan zegoen Santiago Sagarzazu oso gaixo 
eta bere arreba Ventura Sagarzazuk, arrazoi hori 
medio, bere anaia aske uzteko erregutu zion 
epaileari:

“Ilmo. Sr.
La que suscribe Ventura Sagarzazu Altuna, 

vecina de Cestona, con domicilio accidentalmen-
te en esta ciudad calle de la Diputación nº1 cuarto 
izquierda a S.S. con todo respeto expone:

Que encontrándose preso en la cárcel de Es-
colapios su hermano SANTIAGO SAGARZAZU 
ALTUNA que actualmente se encuentra grave-

668	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 13478-38.
669	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 13478-38.

Ventura Sagarzazuk epaileari bidalitako eskutitza. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 13478-38)

mente enfermo a consecuencia de una afección pulmonar que le ha producido varios vómitos de sangre, y no haciendo sido 
encontrado hasta ahora la documentación correspondiente que fue enviada al Ilmo. Sr. Auditor de Guerra de Bilbao el día 20 de 
Octubre del año anterior, ni tampoco visto datos en los ficheros correspondientes, la que tiene el honor de dirigirse a Ud. suplica 
encarecidamente se sirva ordenar la busca de esta documentación por si encuentra justificado la puesta en libertad del detenido 
en tanto que se sustancie el procedimiento, para atender al restablecimiento si es posible de su salud.

(…) Bilbao 11 de Enero de 1938. Ventura Sagarzazu”.669

Bilbon, Santiago Sagarzazu Altunaren aurkako 13478 larrialdiko sumarisimoa 1938ko maiatzaren 6an hasi zuten. Maiatzaren 
20an berriro ere Santiago Sagarzazuk deklaratu egin behar izan zuen eta aurrekoan egindako deklarazioa berretsi zuen. 1932tik 
Eusko Alderdi Jeltzaleko afiliatua zela ere adierazi zuen, baina propagandarik ez zuela egin. Maiatzaren 21ean, Ventura Sa-
garzazuk, bere anaiari espetxealdi arindua ezartzeko eskatu zion epaileari, Santiago Sagarzazuk oso gaixo jarraitzen baitzuen 
Eskolapioetako kartzelako erizaintzan. Biriketako tuberkulosia hemetosiarekin zuen, Rufino Silvan Gonzalez kartzelako medikuak 
adierazi zionez. 
Horren eraginez, 12 epaitegi militarraka maiatzaren 24an, Bilboko auditoreari Sagarzazuri espetxealdi arindua ezartzeko eskaera 
egin zion. 1938ko maiatzaren 30ean espetxealdi arindua eman zioten Sagarzazuri. Hala, larunbatero Guardia Zibilaren koman-
dantziatik pasatu beharra zuen sinatzera eta etxetik, lana egiteko edo erlijioa praktikatzeko baino ezin zuen irten. Maiatzeko azken 
egunetan, Juan Aranburu Zestoako alkateak eta Azpeitiko Guardia Zibileko buruak, berriro ere Santiago Sagarzazu Altunaren 
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inguruko txostenak bidali zituzten. 1938ko uztailaren 29an, Bilboko auditoreak, kausaren behin-behineko largespena eta B kate-
gorian klasifikatzea onartu zuen. Horren eraginez, Santiago Sagarzazuk Langileen Batailoira joan behar izango zuen. Aragoiko 
Casetas-en jardun behar izan zuen Langile Batailoian gatibu-lanak betetzen, militarrentzat etxeak eginez.
Frankistek Eliza kaleko 3. Pisua errekisatu egin zioten. Juana Etxeberriak ahalak eta bi egin behar izan zituen berriro ere etxea 
bueltatu ziezaioten. Ile-apaindegia ere berreskuratu zuten, hura, bainuetxearen eta Aranbururen lokala zen eta horren eraginez, 
amak berreskuratu nahi bazuen, kanpoan egon behar izan zuten denborako errenta guztia ordainarazi zioten670.

670	Testigantza: Miren Itziar eta Begoña Sagarzazu Etxeberria. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
671	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 771-36.
672	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 771-36.
673	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 771-36.

Agustin Unanue Artolaren Gerra-Kontseiluko lekukoak. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 771-36)

60. UNANUE ARTOLA, AGUSTIN
1895eko abuztuaren 28an Zestoan jaio zen. Arotza zen lanbi-
dez. Maria Artola eta Jose Unanueren semea zen. EAJ-ko 
afiliatua bere anaia Pelaioren gisan eta ELA-ra sindikatuta 
zegoen.
Gerra hastean, Zestoako udaletxean zaintza-lanak egin zi-
tuen. Tropa frankistak Zestoara sartu baino egun bat lehena-
go, irailaren 20an, haien atzaparretatik ihesi alde egin zuen 
haren lehengusuaren Endoia baserrira “(…) por el hecho de 
haber hecho guardias y hacer intervenido en los saqueos de 
licores y bebidas del Balneario de Cestona y de la tienda de 
Joaquín Elorza si bien en este último hecho solo intervino 
como cargador y obligado por el Comité de Cestona (…)”671.
Tropa frankistak jada Zestoara sartu ondoren bere etxera itzuli 
zen “a los tres o cuatro días, le dijeron que los requetés le iban 
a fusilar o llevarle al frente, se marchó a Régil a un caserío 
(Muno baserria) de otro primo suyo, donde permaneció hasta 
el veinticinco o veintiséis de octubre en que estando arreglando 
una ventana, se presentaron unos requetés, llevándole a Ces-
tona, pasados unos días a Azpeitia y por último, a mediados de 
Diciembre, conducido a esta cárcel (Donostiako Probintziako 
espetxea)”.672

1936ko urri amaieran erreketeak bere etxera joan ziren atxi-
lotzera, eta alde egiten ahalegindu zen; baina erreketeek ar-
maz burura apuntatu zioten ez alde egiteko. Atxilotu ondoren, 
beste zenbait abertzale eta errepublikanorekin egin zuten gi-
san, Zestoako Junta de Guerra Carlista-ra eraman zuten. 
1936ko abenduan bere aurkako 771 sumarisimoa hasi zuen 
Donostiako behin-behineko instrukzioko epaitegiak. 
1936ko abenduaren 2an, Zestoako Junta de Guerra Carlis-
taren aurrean deklaratu behar izan zuen. Deklarazio hartan, 
erreketeena entregatu zela adierazi zuen, atxilotu zuen erreketeak bitartean, ihes egiten saiatu zela adierazi zuen. Horrez gai-
nera, ez zekiela Juan Jayo hil zutela, eta Fernando Aranburu eta Eusebio Elorza Bilbora eraman zituztela ere ez zekiela adierazi 
zuen. Zestoako Komitearen inguruko ezer ez zuela deklaratuko adierazi zuen. 
Horren eraginez, 1936ko abenduaren 7an Azpeitiko epaitegian deklaratu zuen eta bertako kartzelan sartu zuten. 1936ko aben-
duaren 30ean deklarazioa egin zuen, eta bere deklarazioa egiteko interpretea eskatu zuen, gaztelaniaz ongi ez zekiela aitortu 
ostean. 1937ko otsailaren 20an Donostiako Probintziako Kartzelara lekualdatu zuten. 
1937ko urtarrilaren 23an, Juan Aranburuk sinatuta, Zestoako alkatetzatik eta Junta de Guerra Carlista-tik bi txosten bidali ziz-
kioten epaile militarrari. Handik hilabete ingurura, bere etorkizuna erabakiko zuen Gerra-Kontseilua bilduko zen Donostian eta 
erabaki hartan bere defentsarako zenbait zestoar deitu zituen Agustin Unanueren defendatzaileak:

“Ruego a V.S. se sirva citar como testigos para deponer ante el Consejo de Guerra de Plaza que ha de ver y fallar la causa 
instruida contra Agustin Unanue Artola, a los vecinos de Cestona JOSE IBARBA ITURRIA, DONATO ERRASTI EGUIGUREN, 
JOSE ODRIOZOLA estos dos últimos destacados en el Cuartel de San Bartolomé de San Sebastián de la Falange Española, por 
considerarlos estas defensa como prueba necesaria”.673
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1937ko otsailaren 22an 30 urteko bi-
ziarteko zigorrera kondenatu zuen 
Gerra-Kontseiluak. Sententzia hori kon-
tutan hartuta, 1966ko azaroaren 25era 
arte egon beharko zuen kartzelan. 
Hilabete batzuk beranduago, 1937ko 
apirilaren 15ean Ezkabako kartzelara 
lekualdatu zuten. 1938ko maiatzaren 
22an Ezkabako ihesaldian parte hartu 
zuen:

“Preguntado por los sucesos de 
autos, dijo, que era de la tercera Bri-
gada y decían que estaban en libertad 
todos, y por eso salió, y se entregó el 
día veintitrés a las cinco de la tarde en 
un pueblo a unos requetés que no ha 
visto a nadie con fusil ni conoce a los 
que dirigían el movimiento”.674

Agustin Unanue Artola Ezkabako ihesaldian. (Sumarioa 1916-38)

1940ko irailaren 17an, Zestoako bere etxean bete beharko zuen espetxealdi arindua eman zioten. 1941eko martxoaren 28an, 
Zigorrak aztertzeko Batzorde Nagusiak, 3 urtera kommutatu zion kartzela-zigorra.
1941eko ekainaren 2an behin betiko aske utzi zuten. 1946an Eulalia eta Justina bere arrebekin batera Zestoako Gurutzeagako 
etxean bizi zen.

61. URANGA ALKORTA, ALFONSO
1911ko abuztuaren 2an Zestoan jaio zen. Josefa Alkortaren eta Manuel Urangaren semea zen. Nekazaria zen. EAJ-ra afiliatuta 
eta ELA-ra sindikatuta zegoen. 
Gerra hastean Zestoan zegoen eta horren eraginez, hilabete inguru Zestoako bainuetxeko preso eskuindarrak zaintzen egin 
zuen. 1936ko irailaren 17an, egun batez, Zarateko Bentako frontean egon zen. Zestoa ebakuatzean, Algortara egin zuen eta 
bertan bere anaia baten etxean bizitzen egon zen. 1936ko urriaren 19an, Itxarkundia675 batailoian fusilari zerrendatu eta Legu-
tioko frontera egin zuen. Geroago, zamaltzain lanetan, Olaeta, Urkiola, Mañaria, Oba, Zeberio, Artxanda, Gueñes, Artzentales, 
Guriezo eta Laredoko fronteetan borrokatu zuen. 
1937ko abuztuaren 25ean frankistek Laredon atxilotu zuten. 1937ko urriaren 2an Lizarrako Presoen Klasifikaziorako Komisioak 
D kategorian sailkatu zuen. Azpeitiko Guardia Zibilaren komandanteak armekin ibili zen milizianoa zela eta zaintza-lanak egin 
zituela adierazi zuen; bai eta EAJ-ko afiliatua zela ere. 
1937ko abenduaren 1ean, Bilboko 12 epaitegi militarrak bera eta 9 pertsonen aurkako 2225 larrialdiko sumarisimoa hasi zuen, 
Bigarren Errepublikan eta gerran zehar izan zuten parte hartzea determinatzeko.
1937ko abenduaren 10ean Alfonso Uranga Alkortak Bilboko epaile militarraren aurrean deklaratu zuen eta Lizarrako Presoen 
Klasifikaziorako Komisioaren aurrean egindako deklarazioa berretsi egin zuen. 
Handik aurrera, Alfonso Uranga Alkorta ezagutzen zuten herriko zein inguruko herrietako instituzio frankistetako ordezkariek eta 
bestelako pertsonek, haren inguruko txostenak bidali eta deklarazioak egin behar izango zizkioten epaile militarrari. Azken ho-
rren helburu nagusia, azaldu dugunez, Alfonso Uranga Alkortak Bigarren Errepublikan eta gerran zehar izan zuen parte hartzea 
argitzea zen.
Hala, 1938ko urriaren 8an, Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren komandanteak, Alfonso Uranga EAJ-ko afi-
liatua izan zela eta gudari armatua eta zaintza-lanak egin zituena (zaintza-lanen informazioa Zestoako alkatearen eta FET eta 
JONS-eko buruzagiaren bidez heldu zitzaiola adierazi zuen) izan zela adierazten zuen txostena bidali zion epaile militarrari. 
Errekisamendurik egin zuenik ezin izan zuela frogatu adierazi zuen eta Fronte Popularreko alondegian lan egin zuela adierazi 
zuen. Juan Aranburu Zestoako alkateak EAJ-ko afiliatua zela, Fronte Popularreko Horniduretan alondegian lanean jardun zuela 
adierazi zuen epaile militarrari bidalitako txostenean, besteak beste. Juan Aranburu Zestoako FET eta JONS-eko buruzagia ere 
bazen eta Alfonso Uranga Alkortaren inguruko txosten berbera gauzatu zuen entitate hartatik ere.
1939ko apirilaren 20an, epaile militarrak Alfonso Uranga Alkorta B kategorian sailkatu eta langile batailoira bidaltzea erabaki 
zuen; epaiketa behin-behineko largespenean geratu zen. Horren eraginez, Eskolapioetako kartzelatik 1939ko ekainaren 24an, 
Deustuko kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten. 

674	Sumarioa 1916-38.
675	Dokumentu batzuk Acción Vasca batailoian aritu zela adierazten digute.
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Hala, laster, 149 langileen batailoira (Castejon, Nafarroa Garaia) gatibu-lanak egitera bidali zuten. 1940ko maiatzaren 15ean 
oraindik ere aipatu langile-batailoian zegoen. Data berdinean, Nafarroako Erantzukizun Politikoen Auzitegiak, Juan Saenz Alon-
sorekin batera, 100 pezetako isun ekonomikoa ordaintzera kondenatu zuen, EAJ-ko afiliatua izan eta gerran zehar gudari gisan 
tropa frankisten aurka borrokatzeagatik676.

62. URANGA EIZAGIRRE, SATURNINO
1896ko otsailaren 16an Deban jaio zen. 1936ko gerra hastean Zestoan lan egiten ari zen. Mikeletea zen. Zestoako aurrezki ku-
txako lanez arduratzen zen. Zestoara iritsi aurretik, Lizartzan jardun zuen mikelete lanetan. Frankisten estatu-kolpearen ostean, 
Gipuzkoako Foru Aldundiaren menpe zeuden mikeleteak eta Foru Aldundiak Bigarren Errepublikako gobernua babestu zuenez, 
tropa frankisten aurka borroka egin zuen. Frankistek 1936ko azaroaren 26an bere kargutik kendu egin zuten. 
Bere emaztea Benita Ormazabal Ordozgoiti eta haien hiru alabak Concepcion, Josefa eta Maria, 1937ko otsailaren 10ean fran-
kistek Zestoatik bidali egin zituzten. Horren eraginez, Bilbo alderako bidea hartu behar izan zuten. Han, aitarekin elkartu ziren 
eta San Francisco kaleko etxe batean bizi ziren. Frankistek Bilboren aurka egindako bonba erasoak jasan behar izan zituzten eta 
egoera hura jolas ere bihurtu zen etxeko txikienentzat “aprendimos el ruido de las sirenas, y a hacer el ruido de las sirenas. Las 
madres andaban desquiciadas con nosotros porque repetíamos las sirenas”677. Benita Ormazabali gerra egoerak bere onetik 
ateratzen zuen eta irtenbide bat eman nahirik, Saturnino Uranga bere senarrak, Frantziarako itsasontziak hartzeko zerrendetan 
apuntatu zituen emaztea eta hiru alabak. Hala, Habana itsasontzian Arroxelara iritsi eta handik Clermont-Ferrand-era lekualdatu 
zituzten “Estuvimos en un refugio grande como un colegio y luego estuvimos en los pabellones de los obreros de Michelin. Y los 
que venían con nosotros de La Rochelle les mandaron a Inglaterra. Inglaterra no admitía un cupo tan grande, cogió una parte 
y por eso les mandaron a Rusia a algunos. Nosotros nos quedamos en Clermont-Ferrand y de ahí nos vinimos a Donosti, por-
que el padre encontró un trabajo y desde entonces hemos vivido en Donosti”678. Hori gutxi ez eta, Zestoan zituzten ondasunak 
errekisatzen ere saiatu ziren frankistak “Su tía que trabajada en un bar de Okendo se enteró que iban a requisar nuestra casa. 
Entonces ella hizo gestiones, y consiguió una carta para enseñarles a las autoridades de Zestoa”679.
Bien bitartean, 1937ko ekainaren 19an tropa frankistak Bilbora sartzean, Saturnino Uranga atxilotu eta Arriaga antzokian preso sar-
tu zuten. Handik 11 egunera frankisten aurrean deklaratu behar izan zuen eta horren ostean kargurik gabeko askatasuna lortu zuen:

“Que cuando inició el Movimiento se encontraba en Cestona de donde fue trasladado a Villafranca, habiendo estado después 
en el Alto de Bidania, Cestona, Saturraran, Baquio, Ondarroa, Motrico, Berriatua, Baquio, Las Arenas, Bilbao, sorprendiéndole en 
este último punto la entrada de las Fuerzas Nacionales.

Que pertenece al cuerpo de Miqueletes desde (…) 1924 y que no ha tenido ascenso ni recompensa alguna desde que em-
pezó el Movimiento. Que excepto en Villafranca y Alto de Bidania donde prestó servicio de posición, teniendo que hacer en el 
primero de los puntos citado algunos disparos contra el enemigo, en los dos sitios donde ha estado ha hecho servicios propios 
del Cuerpo. (…)”.680

1937ko abuztuaren 25ean argitaratutako dekretu baten bidez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten. Gerora, Banco Zara-
gozanoko atezain lanetan jardun zuen Urangak. Mikelete berriro onartu zuten eta 1976ko azaroan nahitaezko erretiroa ezarri zioten.

63. URANGA KORTA, HIPOLITO
1908ko urtarrilaren 30ean Zumaian jaio zen eta Arroa Behean bizi zen. Rosario Korta zestoarraren eta Francisco Uranga zumaia-
rraren semea zen. Arroa Beheko teilen fabrikan lan egiten zuen. 
EAJ-ko afiliatua zen eta ELA-ra sindikatuta ere bazegoen. Zestoako udaleko zinegotzia izan zen EAJ-ko ordezkaritzan. Alkate 
abertzaleek babestutako Euskal Estatutuaren mugimenduan parte hartu zuen. Bigarren Errepublikako Zestoako azken udalbatzako 
zinegotzia izan zen.
Gerra hastean, Zestoako Komiteko partaide izan zen. Hornidurako agentea izan zela pentsa genezake, izan ere, Hipolito Uran-
gak, Zestoako Komitearen aginduz baserrietan gariaren errekisamenduak egin zituen.
Tropa frankistak Zestoara sartu ostean, Zestoako Junta de Guerra Carlistak, bere atxiloketa agindu zuen bai eta 750 pezetako 
isun ekonomikoa ordaindu beharra eta bere ondasunen errekisamen ere. Zestoako Junta de Guerra Carlista-k 45 egunez atxilo-
tuta izan zuen eta haien aurrean hainbat aldiz deklaratu behar izan zuen. 
750 pezetako isuna ordaindu ezin izan zuenez, Zestoako udaletxera egunero sinatzera joan behar izaten zuen. Geroago, isun 
ekonomikoa aurrerago ordain zezakeela adierazi zioten Junta de Guerra Carlista-ko kideek eta handik aurrera, ez zuen udale-
txera gehiago sinatzera joan beharrik izan. 

676	Nafarroako Artxibo Irekia.
677	Testigantza: Maria Uranga Ormazabal. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
678	Testigantza: Maria Uranga Ormazabal. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
679	Testigantza: Maria Uranga Ormazabal. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
680	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 160-37 / Buces Cabello, J.; Querejeta Casares, Elisa, 2016. Gipuzkoako Aldundiko 
langileak, 1936 = Personal de la Diputación de Gipuzkoa, 1936. Gipuzkoako Foru Aldundia, Donostia, 136-137, 186.
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1937ko azaroaren 24an, Donostian 
frankistekin soldadu gisan aurkitzen 
zela, Jesus Odriozola, Jose Irureta-
goiena eta Jose Unanuek salaketa jarri 
zioten. Gerran zehar abertzalez osatu-
tako taldeko buruzagia zela eta haiekin 
eskuindarren bila ibili zela akusatzen 
zuten, besteak beste. Horrez gainera, 
Zestoako Echave y Cía fabrikako lan-
gileen soldatak ordaintzeko udaletxe-
ko dirua erabili izanaz akusatu zuten; 
Urangak hurrengoa deklaratu zuen:

“(…) tiene que manifestar que 
el secretario de Abastos José Zuazo 
Echeverría propuso se sacase de la 
Caja Municipal cierta cantidad que no 
recuerda en este momento la que era 
para pagar a unos obreros del taller 
de los Sres. Echabe y Cía. de Cestona 
(Guipúzcoa), ya que el Jefe o Director 
Don Jose Manuel Sorazu, estaba de-
tenido y decían no los podían pagar 
y para que no se quedasen sin jornal 
se les hacía un anticipo. Desea hacer 
constar que a esta sesión acudió el 
Secretario efectivo don José Iruretago-
yena, que estaba detenido en Cestona, 
el que asintió en la aprobación no re-
cordando si la autorizó con su firma”.681

1937ko azaroaren 28an, 333 hornidura 
batailoiko kuarteleko kalabozoan sartu 
zuten. Azaroaren 29an bere aurkako 
Gobernu-informazioa hasi zuten.
Hala, 1937ko abenduaren 1ean epai-
le militarraren aurrean deklaratu be-
har izan zuen Hipolito Uranga Kortak. 
Ordutik aurrera, Zestoako instituzio 
frankistetako kideek, epaile militarrari, 
Hipolito Uranga Kortak Bigarren Erre-
publikan eta gerran zehar izan zuen 
parte hartzea azaltzen zuen txostenak 
bidaltzen hasi ziren. Txosten horiek Hi-
polito Urangaren kondena mota defini-
tuko zuten.
1937ko abenduaren 11n Juan Aran-
buru Zestoako alkate eta FET eta 
JONS-eko buruzagiak Hipolito Uran-
garen inguruko txostena bidali zion 
epaile militarrari. Egun berean, Floren-
cio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia 
Zibilaren komandanteak ere halaxe 
egin zuen. Abenduaren 27an, Victoria-

Victoriano Olaizola, Juan Jose Ugarte eta Jose Maria Azpiazuren deklarazioa. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 971-38)

681	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 971-38.

no Olaizolak, Juan Jose Ugartek eta Jose Maria Azpiazuk, Zestoako epaile munizipal Jose Manuel Sorazu eta Jose Unanue 
Lizaso behin-behineko idazkariaren aurrean deklaratu zuten (ikus dokumentuak 152-154.orrialdeetan):
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1938ko urtarrilaren 8an, Jose Manuel 
Sorazu Ibarbia epaile munizipalak, 
Hipolito Urangaren inguruko dekla-
razioa egin zuen. 1938ko otsailaren 
4an Hipolito Urangak berriro ere 
deklaratu behar izan zuen. 1938ko 
martxoaren 31tik aurrera Gobernu-in-
formazioa 971 sumarisimo ordinarioa 
izatera pasa zen. Herritarren txosten 
bidalketak eta deklarazioek aurrera 
jarraitu zuten, bitartean, 1938ko irai-
laren 16an, Loiolako artilleriako kuar-
teleko kalabozoan zegoen Hipolito 
Uranga Korta.
Harik eta, 1938ko irailaren 17an, Do-
nostian behin betiko sententzia eman-
go zuen Gerra-Kontseilua batu zen 
eta “matxinada egitea” egotzita 6 urte 
eta egun batera kondenatu zuten arte. 
Handik hilabete batzuetara, 1938ko 
abenduaren 23an Ondarretako kartze-
lan sartu zuten. 1939ko urriaren 19an 
Valdemoroko kartzelara lekualdatu zu-
ten. Bere kondena 1939ko azaroaren 
28an amaitzen bazen ere, 1939ko 
abenduaren 27an berriro ere Onda-
rretako kartzelara lekualdatu zuten. 
1940ko maiatzaren 20an Belchiteko 
destakamendura lekualdatu zuten. 
Belchiten 1940-1945 bitartean, Direc-
ción General de Regiones Devastadas 
y Reparaciones ezarri zen. Gerran ze-
har, Belchite guztiz suntsituta geratu 
zen eta Franco diktadoreak proiektu 
bat gauzatu zuen hura berreraiki eta 
musealizatzeko. Hala, Belchiteko he-
rria, zegoen bezala uztea erabaki zuen 
(suntsituta) Franco diktadoreak eta, 
bien bitartean, alboan, Belchite berria 
eraiki zuten. Franco diktadorearen hel-
buru nagusia, Belchite suntsitua, Bi-
garren Errepublikako indar legitimoek 
suntsitu izan balute bezala erabiltzea 
izan zen. Herritarrek hautatutako Bi-
garren Errepublikako gobernuaren 
aurkako kolpea frankistek eman eta 
haren ondoriozko gerra hasi bazuten 
ere, Bigarren Errepublikako gobernu 
legitimoaren alde egin zuten indar ez-
berdinak errudun egin nahi izan zituen, 
horretarako, Belchiteko herria gisako 
museo proiektuak eginda. Proiektua-
ren buruzagia 1943ra arte Enrique 

Victoriano Olaizola, Juan Jose Ugarte eta Jose Maria Azpiazuren deklarazioa. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 971-38)

Soler de la Pedreja Espetxeen Kidegoko zuzendariorde administratzailea izan zen. Haren ordezkaritza, Fernando Alsa Martinez 
Espetxeetako Kidegoko Zerbitzuburuak hartu zuen. Hipolito Uranga Korta, beraz, Belchite berria gatibu-lanak eginez eraiki be-
har izan zuen presoetako bat izan zen. 
1943ko abuztuaren 31n Zigorrak Aztertzeko Batzorde Nagusiak kartzela-zigorra 2 urtera kommutatu zion.
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64. URANGA ODRIOZOLA, FRANCISCA (Ikus 4.10 Makiak atala)

65. URBIETA ETXEBERRIA, JOSE AGAPITO
1904ko martxoaren 24an Zestoan jaio eta Elgoibarren bizi zen. Maria Etxeberriaren eta Francisco Urbietaren semea zen. Lanbi-
dez tornulari mekanikoa zen. Felicitas Arriolarekin ezkonduta zegoen. CNT-ra sindikatuta zegoen.
Gerra hasi eta astebetera, 1936ko uztailaren 25etik aurrera, Fronte Popularreko komiteari bere laguntza eskaini eta Elgoibarren 
zaintza-lanak egiten jardun zuen. 1936ko abuztutik irailaren 21era bitartean (Elgoibar ebakuatu zuten eguna), Gerra Komi-

Victoriano Olaizola, Juan 
Jose Ugarte eta Jose Maria 
Azpiazuren deklarazioa. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko 
Artxibo Militarra, Ferrol, 971-38)
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sariotzako bulegoan lan egin zuen; Eibar eta Donostiako komisarien arteko loturak egiten zituen, hornidurak lortu eta herriko 
jantokiak mantendu ahal izateko. 1936ko urrian Amuategi batailoian zerrendatu eta kabo postua lortu zuen. 1937ko maiatzean, 
kotxe blindatuetara lekualdatu zuten eta geroago, 72 Morteroen batailoira. Tropa frankistek 1937ko abuztuaren 26an Santan-
derren atxilotu zuten.
Hala, 1937ko irailaren 28an, Deustuko Presoen Klasifikaziorako Komisioak, C kategorian sailkatu zuen. Elgoibarko Guardia Zi-
bilaren komandantziatik CNT-ra sindikatuta zegoela eta Elgoibarko CNT-ko lehendakaria izateaz akusatu zuten; bai eta Gerra 
Komisariotzako lehendakaria izan zela ere. 
Horren eraginez, 1937ko urriaren 19an Bilboko epaitegi batek bera eta beste gudari batzuen aurkako 1387 larrialdiko sumarisi-
moa hasi zuen.
1937ko urriaren 21ean Bilboko 12 epaitegi militarreko epailearen aurrean deklaratu behar izan zuen Jose Agapito Urbietak. 
Milizianoek beharrezko zuten materiala errekisatu zuela baino gainontzekoan ez zuela ezer errekisatu aitortu zuen; Elgoibarko 
CNT-ko buruzagia izan zela eta Gerra Komisariotzako lehendakari ere izan zela ukatu egin zuen.
Herriko eta inguruko instituzio frankistetako ordezkarien eta banakako pertsonen deklarazio eta txostenak epaile militarrak jaso 
ostean, 1937ko azaroaren 12an, Bilbon ospatutako Gerra-Kontseiluan 30 urteko kartzela-zigorrera kondenatu zuten frankistek 
“matxinada” egotzita. Horren arabera, bere kartzela-zigorra 1967ko abuztuaren 26an amaitzen zen. 
Hala, 1938ko abuztuaren 11n El Dueso-ko (Kantabria) kartzelatik, Puerto de Santa Maria-ko (Cadiz) kartzelara lekualdatu zuten. 
1940ko uztailaren 27an bere etxean bete beharko zuen espetxealdi arinduarekin kartzelatik irten zen. 1943ko maiatzaren 25ean 
Zigorrak Aztertzeko Batzorde Nagusiak 6 urte eta egun batera kommutatu zion kartzela-zigorra.
1940ko abuztuaren 5ean, beste akusazio bat jaso eta Donostiako 1 epaitegi militarrak bere eta Romualdo Andonegiren aurkako 
3636 sumario ordinarioa hasi zuen. Garai hartan, Jose Urbieta oraindik ere bere Elgoibarko etxean kondena betetzen ari zen. 
Soraluzeko Guardia Zibilaren komandante Jacinto Cobos Irisarrik, 1936ko abuztuaren 10ean Jose Agapito Urbietak eta Ro-
mualdo Andonegik, pistola eta mauser fusila, “cuchillo bayoneta correaje de tirantes y cartucherín con bandolera” hartuz 
desarmatzeaz akusatu zituen. Handik Azkoitia aldera atxilotuta eraman zutela, Urbieta, Andonegi eta beste gazte elgoibartar 
batek. Urbietak kotxea geratu eta Jacinto Cobos Guardia Zibilari mehatxuak egiteaz ere akusatu zuen. Handik Donostiara 
desertore deklaratuta eraman zutela. Horrez gainera, Mendaron egindako hilketen arduraz ere akusatu zuen Guardia Zibilak 
Jose Agapito Urbieta, bai eta Gerra Komisariotzako kargua izateaz eta Altzolako bainuetxean errekisamenduak egiteaz ere.
Akusazio horien eraginez, 1940ko uztailaren 23an Elgoibarko Guardia Zibilaren aurrean deklaratu behar izan zuen Jose Agapito 
Urbietak. Haren arabera, zehazki ez zekien data batean, adierazi zuen goizeko 10:00etan Elgoibarko udaletxean aurkeztu zela 
Romualdo Andonegi Jacinto Cobos Guardia Zibilarekin. Jose Urbietak, Elgoibarko Fronte Popularreko Komitearen aginduz, 
Guardia Zibila Ibane-Torre baserrira eraman zuela kotxez aitortu zuen. Baserri hartan, fusila, matxetea, uhaleria eta munizioa 
zuen eta Jose Agapito Urbieta haiez arduratu zela adierazi zuen. Kotxean sartzean, Jose A. Urbietak Guardia Zibilari soinean 
zeraman pistola eskatu eta azken horrek entregatu egin ziola adierazi zuen. Handik, Donostiako Gerra Komisariara eraman zuten 
Andonegi eta biek eta bertan Jacinto Cobos Guardia Zibilari deklarazioa hartu ziotela eta Ondarretako kartzelan sartu zutela de-
klaratu zuen. Guardia Zibilaren fusila, matxetea… aipatu Gerra Komisarian utzi zituztela eta pistola Jose A. Urbietak hartu zuela 
berretsi zuen. Jacinto Cobos Guardia Zibilak adierazitako bide ertzeko mehatxuak ukatu egin zituen Jose A. Urbietak. Horrez 
gainera, Mendaroko hilketetan ez zuela parte hartu, Altzolako bainuetxeko errekisamenduan ez zuela parte hartu eta Elgoibarko 
Gerra Komisariako lehendakaria ez zela izan aitortu zuen. 1940ko uztailaren 23an Romualdo Andonegik ere deklaratu zuen eta 
besteak beste, Jose A. Urbietak ez zuela Jacinto Cobos mehatxatu eta azken horren pistola hartu zuela deklaratu zuen.
Luis Etxaniz Zendoia azkoitiar merkatariak Jose A. Urbietak Altzolako bainuetxeko errekisamendua gauzatu zuela esan zuela ez 
zela gogoratzen adierazi zuen.
Horren ostean, Jose Agapito Urbietaren eta Romualdo Andonegiren ekintzak argitzeko, herriko eta inguruko instituzio frankisten 
ordezkariek eta pertsonek, epaile militarrari txostenak bidali eta deklarazioak egin zizkieten.
Behin txostenak iritsita, 1940ko abuztuaren 14an Donostian epaile militarraren aurrean deklaratu zuten Urbieta eta Andonegik. 
Biek Elgoibarko Guardia Zibilaren aurrean egindako deklarazioa berretsi egin zuten. Jacinto Cobos Irisarri Guardia Zibilak ere 
1940ko abuztuaren 13an epailearen aurrean aurretik egindako deklarazioa berretsi egin zuen. 1941eko urtarrilaren 5ean, kau-
saren behin-behineko largespenarekin, oraindik ere Jose A. Urbietak bere etxean espetxealdi arindua betetzen jarraitu behar 
izan zuen.
1944ko urriaren 11n, Julian Uribe Arrillaga elgoibartarrarekin, Isaac Argarate Larriategi soraluzetarrarekin, Antonio Santolaya 
Cascajo argandarrarekin (Madrid), Antonio Goikoetxea Egaña soraluzetarrarekin eta Joakin Muxika Artaraz bergararrarekin 
batera, Jose A. Urbieta “pertsona arriskutsu” izendatuta Donostiako Probintziako kartzelan sartu eta urriaren 31n atera zuten682.

682	AHPG-GPAHGEZ 03643_0068.
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66. URBIETA ETXEBERRIA, JOSE MARIA683

1911ko maiatzaren 18an Zestoan jaio zen. Maria Etxeberriaren eta Francisco Urbietaren semea zen. Claudia Zubeldia Anzuo-
larekin ezkonduta zegoen. Lanbidez bernizatzailea zen. 1930 inguruan Urbieta Etxeberria familia Zarautzera bizitzera joan zen. 
Jose Maria Urbieta, UGT-ra sindikatuta zegoen.
Gerra hasi eta 6 egunera, 1936ko uztailaren 24an, gudari zerrendatu zen. 1936ko irailaren 20ra bitartean, Zarauzko Komiteko 
milizietan parte hartu zuen. Geroago, 1936ko urriaren 5ean Amuategi batailoian zerrendatu eta Eibarko frontean tropa frankisten 
aurka borrokan aritu zen. 1937ko apirilaren 1etik aurrera Euzkadiko Artilleria Arineko 3 Erregimenduko 5 baterian jardun zuen. 
1937ko abuztuaren 26an tropa frankistek Santoñan atxilotu zuten.
Handik aurrera, herriko instituzio frankistek, tartean Tiburcio Legorburu Balerdi Zarauzko alkateak, Gabriel Garcia Perez Za-
rauzko Guardia Zibilaren komandantziako sarjentuak eta Jose Maria Endaia Berrondo Zarauzko FET eta JONS-eko buruzagiak, 
Jose Maria Urbietaren inguruko txostenak egin zituzten. 
23 langile-batailoian (Jaca) gatibu-lanak egitera lekualdatu zuten.
2 urte luzeren ondoren, 1939ko abuztuaren 27an Zarautzera iritsi zen. Iritsi eta egun batzuetara, 1939ko irailaren 2an gerran 
izandako parte hartzearen inguruko txostena gauzatu zioten. Horren eraginez, urriaren 24an A kategorian sailkatu zuten eta 
1939ko abenduaren 4an, Donostiako 3 epaitegi militarrak bere aurkako 2794 aurretiazko eginbideak hasi zituen, gerran zehar 
izan zuen parte hartzea argitzeko. 
Epaile militarraren aginduei men eginez, 1939ko abenduaren 11n Fermin de la Hera Martinez eta Ricardo Vazquez Ares Guardia 
Zibilek Jose Maria Urbieta Etxeberria atxilotu eta handik 5 egunera, abenduaren 16an, Ondarretako kartzelara lekualdatu zuten.
Atxiloketaren ondoren, Zarauzko instituzio frankistek eta Jose Maria Urbieta ezagutzen zutenek, txosten eta deklarazio berriak 
egin zituzten epaile militarrak bere kasua argitu zezan. Txosten horien bidez epaile militarrak bere kartzela-zigorra luzeagoa ala 
laburragoa izango zen erabakiko zuen aurrerantzean. 
1939ko abenduaren 28an Jose Maria Urbieta Etxeberriak epailearen aurrean deklaratu zuen eta eskuindarren atxiloketetan ez 
zuela parte hartu adierazi zuen, besteak beste. 1940ko otsailaren 8an aske utzi zuten Ondarretako kartzelatik.

683	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2794-39.

Maria Urbieta Etxeberria Eusko Jaurlaritzako Gizarte-Laguntzan arropa eskean. 
(Centro Documental de Memoria Histórica, Salamanca)

67. URBIETA ETXEBERRIA, MARIA
Maria Etxeberriaren eta Francisco Ur-
bietaren alaba zen. UGT-ra sindikatu-
ta egon zen eta zerbitzarien elkarteko 
fundatzailea izan zen Juana Oztuetare-
kin batera. 1930 inguruan Urbieta Etxe-
berria familia Zarautzera bizitzera joan 
zen eta bitartean, Maria Urbietak bere 
ahizpekin Donostian lan egin zuen. 
Behin gerra hasita, tropa frankistak Do-
nostiara sartzear zeudela, bere ama 
Maria Etxeberria Etxeberria, eta bere 
anai-arreba Jose Maria, Jesusa, Euge-
nia (hau bere senarra Faustino Arzalluz 
Lazkano errezildarrarekin eta alaba 
Maria Jesusekin eta 4 urteko semeare-
kin) Josefa, Concepcion eta Jose Maria 
anaiaren emaztea Clara Zubeldia An-
zuolarekin Bilbora lehenik eta ondoren 
Santanderrera ihes egin zuen.
1937ko abenduaren 14an, Celestino 
Nieva eta Pedro Telleriak egindako 
salaketa baten ostean, Jose Eguileo-
rrek Ikerketa eta zaintzako komisariako 
ohorezko laguntzaileak, Donostiako 
Komisariara eraman zuen atxilotuta 
Maria Urbieta. Handik aurrera, be-
hin-behinean espetxeratuta zegoen 
Ondarretako kartzelan:
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“En San Sebastián y su Comisaría de Investigación y Vigilancia, siendo las diez horas del día catorce de Diciembre de mil 
novecientos treinta y siete, ante los funcionarios de servicio en la misma Don Raimundo Galindo Lladó comparecen Don CELES-
TINO NIEVA GARCIA, de cuarenta y un años, natural de Escoriaza (Guipúzcoa) casado, carnicero hijo de Luis y de Eusebia y 
Don PEDRO TELLERIA ARAMENDI, de cincuenta y ocho años, casado, comerciante, natural de Astigarraga (Guipúzcoa) hijo de 
Francisco Maria Antonio, (…):

Que se encuentra en San Sebastián una mujer cuyo nombre no recuerdan pero que era la antigua propietaria del Bar Urbieta 
sito en la calle de San Jerónimo número veintiuno, la cual durante el periodo de dominación roja hacia alarde de izquierdismo, 
haciendo publicas manifestaciones contrarias al Glorioso Movimiento y diciendo que antes de entrar los nacionales en San Se-
bastián había que acudir con tenedores a sacarles los ojos; Que la citada individua era presidenta de la Sociedad de Camareras 
de la UGT habiendo desempeñado anteriormente el cargo de abanderada de la misma organización; que desde que el citado 
bar fue arrendado por esta individua se convirtió el mismo en un verdadero foco comunista donde celebraran reuniones, y se 
hacían ostensibles manifestaciones de comunismo; hasta el punto que cuando se proclamó la guerra, había un hilo telefónico 
que enlazaba el ayuntamiento con el portal de dicho Bar. Que asimismo tiene la citada individua otras dos hermanas y un her-
mano que también profesan ideas comunistas, éste último era frecuente verle por las mañanas con bultos que entraban en el 
Bar, ignorándose lo que contendrían. Que toda esta familia es de Zarauz y puede dar razón de ella un carnicero de dicho pueblo 
que se llama Victoriano Aldalur y reside en la calle Mayor. Haciendo constar que el citado hermano estuvo detenido cuando los 
sucesos de Octubre por su labor destacada; y que con frecuencia en el Bar de referencia se tocaba la Internacional, obligando a 
los concurrentes a levantarse y saludar con el puño en alto (…)”.684 
Arratsaldeko 16:00etan Maria Urbieta Etxeberriak poliziak egindako galdeketari erantzun behar izan zion:

“Siendo las dieciséis horas ante los Funcionarios de servicio don Luis Fernandez Gaviria y don Espiridion Galindo Alcedo, 
inspector y Secretario habilitados para la práctica de las presentes comparece la que al margen se expresa y cuyas demás cir-
cunstancias de filiación constan en la Diligencia anterior, que debidamente interrogada manifiesta: Que durante el dominio rojo 
se limitó a ocuparse de los quehaceres de su casa y negocio del bar sin intervenir para nada con los elementos extremistas; 
Que tampoco recuerda que haya hecho ninguna manifestación contra los Nacionales, así como igualmente que se reuniesen 
en su establecimiento elementos extremistas; que no es cierto que fuera Presidente del gremio de camareras en la UGT ni que 
perteneciera a ninguna organización sindical ni política y que solo en el año mil novecientos treinta y dos, cuando trabajaba de 
camarera, formó parte de los Jurados mixtos como vocal, estando entonces afiliada a la UGT; Que tampoco es cierto que de su 
establecimiento hubiera comunicación telefónica directa con el Ayuntamiento. Que al ser evacuada la Capital marchó a Bilbao 
y Santander en cuya población se encontraba al ser la misma tomada por las Fuerzas Nacionales. Hace constar por último que 
tampoco recuerda que haya actuado de abanderada con los elementos rojo-separatistas”.685

1937ko abenduaren 27an, bere inguruko Gobernu-Informazioa hasi zuen epaile militarrak. 1938ko urtarrilaren 10ean Celestino 
Nieve Garciak eta bi egunera Pedro Telleria Aramendik Maria Urbieta Etxeberriaren aurkako salaketa ezarri zutenek, epaile 
militarraren aurrean deklaratu zuten. 1938ko urtarrilaren 13an, Victoriano Aldalur Garate zarauztarrak epaile berberaren aurrean 
deklaratu zuen. Melchor Urbieta Roteta, Marcelino Manterola Larrañagak eta Maria Oliden Elustondok, Maria Urbieta Etxeberria-
ren inguruko deklarazioak egin zituzten.
1938ko otsailaren 23an, Maria Urbietak epailearen aurrean deklaratu zuen eta bertan, besteak beste, ez zuela esan eskuindarrei 
sardeskarekin begiak kendu behar zitzaizkienik eta “Internazionala” bere tabernan ez zela ezarri ere adierazi zuen. Policarpo 
Diez Gonzalezek, Jacinto Moreno Garciak eta Bernardo Aginaga Lapuentek ere Maria Urbietaren inguruko deklarazioak egin 
zituzten.
Gobernu-Informazio ikerketak aurrera jarraitu zuen eta instituzio frankista ezberdinen txostenek epaile militarrarengana iristen 
jarraitu zuten.
Donostiako FET eta JONS-eko buruzagiak, 1938ko urtarrilaren 4an hurrengo txostena bidali zion:

“(…) Fue la dueña de un bar sito en la Calle de San Jeronimo nº 21, el cual atendía con otras dos hermanas, a una de las tres 
se la conocía por el sobrenombre de La Abanderada, se supone que sería debido a que en alguna manifestación iría llevando la 
bandera pues parece eran de tendencias Nacionalistas-separatistas.

Durante la dominación de los rojos en esta se la veía en el bar (que estaba muy concurrido por los rojos y nacionalistas).
Huyó con sus hermanas el día 12 de septiembre.
El bar de su propiedad permaneció cerrado desde la estrada de los Nacionales en San Sebastian, abriendo otro en su lugar”.686

Donostiako Guardia Zibikoak ere Maria Urbietari buruzko txostena bidali zion epaile militarrari. Zarauzko alkateak ere txostena 
burutu zuen 1938ko otsailaren 7an. Zarauzko Guardia Zibilaren komandanteak, Zarauzko FET eta JONS-eko buruzagiak eta 
Komandante militarrak ere txostenak egin zituzten.

684	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1091-38.
685	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1091-38.
686	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1091-38.
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1938ko otsailaren 26an, Gobernu-Informazio txostena amaitu egin zuten. Jasotako txostenak eta deklarazioak kontutan hartuta, 
1938ko apirilaren 7an Maria Urbietaren aurkako 1091 larrialdiko sumarisimoa hasi zuen Donostiako 2 epaile militarrak. Hurrengo 
egunean, Celestino Nieva Garciak eta Pedro Telleria Aramendik deklaratu egin zuten epailearen aurrean eta ordura arte esan-
dakoa berretsi zuten. 1938ko apirilaren 9an Melchor Urbieta Roteta, Marcelino Manterola Larrañaga eta Policarpo Diez Gonza-
lezek beren deklarazioak berretsi zituzten. 1938ko apirilaren 11n, Victoriano Aldalur Garatek, Maria Oliden Elustondok, Bernardo 
Aginaga Lapuentek eta Jacinto Moreno Garciak haien deklarazioak berretsi zituzten. Apirilaren 12an, Maria Urbieta Etxeberriak 
ere bere deklarazioa berretsi zuen. 1938ko apirilaren 29an Donostian egindako Gerra-Kontseiluan “por proposición a la rebelión 
militar” egin zuela adierazita, 2 urteko kartzela-zigorra ezarri zioten. 1938ko abenduaren 13an betetzen zen bere kondena.

68. URRUZOLA GARMENDIA, JOSE
1895eko urtarrilaren 18an Aizarnan jaio zen. Mikeletea zen. 1936ko gerra hastean Mendaron zegoen eta miliziano batzuek atxi-
lotu egin zuten. Horren inguruan ere deklaratu zuen frankistek 1937ko ekainaren 19an Arriaga Antzokian atxilotu eta 11 egunera 
egin behar izan zuen deklarazioan:

“Que cuando se inició el Movimiento Nacional se encontraba en Mendaro, donde tuvo conocimiento de haberse cometido un 
asesinato en la persona de Fabian Saingerós, sin que conozca a ninguna de las personas que la realizaron y que supone eran 
milicianos llegados de San Sebastian. Que el día 20 de septiembre fue detenido por algunos elementos de la CNT que le amarra-
ron, encarcelándole después, entregándole en la madrugada del día siguiente al capitán de Miqueletes trasladándose después 
a Saturraran. Que los elementos que le detuvieron decían que el declarante era fascista y que tenía que decirles los nombres de 
los fascistas de Mendaro, a lo que se negó el dicente; de Saturraran pasó a Baquio, Las Arenas y Bilbao, donde le sorprendió la 
entrada de las Fuerzas Nacionales. Que no ha efectuado servicios mas que los propios de su cargo, sin relación alguna con el 
frente y que pertenece al Cuerpo de Miqueletes desde el año 1921, no habiendo tenido ascenso ni recompensa alguna desde que 
se inició el Movimiento, no pudiendo decir quienes entre sus compañeros son de ideas avanzadas, por no haber tenido apenas 
relación con ellos desde hace más de cinco años en que fue destinado a Mendaro”.687

Deklarazioa egin ostean, kargurik gabeko askatasuna lortu zuen.
Frankistek 1936ko azaroaren 26an bere kargutik kendu egin zuten. 1937ko abuztuaren 25ean argitaratutako dekretu baten bi-
dez, agintari kolpistek mikeleteak desegin zituzten. 1938ko irailaren 1ean birgaitu egin zuten. 1938ko azaroaren 15ean berriro 
hartu zuten postuan. 

69. VILLAR MUXIKA, IGNACIO
Fabiana Muxika Olaskoaga eta Ignacio Villar Aranguaren semea zen. 1887ko maiatzaren 14an Donostian jaio zen eta bertan bizi 
zen. Ingeniari industriala zen. Ezkonduta zegoen eta 8 seme-alaben aita zen. Abertzalea zen. 
Negua Donostian igarotzen zuen eta udak Zestoan, herrira etortzen ziren beste zenbait udatiarrek bezala. Donostiako Batzokiko 
bazkidea zen. El Dia egunkariko Kontseilu Administratiboko kidea ere bazen 1935eko urtarrilaren 3an, Pablo Barriola eta Antonio 
Irazustarekin batera.
Ignacio Villarrek egindako deklarazioetan oinarrituta, gerrak eztanda egitean Zestoan zegoen eta herriko Komiteko Hornidurez 
1936ko uztailaren 27tik abuztuaren 2ra arte arduratu zen. 
1936ko uztailaren 18ko larunbat arratsaldetik, 2-3 egun Zestoan pasa zituen, egoera iskanbilatsua baitzen eta bertan egon zen 
abuztuaren 2ko arratsaldera bitartean. Oliba olioa errekisatu zioten. Abuztuaren 3tik 14ra bitartean Donostian egon zen, baina 
8an Zestoara egin zuen, baleekin fakturak formalizatzen zituen heinean. Abuztuaren 14an Zestoara lekualdatu zen eta bere 
testigantzaren arabera beraien denda Donostian itxi egin zuten eta bakarrik telefono deiak jasotzen zituzten. Zestoan teileriaz 
arduratzen egon zen irailaren 19an alde egin behar izan zuen arte. Handik, Azpeitiko bere senide Fructuoso Elorzaren etxera 
egin zuen:

“Bilartar Iñaki jauna Azpeitira Elorzarenera joanarekin azke zalakoan zegon. Zestonan bertan atxilotu zuten eta 150.000 
pezetako izuna kendu. Azke utzi zuten, baina, 30.000ko izuna berriro ezarri ta berriro atxilotu. Ondarretan dago orain”.688

Tarte horretan bi egun Donostiako bulegoan ere pasatu zituen. 
1936ko uztailaren 24 edo 25ean “Al 24 o 25 de julio acogimos en casa, guardándoles, a Don Ricardo y Don Remigio Oreja a 
quienes buscaban en San Sebastián para detenerles permaneciendo en nuestra casa un par de días y uno o dos días más tarde 
fue nuestro huésped el Sr. Beunza. A este señor le venían buscando con insistencia con ánimo de detenerle, así como a los Sres. 
Valcoba y barón de Sangarren todos ellos residentes en el Balneario de Cestona. Siempre nosotros quitábamos importancia al 
caso y alegábamos la condición de antiguos bañistas del Sr. Beunza y la grave enfermedad del Sr. Baron para no dar importancia 
a la coincidencia de 3 personas autorizadas en un mismo sitio. Una tarde se presentaron en uno o dos autos gente con ánimo de 
llevar al Sr. Beunza. Yo me apuré, temí lo llevaran elementos irresponsables y fui al Ayuntamiento donde estaba ya el Sr. Beunza. 
Y presente al F.P. y públicamente protesté de que en honor que merecía el respeto de todo el pueblo vasco, que (…) jefe de la mi-

687	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 160-37.
688	Eguna egunkaria, 1937-02-14an argitaratua.
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noría estatutista en el Congreso pudiese (…) de aquella 
forma, diciéndoles ello (…) grave responsabilidad para 
todos. Me moví abajo hablé con los que habían venido 
a llevarle tratando de decirles. Alguno de ellos me dijo 
que lo hacían por ser pues que elementos de la CNT le 
buscaban y si le cogían le podían matar, pero insistí y a 
pesar de bajar con los que le querían llevar y con los del 
F.P. quienes envié también al Alcalde, pude conseguir 
que en vez de llevarle a San Sebastián decidieran se le 
llevara a Aizarna, a donde le condujeron a casa de Don 
Martin Mugica. Allí fui en seguida en automóvil y pude 
conseguir se le llevara a mi propia casa donde podía 
estar con toda comodidad, (…)689. 
Eugenio Alkorta alkateak ere Joaquin Beunza pertsona 
ona zela hitz egin zuen Irujorekin eta ezer ez egiteko, 
baina geroago, Ordena Publikotik eskutitz bat iritsi zen. 
Ignacio Villar eta Joaquin Meoqui bainuetxeko geren-
teak lagundu zien Beunzari Donostiara. Beunza ez 
ezik, atxilotuta Valcoba ere eraman zuten eta Guardia 
Zibileko koronela ere bai. Villarrek bere idatzietan ahal 
zuen guztia egin zuela adierazi arren, Beunza eta Val-
cobak bertan geratu behar izan zutela adierazi zuen. 

“Hacía el 27 de julio intervine en la constitución de 
la Comisión Municipal de Abastos de Cestona, dando 
enterada a elementos como Joaquin Elorza, Zunzune-
gui, Jose Leon Zabaleta, Cooperativa, Boticario etc. 
constituyendo la Comisión con toda garantía de acier-
to y sin mirar a la condición política de las personas. 
Mi actuación se redujo al envío de un par de circulares 
a los Comercios y Hoteles, pidiéndoles la relación de 
existencias de algunos artículos de primera necesidad 
y otra de normas para el envío periódico del movimiento 
de (…) artículos. Posterior y con mi ida a San Sebastián 

Ignacio Villar Donostiako Batzokiko bazkide. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1390-37)

el día 2 de agosto dejé ya por completo de actuar en dicha Comisión. Estas mis intervenciones en la Comisión de Abastos valie-
ron entrada e influencia en el Ayuntamiento del F.P. que aproveché para influir en lo posible, humanizando la lucha y procurando 
con mis consejos mejorar amenizar la suerte de los detenidos y que estos fueran el menor número posible.

Hay que tener en cuenta que los detenidos se encontraban, y con razón atemorizados, por las (…) que elementos armados 
de la CNT hacían a los pueblos y así mismo por los elementos rojos que en calidad de refugiados residían en el mismo Balneario, 
(…).690

Ignacio Villarri esker, bere hitzetan, Aizarnako irakasle Placido Navas eta Ignacio Oiarzabal koadjutorea bainuetxeko kartze-
latik askatu zituzten. Gainera, Azpeitiako milizia abertzaleek errekisatu zuten bainuetxea; modu horretan, komunistek ez zuten 
beraien esku izango. Azpeitian 1936ko azaroaren 6an Ignacio Villarrek eskuz idatzitako orri batean deklaratu zuena izan zen 
aurrekoa.
1936ko urriaren 6an Azpeitiko komandante militarraren aurrean deklaratu beharra izan zuen, bertan atxilotuta zutela. Gerra 
kontseilua egiterako frankistek bere ondasunen inguruko balantzea gauzatu zuten eta handik aurrera, Gipuzkoako Ondasunak 
Bahitzeko Batzordea arduratuko zen haiekin zer egin erabakitzeaz. 1936ko urriaren 10ean, hurrengo txostena sinatu zuten Juan 
Aranburu Zestoako alkateak, Miguel Elorzak, Jose Manuel Sorazuk eta Jose Iruretagoiena Zestoako Junta de Guerra Carlista-ko 
kide zirenek:

“Se ha enterado esta Junta de las andanzas de D. Ignacio Villar a San Sebastián y regreso durante el mando del Frente 
Popular y estimando cosa de poca monta, desiste de perder el tiempo en su estudio.

En cambio, se fija en la retención de D. Ricardo y D. Benigno Oreja, en su casa, para afirmar que ninguno de los dos es-
tuvo resguardado, puesto que discurrieron libremente por las calles de esta villa hasta su ida a San Sebastián.

Sobre la detención del Sr. Beunza, habla largo y tendido, sin duda, para apiadar a algunos amigos nuestros, y refuerza su 
tesis, aportando al expediente una copia del escrito que, sin duda dejó, abonando la conducta de los nacionalistas de Cestona y 
particularmente la del Sr. Villar; pero oyendo como aquí se oye de que el Sr. Villar, desea la Gerencia del Balneario, y sabiendo 

689	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1390-37.
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como se sabe que el Sr. Beunza era el asesor del Sr. Cespedes, Presidente del Consejo de Admon. de dicho Balneario, brota de 
nuestros labios la pregunta siguiente: ¿ Se interesaría el Sr. Villar, por nuestro amigo por caridad, o con fines utilitarios?

Y aquí entra lo grave de la cuestión cuando dice que, fue Presidente de la Comisión de abastos del Frente Popular. Partiendo 
de la afirmación de que, el Partido Nacionalista, no se hubiese sumado a los rojos, aquí no se hubiese conocido si estábamos en una 
guerra civil, pues los rojos no subirían de media docena, está dicho todo. Pero debido a la malhadada intervención de dicho partido, 
se ha conocido su existencia por los efectos siguientes: por haber matado la vida veraniega de Cestona, que obtenía a miles de 
duros de beneficios, por haber matado a un joven requeté llamado, Juan Jayo, vilmente asesinado, y por no saber absolutamente 
nada de otros dos requetés, que con Jayo, estaban en la cárcel de Vergara, que el partido nacionalista ha permitido que los rojos los 
llevaran en su huida a Bilbao, por lo visto, pues se ignora su paradero, y por detener, no a los menos derechas, como se aventura 
a decir el Sr. Villar, sino a un número tal de ellos, que no solamente eran los Socios del Círculo tradicionalista, sino también a otros 
muchos que no eran, solamente por ser de significación derechista. De donde resulta que, la afirmación del Sr. Villar, es un mito.

El Sr. Villar dice que aprovechó el hecho de ser Presidente de Abastos para ejercer su influencia en el Frente Popular 
para suavizar la lucha y procurar mejorar y suavizar la suerte de los detenidos, con cuyo fin consiguió que el Comité que esta-
ba integrado con un representante de los Solidarios y el resto de los rojos, se niveló reforzando la del Solidario, con otros tres 
más nacionalistas, así las fuerzas del Comité quedaron: cuatro representantes de un lado, y un número igual por el otro. Bonita 
manera de mejorar la situación de los detenidos tuvo, el Sr. Villar, puesto que se conoció al momento. En cuanto entró la mayor 
representación nacionalista, se impidió que los familiares de los detenidos entraran en el cuarto con la comida, costumbre que 
hasta aquel momento se siguió y desde entonces nos las traían los mismos carceleros. A los pocos días se suspendían las visitas 
que los familiares de los detenidos les hacían y por último se llegó hasta a tomar la medida pueril de no permitir que se nos trajese 
un poco de vino con las comidas. Ya ve el Sr. Villar lo que nos benefició la representación nacionalista que puso en el Comité. 
Pues bien, por este estilo fueron todos los beneficios que se recibieron del Villar y los suyos.

Mas siendo el Sr. Villar, Presidente de Abastos ¿cómo se permitió que el importe de los trigos y ganados que se les quitó a 
los caseros, no fuese entregado como procedía? ¿Cómo consintió que tantísimos almacenistas de derecha fuesen despojados 
de los artículos que poseían en sus casas, y se quedasen sin cobrar, después de prometérseles que se abonarían? ¿Y cómo 
su honorabilidad permitió que, sus secuaces, íntimos en la intervención de abastos, se fugaran llevándose una respetabilísima 
cantidad que despojaron a los nuestros?

Los nacionalistas con los que reforzó el Comité el Sr. Villar eran Eulogio Zuazo, Julian Echaniz y Eladio Letamendia. 
Este era el último refuerzo que llevó el Sr. Villar al Comité. Todos los detenidos exteriorizaron su disgusto al saberlo, pues si bien 
sabían que antes tenían pajarraco de (…) en el solidario (era Unanue), comprendieron que desde aquel momento eran tres, pues 
los dos primeros mencionados, eran (...) y de ahí puede suponerse la impresión de los detenidos. Se advierte que Zuazo, era hijo 
de un íntimo amigo político y particular Sr. Villar.

Los últimos días de la detención ¿cómo permitió el Sr. Villar, que el Presidente del Comité, Carlos Carrascoso, el vocal, Juan 
Guereca, rojos y los nacionalistas Pelayo Unanue y Eulogio Zuazo fueran a la cárcel y atracaran a los detenidos, Joaquín Elor-
za, arrancándole un cheque por valor de ocho mil pesetas, D. Felix Aramburu, otro de tres mil a Roque Arocena otro de 5000? 
¿Cómo, también, permitió que estos mismos atracadores arrancaran otro cheque de 25.000 pts. a la Marquesa de S. Millán, otro 
al Balneario de otras 25.000 y otro a la Condesa de Alacha de 10.000?

Había cuatro jóvenes requetés detenidos de Cestona en la cárcel de Vergara. Sus padres estaban detenidos en esta. Pues 
bien todos ellos estaban tranquilos dentro de lo que cabía porque se había dicho por aquí que, en Vergara, estarían seguros. 
Pero resulta que un mal día dos forajidos previstos de un mandato suscrito por la gente del Comité del Frente Popular de esta 
villa, entre los que se hallaba el Alcalde de aquel entonces, Eugenio Alcorta, se personaron en la cárcel de Vergara, y pidieron 
la extradición del joven Jayo; y a pesar de estar allí un Alcalde Nacionalista, Ignacio Zubizarreta, y a pesar de ser consejero del 
Comité en esta, el Sr. Villar, Jayo fue sacado de la cárcel por los bandoleros rojos, de acuerdo probablemente con la gentuza de 
Villar, se le llevó a un edificio de Zumaya, donde se dice que se reunía el Consejo de Guerra rojo, y condenado a muerte, fusilán-
dosele a las 3 de la madrugada del día 19 de Septiembre en las inmediaciones del Faro de Zumaya. ¿Cómo puede evitar el Sr. 
Villar la pena que le puede corresponder por este horrendo delito? La pena del talión es diente por diente y ojo por ojo, y este es 
el deseo de su padre, pues su dolor es de los que no tiene límites, por habérsele dado fin a la vida de su hijo, por procedimientos 
tan criminales de tan bajísima estopa. Los otros dos jóvenes (uno vino a casa por no tener bastante edad) también requetés. 
Fueron llevados por los bandoleros rojos a Bilbao, en su huida, según se dice, sin que se sepa hoy día donde están ni que es 
de ellos, ni si viven o han muerto. ¿No le parece al Sr. Villar que cuando privaba ante el Comité del Frente Popular debió haber 
gestionado la vuelta de dichos muchachos a Cestona, como repetidas veces le interesó la Sra. Aramburu a que alude, y sabiendo 
como sabría mejor que los padres que, Vergara estaba deseando mandarles a sus casas? ¿Por qué permitió que persistiera en 
su negativa en el Frente Popular, mejor dicho el Comité? ¿Por qué no hizo entonces que sus fuerzas demostraran que eran de 
batalla y se cumpliera cosa tan justa? Sin duda en ello no iba la Gerencia de Cestona. Pues bien, si Villar, hubiera obrado como 
debía, ni Juan Jayo estaría muerto por asesinato, ni los padres de Aramburu y Elorza estarían sufriendo el calvario horroroso que 
hoy sufren. ¿Esperará acaso, Villar, salir bien de su pésimo paso desde el momento que ha nivelado con forajidos y criminales 
rojos valiéndose de influencias de amigos? No lo quiera Dios.

Dice también que puso guardia nacionalista en el Balneario de Cestona con gran satisfacción de la Gerencia y de los hués-
pedes. Sépase que el Sr. Villar, es accionista de dicho Balneario, y ¿no puede suponerse que la requisa para los milicianos de 
Loyola, y la guardia de estos obedecería más a las miras proteccionistas de sus intereses al altruismo de que hace gala?
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El último día de los presos en el Bal-
neario fue apoteósico. Un detenido estaba 
enfermo y sus hijos le visitaban por buscar 
su alivio. En un momento que disfrutaron 
de libertad para pasear en los pasillos, los 
presos, lo vieron, así como también a su 
hijo. Cual no sería la sorpresa de los presos, 
cuando a los pocos momentos, los encierran 
a los once en un cuarto, cierran la puerta los 
guardias, y los dejan entregados a su suerte. 
Gracias que en un momento dado, un hijo 
del enfermo, volvió a ver a su padre y (…) 
abrió la puerta, y pudimos salir todos, esca-
pándonos donde pudimos gracias a la ayuda 
que nos prestó todo el personal del balnea-
rio, que sabía ya la muerte alevosa de Juan 
Jayo, y sin duda, impresionados con esta 
triste nueva, y por hallarse su padre entre 
los detenidos, hacia, que pusieran de su par-
te, cuando de ellos dependiese y gracias a 
ella y al habernos escondido en una depen-
dencia de la casa, poco conocida, pudieron 
librarse de los crímenes que se iban come-
tiendo por los rojos. Durante nuestro escon-
dite pudimos observar que los rojos, a cien-
cia y paciencia de los milicianos de Loyola, 
derribaron el puente del Balneario, causan-
do destrozos de varias miles de pesetas en 
la casa, y sin que hicieran lo más mínimo los 
guardias nacionalistas, que como nosotros 
se hallaban en el Balneario, acaso con más 
pánico que nosotros mismos.

691	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1390-37.
692	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1390-37.

Daniel Beunza Saezek Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantzian egindako deklarazioa. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1390-37)

Este es el informe que emite la Junta de Guerra Carlista de Cestona, relacionado con la detención y el escrito de Ignacio Villar.
Cestona 10 de octubre de 1936.
Miguel Elorza, Juan Aranburu, Jose Manuel Sorazu, Jose Iruretagoyena”.691

Zestoako Junta de Guerra Carlista-k egin zuen txostenaren kontrara, Joaquin Beunzaren seme Daniel Beunza Saezek Azpei-
tiko Guardia Zibilaren komandantzian bere aita Joaquin Beunzak idatzitako paperen artean, bere atxiloketa eta presoaldiaren 
errudun nagusiak Donostiako abertzaleak Irujo, Kareaga eta Monzon izan zirela akusatu zituen; aldiz Zestoako abertzaleak eta 
zehazki Ignacio Villar oso ondo portatu zirela berarekin adierazi zuen. 
1936ko abenduaren 8an Ignacio Villar, Ondarretako kartzelara lekualdatu zuten.
Joakin Elorza Oiarzabal eta Felix Aranburu Izeta tradizionalistek ere Ignacio Villarren inguruko txostena egin zuten. Ignacio Vi-
llarrek Horniduretako komitean hartarako erraztasuna zuelako ezarri zutela adierazi zuten; gainera, Joakin Elorza tradizionalista 
izan arren bertan parte hartzeko gomendatu zuela. Joakin Elorzak baiezkoa eman eta lehen bileretara joanez, Ignacio Villarrek 
bertan modu desinteresatu batean jardun zuela lanean adierazi zuen. Horrez gainera, atxilotuen administrazioan Ignacio Villa-
rrek ez zuela zerikusirik izan ere deklaratu zuten bi tradizionalistek:

“Sobre este extremo aseguramos categóricamente que el Sr. Villar ha sido el paño de lágrimas de nuestras familias y de las de 
todos los detenidos: todos recurríamos a él y tenemos la satisfacción de manifestar que nos atendó en todo lo que pudo y si no hizo más 
fue porque no le atendían los dirigentes del Frente Popular, sobre todo de los rojos. A instancia suya se cambió la guardia roja por la 
guardia nacionalista mejorando la situación de los detenidos entre los que nos encontrábamos los dos firmantes del presente escrito”.692

Fronte Popularreko Komiteak beraiei kendutako kantitateen errekisamenduak Ignacio Villarrek ez zuela parte hartu ere adierazi 
zuten. Atxiloketetan eta atxilotuen lekualdaketetan ere Villarrek ez zuela zerikusirik izan adierazi zuten.
1936ko urriaren 11n, Azkoitia eta Azpeitiko Emilio Gomez del Villar komandante militarrak, tradizionalistei ipinitako isun ekono-
mien ardura Ignacio Villarrek izan zuela adierazi zuen. Horrez gainera, Horniduterako komisariaren buruzagia izan zela adierazi 
zuen, besteak beste.
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Miguel Elorzak Junta de Guerra Carlistarekin sina-
tu zuen txostenari amaiera emateko, adierazi zuen 
Ignacio Villarri “perdone la vida al Sr. Villar a cam-
bio de que consiga con sus medios e influencia 
que su hermano Eusebio Elorza preso en Bilbao lo 
vuelva sano y salvo a su casa”693.
Junta de Guerra Carlistak Ignacio Villarri 30.000 
pezetako isun ekonomikoa ezarri zion eta Zes-
toako ondasun guztien enbargoa ere bai.
1937ko abuztuaren 11n Ignacio Villar Muxikaren 
aurkako 1390 kausa sumarisimoa hasi zuten. 
1937ko abuztuaren 18an, Donostiako Probintziako 
kartzelan Ignacio Villarrek deklaratu egin zuen. 
Junta de Guerra Carlistak akusatzen zuen Komite-
ko Horniduren buru izateaz eta atxiloketen zein 
Juan Jayoren hilketaren arduraduna izateaz, 
besteak beste. Guztia ukatu zuen. Hurrengo 
egunean, abuztuaren 19an, Juan Aranburuk de-
klaratu zuen. Ignacio Villar Fronte Popularreko 
komiteko Horniduretako lehendakaria izan zela 
adierazi zuen nahiz eta “no lo puede afirmar con 
certeza”. Horrez gainera, Juan Jayoren hilketaren 
arduraduna ez zela izan adierazi zuen “porque le 
conceptúa persona muy honorable e incapaz de 
ordenar semejante crimen”. Tradizionalistak bai-
nuetxean preso zeudela guardia gogortu zuela 

693	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1390-37.

Zestoako Junta de Guerra Carlistak Ignacio Villarri ezarritako 30.000 pezetako isun 
ekonomikoa. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1390-37)

adierazi zuen presoei ezer ez gertatzeko; hala eta guztiz ere, bainuetxean egin ziren ondasunen errekisamenduen arduradun 
izan beharko zuela zeharka behintzat adierazi zuen, lehendakari postua bete baitzuen Villarrek. Villarrek atxiloketak ezin izan 
zituela agindu ere aitortu zuen, izan ere, hori ez zen Horniduretako komisioaren ardura. Beraz, Juan Aranburuk guztiz aldatu 
zuen bere deklarazioa.
Egun berean, Jose Iruretagoiena Ibarzabal Zestoako udal-idazkariak ere deklaratu zuen. Bere semeorde Juan Jayo Begiristainen 
hilketaren arduradun gisan definitu zuen Ignacio Villar; bai oso abertzaletzat ere. Jose Manuel Sorazu Ibarbiak, Ignacio Villar 
abertzalea zela, Horniduretako lehendakaria zela eta atxiloketaren bat edo errekisamenduren bat agindu ote zuen ez zekiela 
adierazi zuen. Juan Jayoren hilketaren arduraduna ez zela adierazi zuen. Errekisamenduen arduradun zuzena ez bazen ere, 
Horniduretako lehendakaria izanda hauek nahi izanez gero saihestu zitzakeela uste zuela deklaratu zuen.
Felix Aranburu Izetak, Ignacio Villar Horniduretako komisioko lehendakaria zela uste zuela adierazi zuen, baina beti ere herrita-
rren onerako lanean jardun zuela adierazi zuen. Milizianoek egindako ekintzetan modu zuzenean ez zuela ardurarik izan baina 
zeharka behintzat zerbait egin zezakeela ere deklaratu zuen. Daniel Beunza Saezek bere deklarazioa berretsi egin zuen.
1937ko abuztuaren 27an Carmen Olaran Jauregik, Ignacio Villar Zestoako abertzale nagusietako bat izan zela eta uste zuela 
Horniduretako komisioko partaidea izan zela adierazi zuen. Horrez gainera, ez zela izan marxistek Zestoan egindako ekintzen 
arduradun eta bainuetxeko presoen egoera beti hobetzen saiatu zela adierazi zuen. Esaterako, CNT-koen kuartela bainuetxean 
jartzen bazen, presoak Loiolara lekualdatuko zituztela adierazi zuen, besteak beste. 
Ignacio Oiarzabal Bereziartuak, Ignacio Villar abertzalea zela adierazi zuen eta beti ere bainuetxeko presoen egoera hobetzeko 
lan egin zuela. Joaquin Meoqui Plaza bainuetxeko gerenteak Ignacio Villar abertzalea zela eta Horniduretako komisioko partai-
de izan zen ezin zuela berretsi deklaratu zuen, eta marxistek egindako ekintzetan ez zuela zerikusirik izan deklaratu zuen. Jose 
Leon Olaran Egañak, Ignacio Villar abertzalea zela adierazi zuen, Horniduretako komiteko partaidea izan zela, baina ez zuela gai 
ikusten atxiloketarik agintzeko. Fructuoso Elorza Aizpuru Ignacio Vilarren senideak, azken hau abertzalea zela adierazi zuen, bai 
eta Donostiako zinegotzia izan zela Primo de Riveraren diktadura garaian. Fructuoso Elorza Azpeitiko abertzaleek atxilotuta izan 
zutenez ez zekiela zehazki zer egin zuen Ignacio Villarrek Zestoan adierazi zuen, baina atxilotuta egon zenean jasotako errefe-
rentzietatik, ez zuela marxisten ekintzekin zerikusirik izan adierazi zuen eta irailaren 19an Fructuoso Elorzaren Azpeitiko etxera 
iritsi zela adierazi zuen.
Ricardo Oreja Elosegik 1937ko abuztuaren 23an, Ignacio Villar abertzalea zela deklaratu zuen. Zestoan, egun gutxi egon zenez 
gerra piztean ez zekiela komitean parte hartu zuen adierazi zuen. 1936ko uztailaren 24an Donostiatik ezkutatzeko agindua jaso 
zuen Ricardo Orejak eta hasiera batean, arratsaldeko azken orduetan Garaizabal medikuaren etxean ezkutatu zela adierazi 
zuen, ondoren gaua pasatzera Ignacio Villarren etxera lekualdatzeko agindua izanez. Bere anaia Benigno jada Ignacio Villarren 
etxean zegoen. Uztailaren 25 egun osoan bertan egon zen gauez Donostiara alde eginez.
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Egun berean Benigno Oreja Elosegik ere abertzalea zela deklaratu zuen Ignacio Villar. Villarren semeak hala eskainita bere 
anaia eta biak Villarren etxean ezkutatuta egon zirela egun batez eta bera uztailaren 25eko goizaldera Donostiara lekualdatu 
zela deklaratu zuen.
1937ko abuztuaren 22an Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren komandanteak Ignacio Villar abertzalea zela 
eta esaten zutenez, Horniduretako lehendakaria izan zela eta propaganda abertzale handia egin zuela adierazi zion epaile mi-
litarrari. 1937ko irailaren 7an Joakin Elorza Oiarzabalek epaile militarraren aurrean deklaratu zuen. Adierazi zuen Villarrek uste 
zuela horniduretako komisioan parte hartu zuela, beti ere herriaren onerako eta “que era ferviente nacionalista y hacía toda la 
propaganda que podía en sentido separatista”. Juan Jayoren eta Azkoitiko zazpi erreketeen hilketan ez zuela zerikusirik izan 
ere deklaratu zuen. Carrascoso, Unanue eta Zuazo komiteko kideak 8.000 pezetako txekea sinatuarazi ziotela adierazi zuen eta 
horretan Ignacio Villarrek ez zuela zerikusirik izan adierazi zuen.
1937ko irailaren 22an horrela zioen Juan Aranburu alkateak epaile militarrari bidalitako Ignacio Villarren inguruko txostenak:

“(…) que veraneaba en esta villa durante el dominio rojo-separatista hasta la entrada del Glorioso Ejército Nacional era un di-
rigente nacionalista vasco o separatista y significado como tal que ha procurado con el mayor ahínco la difusión de dicho ideario.

Durante el movimiento fue Presidente o por lo menos miembro de la Comisión de Abastos del Comité del Frente Popular 
interviniendo también en la composición del mismo para que hubiera mayor representación de los nacionalistas vascos que la 
que en un principio tenían con el fin según él de humanizar el trato que se daba a los detenidos de derechas y ofrecer mayor 
seguridad por la vida de los mismos.

Su conducta personal es excelente e incapaz por lo mismo, a mi juicio, de dar órdenes para que se atentara contra la vida 
de sus enemigos políticos”.694

Gipuzkoako FET eta JONS-eko Informazioaren ordezkaritzatik ere Ignacio Villarren inguruko txosten berbera egin zuten. Miguel 
Elorza Larrañaga Torrelavegan (Kantabria) Montejurra Tertzioarekin borrokatzen zegoen 1937ko irailaren 27an eta Ignacio Vi-
llarren inguruko deklarazioa han egin zuen. Junta de Guerra Carlistako lehendakaria zenean egindako txostena sinatu zuenean 
gainontzeko kideek egia esango zutelakoan egin zuela adierazi zuen. 1937ko urriaren 23an berriro ere deklaratu zuen Ignacio 
Villar Muxikak. 
1937ko azaroaren 30ean, Joakin Meoqui Zestoako bainuetxeko gerenteak, Hotel Oiarzabalen jabeak zirenek, Hotel Arocenaren 
jabea zen Roque Arozena Aranburuk, Joakin Elorza Oiarzabalek, Zunzunegiren alargunaren semeek eta Ignacio Aldalur Olide-
nek, hau da, Zestoako garaiko zergadun handienek, Fronte Popularrak 1936ko uztailaren 18tik abuztuaren bigarren hamarrekora 
arte diru edo bestelakoetan ez ziela ezer eskatu adierazi zuten eta komunikaturen bat iritsi bazen ez zela iritsi Ignacio Villarren 
sinadurarekin izan adierazi zuten. Geroago mota ezberdinetako errekisamendu eta gertakizunak izan ziren baina inor ez zen 
Ignacio Villarren sinaduraz egin. Hala deklaratu zuten hauek guztiek.
Deklarazio eta informe horien guztien ondoren, 1937ko abenduaren 13an Donostian bildutako Gerra-Kontseiluak, “matxinadari 
atxikitzea” egotzita 20 urteko kartzela-zigorrera kondenatu zuten Ignacio Villar Muxika. 1938ko irailaren 26an, Jose de Uriartek 
eskutitz bat idatzi zion Jose Antonio Agirre Lekube lehendakariari, frankistekin negoziatzen ari ziren trukean, Ignacio Villar 
sartzeko erregutuz.
Juan Aranburuk Ignacio Villarren inguruan egindako lehen txostenean atzera egin zuen eta ados ez zegoela harekin adierazi. Hor-
tik aurrera, aurretiazko eginbideak ireki zizkioten Juan Aranburu Zuriarraini Ignacio Villarren inguruan Zestoako Junta de Guerra 
Carlistak egindako txostenaren eraginez. Ordurako, 1939ko abuztuaren 25ean Ignacio Villar San Ignazio klinikan zegoen.
Donostiako 7 epaitegi militarrak 3238 aurretiazko prozedimendua hasi zuen Juan Aranburu Zuriarrainen aurka 1940ko mar-
txoaren 23an. Jose Iruretagoienak epailearen aurrean deklaratu zuen txosten hura idatzi zuenik ez zela gogoratzen. Miguel 
Elorza eta Juan Aranburuk txostenarekin ados ez egon arren sinatu egin zutela eta Aranburuk txostena Jose Iruretagoienak idatzi 
zuela adierazi zuen. 1943ko urriaren 6an epaileak:

“Del examen del documento referido y del acta del Consejo de Guerra, se llega a la conclusión de que no hay una diferencia 
sustancial entre la declaración presentada ante el Consejo y el texto del informe, ya que en ambos se afirma que la conducta de 
Ignacio Villar pudo ser delictiva por omisión disintiendo, solamente en cuanto a detalles de escasa transcendencia”.695

Bitartean, Ignacio Villarrek, emandako sententziaren arabera, 1957ko abuztuaren 6ra arte kartzelan egon beharko zuen. 1941eko 
azaroan kondena 2 urte eta 4 hilabetera kommutatu zion Zigorrak Aztertzeko Batzorde Nagusiak.
Gipuzkoako Ondasunak Bahitzeko Batzordeak Aizarnazabal, Donostia eta Zestoan zituen ondasunak konfiskatu zizkion. 
Erantzukizun Politikoen Auzitegiak 2.000.000 pezetako isuna ezarri zion.

694	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1390-37.
695	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1390-37.
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70. ZENDOIA LARRAÑAGA, JOSE
1912ko uztailaren 30ean Arroan jaio zen, baina Errenterian bizi zen. Josefa Larrañagaren eta Santiago Zendoiaren semea. 
Lanbidez metalurgikoa zen eta Donostiako fabrika batean lan egiten zuen. ELA-ra sindikatuta zegoen.
Donostian fabrika itxi zutenean, Azkoitira egin zuen, bere gurasoen etxera. Azkoitian, herriko zaintza-lanez arduratu zen. 1936ko 
irailaren 19an, Azkoitiko ebakuazioan Bilbora alde egin zuen “pues como vasco les decían que les iban a matar”. Bilbon, bere 
kinta deitzean, Ertzain sartu zen eta 1937ko martxoan Amorebieta-Etxanora lekualdatu zuten. Handik Lemoara lekualdatu zuten 
gainontzeko Ertzainekin batera, eta geroago Bilboko kuartelera. Han, kartzeletako zaintza-lanez arduratu zen, eskuindarren 
fusilamenduen ostean. Bilbon, zibilen ebakuazioan ere lan egin zuen. Bilboko ebakuazioan, tropa frankistak Artxanda aldetik ze-
tozela, Larrañaga tenientearen aginduak jarraituz, Otxaran (Zallako auzoa, Bizkaia) aldera egin behar izan zuten. Han, desarma-
tu egin zituzten, errenditu egin nahi izan zutelako. Geroago, Turtziozetik Santanderrera egin zuten, presoen zaintzaz arduratuz. 
Handik Solares-era eta Santoñako ebakuazioan itsasontzietara igotzen ari ziren gudari zein pertsonei laguntzen ari zirela, tropa 
frankistek atxilotu egin zuten, beste Ertzainekin batera.
Santoñako Gerra-Kontseiluak, 1937ko irailaren 6an, “por auxilio a la rebelión” 12 urte eta egun batera kondenatu zuen. 1938ko 
abuztuaren 24an, 31 urte zituela, Puerto de Santa Mariako kartzelara (Cadiz) lekualdatu zuten696. Huelvako espetxe probintzia-
lean ere bete zuen bere espetxe-zigorra. 1940ko uztailaren 18an espetxealdi arindua ezarri zioten697.

71. ZENDOIA LASA, JOSE
1889ko abuztuaren 21ean Arroan jaio zen. Vicenta Lasa Etxezarretaren eta Mamerto Zendoia Lizasoren semea zen. Arroa Be-
heko orratzaina zen, Ferrocarriles Vascongados-entzat lan egiten zuen.
Tropa frankistak Arroara sartzear zirela Bilbora alde egin behar izan zuen. Bilbon, 1937ko ekainaren 19ra bitartean lanean jardun 
zuen. Ekainaren 23an frankistek Atxuriko tren-estazioan atxilotu zuten eta Institutura698 lekualdatu zuten.
1937an Jose Azkue Peña, Alejandro Arrieta Arrien eta bere aurkako 41 larrialdiko sumarisimoa hasi zuten Bilboko 13 epaitegi mi-
litarrean. Horrela, Jose Zendoiaren inguruko informazioa eduki ahal izateko, Zestoako instituzio frankistak bere inguruko txostenak 
bidaltzen hasi ziren. Jose Zendoiak 1937ko uztailean egindako deklarazioetan UGT-ra sindikatuta zegoela adierazi zuen, besteak 
beste. Horren eraginez, Jose Zendoia epaile militarrak prozesatzea erabaki zuen eta 723-37 larrialdiko sumarisimoan epaitu zuten.
1937ko abuztuaren 25ean bilduta Gerra-Kontseiluak bera eta Jose Azkue Peña 723-37 larrialdiko sumarisimotik absolbitu egin zituen.

72. ZUAZO ETXEBERRIA, EULOGIO699

1907ko martxoaren 14an Zestoan jaio zen. Margarita Etxeberriaren eta Romualdo Zuazoren semea zen. Delineatzailea zen. 
Victoria Santosekin ezkonduta zegoen eta bi haur zituzten. EAJ-ra afiliatuta eta ELA-ra sindikatuta zegoen.
Gerrak eztanda egin eta hiru egunera, 1936ko uztailaren 21etik hasi eta abuztuaren 16ra bitartean, Zestoako Komiteko gidari 
lanak bete zituen. Abuztuaren 16an Zestoako Komiteko kide egin eta preso eskuindarren zaintzaz arduratu zen. 1936ko irailaren 
20an, tropa frankistak Zestoara sartzear zirela, atxilotuta zituzten preso eskuindarrak aske utzi zituzten. Tropa frankistak atzapa-
rretatik ihesi, Durango aldera egin zuen. Handik Areetara eta bertan abenduaren 22ra arte egon zen. Egun horretan, Garraioen 
parkean sartu eta handik aurrera, 52 batailoian aritu zen. Arespalditza (Araba), Limpias eta Ontanedako fronteetan tropa frankis-
ten aurka borrokatu zuen. Harik eta, Santanderren 1937ko abuztuaren 26an frankistek atxilotu zuten arte.
1937ko urriaren 14an, Santanderreko Presoen Klasifikaziorako Komisioak D kategorian sailkatu zuen. 1937ko azaroaren erdial-
dera arte Magdalenako kontzentrazio-esparruan (Santander) egon behar izan zuen eta azaroaren 16an, Bilboko Eskolapioetako 
kartzelara lekualdatu zuten; hain zuzen, 1937ko abenduaren 18an Bilboko 12 epaitegi militarrak bere aurkako 2639-37 larrialdiko 
sumarisimoa hasi zuen beste 10 pertsonarekin baitzuen. Epaile militarren nahia epaituak ahalik eta gertuen egotea izaten zen; 
gisa horretara epaituak deklarazioak egin ez ezik, herriko instituzio frankisten txostenak eta epaitua ezagutzen zuten pertsonek 
deklarazioak egitea errazagoa baitzen, leku gertutasunagatik.
Txostenek eta deklarazioek aurrera egin zuten bada, eta 1938ko maiatzaren 6an, Bilbon bildutako Gerra Kontseiluak “matxi-
nadari laguntzea” egotzita, 2 urteko kartzela-zigorrera kondenatu zuen. Laster, frankistek, sententzia baliogabetu egin zuten, 
oraindik ere txosten eta deklarazio ezberdinen zain zeudela adieraziz. 1939ko martxoaren 16an berriro ere Gerra Kontseilua 
Bilbon bilduta “matxinadari atxikitzeagatik” heriotza-zigorrera kondenatu zuten Eulogio Zuazo. 1939ko maiatzaren 4an berriro 
ere sententzia baliogabetu egin zuten.
1940ko apirilean, Juan Korta Etxeberria eta Eulogio Zuazo Etxeberria zestoarren aurkako 3303 sumarisimo ordinarioa hasi zuen 
Donostiako 11 epaitegi militarrak. Handik aurrera, sumarisimo berri baten aurrean aurkitzen garela kontutan hartuta, herritarren 
eta herriko instituzio frankisten txosten eta deklarazioak jasotzen hasi zen epaile militarra.

696	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 7-37.
697	Rodriguez Oñatibia, Amaia, 2019. Errenteria 1936-1945. Giza Eskubideen zapalketa errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan. II. liburukia. 
Aranzadi Zientzia Elkartea, Donostia, 81-82.
698	Dokumentazioaren bidez ezin izan dugu zehaztu zehazki zein zen Institutuaren izena.
699	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 2639-37 eta 3303-40. /AHPG-GPAHGEZ 02856_0101.
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1940ko maiatzaren 14an Larrinagako700 kartzelatik Donostiako Probintziako kartzelara lekualdatu zuten, haren aurrekariak 
aztertzeko Eulogio Zuazo epaile militarrarengandik gertu egotea komeni baitzen.
1941eko urtarrila hasieran espetxealdi arindua ezarri zion epaile militarrak eta Donostiako Probintziako kartzelatik irteten utzi 
zioten. 1941eko martxoaren 13an Donostian ospatutako Gerra-Kontseiluan, Juan Korta Etxeberria eta Eulogio Zuazo Etxeberria 
absolbitu egin zituzten701.

73. ZUAZO ETXEBERRIA, JULIAN702

1909ko martxoaren 15ean Zestoan jaio zen. Margarita Etxeberria eta Romualdo Zuazoren semea zen. Bankuan lan egiten zuen. 
EAJ-ra afiliatuta zegoen.
Tropa frankistak Zestoara sartzear zeudela, Bilbo aldera ihes egin zuen. 1937ko apirilean bere kinta deitu zutenean, txofer gisan 
ibili zen Osasun-Militarreko buruzagitzan eta sail bereko sarjentu administratiboa ere izan zen.
Tropa frankistek El Duesoko kartzelan 1937ko abuztuaren 28an sartu zuten. Bere aurka frankistek egindako epaiketa militarrean, 
gerra garaian, Romualdo de Toledo CEDA-ko diputatua eta Victor Llorente Farmaziako kapitaina babestu zituela adierazi zuen. 
Santoñan 1937ko irailaren 16an 1 epaitegi militarrean bildutako Gerra-Kontseiluak 6 urte eta egun bateko kartzela-zigorrera 
kondenatu zuen “matxinadari laguntzeagatik”. Horren arabera, bere kondena 1943ko abuztuaren 27an amaitzen zen. 
1938ko abenduan Leongo Probintziako San Marcos-eko kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten Julian Zuazo Etxeberria. 
1939ko abenduan, La Bañeza-ko (Leon) Partiduko kartzelara lekualdatu zuten. 1940ko uztailaren 6an, Leongo Probintziako 
kartzelan zegoela, espetxealdi arindua eman zioten eta Santoñan bizitzen jarri zuen703. 1941eko irailaren 2an Bilbon bizi zen. 
1942ko martxoaren 18an behin betiko askatasuna eskatu zion epaile militarrari eskutitz bat bidaliz. Apirilaren 27an behin betiko 
askatasuna eman zioten.

74. ZUAZO ETXEBERRIA, JOSE MIGUEL
1905eko ekainaren 6an jaio zen. Margarita Etxeberria eta Romualdo Zuazoren semea zen. EAJ-ko afiliatua zen. Lanbidez 
kontularia zen.
Gerra hastean, Azpeitiko Banco Guipuzcoanon kontulari gisan lanean ari zen. Garai hartan Zestoan bizi zen eta horren eragi-
nez, herriko zaintza-lanak egiteaz gain, Hornidura eta Finantzen Komiteko partaidea ere izan zen. 1937ko irailaren 20an, tropa 
frankistak Zestoara sartzear zirela, haien atzaparretatik ihesi Bilbo aldera egin zuen. Bilbon hasieran Banco Guipuzcoanoren 
sukurtsalean lanean jardun zuen eta gero, Ogasuneko departamenduan lanean hasi zen, merkataritza eta horniduretako sailean. 
1937ko ekainaren 1ean bere kinta deitzean, Urkulu (Larrabetzuko sektorean) mendira egin behar izan zuen Gatzaren Matxinada 
batailoilarekin. Erretretan, beste 6 gudarirekin batera baserri batean ezkutatu eta uztailaren 13an, tropa frankistei entregatu be-
har izan ziren. 1937ko uztailaren 14an Gasteizko Presoen Klasifikaziorako Komisioak C kategorian sailkatu zuen. 
1937ko uztailaren 23an Bilbon bere deklarazioa berretsi egin zuen. 1937ko irailaren 30ean Bilbon bildutako Gerra-Kontseiluak, 
absolbitu egin zuen. 1937ko urriaren 8an, Bilboko Probintziako kartzelatik aske utzi zuten704.

75. ZUAZO ETXEBERRIA, NATIVIDAD
1913ko abenduaren 23an Zestoan jaio zen. Margarita Etxeberria eta Romualdo Zuazoren alaba. Bigarren Errepublikan zehar 
Emakume Abertzale Batzako militantea izan zen eta kutsu abertzalea zuten antzerkietan parte hartu zuen. Propaganda abertza-
leaz ere arduratu zen.
Tropa frankistak Zestoara sartzear zeudela, Bilbora egin zuen bere senideekin. Bertan egon zen errefuxiatuta 1937ko apirilera 
arte. Apirilean, Santander aldera egin zuten. Handik, ama eta bere ahizparekin batera, itsasontzi frantses batean Paulliac-era 
ebakuatu zituzten. Handik Donibane Garazira lekualdatu zituzten eta bertan 4 hilabete inguru egin zituzten. Lau hilabete horien 
ostean, Tardes-era lekualdatu ziren. Ama eta ahizpa, frankistek baimena eman ostean, Euskal Herrira aberriratu ahal izan ziren. 
Baina Natividad Zuazo eta haren aita Romualdo Zuazo, ezin izan ziren itzuli 1943ko abenduaren 18ra arte, frankistek ez baitzie-
ten eman ordura arte itzultzeko baimenik nahiz eta baimena eskatuta izan. 
1944ko otsailaren 10ean, Natividad Zuazori 112-44 sumarisimoa ireki zioten frankistek Bilboko behin-behineko 1 epaitegian “De-
lito comprendido en la Ley de Seguridad del Estado”. Sumarisimoa ireki ziotenean, 29 urte zituen eta jaiotzez zestoarra bazen 
ere, Bilbon bizi zen. Denbora gutxi zen Iparraldeko erbestetik iritsi zela, eta Bizkaiko Gobernu Zibilak sumarisimoa bere soinean 
intsignia abertzalea emateagatik ireki zion:

700	Dokumentu batzuen arabera, Eskolapioetako kartzelatik lekualdatu zuten Donostiako Probintziako kartzelara.
701	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3303-40.
702	Asociacion de Estudios sobre la Represion en Leon (AERLE). CAJA 214.81. / Centro Documental de la Memoria Histórica (Salamanca) DNSD-SECRE-
TARIA,FICHERO,69,Z0013950; DNSD-SECRETARIA,FICHERO,69,Z0013952.
703	Sabino Arana Fundazioa-Eusko Abertzaletasunaren Agiritegiko datuen arabera, momenturen batean, Puerto de Santa Maria-ko (Cadiz) kartzelara 
lekualdatu zuten eta bertan espetxeratuta egon zen. 
704	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 284-37. Sabino Arana Fundazioa Eusko Abertzaletasunaren Agiritegiko dokumentue-
tan, Ondarretako kartzelan “Jose” gisan ageri zaigu.
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“Ordenado hacer una información am-
pliatoria de lo expuesto para determinar con 
exactitud los detalles y significación de dicha 
insignia, se ha venido en conocimiento de que 
está formada por una pieza cuero encarnado 
sobre la cual va colocado un escudo de metal 
con la inscripción en la parte superior ‘Euskal 
Herria’ debajo de la cual figuran cuatro cuarte-
les, el primero compuesto por un león rampan-
te sobre campo rojo, que corresponde a la pro-
vincia vasco-francesa de Zuberoa; el segundo 
un león rampante sobre gules, con lanza y 
flor de lis en azul, corresponde también a la 
provincia vasco-francesa de Laburdi; en el ter-
cer cuartel, colocado en el centro del escudo 
aparecen tres flores de lis sobre campo azul, 
que simboliza la monarquía de los Borbones, 
y el cuarto es el de la provincia Navarra. La 
inscripción anteriormente citada significa tex-
tualmente ‘Tierra vasca o País Vasco’ aunque 
debe significarse que la palabra Herria no está 
bien escrita en vascuence puro, ya que en el 
mismo no se emplea la h, ni la r doble. De lo 
apuntado se deduce que esta insignia simbo-
liza el credo separatista navarro-francés, que 
es una de las aspiraciones de los separatis-
tas vascos, ya que la máxima como se sabe, 
es la independización de dichas provincias, 
junto con las de Vizcaya, Guipúzcoa, y Álava, 
para formar lo que ellos denominan Nación de 
Euskadi. En consecuencia someto a la consi-
deración de C.E. por si estima oportuno impo-
nerle a la citada Natividad Zuazo Echeverria 
una sanción económica superior a quinientas 
pesetas, a cuyos efectos se podría practicar 
una información previa acerca de su situación 
económica”.705

1944ko otsailaren 14an honakoa deklaratu 
zuen Natividad Zuazok “Que en efecto, por el 
mes de Octubre del pasado año le fue regala-
do por una amistad de Burdeos esa insignia 
a que se alude, no habiéndola dado nunca 
carácter separatista, y creyéndola representar 
las provincias vasco-francesas, y por tanto, y 
no habiéndoseme dicho absolutamente nada 
en casa cuando la mostré, no tuve ningún in-
conveniente en ponérmela sobre una camise-
ta junto al cuello, y el día 10 o 12 de Enero 
de este año, viajando en un tranvía de Bilbao, 
se le acercó un individuo que me hizo ver su 
condición de policía, el cual, me preguntó, por 
el significado de ‘Euskal Herria’ que dijo era de 
carácter separatista, a lo que respondí que no 
le creía así, ya que de ser de esa ideología, 
como es natural no me lo habría puesto públi-

705	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 112-44.

Bizkaiko Gobernadore Zibilak Natividad Zuazo Etxeberriari buruz. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 112-44)
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camente. Me lo intervino por creerlo de aquel carácter, y tomándome la filiación y domicilio, se retiró, y a la noche llegó a mi do-
micilio otro agente de la autoridad (Javier Sanz Saavedra, jaiotzez madrildarra baina BIlbon bizi zen), quien me interrogó de igual 
modo, y respondiéndole en idéntica manera, y no habiendo tenido noticias del caso, hasta que ha sido citada a comparecencia 
ante este Juzgado Militar”.706

Azpeitiko Komandante Militarrak, Emakume Abertzale Batzako militantea izan zela eta antzerki zein propaganda abertzalean 
parte hartu zuela deklaratu zuen; bai eta gerran hildako gudari bati ohore egitea proposatu zuela, besteak beste. Joakin Orbe-
gozo Zestoako FET eta JONS-eko buruzagiak eta Juan Jose Bergara Zestoako alkateak ere berdina deklaratu zuten. Epaileak 
Dario Areitio Mendiolea eta Juan Irigoien Gerrikabeitia Bizkaiko Foru Aldundiko eta Estatuko artxibozainei intsignia aztertu ze-
zaten agindu zien:

“(…) examinado el emblema y practicado su detallado estudio, después de deliberar entre sí y convenir en las conclusiones 
objeto de su informe, unánimemente expusieron: Que se trata de una insignia cuyas características son las siguientes: 1º.- Un 
león rampante en campo rojo. 2º.- Un escudo partido compuesto de un león rampante en campo dorado y una flor de lis en campo 
de gules. 3º.- Las cadenas de Navarra en campo rojo. 4º.- En el centro escusón con tres flores de lis doradas en campo de gules 
y 5º.- En la parte superior del mismo, leyenda que dice ‘Euskal Herria’.-

Que estas características corresponden a unas insignias muy usadas en la vecina nación francesa y especialmente en el 
territorio vasco-francés, donde ha sido tradicional el uso de la misma en fiestas populares, sin que haya tenido nunca carácter 
político y menos concomitancia con el movimiento separatista vasco.

La significación heráldica de la insignia objeto del reconocimiento, es la siguiente: el primer cuartel representa a Zuberoa; el 
segundo a Laburdi; y el tercero a Benabarre y el cuarto representa la baronía de la casa Borbón; y la leyenda traducida literal-
mente dice: ‘Pueblo Vasco’ y cuya ortografía corresponde a la empleada en todo el territorio vasco-francés, no correspondiendo 
a la ortografía empleada por el Partido Nacionalista Vasco. (…)”.707

1944ko apirilaren 18an, behin betiko largespena ezarri zioten, intsignia abertzalea ez zela berretsi baitzuten. Maiatzaren 5ean, 
intsignia Natividad Zuazori itzultzeko agindu zuen Seigarren Eskualde Militarreko kapitain jeneralak.

76. ZULAIKA EGIBURU, FRANCISCO
1912ko abenduaren 12an Zestoan jaio eta bertan bizi zen. Manuela Egiburu Lizaso eta Miguel Zulaika Muruaren semea zen. Lanbi-
dez moldeatzailea zen eta Zestoako Echave y compañía fabrikan lan egiten zuen. EAJ-ra afiliatuta eta ELA-ra sindikatuta zegoen.
Gerra hastean Zestoan zegoen eta udaletxean zenbait zaintza-lan bete zituen. Tropa frankistak herrira sartu baino lehen, 1936ko 
irailaren 19an, Lekeitiora alde egin behar izan zuen. Han, bere izebaren etxean babestu zen eta 1936ko azaroaren 1ean bere 
kinta deitzean, gudari zerrendatu eta Gernikako kuartela garbitzen lan egin zuen. 1937ko otsailera arte bertan egon zen eta 
orduan, Bilbora egin zuen. Handik aurrera, Irrintzi batailoian gudari jardun zuen, Kalamua, Bizkargi, Santoña, Castro Urdiales 
eta Laredon. Azken herri horretan San Andres 50 batailoian zerrendatu zen eta gaixorik Las Caldas-esko ospitalean egon behar 
izan zuen. Geroago Monte Hanora (Kantabria) lekualdatu zen. Handik, Santoñara joateko agindua jaso zuen “a entregarse a las 
Tropas Nacionales”.
1937ko abuztuaren 26an, Santoñan tropa frankistek atxilotu egin zuten. Handik, Laredora lekualdatu zuten eta bertako Presoen 
Klasifikaziorako Komisioak D708 kategorian sailkatu zuen. Horren eraginez, 1937ko azaroaren 4an, Miranda de Ebroko kontzen-
trazio-esparrura bidali zuten. Handik, 1937ko azaroaren 27an, 37 langile-batailoian gatibu-lanak egitera behartu zuten. Tarte 
horretan, 1937ko urriaren 11n, Juan Aranburu Zestoako FET eta JONS-eko buruzagiak eta hango idazkaria zen Jose Maria 
Bengoetxeak, Francisco Zulaikaren inguruko txostena idatzi eta sinatu zuten. Azpeitiko Guardia Zibilaren Komandante Florencio 
Mangasek ere, Francisco Zulaikaren inguruko txostena idatzi zion Laredoko Presoen Klasifikaziorako lehendakariari.
1938ko maiatzaren 14an Bilboko 12 epaitegi militarrak Francisco Zulaikaren aurkako 12724 larrialdiko sumarisimoa hasi zuen. 
Handik aurrera, Zestoako instituzio frankistak zein herritarrak, Francisco Zulaikaren inguruko txostenak bidaltzen hasi ziren epai-
le militarrari; bai eta hari buruzko informazioa ematen zuten deklarazioak egin ere. 
Maiatzaren 17an, Juan Aranburuk, Zestoako alkate eta Zestoako FET eta JONS-eko buruzagi bezala, Francisco Zulaikaren in-
guruko txostena idatzi zuen. Handik, hiru egunera, Hermenegildo Calvo Ballesteros Guardia Zibilaren komandanteak ere haren 
inguruko txostena bidali zion epaile militarrari.
Bitartean, 1939ko maiatzaren 15ean, Francisco Zulaika Cadiz-eko destakamentuan zegoen, hain zuzen. Automobilak berresku-
ratzeko zerbitzuko langile espezialisten 1 batailoian. Handik, 1939ko ekainaren 24an Bilboko Probintziako kartzelara lekualdatu 
zuten. Hala, Francisco Zulaika gertu izanda, epaitegi militarrak ere informazio gehiago jaso zezakeen epaituaren inguruan. 
1939ko uztailaren 5ean Francisco Zulaikak epaile militarraren aurrean deklaratu zuen. 
1940ko ekainaren 3an, Juan Artano, Joakin Elorza, Luis Etxabe, Ignacio Olaskoaga eta Jose Vicente Zaldua FET eta JONS-eko 
Zestoako militanteek, Francisco Zulaikaren inguruko txostena bidali zioten epaileari. 

706	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 112-44.
707	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 112-44.
708	Dokumentuan ez da ongi nabaritzen C ala D kategorian sailkatu zuten.
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1940ko uztailaren 2an Juan Aranburuk Zestoan epailearen aurrean deklaratu zuen. Haren ostean, Felix Aranburuk bera atxilotu 
zutenean Francisco Zulaikak bainuetxean zaintza-lanak egin zituela baina ez zuela errekisamenduetan parte hartu deklaratu 
zuen; Zulaika EAJ-ko afiliatua zela ere deklaratu zuen. Jose Maria Bengoetxea Larrañagak, aurrekoaren deklarazio berbera egin 
zuen. Jose Ignacio Oiarzabal Bereziartua Zestoako parrokiako koadjutoreak, bere atxiloketan parte hartu zuela adierazi zuen, 
baina seguruenik Komitearen aginduz egin zuela ere adierazi zuen “lo hizo, de una forma muy cortés y guardándole todas las 
consideraciones”; Zulaikak errekisamenduetan ere ez zuela parte hartzerik izan adierazi zuen. Miguel Elorza Larrañagak ere 
deklaratu zuen. Esteban Arrieta Agirrek, Zulaikak bainuetxean zaintza-lanak egin zituela, EAJ-ko afiliatua zela, baina ez zekiela 
atxiloketarik eta errekisamendurik egin zuen deklaratu zuen. Angel Bereziartua Larrañagak, Zulaikak bainuetxean zaintza-lanak 
egin zituela baina atxiloketarik edo errekisamendurik egin zuen ez zekiela adierazi zuen. Pascasio Orbegozo Altunak, Zulaikak 
presoen atxiloketan Komitearen aginduz jardun zuela, eta errekisamendurik egin zuen ez zekiela adierazi zuen. Joakin Orbego-
zo Altunak, Zulaikak Zestoako bainuetxeko bodegan eta kafetegian errekisamenduak egin zituela Zestoako komitearen aginduz 
adierazi zuen. Joaquin Meoqui Plaza bainuetxeko gerenteak, Zulaikak beste zestoar batzuekin bainuetxeko bodegan erreki-
samenduak egin zituela adierazi zuen. Felix Aranburu Olaranek, Zulaikak, lehenengoa atxilotu eta bainuetxera eraman zuela 
adierazi zuen; Felix Aranburu ordura arte Bergarako kartzelan egon zen, estatu kolpearekin bat egin zuelako.
1940ko uztailaren 11n, Francisco Zulaika, Bilboko Eskolapioetako kartzelan preso zegoen. Egun horretan, Vicente Azpillaga 
Arruti “Caballero de España” eta FET eta JONS-eko afiliatuak, Francisco Zulaikaren inguruko txostena egin zuen. 
1940ko irailaren 28an, berriro ere, Jose Vicente Zaldua, Juan Artano, Jose Maria Etxeberria, Joakin Elorza eta Ramon Izeta 
Zestoako FET eta JONS-eko militanteek, Francisco Zulaikaren inguruko txostena bidali zioten epaile militarrari, egiten zitzaizkion 
salaketak ukatuz. 1941eko apirilaren 16an, Felix Aranburu Izetak, Francisco Zulaikaren inguruko txostena bidali zuen. 
1941eko maiatzaren 12an bildutako Gerra-Kontseiluak “matxinadari laguntza” egotzita 12 urte eta egun bateko kondena ezarri zion.
1941eko maiatzaren 29an bere kondena 4 urtera kommutatu zioten eta horren eraginez, 1941eko abuztuaren 20an bere etxean 
bete behar izan zuen espetxealdi arindua eman zioten. Abuztuaren 25ean behin betiko aske geratu zen.

77. ZULAIKA EGIBURU, JOSE709

EAJ-ko afiliatua eta ELA-ra sindikatuta zegoen. Moldeatzailea zen. 
Gerran zehar, Zestoako bainuetxean aurkitzen ziren presoen zaintzak egin zituen. Tropa frankisten atzaparretatik ihesi, Gizaburua-
gara (Bizkaia) egin zuen eta geroago Bilbora egin zuen. 1937ko apirilean, bere kinta deitu zutenean, gotorlekuak egiten egon zen 
Ingeniari Minatzaile Zulatzaileekin. Gaixorik jarri eta Bilboko ebakuazioan, Santanderrera gaixoekin batera lekualdatu zuten. 
Tropa frankistak Santanderren sartzear zirela, Frantziara alde egitea lortu zuen. Itsasontzi ingeles batean 1937ko abuztuaren 19-
20 inguruan egin zuen; Bordeaux gertuko portu batean lehorreratu zen. Handik pixka batera, Iruneko muga zeharkatu zuen. Bi 
hilabete inguru egin zituen erbestean eta 1936ko azaroaren 1ean, Irungo muga zeharkatu zuen. Hilabete batera, Hondarribiako 
komandantzia militarrean atxilotuta zegoen 1937ko abenduaren 1ean. 
Juan Aranburu Zestoako alkate eta FET eta JONS-eko buruzagiak eta azken horretako idazkaria zen Jose Maria Bengoetxeak, 
1937ko abenduaren 1ean, Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantziara Jose Zulaikaren inguruko salaketa ipintzeko txostena 
bidali zuten.
Hala, Hondarribiako Komandantzia Militarretik, Donostiako Ikerketa eta Zaintzako komisariara lekualdatu zuten. Bertan, Luis 
Fernandez Gabiria eta Espiridion Galindo Alcedo agenteen aurrean deklaratu behar izan zuen. Deklarazioa egin ondoren, On-
darretako kartzelara lekualdatu zuten.
Handik aurrera, Zestoako instituzio frankistak eta pertsonak Jose Zulaikaren inguruko txostenak eta deklarazioak egin behar 
izan zituzten epaile militarraren aurrean. Herriko frankistek zaintza-lanak antolatzen zituen buruzagia izan zela akusatzen zuten, 
besteak beste.
Donostian 1939ko uztailaren 12an bildutako Gerra Kontseiluak “matxinadari laguntzea” egotzita 4 urteko kartzela-zigorra ezarri 
zioten. 1943ko irailaren 6an, Zigorrak Aztertzeko Batzorde Nagusiak 3 urtera kommutatu zion kartzela-zigorra.

78. ZULAIKA MURUA, IGNACIO
1878ko azaroaren 26an Zestoan jaio zen. ELA-ra sindikatuta zegoen. Lanbidez moldatzailea zen. Tropa frankistak Zestoara 
sartzear zirela, haien atzaparretatik ihesi, lehenengo Lekeitiora eta ondoren Bilbora alde egin behar izan zuen. 
1937ko uztailean Donostiako 4 epaitegi militarrak, berari eta Urolako beste pertsona batzuei buruzko 1694 “Gobernu-informa-
zioa” hasi zuen, Fronte Popularrean parte hartzerik izan zuten berresteko. Hala, Bizkaitik Zestoara iritsi zenean, Juan Aranburu 
alkatearen aurrean deklaratu behar izan zuen eta horren ondoren, alkateak ondorengo txostena egin zuen: 

“Con respecto al detenido Ignacio Zulaica, esta Autoridad tiene que hacer constar que a su juicio se trata de un elemento 
pasivo de solidarios vascos, sin que por su actuación haya podido causar mayor perjuicio al Movimiento Salvador de España.

En cuanto a conducta personal siempre la ha observado buena y esta Alcaldía se cree en el deber de hacer presente este 
detalle por tratarse de una persona honorable en este aspecto.

709	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 374-38.
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Y para que conste suscribo el 
presente informe en Cestona a 18 de 
Agosto de 1937.

El Alcalde. Juan Aramburu”.710

Ez zen Ignacio Zulaikak jaso zuen 
txosten bakarra izan. Roque Gaztaña-
ga geroago Zestoako udaletxe frankis-
tako zinegotzia izango zenak salaketa 
jarri zuen Ignacio Zulaikaren aurka:

“Sr. Alcalde de la villa de Cestona
ROQUE GAZTAÑAGA ARAM-

BURU, del comercio de esta villa, de 
profesión linternero, 41 años de edad, 
de estado casado, domiciliado en la ca-
lle Santa Cruz Nº8 a V.S. expone:

Que ha oído y ha visto en esta 
localidad que se halla presente Igna-
cio Zulaica Murua de filiación perte-
neciente al partido nacionalista vasco 
que después de andar de agente a las 
ordenes del Comité del Frente Popular 
de esta villa durante su dominio se jugó 
a las tierras de Vizcaya un día antes o 
sea el 19 de Septiembre último habien-
do permanecido en aquella provincia 
hasta ahora que es cuando se le ve por 
esta villa. En su consecuencia y tenien-
do en cuenta que dicho sujeto fue a la 
casa del dicente y le detuvo y le trajo al 
Ayuntamiento ante el Comité del Fren-
te Popular a su hijo Gregorio al cual le 
tomaron declaración sobre si poseía o 
no armas así como si tenían los familia-
res de su casa y como esto considera 
delictivo denuncia ante la Autoridad V. 
el hecho para si cree conveniente pue-
da detenerle a dicho sujeto y encerrarlo 
toda vez que fue el que detuvo a mi hijo 
de 14 años de edad con pretensión de 
sonsacarle datos con los que pudieran 
causar el mayor daño al exponente y 
su familia. 

Dios guarde a V. muchos años.
Cestona 20 de Agosto de 1937
¡Viva España! ¡Viva El Generalísmo 

FRANCO!
II AÑO TRIUNFAL”.711

Juan Aramburu Zuriarran Zestoako alkateak Ignacio Zulaika Muruaren inguruan egindako txostena. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37)

710	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
711	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.

Roque Gaztañaga Aranburuk Ignacio Zulaika Muruari buruz. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37)
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Txosten horien guztien eraginez, Florencio Man-
gas Luengo, Azpeitiko Guardia Zibilaren koman-
dantziako buruak Ignacio Zulaika Murua galdekatu 
egin zuen Azpeitiko komandantzian 1937ko abuz-
tuaren 21ean:

“(…) dijo llamarse como queda dicho, de cin-
cuenta y ocho años de edad, viudo; oficio moldea-
dor, natural y vecino de Cestona, manifestando 
que el día diez y ocho del mes de Septiembre, del 
año mil novecientos treinta y seis, se marchó a Le-
queitio, viviendo en compañía de su hermana, no 
dedicándose a ningún trabajo, que en el mes de 
Diciembre del mismo año, se trasladó para Bilbao, 
permaneciendo en el mismo hasta primeros del 
mes de Agosto del año actual, preguntado por su 
actuación durante el dominio Separatista en la Villa 
de Cestona, dice, que siendo un afiliado a solida-
rios vascos, fue nombrado por el Frente Popular, 
para hacer la limpieza en la Casa Consistorial, que 
es cierto que por orden del Frente Popular fue a 
casa de Don Roque Gaztañaga, a decirle a la cria-
da del mismo, que se presentara al Ayuntamiento, 
que no intervino en ninguna detención, ni anduvo 
con armas. No teniendo más que manifestar, se le 
invitó a leerla por sí mismo y hallándola conforme, 
la firma con el que suscribe, en Azpeitia a las diez y 
seis horas, del día veintiuno del mes de Agosto, del 
año mil novecientos treinta y siete.

Ignacio Zulaica.
Florencio Mangas Luengo”.712

Abuztuaren 21etik atxilotuta zegoen. 
1937ko irailaren 1ean epaitegi militarrean egin-
dako deklarazioan, Guardia Zibilaren eta Zestoako 
alkatearen aurrean egindako deklarazioak berretsi 
zituen. ELA-ko sindikalista zela baina Eusko Alder-
di Jeltzaleko afiliatua ez zela adierazi zuen. 
1937ko irailaren 2an Florencio Mangas Luen-
go Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantziako 
buruak epaile militarrari txosten bat bidali zion Ig-
nacio Zulaikaren inguruan:

“En contestación a su superior escrito, de fe-
cha 28 del pasado mes, en el que me interesa, in-
forme de Don IGNACIO ZULAICA MURUA, vecino 
de la Villa de Cestona; tengo el honor de participar, 

712	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
713	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
714	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.

Ignacio Zulaika Muruaren deklarazioa. 
(Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37)

a la respetable Autoridad de V.S. que de los informes adquiridos, sobre su actuación en contra del Glorioso Movimiento Nacional, 
estuvo a las órdenes del F.P. haciendo la limpieza en el Ayuntamiento, practicó requisas en alguna casa de derechas, anteceden-
tes políticos, Nacionalista Vasco Separatista, no siendo directivo, pero sí afiliado”.713

Gipuzkoako FET eta JONS-ek ere haren inguruko txostena bidali zion epaileari. Joakin Orbegozo Altunak, erreketeen alfere-
zak, 1937ko urriaren 18an, Azpeitian, epailearen aurrean, Ignacio Zulaika ELA-ra sindikatuta zegoela, baina EAJ-ra ez zegoela 
afiliatuta adierazi zuen. Joakin Orbegozo Zestoako udalean atxilotuta egon zen bitartean, Ignacio Zulaikak garbiketa lanak egin 
zituela adierazi zuen. Roque Gaztañagaren etxera Zulaika Fronte Popularraren aginduz joan zela adierazi zuen bai eta “(…) que 
se trata de una buena persona, muy religiosa, trabajadora, de conducta moral intachable”714.
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Roque Gaztañagak 1937ko urriaren 18an deklarazio berri bat egin zuen eta adierazi zuen aurretik egindako salaketa berresten 
zuela eta “Que el declarante está seguro de que Ignacio Zulaica estaba afiliado al Partido Nacionalista. Que estallado el Movi-
miento Nacional el declarante como estuvo detenido nada sabe sobre la actuación del encartado fuera de que el dieciocho de 
Septiembre de mil novecientos treinta y seis a eso de las cinco de la tarde fue el Ignacio Zulaica a casa del declarante pregun-
tando por su segundo hijo, Gregorio, de trece años de edad, que lo llevó al Ayuntamiento, donde le estuvieron preguntando si su 
padre, el declarante, tenía armas en casa, municiones y una lista negra en la que aparecían nombres de adictos al Frente Popu-
lar, a los que las derechas pensaban asesinar, a todo lo cual respondió el hijo del declarante negativamente, por no ser cierto lo 
que se le preguntaba; que después de media hora le dejaron en libertad”.715

Gaztañagak adierazi zuen, Ignacio Zulaikak egindakoa, Fronte Popularraren aginduz burutu zuela eta ez zuela armarik erabili ez 
eta errekisarik egin ere. Angel Orbegozo Altuna aurrezki kutxako langileak eta Zirkulu Tradizionalistako afiliatuak, Ignacio Zulaika 
Zestoako EAJ-ko zerrendan ezabatuta agertzen zela eta horren eraginez, pentsatzen zuela jada ez zela Eusko Alderdi Jeltzalera 
afiliatuta egongo adierazi zuen. Hala ere, oraindik ELA-n sindikatuta jarraitzen zuela berretsi zuen. Bai eta, Ignacio Zulaika, Ro-
que Gaztañagaren etxera neskamearengatik galdezka joan zela Fronte Popularraren aginduz adierazi zuen, eta udaletxean de-
klaratuarazi ziotela neskameari. Angel Orbegozok, Ignacio Zulaikak errekisa, atxiloketetan… ez zuela parte hartu adierazi zuen. 
Maria Unanue Larrañaga Roque Gaztañagaren emazteak ere bere deklarazioa gauzatu zuen:

“(…) que el día dieciocho de Septiembre de mil novecientos treinta y seis, se encontraba en su casa, cuando a eso de las 
cinco de la tarde, llegó Ignacio Zulaica vestido con un mono azul, según cree recordar, preguntando por el hijo de la declarante, 
Gregorio, de trece años de edad, al que llevó al Ayuntamiento rojo-separatista. Que después de media hora volvió su hijo diciendo 
que el Comité del Frente Popular le había interrogado sobre si su padre tenía armas en casa, municiones y otras preguntas por 
el estilo. Que sin duda le hicieron estas preguntas porque su padre era el vicepresidente del Círculo Tradicionalista de esta Villa 
y sin duda trataban de sacar al niño inculpaciones contra él puesto que lo tenían detenido en la cárcel que se había habilitado 
en el pueblo, suponiendo compareciente que por ese motivo llamaron a su hijo segundo en lugar del mayor, que tiene dieciséis 
años, y se llama Nicolás.

Que también aquel día y un poco antes fue llamada la criada de la declarante, Sebastiana, cuyo apellido no se acuerda y que 
fue interrogada por el citado Comité sobre los mismos extremos y sobre si Gaztañaga tenía una lista negra en la que aparecían 
los nombres de los adictos al Frente Popular, a los que las derechas pensaban asesinar.

Que aquella noche quisieron llevar a su marido a Zumaya, supone para matarlo, como hicieron con el hijo del Secretario del 
Ayuntamiento, Juan Jayo, pero como por fin no se hizo, pudo escaparse de la prisión al día siguiente, día diecinueve de Septiem-
bre para esperar la entrada de las tropas que fue el día veinte del mismo mes.

Que Zulaica estaba a las órdenes del Comité del Frente Popular, y no cree que fuera el que hacía las denuncias contra las 
personas de derechas al Frente Popular. Que oyó decir a la gente que el Zulaica hacía este servicio obligado y aunque era na-
cionalista, no lo vio con armas, ni que tuviera otras actividades”.716

Francisco Etxabek ere deklaratu zuen eta adierazi zuen Ignacio Zulaikak Fronte Popularraren aginduak seguruenik boluntarioki 
beteko zituela, izan ere, Zulaikak ia 60 urte zituela kontutan hartuta, abertzalea kontzienteki zela berretsi zuen. Hala ere, Roque 
Gaztañagaren semea eta neskamea eman bazituen ere udaletxera deklaratzera, adierazi zuen ez zekiela Zulaikak berak egin 
zuen haiek udaletxera eramateko salaketa. Izan ere, garai hartan, Francisco Etxabe etxean irten ezinik zegoen, Fronte Popula-
rraren aurkakoa zelako eta azken horrek inorekin hitz egin gabe hala egoteko agindu ziolako. 
Gregorio Gaztañaga Unanue Roque Gaztañagaren semeak 1937ko urriaren 23an honakoa deklaratu zuen:

“Que el día dieciocho de Septiembre del pasado año, por la tarde y encontrándose en su casa el declarante fue a avisarle el 
Ignacio Zulaica para que le acompañara al Ayuntamiento a comparecer ante el Comité que en él tenían formado los rojos-separa-
tistas, y una vez allí le tomó declaración uno que se llamaba Juan Guereca, que era de aquel Comité, y el que le interrogó sobre 
si el padre del declarante tenía armamento y municiones, a lo que contestó que no, porque las únicas balas que tenían las habían 
arrojado al río cuando la revolución del treinta y cuatro; que después de esto lo mandaron a casa.

Que no vio que el Ignacio Zulaica portara armas de ninguna clase ni fuera vestido de miliciano. 
Que el padre del declarante estaba detenido por los rojos hacía un mes en el Balneario del pueblo, convertido en prisión, por 

ser vicepresidente del Circulo Tradicionalista”.717

Sebastiana Larrañaga Artetxe neskameak interpretea behar izan zuen deklaratzeko, eta Jose Iruretagoiena Ibarzabal 
udal-idazkariak bete zuen hura:

“Que unos días después del diez de Agosto de mil novecientos treinta y seis cuando estaba ya detenido el señor Gaztañaga 
fue avisada por el Vocal del Comité, Valentin Freijoo, para que compareciera ante el mismo Comité y llevada al Ayuntamiento, 
donde estaba constituido, la interrogaron sobre si Roque Gaztañaga, tenía una lista negra en que figuraban las personas de 
izquierdas para matarles, contestando que no sabía palabra, puesto que no sabía ni leer ni escribir.

715	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
716	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
717	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
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Que no vio a Ignacio Zulaica y por tanto no puede dar detalles sobre el mismo.
Que también le preguntaron en el Comité si en su casa había estado escondido el requeté Miguel Elorza Larrañaga, con-

testando que había estado unos días escondido en su casa, y después se marchó a otros lugares con objeto de despistar su 
paradero”.718

Florencio Mangas Luengo Azpeitiko Guardia Zibilaren komandantziako buruak txosten berri bat bidali zion epaile militarrari, 
1937ko urriaren 26an, Ignacio Zulaikak errekisamenduak egin zituela frogatzen zuen testigurik ez bazegoen ere “ (…) lo que si 
puedo comprobar, es que el citado Zulaica, detuvo en la localidad de Cestona al vecino de la misma GREGORIO GAZTAÑAGA, 
citando como testigo al padre del detenido, Roque Gaztañaga Aramburu”719.
Juan Aranburu Zuriarran Zestoako alkateak hasiera batean Zulaikak errekisamenduak egin zituela adierazi bazuen ere, 1937ko 
azaroaren 17an “(…) sino que se dijo la posibilidad de que pudiera practicar confundiendo antecedentes de otro debido al gran 
número de informes que se dan. Por tanto contra el vecino Ignacio Zulaica Murua no recae el hecho de que hubiese practicado 
requisas toda vez que por ahora no recae sobre él tal hecho”720.
Deklarazio eta txosten horien guztien eraginez, 1938ko irailaren 26an askatasuna lortu zuen bitartean preso egon behar izan 
zuen. Behin askatasuna lortzean, Gipuzkoako Ondasunak Bahitzeko Komisioari testigantza eman behar izan zion.

718	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
719	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.
720	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 1694-37.

Presoak San Pedro de Cardeña-ko kontzentrazio eremuan. (Biblioteca Nacional de España)
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4.7. ERBESTEKO KONTZENTRAZIO-ESPARRUAK
Gerra amaitzekotan eta amaitu berritan, zibilek ez ezik, zenbait gudari zein milizianok ere alde egin beharra izan zuten. 1939ko 
urtarrilaren 27an, Bartzelonaren aurkako ofentsiba amaitu ostean, zenbait zibilekin batera, gerran jardun zuten zenbait errepubli-
kanok, Frantziarako muga zeharkatzeari ekin zioten. Gerrak iraun zuen azken hilabeteetan, 500.000 pertsona inguruk zeharkatu 
zuten Frantziako muga. Behin hara iritsita, estatuaren hego-ekialdeko kontzentrazio-eremuetan ezarri zituzten gehienak: Arge-
lès-sur-Mer, Saint Cyprien, Le Vernet d’Ariège, Barcarès eta Septfonds-en.
Frantziara ez ezik, euskal kostaldeko Euskadiko Gudontzidiko gudariek haien gehienean, Afrika iparraldeko kontzentrazio-ere-
muetan amaitu zuten.
Bi eremuetan agintari frantsesek emandako tratua, zinez krudela izan zen. Frantziako hego-mendebaldeko hondartzetan, alan-
brez inguraturik ezarri zituzten errefuxiatuak. Egoerarik onenean egurrezko barrakoi estalkiak zituzten eta hala ez zen kasuetan, 
hondarretan zulo bat egin eta kasurik onenean ere, manta izanez gero, bertan bilduta lo egiten zuten. Galtzaileen patua zinez 
zorigaitzekoa izan zen, eta aurreko lerroetan aipatu gisan, gaizkile misero gisan tratatu zituzten, gose, hotz eta egarri handia 
pasa behar izan zituztelarik. Frantsesek ez ezik, Zestoako udalak berak ere, errepublikanoak eta abertzaleak Zestoako udalean 
gerra aurretik zeuden bi aginte makilen lapurretaren errua ere bota zieten721.
Behin muga pasatzean Frantziara iritsita, gobernu frantsesak errefuxiatuen klasifikazioari ekin zion. Bram-era (Aude) adineko 
jendea bidali zuten, Agde (Hérault) eta Riversaltes (Ekialdeko Pirinioak) katalanei atxiki zitzaizkien; Sepfonds (Tarn-et-Garonne) 
eta Le Vernet (Ariège) langileentzat. Geroago, Argelès-sur-Mer, Saint-Cyprien (bien artean, 180.000 errefuxiatu izan zituzten), 
Prat-de-Molló, Gurs (23.000 errepublikano eta 7.000 brigadista), Noé eta Barcarès (150.000 errefuxiaturekin) batu zitzaizkien. 
Gurs eta Le Vernet-eko kontzentrazio-eremuak, Frantziako garrantzitsuenak izan ziren, zeintzuk 1944ra arte funtzionatu zuten. 
Bertan, Bigarren Mundu Gerran zehar, zenbait errepublikano, judu, errumaniar, ijito zein naziek gorrotatzen zituzten beste zen-
bait pertsona errepresaliatu ziren.

721	ZUA, udal-aktak, 1940-11-30.
722	Euskadiko Artxibo Historikoa.

Errefuxiatuak Argelès-sur-Mer-en.

Francisco Larrañaga Arakistain 
zestoarraren erbesteko 
kontzentrazio-esparruetako fitxa. 
(Euskadiko Artxibo Historikoa)

Euskaldunetako asko, Argelès-sur-Mer kontzentrazio- eremuan 
egon ziren, zeintzuk “Gernika-Berri” eremuan bildu ziren. Ho-
rietako bat Francisco Larrañaga Arakistain zestoarra izan zen. 
Lanbidez behizaina zen. EAJ-ra afiliatuta zegoen eta ardura 
politikoz, 1937ko maiatza-ekainean, Euskal Herritik Kataluniara 
lekualdatu zuten 142 brigada misto euskal-piriniarra osatzeko. 
1939ko otsailaren 12an, tropa frankisten atzaparretatik ihesi, 
Argelès-sur-Mer-eko (Ekialdeko Pirinioak) kontzentrazio-espa-
rruan sartu zuten; “Gernika-Berri” eremuan. Handik, Gurs-eko 
kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten: Islote A, 12 barrakoia. 
1939ko ekainaren 4an, behizain gisan lan egitera irteteko auke-
ra izan zuen Rochefort-era (Savoie). 1939ko abuztuaren 3an, 
berriro ere, Gurs-eko kontzentrazio-esparruko Islote A-ko 12 ba-
rrakoira itzuli behar izan zuen.

Tomas Lizaso Mendizabal, 1914ko otsailaren 2an Zestoan jaio zen. Maria Mendizabalen eta Ignacio Lizasoren semea zen. Lanbi-
dez okina zen. ELA-ra sindikatuta zegoen eta horren eraginez, gerra hastean, ardura politikoz, Kataluniako frontean kabo gisan ari-
tu zen. Tropa frankisten atzaparretatik ihesi, Saint Cyprien-eko kontzentrazio-esparruko 16 eremuan egon behar izan zuen. Handik 
Gurs-era lekualdatu zuten. Geroago, data zehatzik ez badugu ere, Espainiar Estatura muga zeharkatu behar izan zuen berriro722.
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Juan Mari Muxika Agirre zestoarra, EAJ-ra afiliatuta eta ELA-ra sindikatuta zegoen. Lanbidez nekazaria zen. Gerran zehar, ardu-
ra politikoz, Lenago-Il batailoian gudari gisan borrokatu zuen tropa frankisten aurka. Handik Kataluniara lekualdatu eta Mendiko 
batailoian borrokan jardun zuen. Tropa frankisten atzaparretatik ihesi, muga zeharkatu zuen eta lehenengo Argelès-sur-Mer-eko 
kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten, “Gernika-Berri” eremura, 1939ko otsailaren 12an. Handik, Gurs-eko kontzentrazio-es-
parruko Islote A, 17-ra lekualdatu zuten. 1939ko ekainaren 4an Les Echelles-era (Savoie) itzain gisan lan egitera joan zen723.

Francisco Larrañaga Arakistain 
zestoarraren erbesteko 
kontzentrazio-esparruetako 
fitxa. (Euskadiko Artxibo Historikoa)

Tomas Lizaso Mendizabalen 
erbesteko kontzentrazio- 
esparruetako fitxa. 
(Euskadiko Artxibo Historikoa)

Juan Mari Muxika Agirreren 
erbesteko kontzentrazio- 
esparruetako fitxa. 
(Euskadiko Artxibo Historikoa)

Domingo Arruti Idiakez, 1914ko abenduaren 3an jaio zen. Euskal Herriko frontean borrokan aritu ondoren, Katalunian ere hala jar-
dun zuen. Lanbidez sukaldaria zen. Frankisten atzaparretatik ihesi, muga zeharkatu zuen. Lehenengo bere anaia Abdon Arrutire-
kin (hau ere sukaldaria zen eta Trinidad Bengoetxearekin ezkonduta zegoen) batera, Arles-sur-Tech-en (Ekialdeko Pirinioak) erre-
fuxiatu behar izan zuten. Biak Sete-ko bigarren zerrendatik deitu zituzten, Domingo Arruti 119tik eta Abdon Arruti berriz, 118tik. 
1939ko martxoaren 2an, bi anaiak, Le Barcares-eko kontzentrazio-esparruko lehen eremura lekualdatu zituzten. Domingo Arrutiri 
dagokionez, 1939ko martxoaren 27an, Gurs-eko kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten. Bertako sukaldean lanean egon zen 
bitartean, Islote D eremuan egon behar izan zuen bizitzen. 1939ko abuztuaren 19an, ospitale frantses bateko sukaldari izendatu 

723	Euskadiko Artxibo Historikoa.
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eta bertara lekualdatu zuten. Abdon Arrutik berriz, muga zeharkatu zuen, data zehatza ez badakigu ere. 1942ko uztailaren 28an 
polizia armatuak atxilotu zuen eta Huesca-ko Probintziako Kartzelan sartu zuten. Handik, abuztuaren 6an, Madrileko Miguel Una-
muno kontzentrazio-esparrura lekualdatu zuten. Biak, gerran zehar Euskal Herriko eta Kataluniako fronteetan borrokan aritu ziren, 
ELA-PSOE-ra afiliatuta zeudela adierazten digute dokumentuek. Ez ziren gerrara joan ziren senide bakarrak izan, haien anaia 
Jose Maria Arruti Idiakezek ere gerrara egin zuen. 1936ko abuztuaren 11n, Pikoketan fusilatu zuten. Irungo Gazteria Komunistako 
kidea zen Clemencia Idiakez eta Francisco Arrutiren semea. 1917ko abenduaren 14an Zestoan jaio zen hau ere. Familia handia 
ziren, Francisca, Juana eta Ricardo Arruti Idiakezek osatzen zutelarik gainontzeko familia724. 

Domingo Arruti Idiakezen 
erbesteko kontzentrazio- 
esparruetako fitxa. 
(Euskadiko Artxibo Historikoa)

Vicente Elorza Badiola, jaiotzez aizarnarra. Lanbidez iturgina zen. Gerra hastean Donostian bizi zen eta EAE-ra afiliatuta ze-
goen. Ardura politikoz, gerran zehar, Eusko Indarra konpainiako 2. Pelotoiko hirugarren sekzioan gudari gisan borrokan jardun 
zuen tropa frankisten aurka. Handik, euskal lurraldean jada Eusko Gudarosteak galdu zituenean eta Asturiasera egin zuen ez 
dakigularik. Argelès-eko kontzentrazio-esparruan egon behar izan zuen eta handik Gurs-eko kontzentrazio-esparruko Islote B-ra 
lekualdatu zuten. 1938ko abuztuaren 1ean Espainiar Estatura bideratu zen725.

Vicente Elorza 
Badiola gerran 
zehar. (PARES)

Vicente Elorza Badiolaren 
erbesteko kontzentrazio 
esparruetako fitxa.  
(Euskadiko Artxibo Historikoa)

724	Euskadiko Artxibo Historikoa.
725	Dokumentuetan ez zaigu ageri bere hautuz ala beste baldintzaren batek bultzatu zuen Espainiar Estatura itzultzera.
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Gurs-eko kontzentrazio-eremua euskaldun ge-
hienak hartu zituena izan zen. Gerra amaitzear 
zela, 1939ko martxoaren 15ean berau eraikitze-
ko agindua eman zuten. 42 egunetan eraiki zu-
ten eta, barrakoiak, kontzentrazio-eremuko toki-
rik esanguratsuenak bihurtu ziren. Azken hauek, 
egurrez eginak, 24 metroko luzera, 6 metroko 
zabalera eta 2,5 metroko altuera zuten. Agintari 
frantsesek beraz, hasieratik planteatuta zuten 
errefuxiatu ziren galtzaileak tratatuko zituzten 
modu miserablea.
Apirileko lehen egunetan, 4.178 preso eus-
kaldun, Gursetik gertuen zegoen Oloron-Sain-
te-Marie deituriko tren estaziora lekualdatu zi-
tuzten. Bertan, Argelès-sur-Mer, Barcarès eta 
Saint-Cyprien-etik zetozen errefuxiatu euskal-
dunak zeuden. Behin herriko agintariek harrera 
eginda, ejertzito errepublikarraren 15 kamioie-
tan Gurs-eko kontzentrazio-eremura eraman 
zituzten.
Gurs-en, Argelès-sur-Mer, Saint-Cyprien eta 
Barcarès-etik zetozen 15.000 errefuxiatu inguru 
sartu zituzten. Ikerlari batzuek bertan 18.500 
errefuxiatu egon zirela berretsi dute.

36ko gerrako errefuxiatuak bizi behar zuten barrakoien eraikitzea, Frantzian.

Gurs-eko kontzentrazio-eremua.

Gurs-eko barrakoien planoak. (Euskal Memoria Fundazioa)
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Gurs-eko barrakoien 
planoak. (Euskal Memoria 
Fundazioa)
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GERRA GARAIAN ZESTOATIK ALDE EGIN BEHAR IZAN ZUTENAK726 

727 728  729 730 731 732 733  734

IZEN-ABIZENAK URTEAK LANBIDEA FILIAZIOA NORA ERBESTERATU?

AGIRRE ETXEBARRIA, JOSE - Industriala EAJ Ipar Euskal Herria

AIZPURUA, ANA - - - Errenteria727

AIZPURUA MITXELENA, JOSE JOAKIN - - - -

AIZPURUA ZUBIZARRETA, JESUS 6 - - Azkoitia, Maltzaga, Eibar, Durango, Algorta (2 hilabete inguru), Laredo, Ria-
ño (Santander), Castro Urdiales. Gorniarekin gaixotu zen. 1937ko irailean 
Zestoara itzuli. Eibarren zituzten bi arrebek ere ibilbide berbera egin zuten

AIZPURUA ZUBIZARRETA, LUZIO 12 - - Azkoitia, Maltzaga, Eibar, Durango, Algorta (2 hilabete inguru), Laredo, 
Riaño (Santander), Castro Urdiales. 1937ko irailean Zestoara itzuli. 

Eibarren zituzten bi arrebek ere ibilbide berbera egin zuten

AIZPURUA ZUBIZARRETA, MATILDE 10 - - Azkoitia, Maltzaga, Eibar, Durango, Algorta (2 hilabete inguru), Laredo, 
Riaño (Santander), Castro Urdiales. Tifusarekin gaixotu zen. 1937ko irailean 

Zestoara itzuli. Eibarren zituzten bi ahizpek ere ibilbide berbera egin zuten

ALBERDI ALTUNA, MARTIN 43 Sarrailagilea - Euskal Herritik ebakuatutakoen erregistro liburuan agertzen da, ez 
dakigu zehazki nora iritsi zen 1936-10-19

ALBERDI ALTUNA, PABLO 35 Papergilea - Euskal Herritik ebakuatutakoen erregistro liburuan agertzen da, ez 
dakigu zehazki nora iritsi zen 1936-10-26

ALBERT ALBIZU, MODESTO 30 Bilboko Ford-eko 
langilea. Mekanikoa

ELA Bidart (Ipar Euskal Herria), Venezuela

ALBERT BURGAÑA, EDURNE - - - Santander, Ipar Euskal Herria, Iraeta, Frantzia, Venezuela

ALBERT BURGAÑA, GARBIÑE - - - Santander, Ipar Euskal Herria, Iraeta, Frantzia, Venezuela

ALBERT BURGAÑA, SORNE - - - Santander, Ipar Euskal Herria, Hego Euskal Herria, Frantzia, Venezuela

ALCIBAR ZUBIZARRETA, JUANA - - - Euskal Herritik ebakuatutakoen erregistro liburuan agertzen da, ez 
dakigu zehazki nora iritsi zen 1936-10-26

ALKORTA, FLORENTINO - - - -

ALKORTA GOIKOETXEA, XABIER - - Cometè sarea 1937an iritsi zen Baionako portura gerratik ihesi. Geroago Ziburuko 
etxe batean hartu zuten728. Urruñako Jatxou-Baita baserriko Marguerite 
Larretcherekin ezkonduta. Comete sareko mugalari lanetan egin zuen 

lan zenbait aldiz

ALKORTA MURILLO, EUGENIO - - - Bilbo, Santander, Ribadesella, 1937ko uztailaren 9an Macon-era 
(Frantzia) iritsia Ss Kellwin itsasontzian amarekin

ALKORTA MURILLO, KARLOS - - - Bilbo, Santander, Ribadesella, 1937ko uztailaren 9an Macon-era 
(Frantzia) iritsia Ss Kellwin itsasontzian amarekin

ALKORTA MURILLO, PILAR - - - Bilbo, Santander, Ribadesella, 1937ko uztailaren 9an Macon-era 
(Frantzia) iritsia Ss Kellwin itsasontzian amarekin

ALKORTA TOLOSA, EUGENIO 37 Gozogilea EAJ Bilbo, Santander, Ribadesella, Ipar Euskal Herria

ANTERO OLASO, JAIME 31 Kotxeen saltzailea - Biarritz (Ipar Euskal Herria). 1939ko maiatzaren 18an 
Mexikon errefuxiatzeko eskaera egin zuen.

ANTERO OLASO, MARIA LUISA - Zigarro-egilea UGT -

ANTXUSTEGI DIAZ, PEDRO 35 - UGT729 Rue Amiral-Courbet 11, La Furnú, Saint Nazaire. 
Mexikora emigratzeko bisa onartu zioten

ARISTI, JOSE - - - Errenteria730

ARISTI AIZPURUA, JABIER - - - Errenteria731

ARISTI AIZPURUA, JUSTA - - - Errenteria732

ARRAZOLA ETXEBERRIA, KONTXITA 23 - Emakume 
Abertzale Batza

Bergara, Antzuola, Donostia, Oñati

726	Taularen izenburuak adierazten duenez, bertan, Zestoatik alde egin behar izan zuten herritarrak adierazi ditugu. Hauetako batzuk, gudari edo miliziano 
zerrendatu ziren eta beraz, hauen inguruko informazioa 1. Liburukiko 3.2. Mobilizatutako zestoarrak atalean eta 2. Liburukiko 4.6.3. Auzitegi militarrek 
epaitutako zestoarrak atalean aurki dezakezue, besteak beste. Horrez gainera, kanporatutako emakumeen historia irakurri eta datuak eduki ahal izateko 
kontsultatu KANPORATU ETA ERBESTERA JOATERA DERRIGORTUTAKO EMAKUME ZESTOARRAK: “FEBRERUAN BERRIZ E HERRITIK KANPOA. 
HERRITIK BIALDU BER GINUZELA, FAMILIARRAK GORRIKIN ZEUDELAKO” kapitulua.
727	Jabier Aristiren arabera, Pasaiara joan behar izan zuten. Testigantza: ahotsak.eus. Jabier Aristi Aizpurua, ZES-035/016.
728	Testigantza: Joxe Alkorta.
729	Dokumentu batzuen arabera, CNT-ra afiliatuta zegoen.
730	Jabier Aristiren arabera, Pasaiara joan behar izan zuten. Testigantza: ahotsak.eus. Jabier Aristi Aizpurua, ZES-035/016.
731	Jabier Aristiren arabera, Pasaiara joan behar izan zuten. Testigantza: ahotsak.eus. Jabier Aristi Aizpurua, ZES-035/016.
732	Jabier Aristiren arabera, Pasaiara joan behar izan zuten. Testigantza: ahotsak.eus. Jabier Aristi Aizpurua, ZES-035/016.
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IZEN-ABIZENAK URTEAK LANBIDEA FILIAZIOA NORA ERBESTERATU?

ARRIETA, IGNACIO - - - Frantzia, Hego Abya Yala

ARRUTI IDIAKEZ, DOMINGO 21 Sukaldaria ELA-PSOE Gurs-eko kontzentrazio-esparrua

ARRUTI LARRAÑAGA, GOTZON 13 - - -

ARRUTI LARRAÑAGA, IMANOL - - - -

ARRUTI LARRAÑAGA, JON UGUTZ - - - -

AZKUE PEÑA, MARIA - - - Santanderren zeuden errefuxiatuen erregistro liburuan agertzen da, ez 
dakigu zehazki nora iritsi zen

AZPILLAGA, JOSE - - - -

AZPILLAGA, RAMONA - - - -

AZPITARTE ARZUAGA OIARZABAL  
BEGIRISTAIN, NIKASIO

- Nekazaria EAJ/PNV Ipar Euskal Herria

BALENTZIAGA PILDAIN, ISAIAS - - - Lekeitio, Forua, Bilbo, Santander, Frantzia (naziak Frantzian sartu baino 
lehen Château-Gontierren)

BALENTZIAGA PILDAIN, JOXU - - - Lekeitio, Forua, Bilbo, Santander, Frantzia (naziak Frantzian sartu baino 
lehen Château-Gontierren)

BALENTZIAGA PILDAIN, LIDE - - - Lekeitio, Forua, Bilbo, Santander, Frantzia (naziak Frantzian sartu baino 
lehen Château-Gontierren)

BARRENA GOITIA, BLAS 34 Igeltseroa eta musika 
bandako zuzenda-

riordea

EAJ -

BARRENA GOITIA, JOSE MARIA 29 Igeltseroa EAJ -

BARRENA GOITIA, ROMAN - - Abertzalea -

BELMONTE - - - -

BURGAÑA TAMARONA, MANUELA - - - Santander, Ipar Euskal Herria, Hego Euskal Herria, Frantzia, Venezuela

CARRASCOSO GOMEZ, CARLOS - Zestoako udal epai-
tegiko idazkaria

Errepublikanoa Frantzia, Cieza (Murcia), bere familiarekin (guztira 4)

CIGARAN-en bi alaba - - - -

CUESTA MONZON, MARIA - - - Encarnacion Errasti Larrañagaren koinata. Privas-era (Frantzia) 1937ko 
ekainaren 27an iritsia

ELORZA BADIOLA, VICENTE 32 Sukaldaria EAE Bartzelona, Gurs

ERKIZIA ETXEBERRIA, JUANA 57 - - Euskal Herritik ebakuatutakoen erregistro liburuan agertzen da, ez 
dakigu zehazki nora iritsi zen

ERRASTI, MARTINA - - - Mutriku, Baiona, Landak

ERRASTI, VALENTIN - - - Mutriku, Baiona, Landak

ERRASTI ALBIZU, VICENTE 25 Doitzale mekanikoa ELA Landetako Josse (Tueg etxean) herrian

ERRASTI CUESTA, MARIA PILAR 6 - - Maria Cuestaren alaba. Privas-era (Frantzia) 1937ko ekainaren 27an iritsia

ERRASTI CUESTA, RESURRECCION Urte bat eta erdi - - Maria Cuestaren alaba. Privas-era (Frantzia) 1937ko ekainaren 27an iritsia

ERRASTI EGIGUREN, DONATO - - - Iparraldea

ERRASTI EGIGUREN, ISABEL - - - Orexa733

ERRASTI EGIGUREN, JOSEFA - - Abertzalea Apilaiz (Araba)

ERRASTI EGIGUREN, PILAR - - Abertzalea Apilaiz (Araba)

ERRASTI LARRAÑAGA, AMADO 49 Igeltseroa. Getxoko 
Ondarreta eskoletako 
jantokietako delega-
tua izan zen, zeina 

Gizarte-laguntzaren 
baitan kokatzen zen

Getxoko erai-
kuntza arloko 
sindikatura 
sindikatuta 

(UGT)

Getxo, Ipar Euskal Herria. Guztira 7 senidek alde egin behar izan zuten

ERRASTI LARRAÑAGA, ENCARNACION 36 - - Privas-era (Frantzia) 1937ko ekainaren 27an iritsia

ERRASTI LARRAÑAGA, JUAN 41 Igeltseroa - Euskal Herritik ebakuatutakoen erregistro liburuan agertzen da, ez 
dakigu zehazki nora iritsi zen

ETXAIDE UNANUE, MIREN - - - Aulesti

ETXAIDE, IGNACIO - - - -

733	Litekeena da kanporatua izatea. 
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IZEN-ABIZENAK URTEAK LANBIDEA FILIAZIOA NORA ERBESTERATU?

ETXANIZ, JOAKIN - - - Bartzelonan 1938ko urtarrilean. Julio Etxaniz Irigoienen aita

ETXANIZ, JOAKINA - - - -

ETXANIZ, JOSE - - - -

ETXANIZ, JULIAN - - - -

ETXANIZ IRIGOIEN, ANTONIA 24 - - 1937ko uztailaren 10ean Marvia itsasontzian Valence-ra iritsia

ETXANIZ IRIGOIEN, JOSEFA 16 - - 1937ko uztailaren 3an Auxerre-ra (Borgoña, Frantzia) iritsia

ETXANIZ IRIGOIEN, KANDIDA 25 - Emakume 
Abertzale Batza

1937ko uztailaren 3an Auxerre-ra (Borgoña, Frantzia) iritsia

ETXEBERRIA, MARGARITA - - - -

ETXEBERRIA ERKIZIA, MARIA TERESA 10 - - Euskal Herritik ebakuatutakoen erregistro liburuan agertzen da, ez 
dakigu zehazki nora iritsi zen

ETXEBERRIA ETXEBERRIA, MARIA 65 - - Bilbo, Santander

ETXEBERRIA ETXABE, KONTXITA 40 - - 1937ko uztailaren 9an Macon-era (Frantzia) iritsia Ss Kellwin 
itsasontzian bere 4 seme edo alabarekin

ETXEBERRIA IBARBIA, ANDRESA - - - Azkoitia

ETXEBERRIA IBARBIA, RIKARDO - - - Azkoitia

ETXEBERRIA GARATE, JUANA - - Emakume 
Abertzale Batza

Areeta, Santander, La Ferté-Macé (Normandia, Frantzia)

ETXEBERRIA MENDIZABAL, 
JOSE VENTURA

2 - - Ondarroa, Lekeitio, Forua, Gernika, Bilbo

FREIJO BALIN, VALENTIN - - - 5 senidek alde egin behar izan zuten

GARATE LETE, MARCIANA - - - Comillas, Santander, Frantzia

GARBAJOSA SANZ, FRANCISCO 28 Tornularia UGT. Alderdi 
Komunista

Frantzia

GEREKA VILLARREAL, JUAN 47 Sastrea. Getxoko 
Ondarreta eskoletako 
jantokietako delega-
tua izan zen, zeina 

Gizarte-laguntzaren 
baitan kokatzen zen

Algortako “Casa 
del Pueblo”-ko 
ofizio eta lanbi-
deen sekziora 

sindikatua. UGT

Getxo, Frantzia. Guztira 4 senidek alde egin behar izan zuten

GISASOLA ALBERDI, JUANA 39 - Ezkertiarra Algorta, Castro Urdiales (Kantabria)

GOENAGA ERRASTI, MARIA MERCEDES 12 - - Encarnacion Errasti Larrañagaren alaba. Privas-era (Frantzia) 1937ko 
ekainaren 27an iritsia

GORROTXATEGI, JOSE MARIA 28 Zestoako musika 
bandako zuzendaria, 
danbolin-jotzailea, 

parrokiako koroaren 
zuzendaria eta 

udaleko idazkari 
laguntzailea

Abertzalea -

IBAR ZELAI, JOSE 23 Administratzailea - Ipar Euskal Herria

IBARGUREN, ANTONIO - - Abertzalea Mutriku, Baiona

IBARGUREN, JOSEFA IGNACIA - - Emakume 
Abertzale Batza

Donostia, Baiona. Zestoan Jesusa (7 urte) eta Jose (6 urte) beraien 
izeba Manuelarekin utzi behar izan zituen

IRIBAR, JOAKIN - - - -

IRIGOIEN, IGNAZIA - - - Bartzelonan 1938ko urtarrilean. Julio Etxaniz Irigoienen ama

IRIONDO ALBERDI, ANTONIO - Harakina lehenengo; 
geroago, sifoi eta 
gaseosa saltzailea

EAJ Mutriku, Baiona

IRIONDO ALBERDI, MARTIN - Harakina EAJ Mutriku, Baiona, Landak

IRIONDO ALBERDI, RAFAEL 27 Harakina Abertzalea Mutriku, Baiona

IRIONDO IBARGUREN, IÑAKI 4 - - Donostia, Baiona, Landak

IRIONDO IBARGUREN, XABIER 2 - - Donostia, Baiona

IRURE, JOSE MARIA - - - -

IRURE, PIO - - - -

IRURE, PEDRO - - - -
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IZEN-ABIZENAK URTEAK LANBIDEA FILIAZIOA NORA ERBESTERATU?

IRURE ALZUETA, MARIA 19 - - 1937ko uztailaren 9an Macon-era (Frantzia) iritsia Ss Kellwin 
itsasontzian semearekin

IZETA KORTA AROZENA ARZELUS, 
EUSTAKIA

- - EAJ Ipar Euskal Herria

JAYO, JOSE - - - -

KEREJETA, JOSE MARIA - - - -

KEREJETA, PEDRO - - - -

KORTA, CRUZ - - - -

KORTA, ENGRAZIA 36 - 4 seme edo 
alabarekin

-

KORTA, FRANCISCO - - - -

KORTA, JOSE JOAQUIN - - - -

KORTA, JUAN - - - -

KORTA, JULIO - - - -

KORTA, MIGUEL - - - -

KORTA ALBIZURI, IGNACIA - - - -

KORTA ALBIZURI, IGNACIO 37 - - Santander, Laval (Marienne, Frantzia). 4 seniderekin

KORTA ALBIZURI, MARGARITA - - - Durangon bere alaba Maritxurekin 5 hilabetez. Euskal Herritik 
ebakuatutakoen liburuan agertzen da, 1936-11-12

KORTA ETXEBARRIA, KASILDA - - - Euskal Herritik ebakuatutakoen erregistro liburuan agertzen da, ez 
dakigu zehazki nora iritsi zen

KORTA IZETA, JOSE - - - Donibane Lohizune, Azkaine

KORTA IZETA, MANUEL 26 Moldeatzailea EAJ Donibane Lohizune, Azkaine

LANDA EGIBURU, JOSE JOAKIN 30 Igeltseroa EAJ734 -

LANDA EGIBURU, PEDRO 26 lanbidea Igeltseroa EAJ. Zestoako 
Euzko Nekaza-
rien Bazkunako 

idazkaria

-

LARRAÑAGA ALBIZU, JOSE - - - Iparraldea

LARRAÑAGA ARAKISTAIN, FRANCISCO - Behizaina EAJ Gurs

LARRAÑAGA LIZASO, JOSEFA - - - -

LARRAÑAGA LIZASO, MARIA - - - -

LETE MURGOITIO, ISABEL Comillas, Santander, Frantzia

LIZASO MENDIZABAL, TOMAS 22 Okina ELA Gurs

LOPETEGI TREKU, BEGOÑA - - - Sées (Frantzia)

MAKAZAGA OLAIZOLA, ANTONIO 46 Moldeatzailea EAJ 4 senidek alde egin behar izan zuten

MENDIZABAL ETXABE, LUISA - - - Ondarroa, Lekeitio, Forua, Gernika, Bilbo

MENDIBURU MUXIKA, ELENA 38 - - 1937ko uztailaren 9an Macon-era (Frantzia) iritsia Ss Kellwin 
itsasontzian bere bi seme edo alaba eta ahizparekin

MITXELENA ARTOLA, IGNACIA 18 - - -

MURILLO ARISTI, MARIA PILAR - - - Bilbo, Santander, Ribadesella, 1937ko uztailaren 9an Macon-era (Frantzia) 
iritsia Ss Kellwin itsasontzian Eugenio, Karlos eta Pilar seme-alabekin

MUXIKA AGIRRE, JUAN MARI - Nekazaria EAJ eta ELA Gurs

PILDAIN, RAIMUNDA 30 - - Lekeitio, Forua, Bilbo, Santander, Frantzia (naziak Frantzian sartu baino 
lehen Château-Gontierren)

ORMAZABAL ORDOZGOITI, BENITA 34 - - Bilbo, Arroxela (Frantzia), Clermont-Ferrand (Frantzia), Donostia

ORUESAGASTI EPELDE, MANUEL 41 Urolako treneko 
langilea

Garraioen 
nazioarteko 

trenbide-batasuna

Algorta, Castro Urdiales (Kantabria)

OTAMENDI AZPEITIA, LUISA - - - Donostia

734	Dokumentu batzuk ELA-ra sindikatuta zegoela ere adierazten digute.
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IZEN-ABIZENAK URTEAK LANBIDEA FILIAZIOA NORA ERBESTERATU?

OTEGI, NICOLAS - - - -

REGUEIRO BOADO, MAXIMO - - - Mexiko

RODRIGUEZ OTAEGI, RICARDO - Zestoako hiribilduko 
bigarren mailako 
geltokiko burua

- Guztira 5 senidek alde egin behar izan zuten

SAEZMIERA MAESTRO, MANUEL 51 Eskola Nazionaletako 
irakaslea

Errepublikanoa -

SAGARZAZU, JOSE MARIA - - - -

SAGARZAZU ALTUNA, SANTIAGO - - - -

SAGARZAZU ALTUNA, VENTURA - - Emakume 
Abertzale Batza

3 senide. Gero Miranda de Ebron desterratuta, Bilbon bizi eta gero 
Montevideora (Uruguay)

SAGARZAZU ETXEBARRIA, EDUARDO 8 - - Areeta, Santander, La Ferté-Macé (Normandia, Frantzia)

SAGARZAZU ETXEBARRIA, JOSE MARIA 12 - - Areeta, Santander, La Ferté-Macé (Normandia, Frantzia)

SAGARZAZU ETXEBARRIA, MANUEL 10 - - Areeta, Santander, La Ferté-Macé (Normandia, Frantzia)

SAGARZAZU ETXEBARRIA, 
MIREN ITZIAR

Areetan jaioa 
1937ko api-
rilaren 26an, 
Gernikako 

bonbardaketa 
egunean

- - Areeta, Santander, La Ferté-Macé (Normandia, Frantzia)

TRUEBA BALENZIAGA, JESUS - - - -

ULI OLAGAI, BONIFAZIO - Peoia EAJ Ipar Euskal Herria

UNANUE, AGUSTIN -

UNANUE ARTOLA, PELAIO - Moldeatzailea EAJ Ipar Euskal Herria

UNANUE IRIONDO, IGNACIA 32 - - Aulesti

URANGA, MANUEL - - - -

URANGA ORMAZABAL, CONCEPCION - - - Bilbo, Arroxela (Frantzia), Clermont-Ferrand (Frantzia), Donostia

URANGA ORMAZABAL, JOSEFA - - - Bilbo, Arroxela (Frantzia), Clermont-Ferrand (Frantzia), Donostia

URANGA ORMAZABAL, MARIA - - - Bilbo, Arroxela (Frantzia), Clermont-Ferrand (Frantzia), Donostia

URBIETA ETXEBERRIA, JESUS 11 - - Bilbo, Santander

URBIETA ETXEBERRIA, JESUSA 32 - - Bilbo, Santander

URBIETA ETXEBERRIA, JOSEFA 28 - - Bilbo, Santander

URBIETA ETXEBERRIA, KONTXITA 22 - - Bilbo, Santander

URBIETA ETXEBERRIA, MARIA - Tabernaria eta zerbitzaria UGT Bilbo, Santander

VELASCO LARREA, JOSE 16 - - Bilbo

ZUAZO, EULOGIO - - - -

ZUAZO, JULIAN - - - -

ZUAZO, MARIA CRUZ - - - -

ZUAZO, PEPE - - - -

ZUAZO ETXEBERRIA, NATIVIDAD 33 - Emakume 
Abertzale Batza

Bilbo, Santander, Paulliac, Donibane Garazi, Tardes

ZUAZO URALDE, ROMUALDO 58 Hotelaria eta 
bankuko langilea

- Bartzelona, Frantzia

ZUBELDIA ANZUOLA, CLARA 24 - - Bilbo

ZUBIZARRETA GURRUTXAGA, 
MARCELINA

- - - Azkoitia, Maltzaga, Eibar, Durango, Algorta (2 hilabete inguru), Laredo, 
Riaño (Santander), Castro Urdiales

ZUFIRIA, NATALIO - - - -

ZULAIKA, FRANCISCO “ZIRIYA” - - - -

ZULAIKA, IGNACIO - - - -

ZULAIKA, JOSE - - - -

ZULAIKA EGIBURU, JOSE MARIA 24 Moldeatzailea EAJ eta ELA Bordeaux inguruan 2 hilabete inguru

ZUNZUNEGI, “CRIADO” - - - -
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4.8. ARROA BEHEKO DESTAKAMENDUA
Gerrak aurrera egin ahala eta frankistek beraien menpean hartzen zituzten lurraldeetan, kartzelak, presoz betetzen joan 

ziren. Gerra amaitu zenean eta Espainiako Estatua frankisten eskuetan geratu zenean, kartzelak gainezka zeuden. Kartzeletan 
horrenbeste jende ez zen sartzen eta arazoa nolabait konpondu beharra zegoen. Gainera, lanerako garaian zeuden gazte asko 
gerran hil ziren, beste zenbait gaztek herrialdea utzi behar izan zuten eta beste hainbeste aipatu kartzeletan zeuden. Azken 
hauen mantenua, kostu handikoa zen eta frankistek errentagarritasuna atera nahi izan zien egoerari.

Hala, frankistek, 1937ko maiatzaren 28rako, gerrako presoei eta preso ez komunei “lanerako eskubidea” eskaintzen zien 
281 dekretua onartu zuten. Horrela, kontzentrazio-esparruetan zeuden presoak, langile-batailoietan ezarrita, gatibu-lanak egite-
ra derrigortu zituzten.

Urtebete beranduago, 1938ko urriaren 8ko dekretuarekin, Patronato para la Redención de Penas por Trabajo sortu zuten 
eta horrek, presoak kartzeletatik kanpo lan egitea baimentzen zuen. Dekretu horrekin batera, herri bakoitzean Junta Pro Presos 
delakoak sortu ziren. Instituzio frankista hau, presoen familiei presoak irabazitako diruaren zati bat emateaz eta haren familia 
kontrolatzeaz arduratzen zen. Patronatoa-ren diseinatzailea, Jose Agustin Perez del Pulgar jesuita izan zen eta 1939an La 
solución que España da al problema de los presos políticos liburua idatzi zuen hartarako. Presoen umiliazio eta zigorraren be-
tikotasunerako tresna izan zen beraz Patronatoa. Hasiera batean, Justiziako Ministerioaren menpe zegoen Espetxeen Zerbitzu 
Nazionaleko Burutzaren gain geratu zen. Izan ere, Espetxeen Zuzendaritza Nagusiko administrazio nagusia, errepublikanoen 
menpe geratu zen. Behin gerra amaituta, Patronatoa Espetxeen Zuzendaritza Nagusiaren menpe geratu zen.

Gainera, preso haietako batzuen seme-alabak Patronatoa-ren esku zeuden erruki etxeetan sartu zituzten. Bertan, errepubli-
kanoen seme-alabei erregimeneko hezkuntza eman zieten. Horren eraginez, zenbait presok kartzela, kontzentrazio-esparru eta 
zigor-destakamenduetatik irten zutenean, umeek ez zituzten onartu haien guraso errepublikanoak. Beste askok, ez zituzten be-
rriro ere ikusi haien gurasoak. Erruki etxe horietako bi gutxienez Gipuzkoan zeuden. Bata Donostian, Eriz pasealekuan kokatzen 
zen Amor Misericordioso izenekoa. Bestea, Eskoriatzan, Colegio de Nuestra Señora de las Mercedes izenekoa. Lehenengoan, 
1940 urtean, 20 neskato eta 41 mutiko (errepublikanoen seme-alabak guztiak) zeuden. Bigarrengoan, urte berdinean, 30 neska-
to zeuden. Zestoan ere haien haurrak kentzen saiatu ziren abertzalerik izan zen. Huraxe izan zen Jose Joakin Landa eta Angela 
Gabiolaren alabekin egin nahi izan zutena:

“Herriyan sortu zan gorrotua. Gure aitta kartzelan zaola gure amai kentzen intentau zuen umiak e kentzia e. Etxia rekisauta 
ta eon tzan”.735

Esan dugunez, Patronatoa 1938ko urriaren 8ko dekretuarekin sortu zen eta haren mende gerrako zenbait preso geratu 
ziren. Preso hauek guztiek, ofizio jakin bat zuten, espezializatuta zeuden. Patronato-aren helburua, presoek beraien zigorra 
erredimitzea izan zen. Hau da, presoak lanaren bidez, bere kondena murriztu zezakeen. Egun bat lanean igarota, egun bat 
murrizten zion Patronato-ak bere zigorra. Hala, Patronato-ak bere inguruan sortu ziren zigor-sistema ezberdinen entitateei 
presoak emateaz arduratzen zen. Besteak beste, Dirección Nacional de Regiones Devastadas, hau da, gerragatik suntsituta 
geratu ziren herri zein hiriak berreraikitzeko presoak hartzen zituen bere baitan. Preso hauek esandako Patronato-ak ematen 
zizkion eta Gernika edo Eibar kasu, berreraikitzen lan egin behar izan zuten. Patronato-ak erabilitako beste metodoetako bat 
zigor-destakamenduak izan ziren.

Ikerlari batzuek, Alicia Maqua Quintero-k kasu, haien sorrera Patronato-aren sorrerarekin batera ezartzen dute736. Beste batzuek 
berriz, Olaizolak kasu, 1939ko azaroaren 14ko Ordenean. Atal honetan ez dugu izango haien sorrera aztergai, baizik eta, zertarako 
helburua zuten deskribatzen saiatuko gara. Haren ondoren, Arroa Beheko zigor-destakamendua aztergai izango dugularik.

Zigor-destakamenduetan zeuden presoak, hein handi batean, azpiegitura publiko handiak egiten jardun behar izan zuten. 
Enpresa pribatuek ere kontratatu zituzten ordea. Esan beharrik ez dago presoek jasotzen zuten soldataren ehunekoa txikiagoa 
zela Espetxeen Zerbitzu Nazionaleko Burutzari enpresek emandakoa baino. Modu horretan, estatu-ogasunera dirua sartzea ze-
karren eta presoak kartzela-sisteman mantentzea errentagarria irteten zuen. Preso askok sistema horren bidez, beraien familiak 
mantendu ahal izan zituzten, ez baitzuten hartarako beste modurik:

“Los destacamentos hacían referencia, por lo tanto, a unidades de trabajadores más que a establecimientos, que eran con-
cedidos por el Patronato Central para la Redención de Penas por el Trabajo a entidades públicas, como la Dirección General 
de Regiones Devastadas, o a entidades privadas, para la realización de trabajos de interés nacional. Los destacamentos no se 
concebían como centros fijos: los presos eran concentrados en pabellones provisionales de trabajo, habilitados normalmente 
para 100 o 150 penados por las empresas concesionarias, o en prisiones de las localidades donde radicaba la obra”.737

Patronato-ak adierazi zuen zigor destakamenduetako presoen lana, beti ere, langile askeen langabezia handia ez zen 
tokietan erabilia izan zela; nahiz eta praktikan badakigun hala ez zela izan. Langile askeek baino errentagarritasun handiagoa 
ematen zuten; 24 orduak eskuragai zeuden eta langile askeek baino gutxiago kobratzen zuten, beraien soldataren zati handi bat 
estatuko ogasunera joaten zelarik. Lana egiteaz gain oinarri frankistetan berreziketa jasotzen zuten eta haren helburua oinarri 
errepublikanoak birrinduz, Espainia Berrirako gizaki berria egituratzea izan zen.

735	Testigantza: Kontxi eta Mertxe Landa Gabiola.
736	Quintero Maqua, Alicia, 2009. Sistema penitenciario durante el primer franquismo: los destacamentos penales. Universidad Complutense de Madrid.
737	Quintero Maqua, Alicia, Idem.
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Patronato-ak preso bakoitzaren inguruko informazioa lanbidez gordetzen zuen fitxak izaten zituen eta haien arabera, ba-
zekien enpresek preso langileak eskatzen zizkietenean, nortzuk aukeratu behar zituzten. Erreferentzien fitxategian berriz, pre-
soaren inguruko informazio osoa biltzen zen. Beste batzuetan presoak, kartzeletan demostratzen zuten lanaren arabera kontra-
tatzen zituzten enpresetako kontratistek. Lanean zeuden presoen fitxak “laneko fitxategian” gordetzen ziren. Enpresak, presoak 
behar zituztenean, Patronato-arekin kontaktuan jartzen ziren. Enpresak burutu nahi zuen proiektuaren berri ematen zien Patro-
nato-ari eta segidan, azken horrek presoen informazioarekin zituen fitxak erabiliz, preso jakin batzuk bidaltzen zizkion enpresari. 
Lehendabizi preso haiek, proiektua gauzatuko zen probintziako kartzela nagusira iristen ziren. Behin hara iritsita, proiektua 
gauzatuko zen tokian guardia ezartzen zuten presoak iristerako. Horrela, presondegitik zigor destakamendura lekualdatzen 
zituzten presoak.

Hasiera batean, zigor-destakamenduetan 20 urtetik beherako kartzela-zigorra zuten presoak ezarri zituzten. Denborak au-
rrera egin ahala ordea, 1943ko maiatzaren 17ko Ministerio Ordenaren bidez, “matxinadagatik” kondenatutako edozein preso 
politiko sar zitekeen Zigor-Destakamenduetara. Bigarren Mundu Gerra faxistak eta naziak galtzen joan ziren heinean, preso 
politiko geroz eta gehiago preso komunengatik ordezkatu zituzten zigor-destakamenduetan. Preso komun deitzen bazituzten 
ere, hauetako batzuk maiz erregimenaren aurka egiteagatik sartu zituzten preso. Francok, gerrako preso politikoak kartzeletatik 
ateraz, aliatuen aurrean bake aurpegia erakutsi nahi izan zuen eta propaganda egin zuen mundu mailan, preso politikoei “egin-
dakoa” barkatzen ziela, askatasuna emanez. 

1941 urtean, guztira, Espainiako Estatu osoan 70 zigor-destakamendu zeuden eta guztira 5155 presoek lan egiten zuten 
bertan. Handik bi urtera 1943an, hala ere, 121 zigor-destakamendu eta 15911 preso zeuden:

“Un factor de suma importancia hoy día, al cual presta el Patronato una atención grande y constante, es el paro forzoso. No 
podemos, ni queremos de ninguna manera, que los reclusos quiten trabajo a los obreros libres, y esto nos ha decidido a desistir 
del empleo de los penados en multitud de obras, entre ellas varias de la propia Dirección General de Prisiones. Por ejemplo, en 
las obras de la Prisión de Almería se ocupan 600 obreros libres y ningún preso. Es el paro forzoso el tope que limita el empleo 
de reclusos-trabajadores, y podemos afirmar que si no existiera, tendríamos trabajando una cantidad de reclusos triple, por lo 
menos, de la actual.

Ahora bien; existen multitud de trabajos donde sería difícil, y hasta la fecha ha resultado prácticamente imposible, emplear 
a los obreros libres por razones varias, como falta de rentabilidad de las obras, aislamiento de los lugares de trabajo y otras. En 
tales casos es natural que se emplee a los reclusos, puesto que se hace en beneficio del país y sin perjuicio para nadie.

Un grupo importante de trabajos e que se emplean penados es el de aquellos que requieren una mano de obra especiali-
zada, pues sabido es que así como existen muchos obreros libres en paro forzoso, hay, por el contrario, verdadera escasez de 
obreros especializados”.738

50eko hamarkadan, 12 bat zigor-destakamendu baino ez zeuden. Igandeetan, meza eta baita ere, hitzaldi berrezitzaileak 
izaten zituzten presoek. Nabarmen jaitsi ziren kantitatean. Preso komunak bakarrik zeuden lehen zigor-destakamendua 1944ko 
otsailaren 20an Garganta de los Montes-en (Madril) ezarritakoa izan zen, Madriletik Burgoserako trenbideko zati bat eraiki behar 
izan zuten. 

Zestoako kasuan, Arroa Behean kokatu zen deskribatu ditugun ezaugarri oso antzekoak zituen zigor destakamendua. 
1942an ireki zela diote zenbait ikerlarik. Horrez gainera, Gipuzkoa osoan, beste 6 zigor destakamendu egon ziren gutxienez: 
Eibar, Itziar, Zegama, Donostia, Errenteria eta Irunen739. 

Zergatik Arroa Behean zigor destakamendua?
Arroa Beheko destakamendua 1942ko abuztuan ireki zuten eta 1944ko lehen hilabeteetara arte iraun zuen martxan. Fe-

rrocarriles y construcciones ABC (1928an Madrilen sortua) enpresaren mendean egon zen, Eibarrekoa kenduta, gainontzeko 
Gipuzkoako zigor destakamenduak bezala. Enpresa horren eskuetan, 1942-1944 artean Gipuzkoa osoan zituen zigor destaka-
menduetan 2.000740 presok lan egin behar izan zuten. Hala eta guztiz ere, behin ere ez dugu jakingo zehazki guztira zenbat izan 
ziren. Horietatik, gaur egunera arte burututako ikerketei esker, Arroa Beheko zigor destakamenduan 175 presok gatibu-lanetan 
jardun behar izan zutela badakigu. Espainiako Estatu osoan, ABC enpresak 10 zigor destakamendu izan zituen bere esku: bi 
tren azpiegitura, hiru obra hidrauliko, aire tranbia bat eta lau errepide. 

1943an guztira, 9 zigor destakamendu zituzten. Gipuzkoan haietako 5 kokatzen ziren: Arroa Beheko zementu fabrika 115, 
Itziarko errepidea eraikitzen 125, Irunen 130, Errenterian 150 eta Donostiako Zumalakarregi etorbidea eraikitzen 60. Horrez gai-
nera, Espainiako Estatuan beste 4 zigor destakamendu zituzten: Budejon (Burgos) 50, Predrosako (Burgos) trenbidea eraikitzen 
370, Retoma-ko (Logroño) ur-saltoan 170 eta Vega del Pase-n (Kantabria) 190741.

738	La obra de la redención de penas. La doctrina-la práctica-la legislación (1 de enero de 1941), 64-71.
739	Oronoz, Aiala, 2018. A pico y pala. Trabajos forzosos en Gipuzkoa. Destacamento penal de Irun (1942-1944). Asociación Republicana Irunesa “Nicolás 
Guerendiain”.
740	Ikerlari batzuen arabera, 1235 presok jardun zuten Gipuzkoan ABC enpresaren menpe gatibu-lanetan.
741	Arzallus, F., 2015. Esklaboak porlanaren lainopean. Danbolin Zestoako herri-aldizkaria.
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Ferrocarriles y construcciones ABC enpresaren sortzailea Ramon de Caso Suarez izan zen, frankismoan zehar oso ondo 
posizionatuta egon zen. Enpresaren zuzendaria, berriz, Joaquin Bau Nolla karlista Tortosatarra izan zen. Beraz, enpresak, bat 
egin zuen diktadurarekin eta horrenbestez, frankisten mesedeak jaso zituen. 

Arroa Behekoari dagokionez, 1936an Cementos Alberdi enpresak, bi sozio kapitalista berri batu zituen enpresara, Joaquin 
Bau Nolla eta Ramon de Caso Suarez, ABC enpresaren sortzaile eta zuzendaria. 1938rako jada, Alberdi, Bau eta Caso biltzen 
zituen enpresa Cementos ABC gisan izendatu zuten. 

40ko hamarkadan, ABC enpresak, Patronato Central para la Redención de Penas por el Trabajo-ri, zenbait proiektu burutzeko 
presoak eskatu zizkion. Arroa Behean zuen zementu fabrikan lan egiteko, Itziarko harrobietan lan egiteko eta Usabiartzako (Itziar) 
harrobia eta zementu fabrika lotuko zituen aireko tranbia eraikitzeko presoak eskatu zituen.

Hala, enpresari Patronato-k 1942ko abuztuaren 4an, Itziarko destakamendurako 50 preso eman zizkion eta Zegamako des-
takamendurako berriz, 100. Abuztuaren 13an Bilboko Probintziako kartzelatik Itziarrera lekualdatu zituzten 50 preso eta haiek 
N-634 Itziarko herriaren inguruetako errepidean lanean jardun behar izan zuten.

1942ko irailaren 15ean Bilboko Probintziako kartzelatik 50 preso eraman zituzten Arroa Beheko destakamendura, obra pri-
batu bat egiteko742. Gehienetan zigor-destakamenduetako presoek obra publikoak egiten egin zuten lan. 

Preso haiek guztiak Arroa Behean presoentzat egokitutako eraikinean kokatu zituzten.

Presoen egunerokotasuna
Egunero goizeko 8:00etan jaiki bezain laster, presoen kontaketa egiten zuten zaindariek. Hala, zaindariek gauean zehar 

presoren batek alde egin zuen ikus zezaketen. Kontrola ez zen goizeko lehen orduetan amaitzen. Eguerdiko 14:00etan, arratsal-
deko 20:00etan eta gaueko 22:00etan presoen kontaketak egiten zituzten Arroa Beheko destakamenduko zaindariek. Presoen 
kontaketak egunero egiten zituzten bai kartzela eta kontzentrazio-esparruetan ere. Preso politiko haien guztien gaineko kontrola 
erabatekoa zen. Presoen kontrola, 100 preso baino gehiago zeudela kontutan hartuz, Guardia Zibilaren eta ejertzitoko solda-
duen bidez egiten zen. 100 presotik behera bazeuden, enpresaren ardura izaten zen haien zaintzaz arduratuko ziren pertsonak 

742	Seguruenik zementu fabrika eta Usabiartzako harrobia (Itziar) lotuko zituen aireko tranbia eraikitzeko izango ziren.

Presoak Arroa Beheko zigor-destakamendura, 1943ko urtarrilean. 
(AHPG-GPAHGEZ 03607_0023)

ezartzea. Zigor destakamendu bakoitzak bere nagusia izaten 
zuen eta bera arduratzen zen presoen diziplinaz.

Presoek mezetara ere joan behar izaten zuten. Preso ge-
hienak ez ziren erlijiosoak eta elizaren aurka gogor jardun zuten 
aurreko urteetan borrokan. Frankismoak, presoak erlijioari men 
egitea bilatzen zuen eta aldi berean, haientzat guztientzat izu-
garrizko umiliazioa suposatzen zuen, aurka egin zioten hari men 
egin behar izatea. Frankisten ustez, presoak erlijioan murgilduz, 
arima gaiztotua zintzotzea ekarriko zuen.

Goizean goiz jaiki ondoren, gosaldu eta lanera bideratzen 
zituzten. Gutxi batzuk ABC-ren zementu fabrikan jarduten zu-
ten, beste batzuk harrobietan lan egiten zuten, zementu fabrika-
rako harria ateratzen. Horrez gainera, 1939tik aurrera, Itziarko 
Usabiartzako harrobia ere martxan jarri zen eta batzuek bertan 
lan egiten zuten. Arroa Beheko destakamenduko presoek eten-
gabe lan egiten zuten, Marcelo Usabiaga bertan preso egon-
dakoaren arabera, egunean 15 inguru kamioi ibiltzen ziren gora 
eta behera harrobitik zementu fabrikara geratu ere egin gabe. 
Presoek, egunean, deskantsu bat baino ez zuten izaten, bazkal 
ondoren ordu erditxo bat baino ez eta segi lanean. Hala ere, 
kartzelan baino askatasun sentsazio handiagoa zuten presoek 
aire librean nahiz eta gatibu-lanak egin behar eta miseria bat 
kobratu.

1941tik aurrera, Usabiartzako harrobia eta zementu fabrika 
lotuko zituen aireko linea eraikitzen hasi ziren. Preso batzuk li-
nea hura eraikitzen lan egin zuten. 

Egunean 50 zentimo pezeta jasotzen zituzten, enpresak 
ordaintzen zituen 9 pezetetatik. Preso haietako askok, beste 
zigor-destakamenduetan gertatzen zen gisan, Arroa Behe in-
guruko baserrietan lan egiten zuten harrobiko edo zementu fa-
brikako lana amaitzen zutenean:
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Presoak Arroa Beheko zigor-destakamendura, 1943ko urtarrilean. (AHPG-GPAHGEZ 03607_0023)

Presoak Arroa Beheko zigor-destakamendura, 1943ko urtarrilean. (AHPG-GPAHGEZ 03607_0023)
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“Antoniok, bere aita libre geratu zen garaikoak ekarri 
ditu gogora: ‘Egizu kontu, gure aita, esaterako, tailerrean 
zortzi ordu egin ondoren, Zumaiako portura joaten zela, 
han itsasontzietatik ikatza deskargatzera eta porlana kar-
gatzera; han zerbait irabaziko zuen, ikatz pixka bat eman-
go zioten… Gero, baserrietan ere laguntzen zuen janari 
pixka baten truke…’”.743

1943ko urtarrilaren 17an Donostiako Probintziako 
Kartzelatik Arroa Beheko ABC enpresara zenbait preso 
lekualdatu zituzten.

Presoak, fabrikako zementua, naziak Britainia Han-
diak eraso ez zitzan eraikitzen ari ziren Atlantikoko Ha-
rresia egiteko erabiltzen ari zirela ohartu ziren. Laster, 
presoak, guztietako sabotajeak egiten hasi ziren aireko 
tranbia ez eraikitzeko. Hala ere, 3780 metro luze zituen 
aireko tranbia 1945ean inauguratu zen.

Urruntze politika
Arroa Beheko destakamenduan, Euskal Herriko 

gainontzeko destakamenduetan bezala, euskal lurral-
deetakoak ez ziren presoek jardun zuten lanean haien 
gehiengoan. Frankismoak, preso politikoak haien jato-
rrizko tokietatik urrun egon zitezen nahi izan zuten. Ho-
rrela, presoa babesgabe uzten zuten. Bere jatorrizko 
bizilekuan, bere alderdi edo sindikatuetako jendearekin 
harremana izaten zuen eta nolabaiteko babesa ema-
ten zioten. Bere lurraldetik urruntzeak, kontaktu hauek 
galtzea eta aldi berean, presoak izan zezakeen babesa 
galtzea zekarren. Horrez gainera, urrunduz, senideen 
babesa ere galtzen zuen eta senideek harena ere bai. 
Hala eta guztiz ere, urruntze politika hauek jasan zituz-
ten presoen inguruan izugarrizko laguntza-sareak osatu 
ziren. Laguntza-sare hauen helburua, bere etxetik urrun 
zegoen presoari, kartzelatik gertu zeuden pertsonek bi-
sitatu eta janaria eta bere senideen eskutitzak ematean 
zetzan. Presoek, horrela, galdutako babesa berresku-
ratzen zuten. Laguntza-sareen artean ezagunak ditugu, 
Saturrarango Emakumeen Kartzelan, Ezkabako preson-
degian, sortutakoak. Haien gehiengoa, emakumeek osa-
tutakoak izan ziren, izan ere, kartzeletan kuantitatiboki 
gizonezko gehiago zeuden.

Arroa Beheko destakamenduaren kasuan, presoak 
Iberiar penintsulako toki ezberdinetatik zetozen. Lehe-
nengo haien jatorrizko lurraldeetako kartzeletatik, Donos-
tiako Probintziako kartzelara iristen ziren. Kartzela harta-
tik, Gipuzkoan zeuden destakamenduetara lekualdatzen 
zituzten. Kasu, Arroa Beheko destakamendura.

Arroa Beheko destakamenduko gertaera berezi batzuk
Arroa Beheko destakamenduak jaso zuen presoen 

gehiengoa komunista eta anarkistak ziren.
Arroa Beheko zigor destakamenduan egon behar 

izan zuen lanean Valentin Freijo Balinek. Freijo, Zestoako 
tren-geltokiko morroia izandakoa zen. Concepcion Gaz-
tañagarekin ezkonduta zegoen eta UGT-ra sindikatuta 

743	Arzallus, F., 2015. Esklaboak porlanaren lainopean. Danbolin Zestoako herri-aldizkaria.

Presoak Arroa Beheko zigor-destakamendura, 
1943ko urtarrilean. (AHPG-GPAHGEZ 03607_0023)

Valentin Freijo Balin hilda. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko 
Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3014-39)
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zegoen. Hala, gerra garaian, tropa fran-
kistak Zestoara sartzear zirela, Bizkai-
ra alde egin behar izan zuen. Horren 
guztiaren eraginez, Gipuzkoako Foru 
Aldundi frankistak Urola treneko planti-
lla desegin zuenean, bere kargutik bota 
zuten. 

Bartzelonan tropa frankistak sartu 
eta egun batzuetara, 1939ko otsailaren 
7an, SIPM-eko (Servicio de Información 
y Policía Militar) Jose Gomez Moreno 
agente sekretuak, Valentin Freijo Balin 
atxilotuta aurkeztu zuen arratsaldeko 
16:20an Bartzelonako Zaintzako Komi-
sarian. Hurrengo egunerako, Bartzelo-
nako Zelular-en (geroago Modelo izenaz 
ezagunagoa izango zena) atxilotuta ze-
goen. Lehendabizi, aurretiazko eginbi-
deak eta geroago, 3014/39 sumarisimoa 
ireki zuten bere aurka. 1940ko otsailaren 
23an, 30 urteko kondena ezarri zioten. 
1944ko abuztuaren 18an, Arroa Beheko 
destakamenduan zegoen eta bertsio ofi-
zialaren arabera, bere buruaz beste egin 
zuen744:

“(…) que con fecha 18 de agosto de 
1944, falleció en el Destacamento Penal 
de Arrona, como consecuencia de una 
caída al parecer voluntaria, desde una 
ventana del edificio de la machacadora, 
en ocasión de encontrarse trabajando en 
la Cantera Marga del término municipal 
de Iciar en esta Provincia”.745

1945eko azaroa hasieran, jada hilda 
zegoela, kondena 20 urtera kommutatu 
zioten.

Valentin Freijo Balin-en heriotza-akta. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3014-39)

744	Mediku forensearen txostenik ez dugunez, hau da, autopsia falta zaigunez, ezin dugu zehaztu benetan bere buruaz beste egin zuen. Hala eta guztiz 
ere, Marcelo Usabiagari Aitor Azurkik egindako elkarrizketa batean Pepe Vilella delako batek ere, bere askatasuna lortu zuenean, bere buruaz beste egin 
zuela adierazi zuen.
745	Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 3014-39. Ezin izan dugu frogatu benetan bere buruaz beste egin zuen ala, egiazki 
“erorketa” hura ez zen boluntarioa izan.

Marcelo Usabiaga Jauregi (1916ko urriaren 30ean Ordizian jaioa) Juventudes Socialistas Unificadas-eko presoa eta Arroa 
Beheko zigor destakamenduan ofizinista izan zenak, Pepe Villela presoak askatasuna eman ziotenean, bere buruaz beste egin 
zuela adierazi zuen Aitor Azurki kazetariak egindako elkarrizketan. Beraz, litekeena da, Valentin Freijo bere buruaz beste egin 
zuen preso bakarra ez izatea, bertsio ofizialeko dokumentuak kontutan hartuta.

Marcelo Usabiaga aipatu dugunez bere historiari helduko diogu. Irakasle merkantila izateko ikasi zuen. 1943ko uztailaren 
4an iritsi zen Arroa Beheko zigor destakamendura. 1944ko abuztuaren 29 edo 30ean Arroa Beheko zigor destakamendutik ihes 
egin zuen, Emiliano Sanz Ballor madrildarrarekin, Raimundo Orozko Otero Cabezon de la Sal-koarekin (Santander) eta Salva-
dor Angulo Ramos almeriarrarekin batera Frantzia aldera. Biriatun atxilotu eta Hendaiako kontzentrazio-esparrura lekualdatu 
zituzten. Union Nacional Españolarekin batera, Biollen zegoen X. Brigadan sartu zituzten beste 26 gizonezkin batera. Hauek 
Salies de Beard-en egon ziren eta gero, Pau-ra lekualdatu zuten Usabiaga. Dibisioko komandantearekin hitz egin ondoren, 
Hendaiara itzuli eta kontrabandistaren batekin edo hitz egiteko eskatu zion, Frantzian zeuden 10 pertsona Hego Euskal Herrira 
lekualdatzeko ezkutuan. Manuel Vega Martinekin “Martin Haundi edo Beñak” bezala ezagutuarekin jarri zen kontaktuan muga 
ezkutuan zeharkatu ahal izateko. Pertsonako 1.000 pezeta kobratu zizkieten. Usabiaga, lantxan, Lapeira, Barroso, Gonzalez, 
Pepe, Beñak eta beste batekin batera, Hondarribiako Praileen Hondartzara iritsi zen. Handik, gida baten laguntzaz baserri 
batera egin zuten eta Donostiara egiteko taxiaren zain egotera joan ziren. Taxia ez zen iritsi eta horren eraginez, berriro ere 
baserrira joan behar izan zuten. Azkenean, baserritik irten egin zuten, Beñak eta beste gida batekin batera. Taxira eraman 
zituzten eta Donostia aldera abiatu ziren. Gehienak Donostiako Kursaal parean utzi zituzten, baina Marcelo Usabiagak bere 
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lagun Lirioren etxebizitza zegoen Oriamendi kalera egin zuen. Baina oraindik ere etxe zehatzik gabe jarraitzen zuen hurrengo 
egunean. Donostian atxilotu eta deklaratzera bidali zuten arte. Marcelo Usabiagaren arabera, gerrila bat egitea zen berarekin 
pasatu zirenen helburua. Mendeluazpi zen Hondarribiako baserriaren izena eta bertan bizi ziren, Rufino Gonzalez Arburu, Gua-
dalupe Gonzalez Ormazabal, Antonio Ormazabal Ormazabal eta Benigna Ormazabal Ezenarro. Ezkutatu zituzten makiak Regino 
Gonzalez Moro, Manuel Mico Bertomeu, Javier Lapeira Martinez eta Victorina Castan del Val izan ziren Marcelino Usabiagarekin 
batera. Azken horrek, bere ibiltzeko baimena Antonio Rodriguez Palomoren izenean zuen.

Marcelo Usabiaga eta gainontzekoei frankistek errekisatutakoak. (Ipar-mendebaldeko Tarteko Eskualdeko 
Artxibo Militarra 707-44)

Marcelo Usabiaga Antonio 
Palomo gisan. (Ipar-mendebaldeko 

Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra 777-44)

ARROA BEHEKO ZIGOR-DESTAKAMENDUAN PRESO EGONDAKO BATZUK

AGUADO LUCAS, GREGORIO

ALVAREZ GONZALEZ, ANGEL

ANGULO RAMOS, JUAN SALVADOR

AQUILEU RASPUN, JESUS

ARIAS GARCIA, JOSE

AVILA TERUEL, AGUSTIN

BERMUDEZ PIÑERO, JUAN

BERNAL BILBAO, JOSE MIGUEL

CANO COLOMA, JOSE

CEREZO PRADO(S), TOMAS

DELGADO PACO, TOMAS

ENCUENTRA MELIZ, MARCELINO

FERNANDEZ DIAZ, MANUEL

FERNANDEZ MORALES, MANUEL

FREJAS MARQUEZ, ANGEL

FORTUNA HIDALGO, MIGUEL

FUENTES LOPEZ, ANGEL

FREIJO BALIN, VALENTIN

GAÑAN GALBETON, ANDRES

GARCIA RUIZ DE LA HERMOSA, ANGEL

GONZALEZ, ANTONIO

GUIJARRO DIAZ, JULIAN

JIMENEZ MURILLO, MANUEL

MENENDEZ VAZQUEZ, JESUS

MOLANO UTRERO, PEDRO

MUÑOZ CAPILLE, FRANCISCO

NOVILLO GIGANTE, ANTONIO

OROZKO OTERO, RAIMUNDO

PEREZ FUNES, ROMAN

PEREZ SANCHEZ, ELEUTERIO

PEREZ SIMON, NARCISO

POSADAS FERNANDEZ, EDUARDO

PULPILLO LOPEZ, PEDRO

REDONDO GARCIA, BALBINO

REVENGA VARGAS, JESUS

ROMERO CARNEROS, MATEO

ROVI CARTON, CRISTOBAL

RUBIO GOMEZ, FRANCISCO

RUIZ DE OÑA GIL, ANASTASIO

RUIZ PAVON, ANTONIO

SACRISTAN ALIQUE, AGUSTIN

SALINAS CLEMENTE, JOSU

SAN JOSE FERNANDEZ, LEON

SANCHEZ PECES, ANTONIO

SANCHEZ RALGARSIO, APARICIO

SANZ BELLOZ, EMILIANO

USABIAGA JAUREGI, MARCELO

VILLASANZ ROMERO, JUAN

ZUBIALDE IZAGIRRE, ZOILO
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Itziarko linea. (Fernando Arzallus, Danbolin Zestoako herri-aldizkaria)
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746	Diario Burgos, 1940-06-22an argitaratua.
747	Fernandez Lopez, J.A., 2003. Historia del Campo de Concentración de Miranda de Ebro (1937-1947). Fernandez Lopez, J.A., 193.

4.9. BIGARREN MUNDU GERRAREN ERAGINA ZESTOAN
Bigarren Mundu Gerraren eraginez, 1942tik aurrera, Frantzia nazien menpe hartuta, Espainiarantz muga zeharkatzen hasi 

ziren errepresaliaren beldur ziren hainbat pertsona. Ihesaldiek aurrera jarraitu zuten eta urtebete beranduago, 1943ko udabe-
rrian, guztira, 20.000 iheslaritik gora atxilotu zituzten frankistek Pirinioetako mugan:

“AVALANCHA DE FUGITIVOS
IRUN. -La avalancha de fugitivos que llegan a la frontera franco-española aumenta de manera considerable y el paso hacia 

España alcanza ya proporciones enormes. Al otro lado de la frontera llegan millares y millares de personas que buscan refugio en 
los últimos lugares de Francia y sienten acrecer su angustia por la marcha constante e incontenible de las columnas alemanas, 
que amenazan llegar hasta los mismos Pirineos.

La afluencia de personas por el puente internacional ha sido hoy mayor que en días anteriores. Entre los que han cruzado 
la frontera figuran el príncipe Gaetán de Borbón y la princesa Ana María de Borbón, el escultor francés, gran amigo de España, 
Luis Real del Sorte; el secretario general de Asuntos Exteriores y Comercio de Bélgica, señor Jules Vanlagenhove; el embajador 
del Japón en Bélgica, señor Shingern Kevivana; el delegado del Gobierno noruego para asuntos agrícolas, en las legaciones de 
París, Londres, Roma y Berlín, señor Ander Fielstad; el director de la Banca Morgan señor Curil Allen; y otros. De España hacia 
Francia ha cruzado la frontera el príncipe Cazartoyiki, agregado honorario de Polonia en Madrid”.746

Atzerritarrak, mugatik gertuko Euskal Herriko herrietara iritsi ziren, Elizondo, Dantxarinea, Otsagabia, Izaba, kasu. Lehendik 
ere, 1936ko gerraren eraginez, kartzelak azken urteetan hustu baziren ere, kondenatuez beteta jarraitzen zuten. Horrez gainera, 
Nazioarteko Gurutze Gorriak ere, gobernu frankistari atxilotutako pertsona haiek duin tratatu behar zituela adierazi zion. Horren 
eraginez, gobernu frankistak zenbait aterabide pentsatu behar izan zituen mugan atxilotutako pertsonentzat eta horietako bat, he-
rrietako hoteletan ostatu ematea izan zen. Hala ere, mugan atxilotu zituztenetako batzuk, Gestapori entregatuak izan ziren, Walter 
Benjamin marxista alemaniar judua zein Generalitateko presidente izan zen Lluis Compains kasu. Batzuk, muga zeharkatzen ari 
zirela, hango hotz, euriteak… jasan ezinez hil ziren eta beste batzuetan alemaniarrek hil zituzten. Belgikarrek, frantsesek, polonia-
rrek eta hegazkinlari ingeles, kanadiar eta estatubatuarrek, eta hainbat eta hainbat juduk, muga passeurs izena hartu zuten edo 
Euskal Herrian mugalari izenez ezagunagoak zirenen laguntzarekin zeharkatu ahal izan zuten. Normalean, Bigarren Errepublikako 
gobernua gerran zehar defendatu zuten alderdiek osatutako talde egituratuak izan ziren. Mertzenarioek ere hartu zuten parte 
ordea halako lanetan, zenbaitetan iheslariei lapurtu eta hil ere egin zituztelarik. Gestapok agente dobleak sartzea lortu zuen sare 
hauetan guztietan eta 1943an Frantziako ia sare guztiak desegitea lortu zuten747. Vichy-ren gobernuak, mugan 10-20 pertso-
nako patruila militarrak ezarri zituen iheslariak muga ez zeharkatzeko eta guztia ongi kontrolatuta izateko. Hori posible izan zen 
frankistek alemaniarrekin harreman ona zutelako. Iheslari haiek guztiek, muga zeharkatzeko, ezinbestekoa zuten alemaniarren 
komandantzietan esleitzen ziren ausweiss-ak, hau da, ibiltzeko-baimenak izatea. Gizonezkoak bakarrik ez ziren izan egoera har-
tan muga zeharkatu zutenak, emakume eta ume iheslariak ere muga zeharkatzen lagundu zituzten. Gutxi gorabehera iheslariei 
laguntzen zien 20 sare baino gehiagok funtzionatu zuten. Haien artean esanguratsuenak, Comète (1.500 pertsona aritu ziren 
bertan lanean, gutxi gorabehera 800 iheslari pasatu zituzten) Andree de Jongh Dédee edo Petite Cyclone ezizenez ezagututako 
belgikarra buru zuena, Araba sarea, aipa genitzake, besteak beste. Muga haiek ezin hobeto ezagutzen zituzten gerrako errefu-
xiatuek, eta maiz sare haietan mugalari lanetan ibili zirenak izan ziren. Gutxi gorabehera, guztira 33.000 iheslarik zeharkatu zuten 
Pirinioetako muga. Horietatik 10.000 inguru iritsi ziren Gibraltarrera, Portugaletik. Guztira, alemaniarren eta frankisten jazarpe-
naren erruz, 20.000 erresistente fusilatu eta 115.000 deportatu zituzten. Euskaldun erresistenteen artean Florentino Goikoetxea, 
Còmete sarean parte hartu zuen mugalari garrantzitsuenetarikoa izan zen. Joseba Elosegi Saseta batailoiko kapitainak ere lan 
haietan jardun zuen eta baita, Iparraldean errefuxiatutako zenbait abertzale, ezkertiarrek... ere. Horiek izan ziren, Xabier Alkorta 
Goikoetxea, eta Donato Errasti Egiguren zestoarren kasuak, eta Manuel Olaizola “Cestona”-renak, besteak beste. Xabier Alkorta 
1936ko gerra errefuxiatua zen eta Marguerite Larretche-rekin ezkonduta iparraldean bizi izan zen. Comete sareko mugalari zen 
Florentino Goikoetxearekin sareko zenbait ekintzetan parte hartu zuen. Manuel Olaizola Ziburuko Mamouteguia etxea. Borda-
gain-en bizi zen eta 1941etik 1943ko abendura bitartean Florentino Goikoetxearen gida laguntzailea izan zen eta NA-NA-rentzat 
ere lan egin zuen. Donato Errasti Egigureni dagokionez, gerra hastean, gerrara soldadu ez joatearren, Iparraldean errefuxiatu 
zen eta bertan baso lanetan jardun zuen, besteak beste. Urruñako Pantxika Haltzueten Thomas-Enea baserrian morroi zegoen 
eta azken horren senarra Dominique Irastorza alemaniarrek gerra preso egin zuten 1945era arte. Hala, Donato Errastik, Ma-
nuel Iturrioz, Tomas Anabitarte eta Florentino Goikoetxeari gida eta zaintza lanak egiten jardun zuen klandestinitatean. 1942ko 
udara arte behintzat iheslariak pasatzen lan egin zuen. Bidaia bakoitzeko 2.200 franko kobratzen zituen. 1942 udatik aurrera 
(edo agian lehenago), itxura denez, iheslariak Bidegain-Berrira eramaten hasi ziren eta Thomas-Eneara eramateari utzi zioten. 
Hala eta guztiz ere, Elvire de Greef-en (izen kondea Tante Go) arabera, Donato Errastik, hegazkinlariek jazten zuten arroparen 
garraioa egiten jarraitu zuen Donibane Lohizunetik Bidegain-Berrira; izan ere, hegazkinlariak muga zeharkatzeko euskaldunen 
arropaz jazten ziren. Beraz, Tante Go-ren arabera, Donato Errastik uneoro zekien zenbat iheslarik eta zein egunetan pasa be-
har izaten zuten. Mugaz beste aldetik, iheslariek erabilitako motxilak ere Iparraldera ekartzen zituen esneen artean ezkutatuta. 
1943ko abenduaren 31n, Frantzia okupatuan, Gendarmeriak instrukzioa egin zion eta atxilotu egin zuten, Tomas Anabitarte 
bezala, Iturriozek Donostiatik faltsifikatuta Iparraldera eramandako ticket batzuk zeuzkalako.
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1943ko urtarrilean, Dedeeren, Frantxia Usandizaga, Juan Manuel Larburu eta hegazkinlarien atxiloketa egiteko alema-
niarrei salaketa egiteaz akusatu zuten Tante Go-k, Dédéé de Jongh-ek, Janine De Greef-ek, besteak beste, Cometeko zen-
bait pertsonek Donato Errasti. Hala, denboraldi batez Thomas-Enea baserritik gertu kokatzen zen baso batean ezkutaturik 
egon behar izan zuen eta hara janaria, Maialen Irastorza Pantxika Haltzueteren alabak ematen zion. Pantxika Haltzuet ere 
Tante Go-k alemaniarrei salaketa egin izanaren susmagarritzat zuen. Maritxu Anatolen susmoa ere izan zuen Tante Go-k; 
Anatolek adierazi zuen Donibane Lohizunen atxiloketen unean sortu zen egoerarengatik beldurtuta ezkutatu zela. Handik 
aurrera, Pantxika Haltzuetek Javier Elizondo hartu zuen morroi. Dedeeran arabera, alemaniarrei salatutako bakoitzarengatik 
50.000 pezeta eman zizkioten Donato Errastiri. Frantziatik alemaniarrak bota zituztenean, alde egin zuen Donato Errastik eta 
handik aurrera Hego Euskal Herrian bizi izan zen. 1946an Maialen Irastorzaren osaba bat ezkondu zenean, gendarmeak 
baserrira hurbildu ziren Donato Errastiren bila, baina ez zegoen han748.

Testuinguru horretan guztian, Zestoara, 1943ko udaberrian, Frantzia, Belgika, Italia, Polonia, Estonia… aldetik guztira 220 
atzerritar iritsi ziren. Preso edo zaintzapeko egoeran geratu behar izan zuten Zestoako hoteletan. Hasiera batean, herritik ezin 
ziren irten eta denborak aurrera egin ahala, hoteletik irtetea ere gaitzetsi zieten. Haietatik 40 inguruk Irure Hotelean egon behar 
izan zuten. Baina Bartzelonako, Iruñeko, Figueres-eko, Madrileko, Sobroneko kartzeletan eta Miranda de Ebroko kontzentra-
zio-esparruan egon beharra izan zuenik ere egon zen. 

Zestoan geratu ziren belgikarren artean ezbeharrik ere gertatu zen. Jeunian Adelson belgikarra Jumet-en jaio zen. Bigarren 
Mundu Gerraren testuinguruan, bere herria utzi eta muga zeharkatu behar izan zuen beste belgikar gehiagorekin batera. Haien 
helburua, Espainia zeharkatuz, Portugalera iristea zen. Naziak atzetik zituzten, haien atzaparretatik ihesi zihoazen. 

Jeunian Adelson Maria Geerts-ekin ezkonduta zegoen eta haur bat zuten, Jeanini. Zestoan denbora bat igarota, Jeunian 
Adelsonek, Artetxe hoteleko749 leiho batetik bere buruaz beste egin zuen 1943ko apirilaren 25an bertsio ofizialaren arabera.

748	Jimenez de Aberasturi Corta, J.C., 2019. Camino a la libertad: la red de evasión Comète y la frontera vasca durante la II Guerra Mundial, Txertoa, Donostia, 
182-186, 364-367.
749	Hau Zestoako Erregistro Zibiletik lortu dugun datua da, baina testigu baten arabera, Arozena hoteletik egin zuen bere buruaz beste.

Jeunian Adelson belgikarra hilda. (Zestoako Erregistro Zibila)

Haien guztien helburua, behin Espainiar Es-
tatura joan eta handik, Portugalera, Gibraltarrera 
edo Afrika iparraldera eginez, De Gaulle jenera-
laren deialdiari men egin eta gerrara joatea izan 
zen. Iheslari hauetako batzuk, Salazar diktado-
rearen eskuetan zegoen Portugalera iristean, 
handik kanporatu eta Espainiar Estatura iristean, 
Vichy-ren gobernuari entregatu zizkieten.

Bitartean, nazien presentzia Euskal Herrian 
eta Estatu Espainiarrean ohikoa bihurtu zen. Do-
nostian, Zarautzen, Getarian… hauek ikustea 
ohikoa bihurtu zen, bertan egiten zuten beraien 
egunerokotasuna. Horren adierazgarri dugu, 
esaterako, Kondor Legioko Brigada Walter Hi-
lkemann. Debako errepidean kotxe istripua izan-
da hil zen 1938ko azaroaren 27an arratsaldeko 
17:00etan. Zestoako Erregistro Zibileko datuen 
arabera, bere gorpuzkia Zaragozako hilerrira era-
man zuten.

Bigarren Mundu Gerran borrokatuko zuen 
armada ere sortu zuen Francok. 1936-1939ko 
gerran emandako laguntza eskertzeko, “Dibisio 
Urdina” deituriko ejertzitoa bidali zien. Frankistek, 
1941eko ekainaren 26an sortu zuten eta hurren-
go egunean, soldadu boluntarioak bertaratzeko 
zerrendak ireki zituzten. Zerrendak uztailaren 2an 
itxi eta Madrilen 10 eguneko instrukzioa jaso on-
doren, uztailaren 13an, Alemaniarako bidea hartu 
zuten 18.104 boluntariok. Guztira, 1941-1943 bi-
tartean, 50.000 boluntariok Stalinen Ejertzito Go-
rriaren aurka borrokan egin zuten. Haien artean, 
Sección Femenina-ko 146 emakumezko ere joan 
ziren, zeintzuk erizain lanetan aritu ziren.
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750	Oraindik ere gaiaz sakonago aztertzea falta zaigun arren, anarkistek ere halako plana martxan jarri zutela adierazi behar dugu.
751	Casas Carnicero, A., Pelaz López, J.V., García Fernández, J.L., El maquis en la montaña Palentina, 37.

4.10. MAKIAK
Makiek, Bigarren Mundu Gerran aliatuak lortzen ari ziren garaipena ikusita, Espainiar Estatuko faxismoarekin amaitzeko 

aliatuen laguntza lortuko zutela pentsatu zuten. Horregatik, Vall D’Aran beraien menpean hartzekotan, “errekonkista” plana 
martxan jarri zuen Espainiako Alderdi Komunistak750. 1944ko urriaren 3an plana martxan jarri zen. Haien helburu nagusia, Vall 
D’Aran hartzea izan zen, elurra egin baino lehen. Horren ostean, bertan, erbestean zegoen Gobernu Errepublikarra kokatuko 
zen eta behin elurra egin ostean, bertako sarrera bakarra tunel bat izango zen. Horrek, frankistek burututako edozein eraso 
erraz defendatzea zekarren. Ekintza horren bidez, uste zuten, aliatuek nahi ala ez nahi, gerran sartu beharko zutela eta Gobernu 
Errepublikarrari Franco agintetik botatzen lagundu.

Hori burutu ahal izateko lehen pausoa, Pirinioetako gainontzeko mugatik sartualdiak egitea izan zen, muga zaintzen zeuden 
soldadu eta polizia despistatzeko.

Francisca Uranga Odriozola zestoarra aipatu behar dugu testuinguru honetan. 1947an, Bigarren Mundu Gerra amaitu ze-
nean, Francisco Francoren diktadurak indarrean jarraitzen zuen. Francisca Uranga Donostian bizi zen, bere senarra Jose Eiza-
girre Amenabarrekin batera. 

Francisca Uranga Rosario Odriozolaren eta Jose Maria Urangaren alaba zen. 1908ko apirilaren 30ean Zestoan jaio zen, 
baina Donostia zuen bizilekua. Aipatu Jose Eizagirre Amenabar azpeitiarrarekin ezkonduta zegoen. 

Gerraostean, bere senarra Jose Eizagirreri Oiartzungo lagun batek fabore bat eskatu zion. Fabore hori, Reinosatik ihesean 
zetozen makiei beren Donostiako etxean babesa ematea izan zen. Senar-emazteek baiezkoa eman zieten eta hala heldu ziren 
5 makiak haien Konportako etxera, gaueko 00:00ak aldean. Gaua ordea laster okertuko zen. Ascension Abad izan zen maki 
haiek Leonetik Donostiara ekartzeaz arduratu zen pertsona. Behin Donostian utzi zituenean, etxerako itzuleran, Mataporqueran 
(Kantabria) Guardia Zibilak atxilotu egin zuen. Komisariara eraman eta bertan deklaratu behar izan zuen, dokumentuen bidez 
ezin izan dugu ondorioztatu torturapeko galdeketa izan zen ala ez, baina halakorik egin ziotenik pentsa genezake. Izan ere, 
dokumentuetan argi ikusten da, behin eta berriz errepikatzen dizkiotela galderak eta horren eraginez amaitzen duela gertatu-
takoa adierazten.

Lehenengo deklarazioan, behin ere izenik eman gabe, adierazi zuen lehenengo aldi batean, Leonen bertan neska bate-
kin hitz egin zuela. Neska horrek “mendiko jendearekin” kontaktua omen zuen eta haietako bik ihes egitea behar zuten. Hala, 
Ascension Abadek, Donostian zuen ezagun batekin kontaktatu zuen, Delfino Roblesekin (kontaktatzeko Donostiara egin zuen 
bidaia Ascension Abadek). Azken hau, Ascension Abadek, Donostiara bere iloba bisitatzera joan zenean ezagutu zuen. Delfino 
Robles eta bere iloba gerrako presoak ziren eta garai hartan Donostiako Zumalakarregi etorbideko jarraipena egiten ari ziren 
gatibu-lanetan.

Gertaeren garaira itzulita, Delfino Roblesek ihesean zetozen makiekin lagunduko ziola adierazi zion. Handik egun gutxira, 
Ascension Abad eta neska hark Leonetik Palanquinos-era egin zuten trenez. Hango tren estazioan kotxe beltz bat omen zuten 
zain. Aurrean gizonezko gidaria eta atzean, beste bi gizonezko. Hantxe sartu eta 20:00etan Donostiarako bidea egin zuten. 
00:00ak aldera iritsi ziren Donostiara. Han, Francisca Uranga eta Delfino Roblesekin elkartu ziren. Neska eta Ascension Abad 
Leon aldera itzuli ziren. Ascension Abadek, neska hura, bere iloba Hortensia Lopez kartzelara bisitatzen zuenetik ezagutzen 
omen zuen, duela urtebete ingurutik. Neska hark bere anaia kartzelan omen zuen eta bisita haietan ezagutu ziren elkar bi 
emakumeak. 

Ez zen Frantziako muga zeharkatzen laguntzen zien lehenengo aldia Ascension Abadena. Itxura denez, irailaren 12an, bere 
iloba Andres Lopez eta beste hiru gizonezko (bat Sixto omen zen, bestea Jesus, eta hirugarrenaren izenarekin ez zen gogoratzen) 
gehiago ekarri zituen Leon-Bilbo-Donostia trenez bidaiatuz.

Guardia Zibilaren aurrean egindako deklarazioen ondoren, Ascension Abad, iheslariak gordeta zeuden etxea seinalatzera 
derrigortu zuten. Hala, Donostiaraino eraman zuten. Guardia Zibilak Konporta auzoko etxea inguratu zuen. Matias Garcia Ba-
ñuelos, Felipe Villegas Nieto eta “Gerardo” deituriko iheslariak hilik suertatu ziren. Bertsio ofizialaren arabera, bere buruaz beste 
egin zuten hirurek. Matias Garcia Bañuelos Ascension Abaden iloba zen Margarita Abaden senarra zen. Gerra amaitzean 4 urte 
egin zituen etxean ezkutatuta eta geroago, oso gaixorik jarri zenean, mendira alde egin zuen: 

“Poco después, se unieron a la guerrilla otros dos que estaban refugiados en la zona de Pomar de Valdivia: Matías García 
Bañuelos, minero natural de Cordovilla de Aguilar, y Felipe Villegas, de Barruelo. Cuenta Brosio que la madre de este último 
había sido asesinada en uno de los paseos realizados por las fuerzas franquistas, en el que también fue muerto el panadero de 
Brañosera”.751

Santoñako Hitzarmenaren ostean, gutxi gorabehera 18.000 miliziano geratu ziren mendietan babestuta. Gehienak Asturias 
eta Kantabrian, baina baita Leon eta Palentzian ere. Felipe Villegas eta Matias Garciak, gerrillako gainontzeko kamaradekin 
Barruelo eta Guardoko mendietan gauzatzen zituzten ekintzak. Meatzariak oso ondo antolatuta zeuden, izugarrizko langile mu-
gimendua zegoen bailaran. Barruelo segituan frankisten esku geratu zen eta orduan, meatzariek mendietara egin zuten haien 
familiekin Kantabriara alde egin ahal izateko eta fronte errepublikanoak irauten zuen bitartean borrokatzeko. Frankistek errepu-
blikanoak garaituta, meatzariek beren herri inguruetako mendietara egin zuten ezkutatzera. Meatzari haiek esaterako, Verbios 
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de Santullán herria okupatu zuten eta 
herritarrei diskurtso errepublikano 
eta antifrankista eman zieten. Behin 
gerrilla osatuta, sarekada batean, 
Felipe Villegas eta Matias Garcia 
bilatzeko eta harrapatzeko agindua 
eman zuen Guardia Zibilak 1943an. 
Handik ihesean iritsi ziren beraz Do-
nostiara gerrillari haiek.

Goizeko 06:00ak aldera, Donos-
tiako Konporta etxean izugarrizko 
iskanbila sortu zen. Jendea esnatu 
egin zen. Etxe hartan gerrillariak ez 
ezik, Francisca Uranga, Jose Eiza-
girre eta haien 7, 9 eta 11 urteko se-
me-alabak zeuden. Haietako batek, 
Milagros Eizagirre Urangak, oraindik 
ere gogoratzen du bere gurasoen 
atxiloketa eguna. Hiru anai-arrebak, 
amona Mariaren etxean aurkitzen 
ziren gaua pasatzen, etxean zuten 
bisita zela medio. Aitak bi untxi hil 
zituen eta amak arratsalde osoan bi-
sitariei harrera ona egiteko untxi hura 
sukaldatzen jardun zuen.

Goizean goiz ordea, gaua igaro-
ta, Milagros Eizagirrek iskanbilaren 
aurrean leihora irten eta han ikusi 
zuen aita “en calzoncillos blancos y 
en camiseta, con los brazos en alto 
(…) Yo con cinco años me acuerdo, 
les estoy viendo (a los Guardias civi-
les), como lo tenían rodeado a mi pa-
dre, la Guardia Civil”752. Garai hartan 
haurra zenak, beraien etxean guzti-
ra 3 gizonezko eta 2 emakumezkok 
babesa hartu zutela gogoratzen 
da. Atxiloketaren orduan, bertsio 
ofizialaren arabera, hiru gerrillariek 
bere buruaz beste egin zutela esan 
dugu. Bada Milagros Eizagirrek go-

Muga zeharkatzeko erabili behar zuten materiala. (Ipar-Mendebaldeko Tarteko Eskualdeko Artxibo Militarra, Ferrol, 794-47)

goratzen zuen nola bere amaren aurrean egin zuen bere buruaz beste gerrillari haietako batek. Horren ostean, Francisca Uranga 
zorabiatuta lurrera erori zen. Hau guztia 1947an gertatu zen.

Francisca Uranga eta Jose Eizagirre gainontzeko iheslariekin batera atxilotu egin zituzten. Orduan, Guardia Zibilak, haien 
seme-alabak erruki-etxera eraman nahi izan zituen. Bizilagunek ordea egun batez babestu egin zituzten haurrak eta hala, hu-
rrengo egunetan izeba-osaben etxera eraman zituzten. Milagros Eizagirre ama eta aita kartzelan egon ziren bitartean, Orion bizi 
izan zen, haietako bat Zumaian egon zen, haietako beste bat Zestoan eta zaharrena berriz, Idiazabalen. Une garratzak izan 
ziren haurrentzat eta senide guztientzat. Atxiloketaren hurrengo egunean etxean zuten guztia konfiskatu zien Guardia Zibilak:

“Lo único que dejaron en la casa fueron las camas, los colchones y las mantas. Mi madre dice que se había pasado no sé 
cuantos años bordando el ajuar de hilo que le había dado su madre para las sábanas, se llevaron todo. Y cuenta que tenía en una 
carterita las monedas con las que se había casado y todo eso. Decía ¡eso tenemos que reclamar! Mi padre decía cállate, cállate 
Pantxika cállate, ‘ixo, ixo!’ le decía”.753

Milagros Eizagirre gogoratzen da amak negar besterik ez zuela egiten izeba-osabekin Ondarretako kartzelara bisitan joaten 
zitzaionean eta horren eraginez “A mí me daba miedo venir a la cárcel a visitarle a mi madre”754. Ama mojek eramaten zuten bi-

752	Testigantza: Milagros Eizagirre Uranga.
753	Testigantza: Milagros Eizagirre Uranga.
754	Testigantza: Milagros Eizagirre Uranga.
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sitak jasotzeko tokira. Ondarretako kartzela arratoiez beteta zegoen eta Francisca Urangak izugarrizko beldurra zien haiei, bere 
onetik ateratzen zuten eta hala zioen frankisten tratuaren inguruan “nos tratan peor que a los criminales”755. 40 egun zigor-zie-
gan ere egin behar izan zituzten gurasoek eta hura arratoiez beteta zegoen, Francisca Urangak ezin izan zuen lorik ere egin, 
hortzaka egingo zien beldur baitzen. Toki hartan kaka eta pixa egiteko zulo bat zuten eta handik irteten omen zuten arratoiek. 
Francisca Urangak bizitzeko arrazoi bakarra, bere seme-alabek bere beharra izango zutela izan zen. Milagros Eizagirrek garai 
hartan bakardade sentsazio handia izan zuen, hain zuzen, bere anaiekin ere ez baitzen egoten ia. Hala eta guztiz ere, Zestoako 
baserriko oroitzapen oso onak gordetzen ditu gaur egun.

Urtebete eta erdi inguru egin zuten gurasoek Ondarretako kartzelan eta behin-behinean aske geratu ziren. Handik hilabete 
batzuetara ordea, Santanderrera lekualdatu zituzten epaitzeko. Santanderreko epaitegi bereziak 1947ko uztailaren 17rako ireki-
ta zuen haien aurkako epaiketa. Bertan gutxi gorabehera hiru edo lau urte inguru egin behar izan zituzten kartzelan. Bartzelonan 
izandako kongresu eukaristikoaren harira indultatu zituzten 1952an.

Bitartean haien seme-alabek bizitzan aurrera egin zuten. Milagros Eizagirre, atxiloketa baino lehen, Donostiako Esklabetara 
joaten zen ikastera eta gero Orion hasi zen eskolara. Zestoako eskolan ere ikasi zuen, denbora luzez. Gurasoek kartzelatik irte-
tean 9 urte zituen eta horrela gogoratzen du une hunkigarri hura “Me acuerdo cuando llegaron a Cestona mi padre y mi madre. 
Yo había salido con una hija de una prima mía a sacarle a pasear, una niña de un año. (…) Y llegué y recuerdo que estaban mis 
primos, mis tíos… llorando. Y yo sentí, (…) cuando entraba a la cama la imagen de mis padres se me borró, porque en aquel 
tiempo no había fotos… y cuando les vi me acuerdo de la sensación de apuro, de vergüenza…, una sensación horrible. Luego se 
hizo una cena en el caserío de mi madre. Al día siguiente volvimos a casa en tren. Los vecinos de alrededor de donde vivíamos, 
vinieron con alubias, con patatas, con una gallina… todo el mundo cosas. Mi madre era más fuerte pero mi padre en seguida 
lloraba”756.

Gurasoek kartzelatik irten zutenean, berriro ere Donostiako etxera itzuli ziren. Haien bizitza berriro hasi zen eta auzotarrek la-
guntza handia eman zioten Jose Eizagirreri berriro ere guztia martxan jar zezan. Gurasoak kartzelan eduki zituelako ere bazterke-
tarik jaso zuen Milagros Eizagirrek “Contigo no queremos jugar porque tu madre y tu padre han estado en la cárcel”757 esaten zioten 
Milagrosi. Amak hurrengoa esaten zion Milagrosi “pues sal y diles que no han estado en la cárcel ni por robar ni por matar sino por 
hacer bien”758. Hori ez zen familiak jasan zuen bazterketa bakarra izan. Milagrosen anaiak, gurasoak kartzelan sartu baino lehen 
maristetara joaten ziren ikastera. Gurasoek kartzelatik irtetean anaiak ez zituzten maristek onartu eta horren eraginez, Donostiako 
udal-eskolara joan behar izan zuten ikastera. Francisca Urangak horren eraginez negar asko egiten zuen.

755	Testigantza: Milagros Eizagirre Uranga.
756	Testigantza: Milagros Eizagirre Uranga.
757	Testigantza: Milagros Eizagirre Uranga.
758	Testigantza: Milagros Eizagirre Uranga.

Federación de Guerrillas León Galicia-ko gerrillariak.
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4.11. EPAIZ KANPO EXEKUTATUTAKO ZESTOARRAK EDO ZESTOAREKIN ZERIKUSIA DUTENAK
Ezaguna da Zestoan, Lili jauregiaren inguruan, herrian lo geratu ziren bi gudari edo miliziano fusilatu zituztela tropa frankis-

tek Zestoara sartzean. Bi miliziano edo gudari haietako baten emaztea, gerraostean, Zestoara etortzen zela loreak eskaintzera 
adierazi digute herritarrek. Itxura denez, Irun edo Hondarribiatik etortzen zelako irudipena dago:

“Zubimusuko zubiyan. Hor dao kurutzia markauta. Hemen arkupe txikitan lo hartu ta baten txibatazua esate zuen eta hots ein 
bestiai eta hartu eta horra eman eta fusilau ein tzuen. Petrillian dao kurutze bat einda, nahiko diximulau dao”.759

Hain zuzen, Hondarribiatik gertu, Oiartzunen, zehazki Pikoketako goialdean fusilatu zuten Jose Maria Arruti Idiakez arroarra. 
1917ko abenduaren 14an jaio zen Clemencia Idiakezen eta Francisco Arrutiren semea. Lanbidez, bere anaia Domingo eta 
Abdon bezala, sukaldaria zen. Haiez gain, Francisca, Juana eta Ricardok osatzen zuten familia. Gerrak eztanda egin zuenean, 
Jose Maria Arruti, Zestoako bainuetxean sukaldari lanetan ari zen. Garai hartan bertan, Irungo Gazteria komunistako kidea zen 
eta ardura politikoz gerrara egin zuen. 

Abuztuaren 10ean, Emilio Mola jeneralaren aginduz, Alfonso Beorlegui coronel frankistak, Oiartzungo Ergoien auzoan se-
tiatuta aurkitzen zelarik, erasoaldia hasi zuen, haien helburua tropa frankistek Hondarribia eta Irun hartzea baitzen. Los Arcos 
zutabeko 300 bat soldaduk, abuztuko gau euritsu hartan, Pikoketara egin zuten, gauerdian iritsiz. Erreketeek, hartarako, Bernar-
do Iparragirre artzaina derrigortu zuten. Pikoketako baserrian, JSU-eko mili-
zianoak zeuden Behe Bidasoa eta Oiartzungo bailaren erdian, defendatzeko 
puntu estrategikoa suposatzen zuelarik. Haietako bat zen Jose Maria Arruti 
Idiakez ere.

Frankistek goizaldean hasi zuten Pikoketaren aurkako erasoa. Tiroketek 
goizeko 10ak ingurura arte iraun zuten eta frankistak milizianoak zeuden ba-
serriaren jabe egin ziren. Miguel Saenz de Pipaon y Tejadak “Doctor Runy” 
izenpean soldaduak gaueko hiruretan irten zirela adierazten du. Tirorik gabe 
baserrian sartu eta bi emakume txokolatea sukaldatzen omen zeuden. 30 
lagun atxilotu omen zituzten eta horietatik 9 karabineroak. Runyk fusilaketarik 
ez zuen aipatu, justizia zabaldu zela baino: “Mucho no tardaron en incoarse 
juicios sumarisimos. La justicia se hacia implacable”760. Operazio egunkaria-
ren arabera, soldaduak 00:30etan iritsi omen ziren. Goizaldean tiroak hasi 
eta bertan, 9 hildako eta 7 atxilotu izan zirela zioten erreketeek.

Beorlogui koronelak, heriotza-zigorra ezarri zien miliziano haiei guztiei, 
guztira 13 fusilatu zenbatzen dira gaur egun. Frankistek fusilatutakoen ar-
tean Jose Maria Arruti Idiakez arroarra zegoen.

Pikoketan fusilatutakoen zerrenda
• Dominguez Taguada, Agapito
• Braña Lopez, Angel
• Usabiaga Jauregi, Bernardo
• Luz Etxeberria, Felix
• Lopez Casado, Jesus
• Arruti Idiakez, Jose Maria
• Lopez Cotarelo, Mercedes
• Lopez Pascual. Miguel Jacinto
• Valles Vicuña, Pilar
• Argote, Vicente
• Genua Montiano, Victor

Horrez gainera, 1937ko azaroaren 14an Josefa Martina Isasti Uranga eta Baltasar Aizpurua Izagirre hilda agertu ziren Itziar 
eta Zestoan, oraindik ere beraien hilketa arrazoia identifikatu ahal ezin izan dugularik.

Euskal Herritik haratago fusilatu zutenik ere izan zen, Claudio Egaña Otamendi deitzen zen. Aizarnan jaio bazen ere, gerra 
hasterako Altzako Etxeluze etxean bizi zen eta Herrera Sport-eko atleta bikaina eta oso maitea zen. 1 zenbakidun dortsalarekin 
korrika egiten zuen. Lanbidez jornalaria zen. Anarkista zen eta 1936ko irailaren 9an, Burgosko kartzelatik atera zuten 21 preso-
rekin batera eta bertan fusilatu zuten. Guztiak, Estepar-eko (Burgos) hobi komunean hilobiratu zituzten.

759	Testigantza: Kontxi eta Mertxe Landa Gabiola.
760	Izan zirenak eta izango direnak gogoan. http://izanzirenak.eus/pikoketa/pikoketakoerailketak.

Jose Maria Arruti Idiakez.
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Claudio Egaña 
Otamendi. 
(Kutxateka Fototeka)

Claudio Egaña Otamendi. (La Voz de Guipuzcoa egunkaria, 1931-05-31)

Claudio Egaña Otamendi. (Kutxateka Fototeka)

Claudio Egaña Otamendi. (Cosmopolis, 1930eko martxoa, 28 zenbakia)Claudio Egaña Otamendi. (El Dia egunkaria, 1933ko otsailaren 9a)
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Errepublikako hezkuntza erreformarekin eta pedagogia berriekin bat egin zuten maisuen patua ez zen askoz hobea izan. 
Maximo Puerta Otxoa 30eko hamarkadan zehar izan zen Aizarnako maisua. Autol-ekoa (Errioxa) zen jatorriz. Jaio zenean, bere 
aita Lucianok Autolen tunel baten eraikitzean egiten zuen lan. Amak Eulalia zuen izena. 1933ra bitartean egon zen irakasle lane-
tan Zestoako auzoan, harik eta urte horretan Torrecilla en Cameros-era (Errioxa) lekualdatu zuten arte. Ordurako Isabel Ortizekin 
ezkonduta zegoen eta bi seme zituzten, Jose Luis eta Ernesto. 

Sozialista zen filiazio politikoz eta Errepublikak egindako hezkuntza erreformarekin bat egin zuen. Horren lekuko dugu, Ma-
nuel Saezmiera Zestoako Eskola Nazionaleko irakaslearekin batera, esaterako, 1933ko apirilaren 1ean, apirilaren 2-8 bitartean 
Donostian ospatuko zen aste pedagogikorako, udalbatzari egindako diru-eskaera, besteak beste. Horrez gainera, Torrecillan 
1936ko apirilaren 14an Errepublikaren eguna ospatu zenean, itxierako diskurtsoa Maximo Puertak eman zuen, Errepublikaren 
defendatzaileei laudorio eginez761.

Estatu-kolpea eman eta gerrak eztanda egin eta egun batzuetara, Torrecillan bertan atxilotu eta Logroñora lekualdatu zuten. 
Bi egunera aske utzi zuten. Berriro ere, deklaratzera deitu zuten eta orduantxe, 1936ko uztailaren 30ean fusilatu zuten Vianako 
errepideko 3. Kilometroan. Fusilatzera zeramaten kamioitik alde egiten saiatu zen, baina arekan fusilatu zuten uztailaren 30eko 
egunsentian. 31 urte zituen fusilatu zutenean. Torrecilla-ko beste 5 bizilagunekin batera eraman zuten fusilatzera. Haien gor-
putzak Gurutze Gorriak jaso zituen, Logroñoko hilerrira eramanez eta haietako bat (Salvador Muro) erdi bizirik zegoela ikusita, 
ospitalera eraman zuten. Azken hori abuztuaren 6an hil zen:

“ ‘Los de Pastrana eran amigos de la familia y nos facilitaron que lo pudiéramos enterrar en nuestro panteón en Logroño, pero 
sin poner el nombre. Mi madre se bajó a Logroño con su madre y con nosotros. Algunas tardes se juntaba con otras tres mujeres, 
todas viudas de maestros, como ella, y charlaban, jugaban a las cartas y se consolaban’. Eran Bernarda Cervero, Luisa de la 
Torre y Cecilia, viudas de Alberto Martín, José Ollero y Manuel Regadera, los tres, cuatro con Máximo, maestros”.762

761	Vicente Aguirre, J., 2007. Aquí nunca pasó nada. Editorial Ochoa, 780.
762	Vicente Aguirre, J., Idem, 787.

Fusilatzeen bala aztarnak dituen horma. (Euskal Memoria)

Maximo Puerta Otxoa bere emaztearekin. 
(“Aquí nunca pasó nada” liburutik)
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Pablo Landa Iribar zestoarraren hilketa, atzeraguardian763

Pablo Landa Iribar 1885ean Zestoako Txomin-txiki baserrian jaio zen. Bederatzi anai-arreba ziren eta etxean guztiak man-
tendu ezin zirenez, 1913 aldera, haren arreba Maria eta biak Herrerara egin zuten lanera. Pedro Landa Iribar anaia berriz, Pasai 
Antxon kontratista lanetan ibiltzen zen eta bertan bizi zen.

Hasiera batean Donostiako Jolastokieta kirol elkarteak egindako instalazioetan bizi izan zen Pablo Landa, 1916an, Vista Ale-
gre etxeko lehen solairuan etxebizitza alokatzea lortu zuen arte. Azpiko lokalean denda eta taberna jarri zituen, Herreran etxea 
Tantarrena izenez ezagunagoa da. Jazinta Jaka emazteak dendan lan egin bitartean Pablo Landak Pasai Antxoko Banco Gui-
puzcoano-n lan egiten zuen eta Altzan eta inguruetan etxez etxe ibiltzen zen kobratzaile gisa, besteak beste. Sei seme-alaben 
gurasoak ziren: Martin, Patxi, Jose Miguel, Isabel, Miguel eta Santi. 

763	Ijurko Landa, I., 2011. Gure aitona eta gerra zibila, memoria eta historia. Altza, hautsa kenduz-XI. Altza: Altzako Historia Mintegia, 105-134. Informazio 
gehiago nahi izanez gero, irakurri bere testua.

Landa-Jaka familia 
Jolastokietan 1918. 
urte aldean. Ezkerretik 
eskuinera, Pablo aita, 
Patxi, Martin, Jose 
Migel eta Jazinta ama. 
(Landa familiaren albuma)

Pasai Donibaneko Batzokiaren 
inaugurazioa, 1921-06-03. Goian 

ezkerretik bigarrena Pablo Landa; 
bosgarrena Erasmo Atorrasagasti; 

zazpigarrena Luis Alkiza Arzak; 
zortzigarrena Juanito Atorrasagasti. 

Bigarren ilaran: bigarrena Manuel 
Elosegi; seigarrena Juan Ansa Arzak. 

Laugarren ilaran: hirugarrena 
Jose Artola; laugarrena Viviano 

Elizalde. (Eduvigis Ansa, Altzako Tokiko Albuma)
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Eusko Alderdi Jeltzaleko afiliatua izan zen eta 1931z geroztik, 1937ko ekainean hil zutenera arte, Altzako udaleko zinegotzia 
izan zen. Horrez gainera, 1927-1936 bitartean, Herrerako San Luis-La Salle ikastetxeko Guraso Katolikoen Elkarteko presidentea 
izan zen. 

Garai hartan, La Salle Anaiek ezin zuten berez klaserik eman, horren aurrean, eskolako gastuak guraso elkarteak ordaindu 
zituen eta Anaiek sotana utzi eta dotore jantzita eman omen zituzten eskolak. Errepublikako gobernuaren laizismorako joeraren 
aurrean, 1933ko uztailaren 30ean, Pablo Landak “Ermanuei” omenaldia antolatu zien. Sotana kendu behar zuten aurreko eguna 
zen, “agur” egun gisa izendatu zutena.

San Luis plaza, 1933-07-30. La Salleko Anaiei egindako omenaldia. Pablo Landa erdian, Leopoldo anaia eta Zacarias Oyarbide erretorearen artean. (Landa familiaren albuma)

1934ko abuztuaren 12an Pablo Landak berak jaso zuen omenaldia, ordura arte egin zuen lan guztiarengatik. Omenaldia 
Gipuzkoako udalbatzetako zinegotziek Estatutua bozkatzeko egunean egin zioten. 1934ko iraultzaren harira ere izan zuen 
anekdotarik:

“Urriaren 9an izan zen, goizaldean. Ermitako bidean zegoen harrobiko transformadoretik tiroka ari ziren trenbide aldera. 
Geltokian militarrak zeuden, itxura denez trenaren funtzionamendu normala bermatzeko, eta haiek ere tiroka hasi ziren. Logela 
geltokiaren aldean zegoen eta bala bat sartu zen leihotik. Pablo Landa ohean zegoen, albo batera etzanda, eta tiroa burukoa 
eta masailaren artean pasatu zen; haragia baizik ez zuen hartu, sartu eta atera. Tomas Kalparsoro adiskidea eta Agur etxeko 
bizilaguna Pablo zer moduz zegoen ikustera etorri ziren. Une horretan militarrak agertu eta atxilotuta eraman zuten Guadalupera, 
tiroketan zerikusirik zeukalakoan”.764

1932. urtean Batzokiko taberna eraman zuen eta 1933 urtetik aurrera, Altzako Uri Buru Batzarreko diruzaina izan zen. Pablo 
Landak Gobernadore Zibilaren baimena zuen etxean arma izateko, garaiko egoera oso iskanbilatsua baitzen. Udalean 1932an 
gestora ezarri zenean, Jose Hernandez eta Gaspar Cardona gestore ezkertiarrak etxera etorri zitzaizkion arma haren bila. Baina 
Pablo Landak aurre egin zien eta gainera ez zeraman armarik soinean. Handik aurrera, udaletxetik etxera beti seme zaharrenak 
lagunduta joaten zen.

Urte horietan eskola publikoaren aldeko apustua egin zuten ezkertiarrek eta dena aurrera zihoan. Baina 1934an gobernu 
aldaketarekin, zinegotziak beraien postuetara itzuli eta udalak Herreran eskola eraikitzeko erabakia bertan behera geratu zen 

764	Ijurko Landa, I., Idem, 115.
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eta eskola berrien proiektua Molinaora eraman zuten. Izquierda Republicanako lehendakaria zen Jose Hernandezek izugarrizko 
haserrea erakutsi zuen horren aurrean. Horrez gainera, Buenavista-Sarrueta errepidearen eraikitzeak ere arazoak eragin zizkion 
Pablo Landari:

“Pablo Landa zinegotzi izan zen hilabeteetan ardura zuzena izan zuen errepide horren eraikuntzan, langileekiko harremane-
tan eta ordainketetan. Familiakoek gogoratzen dute nola dirua aurreratu zuen hainbat ordainketa egiteko, eta nola lagundu zioten 
Putzuetako harrobira errepidearen hornikuntzarako harri-bolumenen kalkuluak egitera, edo nola langileen komisioak etortzen 
ziren etxera harekin biltzera, lanaren gorabeheraz hitz egiteko, eta tentsioak maiz izaten omen ziren”.765

Tropa frankistak Altzara 1936ko irailaren 11n sartu zirenerako, Pablo Landa Bilbora alde eginda zegoen. Jose Manuel Be-
tarbide zinegotziarekin batera Erribera kaleko 14 zenbakian bizi zen. Bertan, udaleko eginkizunak egiten jarraitu zuten, altzatar 
errefuxiatuen paperak egiten, besteak beste. Ebakuazio erregistroan, Altzako alkate gisan agertzen da766. Etxe hura Manuel Diez 
de Urrutiarena zen eta Bilbo ebakuatzean hark Zallan zuen etxera lekualdatu behar izan zuen Pablo Landak ere. Han zeudela, 
milizianoak hurbildu ziren koneju bat sukaldatzeko eskaera eginez. Pablo Landak ahotsen bat ezagutu eta atera hurbildu zen 
agurtzeko asmotan. Milizianoek beren batailoiko kideen artera egin zuten berriro. Han Pablo Landa ikusi zutela azaldu eta mili-
ziano talde batek berriro ere medikuaren etxera egin zuen. Pablo Landa etxetik atera eta handik metro batzuetara herriko bidean 
hil egin zuten. Horretarako arrazoia Bigarren Errepublikan zehar ezkertiarrekin izandako liskarrak izan ziren.

Pablo Landa Iribarren eskela. (La Voz de España, 1938-06-25ean argitaratua)

Pablo Landa Iribar, 1937ko ekainaren 27an hil zuten Za-
llan (Bizkaia), 51 urterekin. Martin eta Patxi aita hil zutenean 
frontean zeuden, bata artillero eta bestea ertzain izan zirelarik. 
Seme-alaba gazteenak berriz, amarekin etxean zeuden. Bere 
hilketaren berria, Jose Maria Landak Iparraldean zegoela jaso 
zuen eta hark familiari abisatu zion. Urtebete beranduago hi-
leta elizkizuna egin zioten Herrerako San Luis parrokian Pablo 
Landa Iribarri.

Jada hilda zegoela, haren alarguna Jazinta Jakak bere 
ondasunak inkautatzeko agindua jaso zuen, baina ez zizkioten 
ondasunak azkenean konfiskatu:

765	Ijurko Landa, I., Idem, 120.
766	Salamancako Memoria Historikoaren Dokumentazio Zentroa (CDMH), P.S. SANTANDER O, C.123, LIBRO 2, FICHA 20926.
767	Ijurko Landa, I., Idem, 118.

Landa-Jaka familia etxeko atarian, 1942. urte aldean. Goian, josita, 
Pablo Landaren argazkia. Eserita, Jazinta Jaka. Ezkerretik eskuinera: 

Isabel, Patxi, Migel, Santi eta Jose Migel.

“Jazinta Jaka alargunak Pablo Landaren ondareak inkautatzeko agindua jaso zuen. Mehatxu larri horren aurrean helegitea 
aurkeztu zuen 1938ko abuztuaren 27an, hiru argudiotan oinarrituta: 1. Pablo Landa ideia katolikoen eta ordenaren defendatzailea 
zen eta aurre egin zien gorriei; horregatik jazarpena jasan zuen eta babesa bilatu zuen Zallan, Díez de Urrutia mediku monarki-
koaren etxean, non harrapatu zuten eta bide ertzean hil. 2. Beraien bi seme une horretan soldadutza nazionalekin ari zirela egiten 
eta, ondorioz, haiek ere kaltetuak izango ziren. 3. Pablo Landa Guraso Elkarte Katolikoaren partaidea zen, ziurtagiriak zioen beza-
la. Hilketa atzeraguardian gertatu zen eta hiltzaileen artean altzatarrak zeuden. Zallako hilerriko fosa komunean hilobiratu zuten”.767
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1953KO UHOLDEAK
1953ko uholdeek, Euskal Herria eta batez ere, Gipuzkoako lurraldeari go-

gor eragin zioten. Guztira hildakoak 27 izan ziren eta horietatik 16 Zestoan 
gertatutako ezbeharraren ondorio izan ziren.

Metereologikoki urte nahasia izan zen 1953. urtea. Urrian ekaitzek gora 
egin zuten, ibaiek 2 eta 3 metroko maila gainditu zuten eta horren eraginez, 
beren ohiko tokietatik irten egin zuten. Zestoan uholde haiek bete-betean era-
gin zuten. Urriaren 14ko arratsaldez, La Guipuzcoana konpainiako autobu-
sak arratsaldeko 18:00etan768 Donostiatik irten zuen bidaiariekin. 25 bidaiari 
inguru ziren guztira. Autobusa, Iraeta auzora iritsi zenean, uraren eraginez, 
ez aurrera eta ez atzera geratu zen autobusa. Autobusa handik ateratzeko 
zerbaiten bila joan ziren bitartean, bidaiariei bertan geratzeko adierazi zieten 
eta urak autobus barnean metro eta erdi gorantz egin zuen denbora gutxian. 

Zestoako uholdeen ezbeharra. 
(La Voz de España, 1953-10-15ean argitaratua)

Guipuzcoana autobusak agertu gabe jarraitzen zuen. (La Voz de España, 1953-10-16)

768	La Voz de España egunkari tradizionalistak, bere 1953ko urriaren 15eko argitalpenean, autobusak arratsaldeko 20:00etan irten zuela Donostiatik 
adierazten du.
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Ura gorantz egiten hasi zenean, bidaiarietako batzuk irtetea lortu eta mendi gainetik Zestoarako bidea hartzea lortu zuten. 
Autobusaren barnean ordea, 16 pertsona geratu ziren irten ezinik. Autobusa soka batera lotuta ateratzen saiatu ziren. Baina 
goizeko ordubietan soka apurtu eta autobusa urak eraman zuen. 16 pertsona haiek hil egin ziren:

“ (…) Los ocupantes del autobús de ‘La Guipuzcoana’ que han fallecido son los siguientes:
De Cestona

Dn. José Sanjuán Lafita. Inspector municipal Veterinario, casado sin hijos.
Dña. María Querejeta Mendizabal, casada con tres hijos mayores de edad.
Dña. Juana Altuna Otamendi, del caserio ‘Errota’, del barrio de Lasao, casada con seis hijos menores de edad.
Dn. Miguel Unanue Odriozola, casado sin hijos, caserío Martija.

De Azpeitia
Dn. Juan de Dios Aguirre Olascoaga, casado con cinco hijos mayores de edad.
Dña. María Otamendi, soltera.
Dña. Josefa Unanue Odriozola, natural de Cestona, domiciliada en Azpeitia, casada con diez hijos, uno mayor de edad y 

los nueve restantes menores de edad.

Guipuzcoanako autobusa agertu da. 
(La Voz de España, 1953-10-17)



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

204
orr.

Dn. Javier Altuna Lizaso, de trece años de edad.
Dña. María Dolores Osa Amas, casada con tres hijos menores de edad.
Dña. María Echeverría Esnal, casada sin hijos.
Dña. Juliana Iturzaeta Iburusqueta, casada, con tres hijos mayores de edad.
Dn. Eusebio Aguirrezabal Ibarzabal, casado, con una hija menor de edad.
Dn. José Bernabé Orbegozo Orbegozo, casado con tres hijos menores de edad.

De Azcoitia
Dn. José María Ibaeta Aranguren, Farmacéutico, casado, con una hija menor de edad.
Dña. Pía Oyarzabal Aizpiri, viuda con ocho hijos menores de edad.
Dn. Antonio Altuna Otamendi, casado, sin hijos.
Dña. Agueda Berasategui Azpiazu, casada con el anterior.

De San Sebastián
María Ascensión Arrúe de Pablo, de 17 años, soltera”.769

Horrez gainera, Antonio Altuna Otamendi azpeitiarraren kotxea ere eraman zuen aurretik urak. Iraetako eta Zestoako he-
rritarrek jardun zuten salbamendu lanetan. Laguntzen ari zirela, Iraetako auzoko Jose Uria Olaizola 28 urteko eta Jose Manuel 
Olaizola Arriaran 19 urteko gazteak ere hil egin ziren. Azken bi hauen familiei, Dirección General del Seguro Obligatorio de Via-
jeros-en bidez, Gipuzkoako Gobernadore Zibilak 62.500 pezeta emango zizkiela ere adierazi zuen. Horrez gainera, kaltetutako 
azpiegiturentzat 109.750 pezeta ere banatu zituen Gipuzkoako Gobernadore Zibilak. 

Maria Olaizola Etxaniz Errotatxo baserrikoa eta haren iloba Itziar Iturria Iribar, Errotazar baserrian babestu ziren uholdeengatik 
Errotatxo baserrian seguru ez zirelako sentitzen. Ezbeharrak ordea, azkenean, Errotazar baserria jo zuen. Izan ere, Lili auzoan 
kokatzen zen baserria hondoratu egin zen izandako uholdeengatik eta bertan zeuden, Katalina Unanue Ulazia (Errotazar base-
rrikoa), Maria Iraola Etxaniz eta Itziar Iturria Iribar 11 urteko gaztetxoa hil ziren. Katalina Unanue Errotazar baserrikoa, ordurako 
alargunduta zegoen eta 5 seme-alaba utzi zituen, guztiak adin nagusikoak ziren ordurako. Maria Iraola Etxaniz Errotatxo base-
rrikoa ere ordurako alargunduta zegoen eta 3 seme-alaba adin nagusiko utzi zituen. Ezbehar horretara laguntzera, gaueko uda-
leko 1.guardia Jacinto Igarataundi Unanue joan zen eta larriki zauritu zenez, urriaren 16an Nuestra Señora del Pilar Donostiako 
klinikara lekualdatu zuten. Berarekin batera, Isabel Peñagarikano Olaizolak laguntzen jardun zuen, baina azken horrek zauri 
gutxi batzuk baino ez zituen jaso.

Ezbehar handia izan zen Urolako bailaran eta horren aurrean Zestoako udalak, hildakoen omenez monumentu bat eraikitzea 
erabaki zuen.

Zestoako dendak, hotelak… herriko azpiegiturak zeharo kaltetu ziren uholdeen eraginez:
“(…) que las inundaciones han producido graves daños en las dependencias del Balneario correspondientes a la planta baja, 

arrasando las instalaciones y ecistencias de los comercios del Hotel Alameda; las Centrales municipales de Idiazpi, Arzubia e 
Iraeta con la presa de la segunda y canales de las dos últimas han sufrido asimismo graves daños así como las Centrales de 
Alberdi, que tardarán muchos días en poder funcionar, quedando el Municipio, sin energía eléctrica para la industria y alumbrado 
realizándose activas gestiones para que Iberduero se surta al vecindario abonado tanto en las Centrales municipales como a las 
de Alberdi, la fuerza para el alumbrado y de ser posible para la industria, encontrando por parte del Sr. Gobernador Civil, Ingeniero 
Jefe de Industria e Iberduero las máximas facilidades para conseguirlo, haciendo constar la Presidencia que tanto los talleres de 
Construcciones Eguiguren como el resto de los enclavados en las márgen es del río Urola han sufrido daños de consideración”.770

Urriaren 16an bertan, Zestoako udalean, zestoarren hil-kapera ezarri zuten. Hurrengo egunean, urriaren 17an egin zen 
meza Zestoan, Azpeitian eta Azkoitian hildakoen arimaren alde:

“A la Misa funeral y conducción de los cadáveres del día 17, asistieron: En representación de S.E. el Jefe del Estado y Ge-
neralísimo Franco, el Excmo. Sr. Capitán General de la Sexta Región. Teniente General Dn. Antonio Alcubilla.

El Iltmo. Y Rvdmo. Sr. Obispo de San Sebastián, Dn. Jaime Font y Andreu.
Excmo. Sr. Gobernador Civil y Jefe Provincial del Movimiento de Guipúzcoa, Dn. Tomás Garicano Goñi.
General Jefe de Estado Mayor de la Sexta Región, Dn. Francisco Montojo Torrontegui.
Presidente de la Excma. Diputación de Guipúzcoa, Dn. José María Caballero Arzuaga.
Alcalde de San Sebastián, Dn. José Pagola Biribén.
Vicario de la Diócesis.
Ayuntamiento de Cestona en Corporación.

769	ZUA, udal-aktak, 1953-10-16.
770	ZUA, udal-aktak, 1953-10-16.
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A los solemnes funerales del día 18:
Excmo. Sr. Gobernador Civil y Jefe Provincial del Movimiento de Guipúzcoa, Dn. Tomás Garicano Goñi.
Su Iltma. Y Rvdma. El Obispo de San Sebastián Dn. Jaime Font y Andreu.
Presidente de Excma. Diputación de Guipúzcoa, Dn. José María Caballer Arzuaga.
Alcalde de San Sebastián. Dn. José Pagola Biribén.
Delegado Provincial de Sindiccatos, Dn. Servando Sanchez Eguibar (…)”.771

Bainuetxea 1953ko urriko uholdeetan. (Paco Marin Funtsa, Kutxateka)

1953ko urriko uholdeak Zestoan. (Paco Marin Funtsa, Kutxateka)

771	ZUA, udal-aktak, 1953-10-28.
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1953ko urriko uholdeak Zestoan. (Paco Marin Funtsa, Kutxateka)

1953ko urriko uholdeak Zestoan. (Paco Marin Funtsa, Kutxateka)
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1953ko urriko uholdeak Zestoan. (Paco Marin Funtsa, Kutxateka)

Urriaren 18an, igandean, Azkoitia, Azpeitia eta Zestoako hildakoen aldeko hileta egin zen Zestoako elizan. Bertara, Azkoitia, 
Azpeitia eta Zestoako udalbatza osoak joan ziren. Horrez gainera, Zarautz, Mutriku, Hondarribia, Zumaia, Aizarnazabal eta Zu-
marragak alkate eta ordezkariak bidali zituzten hileta hartara. Zumaiako Itsas Armadako laguntzaile Pedro Duo ere bertan izan 
zen. Horrez gainera, doluminak ere eman zituzten zenbaitek: Alicanteko Gobernadore Zibil Jesus Aranburu Olaranek, Fernando 
Aranburu Olaranek eta Ejertzitoko kapitaina zen Felix Aranburu Olaranek; bai eta Mutriku, Getaria, Irun, Eibar, Elgoibar, Bergara, 
Usurbil, Zumarraga eta Errenteriako udalek, Monsinore Mujika eta Diaz Enparantza familiak, besteak beste. 

Zestoako udalak, uholdeetan hildakoak izan ziren guztiei laguntzeko harpidetza ireki zuen. 1953ko urriaren 28an Zestoako 
udalean, Azkoitia, Azpeitia eta Zestoako udalek ordainduko zuten uholdeetan hildakoen aldeko monumentua eraikitzeko propo-
samena mahai gainean jarri zuten. 1954ko martxoan Jose Maria Irure iraetarrak, bere lagunak ziren Jose Uria Olaizola eta Jose 
Olaizola Arriaran uholdeetan hildakoen omenez hilarri bat ezartzeko baimena eskatu zion udalari eskutitz bidez. Azken horri 
ezezkoa eman zioten, hain zuzen, Joakin Irizar arkitektoak zuzenduta uholdeetan hildakoen omenezko monumentua diseinatzen 
ari baitziren jada. 1954ko maiatzaren 28an Jose Maria Irure Gaztañaga kexu agertu zen udalak hartutako erabaki horren in-
guruan, eta erabakia bertan behera uzteko adierazi zion udalari. Udalak monumentuaren proiektuarekin jarraitzea erabaki zuen 
bitartean. Guztira 34.710,50 pezetako aurrekontua izan zuen monumentuak. 1954ko urriaren 17an, monumentua inauguratu 
zuten Osinbeltzeko inguruetan, autoritate eta herritarren artean.
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Hildakoen arimen aldeko hiletak. (La Voz de España, 1953-10-18)
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5.Lekukotzak
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MIREN Aristi Ibarguren772 

1964an maiatzaren 19an jaio zen Zestoan. Ama, Joxepa Ibarguren Arroa Goikoa. Aita Bittoriano Aristi, Zestoako Zubimusu ba-
serrikoa.

“Gero ia iraillean Bizkai aldera juteko irtetzen hasi zirenean, familiari Bizkai aldera joatea debekatu zitzaion. Orduan familiya 
eon tzan ixkutatuta eta gordeta. Guk ditugu Olazartarrak lehengusuak eta hala, senideak haien ezagun batzuengana jun tziran 
Errenterira. Nik pentsatzen det herriyan oso esanguratsua izan tzala hiru seme Eusko Gudarostearekin alde egitea. Errenteritik 
bueltatzen azkena, amama izan tzan. Zeren aittittaren alde testigantza bat eman tzun Arozena hoteleko Oiarzabal familiako 
norbaitek, horko txerri janak eta eitten zituelako. Amamari ez, zeren amamak salaketa bat zun bilera ilegalak egiten zituela 
Zubimusun. Hau pasarako etxe bat da eta nik ez dakit zematerainoko izango zan halakorik, baina Lilibetarrekin (abertzaleak) 
eta harreman handia zutela badakit. Emakume haiek eta juntatuko ziren Zubimusun eta alberkako bidea ere bertan zegoen eta 
tertulian egotea gure etxean oso ohikoa izan da beti”

Ama:
Gerra garaian etorri zan nere ama lana eittea, eta orduan ahalbideratu ziyoen bainuetxian lana eittea. Bainuetxeko kamarerak 
badirudi gehiago irabazten zutela, batez ere, propinen bidez. Kamarera izateko normalean izan behar tzuen emakume alta 
xamarra, eta antiaju gabekoak. Kamarerak etzuten antiajurik. Nire ama kamarera frankismoan izan zen eta ez gerra garaian.

Gerra garaia iristean, zure aita gudari joan al zen?
Nere aita harrapatu zun gerrak 20 urterekin eta nire aita eta beste bi anai Tomas eta Ignacio bolondres jun tziran Eusko Jaurla-
ritzak osatu zuen gudarostera. Horrek ia erabat markatu zun etxekoen egoera. Etxian geratu ziren Felix, Joxe, Jabier eta Justa 
gurasoekin. Famili xume bat zan eta hiru seme errepublikaren aldera junda pentsa horrek zer eragin izan zuen. Irailean erten 
tzian Zestuako festen inguruan eta nik uste Azpeitiko Batzokian izena emanda jun tziala.
Aitaren anai bat Durangoko eta Urkiolako bonbardaketa batean hil tzan. Ez dakit Tomas ala Ignacio izan tzan. Aita hartu zuten 
preso eta Iruñako kartzelara eraman tzuten eta han beak kontatzen tzun axkoitiar pelotai karlista bat iritsi omen tzanian, bailara 
hontako preso zaudenak, heriotza zigorra jaso beharrean batallon de trabajadoresea eman tzituela. Bizkaian atxilotu zituzten eta 
eraman zituzten Iruñara.
Aurrena batailoietan San Pedro de Cardeñan egon tzan, gero Toledon gañera miña hartuta ospitalean egon behar izan tzun. 
Beak egunero eitten omen tzun otoitz eta enfermerak eta ez omen tzuten sinisten nola gorriya izanda otoitza egiten zuten. Gero 
Extremaduran ere eon tzan eta Trujilloko zezen plazan egun batzutan euki omen zituzten eta jakin gabe zer egingo zuten be-
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raiekin beldurrez eta gero egon omen tzan Palma de Mallorcan. Berak esaten tzun batailloietako bizimodua oso txarra zela eta 
edozein gauza hartuko zuela. Kamiñogintzan ibili zan aita.
Hirugarren anaia bizirik atera eta Ebroko frontera iritsi zan eta hura Ebroko gerretan han zauritu oso larri zauritu eta familiyak 
horren berri izan tzun, ospitalian zegoela Zaragozan. Orduan gurasuak Hotel Irurekoek Zaragozan ezagutzen (udara han pa-
satzen baitzuten) zuten familiari esker, gurasuak beraien semea agurtzeko aukera izan zuten eta gero famili hura arduratu zen 
lurperatzeaz. Han lurperatu zuen. 
Gure aita etorri eta gero soldauska egin beharra izan tzun berriro eta aita etxea bueltatu zaneako zan 1942a.

Joxe Aristi udal-lanetik depuratua
Hauek jun tziren frontera eta jun bezain pronto. Nire aittittak Joxek galdu zun udaletxeak ematen tziyon lan bat txerri jana 
jasotzeko baimena. Zeren aittittak organiko hori jasotzen zun gero txerriak hazteko.

Bainuetxeko presoak
Aitak komentatzen tzun, talde bat fusilatu nahi izan tzutenean herriko abertzale talde bat eta jun tziela hori saihestea. Lilibe al-
dean ere fusilamendu batzuk eta egon tziela kontatzen tzun.

Fusilatuak
Ibai ondo ingurura ekarri zituztela badakit baina gehiago ez dakit. Seguruenik gure etxekoak etxetik kanpo gerran egon zireneko 
zerbait izan zen hori.

Gosea
Esnearen natarekin egosten zituzten babak. Alkortatarrek nola gozotegia zuten, ba partida bereziak zituzten eta ahal zuten 
zerbait ematen zieten Pilarrek eta nire amai eta. Gauza berdina azukrearekin eta… Nire aitak esaten tzun egunero babak jaten 
zituela, eta afaitan batzui zopak, talua jaten tzen eta ogi beltza eta janaria juxtu-juxtukua izaten tzuten.

Gazteek jakitea garrantzitsua?
Memoria beti da ona. Nik uste gauza hauek garrantzitsuak direla gauzak hauek ere guri gerta dakizkigukeelako eta beraz 
pertsona bezala zer egin behar dugun aurrez jakiteko ere garrantzitsua delako. 
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CARLOS Erentxun Etxeberria773 

1937ko martxoaren 27an Donostian jaio zen. Ama, Maria Teresa Etxeberria Gorriti donostiarra. Aita, Juan Erentxun Onzalo, 
arroarra. Gerra garaian frankistek, bere aita Juan Erentxun Onzalo Aresoko irakasle postutik kendu eta Sartagudara lekualdatu 
zuten.

“Juan Erentxun Onzalo nire aita irakaslea zen eta Asturiasen irakasle egon ondoren, ezkondu eta Aresora joan zen irakasle. 
Bertan, uste dut, hiru urte egin zituen. Han nire anaia zaharrena jaio zen eta 1936ko gerrak eztanda egin zuenean arazo batzuk 
izan zituen. Eta zigortu eta Sartagudara bidali zuten. Berak ez zuen esaten arazo politikoak bitarte bidali zutenik, berak beti 
esaten zuen desterratu egin zutela Sartagudara euskara idatzi eta hitz egiteagatik. Aldizkari askotan idatzi zuen eguneroko 
gauzengatik eta ez politikagatik. Horregatik bidali zuten alargunen herrira, Sartagudara”.

Non hasi zen irakasle? Anaia bat ere bazuen irakaslea eta margolaria zena?
Aitak ez zuen ezer hitz egiten, ez zitzaion gustatzen. Eloy anaiak berriz hitz egiten zuen. Osaba oso ezberdina zen, ni osabarekin 
asko bizi izan nintzen. Aitaren antzeko zerbait pasa zitzaion. Gerra baino lehen Picos de Europan egon ziren eta gero hona etorri 
nahi zuten. Aita Aresora bidali zuten eta osaba Zigara bidali zuten. Biak gerra hasi zenean zigortu zituzten, aita Sartagudara 
bidali zuten eta osaba Dorraora. Gero osaba berriro lekualdatu zuten Lodosara eta azkenean irakasle izateari utzi zuen. Osabak 
oso akusazio arraroak zituen haietako bat ‘poco religioso’ zela izan zen. Ez zen hala, izan ere, mezan eta edozein tokitan musi-
ka jotzen zuen. ELA-n sindikatuta zegoen Eloy, eta beraz, politikan aita baino gehiago sartuta zeuden. Zuloaga, Oteiza… bere 
lagunak ziren. Osabak ere asko ez zuen kontatzen baina aita baino gehiago.

Noiz kendu zioten aitari zigorra?
Sei urte bete arte Sartagudan egon ginen. Behin Sartagudako zigorra kendu ziotenean, Aurizberrira lekualdatzea lortu zuen. 
Bertan, irakaslea, organista eta idazkaria izan zen. Hiru soldata zituen, baina organista eta idazkariarenak oso txikiak ziren. Au-
rizberri oso aberatsa zen ordea, izan ere, zuhaitzak salduz eta estraperloarekin diru asko egin zuten herrian. Aitak Aurizberrin 
zarzuelak ere egin zituen eta beti erlazio ona mantendu izan dugu hango jendearekin eta oraindik bisitatzen jarraitzen dugu.

Garrantzitsua da gazteek hau jakitea?
Ez dakit inporta zaien edo ez, baina nik uste dut garrantzitsua dela. Areson ere asko maite gaituzte.

773	Elkarrizketa hau gaztelaniaz egin da eta horren eraginez, ez da euskalkian transkribatu. 
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BEGOÑA Errasti Agirre774 

1939ko irailaren 18an Azpeitiko Amube baserrian jaio zen. Ama, Juana Agirre Oiarzabal azpeitiarra. Aita, Francisco Errasti Egi-
guren “Trukuman” zestoarra. Gerra garaian aita Eusko Gudarosteko Osasun-zerbitzuko kidea izateagatik, kartzelara sartu zuten. 
Ama berriz, aitak gerran Eusko Gudarostearekin joateagatik, Azpeititik kanporatu zuten frankistek.

“Aitte gerrie zala Begoña jun eta han praktikante lanien ai zala, sartu die nazionalak eta ein tzeben preso eta Valladolidea 
Santa Espina eman. Bere andrie gure ama haurdun hemen tzauen eta ikusi zebenien hori, gure amai re eman tziyoen papel bat 
esanaz herritiken kanpoa jun be(he)r tzula, Pamplona. Estadu hartan iñorre ez ezautzen eta orduen han bertan Azpeitiyen izeko 
batek eta Odriye basarrikuek omen tzien influentzi handikuek. Eta izekok esan emen tziyon iyotzeko gabien. Iyo da, baino goi-
zeko 2:30tan Guardi Zibillek etorri ta goizien Pamplona juteko esan tziyoben. Orduen lortu zeben Lazkaora jutie eta baimena 
han kalien da lasai ibili zeikela. Gero umie izen baino lenuo baimena eman tziyoen herrire bueltatzeko. Lazkaon Transportes 
Azkar-reko ahizpak ere ixkutauta zeuden eta arratsalde pasa jute zan haixen etxea hizketan. Haiek etzuen baimenik atatzeko. 
Tia Maitxokin jute omen tzien Beasainea, azpeitiarrak eta beitzen zioben hara azaltze zienien”.

Non egon zen zuen aita herritik alde egin beha izan zuenean?
Begoñan tzauela Sotatarrakin eon emen tzan. “Oye Patxi yo me pienso marchar a Francia, ¿no te animas? Pero luego si te man-
dan a la cárcel será peor…” eta andrie nola Azpeitin tzun ezetz esan tziyon.

Nola irten zuen aitak espetxetik?
Bitartian aitte Francisco eta aman anaie, Higinio (hure libratzeko aukeraik etzuen izen) Valladoliden. Han ikisten eon tzan hote-
lekun influentziye topau zun. Eta esan emen tziyoen zeoze be(he)r tzebela kongregaziyo baten eo bazauden. Ordun agiri hori 
eitteko hona etorri emen tzien, eta ordun Adoracion Nocturnakuna jun emen tzien “gustu guztiyekin haure harrapatzeko goukin 
daude ta burue mozteko”. Hala papela eman ta Valladolidea eman ta etxea etortzeko ordenie. Etxea azaldu zanien zoramena, 
baino ordenie dauket biyer bertan Comandancia Militar Azpeitiyen azaltzeko. Amak esan emen tziyon ‘ene… galdute gaude, ba-
dakizu hona etorri dien danak Santoña eman ditue ta’. Hala goizin jun emen die, amama, amakin eta Franciscokin eta denborie 
pasatzen ai zala errezau ta nearrez, asko tardatzen ai ziela. Handik pixketea parrez algaraka Francisco, ya oin libre baño etxien 
ixkutaute eon be(he)r tzun, baino iñoi re gehixo ezin tzula atendiu, beretakuei baiño beste iñorrei re ez. Burun zakue ipinitte 
jardute zun lanien batte.

Nolakoa zen zuen garaiko eskola?
Urtien behin etortze zien, erretorie, madre superiorie, alkatie, zinegotziyek, kolegiyoko apaize… batzuei eite ziuben examiñe. 
Tokau zitzetan nei oso ondo eta esan tziben “sigues siendo tan inteligente como tu padre, le debo mucho a su padre”. “Ahora 

774	Elkarrizketa jaso gisan transkribatu da. Liburua euskara batuan idatzi denez, bertako euskalkiaren nolakotasunak mantentzeko egin da honako aukera.
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es tarde, entonces tenía usted que portarse”. Ez gustau ta Don Jose Mariai esan tziyon eta gero gure amai. Ordun nunbattea 
bialdu be(he)r eta zigortute Ursulinata Pamplona eman ninduben hilebete “por rebelde a la política”. Bigarren aldiz dantzakin. 
Garai hartan ezin tzien mutillekin ein dantzak. Accion Catolika-ko emakume batzuek ibiltzen tzien beire alde batetik bestea a 
ver mutillekin zenek dantza eitte zeben eta denuntziau ette zeben. Ordun eite zeben lehenbiziko jayen eliza guztiyetan holakok 
mutillekin dantza ein du, atzena jaune hartzea jun be(he)r izite zeben. Gero Hijas de Maria-ko kongregaziyoko zintie kendu eta 
bota. Santiyotan pelota leku txikiyen eite zien dantzak, han Ignacio Egaña alkatie bizi zan eta haren alaba zaharrai etziyoen uz-
ten eta beste launek dantzan eitten tzeben bittertien gu balkoien eoten ginen. Urte batien Santiyo eunien mutil batekin dantzan 
ikusi ziebela esaten hasi zien eta ordun aittek hori sinistu eta berriz e Ursulinata kastigaute. Ursulinatan ordie zemat dantzan 
ein gendun!

Garai hartan goserik pasa zenuten?
Gure etxian ez, baserriyetan eta nola aitte asko ibiltze zan; hara jute zanien ogiye ta emate zioben gari zuriyekin. Basarri guzti-
yetan eiten zan gariye eta Azpeitin goiko errota ekartze zituen gurdiyen. Zakue eite zeben pixau eta horrenbeste etxien eiteko 
hartze zituen. Gainontzekuek han saltzen zituen. Sakutiken gariye eroi eta ahora sartu gariye eta txikle bezela ibiltze giñutzen.

Nolakoa zen garai hartako emakumearen egoera?
Fronterie itxite zauen eta pasaportie atatzeko Servicio Social ein be(he)r tzan. Lelengo estudiau Falangeko oinarri guztiyek eta 
Prim kalin (Donostia) azterketie, eta gero kanastilla ein be(he)r tzien, umin erropakin eta gero Azkoitire eman; hori eitien emate 
zizuen hori eta estudiyotako re hori ein be(he)r tzan eta horekin emate zizuen titulue. Baiño basarriko andrak eta etzaukeben 
Servicio Socialan be(ha)rrik.

Zuen etxean gerrari buruz hitz egiten zuten?
Gerrai buruz hitz ettea attei etzitzekon gustatzen ta amai gutxio. Nik kanpotiken jakite nun. Politikiatiken etzan hitz etten kalien, 
euskeraz etxien, kanpuen aittu ezkeo zigorren bat izango zenun. Behin Eusko Gudariak lortu ginutzen eta kazeta aitzen eon 
nitzen sobrestantien andrikin.
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MARIA ANGELES Errasti Iraola775

1966ko martxoaren 23an jaio zen. Ama, Maria Francisca Iraola Galarraga Bidanikoa. Aita, Donato Errasti Egiguren, zestoarra.

“Gerra denporan gure aittak Frantzira iges ein tzun, abertzalia zan. Nola etortze zan gabaz oinez ixkutun basarrira. Frantziyan 
basuan eta eite zuen lana. Bere arreba Joxepak eta esate zeben, bi ahizpa nola desterrau zituen Apellanizea, Pilar eta Joxepa 
Errasti Egiguren. Han oso ondo eta familiyekin ere hartu eman handiya izan zeben eta eztakit zemat denbora”.

Gerran familiako besteren batek parte hartu zuen?
Antonio eta Julian e gerran ibili ziela badakit. Beste ahizpa zeben Ixabel eta Miguel Irureta zun gizona eta hua kartzela sartu 
zeben. Eta harek zitun bi seme eta ume txiyek haiek izan tzien gure basarriyen.

Gosearen ondorioak
Artaburu bat hartu gabaz errota jun da, emakumiek ette zeben hori. Hariya josteko re neurriyan emate zebela esate zun izebak.

Garrantzitsua al da gaur egungo gazteek gerran eta diktadura frankistan gertatu zena jakitea?
Hombre baietz dala inportantia, eske haiek sufriu eingo zebela. Eske inportantie izingo ezta ba hoiek jakitia. Gure etxin ezta 
izin politikan ezerre behin e.

775	Elkarrizketa jaso gisan transkribatu da. Liburua euskara batuan idatzi denez, bertako euskalkiaren nolakotasunak mantentzeko egin da honako aukera.
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MIREN Etxeberria Olaizola

1948an Iraetan jaioa, Tomasa Olaizolaren eta Jesus Etxeberriaren alaba. Aitona, Modesto Etxeberria Ansola, Itziarko Alam-
bres-tarra zen eta morroi etorri zen Iraetara.

“Gure aitona Modesto Etxeberria Ansola zinegotzi abertzalea izan zen Errepublika garaian. Abertzalea zelako, tropa frankistak 
sartzean, balioa zuen guztia kendu zioten: tuboen fabrika, estankoa, irratiak...”

Tropa frankistak Iraetara sartzean, nolakoa izan zen zuen etxeko egoera?
Aitona Modesto Etxeberriari, abertzalea zelako, tuboen fabrika, estankoa, irratiak, bizikletak... kendu zizkioten. Denbora bat 
pasata estankoa eskaintzera etorri zitzaizkionean bidali egin zituen. Errekisatutako bizikleta haietako bat, aurreko gurpil handia 
eta atzeko txikia zituena, Zarauzko karlista baten dendan saltzen ipini zuten. Sanglas markako motorra ere errekisatu zioten. 
Bitartean, gure aita Jesus eta bere anaia Jose derrigortuta eraman zituzten frankistek gerrako frontera. Jose Etxeberria, gerrako 
frontean hil zen 1938ko apirilaren 11n, Balaguerren. Aitak, 6 urte egin behar izan zituen etxera itzuli gabe. Aitaren anaiek, ge-
rraren ondoren, lan bila kanpora egin behar izan zuten.
Eulali Etxeberria Ansola, aitonaren arreba, gerra hastean Donostian bizi zen. Haren senarra gudaria izan zen eta hari jarraika, 
Gernikara heldu zen eta bonbardaketak harrapatu zuen.
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XABIER Iriondo Ibarguren776 

1934ko otsailaren 26an Zestoako Eliz kalean jaioa. Ama, Josefa Ibarguren Zestoako kale baserrikoa. Aita, Antonio Iriondo kar-
nizero etxekua.

“Irailian 21ian sartu zian tropa faxistak Zestuan, gure familiya bezperan iges egin tzuen etxeko furgonetan Mutrikura puertoa. 
Handikan gabaz pasatu zian Baionara: aita Antonio Iriondo, osaba Martin Iriondo eta izeba Martina Errasti, osaba Rafael Irion-
do eta amaren anaia Antonio Ibarguren Lokaza baserrikua, Valentin Errasti Martina Errastiren anaia e bai.
Herriko bi gizon etorri zizkon eta sekula etziun esan zein tzien. Etxe dana erregistratu, beheko tailer txikia erregistratu eta gure 
gaineko pixuan tzeon Batzokiya eta dana erregistratu. Orduan esan tziyoen batek ‘zuk e hemendik aldein ein be(he)r dezu, eta 
5 euneko plazua dakazu’. Amak esan tziyon ‘noa jungo naiz ba?’, ta bestiak ‘nahizuna ein tzazu, bost euneko plazua dakazu’”.

Noiz sartu ziren tropa frankistak Zestoan? 
Zestuan tropak sartu zianian buru teniente coronel Latorre izena zun. Herriko jefiak amari otsailian berak ere aldein egin behar 
tzula agindu zioten. Nere amak nola aldeingo zun lau seme-alaba zitula ta. Nahi zun bezela arreglatzeko, baino bost euneko epia 
eman tziyoen herritik aldeiteko. Orduan erabakiya hartu zun, Jexuxa ta Joxe 8 eta 6 urtekuak, izeko soltera bi zeuden (Alejandra 
eta Manuela) eta haiekin laga zittuen. Amak Iñaki ta ni hartu ta Donostira juan giñan han gestiyu batzuk eta eiñ ta konsegittu zan, 
Frantziko konsulatuk permisua eman ta pasatzea Frantzira. Baionan, aiatu giñanian han geneukan izeko moja bat edifizio haundi 
baten, Pensionnat Largenté-n. Eskola oso haundia zan, nere amak asko lagundu zion jatekua ematen etab.
Osaba Antonio Ibarguren arotza zan, bertan mojak segittuan hartu eta kolegiyo hortan geldiu zan eta oso estimatua izan zan.

Erbestetik noiz itzuli zineten?
Ama ta ni urtebe inguruan eon giñan aitakin eta herrikuakin eindeko gestiyuakin etortzeko biria eman tziyoen. Orduan gertatze 
zan osaba Martinek eta izeko Martiñek Landaseta Bizkarrozea jun be(he)rra izan tzuen lanea basoa. Izeko Martinak eskatu ziyon 
nere amari lagatzeko bere seme Iñaki, bestela hura zorau eingo zala bakarrik eta. Arreglatu zian eta orduan aita, ama ta ni heldu 
giñan Zestua. Eta Iñaki gelditu zan haiekin Frantziyan. Iñaki Bizkarrozeko eskolan ibili zan, Zestoara etorri arte 4-5 urtera.

Erbestetik itzuleran goserik pasa zenuten? 
Gosia ikeragarriya, jan ezin tzan tamaiñakua ogiya. Bi errota txiki o bazauden eta iriñan pare bat kilo ixkutuan eman eta amak 
etxian talua eitten tzun. Razionamentua zan kartilla, hillian oliya litro bat eo izate zan eunero tikia emanda. Elortzanekua zan 
fuertiana eta haiek emate ziuben errazionamendua. Baserritarrak eta launtze ziuben iriñakin. Osabak karnizeya ipini zuenian 
pixkat hobeto hasi giñan.

776	Elkarrizketa jaso gisan transkribatu da. Liburua euskara batuan idatzi denez, bertako euskalkiaren nolakotasunak mantentzeko egin da honako aukera.
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Osaba Martin Iriondo zinegotzi izandakoak erbestetik itzuleran, errepresiorik jasan zuen? 
Martin heldu zan, Iñaki ta Miren Gurutzekin etorri zian. Eskaera ein tzun berriz herriyan karnizeia irikitzeko. Ukatu ein tziyoen 
denuntzi bat izan tzalako, aguantau zun urtebete inguru eo eta berriz eskatu zun eta gero eman ein tziyoen eta atzea berriz 
karnizeiakin hasi zan lanian eta beste negoziyo batzutan hasi zan kanteran esateako lanian. Bitartian txondor lanian jardun tzun 
Izarraitz azpiyan karnizeia itxita zeon bitartian. Abertzalia zalako etziyoen utzi irikitzen karnizeia.

Eskolan nolako egoera bizi izan zenuten? 
Maristak zaren, da eskola jun ta goizian sarrerako eskua jaso danok formauta ta Cara al sol kantatu behar izaten gendun. 
Eskola sartzeako mutikoskor bati emate ziyoen maristak kanika bat. Ta kanika hori zuk pasatu behar izaten zendun hurrengua 
euskeraz hitz eitte zunai eta azkenian kanika hori gauian zunak eta hura kastigauta izate zan. Eunero-eunero. Abertzalien al-
deko umiak sufritzen da monarkikuen aldekuak pozik eta. Amak esate ziun jaungoikuan izenian ez diskuttitzeko, eskubikuen 
aurrian guk ixildu ein behar.

Arroako destakamendua 
Hor batallon de trabajadoresek eukitze zittuen, itxita eta gero lanea emate zittuen. Hemenguak baiño gehiyo kanpokuak. Ha-
men etorri zian gallego batzuk eta gero hamen ezkondu zian. Bijilantzillakin eote zian danak.

Frankisten ospakizunak 
Liberazayoko eunian gerra bukau ta gero, sagiarduakin eta ospatze zuen. Eta ezkerreko asko, pobre-pobriak zianak jun eitten 
zian hare hartzea. Ardua amorrauta hartzeko eta bestiak burlez.

Jose Antonio Agirreren hiletara 
Jose Antonio hil zanian deitu zian osaba Martinek, oso euskaltzalia zan da, hartu zun lur zati bat Zestuan eta jun giñan Teles-
foro Monzonen etxea gorputza han tzeon da. Lur zati hori utzi zun Jose Antonio Agirreren hilobi gaiñian ta Telesforo Monzonek 
galdetu zion ‘nungua da lur hau?’ ta osabak erantzun ‘Zestukua, jauna’. Monzonek ‘Zestuan eon nitzan ni mitiña ematen’ eta 
osabak ‘bai oso ondo akordatze naiz!’ eta eskerrak emanda, kajakin batea jun giñan denok kanposantua.
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ONINTZA Irureta Azkune777 

1974ko apirilaren 30ean Zestoan jaio zen.

“Etxetik bagenekin, nire aittak esate zun ELA-n kargu mat Azpeitin bazula aitu izan det eta gero banekin Azpeitin zinegotzi izan 
tzala. Oker ez banao 1931n agertzea Azpeitiko ELA-ko arduradun nagusi bezala. 1933an udalbatzarra osatu zanian, zinegotzi 
bezala agertzea eta gutxiengo abertzaleen kide moduan.
Hor dakau kriston hutsunia. Azpeititik noa erten tzun eztakiu. Iual informazio gehio daukau amama noa jun tzanaz. Bi seme 
zauzkaen, seme txikiyena Xabier eta hori amamak beak kontatze zulako badakiu Orexan bukau zula, derriortuta. Guk ulertze 
deu bialdu ein tzuela, Miguel Iruretan emaztia zalako. Bea zan Isabel Errasti Egiguren (Trukuman baserria Lasaokoa), bea re 
nere aittitta bezela zestuarra zan”.

Non ibili zen aitona gerran?
Hor dakau kriston hutsunia. Gernikako bonbardaketa izan tzanian aittitta gertu zabillen eta gero dakiuna da Deustuko kartzelan 
eon tzala. Guk ez genekin ihes ein tzun eo frontean eon tzan, oain badakigu, zuek esanda ia seguruna Amaiur batailoian ibili zala.

Kartzelan non sartu zuten?
Amamak hori askotan kontau zun kartzelan nola eon tzan. Aitta bea bere oroitzapenez akordatzen zan, nola amakin Bilboa jun 
tzan, agiriyak eta ez dittou ikusi baino badakiu han eon tzala. Zigortu ein tzuten, langile batailoi hoietako batian sartu eta Anda-
luzira eraman tzuen, Algeciras, Puerto de Santa Maria, Arsenal Carraza de San Fernandoa eraman tzuen. Bea ebanista zan eta 
han e lan hori ein tzun nunbaitt, eta dakiun gutxi hortan, etxeta jute zala, etxebizitzetan lan eitte zula ta nagusi batzuk zittula. Eta 
gehiena esate zuna zan suertia euki zula, han ondo eon tzala beste majiñabat langille nola ibili zian ikusita.

Gerra ostean herrian errepresiorik izan zuen?
Etorri ta laiste herriyan oktabilla batzuk zabaldu zittun baten baten, eta gure aittitta ondo markauta eongo zan eta gure aittitta 
detenituta eaman tzuela. Baina nahiko azkar berriz askatu zuela.

Garrantzitsua da gazteek gerran eta diktaduran zehar zer gertatu zen jakitea? 
Bai, ze azkenian gure aurrekuan historiya da, jakiteko zer gertau zan eta zu nundik zatozen. Iruitze zait ezinbestekua dala eta 
holako gauza latzak gertatzeianian gaina justizizkua iruitze zait, zure etxian eta herriyan zer gertatu zan, ulertzeko zure gaur 
egunekua, aurreko belaunaldiya. Justu guri ordea ez zaigu zuzenian heldu, ulertze deu zeatik. Iruitze zait pertsona bezela 
eta etxe bezela eta herri bezela eta hezkuntzan lantzeko e bai, hurrengo belaunaldiyak jakiteko nundik gatozen eta zein gean 
garrantzitsua dala.
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KATTALIN Irureta Goikoetxea778

1936ko gerra hasi baino hilabete batzuk lehenago Aizarnan jaioa. Ama, Mikaela Goikoetxea Zendoia Oinazkoa. Aita, Jose 
Bernardo Irureta Peñagarikano aizarnarra, meategietako kapataza zen. Anai-arrebak Epifanio, Bonifazio, Sabin, Kepa, Kattalin, 
Maria Pilar, Kontxita, Jose Joakin, Feliziano eta Juan Jose.

“Aitta nola kontzejal izan tzan oso apuntatuta zeon. Aittai gerra hasi zanen, aittak radiyua izate zun eta periodikua re eunero 
hartzen zun, ordun politikakin enteratuta eotia gustatze zitzaion, baino bajun eukitzen tzun zelatarik ez enteratzeko. Gerra hasi 
zanen beak abisua izan tzun radiyua entregatzeko udaletxea. Berak entregatu zunean bazekin nun tzeon radiyua. Gerra bukatu 
zanean, udaletxea radiyua jasotzea juteko esan tziyoen eta udaletxean radiyua zeon puskatuta”.

Nolakoa zen meategiko lana? 
Nire aittan baserri ondoko minak izena zun San Fermin. Eta goian bazun beste mina bat, han bazun beste enkargatu bat eta hori 
zan Sin Nombre. Beak eunero eitten tzun mina zulon barrutikan bisita, eta juten tzan ikustea nola ai zian edo bukatzen ai baldin 
bazan ikatza nundikan ein bertzan zuloa itteko eta. Zulo hoiek eitteko dinamitakin eitten zittuen. Ordun deskarga hoiek nun eitteko 
beak orientatze zun. Deskarga eitteko jartzen tzuen metxa bat eta ateatze zien danak eta deskarga eindekon jute zien danak 
ikustea ze zulo zeon. Zulo hortan egurrakin paretatan posteak ipinita eitten zien eta bea jute tzan hori nola ein esaten.

Nora joaten zen aita langileentzako soldataren bila?
Zumaian eta nola zaukaten ofizinak eta Segundo Lilin etxea juten tzan hots ettea telefonoz. Mariai ordaintzen ziyon. Minerok 
nahiko justu ibiltze zian, 4-5 umekin eta jateko gaztainak bilatzea jun eta baatzeta jatekoa bilatzea junda. Minatako lana oso 
prekarioa zan. Gure aittak ekartzen tzun kintzena hamabost eunen, Zumaitikan ekartzen tzun dirua, kolkon ekartzen tzun. Tzeon 
Cementos Uriarte Rezola, zauzkan ikatza, Urtainek harrobiya eta gero Beduan tzeon hoiekin masa eitteko tokiya. Gero enkargatu 
hoiek Zumaira juten tzian hamabostean behin dirua ekartzea, eta diru hori kolkon hartu eta bazkaitxoa eitten tzuen. Nire aitta 
etortzen tzan trenez Iraeta, Pedro Agote Beduakoa juten tzan Zumaitikan oinez eta nik uste Urtain karruakin eta astuakin jute 
zala Zumaira diru bila.

Garai hartan dantzan “agarraua” egin ahal zenezaketen? 
Guk balsian ez gendukan eittikan. Nik zinta zuriya neukan Mariaren alaban abanderada nitzalako. Errege euna zan eta plazan 
dantzan itte zan. Holako baten bals bat jo zuen. Nire launa ta biyok in gendun bals hori. Hurrengo eunen, apaizak (Mikel Atxa-
ga), abisatu zun juteko bere despatxura. Ni enitzan jun, baiño nere ahizpa jun tzan. Esan tziyen nola ziteken baltsian ein. Neri 
abisua bialdu zien Mariaren alabak zian zaharrauak eta, beste bat eitten banun zinta kenduko ziela.
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Eskolan euskaraz egiten zenuten? 
Sei urtekin hasi giñan gu eskolan eta gendukan Logroñoko maistra bat. Doña Isabel zan, bere amakin zeon. Eskolan goian 
bizi zian eta in behar gendun erderaz, tutik ez genekian baino ein be(he)r gendun erderaz. Jolas garaian e ein behar gendun 
erderaz. (…) Ni gogoratzen naiz, 11-12 urtekin oso bargastak giñala. Kastiguik behiñ e enun izan. Mutillak, nere anaiak esaten 
tzun oso maixu ona izan tzuela, Teodoro.
Cara al Sol kantatu behar izaten gendun, erterakon, despedida bezela eitten gendun.
Errazionamendua
Garai hartan aston hartuta gariya entregatu behar izate zun aitak. Hori izango zan nazionalista izateatik, ze nazionalista ez 
zianak eitten tzuen gari hori udaletxera ekarri baino atzea gauian etxea ekartzen tzuen.
Minan, koka oliyua ekartzen tzuen eta handik likidua atea eta bakoitzai banatzen tziyoen oliyo hori. Gabonetan ekartzen tzuen 
ba turroiak eta koñaka eta anixa partitzen zeien langilliei.
Minero bakoitzak izaten tzun ogi beltza. Gosia ez, baina arrautza batekin 4-5entzako tortilla bat eitten tzan. Auzoa juten ginan 
enkarguta txokolatia ematen tziutelako. Beti eoten tzan babarruna ta bakaillua. Gosik ez. Txokolatian gosia eta arrautzian gosia 
izaten tzan. Txerriya re hiltzen tzan basarriyan. Beterinayua erdalduna zan ze aldameneko basarrira etortze zanian da gure aitta 
juten tzan interprete bezela.

Zarauzko ikastola
Laun bat banun fotokopiadora bat bazun eta propaganda guk partitze gendun, eta ni asko enitzan ibili, baino propaganda 
abertzalia txarlatako eta banatzen gendun. Calle Getarian zeon sotano batean eitten gendun eta billerak eta eitten genittun. 
Gabardinadunik (polizia) eta bazeon beira ibiltze ginan eta autobusetik lehenago jaiste ginan ez ikusteko nun bizi ginan eta… 
28 urte izango nittun ordurako. Politizatuak ez geunden elizan babesen geunden. Zarauzko ikastola ireki gendunen e, elizan 
babesen ireki gendun. Eta harea re etortze zan inspektoria eta nik naukan Corte y confeccion-eko titulua, eta beak be(he)r 
tzun titulua nik umek eukitzeko eta nik erakusten niyon Corte y confeccion-eko titulua eta gustoa jute zan inspektoria. Gu ka-
tekistak bezela ginan eta zian 110 ume inguru. Nola ez geundekan mahairikan, 3 urteko umek geneuzkan lurrian eta 4 urtetik 
aurreakuak gurasuek ein tzittuen mahaitan. Lurrian zeudenak ilegal zeuden, eta inspektoriai etten zeudela esate genion. Aita 
Ezkurdia zan horko arduraduna. Karmele Esnalek esandako gauzak eitten ginutzen inspektoria etortzen tzanian.
64-65en ireki gendun ikastola, baina nik euskera eta josten banekin. Karmele Esnalekin Miren Tolaretxipi eta biok ikasi gendun 
eta bi hainbeste umentzako ezinezkua zan. Ordun Miren Etxabe boluntario eskaini zan guri launtzeko eta gero Ione hartu zuen 
eta hori tituluik gabe zan ta umek txotxakin da Xabiertxon liburukin da, filtro bat geundekan ta hor gauzak jarri ta abestu eta gu-
raso billerak eta… Gero batxiller eittia pentsatu gendun magisteritza eitteko. Baino nik hain gaixki pasa nun urte hua, batxillerra 
bukautekun erizaintza ein nun. Miren Tolaretxipik bakarrik jarraitu zun ikastolan. 
Miren Tolaretxipi zan didaktika, xagu bat agertze bazan hartu ta filtroa eamate zun eta esplikatze zun zer tzan hua. Ateatze 
ginan nola hondartza ondun geunden kalea asko eta ebaluazioik etzan eoten ordun…
Lokala frantziskanotan bi gela berrittu zituen, ikastola sortu zanian. Bankuak gurasok eta ein tzittuen gauez. Zarautzen etzeon 
eskolaikan, mixirikordian umek pasillon zeuden etzeolako tokikan eta orduan Imanol Murua eta Urbieta, Xabier Agirre etab., 
euskera zekitenak bildu gintuzten eta hola hasi zen.
Inguruko irakasliekin batze ginen eta asteburutan Karmele Esnalena jute ginen. 
Euskalduna erizain izanda, gaixo askok asko estimatzen tzuen eta mediku batzuk ‘habla en cristiano’ esaten tziuten. Gu 80 
Basurton sartzian danok erizain emakumiak ginan eta Basurton geneukan mutil bat praktikantia, eta mutil bat sondatu behar 
bazan mojak etziuen uzten guri sondatzen eta horren zai eon be(he)r izaten tzun retentzio batekin baldin bazeon e, sonda 
jartzeko, eun bat eo bi.
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KONTXITA Izeta Legarda-ereño779 

1931ko abenduaren 7an jaioa. Ama, Sebastiana Legardaereño Larrañaga mutrikuarra. Aita, Manuel Izeta Korta Gexala etxekoa. 
Anai-arrebak Maria Angeles, Jesus (sei hilabeterekin hil zena) eta Jesus.

Nolakoa zen egoera gerra garaian? 
Bainuetxian soldauak eon tzianian, etxia libre ikuste zuenian hartu eta ematea. Ni Gexalagan neon eta soldauak zetozela eta 
baatzan behera jun eta han eon ginan nire izeko nire lehengusua ta ni. Harrapau zittuen animali danak, soldau frankistak. 
Bainuetxian eon tzian haiek.

Tabernaren izena
Tabernak zun leno izena Bar Toki Alai eta euskaldunen izena prohibittu ein tzuen eta kendu zeben izen hori eta gero denbora 
askun ez genun ezerre euki. Gero Gexalakua deitze zioben tabernai han jaiotakuak giñalako. Gero fakturak eta etortze zian plaza 
España.
Gure aitta Madrida o Bartzelona o jun tzanen, ikusi omen tzittun alkandorak, koioteko nobelak ekartze zittuen figurak alkandora 
kuadrodunakin azaltze zian. Aittak ekarri ein tzittun halako alkandorak eta ordun koiote, koiote esaten hasi zien eta hala hartu 
zun tabernak izena.

Estraperloa eta Zestoan izaten al zen?
Amak irina ekartze zun Azpeittittik otarra haundiyan trenian, deskantsilluan laga eta bea jarri eitten tzan. Hola batzutan beste 
batek e harrapatze zioeben. Gero taberna goian eukitze genun kuartuan eta bahie eukitze genun, atzeko kuartuan eta han 
jarrita egurrezko tabla bat eta gero errota emate gendun. Ogi txuriya jateko etortze zan dirua zunak erostea.
Eun baten etorri zikon inspektoria, eta labadora ipinita eta armayo txuri bat zun tabakoz dana bete-bete einda, baino labadora 
nola zaon aurrian hara jun ez eta etzioen harrapau.
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JOSE MANUEL Landa Arizkorreta780

1947ko azaroaren 23an Zegaman jaio zen. Ama, Pia Arizkorreta Olaran zegamarra. Aita, Pedro Landa Egiburu zestoar igeltseroa. 
Gerra garaian frankistek Zestoako Eusko Nekazarien Bazkunako idazkaria izateagatik preso hartu zuten eta kartzelan sartu zuten.
“Txomin txiki baserrikoa zen eta nekazarien sekretario bezala ibili zen eta nola atzetik zabiltzen alde egin zuen. Bakarrik jun 
tzan aita. Berak bainoetxen igeltsero gisan eitten tzon lana. Herriko baten denuntzia euki zun eta alde ein be(he)r izin tzon. 
Gernikako bonbardeoaren hurrengo egunean pasa omen zen oinez bertatik eta Bilbon osabak zituelako hara joan zen. Han 
afaltzen ai ziela, bakarren batek eta osabari jota tiroa eman zioten. (…) Handik aita harrapatu zuen Bilbon eta gero Vitoriko 
seminario zaharren eon tzan kartzelan eta gero ia Ondarreta”.

Zergatik egon zen kartzelan? 
Txomin txiki baserrikoa zen eta nekazarien sekretario bezala ibili zen eta nola atzetik zabiltzen alde egin zuen. Bakarrik jun tzan 
aita. Berak bainoetxen igeltsero gisan eitten tzon lana. Herriko baten denuntzia euki zun eta alde ein be(he)r izin tzon. Gernikako 
bonbardeoaren hurrengo egunean pasa omen zen oinez bertatik eta Bilbon osabak zituelako hara joan zen. Han afaltzen ai ziela, 
bakarren batek eta osabari jota tiroa eman zioten. (…) Handik aita harrapatu zuen Bilbon eta gero Vitoriko seminario zaharren eon 
tzan kartzelan eta gero ia Ondarreta.
Hasiera baten pena de muerte zeukala eta gero eun batetik bestea soltau zuela. Gero Zestoara jun tzala eta Zegaman bazeola, 
Tomas Zubizarretarena kontratistarena peoi bezela etorri zan eta aurretik ezautuko zun, kartzelatik eo… ezautuko zien. Beste 
anaie Joakin igeltseroa zan eta hango medioz eo etorri zan lanea Zegama, fabrika zaharra eo eitea. 1942 ingurun etorriko zan 
Zegama. Abarkareronen lan eiten zun eta sastrerie amana frenten zan eta ezkondu ein tzien. Aittek ogi mamikin fitxak eiten ikasi 
zun eta gero kartzelatik irtetekun ere eiten tzitun. Arangizekin eon tzan kartzelan.

Aitak kontatu zuen zerbait gerran eta haren ostean gertatutakoaren inguruan?
Amak esaten zion isiltzeko bazpare beldurragatik. Nik pentsatzen det interesgarrie eta inportantea dala jendeak hau jakitea.

Zegaman kontrabandorik egiten zen?
Arabatik eta Aizkorriko beste aldetik patatea, garie… ekartzen tzan eta errota zeuen hamen. Jende dexente hamendk autza 
erderaz ikastea juten tzan.

Makiak egon al ziren inguruko mendietan?
Makiak Arranoaitzen eon tzien Maki txabolan eo. Arabako mugan 8 maki eo eon tziela eta zazpi bertan hil zituela maki txabolan eo.

Nolakoa zen eskolako egoera?
Erderaz zeon ein beharra, banderea jasotzen genun Cara al sol kantatu eta guretzea re hantxe eoten tzan. Erderaz ez bagendun 
eitten kastiguk eta ostieletan edo astelehenetan errezatzen tzan latinez elizan. Gure arten euskeraz ein izin da. Neskak erderaz 
eiten tzuen haunditasune zan eta mutilek dana euskeraz. Monjatan da erdera gehiago sartzen tzuen, han ikasten tzuen neskak.
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KONTXI eta MERTXE Landa Gabiola781 

Mertxe Landa Gabiola, 1941eko irailaren 24an Zestoan jaioa. Kontxi Landa Gabiola, 1945eko abenduaren 8an Zestoan jaioa. 
Ama Angela Gabiola Soloaga Gizaburuagan jaioa. Laster familia osoa Aulestiko Bisketxe baserrira lekualdatu zen. Aita, Jose 
Joakin Landa Egiburu, Zestoako Txomin Txiki baserrian jaioa. Anai-arrebak, Jesusa, Miren (garai hartan Maria Natividad), Pepita 
(garai hartan Josefa Santos), Mertxe (berez Ixiar ipini behar zioten baina medikuaren eskaeraz Mercedes, Merced egunean jaio 
zelako), Kontxi (garai hartan Maria Concepcion) eta Jesus Mari.

“Gerra bukautekuan norbaitek aitari esan zion zirikatzen ‘zemat oholki ein dek hik hildako jendikin?’ eta aittak erantzun ‘ixilik 
eon ai bestela hartukoek e’. Gauiain etxea alguazile aitta ateatzea, eta amak gelan itxi zun aitta”.

Amak non egiten zuen lan? 
Amak hoteletan lan asko ein tzun. Gure aittak pasatze zun astia Zumarran. Gero amak balneaioko eta hoteletako plantxan jardun 
tzun lanian. Hotel Arozena kanpotar, kubano asko ta etortze zan orduan. Ta gure etxian haien erropa plantxau eitte zan orduan. 
Jute giñan pertxeruakin eta otarrakin arropa danak plantxauta eta laatze ginun kuartotan eta faktura laatze gendun ohe gainian eta 
kanpotarrak ordaintzen ziuen. Eta hotel hortako kortiña danak gure etxian plantxatze zian. Gaña etzeon plantxa elektrikoikan eta 
gure ama goizian 6tan jaiki, plantxa jabondu eta sua ein eta suko plantxa buelta ekonomikan, zemat plantxa ein tzan gure etxian! 
Baina familiya ata zun hola, zorrik gabe. Zunzunegin lan ein tzun, menbrillua eitten da…

Aitta gerran aurretikan
Oso ondo bizi zian. Ama jute zan balneaioa goizeko 8tan balneaioa sartu be(he)r tzula, baino lenuo ibaira jun eta sakuka egu-
rrakin etxea, sua eitteko.
Gerra denporan aittak bi botila ardo hartu zittuan ta hori izan omen tzan salaketa haundiña. Ta gero amakin Bizkaira jun tzan ta 
bila ibiliko zian eta bea presentau zan. Eskapau eingo zian aiatzeako. Hiru ume hartu eta Bisketxera. Bai zestuarrak asko eon 
tzian han, Blas Barrena, Juan Arrazola (Cadizen eon tzan), Patxi Zulaika… alde ein behar izan tzuen. Gero txarrena izan tzan 
Franco garaian frankista familiyak zian jauntxuak eta santuak zian. Gure aldian batzuk zian, gu haien aldian oso pobriak giñan. 
Hotel estaziyokuak eta nazionalistak zian.

Gernikako bonbardaketan
Amama han tzan bonbardeuan eta gure amak esate zun nola Santa Eufemia menditik ikusi zun Gernika.

781	Elkarrizketa jaso gisan transkribatu da. Liburua euskara batuan idatzi denez, bertako euskalkiaren nolakotasunak mantentzeko egin da honako aukera.



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

227orr.

Aitak noiz irten zuen kartzelatik?
Gure aittak erten tzun lenuo, Ventura Sagarzazu, pertsona amistade handikua militarrakin eta tratu handia zion. Venturak eo esan 
tzien militarrei gure aittak ezerre etzuela ein eta hala, gure aitta Donostia etorri zan eta flaku-flakua etorri zan eta nexka koxkorrai 
egurrezko eraztuntxo bat ein tzion kartzelan eta hura eman. Larrinagan eta Cadizen eon tzan kartzelan.

Gero herriyan lanik ez
Urolako trenian astelehenetan ta larunbatian etorri, aste guztiya guk aittak gabe. Amak familiya atea be(he)r tzun. Hori goorra 
izan tzan gure familiyan, dana bate kulpik gabe. Aitta espetxian sartu zan 1937ko ekainan 29ian, baiño aurretikan eon tzan 
ixkutauta. Aurretik Larrinagan eon tzan. Porque herriko apaizak gure amai beti aittu niyon, herriko apaizak gizona Larrinagan 
zeonian bost duroko bat sartu ziola poltsikuan gizona ikustea juteko.

Umeak kentzen saiatu
Herriyan sortu zan gorrotua. Gure aitta kartzelan zaola gure amai kentzen intentau zuen umiak e kentzia e. Etxia rekisauta ta 
eon tzan.

Eskolako egoera nolakoa zen?
Aitta eon tzalako espetxian da burlaik ez gendun jaso. Jun da Cara al sol kantau be(he)r tzan. Ni lehendabizi nazionaletan jaiki 
ta Cara al sol kantatu be(he)r tzan gero hasi nitzan sor Mariakin. 
Historia esplikatzen da Sor Carmenek esate zun los rojos los males que hicieron. Mojak izin tzian geiztuak. Eskolan erderaz 
ein be(he)r genun.

Gosea
Gure amak esate zun, eskerrak inglesak eta irabazi zuen gerra ze bestiak irabazi bazuen miseriya haundiago. Ogi beltza, 
launtzik etzeon hemen ordun… kastañan denboran kastañak, keixak… ni akordatze naiz hotel arozena jute giñanian eta 
kubanuak ekartze zuen erropa ona eta eukitze zuen bi kuarto konektauta eta kajaka melokotoiak eta ekartze zittuen, hau da 
fruta! Guk bitartian, sagar erriak, patata prijittuai tomatia bota ta… amerikanuak mojeta leche en polvo bialtze zuen.

Fusilatuak
Zubimusuko zubiyan. Hor dao kurutzia markauta. Hemen arkupe txikitan lo hartu ta baten txibatazua esate zuen eta hots ein 
bestiai eta hartu eta horra eman eta fusilau ein tzuen. Petrillian dao kurutze bat einda, nahiko diximulau dao.

Gazteek gerran zehar eta diktaduran gertatutakoa garrantzitsua da jakitea?
Bai oso inportantia da, gure gurasuak oso gaixki pasa zuen. Gerra bat izan tzan Franco atea zalako armetan bestela etzan 
halako ezerre.
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KARMEN Lizarralde Zumeta782 

1932ko uztailaren 13an Txiguan jaio zen, Txigua berri baserrian. Maria Zumeta Olaskoaga izan zen bere ama. Aita, Angel Liza-
rralde Bergara zen eta Txigua berrin jaiotakoa izango zan. Anai-arrebak, Jose, Agustin, eta bera ziren.

“Indamendin goitikan behera nola sartu zian zaldiyak goitikan behera, soldauak, eta nola hamentxe daon iturritikan askatikan 
ure eaten jardun tzuen eta Zestuako bainuetxea jun tzian lota. (…) Ni bargasta xamarra nitzan eta ikuste nuen dirua etxian 
nun gordetze zan. Hartuet zaku berde hori eta erten det balkoera eta ran ran ran, astindu soldau hairi eta jorrau ninduen etxian 
ederki”.

Gerran zehar eta ondoren goserik pasa zenuten? 
Boniatuakin akordatze naiz ni, Zestoan nola emate zittuen razionamentuan bollo batzuk. Goseik eta ez gendun pasa guk.

Dantzan “agarrauan” egiten al zenuten?
Barriyotako erromerita jute ginan. Aizarna jute ginan. Agarraua ettia hori bai zala pekatu mortala! Aizarnazabalgo parrokua 
Ramon Mendizabal zun izena. Orduan kongregaziuak zien luistarrak, mariaren alabak… kongregaziyuan zintak izaten tzian, 
zinta zuri ta urdinak. Zinta zuriya zekanak besteiri aintzen zien eta nik zinta zuriduna nitzan. Plazan han gebiltzan dantzan eta 
mutillakin ein ezetz eta baietz eta ‘bai eingoñat!’. Eta ein nun nere laun baten nobiyuakin. Eta hurrungo eunian zinta kendu eta 
kongregaziyotik bota ninduen. Karta bat bialdu zien mutil batekin pekatua ein nula ta: la gallina si se aleja de los chitos, y la 
gallina cae en garras malditas. Ha subido a otra iglesia, ¿volverás? Tengo por seguro que sí.

Elizara joate zineten?
Gizonezkuak alde batetik eta emakumiak bestetik, aparte. Meza latinez emate zun, altarea beira. Entierruak diferentiak eitte 
zittuen, primera, segunda y tercera. Diruan tzuen diferentziya, argiya diferentia. Dotriña euskeraz.

Aizarnatik behera ba omen zegoen linea bat ikatza jaisteko?
San Juantxon goitikan behera linea zan eta bestia hamen eote zan errenterunekoan eo souan eote zian eta kornetakin eo alkar 
enteatzen zuen. Linean hamen jaisten tzan ikatza, Errekondon tzeon ikazteia eta otarrak jartze zian linean, linea batian etortze 
zian betiak eta bestian bueltatze zian hutsak. Gero ikatz hori eamate zuen Beduako fabrika, txitxaria esate ziyen emate zun 
kamioiai, mantso-mantso ibiltze zan. Zumaiko sarrerako zubiko semiana zan txitxare hori. Han Beduan hidraulika eitten tzuen. 
Gero soldauskatik libratzeako garaian da, Beko olako Antonio, Urbittako Faustino ta hoiek danak minan ibili zian. Hamen hi-
draulika fabrika zanen e libratze zittuen.

782	Elkarrizketa jaso gisan transkribatu da. Liburua euskara batuan idatzi denez, bertako euskalkiaren nolakotasunak mantentzeko egin da honako aukera.
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ARKAITZ Lopez Barrena783

1975eko maiatzaren 17an Zestoan jaioa. Ama Mari Karmen Barrena Iribar eta aita, Andres Lopez Azkarate. Amona, Juana Iribar 
Iraola (1911) eta aitona Blas Barrena Goitia (1902), igeltseroa, abertzalea eta Zestoako bandako zuzendariordea.

“Gerrak harrapatzeioe gazte-gazteik. (…) Gazte-gaztetatik abertzaliak dia”.

“Ikurriña ixkutau zebela hain ondo napar erreketiak sartutakuan, inoiz inok etzula billau”.

“Barrenatarrak dazkazu nere birraittonatik hasita musika bandan. Danak bandan jotze zeben, eta geo pelotan e bai. Beranduo 
herriko festak antolatzen eta”.

Amona zein egoeratan geratu zen? 
Nere amama Barrenatarrenean bizi zan, Sabinok 2 urte ein ber eta 36an hasieran haurdun dao (1937ko hasieran jaiokoa Luis), 
ume txiki bat eukita eta bigarrena jaiotzea eta lanipe. Nik aittute dakat gabin jardute zula lanin amamak. Gerra hasi zanian, Zes-
tuan geldiu zan. Badakit bizi goorra euki zula ta gazte hil tzan 49 urtekin eo.

Aitonari gerra garaian zer gertatu zitzaion?
Gerrak harrapatzeioe gazte-gazteik. (…) Gazte-gaztetatik abertzaliak dia. Bandatik depurau zuen. Gerran, Zestutik alde einda 
eon tzan eta gero frankistak atxilotu zeben, lelengo Larrinagan eon tzan, gero Alcalá de Henaresen (…). Nere aittitteatik danak 
Blas Barrenaatik gizon ona zala esateibe. (…) Gerraostekua aiau zatena da, sufrimendua euki zuela.

Zuretzat garrantzitsua da gaur egun gazteek gerran eta diktadura frankistan zer gertatu zen jakitea? 
Eske derriorra da, jakin beharra dao, badakit garai zaillak diala, baiño hau ez badeu transmititzen pertsona hutsak izatea aiau 
leikeu. Pertsonak sentimenduak dazkau, histori bat dakau, bizi bat dakau eta horrek pertsono ite gaittula iruitze zat. Neretzat 
oso inportantia da. Nik neuk pertsonalki bi alaba dazkat, eta eaman eitteittut hona, hara ta bestea eta esplikatzeizkobet gauzak 
ahal deten ondona. (…) Nik ustet gaztiak badakabela kapazidadia aitzeko gauza asko, goorrak izan arren, eta ondo etorriko 
zakobe. Beaien bizipen hoiek danak jakin behar ditugu. Oin da garaia, ze hemendik gutxira ezta ino eongo”.

783	Elkarrizketa jaso gisan transkribatu da. Liburua euskara batuan idatzi denez, bertako euskalkiaren nolakotasunak mantentzeko egin da honako aukera.
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ANGELES Odriozola Urrutia784

1951ko uztailaren 8an Akuako Arretxe baserrian jaioa. Ama, Pilar Urrutia Illarramendia Akua bailarako Akua-barrena baserrikoa, 
1921eko azaroaren 11n jaioa. Ahizpa Luziarekin batera Zunzuneginean lan egin zuen. Luziak menbrilloa egiten zuen eta amak 
berriz, kaxatxoak prestatzen zituen menbrilloak sartu eta gero salgai ipintzeko. Ezkondu ostean, baserrian lan egin zuen. Aita, 
Antonio Odrizola Azkue, 1921eko ekainaren 13an jaioa. Bost anai-arreba ziren, Manuel, Angeles (elkarrizketatua), Luis Mari, 
Jose Antonio eta Ignacio Jabier.

“Gerra hastean aittek 15 urte eukiko zittun. Soldadutzia tokau eta hori esate zun, bearek esate zun 44 hillebete ein tzittula, 
Oiartzunen, Estellan eta gero bearek esate zun Fuerte de San Cristobal-en. Gero gose haundiya zala bea soldau jun tzan urtian. 
Nik goguan dakat nola esate zun, (Pedro) Areta San Cristobalen tzeola eta nola oso kartzela gogorra zaukala. Han ikusi zula 
bea ta Pedrok Zestuakua zala ikustian sekulako ongi etorriya ein tziola. Gero saiatze zala ahal tzunian arrautzak eta esnia ta... 
gauza beruak eta pasatzen da (Pedrok) izugarri eskertze ziola. Gero hotz haundiya ta… hankak periodikokin eta biltze zizkiola 
(Pedrori). 

(…) Oiartzunen eon tzanian, libre zauen garaian basarri batian laundu eitte zun aittak eta ondo pasau zula garai hare hola.

(…) Aittai gaixotu zanian, Lekeitiotik etortze zitzaion (besteak beste) bixitan, ta esate zun soldaduskako launek ziela”.

Eskola
San Joan egoitzan, mojetan ibili nitzan, Hermanas de la Caridad, nere ama re hortxe ibilitakua zan. Nere amak esate zun, Re-
publica garaia o izango zan, lelengo Urola ibaia ta ikaste zituela. Ta guk berriz, río Miño, Duero, Tajo, Guadiana… Oporrak eitte 
giñuzen San Pedro, San Pelaio alde hortatikan urriyan aurrenian haste giñan eskolan. Urrian 1ian diktadua beti, día del Caudillo. 
Amai gustatze zitzakon asko idaztia ta redakziyuai eta gure amak errepasoa ematen ziyon. Ta etzun ezerre esaten día del Cau-
dillokua ta letzen zitunian, oposiziyokua izanda… Bere anai bat e, Jose Maria Urrutia trabajadoretan Santoñan eondakua da, 
plaza de Torosen eukitze zittuen.
(…) 
Basarrira biria re etzan oin bezela izaten, asfaltauta. Eskola etortze giñan ta galtzetiña ta zipriztiñakin. Haste zan monja pupitre 
artian bueltaka ta esate ziun ¡aseo! Gero aseoak nota izate zun; bata txuri bat ibiltze gendun eta galtzetin hoiek. Erropa kalekua 
emate gendun ta bata eskolan izate gendun.
(…) beste monja bat eskubikua zan oso baño humanidadiakin. Kaletikan eta batzuk nere baño zaharraguak zianak eta artian 
batzuk aita kartzelan zuenak eta goizian etxian launtzeko gelditze zian eo arrandaian lanian eo gero jute zian eskabetxeko (Ai-

784	Elkarrizketa jaso gisan transkribatu da. Liburua euskara batuan idatzi denez, bertako euskalkiaren nolakotasunak mantentzeko egin da honako aukera.
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zarnazabal edo Itziarrera) lanak eittea eo. Goizian matematika, geografia… izate genun eta arratsaldian josten, pintura… izate 
genun. Moja batek eitte zuan goizian eman giñuzenak, bere mahai onduan hartze zuan goizian etorri etzan neskatako bat eta esa-
te zion ‘coser y fregar ya te enseñará la vida’. Ta emate ziyon goizian eman giñuzenak eta dana beai bakarrik hartuta emate ziyon.

Aberri egunian
Umiak ez genekiun ikurriña nolakua zan e. Amak ensaladilla rusa eitte zun, patata, piperra ta azeitunakin. Gaur euskaldunen 
euna! Gora Euzkadi, bizi bedi! Kantatze zun da.

Gosia
Nola haundiya zan, aittan lehengusuak, Azkuetarrak eta, basarriyan pasatze zuen negua, beti re basarriyan jateko gehio eote 
zan da.

Euskara
Guri ametitze ziuen baserrikuei bakarrikan dotriña euskeraz. Kalekuak, abertzaliak izanda re, erderaz. Gero Zestuak eta beti 
eraiñ asko bainuetxiakin eta izan du kanpotarrana ta iual horrena izango zan. Mutillak gehio hitz eite zuen kalekuak euskeraz, 
neskak baiño. Guri caseras eta hola esate ziuen baiño… erderaz e ikasi genun! Pargulotan euskeraz zekiña geneukan, Sor 
Maxima. Gero bigarren maila pasatze giñan, baiño letzen ikasi be(he)r tzan. Gure etxian 3-4 urteako letzen ikasi ziuben eta 
ni eon nitzan parbulotan oso denbora gutxian. Ta beste maila azkar pasau nitzan ta ez nekin ezerre erderaz. Atea ninddun 
pizarra ta sí esan be(ha)rrian o no o… pentsaukozu ba, 4-5 urte ez neuzkan nik artian, goian eote zan superiora ekarri behera 
ta kristona montatu zien nei. Baño ez nekin erderaz. Hori baserrikuena gehio izate zan. Sor Mariakin kalekuak danak erderaz 
hitz eitte zuen ta nik ezin entendiu. (…) La Sallen apaizak e euskaldunak bazeuden. Gero Lezotik etortze zan, euskal dantzak 
ekartze zittun, Gorrotxak, erderaz hitz eite zun.

Bainuetxea
Neguan manantialeko ura enbotellatzen lana eitten zun jendiak gero kanpoa bialtzeko. Neguan hillabete asko garbitasunian lan 
eitten zun jendiak, hoteletan eta bainuetxian txukuntzen.

Emakumearen egoera
Gizona feriya o azoka jute zian. Baino ama, edadetuak eta etxian eukitze zian eta beak zaittu zittun danak. Amak koltxoiakin 
eta zemat lan, orduan koltxoia illiakin eta eite zan, terraza ata… gure amak zemat lan eitte zittun! Neguan aziya bota be(he)r 
tzanian e, amak eitte zun. Hamen feriya hillan azken osteunero izate zan, ta aitta ganauakin jaiste zan, ganauak plazan lotze 
zian. Eskola jun baiño lenuo nere launek eta nik etxez etxe esnia partitze gendun.

Gazteentzat garrantzitsua?
Bai, ezautzia beti ona da.





Iturriak eta Bibliografia



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

234
orr.

AGIRITEGIAK
Alegiako Udal-Agiritegia
Getariako Udal-Agiritegia
Zegamako Udal-Agiritegia
Zestoako Udal-Agiritegia
Donostiako Erregistro Zibila
Irungo Erregistro Zibila
Tolosako Erregistro Zibila
Zegamako Erregistro Zibila
Administrazioaren Agiritegi Orokorra
Aranzadi Zientzia Elkartea
Artxibo Historiko Nazionala
Avilako Agiritegi Militar Nagusia
Bizkaiko Probintziako Artxibo Historikoa
Erorien Haraneko Benediktarren Abadiako Agiritegia
Euskadiko Artxibo Historikoa
Euskadiko Dokumentu Ondarearen Zentroa 
Euskal Ikasketetarako Fundazio Popularra
Euskal Memoria Fundazioa
Gipuzkoako Artxibo Orokorra
Gipuzkoako Probintziako Artxibo Historikoa
Gogora: Memoriaren, Bizikidetzaren eta Giza Eskubideen Institutua
Guadalajarako Agiritegi Militar Nagusia
Hirugarren Lurraldeko Auzitegi-Militarra, Bartzelona
Ipar-Mendebaldeko Eskualde Militarreko Tarteko Artxiboa, Ferrol
Memoria Historikoaren Zentro Dokumentala
Nafarroako Agiritegi Irekia
Renoko Unibertsitatea
Sabino Arana Fundazioa-Euskal Abertzaletasunaren Agiritegia
Teruelgo Probintziako Artxibo Historikoa

HEMEROTEKA
ABC. Hemeroteka Digitala
Ahora, Madrid
Diario de Burgos
Donostiako Liburutegi Digitala
El Día
El Diario Vasco
El Pensamiento Alavés
Eguna 
Espainiako Liburutegi Nazionala. Hemeroteka Digitala
Euzkadi 
Gaceta
Gipuzkoako Foru Aldundia. Hemeroteka Digitala
Koldo Mitxelena Kulturunea
La Constancia
La Vanguardia. Hemeroteka Digitala
La Voz de Guipuzcoa
La Voz de España
Unidad



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

235orr.

BULETINAK
Estatuko Aldizkari Ofiziala
Gipuzkoako Aldizkari Ofiziala

BIBLIOGRAFIA
Almorza Arrieta, K., Buces Cabello, J., 2016. Saseta Defentsa-Sistema. Aranzadi Zientzia Elkartea, Donostia. 
Alonso Carballés, J.J., 1998. 1937 Los niños vascos evacuados a Francia y Bélgica: historia y memoria de un éxodo infantil, 
1936-1940. Asociación de Niños Evacuados el 37.
Aranbarri Etxaniz, S., 1989. Anai arteko borroka Azkoitia’n: 1936-1939. S. Aranbarri, Donostia.
Aranzadi Zientzia Elkartea, Beledo, A., Egaña, I., Martín, C., Zato, M., 2010. Gipuzkoa: udal errepublikanoetatik frankistetara 
1936-1937. Aranzadi Zientzia Elkartea, Donostia. 
Aristi, P., 2022. Nire Uztapide. Erein, Donostia.
Arizabaleta Gantxegi, I., 2019. Deba 1936-1945: Giza Eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankis-
moan. Aranzadi Zientzia Elkartea, Donostia.
Aróstegui Sánchez, J., 2013. Combatientes requetés en la Guerra Civil española (1936-1939). La esfera de los libros, Madrid.
Arrieta, Lierni, 2005. Ikatz bila Aizarnan. Danbolin Zestoako herri-aldizkaria.
Artano, J., 2007. Maistraren esana lege. Argia astekaria. 
Arzallus, F., 2015. Esklaboak porlanaren lainopean. Danbolin Zestoako herri-aldizkaria.
Arzallus, F., 2019. Miliatarrak eta Gerra Zibila. Danbolin Zestoako herri-aldizkaria.
Arzallus, F., 2022. Arroako Jakoba. Danbolin Zestoako herri-aldizkaria. 
Badiola Ariztimuño, Ascensión, 2012. Cárceles y campos de concentración en Bizkaia: 1937-1940. Txertoa, Donostia. 
Barranquero Texeira, Encarnación, Prieto Borrego, Lucía, 2004. Las mujeres durante la Segunda República: trabajo y vida co-
tidiana. In: Morales Muñoz, M. (coord.), La Segunda República. Historia y memoria de una experiencia democrática, 125-145. 
Diputación de Málaga. 
Barruso Barés, P., 1995. Verano y Revolución. La Guerra Civil en Gipuzkoa. Haranburu, Donostia. 
Barruso Barés, P., 1996. El movimiento obrero durante la II República: organizaciones obreras y dinámica sindical (1931-1936). 
Diputación Foral de Guipúzcoa, Departamento de Economía y Turismo, Donostia. 
Beaumont Esandi, Edurne; Mendiola Gonzalo, F., 2004. Batallones disciplinarios de soldados trabajadores: castigo político, 
trabajos forzados y cautividad. Revista de historia actual, (2. Zbk.), 31-48. 
Buces Cabello, J., 2016. Azpeitia 1936-1945: Giza Eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan. 
Aranzadi Zientzia Elkartea, Donostia. 
Buces Cabello, J.; Querejeta Casares, Elisa, 2016. Gipuzkoako Aldundiko langileak, 1936 = Personal de la Diputación de Gi-
puzkoa, 1936. Gipuzkoako Foru Aldundia, Donostia.
Cabanellas, J., 2019. Los últimos miqueletes de Guipúzcoa. Círculo Rojo.
Calleja, E.G., Aróstegui Sánchez, J., 1994. La tradición recuperada: el Requeté carlista y la insurrección. Historia Contemporá-
nea 11, 29-54.
Casas Carnicero, A., Pelaz López, J.V., García Fernández, J.L., El maquis en la montaña Palentina.
Chueca Intxusta, J., 2006. Gurs. El campo vasco. Txalaparta, Tafalla.
Del Arco y Blanco, M.A., 2010. El estraperlo: pieza clave en la estabilización del régimen franquista. Historia del Presente, (15. 
Zbk.), 65-78. 
Del Arco y Blanco, M.A., Gómez Oliver, M.A., 2005. El estraperlo: forma de resistencia y arma de represión en el Primer Fran-
quismo. Studia historica. Historia contemporánea, (23. Zbk.), 179-199. 
Di Febo, Giuliana, 2003. “Nuevo Estado”, nacionalcatolicismo y género. In: Mujeres y hombres en la España franquista: socie-
dad, economía, política, cultura, 19-44. Editorial Complutense, Madrid. 
Díaz Freire, J.J., 1999. La reforma de la vida cotidiana y el cuerpo femenino durante la dictadura de Primo de Rivera. In: El Ru-
mor de lo Cotidiano: Estudios sobre el País Vasco Contemporáneo. Euskal Herriko Unibertsitatea, Bilbo. 
Domingo Cuadriello, J., 2009. El exilio Republicano Español en Cuba. Siglo XXI, Madrid. 
Egaña, I., 1999. 1936 Guerra Civil en Euskal Herria. (IV lib., La Guerra en Gipuzkoa). Aise liburuak, Andoain. 
El primer año de la obra de redención de penas: Memoria que eleva el Caudillo de España y a su Gobierno el Patronato Central 
para la redención de las penas por el trabajo. 1940. Dirección General de Prisiones, Madrid.
Erentxun Onzalo, J., 1948. Apuntes históricos de la Villa de Santa Cruz de Cestona. Editorial Icharopena, Zarauz.
Erentxun, E., 1987. Eloy Erentxun. Sociedad Guipuzcoana de Ediciones y Publicaciones, Donostia.
Errazkin Agirrezabala, M. 2013. Los nombres de la memoria, Tolosa 1936-1945. Aranzadi Zientzia Elkartea, Donostia.
Espuelas, S., 2008. La creación del seguro de desempleo en la II República. Un análisis de su impacto y de por qué fue volunta-
rio. Universidad de Barcelona. Eskuragarri hemen: https://www.aehe.es/wp-content/uploads/2008/09/La-creacion-del-seguro.pdf



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

236
orr.

Fernandez Lopez, J.A., 2003. Historia del Campo de Concentración de Miranda de Ebro (1937-1947). Fernandez Lopez, J.A.
Gómez Escarda, M., 2008. La mujer en la propaganda política republicana de la Guerra Civil española. Barataria: Revista cas-
tellano-manchega de ciencias sociales 9, 83-101.
Ibarguren, I., 2018. Frankismoaren Zestoako ezkutuko biktimak. Danbolin Zestoako herri-aldizkaria.
Ijurko, I., 2011. Gure aitona eta gerra zibila, memoria eta historia. Altza, hautsa kenduz-XI. Altza: Altzako Historia Mintegia, 105-134.
Iriondo Alberdi, Pepita, 2000. Nire pausoak. Danbolin-zulo Kultur Elkartea.
Irujo, M., 1978. La Guerra Civil en Euzkadi antes del Estatuto. Kirikiño argitaraldia. 
Irujo, X., 2017. La verdad alternativa: 30 mentiras sobre el bombardeo de Gernika. Txertoa, Donostia.
Jackson, G., 1987. La República española y la guerra civil (1931-1936), Barcelona.
Jackson, G., 1987. La República española y la guerra civil (1931-1936). Barcelona.
Jimenez de Aberasturi Corta, J.C., 2019. Camino a la libertad: la red de evasión Comète y la frontera vasca durante la II Guerra 
Mundial, Txertoa, Donostia.
Jiménez Martín, Eva et al., 2012. Situación penitenciaria de las mujeres presas en la cárcel de Saturraran durante la guerra civil 
española y la primera posguerra. Hacia la recuperación de su memoria, Emakunde-Kriminologiaren Euskal Institutua (Euskal 
Herriko Unibetsitatea).
Joly, Maud, 2008. Las violencias sexuadas de la Guerra Civil española: paradigma para una lectura cultural del conflicto. His-
toria Social, (61.zbk.), 89-107. 
Kortazar Billelabeitia, J., 2018. Frankistak Beasainen. Uztailaren 27ko gau beltza eta errepresioa (III. Liburukia). Aranzadi 
Zientzia Elkartea, Donostia.
Kowasch Velasco, Amaia. 2018. Tejiendo redes / Sareak ehotzen: mujeres solidarias con los presos del Fuerte de San Cristóbal 
(1934-1945) / San Kristobal Fuerteko presoekin elkartasuna izan zuten emakumeak (1934-1945). Nafarroako Gobernua, Iruña.
La obra de la redención de penas. La doctrina-la práctica-la legislación (1 de enero de 1941), Madrid.
La Obra de la redención de penas, la doctrina, la práctica, la legislación: Memoria que eleva el Caudillo de España y a su Go-
bierno el Patronato Central para la redención de las penas por el trabajo / [Patronato Central para la Redención de las Penas 
por el Trabajo]. 1942. Patronato Central para la Redención de las Penas por el Trabajo, Madrid.
López Gómez, Lidia, 2014. La composición musical para el cine en la Guerra Civil Española. Música, política y propaganda en 
cortometrajes y mediometrajes (1936-1939). Tesia.
Manterola Ispizua, I., Ossa Altzibar, Joseba, Carballo Berazadi, J., 2000. Arroa-Behea auzo gazte baten historia. Ezkaizto 
Arroa-Beheko Auzo Elkartea, Itxaropena, Zarautz
Martín Bastos, J., 2015. Badajoz: tierra quemada. Muertes a causa de la represión franquista 1936-1950. PREMHEX, Badajoz. 
Martinez, Marisol; Mendaza, David; Egaña, Iñaki, 2000. 1936 Guerra Civil en Euskal Herria. Aralar Liburuak, Andoain.
Mees, L., 2008. Tan lejos, tan cerca: el Gobierno Vasco en Barcelona y las complejas relaciones entre el nacionalismo vasco y 
el catalán. Historia contemporánea, (37. Zbk.), 557-591.
Memorian Atzera. 2017. Memorian atzera. 1936ko gerraren eta ondorenaren testigantzak Zumarragan eta Urretxun. Zumarraga 
eta Urretxuko Udalak.
Mendiguren Elizegi, X., 1999. Toribio Alzaga (1861-1941). Eusko Jaurlaritza, Argitalpen Zerbitzu Nagusia.
Mendizabal Etxeberria, G., 2012. Zestoako musika historiaren konpasean. Danbolin-zulo Kultur Elkartea, Zestoa.
Ministerio de la Gobernación franquista. 1939. Dictamen de la comisión sobre ilegitimidad de poderes actuantes en 18 de julio 
de 1936, Editora Nacional, Barcelona.
Molero, A., 1975, La Segunda República Española y la enseñanza (primer bienio). Revista de educación, 240 (SEP-OCT), 51-59.
Nash, Mary, 2000. Rojas: Las mujeres republicanas en la Guerra Civil. Taurus, Madrid.
Olaizola Elordi, J., 2009. 1936. Represión y reconversión en el ferrocarril del Urola. Congreso Historia Ferroviaria, Palma, 1-25.
Oronoz, Aiala, 2018. A pico y pala. Trabajos forzosos en Gipuzkoa. Destacamento penal de Irun (1942-1944). Asociación Repu-
blicana Irunesa “Nicolás Guerendiain”.
Preston, P., 1994. Franco “Caudillo de España”. Grijalbo-Mondadori, Barcelona.
Quintero Maqua, Alicia, 2009. Sistema penitenciario durante el primer franquismo: los destacamentos penales. Universidad 
Complutense de Madrid.
Ramos Martínez, J., 2004. La trikitixa de Zumarraga y su entorno (1920-2004). Zumarragako Udala.
Rodriguez Oñatibia, Amaia, 2019. Errenteria 1936-1945. Giza Eskubideen zapalketa errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Fran-
kismoan. II.liburukia. Aranzadi Zientzia Elkartea, Donostia.
Saezmiera Uyarra, J.J., 2003. Zestoari gorazarre=Canto a Cestona. Danbolin-zulo Kultur-Elkartea, Zestoa.
Sánchez, F., 2003. Espías, contrabando, maquis y evasión. La II Guerra Mundial en Pirineos. Editorial Milenio. 
Sanz Goikoetxea, E., 2019. Zumaia 1936-1945: Giza Eskubideen urraketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankis-
moan. Aranzadi Zientzia Elkartea, Donostia.
Studia historica. Historia contemporánea, (23. Zbk.), 179-199.
Torrealdai Nabea, J.M., 1998. El Libro Negro del Euskera. Ttarttalo, Donostia.



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

237orr.

Ugalde Solano, M., 1993. Mujeres y nacionalismo vasco: génesis y desarrollo de Emakume Abertzale Batza. 1906-1936. 
Emakunde, Bilbao. 
Ugarte Telleria, J., 2009. El carlismo en la guerra del 36: la formación de un cuasi-estado nacional-corporativo y foral en la zona 
vasco-navarra. Historia Contemporánea 38, 49-87.
Vallejo Najera, A., 1938. Política racial del Nuevo Estado. Editorial Española S.A., Donostia.
Vargas Alonso, M., 2015. Milicianos. Las bases sociales del Frente Popular y la defensa de la República, Tesia, Euskal Herriko 
Unibertsitatea.
Vicente Aguirre, J., 2007. Aquí nunca pasó nada. Editorial Ochoa.
Zuloaga Muxika, Ione, 2019. Alegia. 1936-1945. Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankis-
moan. Aranzadi Zientzia Elkartea, Donostia.

WEB-GUNEAK
Auñamendi Eusko Entziklopedia
Aranzadi Zientzia Elkarteko Oroimen Historikoko webguneak
Danbolin-zulo Kultur Elkartea
Museo Virtual de la Mujer Combatiente.
Segurtasun-Saila. Hauteskundeetako emaitzen Agiritegia. Bigarren Errepublikako emaitzak.
Todos los nombres.

ARGAZKI FUNTSAK
Aranzadi Zientzia Elkartea, Donostia
Indalecio Ojanguren Funtsa
Jesus Elosegui Funtsa
Pascual Marin Funtsa
Kutxa fototeka: Gipuzkoa Donostia Kutxa, Donostia.

AHOZKO-ITURRIAK
DANBOLIN-ZULO KULTUR ELKARTEA:
-Matilde Aizpurua Zubizarreta
-Asier Aizpurua
-Isaias Balenziaga Pildain
-Jose Ventura Etxeberria Mendizabal
-Maria Uranga Ormazabal
-Teresa Arzallus Alberdi
-Manuela Egaña Larrañaga
-Maria Jesus Etxaide Esteibar
-Rexu Etxaide Esteibar
-Iñaki Iriondo Ibarguren
-Jexux Irureta Gurrutxaga
-Jose Lizaso Peñagarikano
-Karmelo Larrañaga Alberdi
-Maria Larrañaga Alberdi
-Maria Teresa eta Rafael Larrañaga Albizu
-Miguel Larrañaga Salegi
-Miguel Letamendia Uria
-Karmen Lopetegi Zabaleta
-Begoña eta Miren Itziar Sagarzazu Etxeberria
ARANZADI ZIENTZIA ELKARTEA:
-Joxe Alkorta
-Miren Aristi Ibarguren
-Arrazola Mallona familia
-Maria Teresa Beitia Olaizola
-Joseba Egaña
-Milagros Eizagirre Uranga



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

238
orr.

-Carlos Erentxun Etxeberria
-Begoña Errasti Agirre
-Maria Angeles Errasti Iraola
-Olatz Errazti Sagues
-Miren Etxeberria Olaizola
-Juan Joxe Etxeberria Olaizola
-Xabier Iriondo Ibarguren
-Onintza Irureta Azkune
-Kattalin Irureta Goikoetxea
-Kontxita Izeta Legardaereño
-Maite Korta
-Jose Manuel Landa Arizkorreta
-Kontxi eta Mertxe Landa Gabiola
-Karmen Lizarralde Zumeta
-Arkaitz Lopez Barrena
-Jose Maria Olaizola
-Mari Karmen Uranga Elorza
-Zunzunegi-Ugarte familia

LIBURUAN ZEHAR ERABILITAKO LABURDURAK
Agiritegi, buletin eta erregistroak:
AGA: Administrazioaren Agiritegi Orokorra, Alcalá de Henares
AGMA: Avilako Agiritegi Militar Nagusia, Ávila
AGMG: Guadalajarako Agiritegi Militar Nagusia, Guadalajara
AHPTE: Teruelgo Probintziako Artxibo Historikoa
AN: Nazionalismoaren Artxibo Historikoa, Bilbo
APPSS: Donostiako Probintziako Presondegiko Artxiboa
AZEDB: Aranzadi Zientzia Elkarteko Datu-Basea
BO: Boletin Ofiziala
BOE: Estatuko Aldizkari Ofiziala
BOG: Gipuzkoako Aldizkari Ofiziala
BPAH: Bizkaiko Probintziako Artxibo Historikoa, Bilbo
CDMH: Memoria Historikoaren Zentro Dokumentala, Salamanca
GPAH: Gipuzkoako Probintziako Artxibo Historikoa
PARES: Artxibo Espainiarren Ataria
RD: Errege Dekretua
ZPAH: Zaragozako Probintziako Artxibo Historikoa
ZUA: Zegamako Udal-Agiritegia

Instituzio eta legeak:
BBTT: Langileen Batailoia
BDST: Soldadu Langileen Batailoi Diziplinatzaileak
BDSTP: Soldadu Langile Zigortuen Batailoi Diziplinatzaileak
CPIB: Gipuzkoako Ondasunak Konfiskatzeko Batzorde Probintziala
EG: Eusko Gudarostea
EJ: Eusko Jaurlaritza
ICC: Kontzentrazio Eremutako Inspekzioa
TRRP: Erantzukizun Politikoen Eskualdeko Auzitegia

Alderdi politikoak eta sindikatuak:
Ac. Rep.: Acción Republicana
C. Trad.: Comunión Tradicionalista



ZESTOA. 1936-1959
Giza eskubideen zapalketa eta errepresioa Gerra Zibilean eta Lehen Frankismoan

239orr.

CEDA: Confederación Española de Derechas Autónomas
CNT: Confederación Nacional de Trabajadores
EAB: Emakume Abertzale Batza
EAE: Eusko Abertzale Ekintza
EAJ: Eusko Alderdi Jeltzalea
E.B.B.: Euskadi Buru Batzar
EGI: Euzko Gaztedi
ELA: Euskadiko Langileen Alkartasuna
FAI: Federación Anarquista Ibérica
F.E.T. y de las J.O.N.S.: Falange Española Tradicionalista y de las Juntas de Ofensiva Nacional-Sindicalista
FP: Fronte Popularra
IR: Izquierda Republicana
JSU: Juventudes Socialistas Unificadas
MAOC: Milicias Antifascistas Obreras y Campesinas
PC: Alderdi Komunista / Partido Comunista 
PRF: Partido Republicano Federal
PRR: Partido Radical Republicano
PSOE: Partido Socialista Obrero Español
PSUC: Partido Socialista Unificado de Cataluña
Ren. Esp.: Renovación Española
U.H.P.: Unión de Hermanos Proletarios
UGT: Unión General de Trabajadores

Beste laburdura batzuk:
Art.: artículo
A.T.: Año Triunfal
B.L.M.: besalamano
Excmo. / Excma.: excelentísimo / excelentísima
Expte.: expediente
BIA: Bizkaiko Itsasoko Armada (errepublikarra)
D. / Dn.: Don
Dña. /Dª: Doña
Fol.: orria / folio
G.M.N.: Glorioso Movimiento Nacional
Id.: ídem (lo mismo)
Iltmo.: ilustrísimo
Núm.: número
Pts: pesetas
R.D.: Real Decreto
R.O.: Real Orden
S.M.: Su Majestad
Sr.: señor
Sra.: señora
Srs: señores
Ud. / Uds.: usted / ustedes
V.: usted
V.E.: Vuestra Excelencia
V.I.: Vuestra Ilustrísima
V.S.: Vuestra Señoría
Zbk.: zenbakia

Oharrak:
Liburu honetan parentesi artean nondik atera diren ezartzen ez duten argazkiak, internet bidez lortu ditugu.





ZE
ST

OA
 19

36
-19

59

Ione Zuloaga Muxika
(Azkoitia, 1995)

Euskal Herriko Unibertsitatean 
Historian Graduatua eta Aran-
zadi Zientzia Elkarteko ikerlaria. 
Horrez gainera, Historia Garaiki-
dean espezializatua da, Euskal 
Herriko Unibertsitatean burutu-
tako masterra izaki.

I

I. Liburukia

Giza Eskubideen zapalketa
eta errepresioa Gerra Zibilean

eta Lehen Frankismoan

Gi
za

 E
sk

ub
id

ee
n 

za
pa

lk
et

a 
et

a 
er

re
pr

es
io

a 
Ge

rr
a 

Zi
bi

le
an

 e
ta

 L
eh

en
 F

ra
nk

is
m

oa
n




